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Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιουλίου 2016, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟ-
ΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-7-2016
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΞΘ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 26
Ιουλίου 2016)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τρο-
ποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς ενίσχυση της
καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού και βιοµηχανο-
ποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντονιστικού Κέντρου για την Κα-
ταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας προς την Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου της
30ής Νοεµβρίου 2009 για τη χρήση της πληροφορικής για τελω-
νειακούς σκοπούς και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Οικονοµικών και ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία των άρθρων
15, 16 και 18 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγ-
γιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των
κρατών-µελών, σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την
πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάρ-
γηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
20ης Ιουλίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Πριν ξεκινήσουµε, θέλω να σας διαβάσω ένα αίτηµα. 
Η Βουλευτής κ. Χρυσούλα Κατσαβριά - Σιωροπούλου ζητεί

άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, από το Σάββατο 30
Ιουλίου 2016 έως την Παρασκευή 5 Αυγούστου 2016, για προ-
σωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνε-

πώς η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο επί της διαδικασίας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι, αν

θέλετε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Επειδή, όπως είπατε, η συζήτηση είναι ενιαία και επειδή όλη τη

νύχτα «έβρεχε» τροπολογίες που δεν έχουµε προλάβει να τις µε-
λετήσουµε, θα µας δώσετε τη δυνατότητα της δευτερολογίας,
τουλάχιστον να προλάβουµε να τις διαβάσουµε για να ξέρει το
Σώµα τι ψηφίζει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Νοµίζω
ότι θα έχουµε µια άνεση χρόνου, όχι δευτερολογία. Αυτό, όµως,
θα το δούµε στη διαδικασία.  

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε. Εγώ
σε ένα τέταρτο πρέπει να κάνω την εισήγησή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
δίκιο. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όπως είπα, έχουν κατατεθεί τροπο-
λογίες, ολόκληρα νοµοσχέδια. Δεν προλαβαίνω να τα διαβάσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.
Εάν δεν το έχετε µελετήσει, κύριε Κουτσούκο, προφανώς, θα σας
δώσουµε τη δυνατότητα να µιλήσετε. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Γιατί οι
τροπολογίες είναι και άσχετες µε το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ξέρω.
Πάντα αυτό δεν συµβαίνει; Τι να κάνουµε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είχαµε τροπολογίες µέχρι χθες βράδυ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι το

ξέρω. Χθες το βράδυ διανεµήθηκαν. Το γνωρίζω αυτό. Γι’ αυτό θα
υπάρχει µια ευελιξία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μπορώ να πω κάτι, κυρία Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-

λετε, κύριε Μαντά;   
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ίσως για τις τροπολογίες του Υπουργείου

Οικονοµικών που αφορούν τον κ. Αλεξιάδη, θα βοηθούσε να τις
αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Να τις
πει προφορικά πριν ξεκινήσουµε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ναι, γιατί είναι σηµαντικό και για τους ει-
σηγητές αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
ξέρω. Θα τις υποστηρίξετε εσείς, κύριε Αλεξιάδη; 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ναι, κυρία Πρόεδρε. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Αναστασιάδη. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Επειδή πληροφορούµαστε ότι θα
έρθουν κι άλλες τροπολογίες, εκτός του Υπουργείου Οικονοµικών,
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ζητώ κι εγώ αυτό που ζήτησε ο συνάδελφος κ. Κουτσούκος, να
έχουµε τη δυνατότητα να τοποθετηθούµε. Διότι αντιλαµβάνεστε
ότι δεν µπορούµε να τις δούµε και να τις γνωρίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει.
Θα έρθουν έτσι κι αλλιώς οι Υπουργοί, οπότε δεν θα τους έχετε
ακούσει, όταν µιλήσετε για πρώτη φορά. Είναι εύλογο, όταν τους
ακούσετε, να χρειαστεί να τοποθετηθείτε. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τον κ. Αλεξιάδη. Θα σας δώσω δυο-τρία
λεπτά.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα χρειαστώ λίγο παραπάνω, γιατί από τις δύο τροπολογίες
η δεύτερη έχει αρκετές διατάξεις µέσα. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 570 και ειδικό
106, που αφορά τα πρόστιµα, το Υπουργείο Οικονοµικών αντα-
ποκρίθηκε στα αιτήµατα φορέων, καθώς και στις πολλές αιτιά-
σεις Βουλευτών σε σχέση µε τα πρόστιµα που ίσχυαν για την
περίοδο αυτή. Και έτσι, µε διάταξη που φέραµε, από 25-7 και
µετά, όπως ορίζει η τροπολογία, αλλάζει η διαδικασία επιβολής
των προστίµων. 

Δηλαδή, τροποποιεί τη σχετική διάταξη του κώδικα φορολογι-
κής διαδικασίας και προβλέπουµε πλέον κατώτερο χρηµατικό
πρόστιµο 250 ευρώ για τις εταιρείες που έχουν απλογραφικό σύ-
στηµα, τις εταιρείες, δηλαδή, που έχουν τζίρο περίπου 1,5 εκα-
τοµµύριο, ατοµικές ΟΕ, ΕΕ, καθώς και µε κάποια άλλα κριτήρια
ποιες έχουν απλογραφικό. Όσες έχουν διπλογραφικό, οι µεγά-
λες εταιρείες δηλαδή, ΑΕ, ΕΠΕ και τζίρους πάνω από 1,5 εκα-
τοµµύριο, το ελάχιστο πρόστιµο που θα έχουµε ανά έλεγχο θα
είναι 500 ευρώ.  

Με αυτόν τον τρόπο καθίσταται πιο εύκολη η διαδικασία για
τα πρόστιµα, γιατί είχαµε περιπτώσεις όπου για µη έκδοση στοι-
χείου 1.000 ευρώ το ελάχιστο πρόστιµο ήταν περίπου στα 110-
120 ευρώ.  

Και εισάγεται η έννοια γι’ αυτές τις παραβάσεις της υποτρο-
πής µε διπλασιασµό και τετραπλασιασµό των προβλεπόµενων
προστίµων για τον δεύτερο και τους επόµενους ελέγχους. Με
δύο λόγια, δηλαδή, µπαίνει κατώτερο όριο προστίµου για κάθε
έλεγχο. Διότι είχαµε ελέγχους οι οποίοι βεβαίωναν δέκα, είκοσι
ευρώ και δεν πιάναµε ούτε τα οδοιπορικά των ελεγκτών. Και δεύ-
τερον, πολλαπλασιάζεται το πρόστιµο σε διαδικασίες υποτροπής
και σε επανάληψη.

Στο επιχείρηµα που υπάρχει ότι αυτό εδώ δεν πιάνει περιπτώ-
σεις που δεν έχουν ΦΠΑ, γιατρούς, φροντιστήρια κ.λπ., λέµε ότι
αυτό πάει να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα της θερινής περιόδου
των ελέγχων που ήδη γίνονται αυτήν την εποχή και θα γίνουν
πολύ περισσότεροι και έχουν στόχευση να ξεκινήσουν από τις
µεγάλες και πολύ µεγάλες υποθέσεις και µετά να πάνε στις µι-
κρές και στις µικρότερες. Δηλαδή, ξεκινάµε τους ελέγχους από
τους ακριβούς χώρους διασκέδασης και διαµονής και όχι από
τις καντίνες, τα καφενεία, τα τυροπιτάδικα και τα σουβλατζίδικα.
Θα πάµε και σε αυτά, αφού όµως καλύψουµε ελεγκτικά τις µε-
γάλες επιχειρήσεις και τις µεγάλες υποθέσεις.

Η δεύτερη τροπολογία είναι η τροπολογία -η οποία έχει αρ-
κετά άρθρα- µε γενικό αριθµό 585 και ειδικό 109. Με αυτήν την
τροπολογία κάνουµε τα εξής. Λύνουµε συγκεκριµένα θέµατα που
είχαµε ως εκκρεµότητες στο Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν ήρθε
µε την αρχική διάταξη -επειδή θα ακουστεί ως επιχείρηµα και
θέλω καλοπροαίρετα να απαντήσω- διότι έπρεπε να ολοκληρω-
θεί η διαδικασία της διαπραγµάτευσης και ολοκληρώθηκε αυτή
η διαδικασία και έρχεται τώρα ως τροπολογία.

Με το άρθρο 1 λύνουµε το πρόβληµα της πολλαπλής παρα-
κράτησης 3%. Δηλαδή, είχαµε ένα τεχνικό έργο, γινόταν παρα-
κράτηση 3% σε αυτόν που πήρε το έργο. Αυτός που έπαιρνε το
έργο έδινε σε έναν άλλο εργολάβο ένα τµήµα του έργου και άρα
ξανά παρακράτηση 3%. Ο δεύτερος εργολάβος µπορεί να έδινε
σε έναν τρίτο και υπήρχε ξανά παρακράτηση 3%. Ήταν ένας πα-
ραλογισµός. Λύνεται αυτός ο παραλογισµός και έτσι λύνουµε το
θέµα της πολλαπλής παρακράτησης του 3%.

Με το άρθρο 2 επεκτείνουµε την απαλλαγή από το τέλος ταξι-
νόµησης για αυτοκίνητα, οχήµατα κ.λπ.. Αφορούν κυρίως ασθε-
νοφόρα, ειδικές κινητές µονάδες για θέµατα υγείας. Έχουµε

πάρα πολλές περιπτώσεις που λόγω της προσφυγικής και της
ανθρωπιστικής κρίσης στην Ελλάδα, διεθνείς φορείς, πρεσβείες,
κράτη έρχονται και κάνουν δωρεά στην Ελλάδα ασθενοφόρα και
διάφορα οχήµατα για ειδικές ανάγκες. Σε αυτές τις περιπτώσεις
είχαµε το πρόβληµα ότι έπρεπε να επιβληθεί τέλος ταξινόµησης.
Με αυτή την διάταξη ερχόµαστε και ξεκαθαρίζουµε ότι δεν θα
µπαίνει τέλος ταξινόµησης στις περιπτώσεις που έχουµε δωρεές
για τέτοιου είδους οχήµατα. Άρα, θα µπορεί να προχωρήσει πιο
εύκολα αυτή η διαδικασία.

Με το άρθρο 3 ανταποκρινόµαστε σε ένα αίτηµα πολλών πα-
ραγωγικών φορέων, αλλά και πολιτικών κοµµάτων για το θέµα
του φορολογικού πιστοποιητικού. Το φορολογικό πιστοποιητικό
είναι ένας θεσµός, ο οποίος βοήθησε τις φορολογικές υπηρε-
σίες. Παρατείνουµε το φορολογικό πιστοποιητικό, γιατί έχουµε
µέσα στο 2016 και 2017 συγκεκριµένη προτεραιοποίηση και στό-
χευση σε ό,τι αφορά τους ελέγχους που θέλουµε να κάνουµε.
Το φορολογικό πιστοποιητικό θα µας δώσει µια καλή βάση δε-
δοµένων και θα επιτρέψει στις φορολογικές υπηρεσίες να στο-
χοποιήσουν καλύτερα µεγάλες υποθέσεις φοροδιαφυγής.

Το άρθρο 4 αφορά τα όργανα της φορολογικής διοίκησης που
είναι αρµόδια για προτεραιοποίηση των υποθέσεων. Δεν θέλουµε
να έχουµε την παλιά διαδικασία όπου έβγαιναν σχεδόν όλες οι
υποθέσεις για έλεγχο και ο κάθε ελεγκτής είχε 110-120 υποθέ-
σεις και κριτήριο το τι θα ελέγξουν ήταν το έτος παραγραφής.
Τώρα θέλουµε να πάµε σε διαδικασίες µε συστήµατα ρίσκα ανά-
λυσης και µε άλλα συστήµατα όπου θα µπορούµε να προτεραι-
οποιούµε και να επιλέγουµε µε συγκεκριµένα διαφανή κριτήρια
το ποιες υποθέσεις θα ελέγξουµε. Αλλά για να µην έχουµε πει-
θαρχικά, ποινικά προβλήµατα, δίνουµε δυνατότητα κάλυψης στα
στελέχη της φορολογικής διοίκησης, τα οποία θα επιλέγουν
αυτές τις υποθέσεις.

Με το άρθρο 5 δίνουµε τη δυνατότητα στη Ειδική Γραµµατεία
του ΣΔΟΕ, η οποία δεν έχει πλέον φορολογικές και τελωνειακές
αρµοδιότητες, να συνδράµει το έργο άλλων ελεγκτικών υπηρε-
σιών, όπως της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου, της Γενικής
Γραµµατείας Καταναλωτή, της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχα-
νίας, των Διευθύνσεων Ανάπτυξης των Περιφερειών, τους Οργα-
νισµούς Λαϊκών Αγορών, του Λιµενικού Σώµατος, να επεκταθεί
δηλαδή το ΣΔΟΕ, να έχει περισσότερες αρµοδιότητες για ελέγ-
χους και να βοηθήσει αυτές τις υπηρεσίες. 

Με το άρθρο 5 ορίζεται η καταληκτική προθεσµία καταβολής
φόρου εισοδήµατος για συγκεκριµένες κατηγορίες φυσικών προ-
σώπων. Διότι ορισµένα φυσικά πρόσωπα, όπως για παράδειγµα
κάτοικοι εξωτερικού ή άλλες περιπτώσεις, µπορεί να υπέβαλλαν,
τη δήλωσή τους -νόµιµα, όχι παράνοµα, όχι εκπρόθεσµα- τον Δε-
κέµβριο. Δηλαδή, κάποιος να έχει υποβάλει δήλωση, να έχει προ-
βλήµατα η δήλωσή του, να τον καλούν για έλεγχο στη ΔΟΥ και να
υποβάλει τελικά τη δήλωσή του τον Δεκέµβρη ή άλλες περιπτώ-
σεις κατοίκων εξωτερικού. Σε αυτές τις περιπτώσεις λύνουµε τα
προβλήµατα και ανακουφίζουµε τους πολίτες.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 7 παρατείνουµε την εφαρµογή ευνοϊ-
κότερων συντελεστών τέλους ταξινόµησης για τα επιβατικά αυ-
τοκίνητα EURO 5. Ξεκαθαρίζω ότι µε τις προτεινόµενες διατάξεις
εξακολουθεί η δυνατότητα διάθεσης στην αγορά λιγότερο ρυ-
πογόνων µεταχειρισµένων αυτοκινήτων µε χαµηλότερους συν-
τελεστές τέλους ταξινόµησης.

Με το άρθρο 8 υλοποιείται το δεύτερο στάδιο µεταφοράς των
υποθέσεων του ΣΔΟΕ προς τη ΓΓΔΕ. Θυµόσαστε ότι είχε γίνει
µεγάλος θόρυβος για το τι θα γίνει µε τις υποθέσεις που είχαν
παραµείνει στο ΣΔΟΕ, ότι θα παραγραφούν, ότι θα χαθούν κ.λπ..
Δεν υπάρχει τίποτα τέτοιο. Οι υποθέσεις που έχουν παραµείνει
στο ΣΔΟΕ και πρέπει να µεταφερθούν στη ΓΓΔΕ, λόγω αρµοδιό-
τητας, µεταφέρονται. Και, για να µην ανησυχεί κανένας, παρα-
τείνεται και η παραγραφή των συγκεκριµένων µόνο υποθέσεων
κατά τρία έτη. Θα πάνε στη ΓΓΔΕ, θα προτεραιοποιηθούν, θα επι-
λεχθούν για έλεγχο και θα προχωρήσει ο έλεγχος.

Με το άρθρο 9 λύνονται θέµατα για τις επιλογές προϊσταµένων
στη ΓΓΔΕ.

Με το άρθρο 10 λύνουµε θέµατα για την απαλλαγή από τον
φόρο υπεραξίας επιχειρήσεων. Αφορά, δηλαδή, µόνο την υπε-
ραξία, τη µεταβίβαση µετοχών των εταιρειών επενδύσεων σε ακί-

13512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νητη περιουσία οι οποίες δεν ήταν εισηγµένες στο Χρηµατιστή-
ριο Αθηνών.

Με το άρθρο 11 λύνουµε -και είναι ένα άρθρο το οποίο, νοµίζω,
γεµίζει όλους µας µε χαρά- το θέµα του συµπληρωµατικού
φόρου στα αγροτεµάχια για τα φυσικά πρόσωπα. Λέµε, δηλαδή,
ότι δεν θα υπολογιστεί για τον ΕΝΦΙΑ του έτους 2016 συµπλη-
ρωµατικός φόρος στα αγροτεµάχια φυσικών προσώπων. Η
πρώτη δόση για τον ΕΝΦΙΑ θα είναι τον Σεπτέµβριο του 2016,
για να µην έχουν, δηλαδή, οποιοδήποτε πρόβληµα οι πολίτες και
για να µπορέσουν να µπουν µέχρι τότε και για να κάνουν διορ-
θώσεις στα Ε9, διότι έχουµε διαπιστώσει ότι σε πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις είχε γίνει λάθος στην αναγραφή στοιχείων των
αγροτεµαχίων στο Ε9. Έχω ξαναπεί τέτοια παραδείγµατα και θα
τα πω και πιο αναλυτικά µετά στην οµιλία µου. Γι’ αυτό η πρώτη
δόση του ΕΝΦΙΑ θα ξεκινήσει τον Σεπτέµβριο του 2016 και η τε-
λευταία θα είναι τον Ιανουάριο του 2017. Ο προηγούµενος
νόµος, θυµίζω, προέβλεπε ότι ο ΕΝΦΙΑ είναι σε µηνιαίες δόσεις
που ξεκινούν από τον επόµενο µήνα της εκκαθάρισης.

Αυτές οι δύο τροπολογίες, για να ξεκινήσει η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύρια Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να

ρωτήσω κάτι διευκρινιστικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα;

Γι’ αυτές τις τροπολογίες; Νοµίζω δεν θα βοηθήσει, κύριε Αµυρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δύο πράγµατα, δύο απλές ερωτήσεις γι’

αυτές τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, να ρωτήσω διευκρινι-

στικά κάτι σε σχέση µε τα τέλη ταξινόµησης: Τα υβριδικά αυτο-
κίνητα πού βρίσκονται, σε ποια κατηγορία τα έχετε εντάξει;

Και δεύτερον, πάλι διευκρινιστικά, για την τροπολογία 570, για
τη µείωση των προστίµων που µας είπατε, παραµένει ότι η επι-
βολή των προστίµων θα γίνεται αθροιστικά ανά φορολογικό
έλεγχο, και για τα απλογραφικά και για τα διπλογραφικά βιβλία;
Είναι σηµαντικό αυτό.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Για το θέµα των υβριδικών αυτοκινήτων θα σας απαντήσω,
ακριβώς γιατί είναι ειδικό θέµα και δεν µπορώ να σας πω αυτήν
τη στιγµή.

Για το θέµα των προστίµων δεν είναι 250 ευρώ ανά παράβαση,
είναι ανά έλεγχο. Αυτό θα διπλασιάζεται, θα φτάνει µέχρι τον τε-
τραπλασιασµό σε κάθε επόµενο έλεγχο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Παπανάτσιου, εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση που αναπτύχθηκε

τις προηγούµενες µέρες κατά τη διάρκεια των επιτροπών διαπι-
στώσαµε ότι κατ’ αρχάς δεν είναι όλες οι πλευρές αντίθετες µε
το παρόν σχέδιο νόµου. Αυτό και µόνο αποτελεί µια ένδειξη ότι
ο πόλεµος ενάντια στο λαθρεµπόριο µπορεί να έχει µέλλον και
να αποδώσει τα θεµιτά αποτελέσµατα.

Η Ελλάδα κατέχει, δυστυχώς, αξιοπρόσεκτη θέση στο λαθρεµ-
πόριο καπνικών. Η χώρα έχει κάποια ιδιαίτερα χαρακτηριστικά.
Συγκεκριµένα η γεωγραφική της θέση αποτελεί κόµβο για το εµ-
πόριο, άρα και για το λαθρεµπόριο. Κάποιοι άλλοι, όµως, χρή-
ζουν εµβάθυνσης, ανάλυσης και αλλαγής στρατηγικής. 

Το κατακερµατισµένο θεσµικό πλαίσιο και οι αντίστοιχες υπη-
ρεσίες δεν άφηναν πολλά περιθώρια επιτυχίας στις αρχές. Με
τον συνδυασµό των δυο χαρακτηριστικών δεν προκαλεί έκπληξη
το γεγονός ότι οι µελέτες δείχνουν τα λαθραία τσιγάρα να κατα-
λαµβάνουν σταθερά µεγάλο µέρος της συνολικής αγοράς. Θα
σας αναφέρω ενδεικτικά κάποιους αριθµούς, για να έχουµε µια
αναλυτική εικόνα του τι ακριβώς προσπαθούµε να αντιµετωπί-
σουµε. 

Σε πρόσφατη µελέτη της «KPMG», η οποία διενεργείται κάθε
χρόνο από το 2006 σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

γίνεται φανερό ότι στην Ελλάδα το παράνοµο εµπόριο καπνού
συνέχισε να κατέχει ιδιαίτερα υψηλή θέση. Η Ελλάδα βρίσκεται
στην τέταρτη θέση πανευρωπαϊκά και αναλογικά µε τα διαφυ-
γόντα έσοδα πίσω από τη Λετονία, τη Νορβηγία και τη Λιθουανία. 

Τα λαθραία τσιγάρα στη χώρα µας αντιστοιχούν πάνω από το
20% της συνολικής αγοράς, όταν ο πανευρωπαϊκός µέσος όρος
είναι κοντά στο 10%. Η εν λόγω έρευνα υπολογίζει ότι στην Ελ-
λάδα οι αναλογούντες φόροι από το παράνοµο εµπόριο τσιγά-
ρων το 2015 προσέγγιζαν περίπου τα 637 εκατοµµύρια ευρώ. 

Σύµφωνα πάντα µε την έρευνα της «KPMG», πενήντα τρία δι-
σεκατοµµύρια παράνοµα τσιγάρα καταναλώθηκαν το 2015 στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αντιπροσωπεύοντας το 9,8% της συνολικής
κατανάλωσης. 

Η χώρα µας κατέχει, επίσης, τη δεύτερη θέση σε κατανάλωση
«illicit whites» στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα «illicit whites» είναι τσι-
γάρα τα οποία συνήθως παράγονται νόµιµα σε µια χώρα, µε
κύριο σκοπό τη λαθραία διάθεσή τους σε άλλες χώρες. 

Εποµένως, εύκολα καταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι η παρά-
νοµη αγορά τσιγάρων στερεί σηµαντικά έσοδα από τα κράτη,
που ιδιαίτερα σε περίοδο κρίσης τα έχουν πάρα πολύ µεγάλη
ανάγκη. 

Το 2015 οι αναλογούντες φόροι και δασµοί που αντιστοιχούν
στο σύνολο των κατασχεθέντων τεµαχίων τσιγάρων ανέρχονται
σε 114.544.016 ευρώ. Συνολικά κατασχέθηκαν 630.801.892 τε-
µάχια. 

Εδώ αρκεί µια συγκριτική ανάλυση στην περίοδο 2013-2015,
για να διαπιστώσουµε τη σοβαρότητα του νοµοσχεδίου σχετικά
µε την αύξηση του ελέγχου. Το 2013 οι ποσότητες που κατασχέ-
θηκαν από το σύνολο των υπηρεσιών αντιστοιχούσαν σε
459.205.077 τεµάχια. Το 2014 αντιστοιχούσαν σε 425.793.048 και
το 2015 σε 630.801.892 τεµάχια. Παρατηρούµε, λοιπόν, ότι στη
διετία 2013-2014 υπάρχει µια µείωση των κατασχεθέντων της
τάξης του 7,28%, ποσοστό που οφείλεται στα αποδεκατισµένα
τελωνεία και τις υπηρεσίες λόγω των εφαρµοζόµενων τότε «τυ-
φλών» πολιτικών. 

Το 2015…
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Τώρα αλλάξαµε!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά

δεν άλλαξαν, αλλά επειδή για εµάς η κατανόηση της προστιθέ-
µενης αξίας του ελέγχου στην πάταξη του φαινοµένου της λα-
θρεµπορίας ήταν ο πρώτος µας στόχος, γι’ αυτόν τον λόγο και
έχουµε µια αύξηση του 48,15%.

Το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων αποτελούσε και αποτελεί
µέχρι σήµερα µια παράνοµη δραστηριότητα και προσφέρει
υψηλά κέρδη µε χαµηλό ρίσκο, πράγµα το οποίο αποτελούσε και
αποτελεί ελκυστικό συνδυασµό. 

Εδώ σε επίπεδο απώλειας φόρων πρέπει να έχουµε όλοι και
όλες στο µυαλό µας ότι όσο αυξάνεται το λαθρεµπόριο τόσο θα
µειώνονται και τα έσοδα του κράτους. Το µεγάλο ζήτηµα που τί-
θεται δίκαια είναι ότι, όταν υπάρχουν τόσες µελέτες, τόσες προ-
βλέψεις για το µέγεθος των κατ’ αναλογία φόρων που χάνονται,
γιατί οι διοικούντες και οι κυβερνώντες µέχρι τώρα δεν έκαναν
κάτι γι’ αυτό; 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρχεται, για να εκσυγχρονίσει
και να ενώσει το ήδη υπάρχον δίκτυο, συνδυάζοντας νεοσυστα-
θείσες δοµές. Έτσι, λοιπόν, το σχέδιο νόµου αποτελείται από
τρία µέρη και πενήντα ένα άρθρα. Στη λογική του νοµοσχεδίου
εντάσσεται η προσπάθεια καταπολέµησης του λαθρεµπορίου,
αλλά µε µια συνολική αντιµετώπιση, µε συγκεκριµένο πλαίσιο και
µε υπηρεσίες που πλέον θα παρέχουν και τεχνογνωσία και διεθνή
συνεργασία. Ο στόχος είναι να παρακολουθείται το προϊόν από
το χωράφι µέχρι το εργοστάσιο και από εκεί µέχρι και τον τελευ-
ταίο οικονοµικό φορέα που εµπλέκεται στη διαδικασία. 

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει αλλαγές στον
Τελωνειακό Κώδικα για την ενίσχυση της καταπολέµησης της πα-
ράνοµης εµπορίας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών. 

Επίσης, προβλέπει την ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία
των άρθρων 15, 16 και 18 της οδηγίας 2014/40 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Στο πλαίσιο αυτό, εγκαθιδρύει για πρώτη φορά το Ενι-
αίο Κεντρικό Μητρώο Εφοδιαστικής Αλυσίδας Καπνού και Βιο-
µηχανοποιηµένων Καπνών. 
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Το Ενιαίο Κεντρικό Μητρώο Εφοδιαστικής Αλυσίδας Καπνού
και Βιοµηχανοποιηµένων Καπνών θα ακολουθεί το προϊόν σε όλη
την αλυσίδα παραγωγής και διακίνησης που τηρείται στο ICISnet.
Παράλληλα, θα καταγράφεται η πλήρης εφοδιαστική αλυσίδα
και θα παρέχεται ένας µοναδικός αναγνωριστικός κωδικός για
κάθε προϊόν καπνού. Ο Αριθµός Μητρώου Διακινητή Καπνικών
Προϊόντων προβλέπεται για όλες τις άδειες και είναι υποχρεω-
τική η αναγραφή του σε όλα τα στάδια της διακίνησης. 

Με τα δύο αυτά βήµατα, αλλά και σε συνδυασµό µε την ενσω-
µάτωση στην ελληνική νοµοθεσία του άρθρου 18 της ευρωπαϊκής
οδηγίας, στο άρθρο 5 του σχεδίου νόµου για την ιχνηλασιµότητα,
δηµιουργείται ένα συνολικό πλαίσιο ελέγχου, το οποίο παρακο-
λουθεί το προϊόν σε όλη την πορεία του. 

Ιδρύεται το συντονιστικό επιχειρησιακό κέντρο το οποίο θα λει-
τουργεί σαν κόµβος πληροφοριών και θα αναφέρεται στη διυ-
πουργική επιτροπή, ενώ ο βασικός του στόχος θα είναι η κοινή
συνεργασία όλων των ελεγκτικών φορέων. Με βάση, λοιπόν,
αυτή τη λειτουργία του Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέντρου,
το οποίο θα λειτουργεί σαν κόµβος πληροφοριών και θα αναφέ-
ρεται σε διυπουργική επιτροπή, εδώ ο βασικός στόχος θα είναι
η κοινή συνεργασία όλων των ελεγκτικών φορέων. Με βάση, λοι-
πόν, αυτή τη λειτουργία καθιερώνεται η υποχρέωση των αδει-
οδοτηµένων καπνοβιοµηχανιών, των εργαστηρίων και των
εισαγωγέων από τρίτες χώρες της ηλεκτρονικής αποστολής σχε-
τικών καταστάσεων συναλλαγών σε µηνιαία βάση. Επιπρόσθετα,
δεν θα αποτελεί µόνο φορέα παρακολούθησης των καπνικών
προϊόντων, αλλά όλων όσων υπάγονται σε ειδικό φόρο κατανά-
λωσης, όπως είναι τα αλκοολούχα ποτά και τα καύσιµα.

Με βάση το νέο νοµοσχέδιο υπάρχει πρόβλεψη και για την
αγορά ηλεκτρικά θερµαινόµενου προϊόντος καπνού. Προβλέπε-
ται φόρος κατανάλωσης, λοιπόν, στο νέου τύπου ηλεκτρονικά
θερµαινόµενο προϊόν καπνού. Με την προνοητικότητα που δια-
κατέχει τη ρύθµιση προβλέπεται και η περίπτωση που το προϊόν
έχει αρνητικές συνέπειες στα έσοδα εξαιτίας τυχόν κάλυψης µε-
γάλου µέρους της αγοράς. Σε αυτή την περίπτωση θα δίνεται η
δυνατότητα αύξησης του ορισθέντος συντελεστή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης.

Στο δεύτερο µέρος του νόµου έχουµε την ενσωµάτωση στο
εθνικό µας δίκτυο της απόφασης 2008/917 του συµβουλίου που
αφορά τη χρήση της πληροφορικής για τελωνιακούς σκοπούς.
Συγκεκριµένα επεκτείνεται και εκσυγχρονίζεται η χρήση του Τε-
λωνιακού Συστήµατος Πληροφοριών. Το νέο λειτουργικό πλαίσιο
που θα έρθει συµπληρώνεται και προωθείται µε το πλαίσιο συ-
νεργασίας της χώρας µε την EUROPOL και την EUROJUST, ανα-
φορικά µε τη χρήση των δεδοµένων του Τελωνιακού Συστήµατος
Πληροφοριών. 

Με το νέο σχεδιασµό δηµιουργείται µια νέα βάση δεδοµένων
που θα αποτελεί τράπεζα πληροφοριών για σοβαρές παραβιά-
σεις και θα αφορά πηγές και αρχεία για έρευνες που διεξάγονται
ή διεξήχθησαν. Δηµιουργείται ουσιαστικά µια νέα βάση δεδοµέ-
νων των υποθέσεων που θα έχουν ελεγχθεί, κωδικοποιώντας και
διευκολύνοντας τη δουλειά των αρµοδίων αρχών και υπηρεσιών.
Το συγκεκριµένο αρχείο φακέλων τελωνιακών ερευνών αποτυ-
πώνει την πανευρωπαϊκή προσπάθεια καταπολέµησης του λα-
θρεµπορίου.

Τέλος, στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου έχουµε τροποποι-
ήσεις του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας, µε στόχο την απλο-
ποίηση των διαδικασιών. Αναφέρω ενδεικτικά την αλλαγή στη
ρύθµιση για τα τέλη των µεταχειρισµένων αυτοκινήτων, τη διόρ-
θωση της στρεβλής διάταξης για τον υπολογισµό των τελών και
την κατοχύρωσή τους, µε βάση τη µέρα καταγραφής τους στην
Ελλάδα. Θα υπολογίζονται πλέον τα τέλη κυκλοφορίας µε βάση
το έτος που πρωτοκυκλοφόρησαν σε χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Έτσι θα φορολογούνται µε βάση την παλαιότητα και
θα υπάρχει µείωση των καταβαλλόµενων τελών κυκλοφορίας.

Σηµαντική και αναγκαία διευκόλυνση παρέχεται στους κατοί-
κους του εξωτερικού για την ενδικοφανή προσφυγή, καθώς αυ-
ξάνεται το όριο των ηµερών κατάθεσης από τριάντα σε εξήντα
ηµέρες. 

Επίσης, δεν επιβάλλονται πλέον πρόστιµα για µεταβολές των
ατοµικών στοιχείων των φυσικών προσώπων, όπως η ηµεροµηνία

γάµου, εφόσον έτσι κι αλλιώς τα φυσικά πρόσωπα σε οποιαδή-
ποτε συνδιαλλαγή µε την φορολογική διοίκηση θα µπορούν να
δηλώσουν τις µεταβολές αυτές.

Ταυτόχρονα, αυξάνονται τα πρόστιµα για τις παρεµβάσεις στις
ταµειακές µηχανές ή ακόµα και στην έκδοση αποδείξεων χωρίς
να τηρούνται τα προβλεπόµενα κριτήρια και πρότυπα. Προβλέ-
πεται πλέον πρόστιµο 500 ευρώ για αποδείξεις που εκδίδονται
χωρίς φορολογική ταµειακή µηχανή ή από ταµειακή µηχανή που
δεν είναι εγκεκριµένη.

Ακόµη προβλέπονται πρόστιµα από 5.000 ευρώ έως 30.000
ευρώ για όσους παραβιάζουν φορολογικές ταµειακές µηχανές.
Επίσης, προβλέπεται πρόστιµο από 1.000 ευρώ έως 10.000 ευρώ
και 200.000 ευρώ για τα πρόσωπα της φορολογικής διοίκησης,
που παραβιάζουν το φορολογικό απόρρητο ή αποκαλύπτουν
απόρρητα στοιχεία.

Επίσης, παρέχεται η δέουσα προστασία κατά τη διερεύνηση
φορολογικών υποθέσεων, όπου η είσοδος των ελεγκτών στην
κατοικία των φορολογουµένων θα γίνεται µόνο µετά από εντολή
εισαγγελέα και ο έλεγχος θα πραγµατοποιείται µόνο µε παρου-
σία δικαστικού λειτουργού.

Επιπρόσθετα, µε τη ρύθµιση, που δίνει στη διοίκηση δικαίωµα
επανελέγχου µιας υπόθεσης, µόνο αν διαπιστωθεί ότι η φορολο-
γική οφειλή ξεπερνάει την αρχική, προσβλέπουµε στον τερµατι-
σµό των περιπτώσεων επισφαλών µειώσεων στις οφειλές,
φαινόµενα που, δυστυχώς, είχαν επιτραπεί στο παρελθόν.

Διευκρινίζεται ότι στο ειδικό καθεστώς επιστροφής ΦΠΑ υπά-
γονται αγρότες µε παραδόσεις αγαθών έως 15.000 ευρώ και επι-
δοτήσεις έως 5.000 ευρώ. Η αλλαγή, που επέρχεται, αφορά
αγρότες του ειδικού καθεστώτος που έχουν και άλλη επαγγελ-
µατική δραστηριότητα. Τέλος, τώρα πλέον εντάσσονται στο κα-
νονικό καθεστώς. Επίσης, στις παραδόσεις αγαθών εντάσσονται
και οι παραδόσεις από αγρότες του ειδικού καθεστώτος σε
αγρότες του ειδικού καθεστώτος. Παράλληλα, µειώνεται ο χρό-
νος παραµονής από πέντε χρόνια σε τρία χρόνια για την προαι-
ρετική υπαγωγή στο κανονικό καθεστώς.

Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο και στην τροπολογία, που ανα-
φέρθηκε από τον κ. Αλεξιάδη. Θεωρώ ότι η τροπολογία είναι σε
θετική κατεύθυνση µε την αλλαγή των προστίµων, όπως επίσης
και την πολλαπλή παρακράτηση του 3% του παρακρατηθέντος
φόρου από τις τεχνικές εταιρείες, το οποίο δεν κρίνεται πλέον
σκόπιµο να υπάρχει και καλό είναι να συµψηφίζεται. Επίσης, στο
κοινωνικό κοµµάτι, που αφορά τις δωρεές ασθενοφόρων, πυρο-
σβεστικών και αυτοκινήτων, είναι σκόπιµο να καταργείται το
τέλος ταξινόµησης και έτσι να διευκολύνεται η δωρεά. 

Επίσης, η παράταση του φορολογικού πιστοποιητικού είναι
στη θετική κατεύθυνση. Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό η
κατάργηση του συµπληρωµατικού φόρου του ΕΝΦΙΑ για τα
αγροτεµάχια για το 2016 και για την δόση του ΕΝΦΙΑ, που ξεκινά
από τον Σεπτέµβριο του 2016 και µετά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αντιλαµβανόµαστε όλοι και όλες ότι οι-
κοδοµείται ένα πλέγµα, που συνδέεται άρρηκτα µεταξύ των
δοµών και των υπηρεσιών, ένα πλέγµα, που συνδυάζει παλιές και
νέες δοµές προς διευκόλυνση και όφελος των υπηρεσιών ελέγ-
χου. Ταυτόχρονα, πρέπει να επισηµάνουµε ότι οι προαναφερθεί-
σες υπηρεσίες και δοµές, που ιδρύονται µε το παρόν σχέδιο
νόµου, έρχονται σε πλήρη εναρµόνιση µε τα πανευρωπαϊκά πλαί-
σια.

Η παρακολούθηση των καπνικών προϊόντων από την αρχή της
διαδικασίας µέχρι και κατά τη διάρκεια προώθησής τους στον
τελικό αγοραστή παραµένει το σηµείο που πρέπει να εστιάσει ο
έλεγχος. Η Κυβέρνηση έχει δείξει την πρόθεσή της να συγκρου-
στεί µε παλιές αντιλήψεις στο χώρο της φοροδιαφυγής και γενι-
κότερα της διαφθοράς.

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµη λιθαράκι σε αυτή
τη διαδικασία εξευρωπαϊσµού και επιστροφής της υγιούς επιχει-
ρηµατικότητας και σεβασµού της νοµιµότητας. Οι καθυστερή-
σεις και τα επιµελώς ατηµέλητα νοµοθετήµατα, που κλείνουν το
µάτι σε παρατυπίες, σιγά-σιγά τελειώνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, σε µισό λεπτό ολοκληρώνω.
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Όµως, το νοµοσχέδιο αυτό θα αποτελέσει και τον κορµό για
άλλα παρεµφερή, που θα σχετίζονται µε την πάταξη του λαθρεµ-
πορίου. Ήδη οι υπηρεσίες, που συστήνονται στο ενιαίο κέντρο
και στο συντονιστικό, στο ΣΕΚ, αποτελούν ορόσηµο και παρακα-
ταθήκη.

Τέλος, θα ήθελα να σηµειώσω πως η Κυβέρνηση προσπαθεί
να χτίσει από την αρχή ίσως το πιο δύσκολο και περίπλοκο κοµ-
µάτι της οικονοµίας. Η λογική αυτή ξεκινά από την πάταξη της
φοροδιαφυγής και την εξισορρόπηση λειτουργικών σφαλµάτων
θεσµικού πλαισίου. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί ένα µέρος της συνολικής αντίληψης
της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση και της παραοικονοµίας
και της φοροδιαφυγής και της διαφθοράς.

Η Κυβέρνηση έχει δείξει προθέσεις: οι λίστες ελέγχονται, οι
νόµοι επισπεύδονται, οι εξεταστικές προχωρούν και αποκαλύ-
πτουν αρκετές αλήθειες. Ας γίνει µια νέα αρχή και ας συναινέ-
σουµε όλοι και όλες σε αυτό. 

Η φορολογική πολιτική και η καταπολέµηση του λαθρεµπορίου
και της διαφθοράς µπορούν να επιφέρουν ηθική δικαίωση στον
Έλληνα πολίτη. Παράλληλα, λόγω του ταξικού πρόσηµου που
διακρίνει τις πολιτικές που κρύβονται πίσω από αυτές τις έννοιες,
οφείλουµε να κερδίσουµε αυτή τη µάχη για τον λαό, για τη µε-
τατροπή των εσόδων σε κοινωνική πολιτική και οικονοµική ελά-
φρυνση των εργαζοµένων, των ανέργων και των νέων µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστασιάδης, εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θυ-
µίζω και το αίτηµα για τις τροπολογίες, βέβαια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµερινή συνεδρίαση
στην Ολοµέλεια της Βουλής ολοκληρώνεται η συζήτηση του νο-
µοσχεδίου για την τροποποίηση του Εθνικού Τελωνειακού Κώ-
δικα, την ενίσχυση καταπολέµησης του λαθρεµπορίου καπνού
και καπνικών προϊόντων, την ενσωµάτωση των άρθρων 15,16 και
18 της οδηγίας 40/2014 και άλλες διατάξεις, κυρίως φορολογι-
κού ενδιαφέροντος. 

Πρόκειται, κατά τη δική µας εκτίµηση, για ένα πολύ σηµαντικό
νοµοσχέδιο, αλλά εισάγεται πολύ πρόχειρα και αποσπασµατικά.
Άρα, και τα αποτελέσµατα που προσδοκάτε, κύριε Υπουργέ, δεν
θα είναι ίσως αυτά που περιµένετε. 

Εµείς σε αυτή την προσπάθεια σταθήκαµε κριτικά αλλά δηµι-
ουργικά, µε θέσεις και προτάσεις, όπως ορίζει η σοβαρότητα και
η υπευθυνότητα του κόµµατός µας. 

Επιµένουµε δε, στην αποσπασµατικότητα, κύριε Υπουργέ,
γιατί και εσείς το παραδεχτήκατε. Είναι χαρακτηριστική η απο-
στροφή του λόγου σας κατά την τοποθέτησή σας στη δεύτερη
ανάγνωση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή. Λέτε εκεί, µεταξύ
των άλλων: «Να αναφέρω ότι το νοµοσχέδιο είναι µέρος ενός συ-
νολικού σχεδιασµού. Δεν λύνει όλα τα προβλήµατα» κ.λπ.. Αυτά
που λέτε δεν είναι επιβεβαίωση αυτού που εµείς επισηµαίνουµε,
δηλαδή, της αποσπασµατικότητας;

Θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ -το επαναλαµβάνουµε και σήµερα-
η οδηγία 40 του 2016 να είχε εισαχθεί ολόκληρη για κύρωση.
Γιατί και η συζήτηση θα ήταν πληρέστερη και τα προσδοκόµενα
αποτελέσµατα πιστεύουµε καλύτερα. 

Επίσης, θα έπρεπε κατά τη σύνταξη του νοµοσχεδίου να είχαν
ληφθεί υπ’ όψιν και οι επιταγές του Ενωσιακού Τελωνειακού Κώ-
δικα, τον οποίο η χώρα µας ήδη εφαρµόζει. Θα έπρεπε, δηλαδή,
αφού ο Ενωσιακός Τελωνειακός Κώδικας προβλέπει και επιβάλ-
λει τη συνεργασία µεταξύ της διοίκησης και των οικονοµικών φο-
ρέων, να είχατε αποτολµήσει τη συµµετοχή ενός εκπροσώπου
των οικονοµικών φορέων στο Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο
του άρθρου 6. 

Το δηµοσιονοµικό δε συµφέρον της χώρας εξυπηρετείται κα-
λύτερα από τη συµµετοχή στο όργανο αυτό του πιστοποιηµένου
τελωνειακού αντιπροσώπου -το έχουµε πει και στις επιτροπές-
γιατί ο τελωνειακός αντιπρόσωπος διαθέτει τα εχέγγυα της φε-
ρεγγυότητας, της γνώσης και της εµπειρίας και η συµβολή του
στην προσπάθεια της αύξησης των εσόδων, της καταπολέµησης

της δασµοφοροδιαφυγής και της προστασίας της κοινωνίας και
της ασφάλειας του πολίτη θα ήταν πάρα πολύ σηµαντική. Γιατί
µπορεί να διαθέτει άµεσα στοιχεία, να διασταυρώνει αυτά, να
επαληθεύει αυτά και να συγκρίνει αυτά. Έτσι θα είχατε αποφύγει
τη χρονοβόρα διαδικασία της επικοινωνίας µεταξύ των υπηρε-
σιών. Άρα, το έργο του συντονιστικού οργάνου θα ήταν ευκολό-
τερο, ουσιαστικότερο και αποτελεσµατικότερο. 

Επειδή δε η συµµετοχή του προβλέπεται από τον Ενωσιακό
Τελωνειακό Κώδικα, να είστε βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι θα µας
τον επιβάλλουν. Εσείς, όµως, χάνετε την ευκαιρία να είστε ο ει-
σηγητής ενός πρωτοποριακού νοµοθετήµατος. 

Είπαµε και στην επιτροπή ότι στην εφοδιαστική αλυσίδα του
άρθρου 1 του νοµοσχεδίου πρέπει να ενταχθεί µε άδεια και ο
καλλιεργητής, ενώ στην παράγραφο 1 του άρθρου 3 δεν χρει-
άζεται η παροχή, ως στοιχείο από τους προµηθευτές σε αδει-
οδοτηµένες βιοµηχανίες µε πάσης φύσεως υλικά και υπηρεσίες,
παρά µόνο για όσες έχουν σχέση µε την παραγωγή των καπνικών
προϊόντων. 

Προβληµατισµό δηµιουργεί η διάταξη για τον αναγκαίο εξο-
πλισµό για την καταγραφή των προϊόντων καπνού. Η παράγρα-
φος 6 του άρθρου 5 για την ιχνηλασιµότητα προβλέπει ότι αυτόν
τον εξοπλισµό θα τον παρέχουν οι κατασκευαστές καπνικών προ-
ϊόντων, ενώ η παράγραφος 7 του ιδίου άρθρου προβλέπει ότι οι
κατασκευαστές και οι εισαγωγείς προϊόντων καπνού θα συνά-
πτουν συµβάσεις για αποθήκευση δεδοµένων µε ανεξάρτητο
τρίτο µέρος, προκειµένου να αναλάβει τη φιλοξενία της µονάδας
αποθήκευσης των δεδοµένων. 

Αυτό έρχεται σε αντίθεση µε τις διατάξεις του πρωτοκόλλου,
της σύµβασης-πλαίσιο του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας για
τον καπνό. Εκεί προβλέπεται ότι κάθε κράτος-µέλος πρέπει να
εγκαταστήσει το σύστηµα ιχνηλασιµότητας και να έχει τον
έλεγχο σε όλη την επικράτεια. 

Ενώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν δέχεστε εκπρόσωπο των οι-
κονοµικών φορέων και των τελωνειακών αντιπροσώπων στο συν-
τονιστικό επιχειρησιακό κέντρο επειδή, όπως είπατε, δεν µπορεί
να συµµετέχουν ιδιώτες, δέχεστε την εµπλοκή της καπνοβιοµη-
χανίας, δηλαδή των ιδιωτών, στην ιχνηλασιµότητα των καπνικών
προϊόντων και τη διατήρηση και αποθήκευση δεδοµένων από
ιδιώτη. Δεν είναι αντιφατικά αυτά τα δύο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντιµετώπιση του λαθρεµπο-
ρίου καπνικών προϊόντων και του λαθρεµπορίου γενικά πρέπει
να βρίσκεται πολύ ψηλά στις προτεραιότητας όλων µας και φυ-
σικά βρίσκεται πολύ ψηλά στις προτεραιότητες της παράταξής
µας. 

Είναι µια σκληρή µάχη απέναντι στο οικονοµικό έγκληµα πέρα
και πάνω από κόµµατα. Αφορά την κοινωνία, αφορά όλους µας
και εµείς σήµερα συµµετέχουµε σ’ αυτήν τη συζήτηση µε την
ανάλογη σοβαρότητα. 

Η έως σήµερα αναποτελεσµατικότητα της αντιµετώπισης του
λαθρεµπορίου οφείλεται κυρίως στην πολυδιάσπαση του αντι-
κειµένου. Την αλληλοεπικάλυψη των αρµοδιοτήτων των διάφο-
ρων διωκτικών υπηρεσιών, την υποστελέχωση σε ανθρώπινο
δυναµικό, στην απουσία σύγχρονου τεχνολογικού εξοπλισµού,
αλλά και στην έλλειψη αξιολόγησης και εκπαίδευσης του προ-
σωπικού. 

Οι βαρύγδουπες υποσχέσεις σας περί σύλληψης του λαθρεµ-
πορίου, κύριε Υπουργέ, αποδείχθηκαν κενές περιεχοµένου και
στερούνται σοβαρότητας. Για την αντιµετώπιση του λαθρεµπο-
ρίου απαιτείται βούληση και τολµηρές πρωτοβουλίες. 

Εµείς ήδη έχουµε καταθέσει κάποιες από αυτές στη συζήτηση
αυτού του νοµοσχεδίου. Βέβαια, χρειάζονται συνεργασίες και
σοβαρότητα. Και το ότι συγκρίνετε µε το τι έκαναν οι προηγού-
µενοι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι είναι ατυχές. Οι άλλοι κρίθηκαν.
Όµως, τώρα κρίνεστε εσείς. Διότι, εσείς είχατε υποσχεθεί τα
πάντα και δηµιουργήσατε µεγάλες προσδοκίες. Να συγκριθείτε
µε αυτά που υποσχεθήκατε ως Αντιπολίτευση. Με τις µελέτες
σας και τις θεωρητικές προσεγγίσεις τύπου «Μάρδα» και άλλων
στελεχών που κάνατε σηµαία την καταπολέµηση του λαθρεµπο-
ρίου. Με αυτά να συγκριθείτε! Η πολιτική σπέκουλα και οι ψεύτι-
κες εξαγγελίες δεν οδηγούν πουθενά και δεν ωφελούν τη χώρα. 

Και σε αυτό το νοµοθέτηµα επίσης, κύριε Υπουργέ, αποδει-
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κνύεται ότι η διοίκηση δεν µπορεί να ξεφύγει από τη γραφειοκρα-
τική σας νοοτροπία. Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας ότι κάθε νοµο-
θετική πρωτοβουλία πρέπει να απευθύνεται κα να ωφελεί την
κοινωνία. Δεν τολµάτε να δηµιουργήσετε ένα πλαίσιο προστα-
σίας του υγιούς εµπορίου και ανταγωνισµού που θα βοηθήσει
τελικά την ανάπτυξη. 

Κατά την άποψή µας –την οποία καταθέτουµε πάλι και σή-
µερα–, το άρθρο 6 θα έπρεπε να είχε αποτελέσει αντικείµενο
επεξεργασίας ιδιαίτερης νοµοθετικής πρωτοβουλίας, αρτιότε-
ρης, ορθότερης και µελετηµένης µε ουσιαστικό στόχο και σκοπό
την εξαφάνιση του ανταγωνισµού των υπηρεσιών δίωξης, τη συγ-
κέντρωση µιας κατακερµατισµένης αρµοδιότητας δίωξης του λα-
θρεµπορίου σε ένα πραγµατικά αποτελεσµατικό, συντονιστικό,
επιχειρησιακό κέντρο µε συζήτηση για όλα τα προϊόντα που υπό-
κεινται στον ειδικό φόρο κατανάλωσης και όχι µόνο για τον
καπνό. 

Η εκτίµησή µας είναι πως δεν θα καταφέρετε πολλά πράγ-
µατα. Μακάρι να διαψευστούµε εµείς χάριν του δηµοσίου συµ-
φέροντος. 

Το δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αναφέρεται στην εναρ-
µόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας για τη χρήση της πληροφορι-
κής για τελωνειακούς σκοπούς. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις νέες
συνθήκες που δηµιουργούνται και το περιβάλλον παγκοσµιοποι-
ηµένης αγοράς, προτρέπουµε, κύριε Υπουργέ, την Κυβέρνηση
για γρήγορη εναρµόνιση και πλήρη και ορθή χρήση της πληρο-
φορικής, µε στόχο την πάταξη της ανοµίας και της παραβατικό-
τητας και µε γνώµονα πάντα το εθνικό συµφέρον.

Στις διατάξεις του τρίτου µέρους του νοµοσχεδίου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αποτυπώνεται χαρακτηριστικά η προχειρό-
τητα µε την οποία νοµοθετεί η Κυβέρνηση. 

Υποχρεωθήκατε, κύριε Υπουργέ, σε άτακτη υποχώρηση και σε
πλήρη αναδίπλωση. 

Ασχέτως αν κάτω από τη γενική κατακραυγή και τη δική µας
πίεση υπαναχωρήσατε και αποσύρατε το άρθρο 49, που καταρ-
γούσε φοροελαφρύνσεις σε αδύναµες κοινωνικές οµάδες, όπως
είναι οι άνεργοι, τα άτοµα µε αναπηρία, οι πολύτεκνες και οι τρί-
τεκνες οικογένειες, ασχέτως αν αναγκαστήκατε να εξαιρέσετε
τα αγροτεµάχια από τον συµπληρωµατικό φόρο, τον ΕΝΦΙΑ, οι
επιπλέον επιβαρύνσεις που επιβάλλατε παραµένουν υψηλές. 

Ο διαβόητος ΕΝΦΙΑ, που δεν µπορούσε να αλλάξει κατά δή-
λωση του κ. Τσίπρα πριν από τις εκλογές του Ιανουαρίου του
2015 -δεν διορθώνεται, έλεγε τότε, αλλά καταργείται- παραµένει.
Όχι µόνο δεν καταργήθηκε, αλλά αυξήθηκε. 

Οι νέες παράµετροι που επιβάλατε, κύριε Υπουργέ, προκα-
λούν πανικό στους πολίτες, γιατί προκύπτουν µεγάλες επιβαρύν-
σεις. Τα νέα «ραβασάκια» του ΕΝΦΙΑ θα περιλαµβάνουν
επιβαρύνσεις για περίπου εξακόσιες χιλιάδες ιδιοκτήτες ακινή-
των. Στα µη ηλεκτροδοτούµενα ακίνητα όπου έως πέρυσι οι ιδιο-
κτήτες είχαν έκπτωση 20%, την καταργείτε εσείς φέτος, τα
ιδιοχρησιµοποιούµενα ακίνητα για την παραγωγή ή την άσκηση
κάθε είδους επιχειρηµατικής δραστηριότητας έπαψαν να απαλ-
λάσσονται από το συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ. 

Ενώ ο συµπληρωµατικός φόρος έως πέρυσι αφορούσε µόνο
όσους είχαν ακίνητα αντικειµενικής αξίας άνω των 300.000 ευρώ,
στο εξής θα επιβάλλεται σε ιδιοκτήτες που έχουν ακίνητη περι-
ουσία άνω των 200.000 ευρώ. Μειώνεται, δηλαδή, το όριο. Οι
συντελεστές αυξήθηκαν, τα κλιµάκια άλλαξαν και έρχονται τα
πάνω κάτω.

Τα νέα τέλη κυκλοφορίας του άρθρου 46, κύριε Υπουργέ, δη-
µιουργούν σύγχυση, µειώσεις, αυξήσεις και ανισότητες, ενώ εµ-
φανής είναι η προσπάθεια της Κυβέρνησης δηµιουργίας
κοµµατικού στρατού, σχετικά µε τις καθαρίστριες του άρθρου
48. 

Ζήτησα κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, συγ-
κριτικά στοιχεία για να δούµε αν αυτή η διαδικασία συµφέρει στο
δηµόσιο. Δεν µου φέρατε φυσικά στοιχεία γιατί δεν συµφέρει
στο δηµόσιο, συµφέρει µόνο στο κόµµα σας. 

Ελπίζαµε, κύριε Υπουργέ, ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο -κι έτσι
φαινόταν- δεν θα είχαν εισαχθεί τροπολογίες. Δεν αντέξατε,
όµως, στον πειρασµό. Αλλάξατε πλέον τον τρόπο νοµοθέτησης.
Νοµοθετείτε κυρίως µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και

τροπολογίες. Ένα αλαλούµ είναι η Κυβέρνηση, εάν την κρίνουµε
από τον τρόπο που νοµοθετεί. 

Όσον αφορά τώρα -µόνο σε αυτή θα αναφερθώ, γιατί τις
άλλες δεν τις έχουµε- την τροπολογία µε αριθµό 570 -θα δούµε
και τις άλλες και θα τοποθετηθούµε στη συνέχεια- θέλω να το-
νίσω τα εξής, κύριε Υπουργέ: Χρειάστηκε να περάσουν εννιάµισι
µήνες για να διαπιστώσετε ότι ήταν λάθος η κατάργηση και η µη
επιβολή του αυτοτελούς προστίµου για τη µη έκδοση φορολογι-
κών στοιχείων στις συναλλαγές και αντί αυτού να επιβάλλετε
πρόστιµο ίσο µε το 50% του αναλογούντος φόρου ΦΠΑ της συ-
ναλλαγής που θεσπίσατε µε τον ν.4337/2015; 

Στην προτεινόµενη αλλαγή του άρθρου το λάθος το οποίο
προσπαθείτε να διορθώσετε µε την παρούσα τροπολογία, το κά-
νετε πάλι µε λάθος τρόπο. Και εξηγούµαι: Επιβάλλονται πρό-
στιµα σύµφωνα µε την παράγραφο 1 της τροπολογίας για τη µη
έκδοση φορολογικού στοιχείου για πράξεις που επιβαρύνονται
µε ΦΠΑ και αναπτύσσεται κι ένα σκεπτικό σύµφυσης του 50%
του αναλογούντος φόρου µε το πρόστιµο των 250 ευρώ για το
απλογραφικό σύστηµα και των 500 για το διπλογραφικό, διανθι-
σµένο µε τα στοιχεία της πρώτης, δεύτερης, τρίτης και τέταρτης
υποτροπής και µε διπλάσιο, τριπλάσιο, τετραπλάσιο πρόστιµο. 

Κύριε Υπουργέ, πείτε µου τι θα απαντήσετε στον πρώτο φο-
ρολογούµενο για τη χρηστή διοίκηση και τους κανόνες της ανα-
λογικότητας και όλα αυτά που εύγλωττα διατυπώνετε στις
εγκυκλίους σας. Πείτε µας σε ποιο οικονοµοτεχνικό, µαθηµατικό,
αναλογιστικό µοντέλο ή άλλου είδους µελέτη βασίζεται η τροπο-
λογία που φέρνετε. Τι θα απαντήσετε στους συναδέλφους σας
για την ηθική του προαναφερθέντος χειρισµού των προστίµων;
Για το ίδιο θέµα διαφορετική αντιµετώπιση;

Απαξιώνετε έτσι, κύριε Υπουργέ, και τις φορολογικές υπηρε-
σίες. Γιατί εσείς, ενώ το γνωρίζετε, συνεχίζετε να επιµένετε να
διορθώσετε το λάθος µε άλλο λάθος. Προφανώς είναι βούληση
της Κυβέρνησης -και το είπατε στην πρωτολογία σας- ο συγκε-
κριµένος χειρισµός των προστίµων κι όχι λάθος, αφού είναι γνω-
στή η δική σας εµπειρία στο φορολογικό δίκαιο.

Για να σας προλάβω -επειδή το είδα διατυπωµένο σε εγκύκλιο
του Υπουργείου σας- τα περί συλλογής στατιστικών δεδοµένων,
προκειµένου να γίνουν έλεγχοι των παραβατών µε τις έµµεσες
τεχνικές ελέγχου ανεξάρτητα από τα πρόστιµα που επιβάλλον-
ται, αφήστε τα, γιατί αυτά αφορούν µόνο τα φυσικά πρόσωπα.
Και βεβαίως όλοι είναι υποψιασµένοι πλέον και το προϊόν της φο-
ροδιαφυγής δεν το εµφανίζουν στο τραπεζικό σύστηµα, όπως
άλλωστε προκύπτει και από µελέτη της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, να σταθούµε
στην πρακτική της Κυβέρνησης του πώς αντιλαµβάνεται τη λει-
τουργία του νοµοθετείν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ενώ βρισκόµαστε στη διαδικασία νοµοθέτησης της προτεινό-

µενης αλλαγής, πληροφορούµαστε από τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης ότι υπεγράφη από τον Γενικό Γραµµατέα Δηµοσίων
Εσόδων εγκύκλιος, µε την οποία εφαρµόζονται από 25 Ιουλίου
2016, από προχθές δηλαδή, τα νέα πρόστιµα. Πρόκειται γι’ αυτά,
τα οποία εµείς πρωθύστερα θα επεξεργαστούµε σήµερα σε αυτή
τη συζήτηση στο νοµοθετικό Σώµα. 

Εγκαινιάζετε µια πρακτική, που είναι αδιανόητη και πρωτό-
γνωρη. Δεν έχει συµβεί ποτέ αυτό και φυσικά την καταψηφίζουµε
αυτή την τροπολογία για τους λόγους που ανέφερα, κύριε
Υπουργέ. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διεκδικεί µε αξιώ-
σεις τον τίτλο του γκαφατζή. Είναι η «Κυβέρνηση γκάφα». Τα
ράβε-ξήλωνε και οι επαναφορές της δεν έχουν τέλος. Πανικό-
βλητοι τρέχουν να συµµαζέψουν τη γκάφα του ΕΝΦΙΑ. Το ίδιο
κάνουν και για τους αγρότες που ήταν ενταγµένοι στο ειδικό κα-
θεστώς. Το ίδιο κάνουν για την επιβολή των προστίµων σε φο-
ρολογικές παραβάσεις. 

Και όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, τα κάνετε πάλι µε λάθος παρεµ-
βάσεις, µε νέα γκάφα δηλαδή, για να τρέξετε και πάλι σε λίγο
διάστηµα να τα διορθώσετε και αυτά. Και έχετε ακόµη το θράσος
να διεκδικείτε το αλάθητο. Είστε µια «Βαβυλωνία». Βεβαίως,
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εµείς το γνωρίζαµε αυτό και δεν θα σταµατήσουµε µε κάθε ευ-
καιρία να θυµίζουµε τόσο σε εσάς όσο και στον ελληνικό λαό, τι
λέγατε. Γνωρίζαµε ότι η ικανότητα της Αριστεράς εξαντλείται
µόνο στη θεωρία, στα ωραία λόγια και στις ψεύτικες υποσχέσεις.
Στη θεωρία εξαντλείται και η ευαισθησία σας για τους αναξιοπα-
θούντες –και είναι αποδεδειγµένο αυτό- όπως και η ευαισθησία
σας για δικαιοσύνη. 

Τώρα όλα αυτά τα νιώθει πλέον ο ελληνικός λαός και η κοινω-
νία. Γιατί όλα αυτά είναι καλά, ώσπου να έρθει η ώρα της εφαρ-
µογής, η στιγµή της πραγµατικότητας. Εκεί όλα τελειώνουν.
Τελειώνουν και τα ψέµατα. Και ειδικά τελειώνουν όλα αυτά, όταν
έχεις να πεις µόνο ψέµατα. Και εσείς, κύριε Υπουργέ, µόνο ψέ-
µατα είχατε να πείτε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Καρακώστας, εισηγητής της Χρυσής Αυγής. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Αρχικά, θα ήθελα να επισηµάνω

κάτι, το οποίο τονίσαµε και στην επιτροπή και το οποίο επιβεβαι-
ώθηκε και από την ακρόαση των φορέων: Πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο, το οποίο είναι εκπρόθεσµο, διότι η καταληκτική του
ηµεροµηνία για την υιοθέτηση της οδηγίας ήταν η 20η Μαΐου.
Τέθηκε στην επιτροπή το ερώτηµα σχετικά µε τα υπόλοιπα
άρθρα της οδηγίας, τα οποία δεν ενσωµατώνονται στο παρόν νο-
µοσχέδιο και εισάγονται µε διαφορετικό σχέδιο νόµου, αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Υγείας. 

Όλο αυτό αποδεικνύει την προχειρότητα µε την οποία νοµο-
θετείτε, καθ’ ότι δεν διασφαλίζετε ούτε κατ’ ελάχιστον την ενό-
τητα του δικαίου και επιβαρύνετε ένα ήδη δαιδαλώδες νοµικό
σύστηµα. Δεν παρέχετε ασφάλεια δικαίου στον Έλληνα πολίτη,
δεδοµένου ότι ανά τρίµηνο φέρνετε τροποποιητικές διατάξεις
των ήδη ψηφισθέντων από εσάς νοµοσχεδίων. 

Το δε επιχείρηµα, το οποίο ενδεχοµένως θα προταθεί, ότι δη-
λαδή τα άρθρα της οδηγίας τα οποία δεν εισάγονται είναι αρµο-
διότητας άλλου Υπουργείου και τυγχάνουν άσχετες µε το
υπάρχον, ήδη καταρρίπτεται από τη στιγµή κατά την οποία επι-
λέγετε να ενσωµατώσετε διατάξεις καθαρά φορολογικού δικαίου
σε ενσωµάτωση στο ελληνικό δίκαιο οδηγίας για την πάταξη του
λαθρεµπορίου καπνικών προϊόντων. Για µια ακόµη φορά γινόµα-
στε κοινωνοί του παραλογισµού και της καταστροφικής ασά-
φειας, η οποία χαρακτηρίζει την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ.

Καλούµεθα να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο – έκτρωµα, ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο περιέχει διατάξεις για την καταπολέµηση του
λαθρεµπορίου καπνού. Περιέχει διατάξεις για τη χρήση πληρο-
φορικής για τελωνειακούς σκοπούς. Περιέχει, επίσης, διατάξεις
για την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την οδηγία
2014/40, καθώς επίσης και διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, οι οποίες φυσικά έρχονται να πλήξουν τον
µέσο Έλληνα πολίτη, ο οποίος πλέον ανυποψίαστος διαβαίνει
την οδό του µαρτυρίου και του εµπαιγµού εκ µέρους της µνηµο-
νιακής σας συγκυβέρνησης. 

Η υπερφορολόγηση των καπνικών προϊόντων –το είπαµε και
στη συζήτηση στην επιτροπή- είναι ο υπ’ αριθµόν ένα παράγον-
τας ενίσχυσης του λαθρεµπορίου. Οι φορείς οι οποίοι κλήθηκαν
στην επιτροπή ήταν ξεκάθαροι: Το λαθρεµπόριο ανθίζει και το
σχέδιο νόµου υπό τη σηµερινή του µορφή αποφεύγει να ασχο-
ληθεί µε το εν λόγω πρόβληµα, το οποίο, αν µη τι άλλο, προκαλεί
ζηµιά δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα δηµόσια έσοδα. 

Είχε αναφερθεί ότι το κέρδος των λαθρεµπόρων µόνο στο κέν-
τρο της Αθήνας ανέρχεται στα 30 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως.
Συνεπώς, η απώλεια εσόδων για το ελληνικό κράτος ανέρχεται
σε 1 δισεκατοµµύριο, όταν η αντίστοιχη διαρροή για ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση εκτιµάται στα 17 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αντιλαµβάνεται, δηλαδή, ο καθένας τι; Ότι το µέγεθος που έχει
λάβει το φαινόµενο του λαθρεµπορίου στην Ελλάδα είναι τερά-
στιο.

Το θέµα της καταπολέµησης του λαθρεµπορίου καπνού και
των συναφών προϊόντων είναι πράγµατι ένα πρόβληµα που τα-
λανίζει την οικονοµία και πρέπει να σηµειώσουµε ότι παρουσίασε
ιδιαίτερη όξυνση µετά και την οριστική παράδοση της χώρας
στους λαθροµετανάστες. Είναι γνωστό τοις πάσι ότι η αγαπη-

µένη ασχολία µερίδας λαθροµεταναστών είναι η πώληση λα-
θραίων τσιγάρων σε πολλές γειτονιές της Αθήνας και δη στο κέν-
τρο της πόλης. Για παράδειγµα, επί της οδού Στουρνάρη,
πλησίον του Πολυτεχνείου, καθηµερινά τελείται λαθρεµπόριο
τσιγάρων υπό την ανοχή των αρχών, οι οποίες αν και είναι ενη-
µερωµένες σχετικώς, δεν φαίνονται ικανές να πατάξουν το έγ-
κληµα εν τη γενέσει του.

Αντ’ αυτού η Κυβέρνηση έρχεται, µετά από χρόνια κωλυσιερ-
γίας αυτής και των προκατόχων της, να λάβει µέτρα κατά του λα-
θρεµπορίου, στο πλαίσιο της εναρµόνισης της εθνικής
νοµοθεσίας µε κοινοτικές οδηγίες. Διαβάζουµε στο νοµοσχέδιο
περί σύστασης συντονιστικού κέντρου, αρχών επόπτευσης, κα-
ταγραφής προσωπικών και άλλων δεδοµένων που θα διατηρούν-
ται στα αρχεία επί δεκαετία και φυσιολογικά φρίττουµε.

Αντιλαµβανόµαστε ότι διανύουµε την εποχή της ολοκληρωτι-
κής ψηφιοποίησης δεδοµένων και συνεπώς θα έπρεπε να δεχ-
θούµε τη σύσταση και νοµιµοποίηση όλων αυτών των αρχών που
παρατίθενται προς ψήφιση. 

Οι δικές µας, όµως, πεποιθήσεις επιτάσσουν µια διαφορετική
µορφή αντίληψης περί των πραγµάτων και της νοµοθετικής λει-
τουργίας. Κρίνουµε ότι οι σχετικές ρυθµίσεις για την καταπολέ-
µηση του λαθρεµπορίου επιβάλλονται από τις Βρυξέλλες, χωρίς
να έχει προηγηθεί µία ουσιαστική εκτίµηση του προβλήµατος του
λαθρεµπορίου, το οποίο λαµβάνει χώρα εντός των γεωγραφικών
ορίων της Ελλάδας. Κατά τη γνώµη µας έχουµε να κάνουµε µε
µία ξεδιάντροπη δέσµευση και εκµετάλλευση προσωπικών και
γενικού χαρακτήρα δεδοµένων, στο πλαίσιο της παγκόσµιας δια-
κυβέρνησης, την οποία ευαγγελίζεστε και προάγετε όλα τα κόµ-
µατα του ελληνικού Κοινοβουλίου, πλην της Χρυσής Αυγής.

Προκύπτει η ξεκάθαρη εµπλοκή της EUROPOL και της EURO-
JUST, οι οποίες θα έχουν άµεση πρόσβαση στα οικεία ηλεκτρο-
νικά µητρώα και στις βάσεις δεδοµένων, µε σκοπό δήθεν την
καταπολέµηση του λαθρεµπορίου. Μέγα ψεύδος! Πρόκειται
απλώς για τη νόµιµη υποκλοπή από την κεντρική ευρωπαϊκή κυ-
βέρνηση όλων εκείνων των δεδοµένων τα οποία τους χρειάζον-
ται, ώστε να αποκτήσουν και να διατηρούν τον πλήρη έλεγχο της
αγοράς. 

Για τα υπόλοιπα έχουµε να πούµε τα εξής: Έχετε πολύ θράσος
να εισάγετε προς ψήφιση σε άσχετο κατά τα άλλα νοµοσχέδιο
διατάξεις, οι οποίες αφορούν την εφαρµογή µνηµονιακών ρυθ-
µίσεων στο φορολογικό σύστηµα.

Επίσης, να αναφέρουµε ότι στο νοµοσχέδιο εισάγεται ρύθµιση
για την πρόσληψη καθαριστριών µε εξάµηνες συµβάσεις. Σας
θυµίζει τίποτα; 

Ποιος σας είπε ότι αυξάνοντας -και επανέρχοµαι στα καπνικά
προϊόντα- το φόρο στα καπνικά προϊόντα, αυτοµάτως θα επέλθει
και αύξηση των εσόδων; Δεν αντιλαµβάνεστε επιτέλους ότι αυτή
η πρακτική θα στρέψει ακόµα περισσότερους προς την αγορά
λαθραίων τσιγάρων; 

Αν όντως υπήρχε ένας γενικότερος στρατηγικός σχεδιασµός,
ο οποίος θα περιελάµβανε και την πάταξη τέτοιων φαινοµένων,
τότε υπολογίζεται πως η χώρα θα εξοικονοµούσε έως και 1 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ ετησίως. Αυτό όµως δεν πρόκειται να γίνει
ποτέ πραγµατικότητα. 

Πέραν τούτου, το παράνοµο εµπόριο καπνού έχει δυο πτυχές.
Από τη µια υπάρχουν οι σκοπιµότητες των διαπλεκόµενων πολι-
τικών σε πανευρωπαϊκό επίπεδο και από την άλλη υπάρχει ο
υπερβατικός ρόλος των µεγάλων καπνοβιοµηχανιών. Σε αυτή τη
διαδικασία ο µοναδικός χαµένος είναι οι λιανέµποροι των καπνι-
κών προϊόντων, καθώς έχουν καταστεί οι αδύναµοι κρίκοι της
αγοράς. 

Το επόµενο ζήτηµα αφορά την τροποποίηση του Τελωνειακού
Κώδικα. Δεν θα υπεισέλθουµε σε λεπτοµέρειες. Εκείνο, όµως,
που θέλουµε να παρατηρήσουµε είναι ότι δεν αρκεί η επικαιρο-
ποίηση και η τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου. Κατά την
ακρόαση των θεσµικών φορέων δηλώθηκε ξεκάθαρα ότι η στε-
λέχωσή τους βρίσκεται στο µισό εκείνης του έτους 2012. 

Ενδεικτικό, λοιπόν, της αδυναµίας ή απροθυµίας της Κυβέρ-
νησης να πατάξει το λαθρεµπόριο, είναι το γεγονός ότι ακόµη
και οι εκπρόσωποι των τελωνείων επεσήµαναν το άδικο της υπερ-
φορολόγησης, το οποίο και οδηγεί στο λαθρεµπόριο σε συνδυα-
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σµό µε την αδυναµία ελέγχου των ενδοκοινοτικών συναλλαγών
και εν τέλει αντιµετώπισης του οργανωµένου οικονοµικού εγκλή-
µατος. 

Από τους ίδιους τους τελωνειακούς αναφέρθηκε ότι οι τελω-
νειακοί υπάλληλοι από τέσσερις χιλιάδες το 2012 έχουν σήµερα
µειωθεί στις δυο χιλιάδες, ξεκάθαρη ένδειξη για το βαθµό βού-
λησης του Υπουργείου και του κράτους εν συνόλω να πατάξει
δήθεν το λαθρεµπόριο. Αυτό δηλαδή που µας είπαν οι τελωνει-
ακοί υπάλληλοι είναι ότι το οργανωµένο οικονοµικό έγκληµα
κάνει πάρτι στην Ελλάδα και ευθύνη γι’ αυτό δεν έχουν βεβαίως
οι καπνοπαραγωγοί, δεν έχουν οι επαγγελµατίες του κλάδου, οι
λιανέµποροι, αλλά το ίδιο το ανίκανο κράτος. 

Αυτές οι µονάδες είναι στην πρώτη γραµµή. Φέρνουν το µεγα-
λύτερο φορτίο και όµως είναι αποδεκατισµένες σε ανθρώπινο
προσωπικό και υλικοτεχνικά µέσα και αναφέροµαι στους τελω-
νειακούς. Όταν υποβαθµίζεται ο ρόλος του τελωνείου διαχρο-
νικά, τότε είναι βέβαιο ότι θα προκληθεί διαφυγή εσόδων στο
κράτος και θα καταστούν διάτρητες οι όποιες είσοδοι προς την
Ελλάδα σε κάθε παραβατική δραστηριότητα. 

Οι κατά τόπους κοινωνίες, όπως και οι επαγγελµατίες, έχουν
εκφράσει τις αντιρρήσεις τους και έχουν τονίσει τα προβλήµατα
στην οικονοµική εξαγωγική δραστηριότητα των επιχειρήσεων και
στο ελλιπές σύστηµα ελέγχων, το οποίο αφήνει πλέον ελεύθερο
το πεδίο δράσης σε άτοµα ή κυκλώµατα λαθρεµπορίας συγκε-
κριµένων ειδών. 

Τέλος, δεν µπορώ να µην σταθώ στη βαθιά υποκρισία της Κυ-
βέρνησής σας αναφορικά µε την υποτιθέµενη κοινωνική σας πο-
λιτική. Παριστάνετε τους ανθρωπιστές, όµως ο ανθρωπισµός
σας είναι εξόχως επιλεκτικός. Και αφού είναι επιλεκτικός, κατά
πως µας τα λέτε εσείς, κατά τη δική σας λογική, είναι ρατσιστι-
κός, διότι θα πρέπει να σας υπενθυµίσω τις αντιδράσεις σας όταν
ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή διοργάνωνε τις διανοµές τρο-
φίµων σε άπορους συµπατριώτες µας. Τότε πολιτικοί αλλά και
διάφοροι δηµοσιογραφικοί λακέδες έβγαιναν στις τηλεοράσεις
και έκαναν λόγο για συσσίτια µίσους. Αυτός είναι ο ανθρωπισµός
σας.

Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν να έχετε την πρόθεση της κατάρ-
γησης της έκπτωσης του ΕΝΦΙΑ ακόµα και για κοινωνικά ευπα-
θείς οµάδες Ελλήνων ή να το πούµε πιο απλά, για κοινωνικές
οµάδες που χρήζουν της ιδιαίτερης κρατικής φροντίδας, όπως
είναι οι πολύτεκνοι, όπως είναι τα άτοµα µε αναπηρία και την ίδια
στιγµή να εισάγετε, µε το άρθρο 50, την απαλλαγή από το ΦΠΑ
και αναδροµικά την απαλλαγή από 1-12-2015 στις περιπτώσεις
παράδοσης αγαθών και παροχής υπηρεσιών σε οργανώσεις και
οργανισµούς, οι οποίοι στοχεύουν στην κάλυψη των αναγκών
των προσφύγων. 

Πόσο, επιτέλους, θα στοιχίσει στον ελληνικό λαό η επιλεκτική
σας ευαισθησία και τίνος τα συµφέροντα πραγµατικά εξυπηρε-
τείτε; 

Θέτω, λοιπόν, ξανά το εξής ερώτηµα προς την Κυβέρνηση και
τον Υπουργό: Ποιος θα πληρώσει το µάρµαρο της συγκεκριµέ-
νης απαλλαγής από τον ΦΠΑ; Σε ποιον επαγγελµατικό κλάδο ή
σε ποια κοινωνική οµάδα θα µετακυλιστεί αυτό το βάρος; Ποια
είναι τα ισοδύναµα τα οποία τάξατε στους εταίρους σας, προ-
κειµένου να προχωρήσετε σε αυτή την προκλητική για τους Έλ-
ληνες ενέργεια απαλλαγής του ΦΠΑ για τους επαγγελµατίες του
αντιρατσισµού, οι οποίοι πλουτίζουν από τις λαθροµεταναστευ-
τικές ροές;

Γι’ αυτούς τους λόγους, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή φυ-
σικά και καταψηφίζει το παρόν σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κυρία Πρόεδρε, µια διευκρίνιση θα ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε
τον λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Για να µην επανερχόµαστε συνέχεια στο άρθρο 49 και τις
παραγράφους 3 και 4 που αφορούν τις απαλλαγές ή τις εκπτώ-
σεις από τον ΕΝΦΙΑ, θα ήθελα να πω ότι έχει ψηφιστεί το άρθρο
στην επιτροπή. Δεν µπορούσαµε να το φέρουµε µε τροπολογία.

Με νοµοτεχνική βελτίωση που φτιάχνεται αυτή τη στιγµή και θα
έρθει, θα αφαιρεθούν από το άρθρο 49 οι παράγραφοι 3 και 4,
οι οποίες προέβλεπαν ότι όσοι έχουν έσοδα από τόκους καταθέ-
σεων, 300 ή 600 ευρώ ανά περίπτωση, δεν θα έχουν εκπτώσεις
ή απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ. Οι συγκεκριµένες παράγραφοι 3 και
4 θα αφαιρεθούν µε νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έρχεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος, εισηγητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σαν την «καλύβα του Χότζα» έχετε κάνει τη φορολογική πολι-

τική, κύριε Υπουργέ. Αφού µετατρέψατε σε δρεπανοφόρο άρµα
τον ΕΝΦΙΑ, µε τις διατάξεις που ψηφίσαµε εδώ πριν από περίπου
δύο µήνες –τον νόµο που εσείς εισηγηθήκατε, τον ν.4389- µεγα-
λώσατε µε έξι σηµαντικές αλλαγές τη βάση υπολογισµού και επι-
βαρύνατε και τα αγροτεµάχια και τις επαγγελµατικές εγκατα-
στάσεις. Και σας τα λέγαµε τότε, αλλά δεν ακούγατε. 

Ο κ. Χουλιαράκης µάς έλεγε ότι µόνο εξακόσιες περίπου χι-
λιάδες θα επιβαρυνθούν, καθώς έχετε µειώσει τις αντικειµενικές
τιµές. Και του λέγαµε του κ. Χουλιαράκη ότι οι αντικειµενικές
αξίες δεν έχουν µειωθεί στην περιφέρεια, την επαρχία, όπου οι
ζώνες είναι κάτω από τα 600 ευρώ.

Τώρα, λοιπόν, φαίνεται ότι κάνατε µια εκτύπωση και σας
έβγαλε «παπάδες» και φέρνετε εδώ διορθώσεις και λέτε ότι είναι
η χαρά του Υπουργού, η χαρά που δεν µπορεί να κρυφτεί. Και
τώρα µόλις αποσύρατε και τη διάταξη, το άλλο δρεπανοφόρο
που καθάριζε ανάπηρους και άνεργους, κάτω από την οξεία κρι-
τική. Δεν είναι «καλύβα του Χότζα» αυτή; Τους τροµοκρατείτε και
µετά κάτι βγάζετε δήθεν για να είναι ευχαριστηµένοι;

Και σας παρακαλώ πάρα πολύ, είχαµε ένα θεσµικό νοµοσχέ-
διο. Είπαµε ότι θα το ψηφίσουµε επί της αρχής επειδή αφορά
διατάξεις που αποσκοπούν στο να χτυπήσουµε το λαθρεµπόριο
και τη φοροδιαφυγή στα προϊόντα καπνού. Και από εχθές το
βράδυ «βρέχει» τροπολογίες. Έχει και ένα τρίτο µέρος µε άλλες
φορολογικές διατάξεις και άρα, συζητάµε ένα φορολογικό νο-
µοσχέδιο αχταρµά.

Θέλω να σας θυµίσω ότι όταν συζητούσαµε εδώ τον ν.4337,
πάλι εσείς εισηγηθήκατε -και µάλιστα πανηγύριζαν και οι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- να καταργήσουµε τα πρόστιµα στη µη έκ-
δοση αποδείξεων. Και σας είπαµε το παράδειγµα αυτού που δεν
εκδίδει απόδειξη και θα πληρώσει µισό ευρώ πρόστιµο. Και τώρα
φέρνετε µια τροπολογία να το διορθώσετε. 

Μας είπατε όταν την παρουσιάσατε ότι ανταποκριθήκατε σε
αιτήµατα φορέων. Εγώ δεν ξέρω κανέναν φορέα που να λέει
«βάλτε µου πρόστιµα». 

Εν πάση περιπτώσει, στην κριτική τη δική µας και των Βουλευ-
τών, ακόµα και των δικών σας, ανταποκριθήκατε. Και πάλι το νο-
µοθετείτε αποσπασµατικά. Νοµοθετείτε καλοκαιρινά, µας είπατε,
γιατί έχετε στόχο τους καλοκαιρινούς ελέγχους, διότι έτσι πάτε
να δικαιολογήσετε γιατί δεν θα επιβάλλονται πρόστιµα στη µη
έκδοση, σε όσους δεν υπόκεινται στον ΦΠΑ και απαλλάσσονται,
όπως για παράδειγµα τους γιατρούς, κ.ο.κ.. Και αυτή δεν είναι
µία αποσπασµατική ρύθµιση; Αυτό που σας είπε νωρίτερα ο συ-
νάδελφος ότι έβγαλε εγκύκλιο η Γενική Γραµµατεία και εφαρµό-
ζονται τα πρόστιµα χωρίς να έχουµε ψηφίσει τις διατάξεις, είναι
νόµιµο;

Εν πάση περιπτώσει, απ’ όσο πρόλαβα να δω απ’ αυτά που µας
φέρατε εχθές το βράδυ, βλέπω ότι µεταφέρετε τις υποθέσεις
από το ΣΔΟΕ στην Ειδική Γραµµατεία. Είχαµε επισηµάνει ότι
έχουµε τριάντα πέντε χιλιάδες υποθέσεις, και έχουν βγει φύλλα
ελέγχου. Χάνεται η φορολογητέα ύλη. 

Τη διάταξη για την τριετή παράταση της µη παραγραφής την
έχετε ελέγξει; Εγώ είµαι υπέρ της µη παραγραφής, αλλά διά-
βασα εχθές ότι βγήκε µία απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας που δικαίωσε έναν επώνυµο πολίτη και έθεσε θέµατα
ασφάλειας δικαίου. Τα έχετε ελέγξει αυτά ή θα βρεθούµε πάλι
στο να καταλογίζουν οι φορολογικές υπηρεσίες δεκάδες χιλιά-
δες ή και εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµα και µε βάση αυτό το δε-
δικασµένο κάποιοι να δικαιώνονται; Δηλαδή, κάνουµε µία τρύπα
στο νερό. Η φορολογική πολιτική θέλει µία σοβαρότητα. 

Γι’ αυτό, κυρία Πρόεδρε, είπα ότι έφερε και τροπολογίες και
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δεν έχουµε προλάβει να τις δούµε. 
Τη µη ποινική και αστική ευθύνη των υπαλλήλων που θα κά-

νουν τις επιλογές των υποθέσεων, την είχατε φέρει ξανά, αν θυ-
µάµαι καλά και την πήρατε πίσω. Είχατε πει ότι παρεισέφρησε.
Τώρα την έχετε µελετήσει; 

Υπάρχουν και µία σειρά από άλλα θέµατα. Τι γίνεται µε τους
προϊσταµένους που ισοπεδώσατε τα κριτήρια επιλογής; Δεν τα
καταλαβαίνω όλα αυτά.

Εν πάση περιπτώσει, θα τις µελετήσουµε στη διάρκεια της συ-
ζήτησης, όσο προλάβουµε και θα τοποθετηθούµε αναλυτικό-
τερα.

Λέω, λοιπόν, ότι µ’ αυτές τις τροπολογίες που καταθέσατε και
µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου Τρίτου έχετε µετατρέψει ένα θε-
σµικό νοµοσχέδιο σε ένα «πασπαρτού» φορολογικών ρυθµίσεων. 

Γι’ αυτό, επιτρέψτε µου να συνεχίσω µε τις φορολογικές δια-
τάξεις. Σας είχαµε ασκήσει κριτική για το άρθρο 40 και για το ότι
στερείτε το δικαίωµα του πολίτη να προσφεύγει στον Γενικό
Γραµµατέα Εσόδων και να ζητά επανέλεγχο. Σας το βάλαµε, µά-
λιστα, σε µία θεσµική βάση. Σας είπαµε ότι ο Γενικός Γραµµα-
τέας έχει τη δυνατότητα να ασκήσει επανέλεγχο. Ο πολίτης δεν
πρέπει να έχει για την ισότητα των όπλων, όταν προκύψουν νέα
στοιχεία; Βρήκε καινούργια στοιχεία ή δεν τα είχαν βρει οι υπη-
ρεσίες. Πού θα βρει το δίκιο του, στα φορολογικά δικαστήρια µε
προκαταβολές, µε κόστος ή στην επιτροπή του άρθρου που δεν
λειτουργεί ποτέ; 

Δεν έχετε απαντήσει. Παρελθοντολογήσατε, ενώ η διάταξη
δεν έχει αναδροµική ισχύ. Θέλω να ακούσω µία σοβαρή τοποθέ-
τηση για το θεσµικό ζήτηµα, για το δικαίωµα.

Επίσης, σας είχαµε πει ότι πρέπει να µας δώσετε µία εξήγηση
για το άρθρο 45 που δίνει παράταση µέχρι 30-10-2016 των ευ-
νοϊκών ρυθµίσεων γι’ αυτούς που έχουν υποθέσεις µεγάλης φο-
ροδιαφυγής και τις απαλλάσσει από τα πρόστιµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινοτυπία πλέον το να
λέµε πως πρέπει να δώσουµε τη µάχη κατά της φοροδιαφυγής
και του λαθρεµπορίου και στα καύσιµα και στα τσιγάρα, παντού,
καθώς όσο αυτή η φοροδιαφυγή ζει και βασιλεύει, την πληρώ-
νουν οι έντιµοι φορολογούµενοι πολίτες και αναγκάζεται το κρά-
τος κάθε φορά να αυξήσει τους συντελεστές, κάτι που µε τη
σειρά του, όπως µας είπαν οι εκπρόσωποι της Οµοσπονδίας Τε-
λωνειακών, οδηγεί σε µείωση των εσόδων. Αυτό γίνεται. Ειδικά
για τα τσιγάρα, την πληρώνει και η λιανική πώληση, καθώς µει-
ώνεται και το ποσοστό κέρδους. Εκεί έχει καταντήσει αυτή η
ιστορία.

Θέλω, λοιπόν, να υπενθυµίσω ότι πέρα από το να ψηφίζουµε
θεσµικού χαρακτήρα διατάξεις, µε τις οποίες εµείς δεν διαφω-
νούµε, όπως δεν διαφωνούµε ούτε µε την ιχνηλασιµότητα ούτε
µε την ηλεκτρονική καταγραφή ούτε µε µία σειρά από άλλα ζη-
τήµατα που προβλέπονται στο Κεφάλαιο Α’ του νοµοσχεδίου,
υπάρχει το ζήτηµα του ανθρώπινου δυναµικού, των µέσων και
των υποδοµών. 

Μας είπαν πάλι οι φορείς στη συζήτηση ότι όσο αυτά δεν τα
αντιµετωπίζουµε, κανένα νοµοθέτηµα δεν µπορεί να αποδώσει
τα προσδοκόµενα. Πού είναι ο κ. Νικολούδης που µας έλεγε για
τα 2,5 δισεκατοµµύρια της φοροδιαφυγής από τα καύσιµα και
τα τσιγάρα; Αυτός, δηλαδή, είχε πρόθεση να συλλάβει τη φορο-
διαφυγή και εµείς δεν είχαµε; Απλώς λέγατε κουβέντες, είδατε
ότι είναι δύσκολο να τα υλοποιήσετε και κάποιοι «την έκαναν» µε
ελαφρά πηδηµατάκια. Δεν ξέρω αν «την έκαναν» οι ίδιοι ή αν
τους βάλατε στην άκρη. Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα ζήτηµα
στο οποίο πρέπει να µας απαντήσετε. 

Στις διατάξεις του Κεφαλαίου Α’ εµείς έχουµε εκφράσει επι-
φύλαξη σε ό,τι αφορά το άρθρο που αφορά το συντονιστικό.
Διότι εκτιµούµε ότι µε τον τρόπο που το νοµοθετείτε, δεν είναι
αποτελεσµατικό. Και το παν σε αυτή την υπόθεση είναι ο συντο-
νισµός. Σας είπα και στην επιτροπή ότι όλες οι διατάξεις που
συµπεριλαµβάνονται στα άρθρα από το 1 µέχρι το 11 αποσκο-
πούν στον έλεγχο και την ιχνηλασιµότητα των νοµίµως παραγο-
µένων προϊόντων στη χώρα µας. Για την πρώτη ύλη που
διαφεύγει και καταλήγει στην κατανάλωση, χωρίς να περνάει
µέσα από τη νόµιµη διαδικασία και για τα προϊόντα των τρίτων
χωρών, που επίσης δεν θα είναι καταγεγραµµένα πουθενά, ποιος

θα µεριµνήσει; Θα µεριµνήσει ο συντονισµός των διωκτικών και
των ελεγκτικών αρχών. Στον βαθµό, λοιπόν, που αυτό δεν το αν-
τιµετωπίζουµε, πάλι θα κάνουµε µια τρύπα στο νερό.

Δεν θέλω να µπω στα ζητήµατα που έθεσαν διάφοροι εκπρό-
σωποι φορέων για το ποιοι θα έχουν τον έλεγχο της ιχνηλασιµό-
τητας, πώς θα δοθούν οι δουλειές, τι δουλειά έχει η καπνοβιοµη-
χανία να έχει πρόσβαση στα στοιχεία και ούτω καθεξής. Εγώ
είµαι καλής πρόθεσης και θεωρώ ότι το νοµοθέτηµα, µιας και
έχει και µεταφορά ενός µέρους οδηγίας, είναι σωστά επεξεργα-
σµένο. Για αυτό είπα ότι τις στηρίζουµε αυτές τις διατάξεις, όχι
επειδή είναι απλά µεταφορά οδηγίας, αλλά και για λόγους
αρχής. 

Επίσης, για τον ίδιο λόγο θα ψηφίσουµε και τις διατάξεις του
Κεφαλαίου Β’, που αναφέρεται στη µεταφορά της απόφασης του
συµβουλίου, τα άρθρα δηλαδή από 12 έως 39. Θέλω, όµως, να
είναι καθαρό στην Αίθουσα ότι δεν σηµαίνει πως όταν ψηφίζουµε
διατάξεις, αυτόµατα χτυπάµε τη φοροδιαφυγή ή το λαθρεµπό-
ριο. 

Επιτρέψτε µου τώρα να κάνω µια αναφορά σε µια σειρά άλλα
ζητήµατα που συµπεριλαµβάνονται στο Κεφάλαιο Γ’ και αφο-
ρούν φορολογικά ζητήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τους οφειλέτες στα ασφαλιστικά ταµεία: Πλη-
ροφορούµεθα διά του Τύπου ότι οι οφειλές έχουν φτάσει στα 16
δισεκατοµµύρια. Δεν πιστεύω να είσαστε και για αυτό υπερήφα-
νος, κύριε Υπουργέ. Γιατί στην επιτροπή για το γεγονός ότι µει-
ώθηκε ο ρυθµός αύξησης των ληξιπροθέσµων του δηµοσίου
που, δόξα τον λαό, κοντεύουν να φτάσουν στα 90 δισεκατοµµύ-
ρια, νιώσατε υπεύθυνος και χαρούµενος. 

Σας είχαµε ασκήσει κριτική εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, ότι δεν
ενηµερώνατε, ως έχετε υποχρέωση από τον νόµο 3943/2011, τη
λίστα των οφειλετών µε πάνω από 150.000 οφειλές. Σας αποδώ-
σαµε και πρόθεση απόκρυψης αυτών που ευνοήθηκαν µε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, τα διακόσια εβδοµήντα άτοµα
µε οφειλές πάνω από 1 εκατοµµύριο, στους οποίους διαγράψατε
πρόστιµα και προσαυξήσεις για πράξεις µεγάλης φοροδιαφυγής
µε τον νόµο του Αλέκου Παπαδόπουλου του 1999. 

Δεν µπορέσαµε να µάθουµε ποιοι είναι. Εσείς ισχυριστήκατε
το φορολογικό απόρρητο, εµείς ψάχναµε να συγκρίνουµε τις λί-
στες των οφειλετών, αλλά δυστυχώς δεν υπήρχαν στις ιστοσελί-
δες του Υπουργείου. Ήταν του 2013, όταν η κακιά συγκυβέρνη-
ση τότε τους είχε δηµοσιοποιήσει. Εµείς δεν είχαµε κωλύµατα.
Εσείς, φαίνεται, είχατε άλλα κωλύµατα. Εν πάση περιπτώσει, η
ζωή καµιά φορά εκδικείται και τώρα αναγκαστήκατε και αυτούς
να δηµοσιοποιήσετε και επεκτείνετε και αυτή τη ρύθµιση και για
τα ασφαλιστικά ταµεία. Χαιρόµαστε και την υπερψηφίζουµε.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, µε βάση όσα ρώτησε νωρίτερα ο κ.
Αµυράς, γιατί µέσα στην τροπολογία έχετε φέρει µία σειρά δια-
τάξεων που αφορά τα τέλη κυκλοφορίας, και όσα είναι στο
άρθρο 46, πρέπει να σας πω ότι δυσκολεύοµαι να αποφασίσω
ως εισηγητής –θα µιλήσω µε τους συναδέλφους µου- τι να ψη-
φίσουµε. Διότι ναι µεν συµφωνούµε να υπολογίζεται η παλαι-
ότητα από το έτος κυκλοφορίας, όπως σε όλες της χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά πρέπει να µας δώστε µία απάντηση
για τα υβριδικά και γι’ αυτούς που πήγαν και πήραν αυτοκίνητα
µε χαµηλούς ρύπους πιστεύοντας ότι θα έχουν λιγότερα τέλη
κυκλοφορίας. Να µην παγιδεύουµε ανθρώπους µέσα από µία νο-
µοθέτηση, η οποία έχει πάρα πολλές αντιφάσεις.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ στην κριτική
που ασκούµε στην Κυβέρνηση στα ζητήµατα της φοροδιαφυγής,
τα οποία τα είχε αναγάγει ως πρώτο θέµα στην ατζέντα της σε
ό,τι αφορά την πολιτική που ασκήθηκε τα προηγούµενα χρόνια,
ότι δηλαδή ασκήθηκε µία πολιτική που ευνοούσε τα συµφέροντα,
που δεν ήθελε να χτυπήσει τους διαπλεκόµενους, τους εθνικούς
εργολάβους. 

Αυτή την πολιτική, δυστυχώς, ήρθατε εσείς να δείξετε στην
πράξη ότι κάνετε όχι απλώς τα ίδια, αλλά πολύ χειρότερα. Γι’
αυτό και δεν δεχόµαστε την κατηγορία ότι είµαστε ίδιο, όπως
λέει καµµιά φορά το ΚΚΕ. Είστε πάρα πολύ χειρότεροι, διότι η
φορολογική σας πολιτική χτυπάει τους πλέον αδύναµους. 

Άκουσα την εισηγήτρια της Πλειοψηφίας να µιλάει για το τα-
ξικό πρόσηµο. Πολύ ωραία. Το ταξικό πρόσηµο, λοιπόν, έχει να
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κάνει µε την αύξηση του ΦΠΑ που την πληρώνει η λαϊκή κατανά-
λωση, έχει να κάνει µε τη µείωση του αφορολόγητου που αφορά
τους πιο φτωχούς, έχει να κάνει µε το δρεπανοφόρο άρµα του
ΕΝΦΙΑ, όπως είπα, τον οποίο θα καταργούσατε.

Άρα λοιπόν, εµείς θα επιµείνουµε στην κριτική µας για όλα τα
ζητήµατα που άπτονται τη φορολογικής σας πολιτικής, µιας και
αυτή είναι απότοκος µιας συµφωνίας για µέτρα 12,5 δισεκατοµ-
µυρίων και ό,τι θεωρούµε σωστό, όπως είναι η θεσµικού χαρα-
κτήρα διατάξεις που αφορούν την προσπάθεια για πάταξη του
λαθρεµπορίου και της φοροδιαφυγής στα τσιγάρα, θα τα υπερ-
ψηφίζουµε. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, επειδή συµφωνήσαµε µε το Προ-
εδρείο ότι θα µας δώσει τη δυνατότητα µιας παρέµβασης για τις
τροπολογίες, στα ζητήµατα που σας έχουν τεθεί ερωτήµατα, αν
µπορείτε να δώσετε κάποιες απαντήσεις, για να διευκολύνετε τη
συζήτηση και να ξέρει και το Σώµα τι ψηφίζει.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα πά-
ρετε, φαίνεται, πολλές φορές τον λόγο, κύριε Αλεξιάδη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Δεν θα κάνω κατάχρηση, κυρία Πρόεδρε, του δικαιώµατος
αυτού του Υπουργού. Δεν θα το κάνω γιατί δεν έχω διάθεση, ζη-
τώντας τον λόγο, να κάνω οποιαδήποτε πολιτική αντιπαράθεση
ή να θέσω ζητήµατα τα οποία θα θέσω στην οµιλία µου, όπου θα
απαντηθούν τα πολιτικά θέµατα. Θα πάρω τον λόγο µόνο για όσο
χρειάζεται να διευκρινίσουµε διάφορα σηµεία και για να µην επα-
ναληφθούν σε οµιλίες άλλων οµιλητών, µε σεβασµό στη διαφο-
ρετική άποψη που υπάρχει από τον καθένα. 

Το προβλεπόµενο στο άρθρο 6 Επιχειρησιακό Συντονιστικό
Κέντρο δεν είναι µόνο για τα τσιγάρα. Το Συντονιστικό Κέντρο
στο άρθρο 6, όπως µε σαφήνεια το λέει η διάταξη, θα λειτουργεί
ως Συντονιστικό Κέντρο µεταξύ των υπηρεσιών για την αντιµε-
τώπιση του λαθρεµπορίου προϊόντων που υπόκεινται σε ειδικό
φόρο κατανάλωσης, δηλαδή για καπνό, για καπνικά προϊόντα,
για καύσιµα, για αλκοόλ κ.λπ.. Αναφέρεται στη µεγάλη βεντάλια
όλων αυτών των προϊόντων. Άρα δεν είναι µόνο για τα καπνικά
προϊόντα. Είναι Συντονιστικό Κέντρο για το σύνολο του λαθρεµ-
πορίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Αλεξιάδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δελής, εισηγητής από το ΚΚΕ.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν είναι δύσκολη η απάντηση στο ποια είναι χειρότερη κυ-

βέρνηση. Κάθε επόµενη κυβέρνηση είναι χειρότερη από την προ-
ηγούµενη. Αυτό δείχνει η πείρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο
που αποτελείται από τρία µέρη, για την καταπολέµηση της πα-
ράνοµης εµπορίας καπνικών, διατάξεις που αφορούν ευρύτερα
στο λαθρεµπόριο, ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία µιας
οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη χρήση πληροφορικής
στους τελωνειακούς σκοπούς, καθώς και άλλες διατάξεις πολύ
συνηθισµένες, αλλά φαρµάκι για τον λαό µας αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών. Θα µιλήσουµε, όµως, παρακάτω γι’
αυτές.

Πρώτα, πρώτα κανείς δεν µπορεί να είναι αντίθετος γενικά µε
τη χρήση της πληροφορικής και της τεχνολογίας στις τελωνει-
ακές υποθέσεις, στην καταπολέµηση του λαθρεµπορίου. Το ζή-
τηµα, όµως, είναι οι όροι και το πλαίσιο µέσα στο οποίο λαµβάνει
χώρα αυτή η χρήση. Και εδώ –όπως θα δούµε και παρακάτω-
υπάρχουν ασάφειες, αοριστίες, σκόπιµες κατά τη γνώµη µας που
δηµιουργούν ανησυχίες.

Κατ’ αρχάς και για να εξηγούµαστε, για το ζήτηµα του λαθρεµ-
πορίου, δεν αµφισβητούµε τις προθέσεις ως προς την πάταξη
του, κύριε Υπουργέ. Τέτοιες προθέσεις άλλωστε δεν έλλειψαν
από καµµία κυβέρνηση. Ηχούν ακόµα στα αυτιά του κόσµου οι
βαρύγδουπες διακηρύξεις σας για την πάταξη του λαθρεµπο-
ρίου καυσίµων και γενικότερα, η οποία θα χρηµατοδοτούσε και
εκείνο το λησµονηµένο Πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης. Το λα-

θρεµπόριο ζει και βασιλεύει και τώρα, καθώς η καταπολέµησή
του είτε µένει στα λόγια τα παχιά είτε καρκινοβατεί.

Τι να σκεφτεί άραγε κανείς όταν και αυτή η νέα απόπειρα κα-
ταπολέµησης του λαθρεµπορίου καπνικών και των υπόλοιπων εµ-
πορευµάτων παραπέµπεται σύµφωνα µε το παρόν νοµοσχέδιο
για το όχι και τόσο κοντινό 2019; Έρχεται και αυτή η τοποθέτηση
του Προέδρου των Ελλήνων καπνοβιοµηχάνων προχτές στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής όπου ορθά κοφτά -αφού συµφώνησε
βέβαια µε το νοµοσχέδιο- ανοιχτά και κυνικά µίλησε για ευσεβείς
πόθους σχετικά µε την καταπολέµηση της λαθρεµπορίας. Κάτι
παραπάνω ξέρουν οι κεφαλαιοκράτες!

Τι συµβαίνει, λοιπόν, και η καταπολέµηση του λαθρεµπορίου
µένει συνήθως στα λόγια παρά τα νοµοθετικά µέτρα και τις πο-
λυδιαφηµισµένες εκστρατείες εναντίον του; Τι φταίει και είναι
ένα παλιό πρόβληµα που γιατρειά δεν έχει; 

Αυτό που φταίει -και όχι µόνο δεν διανοείστε να το ακουµπή-
σετε, µα το προστατεύετε- βρίσκεται στην ίδια την καρδιά του
συστήµατος που όλοι σας υπηρετείτε. Είναι το ίδιο το καπιταλι-
στικό κέρδος, νόµιµο ή παράνοµο. Το κέρδος αποτελεί τον θε-
µέλιο λίθο, τον ίδιο λόγο ύπαρξης οποιασδήποτε καπιταλιστικής
κοινωνίας. Είναι πασίγνωστο ότι το παράνοµο καπιταλιστικό κέρ-
δος είναι κατά πολύ µεγαλύτερο από το νόµιµο.

Έτσι εξηγείται γιατί το λαθρεµπόριο ανθεί σε ανεπτυγµένες
καπιταλιστικές χώρες όπως Γερµανία, Αγγλία, Γαλλία χωρίς να
καταφέρνουν να το αντιµετωπίσουν ούτε αυτές σύµφωνα µε τον
Πρόεδρο των Ελλήνων καπνοβιοµηχάνων. Έτσι εξηγείται γιατί
πάντα δίπλα στο νόµιµο εµπόριο και παράλληλα µε αυτό ανα-
πτύσσεται και το λαθρεµπόριο στο οποίο πρωταγωνιστές και
τροφοδότες δεν είναι βέβαια κάποιοι µετανάστες, φτωχοδιάβο-
λοι και ας στοχοποιούνται µονάχα αυτοί.

Στο κυνήγι του καπιταλιστικού κέρδους χρησιµοποιούνται όλα
τα µέσα. Ο καπιταλιστικός ανταγωνισµός, ο τόσο πολυδιαφηµι-
σµένος, είναι αχαλίνωτος. Δεν γνωρίζει όρια. Το φαινόµενο του
λαθρεµπορίου φυσικά εντείνεται σε περιόδους οικονοµικής κρί-
σης λόγω της απότοµης µείωσης της αξίας της αγοραστικής δύ-
ναµης των λαϊκών στρωµάτων, λόγω της φτώχειας δηλαδή που
εξαπλώνεται γοργά ως αποτέλεσµα της αντιλαϊκής ταξικής πο-
λιτικής υπέρ του κεφαλαίου που ακολουθούν όλες οι αστικές κυ-
βερνήσεις.

Εδώ, όµως, χρειάζεται µία διευκρίνιση. Η πάταξη, ο περιορι-
σµός του λαθρεµπορίου, η λεγόµενη µάχη κατά της φοροδιαφυ-
γής, δεν αφορούν βέβαια τις επίσηµες δραστηριότητες του
κεφαλαίου. Αυτές οι δραστηριότητες σε µεγάλο βαθµό απολαµ-
βάνουν σκανδαλώδη φορολογική ασυλία, φοροαπαλλαγές, κίνη-
τρα, επιδοτήσεις. Είναι χαρακτηριστικό εδώ το παράδειγµα των
εφοπλιστών αλλά και ο τελευταίο αναπτυξιακός νόµος.

Όλοι οι φορολογικοί νόµοι, όλες οι ρυθµίσεις σωστά ονοµά-
ζονται φοροκαταιγίδα. Εδώ να πούµε ότι τα καπνικά προϊόντα
είναι πρωταθλητές στους επιβαλλόµενους φόρους. Το ηλεκτρο-
νικό τσιγάρο σας ξέφυγε για λίγο και αµέσως του βάζετε τώρα
τον σχετικό φόρο. Όλα, λοιπόν, τα ασήκωτα βάρη της άµεσης
και έµµεσης φορολογίας πέφτουν πάνω στις πλάτες των λαϊκών
στρωµάτων της πόλης και του χωριού και δεν αφορούν τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, των οποίων άλλωστε και γι’ αυτό τον
λόγο η συνεισφορά τους στα ετήσια φορολογικά έσοδα του κρά-
τους είναι λιγότερο από 5%, µην τυχόν δηλαδή και πληγεί η αν-
ταγωνιστικότητά τους.

Δεν σταµατάτε, όµως, εδώ. Αυτά τα κρατικά φορολογικά έσοδα,
οι κρατικοί πόροι, που βγαίνουν πάνω στην καµπούρα του λαού,
µήπως προορίζονται για την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών του
λαού µας; Εκτός από ένα µικρό τµήµα τους, που συνεχώς λιγο-
στεύει, ο κύριος όγκος των κρατικών εσόδων κατευθύνεται στην
πολύπλευρη ικανοποίηση των συµφερόντων του κεφαλαίου και
στην εξυπηρέτηση των δανειστών. Αυτό αποτυπώνεται στους ετή-
σιους κρατικούς σας προϋπολογισµούς και βιώνεται από τα λαϊκά
στρώµατα στην παιδεία, την υγεία, που είναι πανάκριβες, στην
πρόνοια µε τα ψίχουλα, στη φτώχεια που εξαπλώνεται.

Όλα τα παραπάνω δεν τα λέµε, κύριε Υπουργέ, για κανέναν
άλλον λόγο µα για να θέσουµε το πραγµατικό πλαίσιο, και πολι-
τικό και οικονοµικό, µέσα στο οποίο επιχειρούνται και οι ρυθµί-
σεις του παρόντος νοµοσχεδίου, που διακηρύσσει και αυτό την
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πάταξη του λαθρεµπορίου. Πάνω σε αυτήν τη βάση στηρίζονται
οι παρατηρήσεις µας και η κριτική µας συνολικά για το νοµοσχέ-
διο, αλλά και για τα επιµέρους άρθρα του.

Έτσι, λοιπόν, την ώρα που το νοµοσχέδιο στα πρώτα του άρθρα
αναγγέλλει νέο σύστηµα αδειοδοτήσεων της εφοδιαστικής αλυ-
σίδας καπνικών, µέσω ενός κεντρικού µητρώου, του ΕΚΜΕΑ, στο
οποίο θα καταχωρούνται µε έναν µοναδικό αριθµό διακινητή κα-
πνικών όλοι οι κάτοχοι αδειών της εφοδιαστικής αλυσίδας καπνού,
για όλα αυτά τα ουσιαστικά ζητήµατα, που αναφέρονται τόσο γε-
νικόλογα, θα χρειαστούν µελλοντικές υπουργικές αποφάσεις,
ώστε να εξειδικευτούν, χωρίς µάλιστα να υπάρχει κανένα δεσµευ-
τικό χρονοδιάγραµµα γι’ αυτές, ενώ η µηχανογραφική υλοποίηση
αυτών των µέτρων, µονότονα επαναλαµβάνεται σε αυτά τα άρθρα
ότι θα υλοποιηθεί όταν και όποτε ενεργοποιηθεί το πληροφοριακό
σύστηµα τελωνειακών ηλεκτρονικών υπηρεσιών στο πλαίσιο του
διευρωπαϊκού ICISnet πάντως µετά το 2019.

Στο άρθρο 3, όµως, είναι που µας ζώνουν τα φίδια. Δεν είναι
µόνο ότι αυτό παραπέµπεται σε αγνώστου περιεχοµένου και
αυτό υπουργικές αποφάσεις. Είναι κυρίως γιατί παραχωρείτε
στις ίδιες τις καπνοβιοµηχανίες, εγχώριες και πολυεθνικές, το δι-
καίωµα, λέει, λήψης µέτρων δέουσας επιµέλειας ως προς τους
πελάτες τους για όλες τις συναλλαγές, τις κανονικές, τις ασυνή-
θιστες ή και τις ύποπτες, και µάλιστα το µίνιµουµ αυτών των µέ-
τρων. 

Αλήθεια, µε το µίνιµουµ των µέτρων στα χέρια των καπνοβιο-
µηχανιών θα πατάξετε το λαθρεµπόριο; Αν αυτό δεν είναι µία κα-
ραµπινάτη παράκαµψη των αρµόδιων κρατικών υπηρεσιών, τότε
είναι το γνωστό «βάζουµε τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα». 

Ενώ γι’ αυτό το άρθρο γκρινιάζουν υποκριτικά οι καπνοβιοµή-
χανοι ότι τους φορτώνει, λέει, γραφειοκρατικά καθήκοντα, έρχε-
ται εδώ η Ένωση Κεντρώων και ζητάει γι’ αυτούς ό,τι δεν
τολµούν ούτε οι ίδιοι οι καπνοβιοµήχανοι να ζητήσουν για τον
εαυτό τους, δηλαδή ακόµα περισσότερα κίνητρα, οικονοµικά εν-
νοείται. Να τους πληρώνουµε, δηλαδή, τους καπνοβιοµήχανους
και από πάνω. Ύστερα θυµώνουν που τους λέµε και λαγούς του
κεφαλαίου. 

Το άρθρο 5 προβλέπει την ιχνηλασιµότητα των καπνικών προ-
ϊόντων µέσω ανεξίτηλου, µοναδικού αναγνωριστικού κωδικού έν-
τεκα στοιχείων ανά µονάδα συσκευασίας, δηλαδή ανά πακέτο,
µε τρία στοιχεία απ’ αυτά να είναι προσιτά µόνο ηλεκτρονικά, για
να φωτίζεται όλη η εµπορική διαδροµή των καπνικών ως τον κα-
ταναλωτή. 

Μάλιστα! Ποιος θα αποθηκεύει, ποιος θα ελέγχει αυτά τα δε-
δοµένα της ιχνηλασιµότητας των καπνικών στη χώρα µας και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Ένα ανεξάρτητο τρίτο µέρος, απαντά
το νοµοσχέδιο. Στην επιτροπή, όµως, προχθές καταγγέλθηκε επί-
σηµα ότι αυτόν τον ρόλο του ανεξάρτητου, τάχα, τρίτου µέρους
θα τον αναλάβουν θυγατρικές των πολυεθνικών των καπνοβιο-
µηχανιών. Θα βάλετε, όµως, λέει το ίδιο άρθρο 5, και έναν εξω-
τερικό ελεγκτή αυτού του τρίτου µέρους που θα παρακολουθεί
στενά και άγρυπνα τις δραστηριότητές του. Από ποιον παρα-
καλώ θα προσλαµβάνεται και θα αµείβεται αυτός ο εξωτερικός
ελεγκτής; Μα, από τις ίδιες τις καπνοβιοµηχανίες, τις πολυεθνι-
κές. 

Α, ξέχασα, όλα τα παραπάνω θα τελούν και υπό την έγκριση
της Κοµισιόν. Τώρα είναι που σωθήκαµε. Ε, τζάµπα τη φτιάξανε
τα µονοπώλια την Ευρωπαϊκή Ένωση; Τον φερετζέ της τον χρει-
άζονται ακόµα. 

Όσο για την ίδια την ιχνηλασιµότητα, το ίδιο το άρθρο της, που
αναφέρεται σ’ αυτή, της κόβει τα φτερά, αφού ρητά αναφέρει
ότι αυτή είναι δυνατή υπό τον όρο ότι η παρακολούθηση και ο
εντοπισµός όλων των µονάδων συσκευασίας παραµένει εφικτός.
Εάν αυτό δεν είναι προκαταβολική οµολογία αναποτελεσµατικό-
τητας, τότε τι είναι; Γιατί η χώρα µας και η Ευρωπαϊκή Ένωση,
δηλαδή, δεν απαιτούν τον αναγνωριστικό κωδικό της ιχνηλασι-
µότητας για όλα τα προϊόντα των καπνοβιοµηχανιών τρίτων
χωρών µε τις οποίες συναλλάσσεται, αλλά περιορίζεται µόνο στα
καπνικά προϊόντα που προορίζονται για την αγορά της; Ποιος
εξασφαλίζει ότι θα έρχονται µόνο αυτά; Για άλλα και άλλα, σε
τρίτες χώρες, η Ευρωπαϊκή Ένωση ξέρει να απαιτεί, µέχρι και να
βοµβαρδίζει. Σε αυτό την έπιασε τώρα η ευγένεια;

Με το άρθρο 6 δηµιουργείται το Συντονιστικό Επιχειρησιακό
Κέντρο για την αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου προϊόντων που
υπόκεινται σε ειδικό φόρο κατανάλωσης. Δεν δηµιουργείται,
όµως, ως υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά υπάγεται
απευθείας στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, µία ανε-
ξάρτητη αρχή ελεγχόµενη απόλυτα από την Κοµισιόν και από
τους θεσµούς, τους δανειστές δηλαδή. Αυτό δεν αλλάζει, κύριε
Υπουργέ, επειδή για λόγους εντυπώσεων βάζετε ότι θα επο-
πτεύεται και από µία επιτροπή που θα διορίζει ο Πρωθυπουργός. 

Ανάµεσα στις επτά αρµοδιότητες αυτού του συντονιστικού
ρητά αναφέρεται ότι αυτό αναλαµβάνει επιχειρησιακή δράση
στην έρευνα, τον έλεγχο και τη δίωξη κατά του λαθρεµπορίου
και µάλιστα όχι µόνο των καπνικών, αλλά όλων των προϊόντων
του ειδικού φόρου κατανάλωσης και µε ίδιες δυνάµεις.

Εµείς ρωτάµε: Πόσο εφικτό µπορεί να είναι αυτό µε τους εί-
κοσι αποσπασµένους υπαλλήλους του Συντονιστικού που προ-
βλέπετε και κυρίως γιατί αυτό το κρίσιµο όσο και βαρύ έργο
αφαιρείται από την τελωνειακή υπηρεσία και τις άλλες κρατικές
υπηρεσίες; Μέχρι και ανακριτικό έργο αναλαµβάνει αυτό το συν-
τονιστικό, παραµερίζοντας τις αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες, ενώ
µπορεί να έχει πρόσβαση σε όλα τα πληροφοριακά συστήµατα
και τις βάσεις δεδοµένων, χωρίς να το εµποδίζει οποιοδήποτε
φορολογικό ή άλλο απόρρητο. 

Εδώ, για το συντονιστικό, η Νέα Δηµοκρατία στον ανταγωνι-
σµό της µε τον ΣΥΡΙΖΑ για την εύνοια του κεφαλαίου υπερακον-
τίζει. Ζητά να συµπεριληφθούν σ’ αυτό το Συντονιστικό και οι
εκπρόσωποι των οικονοµικών φορέων, δηλαδή των κεφαλαι-
οκρατών, και βεβαίως αναπαράγει όλα τα αιτήµατα των καπνο-
βιοµηχάνων. 

Τα άρθρα 12 έως 39 αποτελούν την ενσωµάτωση κοινοτικής
οδηγίας που προβλέπει τη συνεργασία µε την EUROPOL και την
EUROJUST για την εξυπηρέτηση, όπως λέει το κείµενο, εκτός
των άλλων, και διοικητικών ή άλλων σκοπών. Δηλαδή, ποιων
άλλων σκοπών; Τι κρύβεται πίσω απ’ αυτήν την αοριστία γύρω
από τις διωκτικές αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Στους ορισµούς δε του άρθρου 14 προβληµατίζει –και νοµίζω
πρέπει να µας προβληµατίσει όλους- η αναφορά περί προσδιο-
ρισµού της ταυτότητας ενός προσώπου βάσει στοιχείων που το
χαρακτηρίζουν από φυσική, βιολογική, ψυχολογική, οικονοµική,
πολιτική ή κοινωνική άποψη. Κανονικό ευρωφακέλωµα δηλαδή!

Στο άρθρο 15 ξεχωρίζει και προκαλεί και θυµηδία από τις κα-
τηγορίες δεδοµένων του Τελωνιακού Συστήµατος Πληροφοριών
η κατηγορία µε τίτλο «Τάσεις απάτης». Αλήθεια, µε ποιον τρόπο,
κύριε Υπουργέ, θα διαπιστώνετε ότι κάποιος διακατέχεται από
τάσεις απάτης; Θα τις µαντεύετε; 

Συνοπτικά, στα άρθρα της κοινοτικής οδηγίας, τα οποία κατα-
ψηφίζουµε συνολικά, για τη χρήση αυτού του Τελωνιακού Συστή-
µατος, τα δεδοµένα του οποίου µπορούν να αξιοποιούνται και
για άλλους σκοπούς πέραν της δίωξης του λαθρεµπορίου ή
ακόµα και να διαβιβαστούν για χρήση σε τρίτες χώρες ή σε διε-
θνείς οργανισµούς και σε συνεργασία µε την EUROPOL και την
EUROJUST, όπως είπα, σ’ αυτά τα άρθρα υπάρχουν διάσπαρτες
σκόπιµες ασάφειες, αοριστίες, οι οποίες δεν εξασφαλίζουν κα-
θόλου µα καθόλου την προστασία των προσωπικών δεδοµένων,
τα οποία –υποτίθεται- ότι προστατεύουν στην απόπειρα καταπο-
λέµησης του λαθρεµπορίου. 

Οι λοιπές φορολογικές διατάξεις του νοµοσχεδίου είναι κυριο-
λεκτικά ένα φαρµακερό περιβόλι για τον λαό. Τα δροσερά του
φρούτα τα έχετε για το κεφάλαιο. Και τι δεν έχει; Από φοροα-
παλλαγές για τις µεγάλες τεχνικές εταιρείες, διευκολύνσεις για
τους µεγαλοεισαγωγείς αυτοκινήτων, µέχρι και διατάξεις που
µπορεί να οδηγήσουν σε απαλλαγές για σοβαρές περιπτώσεις
φοροδιαφυγής ή όπως στο άρθρο 40, όπου η ανεξάρτητη αρχή
της φορολογικής διοίκησης παίρνει υπερεξουσίες και µε την τρο-
πολογία της εξασφαλίζετε επιπλέον και το ακαταδίωκτο. 

Από την άλλη, µε το άρθρο 47 καταργείτε το ισχύον ειδικό κα-
θεστώς της επιστροφής ΦΠΑ στους αγρότες που πουλάνε τα
αγροτικά προϊόντα δικής τους παραγωγής στις λαϊκές αγορές
και προσαρµόζετε την ελληνική νοµοθεσία στην αντιαγροτική πο-
λιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προχωράτε σε άλλη µία φορο-
ληστεία. 
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Αυτή, όµως, η συζήτηση για τους αγρότες και για τα καπνικά
γίνεται κυριολεκτικά πάνω στις στάχτες της ελληνικής καπνοκαλ-
λιέργειας. Σε κάθε περίπτωση –και το ξέρει ο λαός- η καπνοκαλ-
λιέργεια πλήρωσε και πληρώνει πολύ ακριβά –πιο πολύ ίσως από
όλες τις αγροτικές καλλιέργειες- την Κοινή Αγροτική Πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Την ίδια στιγµή, βέβαια, ο τελευταίος
κρίκος της εφοδιαστικής αλυσίδας καπνικών, οι περιπτερούχοι
και τα µικροµάγαζα λιανικής πώλησης, ασφυκτιούν κυριολεκτικά
από το φορολογικό pressing όλων των κυβερνήσεων, ενώ οι κα-
πνοβιοµηχανίες απολαµβάνουν ευνοϊκή µεταχείριση σε όλες τις
δραστηριότητές τους.

Στο άρθρο 48 αυτό που κάνετε είναι να επεκτείνετε συνεχώς
και µε αυτό τις ελαστικές µορφές απασχόλησης στις ατοµικές
συµβάσεις εργασίας για τις καθαρίστριες του Υπουργείου Οικο-
νοµικών.

Βεβαίως υπαναχωρήσατε κάτω από τη γενική κατακραυγή για
την κατάργηση της µείωσης του ΕΝΦΙΑ κατά 50% στους ανάπη-
ρους και στους πολύτεκνους. Υπαναχωρήσατε, αλλά υπαναχω-
ρήσατε προς το παρόν. Οι διαθέσεις σας δεν φαίνεται να
κοπάζουν και αυτό και αν είναι ταξικό πρόσηµο για την πολιτική
σας.

Κλείνοντας, να πω εδώ ότι το κερασάκι στην τούρτα αποτε-
λούν οι συνήθεις τροπολογίες. Με τα πρόστιµα για τις παραβά-
σεις των αποδείξεων από 250 µέχρι 500 ευρώ για τζίρους µέχρι
1.500.000 –για τέτοιους τζίρους µιλάµε, µέχρι εκεί- χτυπάτε κυ-
ρίως τους µικρούς τζίρους, τη «µαρίδα», γιατί αυτά είναι χάδι για
τις µεγάλες επιχειρήσεις που φοροδιαφεύγουν. Όσο για τις δι-
ευκολύνσεις στις δόσεις επιστροφής συντάξεων, βοηθηµάτων
και επιδοµάτων, τα οποία πετσοκόβετε αναδροµικά, αυτό που
κάνετε δεν λέγεται κοινωνική πολιτική, σφαγή µε καλύτερους
όρους λέγεται, αλλά πάντως σφαγή. Αυτό και αν είναι –πώς το
είπε ο κ. Τσακαλώτος χθες chutzpah- θράσος. Χρέος του λαού,
λοιπόν, κλείνοντας, µε το κίνηµά του και τον αγώνα του να σας
σταµατήσει.

Καταλήγοντας, θα ψηφίσουµε «παρών», παρά το ότι υπάρχουν
θετικές διατάξεις, καλύτερα διακηρύξεις. Θα τοποθετηθούµε µε
το «παρών» επί της αρχής και επί του συνόλου του νοµοσχεδίου
και βεβαίως ανάλογα µε το άρθρο. Θα καταψηφίσουµε φυσικά
όλα τα σχετικά άρθρα της κοινοτικής οδηγίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο

Υπουργός κ. Πολάκης έχει τον λόγο για τρία λεπτά να µιλήσει
για την τροπολογία του Υπουργείου Υγείας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 575 και ειδικό
107. Ευχαριστώ και το Υπουργείο Οικονοµικών που την ενσωµά-
τωσε στο νοµοσχέδιό του. Πρόκειται για µια τροπολογία µε επτά
άρθρα, η οποία λύνει µερικά άµεσα και πιεστικά ζητήµατα, τα
οποία υπάρχουν στον χώρο της υγείας.

Συγκεκριµένα, µε το πρώτο άρθρο ταυτίζεται ο τρόπος λει-
τουργίας των εκλεκτορικών σωµάτων προσλήψεων και κρίσεων
ιατρών στις ΔΙΠΕ µε την αντίστοιχη διαδικασία που υπάρχει στα
νοσοκοµεία και στο ΕΚΑΒ.

Με τη δεύτερη παράγραφο παρατείνεται η λειτουργία της επι-
τροπής Παρατηρητηρίου Τιµών, αυτό που συγκροτήσαµε στον
νόµο για το παράλληλο πρόγραµµα και στην τροπολογία µετά,
η οποία µας έδωσε το δικαίωµα να αντισταθούµε στον πόλεµο
που µας έκαναν συνειδητά µια σειρά από εταιρείες, προσπαθών-
τας να µπλοκάρουν το σύστηµα του εφοδιασµού των νοσοκο-
µείων, δίνοντας εξαιρετικά χαµηλές τιµές σε κάποια είδη,
µπλοκάροντας όλο το σύστηµα των διαγωνισµών.

Με την ευκαιρία να πω ότι λόγω αυτής της διάταξης µπορέ-
σαµε και εξοικονοµήσαµε 5 εκατοµµύρια ευρώ από τον τρόπο
µε τον οποίο τιµολογήσαµε τα φίλτρα τεχνητού νεφρού, τόσο
αυτά που αφορούν την κλασική αιµοκάθαρση, όσο και την αιµο-
διαδιήθηση. Είναι 5 εκατοµµύρια ευρώ µε µία µόνο κίνηση.

Η τρίτη παράγραφος είναι η παράταση του εφοδιασµού των
κέντρων υγείας µέσα από τις συµβάσεις που είχαν υπογραφεί
παλαιότερα από τα νοσοκοµεία µέχρι την ολοκλήρωση των νέων
κεντρικών ή περιφερειακών διαγωνισµών που έχουν αρχίσει να

γίνονται. Επειδή, όµως, δεν γίνονται παντού µε τον ίδιο τρόπο
και ταυτόχρονα, παρατείνουµε τη δυνατότητα των κέντρων
υγείας να εφοδιάζονται µε βάση τους παλαιότερους διαγωνι-
σµούς που υπήρχαν.

Επίσης, µε την παράγραφο 4 παρατείνουµε τις συµβάσεις του
ΕΟΠΥΥ µε τους παρόχους που έληξαν τον Ιούνιο, καθώς αυτή
τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη µιας τεράστιας έκτασης διαπραγ-
µάτευση µε όλους τους παρόχους του ΕΟΠΥΥ, µε κύριο κριτή-
ριο, πρώτον, την κάλυψη των αναγκών των ασθενών και
δεύτερον, το δηµόσιο όφελος.

Αυτά που ήξεραν κάποιοι να τα ξεχάσουν. Γίνεται πραγµατική
διαπραγµάτευση. Θα καλύψουµε τις ανάγκες του κόσµου µε το
καλύτερο δυνατό δηµοσιονοµικό όφελος.

Με το άρθρο 5 κάνουµε παράταση των µετακινήσεων που
έχουν γίνει από τις υγειονοµικές περιφέρειες ή από τους διοικη-
τές των νοσοκοµείων σε διάφορες θέσεις, προκειµένου να καλυ-
φθούν επείγοντα και πιεστικά κενά του συστήµατος υγείας. Τα
παρατείνουµε µέχρι τέλους του έτους.

Με το άρθρο 6 νοµιµοποιούµε τις δαπάνες που εκτελέστηκαν
µέχρι τον Ιούνιο του 2016, προκειµένου να µπορέσουµε να απο-
πληρώσουµε τους παρόχους. 

Επίσης, να πω εδώ µε τη ευκαιρία που µου δίνεται ότι το
Υπουργείο Υγείας και ο ΕΟΠΥΥ ανταποκρίνονται πλήρως στο
χρονοδιάγραµµα της πληρωµής των ληξιπρόθεσµων χρεών και
µέχρι 30 Αυγούστου θα έχουν πέσει στην αγορά 570 εκατοµµύ-
ρια ευρώ προς τους προµηθευτές από το Υπουργείο Υγείας και
τα νοσοκοµεία και 300 εκατοµµύρια ευρώ από τον ΕΟΠΥΥ προς
την φαρµακοβιοµηχανία και τους παρόχους του ΕΟΠΥΥ. Πρόκει-
ται για µία ένεση ρευστότητας 900 εκατοµµυρίων ευρώ, για την
οποία αυτή τη στιγµή δουλεύει µε εξαιρετικούς ρυθµούς ένας
τεράστιος µηχανισµός. Θα ήθελα να δώσω συγχαρητήρια από
το Βήµα της Βουλής σε υπηρεσιακούς παράγοντες των νοσοκο-
µείων και σε υπηρεσιακούς παράγοντες του ΕΟΠΥΥ, γιατί αυτά
τα 900 εκατοµµύρια µέχρι το τέλος του χρόνου θα έχουν γεννή-
σει άλλα 3-4 δισεκατοµµύρια. 

Το τελευταίο άρθρο -και το πιο σηµαντικό, κατά τη γνώµη µου-
της τροπολογίας αφορά οκτακόσιους ογδόντα τέσσερις για-
τρούς και εξακόσια είκοσι τρία άτοµα λοιπό επικουρικό προσω-
πικό. Δίνουµε, όπως είχαµε δεσµευθεί, παράταση σε επικουρικό
προσωπικό που υπηρετεί στα νοσοκοµεία και καλύπτει κενά και
έχει βάλει πλάτη στη στήριξη του συστήµατος υγείας. Δίνουµε
τη δυνατότητα να παρατείνει τη θητεία του µέχρι 30-9-2017, για
άλλο έναν χρόνο, καθώς λήγει στις 30-9-2016. Σηµειώνω ότι µετά
από έξι χρόνια πρώτη φορά υπήρξε προκήρυξη επτακοσίων
εξήντα θέσεων µόνιµων γιατρών και η υλοποίηση της πρώτης
παρτίδας των εννιακοσίων ογδόντα πέντε προσλήψεων, που προ-
κηρύχθηκαν πέρυσι το Νοέµβριο, που ήδη έχουν αναλάβει υπη-
ρεσία σε πάνω από διακόσια νοσοκοµεία, παλεύοντας
καθηµερινά µε αυτό το τέρας της γραφειοκρατίας.

Μέσα στις επόµενες µέρες βγαίνει η προκήρυξη των χιλίων
επτακοσίων που θα πάνε από τον κυλιόµενο πίνακα της προηγού-
µενης προκήρυξης. Να αναφέρω εδώ ότι χθες υπέγραψε ο κ.
Βερναρδάκης τα χίλια άτοµα –είναι δύο χιλιάδες άτοµα- µε ονο-
µαστική κατάταξη του διοικητικού προσωπικού από τον ΑΣΕΠ
του 1998, παρακαλώ. Διορθώσαµε και αυτή την αδικία, η Κυβέρ-
νηση της Αριστεράς. Επί δεκαοκτώ χρόνια τους είχαν στην
απέξω. Έπαιρναν τους κολλητούς δεξιά και αριστερά και αυτά
τα δύο χιλιάδες άτοµα έµεναν εκτός. Σήµερα ή αύριο δηµοσιεύε-
ται στο ΦΕΚ και τα εννιακόσια πενήντα τέσσερα απ’ αυτά θα ενι-
σχύσουν τον διοικητικό µηχανισµό των νοσοκοµείων. 

Επίσης, υπογράφηκε και πήραµε άλλα χίλια διακόσια άτοµα
µόνιµο νοσηλευτικό προσωπικό, τα οποία θα ενισχύσουν κυρίως
την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Δίνουµε την παράταση της θη-
τείας σε αυτό το επικουρικό προσωπικό µέχρι την ολοκλήρωση
των µόνιµων προσλήψεων, γιατί πραγµατικά, όσο κι αν φωνάζουν
κάποιοι, όσο κι αν προσπαθούν να περάσουν το αφήγηµα της κα-
ταστροφής, η κατάσταση στον χώρο της υγείας σε σχέση µε τον
Οκτώβρη είναι σαφώς καλύτερη. Είναι πολύ καλύτερη. Το σύ-
στηµα ισορροπεί και περνάει σε νέα σελίδα. Κάποιους τους πεί-
ραξε το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης. Το είχαν πέντε χρόνια
κλειστό και είχαν ετοιµαστεί να το πουλήσουν και αυτή τη στιγµή
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ένα ιδιωτικό µαγαζί που είναι απέξω βαράει µύγες µε το άρχισε
το νοσοκοµείο αυτό να λειτουργεί. Το ξέρουµε ότι τους πειράζει.
Το ξέρουµε ότι έχουν µεγάλο πόνο και καηµό, αλλά στον χώρο
της υγείας περνάµε σε άλλη σελίδα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Να µην κρυβόσαστε στον Κοινοβου-

λευτικό Έλεγχο και σας ψάχνουµε, κύριε Υπουργέ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα

µαζεύω και απαντάω σε όλα µαζί. 
Κύριε Κουτσούκο, δουλεύω. Εγώ δεν κρύβοµαι, βγαίνω µπρο-

στά και τα λέω µε το όνοµά τους. Είστε εξαιρετικά λίγος για να
λέτε ότι κρύβοµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Κουτσούκο, σας παρακαλώ, ηρεµήστε να ακούσουµε τον κ.
Αµυρά που ακολουθεί. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ο κ. Αµυράς έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ειρήνη ηµίν! 
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θα ξεκινήσω µε

ένα µικρό σχόλιο για κάτι που συµβαίνει έξω από εδώ, από την
Ολοµέλεια. Δίπλα στην Πλατεία Συντάγµατος, αγαπητέ κύριε
Μαντά, πρώην σύντροφοί σας, θα τους αναγνωρίσετε πολλούς
απ’ αυτούς, έκαναν κατάληψη στα γραφεία της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ
Α.Ε.». 

Θα ήθελα να ήξερα ποια είναι η αντίδρασή σας. Θα τους πείτε
να φύγουν, διότι η ιδιωτικοποίηση του Ελληνικού τώρα είναι καλή
ή θα τους πείτε να µείνουν γιατί είχαν δίκιο οι πρώην σύντροφοί
σας;

Εν πάση περιπτώσει, έρχοµαι στο θέµα µας. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εάν υποθέσουµε ότι σήµερα οι Ελληνίδες και οι Έλ-
ληνες θα καπνίσουν χίλια τσιγάρα, τα διακόσια πενήντα εξ αυτών
είναι λαθραία. Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, όλοι το µέγεθος του
προβλήµατος. 

Χρόνια και χρόνια τώρα τα ίδια προβλήµατα. Ακούµε για το λα-
θρεµπόριο καπνικών, ακούµε για το λαθρεµπόριο καυσίµων, έρ-
χονται κυβερνήσεις, οι Υπουργοί, οι Αναπληρωτές τους, οι
Υφυπουργοί, οι Γενικοί Γραµµατείς, όλοι µας τάζουν ότι θα κα-
ταπολεµήσουν αυτά τα δύο φαινόµενα της µαύρης οικονοµίας,
αλλά να που και σήµερα, εν έτει 2016, συζητάµε τα ίδια πράγ-
µατα.

Θα µου πείτε, υπάρχει λύση, εάν οι καπνιστές κόψουν το τσι-
γάρο. Θα ήταν µία πάρα πολύ καλή εξέλιξη για την υγεία πρώτα
από όλα των ίδιων, αλλά και για την «υγεία», βεβαίως, των δηµο-
σιονοµικών ταµείων. Διότι ναι µεν το κράτος θα έχανε έσοδα από
την φορολόγηση των καπνικών, αλλά θα ανακτούσε τα χαµένα
έσοδα από τα χρήµατα που δεν θα ξοδεύαµε ως σύστηµα υγείας
και ως ασφαλιστικό-συνταξιοδοτικό. Εν πάση περιπτώσει, θα
ήταν µία καλή επιλογή και µακάρι κάποιος, έστω και ένας από
τους χίλιους που λέγαµε υποθετικά ότι σήµερα θα άναβαν τσι-
γάρο, να το έκοβε. 

Ωστόσο, το οικονοµικό ζήτηµα είναι µεγάλο. Το είπε και η καλή
συνάδελφος της Πλειοψηφίας. Σας τα είχα αναφέρει κι εγώ στις
Επιτροπές. Σύµφωνα µε τη µελέτη της KPMG, µόνο για το 2015,
µε συντηρητικούς υπολογισµούς, το ελληνικό δηµόσιο έχασε
έσοδα 637 εκατοµµυρίων ευρώ από το λαθρεµπόριο των καπνι-
κών. 

Εγώ σας είχα πει στις επιτροπές -και θα το επαναλάβω- ότι θα
πρέπει να προσθέσουµε πάνω σε αυτό το κόστος και ένα κόστος
–αν θέλετε- απαξίας. Διότι κάποιοι πολίτες -θα µου πείτε γιατί
έχουν ντέρτια, γιατί δεν µπορούν να πληρώσουν τον ΕΝΦΙΑ; Γιατί
τους ήρθαν τα προϊόντα που αγοράζουν πανάκριβα µε την αύ-
ξηση του ΦΠΑ επί των ηµερών σας, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ;- θα το ανάψουν το τσιγάρο. 

Λοιπόν, το ανάβουν το τσιγάρο, αλλά παράλληλα κάνουν ζηµιά
οι χρήστες λαθραίων καπνικών στην υγεία τη δική τους, αλλά κυ-
ρίως -και όχι µόνο- στην «υγεία» των παραγωγών και των ελληνι-
κών επιχειρήσεων καπνού. 

Εµείς πιστεύουµε ότι για να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα συ-
νολικά και σε βάθος θα πρέπει να αναδείξουµε, να προστατεύ-
σουµε και να αξιοποιήσουµε το εγχώριο δυναµικό παραγωγής

καπνών. Τα ελληνικά καπνά είναι από τα κορυφαία στον κόσµο.
Είναι εξαιρετικής ποιότητος, αλλά παράλληλα χρειάζεται και κα-
λύτερη πληροφόρηση και των καταναλωτών. 

Μα απλά λόγια, θέλουµε ταχύτητα στις κινήσεις του µηχανι-
σµού του κράτους και της Κυβέρνησης. Ακούµε µε µια µικρή µε-
λαγχολία το γεγονός ότι το 2019 θα τεθεί σε λειτουργία το
σύστηµα εντοπισµού και παρακολούθησης προϊόντων καπνού
µέσω σήµανσης. Είναι κάτι που µας ανησυχεί. Θα έπρεπε να τρέ-
ξουµε πιο γρήγορα, παρά το γεγονός ότι και η Ευρώπη δεν δεί-
χνει να βιάζεται σε µία τέτοιου είδους ρύθµιση και για τις
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Όµως, εκείνοι δεν αντιµετωπίζουν
τόσο µεγάλα προβλήµατα φοροδιαφυγής και λαθρεµπορίου. 

Επίσης, θέλουµε οπωσδήποτε περισσότερους τελωνιακούς
στο πεδίο, στην πρώτη γραµµή και θέλουµε να εξοπλίσετε τις
υπηρεσίες των Τελωνείων και τις υπηρεσίες του Υπουργείου Οι-
κονοµικών µε ό,τι χρειάζεται -µε τις ακτίνες που ακούσαµε να
µας λέει στην ακρόαση φορέων ο εκπρόσωπος των τελωνειακών
και µε χίλια δυο άλλα µέσα που χρησιµοποιούν οι Βούλγαροι
απέναντι, οι Τούρκοι παραδίπλα, οι Ιταλοί προς τα δυτικά µας και
µόνο εµείς είµαστε σε µία αέναη µαύρη τρύπα. 

Έχω να κάνω κάποιες επισηµάνσεις για κάποια άρθρα και
πρώτα απ’ όλα για το άρθρο 40 παράγραφος 11, για την µη δυ-
νατότητα -να το πω- επανελέγχου µιας υπόθεσης ενός πολίτη,
εάν εκείνος το ζητήσει. Τώρα πια ένας πολίτης δεν µπορεί να ζη-
τήσει τον επανέλεγχο της φορολογικής του υπόθεσης, παρά
µόνο εάν προσκοµίσει στοιχεία τα οποία θα είναι επιβαρυντικά
για τον ίδιο και θα αυξάνουν τον φόρο ή τα πρόστιµα που θα
έπρεπε να πληρώσει από τον πρώτο έλεγχο.

Ποιοι είναι οι δρόµοι που έχει ένας πολίτης µε µια µικρή ή µε
µεγαλύτερη επιχείρηση -δεν έχει σηµασία- απέναντι σε έναν φο-
ρολογικό έλεγχο, τον οποίο ο πολίτης θεωρεί άδικο; Έχει δύο
δρόµους. Πρώτον, τα ενδικοφανή µέσα, δηλαδή να πάει στην
Επιτροπή Επίλυσης Διαφορών, αλλά, όπως σας είπε ο κ. Κου-
τσούκος πολύ σωστά, αυτή η επιτροπή συνεδριάζει στη χάση και
στη φέξη. 

Ο δεύτερος δρόµος είναι να πάει στα δικαστήρια. Όµως, για
να πάει στα δικαστήρια και να δικαιωθεί, θα πρέπει, πρώτον, να
καταβάλει το 50% της οφειλής, δεύτερον, τα υπέρογκα δικαστικά
έξοδα, τα παράβολα. Όµως, πείτε ότι αυτά αντιµετωπίζονται. Το
χειρότερο είναι ότι µία δικαστική απόφαση θέλει τέσσερα µε
πέντε χρόνια για να εκδοθεί. Μέχρι τότε αυτός ο άνθρωπος δεν
θα έχει φορολογική ενηµερότητα. Οπότε, κύριε Υπουργέ, πώς
θα κινηθεί και πώς θα επιβιώσει; Πολύ πιθανόν βέβαια να του έχει
επιβληθεί και δέσµευση λογαριασµών. 

Αντιθέτως, ποια συνέπεια έχει ο εφοριακός που έκανε έναν
κακό έλεγχο σε µια επιχείρηση; Καµία! Γιατί, κύριε Υπουργέ,
αφαιρούµε από τον πολίτη το δικαίωµα και του στερούµε τη δυ-
νατότητα να προσκοµίσει στοιχεία στη φορολογική αρχή και
βάσει των νέων στοιχείων να αποφασιστεί ή όχι ο επανέλεγχος; 

Αυτό το θέµα το συζητούσαµε ιδιαιτέρως µε τον κ. Θεοχάρη
και τον κ. Κουτσούκο και έχουµε να σας κάνουµε µία πρόταση.
Θα πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στους πολίτες να προσκοµί-
ζουν στην επιτροπή στοιχεία και η επιτροπή να αποφασίζει εάν
τα στοιχεία είναι επαρκή. Δηλαδή, ο πολίτης θα πρέπει να µπορεί
να απευθύνεται στη φορολογική αρχή ζητώντας από τη φορολο-
γική αρχή να ζυγίσει εάν τίθεται θέµα επανελέγχου ή όχι. Αυτό
είναι κάτι που θα πρέπει να σκεφθείτε. 

Διότι, κύριε Υπουργέ, είναι παράδοξο το γεγονός -και γι’ αυτό
εγώ µένω πολύ σ’ αυτό το σηµείο- ότι ο πολίτης χάνει ένα όπλο
που έχει και ο εφοριακός αποκτά ένα δεύτερο στη δική του φα-
ρέτρα. Τι αποµένει να κάνει, δηλαδή, ο πολίτης; Να µπει στον
πειρασµό να ζητήσει από τον εφοριακό να πέσει στα µαλακά,
αφού δεν θα έχει το δεύτερο σκαλί επανελέγχου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Τι αποµένει στον εφοριακό; Να µην δέχεται τα στοιχεία που
του προσκοµίζει ο φορολογούµενος και για τους δικούς του λό-
γους να του προτείνει µια άλλη συνδιαλλαγή. Το θέµα είναι πάρα
πολύ δύσκολο. 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, υπάρχει και το εξής. Υπάρχουν εφο-
ριακοί που είναι υπόδικοι, υπάρχουν εφοριακοί που είναι ενώπιον
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ποινικών διώξεων. Αυτές οι υποθέσεις δεν θα µπορέσουν να στα-
θούν στο δικαστήριο εάν ο αιτών ή ο εγκαλών πολίτης τον εφο-
ριακό δεν έχει τη δυνατότητα να αποδείξει ότι ο εφοριακός έκανε
κακό έλεγχο, παρέλειψε στοιχεία ή, εν πάση περιπτώσει, απέ-
κρυψε την αλήθεια. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι πάρα πολύ λεπτό. Υπάρχουν κά-
ποιοι τελωνειακοί, κάποιοι εφοριακοί –βάζω ερωτηµατικό- κά-
ποιοι άλλοι ελεγκτές του Υπουργείου Οικονοµικών που χαίρονται
µε την αποστέρηση από τον πολίτη της δυνατότητάς του να πη-
γαίνει σε δεύτερο σκαλί και να ζητάει επανεξέταση ενός ελέγχου,
τον οποίο ο πολίτης θεωρεί κακό. Άρα παρακαλώ, θα θέλαµε µία
πρόσθετη απάντηση επ’ αυτών. 

Έχω να σας κάνω κάποιες παρατηρήσεις και για την τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 570 και ειδικό 106 που αφορά τα πρό-
στιµα για τα οποία είπαµε τώρα. Αναφέροµαι στο ότι µειώσατε
τις βάσεις των προστίµων στα 250 ευρώ για επιχείρηση µε απλο-
γραφικά βιβλία και στα 500 ευρώ για διπλογραφικά. Γι’ αυτό ζή-
τησα και τη διευκρίνιση στην αρχή της συνεδρίασης. 

Όπως µου είπατε, το πρόστιµο είναι αθροιστικό ανά φορολο-
γικό έλεγχο και όχι ανά παράβαση. Θα το πω διαφορετικά. Ένα
ΕΒΓΑτζίδικο που έχει τζίρο 10.000 ευρώ τον χρόνο, εάν δεν κόψει
µία απόδειξη, θα του επιβληθεί το πρόστιµο των 250 ευρώ. Μία
επιχείρηση που προµηθεύει το ΕΒΓΑτζίδικο, για παράδειγµα, µε
παγωτά και µε 1.500.000 ευρώ τζίρο, εάν δεν κόψει οκτακόσιες
αποδείξεις, πάλι 250 ευρώ θα πληρώσει για το σύνολο των απο-
δείξεων που δεν έκοψε. Αυτό δείχνει ότι υπάρχει µία ανισορροπία
στο σύστηµα. Θα γίνουν, αν όχι καθ’ έξιν, αλλά κατ’ επιλογήν φο-
ροφυγάδες και εκείνοι οι οποίοι είχαν µία µικρή παραβατικότητα
ή δεν είχαν παραβατικότητα και, εν πάση περιπτώσει, µε κάποιον
τρόπο υπέπεσαν σ’ αυτήν. 

Επίσης, θέλω να πω ότι ο ν.2523/1997 προέβλεπε ότι θα επι-
βαλλόταν πρόστιµο για κάθε αυτοτελή παράβαση. Γιατί δεν γυρ-
νάµε στο προηγούµενο καθεστώς που µας παρέχει µια ασφάλεια
απέναντι στην εµπλοκή ή, αν θέλετε, στην τσουλήθρα προς την
παραβατικότητα επιχειρήσεων οι οποίες δεν φοροδιαφεύγουν,
αλλά µε αυτού του είδους τη ρύθµιση αποκτούν ένα κίνητρο να
µην κόβουν αποδείξεις; 

Όσον αφορά στα πρόστιµα για αδήλωτο ΦΠΑ, εµείς θεωρούµε
ότι θα έπρεπε να επιβάλλεται πρόστιµο ίσο µε το 100% του
φόρου που θα προέκυπτε από το µη εκδοθέν στοιχείο ή επί της
διαφοράς συµπεριλαµβανοµένης και της επιβολής φόρου -επί
του µη δηλωθέντος εισοδήµατος εννοώ. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι σε περίπτωση υποτροπής του ιδίου θα
πρέπει εντός ενός έτους και όχι της πενταετίας που αναφέρει η
τροπολογία, γιατί µέσα σε πέντε χρόνια µπορεί να έχει κλείσει
αυτή η επιχείρηση, να επιβάλλεται τουλάχιστον το διπλάσιο πρό-
στιµο. 

Σε σχέση µε τον ΕΝΦΙΑ, άρθρο 49, τι να πρωτοπούµε τώρα για
τον ΕΝΦΙΑ; Να θυµίσω τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ; Τι έλεγε ο Πρωθυπουρ-
γός όταν ήταν Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τον
παράλογο φόρο ΕΝΦΙΑ που δεν διορθώνεται, αλλά καταργείται;
Ποιος ήταν παράλογος τότε; Αυτός που τα άκουγε ή αυτός που
τα έλεγε; 

Βέβαια σηµείωσα που είπατε για τον ΕΝΦΙΑ «µας γεµίζει χαρά
το γεγονός ότι επαναφέρουµε την απαλλαγή και την έκπτωση
στους ανάπηρους και στους πολύτεκνους». Θα πρέπει να πω ότι
η χαρά έπεται ενός άλλου συναισθήµατος. Ποιο συναίσθηµα εί-
χατε πριν τη χαρά, όταν επιβάλλατε ΕΝΦΙΑ σε ανάπηρους και σε
πολύτεκνες οικογένειες; 

Επί του άρθρου 1 θέλω να σας κάνω, επίσης, µία επισήµανση.
Είναι για την αποστολή, εισαγωγή και εξαγωγή καπνικών, βιοµη-
χανοποιηµένου καπνού µεταξύ Ελλάδος και άλλων χωρών. Λέει
και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας ότι η προτεινόµενη
εξουσιοδότηση προς έκδοση της υπουργικής απόφασης δεν αν-
ταποκρίνεται στο άρθρο 43, παράγραφος 2, εδάφιο β’ του Συν-
τάγµατος. Γιατί; Γιατί το παρόν νοµοθετικό κείµενο δεν
περιλαµβάνει καµµία ουσιαστική ρύθµιση -το λέει και η Επιστη-
µονική Υπηρεσία- έστω και γενικού χαρακτήρα και έτσι οι όροι
και οι προϋποθέσεις χορήγησης αυτής της εξουσιοδότησης είναι
ασαφείς και γενικότατοι. Δηλαδή, ο οποιοσδήποτε Υπουργός θα
µπορούσε να κινηθεί ανεξέλεγκτα σε αυτόν τον τοµέα. 

Το άρθρο 10, κύριε Υπουργέ, για την αναδροµική εφαρµογή
του άρθρου 29 του ν. 2960, τι µας λέει; Μας λέει ότι το προτει-
νόµενο πρόστιµο δεν τελεί σε αναλογία µε το οικονοµικό αντικεί-
µενο της τιµωρούµενης παράβασης. Προκειµένου, λοιπόν, να
υπαχθεί ο εισαγωγέας στις ρυθµίσεις αυτές του άρθρου θα πρέ-
πει να πραγµατοποιεί εισαγωγές ανερχόµενες σε τουλάχιστον
250.000.000 ευρώ σε ετήσια βάση, 100.000.000 ευρώ για τα
πρώτα πέντε έτη ένταξης στο καθεστώς. Κοιτάξτε το κι αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να ολοκληρώσω
εδώ την οµιλία µου µε µία ευχή: Να αποκτήσουµε πρώτα από όλα
τα κόµµατα που βρισκόµαστε εντός του Κοινοβουλίου την αυτο-
γνωσία εκείνη που θα µας οδηγήσει σε συναινέσεις, ούτως ώστε
να αποκτήσουµε σιγά σιγά την εθνική αυτοπεποίθηση που
έχουµε χάσει όλα αυτά τα χρόνια. Για να γίνει αυτό θα πρέπει ρι-
ζικά να χτυπήσετε και να χτυπήσουµε τις τρύπες της διαφθοράς,
της διαπλοκής, τους διεφθαρµένους υπαλλήλους του δηµοσίου,
τους διεφθαρµένους επιχειρηµατίες και εν πάση περιπτώσει, αν
οµονοήσουµε σε πέντε βασικά βήµατα που µπορεί να µας φαί-
νονται µικρά, αλλά είναι πολύ µεγάλα στην ουσία, στην πράξη,
θα µπορούµε να ευελπιστούµε ότι θα αντιµετωπίσουµε κι αυτό
το φαινόµενο.

Καταλήγω λέγοντας ότι για να λυθούν τα προβλήµατα της λα-
θρεµπορίας καπνικών, καλώ τους πολίτες, έστω και γι’ αυτό το
λόγο, µιας που τους λες για την υγεία τους και δεν πείθονται,
µιας που τους λες ότι βλάπτουν την υγεία των γύρω τους και δεν
πείθονται, να κόψουν το τσιγάρο. Είναι η πιο ασφαλής οδός και
για βελτιώσετε τη ζωή σας και τα οικονοµικά του κράτους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς για τη διαχεί-
ριση το χρόνου, κύριε Αµυρά.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Πριν τον κ. Καµµένο, θέλω να κάνω µία διευκρίνιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάντως ο Μαρκ

Τουέιν είχε πει: «Το ευκολότερο παράδειγµα είναι να κόψεις το
τσιγάρο». Εγώ το έκοψα είκοσι φορές».

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Είναι καλό να κόψει το τσιγάρο κάποιος, αλλά µειώνει τα
δηµόσια έσοδα. Οπότε πρέπει να δούµε τι από τα δύο είναι λιγό-
τερο κακό ή περισσότερο κακό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Από το ΕΣΥ το αντισταθµίζουµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα σας πω. 
Σε σχέση µε αυτά που ειπώθηκαν για το θέµα του επανελέγχου

και του άρθρου 40, πλήρης απάντηση και πολιτική απάντηση και
πολλά άλλα θέµατα θα ακουστούν στην οµιλία µου. Δεν θέλω να
µπω τώρα σε αυτά τα ζητήµατα. Θα ακουστούν εκεί και πιστέ-
ψετε θα απασχολήσουν, γιατί θα αποκαλύψω και πάρα πολλά
πράγµατα.

Σε ό,τι αφορά, όµως στο ζήτηµα του επανελέγχου, θέλω να
κάνω σαφές το εξής: Κατ’ αρχάς, κύριε Αµυρά, σας διαβεβαιώ
ότι δουλεύω από το 1987 στο Υπουργείο Οικονοµικών. Η δια-
φθορά στο Υπουργείο Οικονοµικών δεν ξεκινά από ένα όριο και
κάτω. Το θέµα είναι η διαφθορά να µην υπάρχει από την κορυφή,
από πολύ πιο πάνω και να κατεβαίνει προς τα κάτω ως φαινό-
µενο. Διότι, είναι πολύ εύκολο, όταν είσαι σε ένα πολύ υψηλό επί-
πεδο να κατηγορείς τα από κάτω.

Εµένα µε απασχολεί πιο πολύ να µην έχουν τα υψηλά επίπεδα
του Υπουργείου Οικονοµικών δυνατότητα για ζητήµατα διαφθο-
ράς, παρά τα πιο κάτω. Γιατί, εάν από πάνω δοθεί το σύνθηµα
δεν υπάρχει θέµα. 

Όµως, σας διαβεβαιώ ότι ακριβώς µε τη συγκεκριµένη διά-
ταξη, πάµε να κλείσουµε τέτοιες τρύπες. Το δικαίωµα επανελέγ-
χου της επιχείρησης ή του πολίτη δεν το καταργούµε. Το
δικαίωµα του επανελέγχου είναι συγκεκριµένο, υπάρχει, δεν κα-
ταργούµε τον επανέλεγχο, βάζουµε όµως κριτήρια. 

Θα πω στην οµιλία µου για το τι έχει γίνει στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών και σε ό,τι αφορά στο τι γίνεται αυτή τη στιγµή µε τη
διάταξη. Εάν ο πολίτης βρει στοιχεία µετά τον έλεγχο, δηλαδή,
εάν έγινε ο έλεγχος, δεν βρήκε κάποια στοιχεία –που είναι επι-
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στηµονική φαντασία, να το δεχθούµε- και βρήκε µετά τον έλεγχο
κάποια στοιχεία, µπορεί να πάει στην αρµόδια διεύθυνση του
Υπουργείου Οικονοµικών, στη Διεύθυνση Επίλυσης Διαφορών
µετά τον έλεγχο, όπου πάλι υπάρχουν υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών που ασχολούνται µε αυτό το θέµα και επανε-
ξετάζουν την υπόθεση. Εάν από τα νέα στοιχεία που φέρει ο
φορολογούµενος προκύψει ότι έχει δίκιο, µπορεί είτε η υπόθεση
να πάει πίσω στην υπηρεσία που έκανε τον έλεγχο για να υπολο-
γιστούν είτε η διεύθυνση να επιληφθεί του θέµατος. 

Άρα ο πολίτης έχει τη δυνατότητα. Πάµε ακριβώς να κλεί-
σουµε τρύπες που δηµιούργησαν προβλήµατα. Θα σας πω ανα-
λυτικά στην οµιλία µου γι’ αυτό το σήριαλ.

Επίσης, παραµένει το δικαίωµα του πολίτη για προσφυγή στα
δικαστήρια, τα οποία έχουν τη δυνατότητα, εάν κρίνουν, να δια-
τάξουν επανέλεγχο. Άρα αυτό που κλείνουµε ως πρόβληµα, ως
πόρτα, είναι όχι ένα δικαίωµα του πολίτη, αλλά ένα δικαίωµα κα-
τάχρησης του όποιου Αλεξιάδη ή όποιου άλλου πολιτικού παρά-
γοντα να χρησιµοποιήσει τη θέση του για να ωφελήσει επιχειρή-
σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καµµένε, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, η σηµερινή µου οµιλία θα χωριστεί σε

δύο βασικά κοµµάτια. Έχουµε κάνει πολύ µεγάλη συζήτηση στην
επιτροπή και ακούσαµε προσεκτικά όλους τους φορείς. Είναι
πάρα πολλοί οι εµπλεκόµενοι φορείς στο συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο και είχαµε την τύχη να ενηµερωθούµε για ζητήµατα, για τα
οποία δεν είχαµε την τύχη είτε στην ιδιωτική είτε στην πολιτική
µας ζωή µέχρι σήµερα να ενηµερωθούµε, όπως για παράδειγµα,
µε τις εισηγήσεις του Προέδρου των καπνοβιοµηχάνων όπως και
του Προέδρου των τελωνειακών υπαλλήλων. 

Όπως είπα και στην εισήγησή µου στις επιτροπές, το κράτος
αυτό λειτουργούσε υπό πλήρη ανοµία. Αυτή η Κυβέρνηση έρχε-
ται να βάλει κάποιους νόµους και κανόνες, όχι µόνο για τα φο-
ρολογικά έσοδα αλλά για να µπορεί ο πολίτης να αισθάνεται
ασφαλής όταν κάνει χρήση ενός προϊόντος ή µιας υπηρεσίας µε
τον έλεγχο του κράτους, το οποίο πρέπει να είναι παντού και να
επιβλέπει εάν είναι ασφαλή το προϊόν ή η υπηρεσία που απολαµ-
βάνει ο πολίτης. 

Έθιξα και το θέµα µε τα τσιγάρα και τα κοντέινερ και «επί προ-
σωπικού» το έθεσα στον Πρόεδρο των τελωνειακών, δηλαδή ότι
υπήρχε µεγάλη ευθύνη για τα κοντέινερ που χάθηκαν στη Θεσ-
σαλονίκη, στον ΟΛΘ, τα οποία έφυγαν σε λιµάνια που δεν ξέ-
ρουµε, διότι δεν υπήρχε κανένα σύστηµα ιχνηλάτησης,
παρακολού- θησης και αποθήκευσης. 

Τα τσιγάρα ήταν για δέκα χρόνια µέσα στις αποθήκες και είχαν
λήξει. Θα το πω για τα Πρακτικά ότι η τότε διοίκηση προτίµησε,
αντί να τα κάψει µε 50.000 ευρώ, να πληρώσει φόρους και δα-
σµούς 1.800.000 ευρώ. Δηλαδή στην ουσία προτίµησε να ζηµιώ-
σει το δηµόσιο. Το ποσό των 1.800.000 ευρώ είναι το 50% των
δασµών των ληγµένων τσιγάρων σε µια αποθήκη. Όλα αυτά φύ-
γανε ένα βράδυ, χωρίς να ξέρει κανείς τίποτα: ούτε ο φύλακας,
ούτε η διοίκηση, ούτε οι τελωνειακοί υπάλληλοι. Κανένας!

Θα πρέπει να υπάρξει σοβαρότητα πάνω στο κοµµάτι, το
οποίο αφορά ειδικά στα καπνικά προϊόντα. Έχω συζητήσει µε
πάρα πολλούς φορείς, έχω συζητήσει κατ’ ιδίαν µε τον ίδιο τον
Υπουργό αλλά και µε συναδέλφους από όλα τα κόµµατα, εκτός
της Χρυσής Αυγής, για το ζήτηµα της τροπολογίας που έχω κα-
ταθέσει για την προστασία του ποσοστού περιθωρίου των λια-
νοπωλητών των καπνικών προϊόντων. 

Θα έρθω, όµως, µετά το µέσον της εισήγησής µου σε αυτό το
ζήτηµα και θα διαβάσω και θα φέρω και στοιχεία και αποδείξεις
δικαστηρίων ευρωπαϊκών, που λύνουν και το θέµα γιατί υπήρχε
µια απορία αν και κατά πόσον αντιβαίνει την ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία. 

Θέλω να πω εδώ ότι τα φορολογικά έσοδα -και για τα Πρα-
κτικά θα πρέπει να τα πω άλλη µία φορά αν και κουράζουµε,
αλλά είναι καλό να ενηµερώνεται ο Έλληνας πολίτης και οι συ-
νάδελφοί µας- ότι στα µεγάλα ελεγκτικά κέντρα από το ΚΕΦΟ-
ΜΕΠ τα στοιχεία δηλώνουν ότι το 2014 είχαµε 250 εκατοµµύρια
ευρώ σύνολο βεβαιωµένων οφειλών, το 2015 είχαµε 417 εκατοµ-

µύρια ευρώ, αύξηση 67%. Στην ίδια βάση το 2015 έγιναν είκοσι
τέσσερις χιλιάδες διακόσιοι εβδοµήντα τρεις µερικοί επιτόπιοι
έλεγχοι έναντι των τεσσάρων χιλιάδων εξακοσίων ενός που έγι-
ναν το 2014. Εκδόθηκαν χίλιες πενήντα οκτώ εισαγγελικές πα-
ραγγελίες έναντι εννιακοσίων πενήντα έξι το 2014. Υπήρξαν
εξακόσια πενήντα έξι ανοίγµατα λογαριασµών έναντι χιλίων
τριάντα ενός το 2014 και βεβαιώθηκαν φόροι 2,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ έναντι 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014.

Όσον αφορά τα καπνικά προϊόντα για το 2014 θα πρέπει να
συγχαρούµε τις υπηρεσίες της Κυβέρνησης των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων και του ΣΥΡΙΖΑ και του Υπουργείου Οικονοµικών και τις
γνώσεις του Υπουργού, ο οποίος είναι και ειδικός στα θέµατα και
έχει τον έλεγχο –ξέρω που το λέω και δεν του πλέκω το εγκώ-
µιο- γιατί ξέρει τη δουλειά. 

Είχαµε, λοιπόν, το 2014 έντεκα χιλιάδες εφτακόσια πενήντα
τέσσερις ελέγχους, µε ποσό βεβαίωσης 59.894.357 ευρώ και το
2015 είχαµε έξι χιλιάδες πεντακόσιους ογδόντα πέντε ελέγχους
µε ποσό βεβαίωσης 147.664.000 ευρώ, τα τριπλάσια σχεδόν
έσοδα µε λιγότερους ελέγχους.

Όσον αφορά τα καύσιµα –θα έρθουµε και σε αυτό αργότερα-
µέσα στον χρόνο είχαµε είκοσι επτά χιλιάδες ελέγχους µε ποσό
βεβαίωσης 18 εκατοµµύρια ευρώ, το 2015 είχαµε οκτώ χιλιάδες
οκτακόσιους ελέγχους µε ποσά βεβαίωσης 13.800.000 ευρώ. 

Την πρόταση που έκανα στην επιτροπή την καταθέτω και σή-
µερα. Την ξέρει ο Υπουργός. Από το σύνολο βεβαίωσης, για πα-
ράδειγµα από τη λίστα Λαγκάρντ, µόνο η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κατάφερε να εισπράξει 175 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ οι προηγούµενες κυβερνήσεις το 2014 είχαν εισπρά-
ξει µόνο 26.620.000 ευρώ. Από αυτά, θα µπορούσε και θα έπρεπε
η Κυβέρνηση µε κυβερνητική απόφαση να πάρει ποσό που αντι-
στοιχεί στα 2 εκατοµµύρια ευρώ ανά ένα σκάνερ για κάθε τελω-
νείο, να δώσουµε 20 εκατοµµύρια ευρώ τις µίζες, να πάρουµε
δέκα σκάνερ και να µην αναγκαστούµε να τα πάρουµε από καµ-
µία «PHILIP MORRIS», από κανέναν Καρέλη και από κανέναν κα-
πνοβιοµήχανο, κάτι που αποτελεί σύγκρουση συµφερόντων και
είναι σαφή τα άρθρα που απαγορεύουν κάτι τέτοιο όχι µόνο στην
εµπορία, στην αγορά ή στη δωρεά του σκάνερ, αλλά και στη δια-
χείριση του λογισµικού.

Οπότε αυτή η πρότασή µου είναι επίσηµη, µένει και θα την
κάνω και ερώτηση και θα επέµβω µέσα στον χρόνο, έτσι ώστε να
πάρουµε το κονδύλι και εµείς µόνοι µας µε δικά µας λεφτά,
χωρίς να πειράξουµε κανένα δηµόσιο ταµείο, να πάµε να πά-
ρουµε τα σκάνερ για να φέρουµε τα διαφυγόντα έσοδα τα οποία,
όπως είπε και ο κ. Αµυράς προηγουµένως και όπως γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ξεπερνούν, τα 600 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο. Άρα δεν έχουµε να συζητήσουµε κάτι. Το έξοδο των 20
εκατοµµυρίων ευρώ από µίζες µε έσοδα 650 εκατοµµύρια ευρώ
δεν είναι κάτι το οποίο πρέπει να συζητήσουµε. Είναι θέµα κοινής
λογικής και πρέπει να συµβεί.

Όσον αφορά τα τελωνεία –και κλείνω µε τα οικονοµικά για να
πάµε και στο θέµα της τροπολογίας- για το εξάµηνο είχαµε
έσοδα το 2016, 6.131 µε έσοδα εξαµήνου από τα τελωνεία 5.630.
Τα έχουµε ανά µήνα. Τα τελωνεία έχουν περισσότερα έσοδα. Στο
σύνολο φτάνει το 9% η αύξηση των εσόδων. Δεν καταθέτω τους
πίνακες γιατί τους έχει καταθέσει παλαιότερα και ο αξιότιµος κύ-
ριος Υπουργός.

Πάµε τώρα να δούµε λίγο το εµπορικό κοµµάτι, το φορολογικό
κοµµάτι και το γιατί θα συµφωνήσω κατά ένα µεγάλο µέρος και
µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας –µπορεί να είναι από τις
ελάχιστες φορές που έχει καταγραφεί αυτό στα Πρακτικά- διότι
ευτυχώς ή δυστυχώς το λόµπι των καπνικών επιβάλλει τη νοµο-
θεσία στην Ευρώπη. Ξέρουµε ότι αυτή η νοµοθεσία διαχέεται
στις εθνικές νοµοθεσίες. Προσπαθούν µε κάθε τρόπο να ελέγ-
ξουν και να κάνουν το ολιγοπώλιο –δεν θα το έλεγα µονοπώλιο-
πάνω στα καπνικά. Τα έσοδα είναι τεράστια, εκατοντάδων δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, η διαφυγή είναι πάλι εκατοντάδων δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Οι αγαπητοί συνάδελφοι θα πρέπει να γνωρίζουν ότι οι -ας
πούµε- δέκα µεγάλες καπνοβιοµηχανίες έχουν στην ιδιοκτησία
τους αφανώς όλες τις εταιρείες οι οποίες φτιάχνουν τα τσιγάρα
τα οποία είναι χωρίς όνοµα, χωρίς ετικέτα, σε διάφορες χώρες
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του κόσµου από την Κεντρική Ασία, τις Ινδίες, την Αφρική, την
Λατινική Αµερική, την Αργεντινή και τη Βραζιλία. Άρα στην ουσία
ελέγχουν σχεδόν το 90% της συνολικής διακίνησης νόµιµων και
παράνοµων τσιγάρων. Τη λέξη «παράνοµων» τη βάζω σε εισα-
γωγικά, διότι κατά πολλούς και το παράνοµο είναι νόµιµο.

Ερχόµαστε όµως να δούµε τι κάνει το ελληνικό δηµόσιο αυτή
τη στιγµή και πώς το πράττει. Στην προσπάθειά του να εξορθο-
λογίσει το έσοδο και να ελέγξει τη φοροδιαφυγή, αλλά και να
έχει την άµεση είσπραξη -πρώτα ο Θεός!- το βράδυ µε την εκκα-
θάριση του ΦΠΑ και οπουδήποτε αλλού, θα βάλουµε POS, δη-
λαδή θα βάλουµε τα ηλεκτρονικά συστήµατα πληρωµών µε
κάρτες σε όλα τα σηµεία πώλησης και δίνουµε και το φορολογικό
κίνητρο ότι µε χρεώσεις και συναλλαγές µε πλαστικό χρήµα θα
έχουµε -και καλώς θα έχουµε- το αφορολόγητο. Εκεί επάνω θα
χτίσουµε το αφορολόγητο, να υπάρχει κίνητρο ένθεν κακείθεν
και στο χρήστη και σε αυτόν που παρέχει την υπηρεσία.

Το κράτος θα έχει απόλυτο έλεγχο της συναλλαγής και όλων
των συναλλαγών στην ελληνική επικράτεια. Φτάνοντας στο ση-
µείο πώλησης για παράδειγµα που µας απασχολεί σήµερα, το
οποίο διαθέτει τα προϊόντα καπνού κατεργασµένα, όπως είναι
και η διεθνής ορολογία, φτάνουµε στο να βάζουµε και το POS
υποχρεωτικά, αν θέλετε, και σε όλα αυτά τα σηµεία. 

Τα περιθώρια κέρδους για όποιον τα γνωρίζει ή δεν τα γνωρί-
ζει είναι εξαιρετικά χαµηλά. Μιλάµε δέκα µε δεκαπέντε χιλιάδες
επιχειρήσεις που είναι οικογενειακές, είναι λαϊκές επιχειρήσεις.
Δεν µιλάµε για επιχειρήσεις του κεφαλαίου, δεν µιλάµε για πο-
λυεθνικές, δεν µιλάµε για ανώνυµες εταιρείες που διαχειρίζονται
είκοσι, τριάντα, πενήντα, εκατό περίπτερα. Είναι οικογενειακές
επιχειρήσεις. 

Το 85% των εσόδων αλλά και της επισκεψιµότητας σ’ αυτό το
σηµείο πώλησης -προσέξτε µε σε αυτό που σας λέω- γίνεται για
τα καπνικά προϊόντα. Αν φύγουν τα καπνικά προϊόντα ή δεν πω-
λούνται ή κλείσει το σηµείο, δεν πωλούνται όλα τα υπόλοιπα προ-
ϊόντα που είναι τρόφιµα, προϊόντα κινητής τηλεφωνίας, εφηµε-
ρίδες, περιοδικά κ.λπ.. Γνωρίζει ο καθένας τι βρίσκει σε αυτά τα
καταστήµατα. Κάποια από αυτά είναι και µικροί φούρνοι, γιατί
έχουµε και τα καταστήµατα ψιλικών.

Εδώ θα πρέπει να πούµε ότι είναι σαφές πως η στρατηγική των
εταιρειών είναι να ανοίξουν δικά τους καταστήµατα και να βγουν
από τη µέση όλοι οι λιανοπωλητές, να έχουν δηλαδή το δικό τους
καθετοποιηµένο σύστηµα παραγωγής διάθεσης στην αγορά.
Αυτό θα δηµιουργήσει στρέβλωση στην αγορά, το γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά. Είναι ευνόητο και αυτονόητο. Η ιχνηλασιµότητα
που ψηφίζουµε σήµερα, θα βοηθήσει στην καταπολέµηση. 

Πάµε τώρα να δούµε το γιατί και ποιο είναι το σκεπτικό της
τροπολογίας που έχω καταθέσει. Με την προτεινόµενη διάταξη
επιδιώκεται η προστασία του εισοδήµατος των λιανοπωλητών κα-
πνού από τη νοµοθετική ευχέρεια της καπνοβιοµηχανίας να ορί-
ζει ταυτόχρονα τη λιανική ή την εργοστασιακή τιµή των καπνο-
βιοµηχανικών προϊόντων, ορίζοντας έτσι µονοµερώς και την κα-
τανοµή του κέρδους µεταξύ τους. Δηλαδή, αυτός που πουλάει
καθορίζει και πόσο θα βγάζει ο οποιοσδήποτε. Αν αυτό δεν είναι
κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης σε µια αγορά ή οτιδήποτε άλλο
µπορεί να λέει το Εµπορικό Δίκαιο, δεν ξέρω τι είναι. Εδώ πρέπει
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να επέµβει.

Τίθεται φραγµός στον µονοµερή ορισµό της προµήθειας του
λιανοπωλητή Τύπου από τον διανοµέα εις βάρος του πρώτου,
καθώς και στην ανάπτυξη ολιγοπωλιακών πρακτικών στη διανοµή
του Τύπου, µε την επιβολή από την πλευρά των πρακτορείων δια-
νοµής αποκλειστικού προµηθευτή Τύπου µε γεωγραφικά µόνο
κριτήρια. Ακόµα και ο Τύπος γίνεται ολιγοπώλιο και ο Τύπος κα-
θορίζει το ποσοστό κέρδους του πωλητή. Για τους λόγους αυ-
τούς είναι αναγκαία η υιοθέτηση της παραπάνω τροπολογίας.

Σύµφωνα µε το άρθρο 9 της παραγράφου 1 της οδηγίας 95/59
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, οι καπνοβιοµήχανοι, οι κατά περί-
πτωση αντιπρόσωποι και εντολοδόχοι τους στην κοινότητα,
καθώς και οι εισαγωγείς από τρίτες χώρες καθορίζουν ελεύθερα
τις ανώτερες τιµές λιανικής πώλησης κάθε προϊόντος σε κράτος-
µέλος στο οποίο προορίζεται να διατεθεί η κατανάλωση. 

Στην παραπάνω διάταξη έχει εναρµονιστεί πλήρως το άρθρο
100 του ισχύοντος Τελωνειακού Κώδικα, τροποποιούµενο σχε-

τικά µε τη διάταξη του άρθρου 48 του ν.2127/1993. Με την πα-
ραπάνω τροποποίηση καταργήθηκε πλήρως το σύστηµα διοικη-
τικού ελέγχου των τιµών που ίσχυε παλαιότερα, κατά το οποίο
τη λιανική τιµή προσδιόριζαν και πάλι οι καπνοβιοµήχανοι ή οι
αντιπρόσωποί τους.

Καταλήγω -για να φτάσω και στην απόφαση που είναι πολύ ση-
µαντική και για διευκόλυνση και του Υπουργού και ηµών και
υµών- λέγοντας ότι η πρόταση για την τροπολογία είναι στο
άρθρο 97 του ν.2960/2001 (265Α’) να προστεθεί παράγραφος 9,
που έχει ως εξής: «Το κατώτατο όριο προµήθειας των εµπόρων
λιανικής πώλησης καπνοβιοµηχανικών προϊόντων ορίζεται σε
39,6% επί της τιµής λιανικής τους προ φόρων. Με απόφαση του
Υπουργείου Οικονοµικών ρυθµίζονται όλες οι αναγκαίες λεπτο-
µέρειες για την εφαρµογή της ως άνω διάταξης, ιδίως δε οι διοι-
κητικές κυρώσεις για την παραβίασή της από τα αρµόδια όργανα
επιβολής τους», δηλαδή υπάρχει και αυθαιρεσία.

«Το ελάχιστο όριο προµήθειας των σηµείων λιανικής πώλησης
Τύπου ορίζεται σε ποσοστό 10%, που είναι ακριβώς το µέσο όρο
της Ευρώπης, το οποίο ορίζεται διά νόµου σε όλες τις χώρες της
Ευρώπης, επί της οριζόµενης από τον εκδότη λιανικής τιµής του
εντύπου. 

Τέλος, σε όλα τα προϊόντα στα οποία ο συνολικός ΦΠΑ επί της
λιανικής τιµής ενσωµατώνεται σύµφωνα µε τις φορολογικές δια-
τάξεις στη λιανική τιµή και δεν εκπίπτει, όπως ενδεικτικά κάρτες
τηλεφωνίας, κωδικοί πρόσβασης σε τηλεφωνικές υπηρεσίες
κ.λπ., το κατώτατο όριο προµήθειας των σηµείων λιανικής πώλη-
σης να ορίζεται στο 8%». 

Το αφήνω τυπικά στα Πρακτικά για όποιον δεν το έχει και ευ-
χαριστώ και πάλι διακοµµατικά τους συναδέλφους για τη συµ-
φωνία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα βοηθήσω το Υπουργείο, αφήνοντας στα Πρακτικά την από-
φαση της υπόθεσης 78/82 και διαβάζοντάς σας µόνο την κατά-
ληξη του σκεπτικού της. Η Ευρωπαϊκή Κοινότητα εστράφη κατά
της Ιταλικής Δηµοκρατίας και είπε ότι εφόσον εσείς θέλετε να
βάλετε συγκεκριµένο περιθώριο κέρδους στα καπνικά, αυτό αν-
τίκειται στο άρθρο 37 της Ευρωπαϊκής Κοινότητος. Και στρέφε-
ται στα δικαστήρια. 

Η απόφαση ήταν καταδικαστική κατά της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητος, κύριε Υπουργέ. Αθωώθηκε η Ιταλία. Πρόκειται για αίτηση
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας να καταδικαστεί η Ιταλία για να µην
βάλει ελάχιστο περιθώριο κέρδους στα καπνικά προϊόντα στην
επικράτεια της Ιταλικής Δηµοκρατίας. 

Το σκεπτικό της απόφασης θα το διαβάσω και θα το αφήσω
στα Πρακτικά για όλους: «Όσον αφορά το ζήτηµα, αν η επίδικη
ρύθµιση περιορίζει τις εισαγωγές αλλοδαπών προϊόντων, πρέπει
να σηµειωθεί, όπως έχει επανειληµµένως κρίνει το Δικαστήριο…
» –και παραθέτει εδώ τις αποφάσεις- «…ότι εθνικά µέτρα που
ρυθµίζουν τον καθορισµό των τιµών και εφαρµόζονται αδιάκριτα
σε εγχώρια και εισαγόµενα προϊόντα, δεν συνιστούν, καθαυτά,
µέτρο ισοδύναµου αποτελέσµατος µε ποσοτικό περιορισµό,
αλλά ότι µπορούν να έχουν ένα τέτοιο αποτέλεσµα όταν, λόγω
του ύψους της τιµής που καθορίστηκε, θέτουν τα εισαγόµενα
προϊόντα σε µειονεκτική θέση». 

Εκεί υπήρχε ένα θέµα αν τα εισαγόµενα σε σχέση µε τα παρα-
γόµενα εντός Ιταλίας προϊόντα έχουν διακριτική ή άνιση µεταχεί-
ριση. Το δικαστήρια αποφάσισε αρνητικά.

Και καταληκτικά, λέει: «Εν προκειµένω, η επίδικη ρύθµιση δεν
θίγει την ευχέρεια των παραγωγών και καθορίζουν τις τιµές λια-
νικής πωλήσεως των προϊόντων τους. Είναι δυνατός ο πλήρης
ανταγωνισµός στον βασικό τοµέα του καθορισµού των τιµών λια-
νικής πωλήσεως. Οι αλλοδαποί παραγωγοί προϊόντων καπνού
έχουν την ευχέρεια είτε να επωφελούνται από την ύπαρξη της
ανταγωνιστικότερης τιµής κόστους είτε να µετακυλίουν εξ ολο-
κλήρου την υψηλότερη τιµή κόστους. Δεν αµφισβητείται ότι το
ενιαίο περιθώριο αντιπροσωπεύει για τους πωλητές καπνού
επαρκή αµοιβή για τη λιανική πώληση των προϊόντων καπνού,
είτε πρόκειται για εισαγόµενα είτε για εγχώρια προϊόντα».
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Είναι σαφής η Ευρωπαϊκή Ένωση και η ευρωπαϊκή απόφαση.
Όποιος προσφύγει θα χάσει, διότι είναι σαφής η απόφαση. Το
κάθε κράτος µέλος έχει την ευχέρεια και µπορεί να θεσπίσει
µέτρα για την προστασία των αδυνάτων.

Αδύνατος σε αυτή την εξίσωση που συζητάµε σήµερα είναι η
οικογενειακή επιχείρηση των λιανοπωλητών, οι οποίοι είναι σα-
ράντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι στην ελληνική επικράτεια. Δεν
θα τους κλείσει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων. Δεν θα βάλει λουκέτο. Αυτό να µην περνά από κανενός
το µυαλό. Το λόµπι να καθίσει να κάνει τη δουλειά του, να φτιάξει
τα κοστολόγιά του. 

Έχω να πω ότι στην κρίση -επειδή είχα πελάτες τους πιο πολ-
λούς από αυτούς στο εξωτερικό, κύριε Υπουργέ- κάθε Παρα-
σκευή οι καπνοβιοµήχανοι στέλνουν τα κέρδη στο εξωτερικό.
Δεν αφήνουν ούτε ένα ευρώ σε κανέναν λογαριασµοί όψεως. Οι
περσινές χρήσεις του 2014 και του 2015, αν δείτε τους ισολογι-
σµούς, δείχνουν ζηµίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι δυνατόν να υπάρχουν ζηµίες στα καπνικά, σε πολυεθνι-
κές στην Ελλάδα; Γιατί δείχνουν ζηµίες; Για να µην φορολογούν-
ται στην Ελλάδα, έστω µε το αυξηµένο ποσοστό 26% συν την
προκαταβολή, και το έχω συζητήσει µαζί τους που έχουµε βρε-
θεί. Παρουσιάζουν τεχνητές ζηµίες. 

Θα βάλουµε, λοιπόν, µια κανονικότητα και θα βοηθήσουµε την
υγιή επιχειρηµατικότητα και το µαγαζάκι της γειτονιάς, το οποίο
παίζει πολλαπλό ρόλο. Όλοι µεγαλώσαµε µε το περίπτερο στη
γειτονιά. Αν το κλείσουµε, θα κλείσει η ελληνική κοινωνία. Δεν το
λέω κοµµατικά, το λέω ανθρώπινα. Έχω µεγαλώσει µε ανθρώ-
πους στη γειτονιά µου σαράντα χρόνια. 

Θα αφήσω για τα Πρακτικά την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου για όλους τους συναδέλφους, η οποία καταδικάζει
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δικαιώνει την Ιταλική Κυβέρνηση
και προστατεύει το λιανεµπόριο και το ποσοστό κέρδους των λια-
νεµπόρων, ειδικά στα καπνικά προϊόντα, µην θεωρώντας το άνιση
µεταχείριση ή χειραγώγηση του ανταγωνισµού, σε σχέση µε το-
πικά ή εισαγόµενα προϊόντα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά τα λοιπά, ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο στο σύνολό του, κατ’
άρθρον και τις τροπολογίες. Και ευχαριστούµε και τον κ. Πολάκη
που µας ενηµέρωσε για τα άµεσα και έµµεσα έσοδα της εξυγίαν-
σης του συστήµατος υγείας.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να γίνει δεκτή και η τροπολογία,
γιατί υπάρχει και η συναίνεση, νοµίζω, απ’ όλα τα κόµµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
τσιαντώνης από την Ένωση Κεντρώων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κα-

τερίνα Παπανάτσιου στην επιτροπή τόνισε ότι στόχος του νοµο-
σχεδίου είναι η σύγκρουση µε το σύστηµα της λαθρεµπορίας
καυσίµων και το τέλος στο κλείσιµο του µατιού σε παρατυπίες,
τονίζοντας, επίσης, ότι είναι ο κορµός για άλλα παρεµφερή ζη-
τήµατα για την πάταξη του λαθρεµπορίου.

Μακάρι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να ήταν τόσο εύκολο.
Η πάταξη του λαθρεµπορίου δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε
δαιδαλώδεις νοµοθετικές παρεµβάσεις και αυθαίρετες ή ανεπαρ-
κείς ρυθµίσεις.

Δυστυχώς, το λαθρεµπόριο δεν ξεµπερδεύεται έτσι εύκολα µε
έναν νόµο ή ορισµένα άρθρα. Το λαθρεµπόριο έχει βαθιές ρίζες
στην ελληνική κοινωνία και βρίσκεται σε άµεση συνάρτηση µε τις
κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες, αλλά και µε την καλλιέρ-
γεια φορολογικής συνείδησης στους πολίτες.

Η αιτία δεν είναι µόνο κάποιοι κοινωνικά ανάλγητοι και «νεοφι-
λελεύθεροι» -εντός εισαγωγικών- επιχειρηµατίες, οι οποίοι δεν
θα διστάσουν να προβούν σε παράτυπη διακίνηση καπνικών προ-
ϊόντων. Η βαθύτερη αιτία βρίσκεται στον κόσµο, ο οποίος πλέον

είναι στα όρια της φτώχειας. Ο πολίτης γνωρίζει ότι αγοράζοντας
ένα πακέτο τσιγάρα ή κάποιο καπνικό προϊόν αµφιβόλου προ-
έλευσης, διαπράττει διπλή βλάβη. Η µια, η κυριότερη για τον ίδιο,
είναι ενδεχόµενη βλάβη στην ίδια του την υγεία, καθώς αυτό το
προϊόν που θα προµηθευτεί δεν περνά από τις απαραίτητες ελεγ-
κτικές διαδικασίες. Η δεύτερη είναι το κακό που προκαλείται στο
κοινωνικό σύνολο από τη φοροδιαφυγή και την εισφοροδιαφυγή. 

Εν τούτοις, αυτός ο άνθρωπος που ζει µέσα σε καθεστώς µε-
γάλης οικονοµικής δυσπραγίας, θα προτιµήσει τον λαθρέµπορο,
αν είναι να εξοικονοµήσει κάποια ευρώ και θα τα χρησιµοποιήσει
σίγουρα αργότερα για τις άµεσες ανάγκες του. 

Για του λόγου το αληθές, σας παραθέτω κάποια πράγµατα
από την εµπειρία µου κατά τις προηγούµενες ηµέρες στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων. Ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Ελ-
ληνικών Καπνοβιοµηχανιών κ. Σπύρος Φλέγκας επεσήµανε ότι µ’
αυτό το νοµοσχέδιο ναι µεν εναρµονιζόµαστε µε την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία, σηµείωσε όµως ότι η διατύπωσή του είναι γενική και
δεν προβλέπεται κάποια δραστική βελτίωση του παραεµπορίου. 

Ταυτόχρονα, εξέφρασε ενστάσεις για τη διάταξη που υποχρε-
ώνει τις καπνοβιοµηχανίες κάθε µήνα να αποστέλλουν ηλεκτρο-
νική κατάσταση µε τις συναλλαγές τους και να παρέχουν πληρο-
φορίες για ύποπτες συναλλαγές. Είπε χαρακτηριστικά ότι δεν
πρέπει να τρέφουµε ελπίδες για την πάταξη του λαθρεµπορίου.
Η συντριπτική πλειοψηφία που αγγίζει το 90% του λαθρεµπορίου
αφορά προϊόντα που δεν έχουν εισαχθεί νόµιµα στη χώρα, αλλά
αυτά τα θέµατα δεν τα αγγίζουµε καθόλου.

Από την άλλη πλευρά, ο Πρόεδρος των Τελωνειακών Υπαλλή-
λων κ. Δηµήτρης Τριµπόνιας είπε ότι το νοµοσχέδιο από µόνο
του δεν µπορεί να αντιµετωπίσει το οικονοµικό έγκληµα, αν δεν
υπάρχει ισχυρή πολιτική βούληση για να κατατεθεί ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο δράσης. 

Ο φορέας ισχυρίστηκε µε επιχειρήµατα ότι το Υπουργείο Οι-
κονοµικών οφείλει άµεσα να επανεξετάσει το θέµα της υπερβο-
λικής φορολόγησης καπνικών προϊόντων, ώστε να µπει αναλο-
γικότερος φόρος στα τσιγάρα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν του τις
τιµές στις γειτονικές χώρες. Δηλαδή, µας λέει ότι έχουµε ένα
άδικο φορολογικό σύστηµα προς όφελος των ακριβών τσιγάρων.

Άλλοι παράγοντες της αγοράς, εκείνοι που βρίσκονται πιο κοντά
στον απλό πολίτη, µας είπαν κάποια πράγµατα. Για παράδειγµα,
ο Πρόεδρος του Συνδικάτου Επαγγελµατιών Καπνοπωλών και Ψι-
λικών Ειδών Νοµού Αττικής, µας είπε κάτι πολύ ενδιαφέρον. Μί-
λησε για συµφέροντα που θέλουν να εξαφανίσουν τους
περιπτερούχους που πουλάνε καπνικά προϊόντα, αλλά και για συµ-
φέροντα που κρύβονται πίσω από το ποιος θα αναλάβει την ιχνη-
λασία. 

Επίσης, ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Μισθω-
τών Περιπτέρων και Αναπηρικών Κυλικείων κ. Θεόδωρος Μάλ-
λιος έκανε ευθεία αναφορά στην ποιότητα των ελεγκτικών
µηχανισµών, αναφέροντας χαρακτηριστικά ότι χρειαζόµαστε εκ-
παιδευµένο προσωπικό. Αυτή η διαπίστωση από έναν έµπειρο
άνθρωπο της αγοράς σηµαίνει ότι µέχρι σήµερα δεν έχει διαπι-
στώσει την πρέπουσα τεχνοκρατική διάθεση από την Κυβέρνηση
για να στελεχώσει τα αρµόδια ελεγκτικά κλιµάκια µε ανθρώπους-
γνώστες του αντικειµένου, έµπρακτα και όχι απλά στη θεωρία. 

Αυτή η ανησυχία των ανθρώπων που γνωρίζουν την αγορά
είναι που µας κάνει να σας φωνάζουµε ότι κατευθύνεστε σε
λάθος δρόµο. Αυτή η νοοτροπία της επιβολής νοµοθετικών ρυθ-
µιστικών παρεµβάσεων στην κατεύθυνση της καταστολής και όχι
της πρόληψης είναι κληροδότηµα των προηγούµενων κυβερνή-
σεων και, δυστυχώς, αυτό που βλέπουµε είναι ότι εσείς το συνε-
χίζετε. 

Για παράδειγµα, στο άρθρο 6 συγκροτείτε τη Γενική Γραµµα-
τεία Εσόδων, µεικτό διυπηρεσιακό συλλογικό όργανο µε την
επωνυµία «Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο». Για να πετύχετε,
δηλαδή, κάτι θετικό, όπως είναι η πάταξη του λαθρεµπορίου, βά-
ζετε άλλο ένα λιθαράκι γιγάντωσης του δηµοσίου. Αυτό δηµιουρ-
γεί προϋποθέσεις για µεγαλύτερη αδιαφάνεια και ελαχιστο-
ποίηση της πιθανότητας επίτευξης του στόχου της πάταξης της
λαθρεµπορίας. Την ίδια µάλιστα στιγµή παρατηρούµε στην πα-
ράγραφο 4ζ’ του συγκεκριµένου άρθρου να φτιάχνετε νέες ση-
µαντικές επιτροπές µε απευθείας απόφαση του Πρωθυπουργού.
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Επίσης, στην αµέσως επόµενη παράγραφο βλέπουµε ότι το
Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο αποκτά πρόσβαση σε όλα τα
απαραίτητα πληροφοριακά συστήµατα των εµπλεκόµενων υπη-
ρεσιών. Αυτό το µακρύ χέρι του κράτους φαίνεται ότι αποτελεί
το πιο προσφιλές σας εργαλείο σε έναν υποτιθέµενο αγώνα κατά
του τέρατος της παραοικονοµίας. Δυστυχώς, όµως, κύριοι, µε
περισσότερο κρατισµό και περισσότερα µαστίγια δεν θα κατα-
φέρετε απολύτως τίποτα.

Επίσης, είδαµε στο νοµοσχέδιο ότι παύουν να υπάγονται στο
ειδικό καθεστώς φορολόγησης αγρότες που παραδίδουν προ-
ϊόντα παραγωγής τους από λαϊκές αγορές ή από δικό τους κα-
τάστηµα ή πραγµατοποιούν εξαγωγές. Αυτό θα αποτελέσει µε
µαθηµατική ακρίβεια µεγάλο πλήγµα στον πρωτογενή µας
τοµέα. Ειδικά τώρα, σε κρίσιµους καιρούς οικονοµικής και κοι-
νωνικής αστάθειας, ο αγρότης και ο παραγωγός πρωτογενών
προϊόντων πρέπει να στηριχθεί περισσότερο από οποιαδήποτε
άλλη περίοδο. 

Συνεχίζω για τα τέλη κυκλοφορίας και ειδικότερα για τα εισα-
γόµενα µεταχειρισµένα οχήµατα. Φαίνεται ότι από το 2017 τα
τέλη κυκλοφορίας θα υπολογίζονται µε βάση το έτος που πρω-
τοταξινοµήθηκε σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι µόνο
µε βάση το έτος που πήρε πινακίδες στην Ελλάδα. Δηλαδή, τα
παλαιότερα οχήµατα θα έχουν χαµηλότερα τέλη. 

Εδώ θέλω να συµφωνήσω µε τον συνάδελφο από το Ποτάµι,
τον κ. Αµυρά, για την ερώτησή του προς τον κύριο Υπουργό για
τα υβριδικά. Θα περιµένω την απάντησή του. Αυτό, εκτός από
προφανείς εµπορικές επιπτώσεις στον ελεύθερο ανταγωνισµό,
ενδέχεται να παρουσιάσει και εµφανείς περιβαλλοντικές επιπτώ-
σεις, καθώς όσο περνά ο χρόνος οι αντιρρυπαντικές τεχνολογίες
εξελίσσονται και είναι κρίµα να θέτουµε τροχοπέδη µε τέτοιες
διατάξεις στη διακίνηση νέων οχηµάτων. 

Το άρθρο που είχαµε συζητήσει και στην επιτροπή, γι’ αυτούς
που χρωστάνε πάνω από 300.000 ευρώ, των οποίων τα ονόµατα
θα δηµοσιοποιήσετε, µε χαροποιεί ιδιαίτερα. Θα το στηρίξουµε
σίγουρα, γιατί είµαστε κατά της φοροδιαφυγής. 

Παραξενεύοµαι γιατί βλέπω ότι βρίσκουµε διάσπαρτα άρθρα,
τα οποία αφορούν κυρίως τροποποιήσεις του Κώδικα ΦΠΑ, τα
οποία παρουσιάζονται να έχουν αναδροµική ισχύ. Καταλαβαί-
νουµε ότι έχετε ύψιστη ανάγκη από έσοδα, αλλά αυτή σας η επι-
µονή για αναδροµική ισχύ των άρθρων εξοντώνει ορισµένους
συµπολίτες µας. Είναι δυνατόν να συσσωρευτούν προς απόδοση
στο ελληνικό δηµόσιο τεράστια ποσά-οφέλη, εφόσον υπολογί-
σουµε την αναδροµική ισχύ των νοµοθετηµάτων. Κάτι τέτοιο, για
παράδειγµα, βλέπουµε στο άρθρο 50. 

Δυστυχώς, δεν είναι η µοναδική περίπτωση. Με αυτές τις ενέρ-
γειες ο πολίτης χάνει παντελώς την εµπιστοσύνη του στο νοµο-
θετικό σώµα και την πολιτική εν γένει. Δεν γίνεται κάθε φορά που
έχουµε ανάγκη από έσοδα να τραβάµε το χαλί κάτω από τα
πόδια από ορισµένους συµπολίτες µας. 

Για το µέγιστο ζήτηµα του ΕΝΦΙΑ στα άτοµα µε αναπηρίες, µε
χαροποιεί ιδιαίτερα που ο Υπουργός µέσα από την τροπολογία
του το έχει αποσύρει. 

Εν τέλει, αποτελεί τραγική διαπίστωση για µια αριστερή κυ-
βέρνηση ότι από τη µία πλευρά δεν κινείται αποτελεσµατικά
προς την αντιµετώπιση των πληγών του παραεµπορίου, ενώ από
την άλλη επιβαρύνει ολοένα και περισσότερο τους πιο παραγω-
γικούς κλάδους της χώρας µας. Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Επι-
βάλλει σε όσο το δυνατόν περισσότερους πολίτες ακόµη
µεγαλύτερο κράτος, ακόµη πιο δαιδαλώδεις διαδικασίες διεκπε-
ραίωσης των απαραίτητων συναλλαγών του µε το δηµόσιο. 

Σας παρακαλούµε, αντιµετωπίστε το κράτος πιο τεχνοκρατικά
και λιγότερο ιδεοληπτικά. Αυτό θα αποβεί προς όφελος όλων
µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Κατ’ αρχάς, µε πληροφόρησαν ότι κάποιος από τα θεωρεία

βιντεοσκοπεί τη συνεδρίαση. Πρέπει να πω ότι απαγορεύεται, αν
το κάνει. Και αν θέλει να ασκήσει την κινηµατογραφική του δει-
νότητα, παρακαλώ εκτός της Αιθούσης.

Πριν µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών, ο κ. Κοντονής θέλει

να παρουσιάσει µια τροπολογία και µετά ο κ. Μπαλτάς.
Κύριε Κοντονή, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε υπ’ όψιν την τροπολογία

την οποία έχουµε καταθέσει. Αφορά αρκετά σοβαρά θέµατα, για
τα οποία, όµως, η Εθνική Αντιπροσωπεία έχει ασχοληθεί κατά το
παρελθόν. 

Εν πρώτοις, θέλω να σας πω ότι στην παράγραφο 1 της τρο-
πολογίας που έχετε µπροστά σας, γίνεται µία τροποποίηση της
σύνθεσης της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού και τούτο
για να καταστεί η λειτουργία της καλύτερη και αποτελεσµατικό-
τερη. 

Υπό αυτή την έννοια, διευρύνουµε τη δυνατότητα Αναπληρω-
τής του Προέδρου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού
να µην είναι µόνο κάποιος συνταξιούχος δικαστής του Ανωτάτου
Δικαστηρίου του Αρείου Πάγου, αλλά και προερχόµενος από την
αµέσως κατώτερη βαθµίδα. Συγκεκριµένα, αναφέρεται στην διά-
ταξη ότι πλέον υπάρχει η δυνατότητα αναπλήρωσης από πρό-
εδρο εφετών. 

Με αυτόν τον τρόπο, διευρύνοντας τη δυνατότητα αυτή, δεν
θα βρεθούµε στη δυσάρεστη θέση να έχουµε συνεχείς παραιτή-
σεις και µετά την παρέλευση τριµήνου να µην είναι δυνατή η λει-
τουργία της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, όπως είναι
αυτή τη στιγµή. Φέρνουµε, λοιπόν, αυτή την τροπολογία για να
διορθωθεί αυτό το ζήτηµα και τις αµέσως επόµενες µέρες θα
διοριστεί, µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού, η νέα Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού, η οποία θα επιληφθεί των εκκρε-
µών υποθέσεων. 

Το δεύτερο στην παράγραφο 1 είναι ότι στη θέση ενός καθη-
γητή οικονοµικής σχολής τοποθετείται πλέον ένα στέλεχος της
Διεύθυνσης και Εποπτείας Εταιρειών του Υπουργείο Ανάπτυξης,
για να υπάρχει σύνδεση -αυτή είναι η δουλειά της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού- µε την αρµόδια κρατική υπηρεσία,
η οποία ελέγχει από τη µεριά της τα οικονοµικά των ανωνύµων
ποδοσφαιρικών εταιρειών, αλλά και των ανωνύµων αθλητικών
εταιρειών του µπάσκετ. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µε αυτή τη σύν-
θεση η επιτροπή καθίσταται πιο λειτουργική και αποτελεσµατική. 

Στην παράγραφο 2, προσδιορίζουµε µε ακρίβεια ποιοι είναι
εκείνοι οι αθλητές οι οποίοι τυγχάνουν της επιβράβευσης. Και
περιορίζεται το εύρος, οπότε έχουµε µία εξοικονόµηση πόρων
από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά και αναφέρεται ρητά ότι
αναφερόµαστε στους Ολυµπιακούς Αγώνες, στους Παραολυµ-
πιακούς Αγώνες, στου Ολυµπιακούς Αγώνες Κωφών και στους
Αγώνες της Σκακιστικής Ολυµπιάδας. Υπήρχε, επί χρόνια, µία πα-
ρανόηση για το ποιους αθλητές πρέπει αν επιβραβεύσει το κρά-
τος και υπήρχαν και προσφυγές στα δικαστήρια. Υπό αυτή την
έννοια, σήµερα τακτοποιείται οριστικά και οποιαδήποτε ασάφεια
αίρεται. 

Με την παράγραφο 3 ενσωµατώνονται, εις τον νόµο πλέον, πα-
ρατηρήσεις που είχαν γίνει από την Αρχή Προστασίας Προσω-
πικών Δεδοµένων, όσον αφορά την κάρτα φιλάθλων. Με απόλυτο
σεβασµό στο έργο και στους ανθρώπους οι οποίοι εργάζονται
προς αυτή τη κατεύθυνση, ενσωµατώσαµε τις ελάχιστες παρα-
τηρήσεις -γιατί, ξέρετε, υπήρξε προσφυγή κατά του νόµου που
θέσπιζε την κάρτα φιλάθλου, ο νόµος έγινε δεκτός, αλλά υπήρ-
ξαν κάποιες παρατηρήσεις-, ιδίως στο θέµα του ποινικού µη-
τρώου. Αυτές όλες οι παρατηρήσεις εντάσσονται και σήµερα ως
ενιαίο κείµενο έρχεται προς ψήφιση.  

Η τέταρτη παράγραφος αναφέρεται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σε µία παθογένεια, η οποία είναι µια γνωστή ιστορία για
το ποδόσφαιρο. Δηλαδή, υπήρχαν οµάδες ποδοσφαιρικές οµά-
δες οι οποίες, λόγω των χρεών τους, έπεφταν σε µία ερασιτε-
χνική κατηγορία και, ενώ τα χρέη υπήρχαν εκεί, έµεναν απλή-
ρωτοι εργαζόµενοι, ποδοσφαιριστές, προµηθευτές.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Και το δηµόσιο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Το δηµόσιο πρώτα και κύρια. Γι’ αυτό και διασφαλίζουµε
µε τη διάταξη αυτή, κύριε Κουτσούκο τα έσοδα που πρέπει να
πάνε στο δηµόσιο ταµείο πρώτα και κύρια και στα ασφαλιστικά
ταµεία.
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Έδινε το σωµατείο τη δυνατότητα σε έναν άλλον επιχειρηµα-
τία να ιδρύσει µια άλλη ΠΑΕ, η οποία τις περισσότερες φορές
ακολουθούσε τον δρόµο της προηγούµενης. Ανέβαινε κάποιες
κατηγορίες, δηµιουργούσε χρέη, έπεφτε και πάλι είχαµε αυτήν
την κατάσταση. Αυτό, λοιπόν, το καθεστώς τελειώνει. Και τελει-
ώνει από την 1η Σεπτεµβρίου, από την τρέχουσα αγωνιστική πε-
ρίοδο, διότι η αλλαγή πλεύσης έγινε τον Φεβρουάριο. Και µετά
από δικές µου τοποθετήσεις αλλά και µετά από µία γνωµοδό-
τηση της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού πλέον το κα-
θεστώς αυτό έπρεπε να τεθεί στο περιθώριο. 

Θεωρήσαµε, όµως, ότι είναι ιδιαιτέρως επαχθές για κάποιους
οι οποίοι ήξεραν την προηγούµενη κατάσταση να βρεθούν τέλη
Φεβρουαρίου µπροστά σε έναν αιφνιδιασµό. Και είπαµε ότι αυτό
τελειώνει και τελειώνει από την επόµενη αγωνιστική περίοδο.
Όποιοι, δηλαδή, αναλάβουν τέτοιες υποχρεώσεις θα πρέπει να
ξέρουν ότι αυτές τις υποχρεώσεις θα τις αντιµετωπίσουν µε
βάση το νέο νοµοθετικό πλαίσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, τε-
λείωσαν και οι καθυστερήσεις.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Τελειώνω.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Για να καταλαβαίνουµε και
εµείς οι ταπεινοί.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Έτσι ακριβώς, κύριε Γιακουµάτε. Δυστυχώς, η νοµοθε-
σία των προηγούµενων κυβερνήσεων επέτρεπε αυτήν την
κατάσταση και µάλιστα για να µην διαιωνίζεται αυτή η κατάσταση
ερχόµαστε εµείς σήµερα και παίρνουµε αυτά τα µέτρα.

Τέλος, η τελευταία παράγραφος αφορά το ζήτηµα της θέσπι-
σης από τις εγχώριες οµοσπονδίες, τις ελληνικές οµοσπονδίες
της Επιτροπής Δεοντολογίας. Ήδη γνωρίζετε ότι πάρα πολλές
οµοσπονδίες έχουν ολοκληρώσει αυτό το έργο και µάλιστα µε
τη συµπαράσταση της ΦΙΦΑ. Και η Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµο-
σπονδία, η οποία είχε τις µεγαλύτερες και τις περισσότερες αν-
τιδράσεις, προσαρµόστηκε σε αυτήν την κατεύθυνση η οποία
είναι κατεύθυνση εξυγίανσης και ελέγχου όλων των πεπραγµέ-
νων συγκεκριµένα στο ποδόσφαιρο αλλά και στον αθλητισµό,
διότι η διάταξη αυτή αφορά το σύνολο των οµοσπονδιών εκείνων
που οι διεθνείς οµοσπονδίες έχουν παρόµοια επιτροπή δεοντο-
λογίας. 

Εµείς, λοιπόν, ζητάµε από τις ελληνικές οµοσπονδίες την προ-
σαρµογή τους σε αυτά που ισχύουν διεθνώς από τις διεθνείς
οµοσπονδίες και συνοµοσπονδίες. 

Θεωρούµε ότι αυτές οι διατάξεις είναι προς την κατεύθυνση
του εκδηµοκρατισµού, του ελέγχου, της διαφάνειας και της προ-
στασίας των δηµοσίων εσόδων. Και υπό αυτή την έννοια σας κα-
λούµε να τις υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπαλτάς για να παρουσιάσει µία τροπολο-

γία.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Η τροπολογία αφορά κάτι απλό, την παράταση των συµβά-

σεων εργαζοµένων ορισµένου χρόνου σε έργα του Υπουργείου

Πολιτισµού µε αυτεπιστασία ώστε τα έργα αυτά να ενταχθούν
από το προηγούµενο στο επόµενο ΕΣΠΑ. 

Οι πόροι αφορούν το ίδιο το ΕΣΠΑ. Άρα, δεν υπάρχει πρό-
σθετη δαπάνη πέρα από το ίδιο το ΕΣΠΑ. Και για να έχετε και µια
εικόνα των έργων αυτών που είναι σηµαντικά να τα γνωρίζει το
Κοινοβούλιο, θα πω δύο λόγια από αυτό το Βήµα. 

Τα δύο κυρίως τέτοια έργα αφορούν ζητήµατα ψηφιακότητας.
Το ένα είναι η χαρτογράφηση όλων των αρχαιολογικών χώρων.
Από τη στιγµή που ολοκληρωθεί αυτό το έργο, έχουµε πια σε κλί-
µακα Ελλάδας όλες τις αρχαιολογικές ζώνες Α,Β, Γ σε πλήρες
τοπογραφικό επίπεδο. Άρα, προβλήµατα που αφορούσαν το πού
χτίζω, µε ποιους όρους χτίζω κ.λπ., οριστικοποιούνται.

Και το δεύτερο εξίσου σηµαντικό –και αυτό έχει σχέση µε την
ψηφιακότητα- είναι η απογραφή όλων των κινητών αρχαιολογι-
κών αντικειµένων. Άρα, µια ψηφιακή απογραφή του πολιτιστικού
πλούτου της χώρας. Δεν µπόρεσαν αυτά για αντικειµενικούς λό-
γους να ολοκληρωθούν στο προηγούµενο ΕΣΠΑ. Μπαίνουν και
έχουν γίνει δεκτά στο καινούργιο ΕΣΠΑ. 

Και επειδή υπήρχαν διαφόρων ειδών καθυστερήσεις που δεν
αφορούν το δικό µας Υπουργείο, αλλά την όλη κατάσταση όπως
επικρατεί και σε τέτοια έργα όσον αφορά την ολοκλήρωση, ζη-
τάµε να επεκταθούν οι συµβάσεις αυτές των ήδη εργαζοµένων
εκεί, διότι εάν διακοπούν και επαναπροκηρυχτούν η καθυστέ-
ρηση θα είναι τεράστια. Αυτό είναι όλο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μία ερώτηση, επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μα, πώς θα ψηφίσουµε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Αλεξιάδη,

έχετε να παρουσιάσετε δύο νοµοτεχνικές βελτιώσεις σύντοµα
πολύ. Έχετε τον λόγο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Η µία αφορά το άρθρο 47 της αιτιολογικής, φραστικές
διορθώσεις, η άλλη το άρθρο 5 και η άλλη το άρθρο 37 του σχε-
δίου νόµου. Είναι φραστικές διορθώσεις. 

Το σηµαντικό είναι στο άρθρο 49 όπου αναφέρει σαφέστατα
ότι οι παράγραφοι 3 και 4 διαγράφονται και η παράγραφος 5
αναριθµείται σε παράγραφο 3. Είναι η διάταξη που αφορά το
θέµα των εκπτώσεων και των απαλλαγών από τον ΕΝΦΙΑ.

Και η δεύτερη νοµοτεχνική αφορά µία αλλαγή διατύπωσης στο
άρθρο 40 της αιτιολογικής έκθεσης, όµως, του νοµοσχεδίου όχι
στο νοµοσχέδιο. Αφορά στο άρθρο 2 της τροπολογίας 585 όπου
η προηγούµενη φράση ήταν «απαλλάσσονται από το τέλος ταξι-
νόµησης αυτοκίνητα» και λοιπά «πλην ασθενοφόρων και ειδικών
κινητών οµάδων». Φεύγει το «πλην» και πλέον λέει ότι «απαλλάσ-
σονται από το τέλος ταξινόµησης τα πάσης φύσεως αυτοκίνητα,
οχήµατα, καινούργια ή µεταχειρισµένα καθώς και ασθενοφόρα
και ειδικές κινητές µονάδες». Άρα µε αυτόν τον τρόπο λύνουµε
το συγκεκριµένο ζήτηµα που αφορά τις δωρεές –ξαναθυµίζω-
προς το ελληνικό δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ακούσαµε καλά; Διορθώνεται η τρο-
πολογία µε νοµοτεχνική; Τι είναι αυτό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να ρω-
τήσω τον κ. Μπαλτά. Είναι διευκρινιστική ερώτηση. Καλούµαστε
να ψηφίσουµε και πρέπει να γνωρίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δελή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θέλω να ρωτήσω, λοιπόν, τον κ. Μπαλτά

εάν το έργο αυτό στο οποίο αναφέρθηκε είναι ενταγµένο στο
ΕΣΠΑ ή πρόκειται να ενταχθεί. Και, επειδή µιλήσατε για αυτεπι-
στασία, για το ίδιο έργο τρέχουν και εργολαβίες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Μπαλτάς.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Και τα δύο έργα είναι έργα που είχαν ενταχθεί στο προ-
ηγούµενο και έχουν γίνει δεκτά ως phasing στο επόµενο.
Υπάρχει µια στιγµή από την οποία ξεκινάει το νέο ΕΣΠΑ και πρέ-
πει αυτό το διάστηµα να καλυφθεί από τους ίδιους τους εργαζό-
µενους. Είναι εντός κανονικά του όλου προγράµµατος του
προηγούµενου και του όλου προγράµµατος του από εδώ και
πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο πρώ-
τος στον κατάλογο των οµιλητών κ. Πάνος Σκουρολιάκος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρώτη ερώ-
τηση που κατέθεσα ως Βουλευτής τον Μάρτιο του 2015 είχε να
κάνει ακριβώς µε την πάταξη του λαθρεµπορίου στα προϊόντα
καπνού. Η απάντηση που είχα πάρει τότε ήταν πως για την Κυ-
βέρνηση είναι θέµα άµεσης προτεραιότητας και θα ασχοληθεί
µε ένταση για την αντιµετώπισή του. Να, λοιπόν, που σήµερα έρ-
χεται στη Βουλή το παρόν νοµοσχέδιο που µόνο θετικές επιπτώ-
σεις µπορεί να έχει για την υγεία και την οικονοµία.

Με δεδοµένο ότι η έξαρση του λαθρεµπορίου καπνού έχει τε-
ράστιες επιπτώσεις στην ελληνική οικονοµία, αλλά και στην υγεία
των πολιτών που κάνουν χρήση προϊόντων παράνοµου καπνού,
η Κυβέρνηση καταθέτει µε αυτό το σχέδιο νόµου την πρόθεσή
της να συγκρουστεί άµεσα µε την παραοικονοµία και τη φορο-
διαφυγή. Παρ’ όλα αυτά στο ενδιάµεσο διάστηµα η Κυβέρνηση
δεν κάθισε µε σταυρωµένα χέρια. Πέτυχε, µέσα από ελέγχους
κατά της λαθρεµπορίας, να αυξήσει τα έσοδα στο 49% από το
8% που ήταν το 2014 επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας-
ΠΑΣΟΚ. 

Μικρή σηµείωση. Από το 2009 έως το 2014 είχαµε αύξηση του
λαθρεµπορίου κατά 20%, διότι οι κυβερνήσεις τότε απέλυαν τε-
λωνειακούς υπαλλήλους. Ενδιαφέρουσα σηµείωση είναι ότι από
το 2012 έως το 2014 Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης ήταν
ο κ. Μητσοτάκης.

Οι επιπτώσεις του παράνοµου εµπορίου στην ελληνική κοινω-
νία, λοιπόν, σύµφωνα µε µελέτες, είναι η αύξηση του οργανωµέ-
νου εγκλήµατος, τα µειωµένα κρατικά έσοδα. Το 2013 µόνο,
σύµφωνα µε το ΙΟΒΕ, τα κρατικά ταµεία έχασαν περίπου 600
εκατοµµύρια, χρήµατα που θα µπορούσαν να πάνε σε µισθούς,
σε συντάξεις, σε κοινωνικές παροχές.

Ακόµα, υπήρξε ανεξέλεγκτη πρόσβαση στα παράνοµα τσιγάρα
για τους ανηλίκους. Έχουµε χαµένες θέσεις εργασίας και έσοδα
για τη νόµιµη αλυσίδα καπνοπαραγωγή, βιοµηχανία, εµπόριο. Η
πτώση των πωλήσεων της νόµιµης αλυσίδας έχει ως αποτέλεσµα
να απειλούνται πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, ενώ ιδιοκτήτες
περιπτέρων και ψιλικών οδηγούνται στο κλείσιµο των επιχειρή-
σεών τους και την απώλεια εισοδήµατος για τους ίδιους και τους
υπαλλήλους τους. 

Τέλος, σηµαντικός είναι ο κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία. Τα
παράνοµα προϊόντα καπνού δεν υπόκεινται σε κανέναν ποιοτικό
έλεγχο και κατά την παραγωγή τους δεν τηρούνται οι στοιχει-
ώδεις συνθήκες υγιεινής. Σύµφωνα µε εργαστηριακές αναλύσεις
του Γενικού Χηµείου του Κράτους, στο περιεχόµενό τους έχουν
ανιχνευθεί βαρέα µέταλλα, απορρίµµατα καπνού, ξένες ύλες,
όπως τρίχες ζώων, φτερά και κοµµάτια πλαστικού και χηµικά
προϊόντα άγνωστης προέλευσης. Εάν, λοιπόν, το τσιγάρο κάνει
µια φορά κακό στην υγεία, η χρήση αυτών των παράνοµων προ-
ϊόντων επιφέρει πολλαπλάσια βλάβη στην υγεία των πολιτών. 

Οι στόχοι και οι παρεµβάσεις που τίθενται στο εν λόγω νοµο-
σχέδιο είναι: 

Πρώτον, ο έλεγχος της διακίνησης καπνικών προϊόντων και
του εξοπλισµού παραγωγής τους, ώστε να γίνει ορθολογικός,
αποδοτικός και λειτουργικός. 

Δεύτερον, η καθιέρωση ενός πλήρους συστήµατος αδειοδό-
τησης, ενώ δίδεται ταυτόχρονα –και είναι σηµαντικό αυτό- η δυ-
νατότητα στον Υπουργό Οικονοµικών να καθορίζει τους όρους
χορήγησης αδειών. Παράλληλα, θεωρώ πως σηµαντική είναι και
η προβλεφθείσα επανεξέταση εντός ενός έτους των υφιστάµε-
νων αδειών. 

Τρίτον, η σύσταση για πρώτη φορά Ενιαίου Κεντρικού Μη-
τρώου Εφοδιαστικής Αλυσίδας Καπνού και Βιοµηχανοποιηµένων
Καπνών. 

Τέταρτον, η ίδρυση του Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέν-
τρου, το οποίο θα λειτουργεί ως κόµβος πληροφοριών και θα
αναφέρεται σε διυπουργική επιτροπή, ενώ βασικός του στόχος
θα είναι η κοινή συνεργασία όλων των ελεγκτικών φορέων. 

Πέµπτον, η απαγόρευση πλέον της πώλησης προϊόντων κα-
πνού µε χρήση εξελισσόµενης τεχνολογίας ή του διαδικτύου. 

Τέλος, η καθιέρωση µητρώου που θα αφορά όλη την αλυσίδα
παραγωγής και διακίνησης καπνού που τηρείται στο ηλεκτρονικό
σύστηµα των τελωνείων, µε την παράλληλη πλήρη καταγραφή
της εφοδιαστικής αλυσίδας και την καθιέρωση µοναδικού ανα-
γνωριστικού κωδικού για κάθε προϊόν καπνού. 

Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πως η Κυβέρνηση
τηρεί την προγραµµατικής της δέσµευση απέναντι στον ελληνικό
λαό για την πάταξη της φοροδιαφυγής, του λαθρεµπορίου και
την προστασία της υγείας των πολιτών. Χαιρετίζω την κατάθεση
του παρόντος νοµοσχεδίου και σας καλώ, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς χαιρετί-
ζουµε την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε φέρει ένα νοµοσχέδιο µε έναν εξαιρε-

τικά βαρύγδουπο τίτλο, µε ένα θέµα το οποίο πράγµατι πρέπει
να καταπολεµηθεί και στο οποίο η Νέα Δηµοκρατία, όπως βλέ-
πετε, ασκεί εποικοδοµητική αντιπολίτευση, διότι το συµφέρον
του ελληνικού λαού είναι πράγµατι να παταχθεί το λαθρεµπόριο. 

Έχω, όµως, να καταθέσω ορισµένα ερωτήµατα. 
Ερώτηµα πρώτο: Ο κ. Νικολούδης είχε ετοιµάσει ένα σχετικό

σχέδιο νόµου. Οφείλω να σας πω ότι κατά τη δική µου γνώµη
ήταν εξαιρετικά καλύτερο του παρόντος και εξαιρετικά πιο τολ-
µηρό. Προς τι οι αλλαγές από το τελικό σχέδιο του κ. Νικολούδη;
Και η γενικότερη φηµολογία η οποία διακινείται ότι ο λόγος της
εκπαραθυρώσεως του κ. Νικολούδη από την Κυβέρνηση ήταν
αυτή του ακριβώς η φιλοδοξία, µήπως ταιριάζει µε τη µείωση των
προσδοκιών από την αρχική προσπάθεια της Κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ διά του Νικολούδη στην τελική προσπάθεια της Κυβερνή-
σεως ΣΥΡΙΖΑ διά του Αλεξιάδη;

Ερώτηµα δεύτερο και πολύ βασικό, το έθεσε ο εισηγητής µας
µε πολύ µεγάλη ευγένεια. Εγώ ως Υπουργός Υγείας, κύριε Αλε-
ξιάδη, ήµουν ο πρώτος Υπουργός στην Ευρωπαϊκή Ένωση που
είχε κυρώσει το Πρωτόκολλο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας. Τότε θεωρήθηκε µια ρηξικέλευθη πράξη µέσα στο Συµ-
βούλιο Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί ακόµα –όπως
ξέρετε- η ευρωπαϊκή οδηγία, την οποία κυρώνετε, δεν είχε εξαι-
ρέσει τις καπνοβιοµηχανίες από την καταπολέµηση του λαθρεµ-
πορίου και από το σύστηµα της ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης. 

Αντίθετα, η οδηγία του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας ρητά
απαγορεύει οποιαδήποτε εµπλοκή των καπνοβιοµηχανιών στο
σύστηµα της ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης. Εσείς κυρώνετε την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία, ειρήσθω εν παρόδω, προ δύο εβδοµάδων η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση κύρωσε τελικώς το Πρωτόκολλο του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Άρα, οσονούπω θα αλλάξει και
η οδηγία υποχρεωτικά. Άρα, αυτή είναι µια µάχη οπισθοφυλα-
κής.
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Προσέξτε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι δευτερεύον ζήτηµα, είναι
πρωτεύον ζήτηµα. Ο λαός το λέει απλά αυτό: «Θα βάλουµε τον
λύκο να φυλάει τα πρόβατα;». Κύριε Υπουργέ, θα βάλετε τον
λύκο να φυλάει τα πρόβατα; Διότι όλοι καταλαβαίνουµε για τι
ποσό χρηµάτων µιλάµε, για πόσο µεγάλα συµφέροντα έχουµε
να αντιµετωπίσουµε στο παρόν θέµα και δεν λέω ότι η δική µας
κυβέρνηση τα έκανε τέλεια, για να είµαι ειλικρινής. 

Εγώ τότε ως Υπουργός Υγείας σας είχα ζητήσει πολλές φορές
και δηµόσια και εσωτερικά την επίσπευση των διαδικασιών για
την τοποθέτηση συστήµατος ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης στα
προϊόντα καπνού και αλκοόλ µε την εξαίρεση των καπνοβιοµη-
χανιών, έτσι ώστε να έχουµε το µέγιστο δυνατό αποτέλεσµα. 

Άλλωστε, και η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, όπου ανέφερε τη δια-
φορά µεταξύ της παρανόµου χρήσεως καπνικών προϊόντων στην
Ελλάδα µε άλλες χώρες, σωστά το είπε -ίσως δεν το γνώριζε,
ίσως δεν πρόλαβε να το πει- «ο κυριότερος λόγος µε τις άλλες
χώρες που χρησιµοποιούν τέτοια συστήµατα ηλεκτρονικής ιχνη-
λάτησης». Αυτός είναι ο τρόπος, σύγχρονα, που µπορείς να στα-
µατήσεις το λαθρεµπόριο.

Για να καταλάβουν όσοι µας παρακολουθούν, το χτύπηµα του
λαθρεµπορίου στα τσιγάρα και στο αλκοόλ είναι κορυφαίο ζή-
τηµα. Διότι, παραδείγµατος χάριν, πώς θα χτίσεις µια πολιτική
υγείας –εκεί ήταν και η εµπλοκή µου  ως Υπουργού Υγείας εκείνη
την εποχή- για να αυξήσεις τους φόρους, τον λεγόµενο φόρο
της αµαρτίας, στα τσιγάρα και στο αλκοόλ –βασική κατεύθυνση
της ευρωπαϊκής πολιτικής- όταν δεν έχεις τον τρόπο να σταµα-
τήσεις το λαθρεµπόριο. 

Στην Ελλάδα, όσο και να αυξάνεις τους φόρους στα καπνικά
προϊόντα, τα έσοδα του κράτους πέφτουν, γιατί απλά θα αυξά-
νεται το λαθρεµπόριο. Ο λόγος που θα αυξάνεται το λαθρεµπό-
ριο είναι γιατί δεν έχουµε βάλει το σύστηµα της ηλεκτρονικής
ιχνηλάτησης. Όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο, όπως το έχετε
φέρει, δεν θα µπορέσετε να καταπολεµήσετε το λαθρεµπόριο
και βάζω και στοίχηµα. 

Κάντε µια τολµηρή κίνηση, βγείτε µπροστά εσείς. Μην µείνετε
πίσω, κάντε το καλύτερα από εµάς, να σας πούµε «µπράβο»!
Αυτό είναι εξαιρετικά µείζον. Εδώ έχουµε να κάνουµε µε έναν ελ-
ληνικό λαό που δεινοπαθεί και είµαστε υποχρεωµένοι όλοι να κά-
νουµε το µέγιστο των δυνατοτήτων µας, για να εξασφαλίσουµε
εκείνα τα χρήµατα που µπορούµε να εξασφαλίσουµε από εκεί
που πραγµατικά υπάρχουν, για να βοηθήσουµε εκείνους τους
συµπολίτες µας που έχουν ανάγκη. Αυτή είναι η πραγµατική µας
ευθύνη και δεν χρειάζεται ολιγωρία εδώ ούτε µεµψιµοιρία. Σας
τα είπε ο εισηγητής µας ο κ. Αναστασιάδης πάρα πολύ ωραία. 

Ως προς το νοµοσχέδιο του κ. Νικολούδη έχω την τελική του
εκδοχή εδώ για όσους το χρειάζονται, για να κάνουµε τις ανα-
γκαίες συγκρίσεις. Η µέρα µε τη νύχτα. Το γιατί εσείς το γνωρί-
ζετε. Ενδεχοµένως και ο κ. Τσίπρας. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ένα παράδειγµα;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σας πω πολλά παρα-
δείγµατα.

Όλη η διαδικασία της ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης στο νοµοσχέ-
διο του κ. Νικολούδη είναι εξαιρετικά πιο λεπτοµερής και εξαι-
ρετικά πιο ενδελεχής. Πάρτε αυτό και αλλάξτε το δικό σας
άρθρο.

Πάω, όµως, τώρα και σε ένα άλλο ερώτηµα το οποίο θέλω να
σας θέσω, κύριε Υπουργέ, που το θεωρώ εξαιρετικά µείζον. Ξέ-
ρετε καµµιά φορά εδώ στη Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
–έχω κάνει κι εγώ Υπουργός και ξέρω πώς µπορεί να γίνει, δεν
το έκανα ο ίδιος ποτέ και το θεωρώ κακό πράγµα για τη Βουλή-
µέσα σε ένα νοµοσχέδιο βάζεις διάφορες διατάξεις εξαιρετικά
τεχνικού περιεχοµένου που είναι πολύ δύσκολο να αντιµετωπι-
στούν από τους Βουλευτές στον χρόνο που διαρκεί η συζήτηση,
φτιαγµένες στην ουσία για τους ειδικούς και αν το προσέξουν.

Άρθρο 40 παράγραφος 11β. Κύριε Κοντονή, χαίροµαι που
είστε εδώ, γιατί είστε άνθρωπος και της δικαιοσύνης ως δικηγό-
ρος, αλλά και δίκαιος.

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 5 του ιδίου άρθρου οι λέ-
ξεις «τα οποία επηρεάζουν τον υπολογισµό της φορολογικής
οφειλής» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «από τα οποία προκύπτει

ότι η φορολογική οφειλή υπερβαίνει αυτή που είχε προσδιορι-
στεί, κατόπιν του αρχικού ελέγχου». Είµαι βέβαιος ότι οι περισ-
σότεροι συνάδελφοι δεν θα µπορέσουν να προσέξουν καν αυτό
το άρθρο.

Όµως, τι λέει αυτό το άρθρο; Λέει ότι δίνεται το δικαίωµα στον
Γενικό Γραµµατέα Εσόδων να διατάζει επανέλεγχο φορολογικών
υποθέσεων µόνο αν είναι εις βάρος του φορολογούµενου. 

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Υπουργέ, αυτό είναι –το καταλαβαίνετε-
ευθέως αντισυνταγµατικό. Τι θα πει µόνο «αν είναι εις βάρος του
φορολογουµένου»; Δηλαδή, και αν έχει δίκιο ο φορολογούµενος,
πού θα βρει το δίκιο του; Μην µου πείτε στην Επιτροπή 70Α,
όπως τη λέτε. Αυτή συνεδριάζει ανά εξάµηνο και πρέπει να έχεις
το 50%. Αν δεν έχεις το 50%, δεν µπορείς να προσφύγεις. Άρα,
είναι κοροϊδία. Ή µήπως στη δικαιοσύνη, που ξέρουµε πόσο
αργεί και πώς πηγαίνει; 

Για ποιον λόγο ακριβώς, εάν ο επανέλεγχος αποδείξει ότι ο
φορολογούµενος έχει δίκιο, αυτό δεν πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν;
Θέλω ένα επιχείρηµα. Να µου το πείτε στα αλήθεια: Ναι, κύριοι,
εµείς ανακαλύπτουµε από τον επανέλεγχο ότι ο φορολογούµε-
νος έχει αδικηθεί, αλλά θα παρακάµψουµε τον επανέλεγχο και
ας έχει αδικηθεί ο φορολογούµενος.

Πρώτα απ’ όλα, καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι σφόδρα αντισυν-
ταγµατικό. Εσείς είστε εδώ για να είστε δίκαιος. Δεν είστε εδώ
για να κάνετε, ενδεχοµένως, το χατίρι σε εφοριακούς, επειδή
είστε εφοριακός. Αν ο Γενικός Γραµµατέας Εσόδων δεν έχει το
δικαίωµα να κάνει επανέλεγχο υπέρ του φορολογουµένου, προ-
φανώς οι εφοριακοί που εµπλέκονται στον άλφα έλεγχο είναι
ωφεληµένοι. Και µπορεί να είναι και ένα είδος συναδελφικής αλ-
ληλεγγύης εκ µέρους σας. Αυτή είναι η αθώα εκδοχή. Γιατί υπάρ-
χει και πιο δύσκολη. Γιατί λόγω της καταγωγής σας, της εκ
Καβάλας, καλώς γνωρίζετε ότι µια τεράστια υπόθεση εκκρε-
µούσε στα δικαστήρια, εις τα οποία έχουν ασκηθεί διώξεις αυτε-
πάγγελτες, εις τις οποίες έχουν γίνει ήδη προφυλακίσεις και εις
την οποία διαδικασία παρεµβαίνετε µε αυτό το άρθρο.

Δεν µπορώ να πιστέψω ότι εσείς, εφοριακός έγκριτος και ειδι-
κός, ορµώµενος εκ Καβάλας δεν γνωρίζετε αυτές τις υποθέσεις.
Γιατί το κάνετε; Όµως, ας αφήσω το εκ Καβάλας. Είναι δευτε-
ρεύον θέµα. Εµένα µου αρέσει το πρωτεύον. Για ποιον λόγο, στα
σοβαρά, δεν πρέπει ο φορολογούµενος, αν αποδεικνύεται ότι
έχει δίκιο, να ωφελείται από τον επανέλεγχο; Και για ποιον λόγο
πρέπει υποχρεωτικά να τον ταλαιπωρήσετε; Ποιος είναι ο πραγ-
µατικός λόγος που κρύβεται πίσω από αυτή την απόφασή σας;
Εγώ θέλω ισονοµία. Ναι, βεβαίως, αν το κράτος πρέπει να πάρει
φόρους, να τους πάρει. Όµως, αν το κράτος δεν πρέπει να πάρει
φόρους, να µην τους πάρει. 

Γιατί πρέπει να το κάνουµε, κύριε Κουίκ αυτό; Εσείς δεν εξε-
γείρεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
ολοκληρώστε, γιατί έχει εκπνεύσει προ πολλού ο χρόνος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Χίλια συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε. Έχετε απόλυτο δίκιο. 

Αυτά είναι τα ερωτήµατά µου, κύριε Υπουργέ, και ελπίζω να
λάβουµε συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Δεν θα πάρω το λόγο επί προσωπικού. Θα ξεπεράσω την
αναφορά σε συγκεκριµένη µεγάλη υπόθεση φοροδιαφυγής και
στο ότι µια από τις εµπλεκόµενες εταιρείες είναι στην Καβάλα,
στην πατρίδα µου, στο µέρος που ευτυχώς γεννήθηκα και µεγά-
λωσα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μας αρέσει η Καβάλα.
Είναι ωραία, να τη χαίρεστε!

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Είναι καταπληκτική πόλη και µε καταπληκτικούς ανθρώ-
πους. 

Όµως, πρέπει, κύριε Γεωργιάδη, µέχρι την οµιλία που θα κάνω
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το απόγευµα να ενηµερωθείτε, γιατί φαίνεται ότι δεν έχετε ενη-
µερωθεί. Πρέπει να ενηµερωθείτε ακριβώς για τη συγκεκριµένη
υπόθεση, να ενηµερωθείτε για τους εµπλεκόµενους…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Σας παρακαλώ. 
Πρέπει να ενηµερωθείτε. Έχω δώσει ήδη απάντηση επί της ου-

σίας του άρθρου 40β και δεν υπάρχει κανένα θέµα αντισυνταγ-
µατικότητας. Αυτό έχει κριθεί. Η διάταξη αυτή ίσχυε δέκα χρόνια.
Τώρα κάποιοι αποφάσισαν την αντισυνταγµατικότητα, διότι εµ-
πλέκονται στη συγκεκριµένη υπόθεση πολιτικά πρόσωπα…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν ίσχυε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,

σας παρακαλώ, ακούστε τον κύριο. Υπουργό.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μισό λεπτό, κύριε Γεωργιάδη, µη βιάζεστε. Ακούστε µε. 
Ενηµερωθείτε µέχρι την οµιλία µου το απόγευµα. Στην οµιλία

µου το απόγευµα θα πούµε ονόµατα και διευθύνσεις και θα έχετε
µια πλήρη απάντηση. 

Από σεβασµό στην κοινοβουλευτική διαδικασία σας απαντώ
ότι ήδη µίλησα προηγουµένως, να µην ξαναπώ τα ίδια και χαθεί
ο χρόνος, και έχω απαντήσει στα πολιτικά ερωτήµατα που εί-
πατε. Για τη συγκεκριµένη υπόθεση ξεπερνάω το προσωπικό, την
καταγωγή µου κ.λπ.. Όχι µόνο δεν ευνοείται η συγκεκριµένη υπό-
θεση φοροδιαφυγής µε αυτό το άρθρο, αλλά ισχύει ακριβώς το
αντίθετο. 

Παράκληση, ενηµερωθείτε µέχρι το απόγευµα στην οµιλία µου
και θα έχετε την πλήρη απάντηση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σας ακούσω.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Να ξέρετε ότι στην οµιλία µου θα ακουστούν σηµαντικά
πράγµατα, για τα οποία θα ζητήσω και από το κόµµα του ΠΑΣΟΚ,
που έφερε το θέµα, και από εσάς να πάρετε συγκεκριµένη θέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γρέγος έχει τον
λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πολύ διαφηµίζετε την οµιλία σας, κύριε
Υπουργέ. Δώστε µας ένα «τρέιλερ».  Πείτε µας κάποια στοιχεία
παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, ένα µικρό
«τρέιλερ» ήταν, κύριε Αµυρά. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα περιµέ-
νουµε, λοιπόν µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον την οµιλία του Υπουρ-
γού, προκειµένου να µάθουµε αυτά τα στοιχεία. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν είναι µόνο οικονοµι-
κού ενδιαφέροντος. Άπτεται θεµάτων υγείας, αλλά απασχολεί
και χιλιάδες εργαζόµενους και εκατοµµύρια καταναλωτές. 

Ήρθαν και πάλι τροπολογίες άσχετες, όπως αυτές του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού. Περιµέναµε, κύριε Κοντονή, ότι θα φέρνατε
έναν καινούργιο αθλητικό νόµο, όπως µας είχατε πει, ο οποίος
θα είναι πλήρης. Απλά, δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον λόγο
έρχεται τώρα µια τροπολογία πάλι σε άσχετο νοµοσχέδιο. Υπο-
τίθεται ότι θα είχατε έτοιµη κάποια πρόταση και µάλιστα σύν-
τοµα. Θα περιµένουµε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Δεν ξέρετε ότι το έχουµε δώσει σε διαβούλευση; Υπάρ-
χει µια διαδικασία. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Το ξέρω Έχω δει και τα άρθρα που είναι
στη διαβούλευση. Μόνο που τα προβλήµατα στον αθλητισµό
είναι τεράστια και ειδικότερα στο ποδόσφαιρο. Τα γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά. Έχω δει και τα άρθρα, τα οποία αναφέρει το
νοµοσχέδιο. Περιµένουµε να έρθει στη Βουλή άµεσα, γιατί τρέ-
χουν προθεσµίες, ξεκινάει και το πρωτάθληµα και θα τα βρούµε
µπροστά µας. 

Επειδή µιλήσαµε για προσωπικό και για τελωνεία, να κάνουµε
και επισήµως την καταγγελία ότι στα τελωνεία της χώρας από τα
βόρεια σύνορα περνάνε συνέχεια αυτοκίνητα, των οποίων οι πι-
νακίδες αναγράφουν εκείνο το «ΜΚ» και δεν µπαίνει το χαρτάκι
που πρέπει να βάλουν οι τελωνειακές αρχές. Έχει γεµίσει και η
Θεσσαλονίκη και η Χαλκιδική µε αυτά τα οχήµατα, και όχι µόνο
οχήµατα ιδιωτών, ακόµα και τουριστικά λεωφορεία έχουµε δει,
τα οποία έχουν αυτό το σήµα, το «ΜΚ». Πρέπει να γίνει κάτι και

για αυτό. 
Ως γνωστόν, διάφοροι επιτήδειοι, οι οποίοι είτε δρουν µεµο-

νωµένα είτε στα πλαίσια οργανωµένων παράνοµων κυκλωµάτων,
διακινούν µεγάλες ποσότητες λαθραίων τσιγάρων και στην
Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, στο κέντρο των Αθηνών ή στην Πλα-
τεία Αριστοτέλους. Τα λαθραία τσιγάρα διακινούνται µέσω των
«τσιγαρούδων», που είναι κάποια νεαρά κορίτσια, κάποιες γυναί-
κες, οι οποίες διακινούν αυτά τα προϊόντα, αλλά και από πολλά
άλλα µέλη παράνοµων οργανώσεων σε πολύ χαµηλές τιµές, είτε
µεµονωµένα είτε σε πακέτα είτε ακόµα και σε ολόκληρες συ-
σκευασίες, σε κούτες δηλαδή. 

Οι αποθηκευτικοί χώροι -για να γνωρίζουµε και να λέµε και τι
γίνεται- βρίσκονται πάντα πλησίον αυτών των σηµείων. Φυσικά,
ποτέ δεν γίνεται ένας έλεγχος, αν και σε πολλές περιπτώσεις
έχουν γίνει πάρα πολλές καταγγελίες. 

Η οικονοµική ανέχεια, η οποία µαστίζει την πατρίδα µας, υπο-
χρεώνει πολλούς εξαθλιωµένους πολίτες να αγοράζουν αυτά τα
προϊόντα, καθώς οι τιµές τους είναι πάρα πολύ χαµηλές -σχεδόν
οι µισές από τα νόµιµα προϊόντα καπνού. 

Τα τσιγάρα αυτά είναι αγνώστου προελεύσεως -διαχωρίζονται
σε ελληνικά και ξένα- αλλά κυρίως είναι αγνώστου συστάσεως.
Σύµφωνα µε δηλώσεις του προέδρου της Ένωσης Καπνοπωλών
Μακεδονίας, αυτά τα παράνοµα τσιγάρα ενδεχοµένως να περιέ-
χουν ζωικά απορρίµµατα, παραπροϊόντα, αλλά ακόµα και βαρέα
µέταλλα ή ανεξέλεγκτα χηµικά και διάφορα άλλα προϊόντα, κα-
ταστροφικά για την υγεία. Η κατανάλωση αυτών των παράνοµων
τσιγάρων σίγουρα πολλαπλασιάζει τις βλαβερές συνέπειες του
καπνίσµατος στην υγεία. 

Το ελληνικό δηµόσιο, όπως είπαµε, υφίσταται µια προφανή οι-
κονοµική ζηµιά τόσο σε επίπεδο απώλειας εσόδων από διαφυ-
γόντες φόρους και τέλη όσο και σε µακροπρόθεσµο επίπεδο
καταβολής ιατρικών δαπανών στο πλαίσιο της δηµόσιας υγείας,
λόγω αντιµετώπισης των σοβαρών προβληµάτων υγείας, τα
οποία προκαλεί στον ελληνικό λαό η ευρεία κατανάλωση τέτοιου
είδους παράνοµων προϊόντων. Έχουµε καταθέσει και σχετική
ερώτηση. 

Επιγραµµατικά, επί των άρθρων, στο άρθρο 9, στο οποίο ψη-
φίζουµε «κατά», τα σηµαντικά προβλήµατα της εφαρµογής της
διάταξης αφήνονται στην έκδοση υπουργικής απόφασης. Συνε-
πώς, η διάταξη χαρακτηρίζεται από ασάφεια και ενδέχεται να ερ-
µηνευτεί κατά το δοκούν. 

Στο άρθρο 2, το οποίο επίσης καταψηφίζουµε, οι λεπτοµέρειες
εφαρµογής και πάλι καθορίζονται µε υπουργικές αποφάσεις. Δί-
δεται ιδιαίτερη έµφαση στη χρήση ηλεκτρονικών µέσων και δια-
τηρούµε τις επιφυλάξεις µας για την ορθή εφαρµογή του. 

Το άρθρο 3 επίσης το καταψηφίζουµε. Ποιες είναι οι αξιόπι-
στες και ανεξάρτητες πηγές που αναφέρονται στην παράγραφο
3 στην περίπτωση α’; Ποια είναι η ευθύνη της ηµεδαπής αδει-
οδοτηµένης καπνοβιοµηχανίας και κάποιων αδειοδοτούµενων
επαγγελµατικών εργαστηρίων παραγωγών καπνικών προϊόντων,
σε περίπτωση που κάποιος από τους πελάτες και τους προµη-
θευτές αποδειχτεί στο µέλλον λαθρέµπορος; 

Το άρθρο 4 επίσης το καταψηφίζουµε. Υπάρχει σοβαρό ενδε-
χόµενο να υπονοµεύσει την αναδυόµενη τεχνολογία και την ευ-
χέρεια που παρέχει. Επίσης, το ζήτηµα είναι η δηµιουργία ενός
κανονιστικού πλαισίου. Συνεπώς, ακόµα και µε χρήση νέων
µέσων θα µπορεί να γίνει εντοπισµός λαθραίου προϊόντος. 

Στο άρθρο 5 -το οποίο επίσης καταψηφίζουµε- δεν εξασφαλί-
ζεται ότι τα προϊόντα που δεν υπόκεινται στις προδιαγραφές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης δήθεν δεν θα κινούνται λαθραία και δεν θα
κυκλοφορούν στη χώρα µας µε αυτές τις διαδικασίες.

Επίσης, όσον αφορά την παράγραφο 7, παρακάµπτονται οι αρ-
µόδιες κρατικές υπηρεσίες µε την έγκριση της ευρωπαϊκής επι-
τροπής. Χαρακτηριστικό δείγµα είναι η υπαγωγή αυτής στο
ενωτικό δίκαιο. 

Τέλος, δεν διασφαλίζεται το ασυµβίβαστο µεταξύ τρίτου µέ-
ρους και των θυγατρικών εταιρειών, ώστε ο έχων τον έλεγχο να
µην ταυτίζεται µε τον ελεγχόµενο, προκειµένου να διατηρηθούν
τα επίπεδα διαφάνειας των διαδικασιών. 

Επίσης, καταψηφίζουµε το άρθρο 6, γιατί πρόκειται για ένα
όργανο απόλυτα ελεγχόµενο τόσο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
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όσο και από τους θεσµούς, τους δανειστές και τους υπολοίπους.
Αυτό δεν το αλλάζει το γεγονός ότι θα το συστήσει ο Πρωθυ-
πουργός. Αντιθέτως µάλιστα θα στελεχωθεί από άτοµα πλήρως
ελεγχόµενα και συντεταγµένα µε τις επιταγές των ανωτέρω. 

Στο άρθρο 7 ψηφίζουµε «παρών». Πρόκειται για ένα άρθρο
που προβλέπει ποινικές κυρώσεις για διοικητικές παραβάσεις τε-
λωνειακής φύσης. 

Στο άρθρο 9 προστίθεται φόρος 156,70 ευρώ ανά χιλιόγραµµο
καθαρού βάρους µίγµατος καπνού για τα ηλεκτρονικά θερµαι-
νόµενα προϊόντα καπνού. Πρόκειται για νέο προϊόν και συνεπώς
θα πρέπει να υπάρξει ένας συντελεστής φορολογίας. Όµως, από
την άλλη δεν έχουµε κανένα στοιχείο γι’ αυτό και συνεπώς δεν
ξέρουµε πώς θα προκύψει αυτός ο υπολογισµός. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο 10, γιατί αφορά εταιρείες που δεν
έχουν την έδρα τους στην Ελλάδα και συνεπώς δεν συµβάλλει
στην ανάπτυξη και πρόοδο των ελληνικών επιχειρήσεων, κάτι
που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Στο άρθρο 11 ψηφίζουµε «παρών». Είναι η επιστροφή των
αχρεωστήτως εισπραχθέντων ποσών στους δικαιούχους, ώστε
να πραγµατοποιηθεί ηλεκτρονικά, µε εντολή µεταφοράς, µε ηλε-
κτρονική δηλαδή διαβίβαση αρχείων στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο άρθρο 16 ψηφίζουµε «κατά». Εδώ καθορίζονται τα ειδικό-
τερα στοιχεία και τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα που κατά
περίπτωση πρέπει να καταχωρούνται στο τελωνειακό σύστηµα
πληροφοριών. Εδώ δεν υπάρχει καµµιά διασφάλιση των προσω-
πικών δεδοµένων. 

Επίσης, καταψηφίζουµε και το άρθρο 18. Αφορά ανταλλαγή
πληροφοριών και αµφιβάλουµε αν θα ισχύσουν αυτοί οι περιο-
ρισµοί. 

Καταψηφίζουµε και το άρθρο 19, γιατί ένα πάρα πολύ σηµαν-
τικό θέµα αφήνεται στην τύχη του και αφορά πάλι κάποιες
υπουργικές αποφάσεις. 

Στο άρθρο 23 επίσης ψηφίζουµε «κατά». Καθορίζεται το πλαί-
σιο συνεργασίας της Europol µε την Ελληνική Δηµοκρατία για
πληροφορίες που καταχωρίζονται στο τελωνειακό σύστηµα πλη-
ροφοριών. 

Στο άρθρο 28 επίσης ψηφίζουµε «κατά». Διατηρούµε σοβαρές
επιφυλάξεις για το πεδίο συνεργασίας των δύο εµπλεκοµένων.

Στο άρθρο 29 θεσπίζονται οι εξαιρέσεις από την υποχρέωση
καταχώρησης πληροφοριών στο αρχείο φακέλων τελωνειακών
ερευνών, όταν ενδέχεται να θιγεί η δηµόσια τάξη ή αποτελεί
απειλή κατά της δηµόσιας ασφάλειας ή προκληθεί βλάβη στα
ατοµικά δικαιώµατα ή στη διεξαγόµενη έρευνα. Ψηφίζουµε
«κατά». Εδώ δηµιουργεί ένα πλαίσιο ανασφάλειας, αφού ανά
πάσα στιγµή µπορεί κάποιος να επικαλεστεί την απειλή της δη-
µόσιας τάξης κατ’ επίφαση. 

Ψηφίζουµε «παρών» στο άρθρο 33. Παρέχεται στα θιγόµενα
πρόσωπα η δυνατότητα προσφυγής ή έγερσης αγωγής ενώπιον
δικαστηρίου σε περίπτωση παραβίασης των δικαιωµάτων τους
σχετικά µε τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα. Είναι µια λο-
γική διάταξη στον τοµέα της απόδοσης της δικαιοσύνης. 

Για το άρθρο 40 θα µπορούσαµε να πούµε πάρα πολλά. Φυ-
σικά το καταψηφίζουµε. 

Ακόµα, καταψηφίζουµε και το άρθρο 41. Αποτελεί µια συνέχεια
της εγκυκλίου που είχε εκδώσει η κ. Σαββαΐδου για διευκολύν-
σεις σε µικρές επιχειρήσεις και συνεταιρισµούς. Παρ’ όλα αυτά,
δεν µπορείτε µε µια διάταξη να αντιµετωπίσετε χρόνια φορολο-
γικά προβλήµατα. 

Καταψηφίζουµε και το άρθρο 43. Είναι µια διάταξη που προ-
τείνεται από τον ΟΟΣΑ. 

Επίσης, καταψηφίζουµε το άρθρο 47. Πλήττονται οι µικροα-
γρότες και οι µικροί επαγγελµατίες. Με αυτό το άρθρο αποδει-
κνύεται η αντιλαϊκή και αντιαγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, την οποία και υπηρετείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
βάλτε, σας παρακαλώ, µια τελεία. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναφερθούµε αργότερα και στις τροπολογίες. Έχουµε πει

επανειληµµένως ότι η πάταξη του λαθρεµπορίου και γενικότερα

της φοροδιαφυγής µπορεί να γίνει µόνο αν εφαρµόσετε το πρό-
γραµµα της Χρυσής Αυγής. Το έχουµε πει και το λέµε για άλλη
µια φορά ότι µόνο εµείς µπορούµε να καταπολεµήσουµε τη δια-
φθορά και τη διαπλοκή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Με το νοµοσχέδιο που συζητούµε γίνεται µια προσπάθεια ορ-

γανωµένη, µε βάση βεβαίως και την ενσωµάτωση στο εθνικό δί-
καιο ευρωπαϊκών οδηγιών, προκειµένου να αντιµετωπιστεί το
µέγα θέµα του λαθρεµπορίου γενικότερα και ειδικότερα για τα
καπνικά προϊόντα. 

Βεβαίως, έχουµε τοποθετηθεί θετικά, επισηµαίνοντας παράλ-
ληλα κατά την άποψή µας τα κενά τα οποία υπάρχουν και στα
οποία θα πρέπει το Υπουργείο να δώσει σηµασία, ούτως ώστε
µετά από καιρό να πούµε ότι είχαµε κάνει λάθος και το διορθώ-
νουµε, όπως έγινε µε τις αποδείξεις και τα πρόστιµα, που ενώ
επισηµάναµε το λάθος των διατάξεων εκείνων που είχε φέρει το
Υπουργείο Οικονοµικών, δεν εισακουστήκαµε και µετά από πολύ
καιρό, αφού είχαµε τεράστια απώλεια εσόδων, έρχεται να διορ-
θώσει τα πράγµατα. Καλώς έστω κι έτσι. Και να µην γίνει όπως
στον ΕΝΦΙΑ σχετικά µε τα αγροτεµάχια, που είχαµε επισηµάνει
τα ίδια πράγµατα και έρχεται µετά από καιρό να τα διορθώσει.
Εδώ δεν υπήρξε «βλάβη», γιατί γίνεται η διόρθωση πριν την έκ-
δοση των εκκαθαριστικών που αποτυπώνουν την υποχρέωση του
κάθε ιδιοκτήτη. 

Υπάρχει, όµως, ένα ερώτηµα µεγάλο. Εντάξει, το Υπουργείο
Οικονοµικών κάνει αυτή την προσπάθεια και πρέπει να την κάνει
και να συνδράµουµε όλοι και να ενταθεί. Υπάρχει ένα γενικότερο
ζήτηµα απώλειας οικονοµικών δεδοµένων για το κράτος. Η χθε-
σινή συζήτηση µιλούσε από 85 ως 100 δισεκατοµµύρια, µια επι-
βάρυνση της χώρας. Οι διαφωνίες ήταν για το ύψος. Από 25
ξεκινήσανε κάποιοι, 100 δισεκατοµµύρια λέει ο µηχανισµός που
µας δανείζει, 85 λέει η Τράπεζα της Ελλάδος. Δεν πρέπει να
ερευνηθεί αυτό;

Ο κ. Δραγασάκης τοποθετήθηκε χθες µε σοβαρότητα, θα
έλεγα, και έβαλε τουλάχιστον πέντε ερωτήµατα για ζητήµατα
που πρέπει να διερευνηθούν για το πρώτο εξάµηνο του 2015.
«Δεν πρέπει να διερευνηθεί αυτό; Δεν πρέπει να διερευνηθεί το
άλλο;» είπε χαρακτηριστικά. Βεβαίως και πρέπει να διερευνη-
θούν. Μα, αυτά δεν διερευνώνται από ιδιωτικούς ντετέκτιβ. Δεν
διερευνώνται από κάποιους τρίτους. Πρέπει να διερευνηθούν µε
συγκεκριµένες διαδικασίες που είναι η εξεταστική επιτροπή. Και
ο ίδιος ο κ. Δραγασάκης που έλεγε ότι πρέπει να διερευνηθούν,
υπάκουε στην κοµµατική εντολή να ψηφίσει «όχι». 

Άλλωστε και ο Πρωθυπουργός το ίδιο δεν έκανε; Ενώ το ηλιό-
λουστο βράδυ της Δευτέρας µας έλεγε ότι θα αρθούν διά της
συνταγµατικής αναθεώρησης όλα τα εµπόδια που έχουν να κά-
νουν µε το ακαταδίωκτο των Υπουργών και βεβαίως θα καταρ-
γηθεί η ασυλία για τους Βουλευτές, µία µέρα µετά είχε δώσει
εντολή στους Βουλευτές του να βάλουν ένα µεγάλο εµπόδιο στη
διερεύνηση των ευθυνών Υπουργών. 

Άρα, λοιπόν, εννοούσε άρση των εµποδίων για τη διερεύνηση
των ευθυνών των Υπουργών όσον αφορά Υπουργούς άλλων κυ-
βερνήσεων και όχι του ιδίου και των Υπουργών του; Αυτό είναι
το µέγα µέγεθος της αναξιοπιστίας της Κυβέρνησης, του ίδιου
του Πρωθυπουργού προσωπικά. 

Και βεβαίως αν έχει µια εξήγηση η άρνησή του να γίνει εξετα-
στική για τα πεπραγµένα του πρώτου εξαµήνου του 2015, µπο-
ρείτε να µου εξηγήσετε γιατί αρνείται να εξεταστεί και η
περίοδος του εκτροχιασµού της χώρας 2004-2009; Είναι µόνο η
σχέση που φηµολογείται ότι έχει µε τον κ. Καραµανλή; Είναι µόνο
η σχέση η οποία οδήγησε εις την εκλογή του κ. Παυλόπουλου
στην Προεδρία της Δηµοκρατίας; Ή είναι µια παραπάνω εξάρ-
τηση από κέντρα που θέλουν να προστατεύσουν τους υπαίτιους
εκείνης της περιόδου του εκτροχιασµού; Ερωτήµατα που δεν
απαντώνται πολιτικά πρέπει να απαντηθούν από εξεταστική επι-
τροπή. 
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Αν, λοιπόν, έχετε το θάρρος, τα κότσια και θέλετε να είστε
αξιόπιστοι, φέρτε εσείς την πρόταση για όλη την περίοδο από το
2000, από το 1974, από το 1967, από το Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο,
από όποτε θέλετε.

Αλλά, φέρτε την πρόταση για να γίνει η εξεταστική επιτροπή
και για την περίοδο του εκτροχιασµού και για τις συνθήκες κάτω
από τις οποίες οδηγηθήκαµε στο πρώτο και στο δεύτερο µνηµό-
νιο και βεβαίως στο τρίτο και αχρείαστο!

Κύριε Αλεξιάδη, πριν κάµποσο καιρό είχαµε µια πολιτική αντι-
παράθεση για το θέµα των διακοσίων εβδοµήντα µεγαλοοφειλε-
τών, των οποίων οι οφειλές ρυθµίστηκαν ή χαρίστηκε µεγάλο
µέρος των προστίµων τους, αφού δόθηκε µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου το δικαίωµα να ενταχθούν σε εκείνη την ευνοϊκή
ρύθµιση, η οποία όµως προέβλεπε ένα ανώτερο πλαφόν. Με την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δόθηκε και σε µεγαλοοφειλέ-
τες το δικαίωµα να ενταχθούν. 

Μας είπατε ότι είναι διακόσιοι εβδοµήντα στον αριθµό. Αναµέ-
νουµε ακόµα τα στοιχεία, τα οποία πρέπει να µας δώσετε για να
υπάρχει πλήρης διαφάνεια σε ποιους χαριστήκαµε ως κράτος
και τι ακριβώς είχαν πράξει. 

Πριν µερικές µέρες αναρτήσατε δεκατρείς χιλιάδες επτακόσια
τριάντα ονόµατα µεγαλοοφειλετών του δηµοσίου. Μου έστειλαν
στο γραφείο ένα σηµείωµα –και υποθέτω ότι έχουν στείλει σε
άλλα γραφεία, βουλευτικά ή και άλλα- αλλά είµαι υποχρεωµένος,
µετά από µια πρώτη διασταύρωση που έκανα, να καταθέσω αυτά
τα στοιχεία σε εσάς και µάλιστα στο Κοινοβούλιο, προκειµένου
να δοθούν απαντήσεις και να ερευνήσετε την υπόθεση, για να
µην υποπέσετε σε κάποιο στηµένο παιχνίδι. 

Βεβαίως, αφορµή για αυτό που συζητάµε αυτό σήµερα είναι
η διάταξη µε την οποία προτείνετε, κύριε Υπουργέ, να παραταθεί
το χρονικό περιθώριο για την απαλοιφή ποινών και προστίµων
για παραβάτες έκδοσης πλαστών και εικονικών τιµολογίων. Ανα-
φέροµαι στο άρθρο 45, το οποίο έχετε φέρει προς ψήφιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Θα σας παρακαλούσα, µια και πήρατε το µολύβι, να σηµει-

ώσετε το εξής νούµερο: Ποσό 308.739.218,73 ευρώ, οφείλουν
τέσσερις εταιρείες από αυτές που έχετε αναρτήσει. Γνωρίζετε
ότι είναι πολύ εύκολο να τις βρούµε τις εταιρείες µε µια εξίσωση
ή ένα σύστηµα εξισώσεων, το οποίο θα εφαρµόσετε. 

Σύµφωνα µε έκθεση του ΣΔΟΕ, µου λέει το σηµείωµα, οι εται-
ρείες αυτές είναι λειτουργικά ανύπαρκτες, εικονικές και µόνος
σκοπός της νοµικής τους ύπαρξης είναι να εκδίδουν εικονικά τι-
µολόγια, χωρίς να υπάρχει δραστηριότητα. 

Εξέδιδαν, λοιπόν, τιµολόγια προς άλλες εταιρείες, προκειµέ-
νου να υπάρχει φοροδιαφυγή, να γλιτώσουν φόρους αυτοί οι
τύποι. Μόνο µια εταιρεία έχει πάρει τιµολόγια τουλάχιστον
50.000.000 ευρώ από αυτές τις συγκεκριµένες τέσσερις εται-
ρείες, που σηµαίνει ότι γλίτωσε αντίστοιχους φόρους.  

Οι ίδιες εταιρείες χρωστούν 308.000.000 ευρώ στο δηµόσιο.
Έτσι έχουµε και φοροδιαφυγή και εξαπάτηση του δηµοσίου και
τη ρύθµιση ως επιβράβευση των εικονικών εταιρειών που οφεί-
λουν και των εταιρειών που ελάµβαναν τα εικονικά τιµολόγια και
διέπρατταν αυτή την τεράστια φοροδιαφυγή. 

Ερωτώ, λοιπόν: Υπάρχει στη ρύθµιση, στην οποία προτείνετε
να παραταθεί, περιθώριο να τεθούν κάποια όρια, ούτως ώστε
τουλάχιστον οι µεγαλοαπατεώνες να µην ωφεληθούν; Ή µήπως
ήδη έχουν τεθεί τα όρια και δεν το γνωρίζω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε ερωτηµατικό
και τελεία!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Βάζω ερωτηµατικό και τελεία,
κύριε Πρόεδρε. 

Πείτε µας, κύριε Πρόεδρε, κάποια πράγµατα παραπάνω ενη-
µερωτικά, για το πώς προτίθεστε να επεξεργαστείτε αυτό το
υλικό που έχετε και αυτά τα στοιχεία που σας καταθέτω και να
δείτε µήπως πρέπει να αναστείλετε λίγο την εφαρµογή αυτής της
διάταξης, µέχρι να κάνετε διασταυρώσεις µε τους µεγαλοοφει-
λέτες και τους µεγαλοαπατεώνες και τα εικονικά τιµολόγια και
µε το ποιοι είναι αυτοί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση. 
Είναι τρία διαφορετικά πράγµατα, κύριε Βουλευτά: Το ένα

είναι ότι µε βάση νόµο που προϋπήρχε της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ –δεν τον φέραµε εµείς- ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, µε
βάση συγκεκριµένη διαδικασία και συγκεκριµένα κριτήρια γίνεται
δηµοσιοποίηση των µεγαλοοφειλετών πάνω από ένα όριο. 

Δεν γίνεται δηµοσιοποίηση των µεγαλοοφειλετών οι οποίοι
έχουν ρυθµίσει τα χρέη τους και οι οποίοι πληρώνουν κανονικά
τη ρύθµιση. Αυτός ήταν ένας νόµος που –δεν ξέρω εάν εσείς
ήσασταν εσείς Βουλευτής- Βουλευτές από τον χώρο σας τον
είχαν ψηφίσει. Αυτόν τον νόµο εφαρµόζουµε. Δεν είναι ένας και-
νούργιος νόµος. Ένα θέµα είναι αυτό.

Δεύτερο θέµα: Όσον αφορά τους διακόσιους εβδοµήντα οφει-
λέτες που αναφέρατε εσείς, εάν έχουν ρυθµίσει την οφειλή τους
µε βάση τον νόµο που προϋπήρχε της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ –
ΑΝΕΛ, δεν µπορούµε να δηµοσιοποιήσουµε τα ονόµατά τους,
διότι δηµοσιοποιούµε µόνον αυτό. 

Για τα υπόλοιπα θέµατα σάς έχω απαντήσει επανειληµµένα σε
επίκαιρες ερωτήσεις κ.λπ. Όσο και να συζητάµε, δεν θα µπορέ-
σουµε σε αυτό το θέµα να συµφωνήσουµε. Έχουµε διαφορετι-
κές απόψεις. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο, το άρθρο 45, να πω ότι µε το
άρθρο αυτό παρατείνουµε µια διάταξη νόµου η οποία ίσχυσε
πέρσι για ένα µικρό χρονικό διάστηµα. Δεν αφορά νέες υποθέ-
σεις –το απαντήσαµε αυτό στην επιτροπή- αλλά όσες υποθέσεις
µπορούσαν να υπαχθούν σε εκείνη τη διάταξη, οι οποίες βεβαίως
θα µπορέσουν να υπαχθούν. Δεν υπάρχει περίπτωση τέτοιες
εταιρείες εικονικές, οι οποίες εξέδιδαν συνεχώς τέτοια τιµολόγια,
να έρθουν και να µας δώσουν ούτε ένα ευρώ, διότι εκεί δεν
υπάρχει περίπτωση να εµφανιστούν και να πληρώσουν. Θέλουµε
να βοηθήσουµε επιχειρήσεις οι οποίες είχαν εµπλακεί στο σύ-
στηµα των εικονικών τιµολογίων, ώστε να µπορέσουν να απεµ-
πλακούν από αυτήν την ιστορία.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ο λήπτης των στοιχείων. Να µπορέσουν να απαλλαγούν
από αυτές τις…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Συνειδητά το έκανε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Κουτσούκο, εγώ από ευγένεια –είµαστε και παλαι-
όθεν συνάδελφοι- δεν σας διακόπτω ποτέ. Δεν καταλαβαίνω γιατί
συµβαίνει αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, τελειώσαµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Επιχειρηµατολογώ και λέω: Δίνουµε τη δυνατότητα επιχει-
ρήσεις που είχαν εµπλακεί σε αυτήν την ιστορία, πληρώνοντας
και αρκετά µεγάλα ποσά –δεν είναι δωρεάν, αν δείτε τι πληρώ-
νουν, θα καταλάβετε- αντί να τρέχουν στα δικαστήρια και να
έχουν δέκα χρόνια να πάρουν κάποια χρήµατα, να ξεµπλέξουν
και εµείς να µπορέσουµε να στοχεύσουµε ελεγκτικά µεγάλες
υποθέσεις.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για κάποιες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καταθέτουµε τέσσερις νοµοτεχνικές βελτιώσεις στην τροπο-
λογία του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. Οι τρεις είναι
διορθώσεις σε λεκτικό επίπεδο. Η νοµοτεχνική της παραγράφου
4 είναι διευκρινιστική σχετικά µε το καθεστώς των σωµατείων
υπό εκκαθάριση.

Σας παρακαλώ να διανεµηθεί για να λάβουν γνώση οι συνά-
δελφοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αθλητισµού και Πολιτισµού
κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός κ. Κουΐκ.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-
κρατείας): Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε σας παρακαλώ τον
χρόνο του Υφυπουργού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε επιπλέον
χρόνο των επτά λεπτών;

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-
κρατείας): Μάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλά, ξεκινήστε
τώρα. Ας µην τον σπαταλάµε.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ-ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-
κρατείας): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η ση-
µερινή υπερψήφιση του νοµοσχεδίου για την πάταξη του λα-
θρεµπορίου στα καπνικά είναι ένας σταθµός, ο οποίος όµως θα
έπρεπε να έχει καταγραφεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Οµολογώ ότι ως Έλλην πολίτης, όχι απλώς ως πολιτικός ή ως
δηµοσιογράφος, µε την παλιά µου ιδιότητα, ντρέποµαι να έχει
φτάσει η Ελλάδα στο σηµείο να ψηφίζει τέτοιους νόµους επειδή
το επέβαλαν οι θεσµοί µέσα από τα µνηµόνια. Δηλαδή αυτό το
οποίο έπρεπε να το κάνουν εδώ και τόσα χρόνια οι κυβερνήσεις
των περασµένων ετών ως πράξη ευθύνης, πρέπει να το κάνουµε
τώρα επειδή µας το υπέδειξαν.

Και δεν είναι µόνο τα καπνικά. Έχουµε και τα καύσιµα. Έχουµε
και τα ποτά. Δυστυχώς ούτε ένα ούτε δύο, αλλά πέντε ολόκληρα
χρόνια κοσκινίζεται αυτό το νοµοσχέδιο, που επί της ουσίας
αφορά την εγκατάσταση συστήµατος ιχνηλασιµότητας για την
καταπολέµηση της λαθρεµπορίας των τσιγάρων. Πρόκειται για
ένα λαθρεµπόριο που το νιώθει στο ταµείο του το ελληνικό κρά-
τος, αλλά πάνω απ’ όλα το νιώθουν στην τσέπη τους εκείνοι οι
οποίοι είναι σε κάθε γωνιά της ελληνικής επικράτειας, οι περι-
πτερούχοι, οι οποίοι έχουν δώσει αγώνα για την πάταξη του κα-
πνικού λαθρεµπορίου, όταν µάλιστα έχουν επιβαρυνθεί µε τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης και τα τέλη των τσιγάρων και που λένε
«τουλάχιστον προστατέψτε µας από τα κυκλώµατα των παρανό-
µων». Ήρθε η ώρα να το κάνουµε πράξη ως κυβέρνηση ευθύνης.

Είναι γνωστό ότι το ελληνικό δηµόσιο από τα λαθραία καπνικά
ζηµιώνεται κοντά στα 800 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Θα σας
έλεγα πως, αν το βάλουµε στα τρία χρόνια από τότε που έχει αρ-
χίσει αυτή η συζήτηση για την ιχνηλασιµότητα, µιλάµε για περί-
που 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αν αναλογιστούµε ότι στην τρίτη συµφωνία εξόδου από την
κρίση, το τρίτο µνηµόνιο, που συµφωνήθηκε πέρυσι το καλο-
καίρι, προβλέπεται στα τελευταία άρθρα ότι, αν η Ελλάδα ξεπε-
ράσει το στόχο πάταξης της φοροδιαφυγής, µπορεί µονοµερώς
να άρει όποιο µέτρο θεωρεί επαχθές -είναι γνωστό ότι έχουν επι-
βαρυνθεί τα νοικοκυριά, έχουν κοπεί χρήµατα από τους Έλληνες
φορολογούµενους χρόνια τώρα µε τα µνηµόνια- θα µπορούσαµε
µε αυτά τα 2,5 δισεκατοµµύρια να έχουµε γλιτώσει από πολλά
τους Έλληνες φορολογούµενους.

Η εγκατάσταση του συστήµατος ιχνηλασιµότητας προβλέπε-
ται στο ν.3943/2011 παράγραφος 3 του άρθρου 25. Παρ’ όλα
αυτά πρέπει να πω ότι ο σχεδιασµός ξεκίνησε νωρίτερα και υπήρ-
ξαν και συνεργασίες του ελληνικού κράτους µε όµορες χώρες –
µία από αυτές ήταν η Τουρκία- για να δούµε πώς δουλεύει εκεί
το σύστηµα καταπολέµησης των λαθραίων τσιγάρων, αλλά από
τότε µέχρι σήµερα ελάχιστα πράγµατα έχουν γίνει.

Τολµώ να πω ότι οι καπνοβιοµηχανίες -και δεν είναι µόνο στην
Ελλάδα, γιατί είναι πια πολυεθνικές εταιρείες- φαίνεται να αντι-
στέκονται αξιώνοντας να ελέγχουν οι ίδιες την παραγωγή τους,
δηλαδή ο ελεγχόµενος να είναι και ο ίδιος που θα ελέγχει. Μάλι-
στα, εκείνοι που γνωρίζουν τα πράγµατα οµιλούν για ένα ισχυρό
λόµπι του χώρου, ασκώντας πιέσεις προς αυτή την κατεύθυνση
προς το επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι, τα συστήµατα ιχνηλασιµότητας παίρνουν
µία νέα µορφή πλέον µε το νοµοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα.
Θα έρθει για κύρωση η υπογραφή που θα βάλουµε µε την Τρά-
πεζα της Ελλάδας, έτσι ώστε το ταινιάκι ασφαλείας που έχουν
πάνω τα καπνικά προϊόντα δεν θα τυπώνεται πλέον σε ιδιώτη υπό
την επίβλεψη τελωνειακών, αλλά θα τυπώνεται απευθείας στην

Τράπεζα της Ελλάδος.
Τολµώ να πω –γιατί πρέπει να το πω- ότι αυτό αποφασίστηκε

σε µία διυπουργική στο Μέγαρο Μαξίµου και ήταν πρόταση του
Παύλου Πολλάκη, ο οποίος είπε «Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει
να το δίνουµε σε ιδιώτη και όχι στην Τράπεζα της Ελλάδας, που
τυπώνει και τα ευρώ». 

Μιλάµε για µία ταινία η οποία διαβάζεται µε ειδικό µηχάνηµα,
άρα εντοπίζεται η εφοδιαστική αλυσίδα του προϊόντος από την
αρχή µέχρι και το τελικό σηµείο πώλησης και η οποία καθιστά
συνυπεύθυνους όλους εκείνους που µπαίνουν στην εµπορία, αν
και εφόσον διαπιστωθεί ότι πουλάνε κάτι παράνοµα.

Αυτή η ταινία, που είναι και ο φόρος που εισπράττει το ελλη-
νικό δηµόσιο, έγινε αντικείµενο µεγάλης συζήτησης και προφα-
νώς έχει ενοχλήσει πολλούς. Το χαρτί, όπως ξέρουν εκείνοι που
εµπλέκονται σε αυτή την ιστορία, εισάγεται µε µία µοναδικότητα
από το εξωτερικό. Είναι ένα πολύ ειδικό χαρτί. Νοµίζω ότι µόνο
δύο βιοµηχανίες σε όλον τον κόσµο το τυπώνουν. Ρωτήσαµε την
Τράπεζα της Ελλάδος πόσους τόνους αυτού του χαρτιού θέλει
τον χρόνο για να τυπώνει τις ταινίες ασφαλείας. Μας είπαν εκα-
τόν πενήντα τόνους. Ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών, ψάχνοντας στο αρχείο του, ανακάλυψε ότι οι
παραγγελίες που γίνονταν από το ελληνικό δηµόσιο µέχρι τώρα
ήταν διακόσιοι πενήντα τόνοι χαρτιού. 

Προκύπτει λοιπόν το εύλογο ερώτηµα, πού πήγαιναν οι εκατό
τόνοι για να µην κερδίζουν οι περιπτερούχοι αυτά που δικαιούν-
ται, να µην κερδίζει το ελληνικό κράτος και να κερδίζουν εκείνοι
οι οποίοι ήθελαν µέσα από συµµορίες να µας κλέβουν όλους
µαζί.

Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά από το Βήµα της Βουλής οφείλω
να πω ότι σε συνεργάτης µας, ο οποίος ασχολείται ειδικότερα
µε το θέµα της ταινίας και, από το Υπουργείο Οικονοµικών, για
το θέµα της καταπολέµησης του λαθρεµπορίου των καπνικών
προϊόντων, την έστησαν ένα βράδυ έξω από το σπίτι του φου-
σκωτοί µπράβοι. Ο ένας τον έπιασε από τον λαιµό και του είπε:
«Με αυτά που έµπλεξες, σκέψου τη γυναίκα σου και τα παιδιά
σου». Καταγγέλθηκε στην Αστυνοµία. 

Έφθασαν, επίσης, στην απίστευτη αθλιότητα εκείνοι -το ίδιο
κέντρο είναι- να λένε, για να µας αποδοµήσουν, ότι ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµικών Τρύφων Αλεξιάδης κι εγώ, επειδή εµ-
πλεκόµαστε σε αυτή την ιστορία, έχουµε και κοινές µπίζνες,
επιχειρήσεις. Τα ανθρωπάκια! Τα ανθρωπάκια! Βεβαίως, το δη-
µοσιοποίησα αµέσως, ακριβώς για να τους κόψω κάθε φόρα. Και
λούφαξαν. Παρ’ όλα αυτά η Διεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων
το ερευνά. Θα βγάλουµε άκρη ποιοι ήταν αυτοί. 

Επίσης, πρέπει να πούµε ότι µέσα σε όλα έρχεται τώρα και η
σειρά και των καυσίµων και των ποτών. Τον τελευταίο µήνα µόνο,
από την Αστυνοµία και τις οικονοµικές υπηρεσίες της Γενικής
Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων έγιναν εξορµήσεις και αποκαλύ-
φθηκαν δύο συµµορίες µε ποτά «µπόµπες», τα οποία πίνουν τα
παιδιά µας. Σκέτος θάνατος! 

Όπως επίσης, και τα βυτιοφόρα. Θα τελειώσουν τα βυτιοφόρα
που έµπαιναν από τα βόρεια σύνορα άδεια, γεµίζουν πετρέλαιο,
αφορολόγητο καύσιµο, και ξαναφεύγουν από τη χώρα άδεια,
γιατί κάπου αλλού τα µεταγγίζουν. Μπαίνει και µια σειρά και µε
τα «σλέπια», τα οποία υποχρεούνται να έχουν και GPS και συ-
στήµατα εισροών-εκροών µε υπουργικές αποφάσεις. 

Και εδώ οφείλω να πω ότι η Γενική Διεύθυνση Τελωνείων συν-
δράµει και κάνει µια εξαιρετικά δουλειά. Όπως επίσης, έχουµε
και συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων,
αλλά και µε το νοµοθετικό έργο του Αναπληρωτή Υπουργού κ.
Τρύφωνα Αλεξιάδη, µε τον οποίο συνεργαζόµαστε στενά. Και
από τη δική µου πλευρά και για λογαριασµό των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, δίνουµε πολύ µεγάλη σηµασία στην πάταξη της φορο-
διαφυγής και του λαθρεµπορίου.

Και το επόµενο βήµα µας θα είναι και η προµήθεια µε τα σκά-
νερς, τα αυτοκινούµενα εκείνα συστήµατα τα οποία µπορούν να
βλέπουν τι έχουν µέσα τα κοντέινερς. Και µια δουλειά που την
κάνουν µε τα χέρια τους οι τελωνειακοί στο οκτάωρό τους, τέσ-
σερα πέντε κοντέινερς, γιατί δεν µπορούν παραπάνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κουίκ, να τε-
λειώσουµε για να µη σας κόψουµε στον «αέρα».
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ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ (Υφυπουργός Επι-
κρατείας): Καλό! Πάντως, ευτυχώς που δεν θα ρίξετε διαφηµί-
σεις!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πάταξη της φοροδιαφυγής
και του λαθρεµπορίου από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η υπο-
χρέωση του ελληνικού κράτους για χρόνια, σήµερα πραγµατικά
παίρνει σάρκα και οστά µε τον πιο επίσηµο τρόπο σε αυτή εδώ
τη Βουλή των Ελλήνων, από αυτή εδώ την Κυβέρνηση. 

Και ζητούµε από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να το
στηρίξουν. Είναι υποχρέωση απέναντι σε εκείνους οι οποίοι δί-
νουν έναν καθηµερινό αγώνα για την έννοµη τάξη και είναι µια
υποχρέωση να µπορούν να τελειώνουν µε τις εγκληµατικές συµ-
µορίες, µε τα λαµόγια αυτά τα οποία µπορεί να ήταν οι περισσό-
τεροι από αυτούς και πολιτικοί φίλοι των προηγούµενων
κυβερνήσεων που δεν ήθελαν να τους αγγίξουν, γιατί µπορεί να
έχαναν την πελατεία τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Χουλιαράκης για να παρουσιάσει µια τρο-

πολογία, για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να καταθέσω στο σχέ-

διο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών µια τροπολογία µε αντι-
κείµενο τον εξορθολογισµό της αποπληρωµής της
παρακράτησης αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών από συν-
τάξεις, βοηθήµατα και επιδόµατα.

Η τροπολογία αυτή ουσιαστικά διευκολύνει χαµηλοσυνταξιού-

χους να επιστρέφουν, να αποπληρώνουν ποσά, που ενδεχόµενα
τους δόθηκαν από λάθος του ελληνικού δηµοσίου.

Πιο συγκεκριµένα, εισάγει ένα εισοδηµατικό κριτήριο στο
ποσό που πρέπει να επιστρέφεται κάθε µήνα. Αυτό που ισχύει
σήµερα, για να το υπενθυµίσω, είναι ότι κατά κανόνα επιστρέφε-
ται το σύνολο των αχρεωστήτως καταβληθέντων σε ένα µικρό
χρονικό διάστηµα, ανεξάρτητα από το ύψος της σύνταξης και
του εισοδήµατος του φορολογουµένου. Αυτό που εισάγουµε
εδώ είναι ένα εισοδηµατικό κριτήριο. Για συντάξεις µέχρι 1000
ευρώ, κάθε µήνα καταβάλλεται ποσό ίσο µε το 1/10 της σύνταξης
και για κάθε επιπλέον ευρώ σύνταξης καταβάλλεται το 1/6 της
σύνταξης, µέχρι την πλήρη εξόφληση των αχρεωστήτως κατα-
βληθέντων. 

Θα ήθελα να διευκρινίσω ότι η συγκεκριµένη τροπολογία δεν
έχει κανένα δηµοσιονοµικό κόστος, δεν έχει κανένα δηµοσιονο-
µικό αποτέλεσµα, για τον πολύ απλό λόγο ότι αυτά είναι ποσά
τα οποία δεν είχαν προϋπολογιστεί. Είναι ποσά, δηλαδή, που δεν
έχουν εγγραφεί στον προϋπολογισµό ως έσοδα. Άρα είναι κα-
θαρό όφελος έτσι και αλλιώς.

Νοµίζω ότι µε αυτή τη διάταξη διευκολύνουµε µια µεγάλη κα-
τηγορία χαµηλοσυνταξιούχων να ανταποκριθούν τόσο στις υπο-
χρεώσεις τους απέναντι στο κράτος, όσο προφανώς και στην
καθηµερινή ζωή. 

Καταθέτω την τροπολογία για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Γεώργιος Χουλιαράκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα τροπολογία, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Θεοχάρης Θεο-
χάρης από το Ποτάµι έχει τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, είναι πλέον Ανεξάρ-
τητος Βουλευτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συγγνώµη. Οι εξελί-
ξεις είναι τόσο ραγδαίες που δεν τις προλαβαίνω.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μα, µέχρι και το BBC
το είπε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν τις προλαβαίνω
τις εξελίξεις. Ζητάω συγγνώµη, κύριε Θεοχάρη. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν πειράζει, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πώς το λέµε το
κόµµα, κύριε Θεοχάρη; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το λέµε «Δηµοκρατική Ευ-
θύνη». Για τη Βουλή είµαι Ανεξάρτητος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι θέµα δικής µου
ευθύνης να πω….

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη και από
εµάς, κύριε Πρόεδρε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι θέµα ευθύνης του
Προεδρείου. Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ακούσαµε τώρα τον Υπουργό να υποστηρίζει αυτή την τροπο-
λογία, η οποία είναι θετική για τα αχρεωστήτως καταβληθέντα
των συνταξιούχων. Είναι µια θετική τροπολογία. Βέβαια, είπε σε
µια αποστροφή ότι αυτά τα ποσά δεν έχουν εγγραφεί στον προ-
ϋπολογισµό. Είναι ενδιαφέρον. Υπάρχουν και άλλα ποσά που δεν
εγγράφονται στον προϋπολογισµό; 

Πώς είναι δυνατόν κάποια ποσά να µην εγγράφονται στον προ-
ϋπολογισµό, κύριε Χουλιαράκη; Για ποιο λόγο κάποια ποσά δεν
εγγράφονται στον προϋπολογισµό; Αυτό µας κάνει λίγο να ανη-
συχούµε για την ποιότητα των στοιχείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε επιτέλους η στιγµή για το
µυστικό όπλο της Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιο για την καταπο-
λέµηση του λαθρεµπορίου στα καπνικά και στα καύσιµα. Είχε
προαναγγελθεί εξάλλου από τον κ. Μάρδα και τον κ. Νικολούδη
στις προγραµµατικές δηλώσεις του Φεβρουαρίου του 2015.

Ξέρω, κύριε Μαντά µου, αυτά είναι «last year», αλλά και οι προ-
γραµµατικές δηλώσεις κάποια αξία έχουν. Μπορεί να τις γρά-
φετε στα παλαιά σας υποδήµατα, αλλά επιτέλους κάποια αξία
πρέπει να έχει το τι λέµε και ιδιαίτερα το τι λέµε µέσα στη Βουλή. 

Τι θα εισπράξετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Άγνωστο ποσό, µας
λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Ο κ. Μάρδας προσδο-
κούσε 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ από την καταπολέµηση του λα-
θρεµπορίου καπνού και καυσίµων και 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
ο κ. Νικολούδης από τις λίστες. Αυτά είναι άφαντα τη στιγµή που
τους επόµενους µήνες θα ασχολούµαστε µε το αν θα πέσει ο
«κόφτης» ή όχι. Ωστόσο, είναι ένα θετικό βήµα ότι επιτέλους το
νοµοσχέδιο έρχεται προς ψήφιση. 

Επιτρέψτε µου να θυµίσω τις προσωπικές µου ενέργειες σε
σχέση µε την ιχνηλασιµότητα. Κάναµε µε το Γενικό Χηµείο του
Κράτους τεχνική µελέτη για ιχνηθέτηση στα καύσιµα, αλλά δυ-
στυχώς δεν βρέθηκε ιχνηθέτης που δεν «ξεπλένεται». Τότε µί-
λησα και µε την Ιρλανδία που σε συνεργασία µε τη Μεγάλη
Βρετανία έψαχνε την ίδια περίοδο και βρήκε έναν καλό ιχνηθέτη,
αλλά η ανάδοχος εταιρεία δεν ενδιαφερόταν λόγω του µεγέθους
της ελληνικής αγοράς. Ελπίζω να έχετε καλύτερη τύχη και να
έχει προχωρήσει από τότε η τεχνολογία. 

Στα καπνικά κάναµε τις µελέτες που έθεσαν τις βάσεις για τις
σηµερινές διατάξεις. Προσέξτε µόνο τη συµβατότητα µε τους
κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις αλλαγές που κάνει
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Φυσικά, διασφαλίστε και την
ανεξαρτησία από τις εταιρείες καπνικών. Το Συντονιστικό Επιχει-
ρησιακό Κέντρο το είχαµε ξεκινήσει µε τη διυπουργική επιτροπή
που φτιάξαµε το 2014 µε συµµετοχή του Αρχηγού της Αστυνο-
µίας και του Αρχηγού του Λιµενικού Σώµατος, µεταξύ άλλων,
κάτω από τη δική µου εποπτεία. 

Δυστυχώς τα θετικά σταµατούν πάνω-κάτω εδώ, σηµαντικά
αλλά όχι αρκετά. 

Επί των άρθρων, κύριε Αλεξιάδη. Με αυτό το νοµοσχέδιο, αν
έχετε στοιχειώδη ευαισθησία, θα έπρεπε να παραιτηθείτε. Πώς

έρχεστε και φέρνετε αυτή τη διάταξη για τα πρόστιµα;
Επαναφέρετε τα πρόστιµα για τη µη έκδοση απόδειξης, τα

οποία εσείς ο ίδιος είχατε καταργήσει πριν από εννιά µήνες. Αντί
να προχωρήσετε τότε σε εξορθολογισµό των προστίµων, τα κα-
ταργήσατε συνολικά. Και παραδέχεστε ότι αυτή σας η επιλογή
ήταν καταστροφική για τα δηµόσια έσοδα. 

Μία παρένθεση: Εδώ και µέρες έχει ξεκινήσει µια εκστρατεία
ψεύδους για το τι έχετε εισπράξει από τις λίστες. Τη µια µέρα
ακούµε για 1 δισεκατοµµύριο, 800 εκατοµµύρια την επόµενη, 136
εκατοµµύρια είπε πριν από λίγα λεπτά ο κ. Καµµένος εδώ, απ’
αυτό το Βήµα. Μόνο η ασάφεια και οι διαφορετικοί αριθµοί δεί-
χνουν το ψεύδος. Η αλήθεια; 

Σας παραθέτω τα πιο πρόσφατα στοιχεία του Απριλίου 2016
της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων: 58,8
εκατοµµύρια το ΚΕΜΕΕΠ, 21,5 εκατοµµύρια το ΚΕΦΟΜΕΠ. Συ-
νολικά 80 εκατοµµύρια. Αυτά είναι τα έσοδα που έχετε από τις
υποθέσεις αυτές. Οι περισσότερες απ’ αυτές τις υποθέσεις είναι
σε αυτά τα δύο µεγάλα κέντρα. Πού είναι, λοιπόν, αυτά τα
έσοδα-φαντοµάς; Στη φαντασία σας. Επιπλέον, τα φορολογικά
έσοδα ως τώρα είναι οριακά. Εάν έχετε 1 δισεκατοµµύριο έσοδα
από παλιές φορολογικές υποθέσεις και λίστες, τότε τα τακτικά
φορολογικά έσοδα έχουν ξεφύγει κατά 1 δισεκατοµµύριο. Τι από
τα δύο συµβαίνει; 

Ήµουν και είµαι υπέρµαχος του εξορθολογισµού των προστί-
µων του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων. Σας το έλεγα όταν συζη-
τούσαµε για τα προαπαιτούµενα. Και διαβάζω ακριβώς τι έλεγα
τότε: «Πρόστιµα υπάρχουν πια µόνο αν υπάρχει ΦΠΑ. Για παρά-
δειγµα, οι γιατροί που δεν έχουν ΦΠΑ, δεν θα έχει πια νόηµα να
στέλνουµε την εφορία στα ιατρεία. Γιατί δεν υπάρχει πρόστιµο
πια, αν ο γιατρός δεν κόψει απόδειξη. Πάνε οι βαρύγδουπες ανα-
κοινώσεις για τα συνεργεία που βγαίνουν στο Κολωνάκι και κό-
βουν πρόστιµα. Αφήστε που δεν θα έχει νόηµα και όλες οι
περιπτώσεις των µικροαποδείξεων στα µπαρ. Να πάρουµε 10, 20
ευρώ, µη κοµµένη απόδειξη θα έχει 1,5 µε 3 ευρώ πρόστιµο. Δεν
θα αξίζει ούτε η βενζίνη του εφοριακού που πήγε στο µπαρ για
να κόψει το πρόστιµο». Άρα µην λέτε ότι δεν τα ξέρετε. Σας τα
λέγαµε εδώ. 

Οµολογείτε, λοιπόν, πως κάνατε λάθος σαν µαθητευόµενοι
µάγοι. Το παίρνετε πίσω. Όµως, και µε τη νέα διάταξη πρόστιµα
υπάρχουν µόνο αν υπάρχει ΦΠΑ: γιατροί, φροντιστήρια. Κάθε
υπηρεσία που απαλλάσσεται από ΦΠΑ, στο απυρόβλητο. 

Στο άρθρο 45: Τι κάνετε; Δίνετε παράταση στην περίοδο χάρι-
τος από πρόστιµα στους µεγάλους. Έχετε χαρίσει εκατοµµύρια
σε µεγάλους φοροφυγάδες που, αφού τα γλίτωσαν από τη Μύ-
κονο, πήγαν και έκαναν τους γάµους τους στη Ρώµη, στην υγειά
του φορολογούµενου. Και βάζετε βέβαια τα πρόστιµα στις τυρό-
πιτες. Λίγη ντροπή δεν θα έβλαπτε. 

Γιατί εξαιρείτε το δηµόσιο και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου από τη δηµοσιοποίηση των οφειλετών; Γιατί το µπάχαλο
του δηµοσίου να µην το βλέπει ο πολίτης; Φτιάξτε ειδικές λίστες.
Βεβαίως. Όχι, όµως, εξαίρεση. Και τέλος, γιατί να µπορεί η Γε-
νική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων να θεσπίζει επιπλέον εξαιρέ-
σεις; Ας οριζόταν όλο το πλαίσιο από τη Γενική Γραµµατεία
Δηµοσίων Εσόδων ή όλο το πλαίσιο νοµοθετικά. Εδώ βλέπουµε
παραθυράκια. 

Και ερχόµαστε στην τελευταία χθεσινή τροπολογία του κ. Αλε-
ξιάδη. 

Ανοίγω µια παρένθεση. Είδαµε τώρα νοµοτεχνικές βελτιώσεις
στην αιτιολογική έκθεση. Αποσύρετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις
στην αιτιολογική έκθεση. Δεν έχουν νόηµα. Στους νόµους. 

Να ξεκινήσω, λοιπόν, µε δύο προτάσεις. Στη διάταξη για το
φορολογικό πιστοποιητικό να είναι προαιρετικό, αλλά προσθέστε
στο τέλος της πρώτης παραγράφου: «Να λαµβάνεται υπ’ όψιν
στα κριτήρια επιλογής για τον έλεγχο της επιχείρησης, σύµφωνα
µε το άρθρο 26 του ν. 4174». 

Αναστέλλετε την πληρωµή του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ για
τα αγροτεµάχια για το 2016. Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ βάζει φόρο στα χω-
ράφια. Είναι απλή αναστολή για µια χρονιά. Να το ξέρει ο ελλη-
νικός λαός. Πόσο φόρο; Είναι 230 εκατοµµύρια, µας λέει το
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Δεν τον καταργεί τον φόρο. Τον
καθυστερεί για έναν χρόνο. Τι λέει, δηλαδή; Λέει: «Του χρόνου
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που δεν θα κυβερνώ, θα είναι αλλουνού, άλλης κυβέρνησης πρό-
βληµα». Εδώ φαίνεται το σχέδιό σας για εκλογές. 

Γιατί εξαιρείτε την προϋπηρεσία στον ιδιωτικό τοµέα από τα
κριτήρια επιλογής προϊσταµένων της ΓΓΔΕ ως τις 31-12-2016;
Και µάλιστα, εν όψει της σύστασης της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων, να θυµίσω πως µε τον νόµο σύστασης του
Μαΐου όσοι ορίζονται τώρα διευθυντές προχωράνε και στη νέα
αρχή. 

Αυτό είναι φαυλότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Βολεύετε
τα δικά σας παιδιά και προσπαθείτε να προλάβετε τις εξελίξεις,
γιατί µετά δεν θα έχετε τον έλεγχο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βαρεθήκαµε να ξεκινάτε µε βα-
ρύγδουπες εξαγγελίες, να βλέπετε πόσο µακριά ήσασταν από
την πραγµατικότητα, να τα αλλάζετε όλα, να προσθέτετε άσχε-
τες διατάξεις και τροπολογίες και το τελικό αποτέλεσµα να µην
µπορεί να το αναγνωρίσει κανείς. Καταλήξαµε το σηµαντικότερο
θέµα συζήτησης σήµερα να είναι η άτακτη υποχώρησή σας στον
ΕΝΦΙΑ.

Η αρχή του τέλους, λοιπόν, για την Κυβέρνησή σας ήρθε και
δεν σας σώζει να πετάτε την µπάλα στην εξέδρα, µε το Σύνταγµα
και µε τον εκλογικό νόµο.

Δείτε τα βήµατα: τσεκούρι στο ΕΚΑΣ, ήττα στον ΕΝΦΙΑ, διά-
λυση αγοράς εργασίας, διώξιµο των επιχειρήσεων λόγω ασφα-
λιστικών εισφορών, παθητική παρακολούθηση της έκρηξης των
πτωχεύσεων, τύπου «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ» και «JETOIL», ακύρωση
της χρηµατοδότησης του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος
και τέλος, το µεγάλο δίληµµα, νέα µέτρα ή κόφτης. 

Θα πέσει κόφτης. Μην ανησυχείτε. Θα πέσει κόφτης στη θη-
τεία της αναίσθητης και ανίκανης Κυβέρνησής σας. 

(Χειροκροτήµατα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απαντήσω στην ερώτηση
του κυρίου Βουλευτή. 

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο, κύριε
Υπουργέ, για ένα λεπτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Θέλω λιγότερο από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να
απαντήσω.

Όταν εγγράφεται η δαπάνη στον προϋπολογισµό, δεν εγγρά-
φεται ως δαπάνη αχρεωστήτως καταβληθέντων, γιατί κανείς δεν
ξέρει ότι είναι αχρεωστήτως καταβληθέντα. Έτσι, δεν υπάρχει
αντίστοιχο έσοδο. Όταν προκύπτει η ανάγκη επιστροφής, αυτή
γίνεται συνήθως στο πλαίσιο ενός οικονοµικού έτους, διαρκεί δη-
λαδή έξι µήνες, που κατά κανόνα δεν είναι εγγεγραµµένη στον
προϋπολογισµό. 

Να είστε απολύτως βέβαιος ότι το Δηµόσιο Λογιστικό Σύστηµα
είναι από τα εγκυρότερα στην Ευρώπη κι αυτό φαίνεται στα απο-
τελέσµατα των πρωτογενών πλεονασµάτων του προηγούµενου
χρόνου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Η κ. Βράντζα έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµη

σχέδιο νόµου το οποίο φιλοδοξεί να βάλει τάξη σε κάποιους δύ-
σκολους τοµείς της οικονοµίας, όπως το λαθρεµπόριο των κα-
πνικών προϊόντων και ο Φορολογικός Κώδικας. 

Ένα µεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου, βεβαίως, αφορά στην εν-
σωµάτωση ευρωπαϊκών αποφάσεων και οδηγιών. Δεν προτίθεµαι
να αναφερθώ στο κοµµάτι αυτό, δεδοµένου ότι καλώς ή κακώς,
ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχουµε πολλά
περιθώρια επιλογών.

Όσον αφορά τα προβλεπόµενα για τη αντιµετώπιση του πα-
ράνοµου εµπορίου ή και λαθρεµπορίου καπνικών προϊόντων,
θεωρώ ότι είναι προς της σωστή κατεύθυνση. Το πρόβληµα της
µε κάθε τρόπο φοροαποφυγής ή ακόµα χειρότερα φοροδιαφυ-
γής, ειδικά στα προϊόντα µε υψηλή φορολόγηση, είναι τεράστιο
και παγκόσµιο. 

Είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι η φορολογία πρέπει να
είναι δίκαιη, αντικειµενική, αναλογική και σε τέτοια επίπεδα, ώστε
η πληρωµή των φόρων από τους πολίτες να είναι εφικτή και κατά

συνέπεια και η είσπραξή τους από το κράτος. Οι έµµεσοι φόροι
είναι εξ ορισµού άδικοι και στόχος µας είναι να αποτελέσουν ένα
µικρό µόνο µέρος σε σχέση µε τους άµεσους. Σε κάθε περί-
πτωση, όµως, σε µια ευνοµούµενη, σύγχρονη δηµοκρατία, οι
ισχύοντες νόµοι πρέπει να εφαρµόζονται µέχρι να κρίνουµε ότι
οι συνθήκες επιτρέπουν ή και επιβάλλουν την αλλαγή τους. 

Είναι καιρός πλέον να θέσουµε κι εµείς στην υπηρεσία του
κράτους τις νέες τεχνολογίες, αλλά και τις πρακτικές εκείνες που
επιτρέπουν αποτελεσµατικότερους ελέγχους στη διακίνηση προ-
ϊόντων, διασφαλίζοντας τόσο την προστασία των καταναλωτών
όσο και την είσπραξη των προβλεπόµενων από τον νόµο φόρων.

Με την ίδια λογική πρέπει να προσεγγίσουµε και τις βελτιώσεις
του Φορολογικού Κώδικα. Είναι θέµα δικαιοσύνης και ισονοµίας
µεταξύ των φορολογουµένων η καταβολή των φόρων απ’ όλους
και η πάταξη της φοροδιαφυγής. Η τιµωρία αυτού που φοροδια-
φεύγει σε βάρος, εν τέλει, του κοινωνικού συνόλου πρέπει να λει-
τουργεί τόσο κατασταλτικά όσο και αποτρεπτικά. Προφανώς, η
αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής δεν πρέπει να εξαντλείται µε
κατασταλτικά µέτρα. 

Πρώτα και πάνω απ’ όλα, πρέπει να στηρίζεται στην καλλιέρ-
γεια φορολογικής συνείδησης και στην αµοιβαία εµπιστοσύνη
µεταξύ πολίτη και κράτους. Ο καταλυτικός παράγοντας για την
επίτευξη αυτού του στόχου είναι η ανταποδοτικότητα. Όταν ο
πολίτης αισθανθεί ότι οι φόροι τους οποίους πληρώνει επιστρέ-
φουν σε αυτόν ως παροχές, τότε θα συµβάλει και ο ίδιος ευχα-
ρίστως.

Δυστυχώς είναι πολλές οι δεκαετίες κατά τις οποίες ο πολίτης
είχε απέναντί του ένα ανάλγητο και σπάταλο κράτος, που εξανέ-
µιζε τους κόπους του χωρίς να τους επιστρέφει απολύτως τί-
ποτα. 

Αυτό είναι και το µεγάλο στοίχηµα και η προσπάθεια αυτής της
Κυβέρνησης, αν αποδείξει έµπρακτα ότι το κράτος είναι εκεί, από
τον πολίτη για τον πολίτη και να αποκαταστήσει αυτή τη σχέση
εµπιστοσύνης. 

Θέλω να σταθώ, τέλος, στις προϋποθέσεις ένταξης των αγρο-
τών στο ειδικό καθεστώς ΦΠΑ, για τις οποίες έγινε πολύς λόγος
το τελευταίο διάστηµα. Κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι δεν υπάρχει
καµµία αλλαγή στις προϋποθέσεις ένταξης στο ειδικό καθεστώς,
αυτές καθαυτές. Η προσθήκη αφορά στην έκδοση ειδικού στοι-
χείου για παραδόσεις αγροτικών προϊόντων ίδιας παραγωγής,
για παροχές αγροτικών υπηρεσιών που πραγµατοποιούν οι
αγρότες του ειδικού καθεστώτος, δηλαδή, στον τρόπο µε τον
οποίο αποδεικνύεται η αξία των προϊόντων που διατέθηκαν, που
µέχρι τώρα δεν υπήρχε καν ως νοµοθετική πρόβλεψη.

Υπάρχει κάποιος που διαφωνεί µε αυτό; Υπάρχει κάποιος εδώ
µέσα που δεν ξέρει ότι τα προϊόντα που φεύγουν από τον παρα-
γωγό χωρίς παραστατικά συνεχίζουν ως µαύρα µέχρι τον τελικό
καταναλωτή, χωρίς να πληρώνεται κανένας φόρος ούτε για την
αξία ούτε για την υπεραξία που αποκτούν στην πορεία και φυ-
σικά, ούτε και για το κέρδος των µεσαζόντων;

Ο µικρός παραγωγός του ειδικού καθεστώτος δεν έχει απολύ-
τως κανένα πρόβληµα µε την συγκεκριµένη ρύθµιση. Αντίθετα οι
µεσάζοντες θα αναγκαστούν να παρουσιάσουν τα κέρδη τους
και να φορολογηθούν γι’ αυτά.

Όσον αφορά τους αγρότες εκείνους που είναι στο ειδικό κα-
θεστώς, αλλά έχουν και άλλη δραστηριότητα, η οποία υπάγεται
στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ, η ρύθµιση που τους εντάσσει συ-
νολικά στο κανονικό καθεστώς µόνο ευνοϊκή µπορεί να χαρακτη-
ριστεί. Δεν έχουν απολύτως καµµία πρόσθετη επιβάρυνση, γιατί,
ούτως ή άλλως, το διαχειριστικό κόστος των βιβλίων υφίσταται
ήδη από την παράλληλη δραστηριότητά τους. 

Επιπλέον, µειώνεται το φορολογητέο εισόδηµά τους µε τον
συνυπολογισµό των εξόδων από την αγροτική δραστηριότητα.
Οι µεσάζοντες βέβαια πάλι αναγκάζονται να εµφανίσουν τα
κέρδη τους και να πληρώσουν τον φόρο που τους αντιστοιχεί.
Όποιος, λοιπόν, επιµένει ότι πλήττονται οι αγρότες είναι βέβαιο
ότι δεν είναι µε τους αγρότες, αλλά είναι µε τους άλλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ακράδαντα ότι το
αγροτικό επάγγελµα είναι ένα σοβαρό επάγγελµα και δεν µπορεί
να αντιµετωπίζεται ούτε ως πάρεργο ούτε ως µέσο φοροδιαφυ-
γής. Είναι προς όφελος, κυρίως των αγροτών αλλά και της εθνι-
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κής οικονοµίας συνολικά, η ένταξη των επαγγελµατιών αγροτών
στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ και στην τήρηση βιβλίων. Έτσι θα
απαντηθεί και ο γνωστός χρόνιος γρίφος για το πώς γίνεται να
δεκαπλασιάζεται η τιµή των αγροτικών προϊόντων από το χωράφι
στο ράφι.

Το υπό συζήτηση, λοιπόν, νοµοσχέδιο κινείται κατά τη γνώµη
µου στη σωστή κατεύθυνση και είµαι πεπεισµένη ότι θα λύσει
προβλήµατα. Προτείνω, λοιπόν, την υπερψήφισή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς για τη δια-
χείριση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής, ο κ. Παναγιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μέσα στη µνηµονιακή παραζάλη και λαγνεία σας φέρνετε ένα

ακόµα εκπρόθεσµο νοµοσχέδιο σχετικά –όπως λέτε- µε τις τρο-
ποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα, κυρίως για ζητή-
µατα τα οποία αφορούν την παράνοµη εµπορία καπνικών
προϊόντων καθώς και άλλα ζητήµατα που αφορούν το Υπουργείο
Οικονοµικών. Ο αγορητής µας και οι οµιλητές µας αναφέρθηκαν
και επί της αρχής και επί των άρθρων για το τι άποψη έχει η
Χρυσή Αυγή.

Θα ήθελα να σταθώ στο άρθρο 50. Τη στιγµή που αυξάνετε
τον ΦΠΑ σε προϊόντα και υπηρεσίες σε όλους τους Έλληνες πο-
λίτες που είναι στα νησιά –πάει η νησιωτικότητα!- που συνθλίβετε
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τον τουρισµό, την εστίαση,
απαλλάσσονται -όπως λέτε- από την 1η Δεκεµβρίου του 2015
από ΦΠΑ και µάλιστα µε αναδροµική ισχύ οι παραδόσεις αγαθών
και οι παροχές υπηρεσιών προς τους οργανισµούς που αναφέ-
ρονται σε αυτή και τις πρεσβείες κρατών µε σκοπό να διαθέσουν
άνευ ανταλλάγµατος τις υπηρεσίες του δηµοσίου τοµέα, τους
ΟΤΑ, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου καθώς και άλλους,
µε σκοπό την κάλυψη των αναγκών των προσφύγων. 

Ρατσισµός και απροκάλυπτες διακρίσεις εις βάρος των Ελλή-
νων πολιτών -που τυγχάνουν να είναι και οι µόνιµοι κάτοικοι
αυτού του ευλογηµένου αλλά πολύπαθου τόπου- προς όφελος
των παρανόµων, των λαθροµεταναστών, των ισλαµιστών και
όλων όσων έχουν εισέλθει στην πατρίδα µας παράνοµα και ολί-
γων προσφύγων, έτσι για να σας κάνουµε το χατίρι.

Αλήθεια, γιατί είστε αλά καρτ ανθρωπιστές; Γιατί διευκολύνετε
την παράδοση ειδών τροφίµων και υπηρεσιών µόνο προς τους
λαθροµετανάστες και όχι προς τους πολύ χειµαζόµενους, τους
εκατοµµύρια ταλαιπωρηµένους συµπατριώτες µας; Γνωρίζετε
όλοι ότι πηγαίνουν µετά το πέρας των λαϊκών αγορών και ψαχου-
λεύουν στα σκουπίδια για να βρουν τίποτα σάπια να τα πάρουν
να τα φάνε σπίτι τους. Κοιµούνται στα παγκάκια οι δεκάδες χι-
λιάδες πλέον άστεγοι Έλληνες συµπολίτες µας. Γιατί είσαστε
αλά καρτ ανθρωπιστές; Γιατί δεν συµπεριλαµβάνετε µαζί µε
όλους αυτούς τους προαναφερθέντες και τα εκατοµµύρια των
Ελλήνων συµπολιτών µας; 

Είναι µάλλον ζητήµατα που ο επιλεκτικός αντιρατσισµός σας
και η λαθροµεταναστολαγνεία σας δεν σας επιτρέπουν ούτε καν
να τα αντιληφθείτε και να ασχοληθείτε µε αυτά.

Και θέλω να κάνω ένα σχόλιο σχετικά µε τον όρο «λαθροµετα-
νάστης». Κάποιοι Υπουργοί της Κυβέρνησης και ειδικότερα ο κ.
Μουζάλας, σε ερωτήσεις της Χρυσής Αυγής στον κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο δεν απαντάει, γιατί –λέει- ότι δεν υπάρχουν λαθραίοι
άνθρωποι. Να εξηγήσουµε στον κ. Μουζάλα ότι ο όρος «λαθρο-
µετανάστης» είναι επίσηµη ορολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που τόσο πολύ αγαπάνε και είναι και η επίσηµη ορολογία που
υπάρχει και στη λειτουργία του ελληνικού κράτους. Και µάλιστα
υπάρχει και µία υπηρεσία της Αστυνοµίας, η Υπηρεσία Δίωξης
της Λαθροµετανάστευσης.

Εάν νοµίζετε ότι µπορείτε να τα αλλάξετε όλα αυτά, τότε να
αλλάξετε και το εν λόγω νοµοσχέδιο και να µην µιλάµε για λα-
θρεµπόριο καπνού, να µιλάµε για παράτυπο εµπόριο καπνού και
να µην µιλάµε όλη την ηµέρα σήµερα για λαθρέµπορους αλλά
για παράτυπους έµπορους και διακινητές καπνικών προϊόντων. 

Μιλάµε ότι αυτό ξεπερνάει τα όρια του αντιρατσισµού και ξε-
περνάει και αγγίζει τα όρια της συµµορίας, για να ξέρουµε τι γί-

νεται.
Όσο για την πάταξη του λαθρεµπορίου δεν πρόκειται να έλθει,

όσο και αν προσπαθήσετε, όσα κατασταλτικά µέτρα και αν πά-
ρετε. Πρώτον, διότι βρίσκουν, υπάρχουν αγοραστές όλων αυτών
των παράνοµων προϊόντων καπνού, που πωλούνται σε πολύ χα-
µηλές τιµές, λιγότερο και του 50% απ’ ότι πωλούνται στα νόµιµα
σηµεία πώλησης, που είναι, ως επί το πλείστον, τα περίπτερα και
τα ψιλικατζίδικα. 

Αυτό έχει να κάνει σε πολύ µεγάλο βαθµό µε την οικονοµική
κατάσταση των Ελλήνων, η οποία αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε
τραγικό επίπεδο. Και φυσικά ένας ο οποίος είναι άνεργος ή ένας
ο οποίος αµείβεται µε 100 ευρώ τον µήνα, όπως έτσι τους κα-
ταντήσατε –εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες συµπατριώτες µας αµεί-
βονται µε 100 ευρώ τον µήνα και άλλες διακόσιες πενήντα
χιλιάδες, περίπου, αµείβονται µε 400 ευρώ µεικτά τον µήνα- προ-
φανώς θα πάει να αναζητήσει το πιο φθηνό τσιγάρο, όπου και αν
είναι αυτό, ασχέτως αν είναι ελεγµένο ποιοτικά ή όχι ή οτιδήποτε
άλλο.

Πώς θα σταµατήσετε το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων,
όταν συνορεύει η πατρίδα µας µε τη Βουλγαρία, όµορη χώρα,
που είναι και αυτή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Επί της ουσίας, δεν
υπάρχει έλεγχος στα σύνορα, δεν υπάρχει τελωνείο. Θα µου
πείτε και εδώ που υπάρχουν τελωνεία, λειτουργούν; Είναι τέτοια
η υποβάθµιση των τελωνείων της πατρίδος µας είτε είναι στον
Έβρο στους Κήπους, στο Ορµένιο είτε στα σύνορα µε την Αλβα-
νία, στα Σκόπια και αλλού, είναι τέτοια η υποστελέχωση και η
υποβάθµιση, που είναι, φυσικά, αδύνατο να ελεγχθούν όλοι οι
λαθρέµποροι, οι οποίοι πάντοτε βρίσκονται ένα βήµα εµπρός.

Εκτός βέβαια, από την υποστελέχωση υπάρχει και η ανυπαρ-
ξία συστηµάτων, τα οποία θα µπορούσαν να ελέγξουν, σε κάποιο
βαθµό, την παράνοµη διακίνηση καπνικών προϊόντων, αλλά και
άλλων προϊόντων, όπως είναι τα scanner. Συνεχώς ακούµε για
αυτά που θα τοποθετηθούν σε λιµάνια, θα τοποθετηθούν, ενδε-
χοµένως, σε κάποια τελωνεία, στις εισόδους της πατρίδος µας,
αλλά όλο ακούµε και δεν βλέπουµε. Λένε ότι είναι το κόστος µε-
γάλο. Μα, άµα τα βάλετε στο ζύγι να δείτε τα απολεσθέντα
έσοδα του κράτους, του δηµοσίου από την παράνοµη διακίνηση
αυτών των προϊόντων, θα δείτε ότι θα συνέφερε να έχετε βάλει
σε όλα τα σηµεία εισόδου της πατρίδος µας αυτά τα scanner.

Ένας άλλος λόγος για τον οποίο φυσικά δεν µπορεί να κατα-
πολεµηθεί το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων είναι –επειδή η
πατρίδα µας έχει πολύ µεγάλο εύρος θαλασσίων συνόρων- και
η υποστελέχωση του Λιµενικού Σώµατος, το οποίο εκτός από την
υποστελέχωση έχει σε ακινησία µεγάλο τµήµα των πλωτών
µέσων οπότε δεν έχει τα µέσα, δηλαδή και να θέλει κάποιος να
κάνει τη δουλειά του δεν µπορεί.

Και το σηµαντικότερο όλων, ειδικότερα τα τελευταία ενάµισι-
δύο χρόνια είναι ότι επί της ουσίας το Λιµενικό Σώµα ασχολείται
αποκλειστικά όχι µε τη φύλαξη των συνόρων, µαζί µε το Πολε-
µικό Ναυτικό, αλλά µε την περισυλλογή λαθροµεταναστών, τη
σίτισή τους και οτιδήποτε άλλο. Οπότε µέσα σε όλα αυτά είναι η
χαρά του λαθρέµπορου αυτή τη στιγµή η πατρίδα µας, για να
κάνει ό,τι γουστάρει στην κυριολεξία. 

Θα µπορούσατε να έχετε λάβει και κάποια άλλα µέτρα. Σας το
λένε όλοι, το γνωρίζετε και εσείς, αλλά απ’ ό,τι βλέπουµε δεν κά-
νετε τίποτα µα τίποτα απολύτως. Όλοι οι δείκτες σάς δείχνουν
ότι όσο αυξάνονται είτε ο ΦΠΑ είτε οι φόροι είτε οι ειδικοί φόροι,
όπως στα καπνικά προϊόντα, µειώνονται τα έσοδα. Και εσείς επι-
µένετε να αυξάνετε συνεχώς είτε τον ΦΠΑ, είτε τους έµµεσους
φόρους, είτε οτιδήποτε άλλο. 

Βλέπετε ότι είναι µια τακτική, ένας φαύλος κύκλος αρνητικός
για την οικονοµία και δεν παραδειγµατίζεστε και από άλλες
χώρες που κάποιες φορές τις χρησιµοποιείτε, όπως την Ιρλαν-
δία, για την οποία λέτε ότι βγήκε από το πρόγραµµα στο οποίο
την είχε βάλει η Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτή τη στιγµή έχει πολύ
µεγάλη ανάπτυξη, επτά χρόνια µετά. Ναι, αλλά άµα διαβάσετε,
η τεράστια ανάπτυξη που έχει η Ιρλανδία οφείλεται, κατά κύριο
λόγο, στον χαµηλό ΦΠΑ και στους πολλούς χαµηλούς φορολο-
γικούς δείκτες που έχει θεσπίσει στην πατρίδα της για τους πο-
λίτες της Ιρλανδίας. Και εσείς συνεχίζετε και επιµένετε.

Επίσης, ένας άλλος λόγος για τα καπνικά προϊόντα, που έχει
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έµµεση σχέση, είναι η φθίνουσα πορεία των παραδοσιακών πε-
ριπτέρων, τα οποία εκτός από χώρους στους οποίους µπορούσε
να βρει ο κάθε πολίτης τα καπνικά προϊόντα, µαζί µε άλλα ήδη,
ήταν και ένα στοιχείο της νεότερης πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Αντί να το προστατεύσετε αυτό, προς όφελος και των περιπτε-
ρούχων και των Ελλήνων πολιτών, αφού είναι και ένα φολκλορικό
στοιχείο για το κέντρο της πόλης των Αθηνών και για τις άλλες
πόλεις, έχετε δώσει τη δυνατότητα µε τις διάφορες µνηµονιακές
σας εντολές και επιταγές να πωλούνται και τα τσιγάρα οπουδή-
ποτε εκτός από τα περίπτερα. Θα τα βρούµε στα σουπερµάρκετ
και σε λίγο, έτσι όπως πάτε, θα τα βρίσκουµε τα τσιγάρα και στα
φαρµακεία. Εδώ στα σουπερµάρκετ σε λίγο θα βρίσκουµε ασπι-
ρίνες και ντεπόν. Μιλάµε για έναν παραλογισµό, δεν ξέρετε τι γί-
νεται.

Υπάρχει και µία τροπολογία που θα την υπερψηφίσουµε. Είναι
η µε γενικό αριθµό 567 και ειδικό 105, µε την οποία µπαίνει ένα
πλαφόν, ώστε να υπάρχει και ένα έσοδο για όλους όσους πω-
λούν καπνικά προϊόντα. Δεν είναι δυνατόν συνεχώς να συρρικνώ-
νεται το κέρδος του περιπτερούχου προς όφελος του δηµοσίου,
γιατί τελικά αυτό θα δώσει λαβές, αφορµή σε κάποιον να σου πει
ότι «εάν είναι εγώ να βγάζω ένα λεπτό στο πακέτο, πολύ πιο εύ-
κολα µπορώ να πουλήσω ένα λαθραίο σακουλάκι µε καπνό και
να βγάλω πολύ περισσότερα.». Γι’ αυτό βλέπετε ότι µε τις κινή-
σεις και τις ενέργειές σας οδηγείτε τον κόσµο στην παρανοµία
µε έµµεσο ή άµεσο τρόπο.

Θα τοποθετηθώ τώρα για τις τροπολογίες. 
Έχουµε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 583 και ειδικό 108

για τον επανακαθορισµό του τρόπου και της διαδικασίας είσπρα-
ξης µέσω παρακράτησης αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών
από συντάξεις, βοηθήµατα, καθώς και επιδόµατα που χορηγούν-
ται µε τη σύνταξη και πρόβλεψη σε περίπτωση παύσης καταβο-
λής σύνταξης για οποιονδήποτε λόγο. Είµαστε κατά αυτής της
τροπολογίας.

Επίσης, είµαστε κατά και της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
587 και ειδικό 111 περί επανακαθορισµού της σύνθεσης της Επι-
τροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού.

Είµαστε κατά και της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 586 και
ειδικό 110 για την παράταση των συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου σε έργα phasing που υλοποιούνται µε
τη µέθοδο της αρχαιολογικής αυτεπιστασίας, διότι υπάρχει νο-
µοθετική παράλειψη σχετικά µε τα έργα του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, η οποία δεν καλύπτεται από τις µέχρι τώρα
κυβερνήσεις. Έως τώρα δεν υπάρχει διάταξη για τα συγχρηµα-
τοδοτούµενα δηµόσια έργα που να προβλέπει ότι ο κύριος του
έργου να λαµβάνει τη χρηµατοδότηση της αρχαιολογικής παρα-
κολούθησης, των σωστικών ανασκαφών, των µέτρων προστα-
σίας, της µελέτης και των ευρηµάτων. Πρέπει να προστατευθούν
τα έργα επιστασίας και µία απλή τροπολογία που εξασφαλίζει
παράταση των συµβάσεων εργασίας δεν αποτελεί αποτελεσµα-
τική λύση.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 570 και ειδικό 106, για την
τροποποίηση του άρθρου 58Α του Κώδικα Φορολογικής Διαδι-
κασίας είµαστε κατά. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 575 και ειδικό 107 για ρυθ-
µίσεις θεµάτων του Υπουργείου Υγείας είµαστε κατά.

Υπάρχει µία τροπολογία, που από µόνη της, κύριε Υπουργέ,
είναι νοµοσχέδιο. Εάν είχε έρθει η τροπολογία µε γενικό αριθµό
585 και ειδικό 109 σπασµένη, ενδεχοµένως να υπήρχε και κάτι
θετικό σε αυτήν. Όµως, όταν φέρνετε µία τροπολογία η οποία
έχει έντεκα άρθρα, δηλαδή είναι ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο,
σαφώς και δεν µπορούµε να την υπερψηφίσουµε, γιατί εδώ βλέ-
πουµε και φωτογραφικές διατάξεις και βλέπουµε πολλά. Και κά-
ποια θετικά άρθρα που µπορεί να υπάρχουν δεν µπορούµε να τα
υπερψηφίσουµε, λόγω του ότι τα φέρνετε όλα µαζί.

Επαναλαµβάνω ότι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 567 και
ειδικό 105, τη βουλευτική τροπολογία, είµαστε υπέρ. Εξάλλου,
είχαµε κάνει και ανάλογο σχόλιο στις επιτροπές.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω για την πάταξη του λαθρεµπο-
ρίου –επιστρέφω σε αυτό το θέµα- ότι ένας άλλος ανασταλτικός
λόγος είναι ότι υπάρχει και ατιµωρησία όλων όσων ασχολούνται

µε οποιοδήποτε λαθρεµπόριο. Το βλέπουµε συνεχώς αυτό. 
Για τα πρόστιµα που βάζετε γίνεται µεγάλος λόγος για το εν

λόγω νοµοσχέδιο. Τα βάζετε απλώς για να εγγράφετε λογιστικά
έσοδα; Δεν βλέπετε τι γίνεται επί της ουσίας; Το µόνο που κατα-
φέρνετε είναι να αυξάνεται το ιδιωτικό χρέος προς το δηµόσιο,
γιατί σε συνδυασµό µε την αναδουλειά που υπάρχει, την κατα-
στροφή γενικότερα στον πρωτογενή τοµέα, σαφώς και δεν υπάρ-
χει καµµία δυνατότητα να πληρώσει κανείς ούτε πρόστιµα ούτε
τίποτε απολύτως. 

Βλέπουµε φυσικά και τα µεγάλα ψάρια τα οποία ζουν εις
βάρος των υπολοίπων Ελλήνων πολιτών. Είτε λόγω παγκοσµιο-
ποίησης, όπως είπαµε, έχουν τις δυνατότητες να ξεφεύγουν και
να διαφεύγουν είτε λόγω των πολλών εξαιρέσεων της ίδιας της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως. Πριν από λίγες εβδοµάδες είχε έρθει ένα
νοµοσχέδιο-οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τη δυ-
νατότητα να υπάρχουν ενιαία φορολογικά δεδοµένα, αλλά
υπήρχε πλήθος εξαιρέσεων σε κάθε χώρα, κάτι που είναι το πά-
τηµα για τον οποιονδήποτε θέλει να ξεφύγει και να µην αποδώσει
φορολογικά έσοδα στο κράτος στο οποίο διαµένει.

Μια και µιλάµε για τα µεγάλα ψάρια, να κάνουµε και εµείς ένα
σχόλιο. Δεν µπορεί να χρωστά η εταιρεία «CARREFOUR–ΜΑΡΙ-
ΝΟΠΟΥΛΟΣ» κοντά στο 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ σε προµηθευ-
τές, στο δηµόσιο και οπουδήποτε αλλού και να βλέπουµε την
ατιµωρησία των πάντων.

Αυτή τη στιγµή που εµείς είµαστε εδώ και οµιλούµε για πρό-
στιµα και για πάταξη λαθρεµπορίου, η οικογένεια Μαρινόπουλου,
µε το πολυτελέστατο γιοτ της, κάνει διακοπές στα νησιά του Αι-
γαίου και του Ιονίου Πελάγους. Όπως και να έχει, µέσα σε αυτό
το πλαίσιο της άναρχης και χωρίς κανέναν έλεγχο µνηµονιολα-
γνείας σας, σαφώς και δεν πρόκειται να επέλθει σωτηρία σε κα-
νένα σοβαρό ζήτηµα που ταλανίζει τον τόπο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.
Άννα Καραµανλή.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   
Ερχόµενη το πρωί στη Βουλή είχα προετοιµαστεί να µιλήσω

για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών. Στις 10.30’ ο
εισηγητής µας, ο κ. Σάββας Αναστασιάδης, µου έδωσε µία τρο-
πολογία που αφορά σοβαρά θέµατα αθλητισµού. Μιλάµε για ένα
άρθρο µε πέντε παραγράφους, άσχετες µεταξύ τους, διαφορε-
τικές, σύνολο δώδεκα σελίδες. Δηλαδή, µιλάµε για ένα µίνι νο-
µοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στις 21.05’ χθες το βράδυ και
ήρθε στα χέρια µας στις 10.30’ το πρωί. Αυτό δείχνει µία προχει-
ρότητα και ότι νοµοθετεί ο Υπουργός στο πόδι.

Θα µας πει, βεβαίως, ότι πιέζεται, γιατί τέλη Αυγούστου ξεκι-
νούν τα πρωταθλήµατα και υπό την πίεση αυτή τα φέρνει άρον-
άρον.

Γνωρίζω ότι εδώ και δεκαετίες τα πρωταθλήµατα αρχίζουν
τέλη Αυγούστου. Άρα προς τι αυτό το άγχος και αυτός ο πανι-
κός, όταν µάλιστα εσείς, σύµφωνα µε ανακοίνωση του Υπουρ-
γείου Αθλητισµού της ΓΓΑ, είπατε ότι τον Μάιο –που µας πέρασε,
βεβαίως- θα έχει ψηφιστεί ο νέος µεγάλος αθλητικός νόµος.

Ο Μάιος βεβαίως πέρασε, φθάσαµε τέλη Ιουλίου. Όµως, κύριε
Υπουργέ, το σχέδιο νόµου µοιράστηκε στην αθλητική κοινότητα
και µάλιστα δεν πήγατε καν εσείς να συµµετάσχετε στις συζητή-
σεις, αλλά στείλατε τον Γενικό Γραµµατέα Αθλητισµού και νοµί-
ζατε ότι εµείς, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και δεν θα το
µαθαίναµε, αλλά και δεν υπήρχε λόγος να γνωρίζουµε το σχέδιο
νόµου που πρόκειται να κατατεθεί κάποια στιγµή, εάν κατατεθεί.
Γιατί γνωρίζουµε ότι εισπράξατε διαφωνίες και αντιρρήσεις από
όλους τους αθλητικούς φορείς και δεν τολµήσατε τελικά να φέ-
ρετε κάτι ολοκληρωµένο. Βεβαίως, απέναντί σας ως γνωστόν
βρίσκονται και κάποιοι σύντροφοί σας και ίσως να φοβούνται. 

Πάµε τώρα να δούµε εν τάχει, γιατί σε θέµατα πολύ σοβαρά
που αφορούν τον αθλητισµό, δεν µπορούµε να νοµοθετούµε στο
πόδι και βιαστικά να παίρνουµε οποιαδήποτε απόφαση.

Σας άκουσα µε προσοχή και θέλω να µου απαντήσετε. Δικαιο-
λογείτε την αλλαγή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου
34, γιατί επιθυµείτε να ξεκαθαρίσετε ότι οι δικαιούχοι των οικο-
νοµικών επιβραβεύσεων είναι οι διακριθέντες σε αθλήµατα που
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περιγράφονται στο επίσηµο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώ-
νων. Σωστά, κύριε Υπουργέ; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Ό,τι λέει η διάταξη. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Μπράβο!
Μα, το ίδιο άρθρο, λίγο πιο κάτω, στην παράγραφο 17, περί-

πτωση β’, λέει ακριβώς τα ίδια. Να σας το διαβάσω, λοιπόν: «Ως
αγωνίσµατα ατοµικών αθληµάτων ή οµαδικά αθλήµατα που πε-
ριλαµβάνονται στο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώνων νοούν-
ται όσα διεξάγονται µε τις εθνικές προδιαγραφές της οικείας
Διεθνούς Οµοσπονδίας στους Ολυµπιακούς Αγώνες». Δηλαδή,
επαναλαµβάνετε το ίδιο πράγµα, δηλαδή ίσως να µας κοροϊ-
δεύετε.

Θα σας διευκολύνω λίγο. Θέλετε µάλλον να ξεκαθαρίσετε ότι
οι οικονοµικές επιβραβεύσεις θα καθορίζονται όχι αποκλειστικά
από εσάς, όπως γινόταν µέχρι τώρα, αλλά και από τον εκάστοτε
Υπουργό Οικονοµικών και εκ των υστέρων, δηλαδή το πρώτο τρί-
µηνο του έτους και θα αφορούν το προηγούµενο, αντί της διά-
ταξης που ισχύει µέχρι τώρα, που ορίζει ότι εντός εξαµήνου από
την τέλεση των Ολυµπιακών Αγώνων και µε ισχύ τέσσερα χρόνια,
αλλά για άλλο λόγο. Άρα δεν έχετε ενηµερωθεί σωστά.

Λέτε, επίσης, ότι επιβάλλετε Κώδικα Δεοντολογίας ακόµη και
σε αθλητικές οµοσπονδίες, των οποίων ούτε τα καταστατικά ούτε
οι αντίστοιχοι διεθνείς κανονισµού δεν προβλέπουν κώδικες και
επιτροπές δεοντολογίας. Φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε αυτό, ότι
δεν επιβάλλονται σε όλες τις οµοσπονδίες.

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι επείγον να µπει στην τροπολογία;
Ρωτήθηκαν οι οµοσπονδίες; Σας αφορούν; Συµφωνούν οι οµο-
σπονδίες; Και αν εσείς γνωρίζετε ότι συµφωνούν, εµείς πρέπει
να το γνωρίζουµε; Νοµίζω πως όχι. 

Από πού θα βρουν τα χρήµατα από τους ήδη πετσοκοµµένους
προϋπολογισµούς τους να πληρώνουν επιπλέον τακτικούς δικα-
στές; Δεν αρκούν οι πειθαρχικοί κανονισµοί της κάθε οµοσπον-
δίας, που έχουν εγκριθεί µάλιστα από εσάς σύµφωνα µε το
άρθρο 27 του ν.2725/1999; Δεν σας αρκούν τα ήδη υφιστάµενα
δικαιοδοτικά πειθαρχικά όργανα, τα οποία τουλάχιστον για όλα
τα οµαδικά αθλήµατα συγκροτούνται από τακτικούς δικαστές,
για να καλύψουν θεµατικά ζητήµατα δεοντολογίας; Δεν υπάρχει
η ΕΦΙΠ, η τακτική δικαιοσύνη; 

Μιλάτε για το ηλεκτρονικό εισιτήριο και για την κάρτα φιλά-
θλου. Προανέφερα ότι τα πρωταθλήµατα, όπως είναι γνωστό,
αρχίζουν τέλη Αυγούστου. Άρα γι’ αυτό θα έπρεπε να σας είχε
πιάσει ο πόνος γύρω στο Μάρτιο, Απρίλιο και όχι τελευταία
στιγµή.

Τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για ένα συνον-
θύλευµα σκόρπιων διατάξεων, που απαξιώνουν τη Βουλή και το
ίδιο το αθλητικό κίνηµα λίγες µέρες πριν την έναρξη των Ολυµ-
πιακών και Παραολυµπιακών Αγώνων. 

Σε αυτό εµείς δεν θα συναινέσουµε. Θα σας παρακαλέσουµε
πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, επειδή παρακάµπτετε τη νοµοθετική
διαδικασία, να µην το κάνετε µια ακόµη φορά, γιατί µας έχετε
συνηθίσει να µας φέρνετε µε τη µορφή κατεπείγοντος νοµοσχέ-
δια, που περιλαµβάνουν και άσχετες διατάξεις. Θα σας θυµίσω
τη WADA. 

Πάρτε πίσω την τροπολογία. Φέρτε τη µε το σωστό τρόπο, να
τεθεί πρώτα σε διαβούλευση, να περάσει στις επιτροπές, να
έχουµε την ακρόαση φορέων, να ακούσουµε την άποψή τους, να
τις καταθέσουν τις απόψεις τους και µετά να περάσει στην Ολο-
µέλεια και να ψηφιστεί. Δουλειά στο πόδι δεν γίνεται. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά, που έρχεται για ψή-

φιση στη Βουλή ένας νόµος, ακούµε απίθανες σοφιστείες προ-
κειµένου να αποδοµηθεί το προς ψήφιση νοµοσχέδιο και όλα του
τα θετικά. Όµως, η αλήθεια είναι άλλη. Η αλήθεια είναι ότι από
τη φοροδιαφυγή µέσω της παράνοµης διακίνησης λαθραίων κα-
πνικών προϊόντων η χώρα έχει ετήσια απώλεια κοντά στα 800

εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης, το 20% των τσιγάρων, που διακινούν-
ται στη χώρα είναι παράνοµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Το 2015 από τα λαθραία τσιγάρα, που πιάστηκαν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, το 30% πιάστηκε στην Ελλάδα. Αυτό ήταν µια αύ-
ξηση της τάξεως του 48% σε σχέση µε το 2014. Αυτό δείχνει δυο
πράγµατα: Πρώτον, δείχνει ότι οι υπηρεσίες έχουν ενεργοποι-
ηθεί και, δεύτερον, ότι το Υπουργείο, η πολιτική ηγεσία έκανε
πολύ καλή δουλειά. Δηλαδή, υπάρχει πλέον η πολιτική βούληση,
προκειµένου αυτό το φαινόµενο, που µαστίζει όλη την αλυσίδα,
που αποτελεί απώλεια εσόδων για το δηµόσιο και ταυτόχρονα
για τους επαγγελµατίες και τις επιχειρήσεις, που δραστηριοποι-
ούνται στον χώρο του καπνού, να αντιµετωπισθεί. 

Ο νόµος, που έρχεται προς ψήφιση, τι κάνει; Αυστηροποιεί το
πλαίσιο, θωρακίζει τις υπηρεσίες, αλλά ταυτόχρονα οργανώνει
και συντονίζει τις διάσπαρτες υπηρεσίες και τις αρµοδιότητές
τους. Το βασικό στον νόµο, πέραν των άλλων, είναι η ίδρυση του
Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέντρου, το οποίο αναλαµβάνει
ακριβώς αυτό, τον συντονισµό όλων των υπηρεσιών σε ένα κέν-
τρο, προκειµένου να έχουµε καλύτερους και πιο συντονισµένους
ελέγχους και αποτελέσµατα.

Βέβαια, µην ξεχνάµε, γιατί κακώς αναφέρθηκε ή από λάθος
πληροφόρηση ενδεχοµένως ότι για την καλλιέργεια καπνού
υπάρχει ειδική άδεια, η οποία εκδίδεται από το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

Θα ήθελα να επικεντρωθώ στο άρθρο 47. Το άρθρο 47, λοιπόν,
έρχεται να διορθώσει, να αναµορφώσει το ειδικό καθεστώς του
ΦΠΑ στους αγρότες. Παρατηρείται το παράλογο φαινόµενο που
έχουµε αγρότες, οι οποίοι έχουν την υποχρέωση τήρησης βιβλίων
και στοιχείων στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ για εισοδήµατα από
άλλη πηγή, ενώ για εισοδήµατα από γεωργική δραστηριότητα να
εντάσσονται στο ειδικό καθεστώς ΦΠΑ. Σε αυτές τις κατηγορίες
αγροτών γίνεται ένταξη για το σύνολο των δραστηριοτήτων ενιαία
στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ.

Η δεύτερη ρύθµιση έχει να κάνει µε την υποχρέωση έκδοσης
παραστατικών και προσµέτρησης στο συνολικό εισόδηµα και των
λιανικών πωλήσεων. Αυτό στο µεγαλύτερο ποσοστό αφορά πω-
λητές λαϊκών αγορών, οι οποίοι πουλούν λιανική. Ήδη οι άνθρω-
ποι αυτοί είναι ενταγµένοι στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ, γιατί
γνωρίζουν ότι µέσω του κανονικού καθεστώτος γίνεται ο συµψη-
φισµός. 

Να ξεκαθαρίσουµε ότι τα όρια υπαγωγής στο κανονικό καθε-
στώς δεν αλλάζουν. Παραµένει δηλαδή το όριο των 15.000 ευρώ
στον κύκλο εργασιών από πωλήσεις αγροτικών προϊόντων και το
όριο των 5.000 ευρώ από επιδοτήσεις.

Επίσης, εισάγεται η υποχρέωση -άρα και η προσµέτρηση στα
πιο πάνω ποσά- της έκδοσης ειδικού στοιχείου για παραδόσεις
αγροτικών προϊόντων ιδίας παραγωγής, αλλά και για παροχή
αγροτικών υπηρεσιών από αγρότες ειδικού καθεστώτος προς
άλλους αγρότες ειδικού καθεστώτος ή µη υποκείµενους σε φόρο
αγρότες. 

Το σύνολο των παραδόσεων, λοιπόν, είτε από αγρότες ειδικού
καθεστώτος σήµερα είτε από πώληση χοντρική είτε από πώληση
λιανική είτε από παροχή υπηρεσιών προς αγρότες ειδικού καθε-
στώτος προσµετράται πλέον στο συνολικό εισόδηµα. Όπως εί-
παµε, αυτό ήταν και ένας βασικός στόχος της Κυβέρνησης για
τον εξής λόγο, ότι ο αγρότης πρέπει να κατανοήσει τα οφέλη
στον συµψηφισµό του ΦΠΑ από την ένταξή του στο κανονικό κα-
θεστώς ΦΠΑ. 

Βέβαια, υποδεχόµαστε θετικά την τροπολογία, σύµφωνα µε
την οποία καταργείται για το 2016 η επιβολή συµπληρωµατικού
ΕΝΦΙΑ στα αγροτεµάχια. Ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας φόρος, ο οποίος
δεν µπορεί να επιβάλλεται σε παραγωγική γη. Η παραγωγική γη
είναι ένα µέσο παραγωγής. Μπορεί να επιβάλλεται φόρος επί του
προϊόντος της παραγωγής, αλλά όχι επί του µέσου παραγωγής,
που αποτελεί το αγροτεµάχιο. Για τον λόγο αυτό χαιρετίζουµε
τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Τελικά, λοιπόν, µιας και συζητάµε για τον ΕΝΦΙΑ, σε ποσοστό
άνω του 80% το ποσό των εκκαθαριστικών σηµειωµάτων, τα
οποία θα εκδοθούν το επόµενο διάστηµα για τον ΕΝΦΙΑ, θα είναι
µειωµένο ή στα ίδια επίπεδα µε πέρυσι. Είναι θέµα ηµερών να
αποδειχτεί και αυτό. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση εργάζεται
εντατικά, µε σύστηµα, µε στοχοπροσήλωση και µε βάση τις ανάγ-
κες της κοινωνίας. Παρέλαβε µια διαλυµένη κοινωνία, µια διαλυ-
µένη οικονοµία και µια διαλυµένη δηµόσια διοίκηση. 

Ξέρετε, είναι πολύ πιο εύκολο να αποδοµείς, παρά να οικοδο-
µείς. Εµείς διαλέξαµε, όµως, τον σαφώς δυσκολότερο δρόµο,
τον δρόµο της οικοδόµησης, της στήριξης των οικονοµικά ασθε-
νέστερων λαϊκών στρωµάτων και τον δρόµο της εργασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Η κ. Βαγιωνάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το λαθρεµπόριο καπνού αποτελεί µια δυσάρεστη πραγµατι-
κότητα µε πολυεπίπεδη ζηµιογόνο δράση τόσο για τους
παραγωγούς, την αγορά και τα φορολογικά έσοδα όσο και για
τη δηµόσια υγεία, αφού ο καταναλωτής χρησιµοποιεί προϊόντα,
τα οποία πιθανά ελλοχεύουν κινδύνους για την υγεία του. 

Ασχολούµενη µε τον δηµόσιο διάλογο που αναπτύχθηκε γύρω
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αυτό που διαπιστώνεται είναι
η αδιαµφισβήτητη σκοπιµότητά του, καθώς και το γεγονός ότι
όλοι οι κοινωνικοί φορείς και εταίροι συνηγορούν ότι κινείται σε
ορθή κατεύθυνση. 

Η Κυβέρνηση όλο το προηγούµενο διάστηµα έχει δείξει την
πρόθεσή της να συγκρουστεί µε παλιές αντιλήψεις στον χώρο
της φοροδιαφυγής και της διαφθοράς, βάσει ενός συνολικού
σχεδιασµού που προχωρά αθόρυβα και έχει παραγάγει ήδη απτά
αποτελέσµατα σε σχέση µε προηγούµενες χρονιές. 

Δεν είναι µόνο οι λίστες φοροδιαφυγής από τις οποίες έχει ει-
σπράξει εκατοντάδες εκατοµµύρια ήδη, είναι και άλλες αποσπα-
σµατικές ενέργειες που νοικοκύρεψαν τα οικονοµικά του κράτους,
βάζοντας φρένο σε αθέµιτες και µη δαπάνες δεκαετιών, σε επιµε-
λώς ατηµέλητες ρυθµίσεις και σε κατακερµατισµένους µηχανι-
σµούς.

Δεν χρειάζεται να θυµίσω την πρωτοβουλία πριν από λίγους
µήνες, να πάρουµε δηλαδή την εκτύπωση της ταινίας ασφαλείας
τσιγάρων από ιδιώτη, που του είχε δοθεί από το κράτος µέχρι
σήµερα και να την δώσουµε στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ήταν τότε που ανακαλύψαµε πως η Τράπεζα της Ελλάδας
υπολόγισε ότι για την ετήσια ταινία παραγγελιών απαιτείται η ει-
σαγωγή εκατό πενήντα τόνων ειδικού χαρτιού, ενώ µέχρι πρότι-
νος η παραγγελία αφορούσε διακόσιους πενήντα τόνους. 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο, επίσης, το γεγονός πως εντός του
2015 υπήρξε εντυπωσιακή αύξηση, της τάξης του 48%, στις κα-
τασχέσεις λαθραίων τσιγάρων. Κι αν αυτό το νούµερο δεν λέει
τίποτα, να πούµε ότι οι αναλογούντες φόροι και δασµοί που αν-
τιστοιχούν στο σύνολο των κατασχεθέντων τσιγάρων ανέρχονται
περίπου στα 115.000.000 ευρώ. 

Αυτό το θετικό αποτέλεσµα είναι προϊόν πολιτικής βούλησης,
καθώς και της συνακόλουθης µεγάλης αναδιάρθρωσης και ανα-
διοργάνωσης των αρµόδιων ελεγκτικών µηχανισµών, µε στόχο
περισσότερη αποτελεσµατικότητα. Δεν µιλάµε για επανάσταση,
αλλά για µικρά και σταθερά βήµατα, για κινήσεις απαραίτητες
που, δυστυχώς, καµµιά από τις προηγούµενες κυβερνήσεις δεν
φρόντισε να προχωρήσει. 

Και αυτό για το οποίο αναρωτιόµαστε είναι γιατί δεν προχώ-
ρησε τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και το ΠΑΣΟΚ στο µητρώο
διακινητή καπνικών προϊόντων. Γιατί δεν δηµιούργησαν ποτέ ένα
συντονιστικό όργανο για την πάταξη του λαθρεµπορίου; Γιατί δεν
εκσυγχρονίστηκε η νοµοθεσία; Όλα αυτά δεν κοστίζουν, αλλά
νοµίζω ότι αυτό που απαιτούν είναι θέληση. Αντίθετα, στο παρελ-
θόν ξεγυµνώθηκαν οι τελωνειακές υπηρεσίες και αφέθηκαν
απροστάτευτα τα συνοριακά περάσµατα. 

Είναι χαρακτηριστικό πως στα σύνορα µε τη Βουλγαρία, από
τη µεριά των γειτόνων, θα δούµε µηχανές χ-ray, γεφυροπλάστιγ-
γες και σύστηµα καταγραφής πινακίδων, ενώ κάτι τέτοιο σε εµάς
δεν υπάρχει. 

Ακόµα χειρότερα, άκουσα τον κ. Αλεξιάδη να µας ενηµερώνει
πως η γεφυροπλάστιγγα που έγινε δωρεά στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών από την Εθνική Συνοµοσπονδία Εµπορίου Βορείου Ελ-
λάδας παρέµενε επί χρόνια στις αποθήκες, για να τοποθετηθεί

τελικά από εµάς, από την Κυβέρνησή µας. 
Όµως, η Κυβέρνηση από τις πρώτες µέρες που ανέλαβε είχε

ως στόχο να ανατρέψει αυτήν την πορεία-κατήφορο, παρά την
κατάσταση που επικρατούσε στους οργανισµούς, τις απειλές και
την οικονοµική ασφυξία. Αυτά δεν µας σταµάτησαν. Αντίθετα,
έστω και µε καθυστέρηση –και αυτό είναι κάτι που υπογραµµίζω-
έρχεται προς ψήφιση το παρόν νοµοσχέδιο πραγµατοποιώντας
ένα ακόµα βήµα στη µάχη καταπολέµησης της παράνοµης εµ-
πορίας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών. 

Αυτό θα γίνει ενσωµατώνοντας σχετικές οδηγίες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, εισάγοντας την ιχνηλασιµότητα, πραγµατοποιών-
τας αλλαγές στον Τελωνειακό Κώδικα, ιδρύοντας συντονιστικό
κέντρο για την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου γενικότερα και
στήνοντας για πρώτη φορά ενιαίο µητρώο εφοδιαστικής αλυσί-
δας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών.

Ουσιαστικά δηλαδή αναβαθµίζουµε πλήρως το υπάρχον πλαί-
σιο και εισάγουµε νέους θεσµούς, που σε συνδυασµό µε άλλες
ενέργειες των προηγούµενων µηνών θα µπορέσει να κλείσει νο-
µικά και άλλα κενά σφίγγοντας ερµητικά τον κλοιό γύρω από τη
δράση λαθρεµπόρων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω και να κα-
ταστεί σαφές ότι το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει ένα υπαρκτό πρό-
βληµα όχι συνολικά, αλλά θέτει νοµοθετικές βάσεις για να δοθεί
µια ανάσα. Ανάσα για τα δηµόσια ταµεία, τους παραγωγούς και
τους πωλητές. 

Με την ψήφιση και ολοκλήρωση των παραπάνω µέτρων, θα
µπορούµε να πιάσουµε εκείνους τους στόχους και τις εκτιµήσεις
που ακούστηκαν από πολλούς φορείς και θα µπορέσουµε να ει-
σπράξουµε χρήµατα. Οι ψύχραιµοι υπολογισµοί κάνουν λόγο για
πάνω από 0,5 δισεκατοµµύριο τον χρόνο. Προηγουµένως έγινε
λόγος για 800.000.000 ευρώ, που µέχρι σήµερα στερούνταν οι
φορολογούµενοι κα την καρπώνονταν οι λαθρέµποροι. Αυτό θα
γίνει µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου. Εποµένως νοµίζω ότι είναι
προς όφελος όλων να έχει τη µεγαλύτερη δυνατή αποδοχή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε, κυρία Βαγιωνάκη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κόνσολας, αλλά είναι απών. 
Ο κ. Σαχινίδης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερθώ µόνο στο κοµµάτι που
έχει σχέση µε τα καπνικά, γιατί πιστεύω ότι είναι πάρα πολύ σο-
βαρό, καθότι κατάγοµαι και από µια περιοχή η οποία ως επί το
πλείστον καλλιεργούσε και παρήγαγε καπνό.

Ο µόνος τρόπος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να παταχθεί
το παρεµπόριο και η φοροδιαφυγή από τα καπνικά προϊόντα
είναι πολύ απλός. Σε πρώτη φάση είναι η µείωση της λιανικής
τιµής τους και σε αµέσως επόµενη φάση η αύξηση του ποσο-
στού των κερδών και των παραγωγών των καπνού, αλλά και των
περιπτερούχων και των ψιλικατζήδων-λιανοπωλητών. Δεν είναι
δυνατόν από τα χρήµατα που πληρώνει ο καταναλωτής το 87%
αυτών των χρηµάτων να πηγαίνει σε φόρους. 

Εδώ τι βλέπουµε για άλλη µία φορά; Βλέπουµε µία υπερεί-
σπραξη από την πλευρά του ελληνικού κράτους για µικρό χρο-
νικό διάστηµα, µακροπρόθεσµα, όµως, αυτά τα χρήµατα
µειώνονται. Και δεν µειώνονται απλά σταδιακά. Κάποια στιγµή
θα σταµατήσουν να υπάρχουν έσοδα από τις πωλήσεις καπνού
και οι λόγοι είναι πολλοί. 

Έχουν κλείσει χιλιάδες επιχειρήσεις καπνικών προϊόντων. Κι
εδώ θα πρέπει να διευκρινίσουµε ότι όταν δινόντουσαν οι άδειες
στους περιπτερούχους, ήταν αποκλειστικά και µόνο για πώληση
καπνικών προϊόντων. Για το ότι σε αρκετά µεγάλο χρονικό διά-
στηµα αναγκάστηκαν αυτοί οι περιπτερούχοι, λόγω του ότι µεί-
ωνε το ελληνικό κράτος τα ποσοστά των κερδών τους, να βάλουν
κι άλλα είδη προς πώληση µέσα, ούτως ώστε να είναι βιώσιµες
οι περιουσίες τους, δεν έχουν απολύτως καµµία ευθύνη.

Αυτή η υπερείσπραξη, όπως σας είπα, θα είναι για πολύ µικρό
χρονικό διάστηµα. Επίσης, αφού υπάρχουν µέτρα τα οποία
έχουν ψηφιστεί και από τη σηµερινή συγκυβέρνηση και από τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, τα οποία µειώνουν τα έσοδα των
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Ελλήνων πολιτών, είναι λογικό ότι κάποιοι θα σταµατήσουν να
καπνίζουν κι αυτό θα ήταν καλό, αλλά δυστυχώς η πλειοψηφία
αυτών που σταµατούν να αγοράζουν καπνικά προϊόντα απευθύ-
νεται σε ανθρώπους οι οποίοι µπορούν να τους τα προσφέρουν
σε πολύ χαµηλότερη τιµή και σίγουρα είναι αµφιβόλου προελεύ-
σεως σε ό,τι αφορά την υγεία τους.

Το ποσοστό κέρδους των λιανοπωλητών συνεχίζει να είναι
ανύπαρκτο. Και εδώ είναι το κοµµάτι ότι οι λιανοπωλητές, οι πε-
ριπτεράδες και οι ψιλικατζήδες, θα µπορούσαν να συνεισφέρουν
στην πάταξη του λαθρεµπορίου. Δώστε προσοχή, κύριοι Υπουρ-
γοί. Οι λιανοπωλητές αφού το κέρδος τους µειώνεται, αυτοί µε
τη σειρά τους επιδεικνύουν µια αδιαφορία για το αν θα υπάρχει
λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων και δεν καταγγέλλουν οι ίδιοι
τις παραβατικές συµπεριφορές, αφού δεν θίγονται τα συµφέ-
ροντά τους. 

Αποτέλεσµα αυτής της λάθος πολιτικής, όπως σας είπα, ήταν
το να κλείσουν περίπου το 80% αυτών των επιχειρήσεων του κλά-
δου του λιανικού εµπορίου, λόγω του ότι ήταν πλέον ασύµφορο
το να συνεχίσουν να λειτουργούν. Και θυµάστε όλοι σας πολύ
καλά ότι το περίπτερο σε κάθε γειτονιά δεν ήταν ότι απλά συνει-
σέφερε σε έσοδα για µια οικογένεια, ήταν κάτι παραδοσιακό για
την Ελλάδα µας.

Αναφέρθηκαν πολλοί οµιλητές προηγουµένως για τη βόρειο
Ελλάδα και για τη Βουλγαρία, εγώ θα συµπληρώσω και για τα
Σκόπια, και θα σας εξηγήσω, κύριοι Υπουργοί, πώς γίνεται το λα-
θρεµπόριο στην πατρίδα µας. Αλλά δεν είναι µόνο το λαθρεµπό-
ριο, γιατί η Βουλγαρία είναι χώρα η οποία είναι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Τι συµβαίνει, όµως, εδώ; Εδώ έχουµε τρία φαινόµενα. Το ένα
είναι η παράνοµη εισαγωγή καπνικών προϊόντων από τα Σκόπια,
λόγω της χαµηλής τιµής. Και µην ξεχνάτε ότι είναι πάρα πολλοί
Έλληνες από τη βόρειο Ελλάδα, λόγω και των καζίνο που υπάρ-
χουν, οι οποίοι τακτικά, σχεδόν σε καθηµερινή βάση, πηγαίνον-
τας εκεί για να διασκεδάσουν, φέρνουν µαζί τους παράνοµα
καπνικά προϊόντα. Το άλλο φαινόµενο είναι µε τα φορτηγά που
δραστηριοποιούνται και φέρνουν πάλι αφορολόγητα λαθραία κα-
πνικά προϊόντα. Και η τρίτη περίπτωση είναι αυτή που σας ανέ-
φερα µε τη Βουλγαρία. 

Εδώ τι συµβαίνει µε τη Βουλγαρία; Δυστυχώς µε τη Βουλγαρία
είναι νόµιµα. Ο φόρος στη Βουλγαρία στα καπνικά προϊόντα
επειδή είναι χαµηλός, από τη στιγµή που αγοράζουνε το προϊόν
καταβάλλοντας τον φόρο, µε την ταινία του φόρου επάνω, είναι
νόµιµο. Εδώ θα πρέπει να δώσετε προσοχή και να θεσπίσετε ένα
όριο εις ό,τι αφορά την αγορά, έστω και τη νόµιµη από πλευράς
Βουλγαρίας σε καπνικά προϊόντα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Δεν µπορεί δηλαδή, να πάω εγώ στη Βουλγαρία, να αγοράσω
εκατό πακέτα τσιγάρα, τα οποία, αφού πληρώνω τον φόρο, είναι
νόµιµο να τα φέρω στην Ελλάδα, αλλά η τιµή τους είναι τόσο χα-
µηλή που κάλλιστα θα µπορούσα να κάνω λαθρεµπόριο πάνω σ’
αυτό.

Εδώ θα πρέπει να καταθέσετε µια τροπολογία, έτσι ώστε να
τεθεί όριο στο πόσα µπορεί να έρχονται ακόµα και νόµιµα από
τρίτες χώρες. 

Ένα από τα βασικά εξαγωγικά προϊόντα της πατρίδας µας
ήταν ο καπνός, προϊόν το οποίο σε σχέση µε άλλα αγροτικά προ-
ϊόντα απέδιδε αρκετά χρήµατα, ώστε να µπορεί µια οικογένεια,
καλλιεργώντας λίγα σχετικά στρέµµατα, να µπορεί βιοποριστικά
να έχει µια αξιοπρεπή διαβίωση και αυτό έχει άµεση σχέση µε το
λαθρεµπόριο. 

Εδώ και κάποια χρόνια έχει σταµατήσει η καλλιέργεια του κα-
πνού, επειδή η «καλή µας» Ευρωπαϊκή Ένωση έκρινε ότι θα πρέ-
πει να σταµατήσει η καλλιέργειά του και να επιδοτηθούν οι
παραγωγοί, παίρνοντας επιδότηση για να µην παράγουν, αντί να
τους δοθεί αυτή η επιδότηση για εκσυγχρονισµό των µηχανηµά-
των και των εγκαταστάσεών τους, ώστε όλο αυτό να λειτουργή-
σει ως κίνητρο για να απασχοληθούν περισσότεροι νέοι
άνθρωποι στον κλάδο της γεωργίας. 

Κατέστρεψαν, λοιπόν, όλες οι Κυβερνήσεις που προηγήθηκαν

κατ’ αυτόν τον τρόπο τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής της Ελ-
λάδος. Έχετε υπ’ όψιν σας ότι µε την καλλιέργεια του καπνού
υπήρχε µια εσωτερική µετανάστευση κατά την περίοδο συγκο-
µιδής των καπνών, η οποία έδινε για µεγάλο χρονικό διάστηµα
οικονοµική ανάσα σε περιοχές, όπου δεν είχαν σχέση µε τον
καπνό. Μάλιστα, αυτός ο χρόνος άγγιζε τα � του έτους χρονικά,
δηλαδή περίπου εννέα µήνες, που αντιστοιχεί στον κύκλο εργα-
σιών που απαιτείται από τη στιγµή που ξεκινούσε η φυτεία µέχρι
και τη συσκευασία του προϊόντος, το οποίο θα κατέληγε στην τε-
λική επεξεργασία του. 

Δόθηκαν επιδοτήσεις µε λάθος τρόπο. Πρέπει να προσέχετε
όταν κάνετε συµφωνίες µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι επιδοτή-
σεις θα πρέπει να δίδονται µε έναν και µοναδικό γνώµονα. Κα-
νείς, µα κανείς, δεν δίνει τζάµπα χρήµατα. Δεν είναι δυνατόν να
πληρώνεται κάποιος για να µην παράγει!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Έχετε υπ’ όψιν σας ότι η περιοχή από όπου κατάγοµαι -ο κάµ-

πος των Γιαννιτσών- παρήγαγε το 80% των καπνών τύπου Μπέρ-
λεϊ πανελλαδικά. Σήµερα, λοιπόν, µετά από πολλά χρόνια
δειλά-δειλά κάποιοι παραγωγοί άρχισαν και πάλι να δοκιµάζουν
να ξανακαλλιεργήσουν τον καπνό, παίρνοντας το ρίσκο αποκλει-
στικά µόνοι τους, χωρίς να υπάρχει κάτι σίγουρο στην απόπειρά
τους, χωρίς να υπάρχει κρατική µέριµνα ή κάποια εγγύηση απορ-
ρόφησης του προϊόντος τους. 

Οι ποικιλίες καπνού οι οποίες καλλιεργούντο ήταν τα καπνά
Μπέρλεϊ τα Βιρτζίνια και τα γνωστά Μπασµάδες, τα µικρά. Το
χρονικό διάστηµα που η Ελλάδα δεν παρήγαγε καπνά –και εδώ
είναι το παράλογο και το οξύµωρο- εισήγαγε από τρίτες χώρες,
όπως η Τουρκία και άλλες λατινικές χώρες. Τα τελευταία χρόνια
εισαγάγαµε καπνό από την Ολλανδία, η οποία δεν παράγει
καπνό, αλλά έφερνε καπνό από χώρες που ήταν πρώην αποικίες
της, όπου και το κόστος παραγωγής ήταν µικρότερο. 

Εδώ θα µπορούσαµε να συνδέσουµε το κλείσιµο των εργοστα-
σίων βιοµηχανικών λιπασµάτων, που έπαιζαν πολύ µεγάλο ρόλο
στο κόστος παραγωγής του καπνού. Όλα αυτά συντέλεσαν στην
καταστροφή του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής. 

Κλείνοντας, η Χρυσή Αυγή θεωρεί ότι υπάρχει µόνο µια λύση:
Με τα κέρδη, τα οποία θα προκύψουν από την εξόρυξη και την
εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων και των µεταλλευµάτων θα
επιδοτηθεί ο πρωτογενής τοµέας παραγωγής από τον κρατικό
προϋπολογισµό και όχι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία -
όπως σας είπα και πριν- δεν χαρίζει ποτέ λεφτά. Αυτό θα αποτε-
λέσει βασικό παράγοντα στην πάταξη όλων των φαινοµένων, που
συζητάµε σήµερα, της φοροδιαφυγής από πώληση παράνοµων
προϊόντων. 

Όσο εσείς νοµοθετείτε µέτρα, τα οποία επιβαρύνουν οικονο-
µικά τους Έλληνες πολίτες, τόσο θα τους ωθείτε σε παραβατικές
συµπεριφορές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τα καπνικά

προϊόντα, που εισάγεται προς συζήτηση και ψήφιση στην Ολο-
µέλεια της Βουλής αποτελεί την προσαρµογή στην εθνική νοµο-
θεσία της οδηγίας 2014/40 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Είναι δεδοµένο ότι υπάρχει ένα τεράστιο δηµοσιονοµικό κό-
στος από το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων. Το πρόβληµα
αυτό δεν αντιµετωπίζεται µε αποσπασµατικά µέτρα. Απαιτεί συ-
νεχή προσπάθεια, διαρκή αξιολόγηση,  επικαιροποίηση του νο-
µικού και θεσµικού πλαισίου αλλά και ενίσχυση των ελεγκτικών
µηχανισµών. Το ζήτηµα αυτό µπορεί να αποτελέσει κοινό πεδίο
για τη συνεργασία, τη συνεννόηση και τη συναίνεση όλων των
πολιτικών δυνάµεων. 

Η πρόθεση συναίνεσης εκφράστηκε έµπρακτα από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Εµείς θα στηρίξουµε τις διατάξεις της συγκεκριµένης
οδηγίας 2014/40 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Στηρίζουµε, επίσης, τη δηµιουργία και τη λειτουργία του Εθνι-
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κού Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέντρου για την Καταπολέ-
µηση της Λαθρεµπορίας Καπνικών, Καυσίµων και Αλκοολούχων
Προϊόντων. 

Οι λεκτικές διακηρύξεις για την πάταξη του λαθρεµπορίου κα-
πνικών προϊόντων δεν αρκούν. Ούτε φυσικά αρκούν οι τροποποι-
ήσεις του Τελωνειακού Κώδικα και η προσαρµογή της
συγκεκριµένης ευρωπαϊκής οδηγίας στην ελληνική νοµοθεσία.

Το µεγάλο ζητούµενο είναι η ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανι-
σµών και η θωράκισή τους, γιατί αυτοί θα κληθούν να δώσουν τη
µάχη για την πάταξη του λαθρεµπορίου. Από εκεί και πέρα, δεν
θεωρώ µόνο απαράδεκτη την κατάθεση τροπολογιών τη δωδε-
κάτη, κυριολεκτικά, ώρα από την Κυβέρνηση. Θεωρώ ότι δεί-
χνουν το µέγεθος της ανεπάρκειας, της ανικανότητας και της
προχειρότητας µε την οποία η Κυβέρνηση ασκεί διοίκηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις των τελευταίων ηµε-
ρών, όσον αφορά τον ΕΝΦΙΑ, αποδεικνύουν ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση δεν διαθέτει ίχνος αξιοπιστίας.

Πιστεύετε ότι µπορείτε ακόµα να κοροϊδεύετε τους πολίτες; 
Ο κ. Τσίπρας, αφού υφάρπαξε την ψήφο των πολιτών υποσχό-

µενος την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, έκανε το ακριβώς αντίθετο, αύ-
ξησε τον ΕΝΦΙΑ. Και τώρα η Κυβέρνηση επιχειρεί να συµµαζέψει
τα ασυµµάζευτα. 

Κύριε Υπουργέ, σας είχαµε προειδοποιήσει ότι µε όλα αυτά
που φέρατε και ψηφίσατε προέκυπταν µεγάλες επιβαρύνσεις για
τη συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών από τον ΕΝΦΙΑ. Μας δια-
ψεύδατε. Το θυµάστε. Τώρα τι κάνετε; Έρχεστε και µας επιβε-
βαιώνετε. Αναστέλλετε για έναν χρόνο τον συνυπολογισµό των
αγροτεµαχίων στον συµπληρωµατικό φόρο και για πρώτη φορά
υπάρχει έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους που υπο-
λογίζει το κόστος στα 230 εκατοµµύρια ευρώ. Στον νόµο που φέ-
ρατε, όµως, τον περασµένο Μάιο δεν προέβλεπε  επιβάρυνση η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου. 

Εδώ και δύο µήνες σας ζητούσαµε να µας δώσετε στοιχεία για
την ποσοτικοποίηση των στόχων για τον ΕΝΦΙΑ. Δεν τα δίνατε
όµως. Οι λόγοι είναι ευνόητοι. Εάν τα δίνατε, θα αποκαλυπτόταν
µία από τις µεγαλύτερες απάτες αυτής της Κυβέρνησης, η αύ-
ξηση του ΕΝΦΙΑ. Δεν µιλάµε πλέον για αυταπάτες, αλλά για µια
κυνική εξαπάτηση των πολιτών. 

Η Κυβέρνηση είναι σε πλήρη σύγχυση, γιατί ακόµα και αν ανα-
σταλεί για ένα έτος ο συνυπολογισµός των αγροτεµαχίων στον
συµπληρωµατικό φόρο, η αύξηση του ΕΝΦΙΑ είναι µεγάλη. Θα
τη δουν οι πολίτες στα εκκαθαριστικά τους. Γιατί; Μα για όλα
αυτά που φέρατε και ψηφίσατε και αποτελούν νέες και δυσβά-
σταχτες επιβαρύνσεις για τον ΕΝΦΙΑ, τον ΕΝΦΙΑ που θα καταρ-
γούσατε, αλλά τελικά τον αυξήσατε. 

Να σας θυµίσω όλα αυτά που ψηφίσατε και οδηγούν στην αύ-
ξηση του ΕΝΦΙΑ:

Το αφορολόγητο όριο για τον συµπληρωµατικό φόρο το µει-
ώσατε στις 200.000 ευρώ έναντι των 300.000 ευρώ που ήταν
µέχρι πέρσι, ενώ ταυτόχρονα αυξήσατε τους φορολογικούς συν-
τελεστές στον συµπληρωµατικό φόρο. Καταργήσατε την έκ-
πτωση 20% για τα κενά, µη ηλεκτροδοτούµενα ακίνητα.
Αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ έως 25% για τα οικόπεδα. Επιβάλατε συµ-
πληρωµατικό φόρο και στα ιδιοχρησιµοποιούµενα ακίνητα των
επιχειρήσεων. Αυτός ο λογαριασµός έρχεται και θα είναι βαρύς
για τους πολίτες.

Βαρύς, όµως, είναι και ο λογαριασµός από τον φόρο εισοδή-
µατος, αφού ο µέσος όρος του φόρου που πληρώνει ο µέσος
Έλληνας πολίτης το 2016 διαµορφώνεται στα 1.514 ευρώ έναντι
1.310 ευρώ που ήταν πέρσι. Σε όλα αυτά πρέπει να προσθέσουµε
την αύξηση της προκαταβολής φόρου για ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και αγρότες, τη µετατροπή σε µόνιµο φόρο της έκτακτης
εισφοράς αλληλεγγύης, µε παράλληλη αύξηση των συντελεστών
της, και τις αυξήσεις στον ΕΝΦΙΑ.

Εξακολουθείτε, κύριε Υπουργέ, να επιµένετε ότι δεν υπάρχει
αύξηση στον ΕΝΦΙΑ; 

Δεν θα υπάρξουν επιβαρύνσεις από τη µείωση του αφορολο-
γήτου ορίου από τα 300.000 ευρώ στα 200.000 ευρώ στον συµ-
πληρωµατικό φόρο;

Δεν θα υπάρξουν επιβαρύνσεις από την αύξηση των συντελε-
στών για τα οικόπεδα; Από την κατάργηση των απαλλαγών στα

ειδικά κτήρια; Από τη φορολόγηση των ιδιοχρησιµοποιούµενων
ακινήτων των επιχειρήσεων που φορολογούνται για πρώτη φορά
και των µη ηλεκτροδοτούµενων ακινήτων;

Εξακολουθείτε να υποστηρίζετε ότι δεν αυξήθηκε ο ΕΝΦΙΑ;
Υποµονή τότε, γιατί σε λίγες ηµέρες, όταν έρθουν τα εκκαθαρι-
στικά, θα δούµε πόσοι από εσάς θα µπορούν να κυκλοφορούν,
πόσοι θα µπορούν να βγουν από τα σπίτια τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει έλλειµµα σχε-
δίου και σοβαρότητας. Θα µπορούσε να µην καταφεύγει στην
εύκολη λύση της επιβολής νέων φόρων ή της αύξησης των
φόρων. Πώς; Με την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Με τις
ρυθµίσεις που έφερε η Κυβέρνηση από τον περασµένο Οκτώ-
βριο δίνει κίνητρα σε κάποιον να µην εκδίδει αποδείξεις και να
φοροδιαφεύγει. Αντί να επαναφέρετε αυτοτελή πρόστιµα για
κάθε περίπτωση ή έστω ανά έλεγχο µη έκδοσης αποδείξεων ή
φορολογικών στοιχείων, εσείς συνεχίζετε να επιβάλλετε το πρό-
στιµο του 50% της αξίας του ΦΠΑ του µη εκδοθέντος φορολογι-
κού στοιχείου, θέτοντας ελάχιστο όριο προστίµου τα 250 ευρώ.
Αυτό ισχύει µόνο για επιχειρήσεις και επαγγελµατίες που υπά-
γονται σε καθεστώς ΦΠΑ. 

Κλείνετε το µάτι στη φοροδιαφυγή και την ίδια ώρα αυξάνετε
τους φόρους. Είναι δεδοµένο, επίσης, ότι µετατρέψατε σε νοµο-
σχέδιο «κουρελού» το νοµοσχέδιο για τα καπνικά προϊόντα µε
τις δώδεκα τροπολογίες που καταθέσατε, µε διατάξεις που επι-
βεβαιώνουν ότι η Κυβέρνηση αυτοσχεδιάζει, έχει στρατηγική ει-
κοσιτετράωρου, είναι στη λογική τού βλέποντας και κάνοντας. 

Επιβεβαιώνονται µε την παράταση της παραγραφής για τον
καταλογισµό φόρου στις ανέλεγκτες υποθέσεις όλα όσα σας λέ-
γαµε το προηγούµενο διάστηµα για τα προβλήµατα που δηµι-
ουργήθηκαν στους φορολογικούς ελέγχους µε τη διάλυση του
ΣΔΟΕ. 

Θεωρώ απαράδεκτη τη διάταξη για τις επιλογές προϊσταµένων
στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, όπου ουσιαστικά κα-
ταργούνται οι διαδικασίες αναγνώρισης συναφούς προϋπηρεσίας
στον ιδιωτικό τοµέα. Πρόκειται για µια σκανδαλώδη διάταξη, που
καταλύει την έννοια της αξιοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας,
κανείς πλέον δεν σας πιστεύει. Η Κυβέρνηση βρίσκεται σε πλήρη
αντίθεση µε την πραγµατικότητα. Διαλύει την πραγµατική οικο-
νοµία µε τη διαρκή και εκτός πάσης λογικής υπερφορολόγηση
των πάντων. 

Είναι µια Κυβέρνηση µειοψηφίας, µε όλη τη σηµασία της
λέξης. Ευτελίζει τους θεσµούς και το ίδιο το Σύνταγµα. Είναι µια
Κυβέρνηση που είναι ικανή να κάνει τα πάντα, προκειµένου να
παραµείνει στην εξουσία έστω και για µια µέρα παραπάνω. Είναι
µια Κυβέρνηση που συνιστά ατύχηµα και δυστύχηµα για τη χώρα
και τους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Ποτέ άλλοτε η χώρα δεν διέθετε έναν Πρωθυπουργό µε τόσο

µεγάλο έλλειµµα πολιτικής ηθικής και περίσσευµα πολιτικού αµο-
ραλισµού. Δεν διστάζει να χρησιµοποιεί ως πολιτικό παίγνιο
ακόµα και το ίδιο το Σύνταγµα. Ο κ. Τσίπρας έγινε Πρωθυπουρ-
γός µε τα ψέµατα. Τα ψέµατα, όµως, τελειώνουν εδώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελευ-

ταίος οµιλητής είναι ο κ. Μεϊκόπουλος. Μετά θα µιλήσουν οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Έχει ήδη ζητήσει τον λόγο ο κ.
Δανέλλης από το Ποτάµι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο Υπουργός δεν θα µιλήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν

ξέρω. Όταν ζητήσει τον λόγο. 
Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάτι παραπάνω από προφα-

νές ότι η φορολογική επιβάρυνση συνιστά ίσως και από τα µεγα-
λύτερα προβλήµατα -µαζί µε αυτό της ανεργίας- που µαστίζουν
σήµερα την ελληνική κοινωνία. 
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Παρά τις προσπάθειες αυτής της Κυβέρνησης να καταµερι-
στούν, µε όσο το δυνατόν πιο δίκαιο τρόπο, τα φορολογικά βάρη,
δεν παύει να είναι ένα οξύτατο πρόβληµα, το οποίο οφείλει να
αντιµετωπιστεί µε τον πιο δραστικό τρόπο στη συνέχεια. 

Κατά τη γνώµη µου το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το σηµερινό,
προς αυτήν, ακριβώς, την κατεύθυνση στοχεύει. Για να µπορέ-
σουµε κάποια στιγµή στο µέλλον να συµπιέσουµε προς τα κάτω
τους φορολογικούς συντελεστές, δύο πράγµατα πρέπει να συµ-
βούν, αφ’ ενός να διευρυνθεί προφανώς η φορολογική βάση και
αφ’ ετέρου να παταχθεί η φοροδιαφυγή, αλλά και το λαθρεµπό-
ριο στα καύσιµα, τα ποτά και τα καπνικά προϊόντα. 

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο εισάγεται και εφαρµόζεται
ένα ενιαίο, αυστηρό και τεχνολογικά προηγµένο πλαίσιο για τον
τελωνειακό έλεγχο και την πάταξη της λαθρεµπορίας στα κα-
πνικά προϊόντα. Πραγµατοποιείται, λοιπόν, µια βαθιά, δραστική,
θα έλεγα, τοµή στο κατεστηµένο του λαθρεµπορίου των καπνι-
κών, που µαστίζει χρόνια τώρα την ελληνική αγορά και επιδιώκει,
µέσω του ελέγχου και της συνεχούς παρακολούθησης των προ-
ϊόντων καπνού και της διασυνοριακής συνεργασίας µε τα άλλα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να αντιµετωπίσει αποτε-
λεσµατικά το λαθρεµπόριο και να καθιερώσει ένα καθεστώς νο-
µιµότητας και ισονοµίας στην παραγωγή και διακίνηση των
καπνικών προϊόντων. 

Υπάρχει µια πολύ συγκεκριµένη διαδροµή, η οποία βγαίνει
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο και έχει τους εξής σταθµούς. Σύ-
στηµα αδειοδότησης για την εισαγωγή και εξαγωγή προϊόντων
καπνού από και προς άλλα κράτη-µέλη, θέσπιση του Ενιαίου Κεν-
τρικού Μητρώου Εφοδιαστικής Αλυσίδας Καπνού και Βιοµηχα-
νοποιηµένων Καπνών στο πληροφορικό σύστηµα τελωνειακών
ηλεκτρονικών υπηρεσιών και τον µοναδικό αριθµό µητρώου δια-
κινητή καπνικών προϊόντων, απαγόρευση πωλήσεων προϊόντων
καπνού διασυνοριακά εξ αποστάσεως ή µέσω του διαδικτύου,
εφαρµογή της ιχνηλασιµότητας του προϊόντος, δηλαδή την το-
ποθέτηση στο προϊόν καπνού του µοναδικού αναγνωριστικού κω-
δικού και του ειδικού χαρακτηριστικού ασφαλείας, έτσι ώστε το
προϊόν να έχει ταυτότητα, να µπορεί να ανιχνεύεται και να µπορεί
να παρακολουθείται αυτόµατα καθ’ όλη τη διάρκεια της διακίνη-
σής του, σύσταση του συντονιστικού επιχειρησιακού κέντρου
υπό τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, µε σκοπό τον συν-
τονισµό όλων των αρµόδιων αρχών και όλων των σχετικών πλη-
ροφοριών για την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου καπνικών
και, τέλος, θέσπιση του τελωνειακού συστήµατος πληροφοριών
για την παρατήρηση, αναφορά, διακριτική παρακολούθηση της
συνεργασίας µεταξύ των τελωνείων των κρατών-µελών, καθώς
και αυτής των τελωνείων των κρατών-µελών µε την Ευρωπαϊκή
Αστυνοµία και την Ευρωπαϊκή Δικαστική Αστυνοµία. 

Στην ουσία, διαµορφώνεται και εξειδικεύεται το πεδίο του εµ-
πορίου των καπνικών και επεκτείνεται η παρέµβαση και ο κρατι-
κός έλεγχος σε όλες τις φάσεις διακίνησης του προϊόντος
καπνού, ενώ ταυτόχρονα αναβαθµίζονται και οι δοµές ελέγχου
και επίβλεψης του κρατικού µηχανισµού για την καταπολέµηση
του λαθρεµπορίου.

Καθίσταται, εποµένως, φανερό ένα σηµαντικό και, κατά τη
γνώµη µου, ποιοτικό στοιχείο, ότι οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες
και παρεµβάσεις της συγκεκριµένης Κυβέρνησης κινούνται προς
την κατεύθυνση της νοµιµότητας του ενιαίου και ισχυρού κρατι-
κού ελέγχου. 

Οι διατάξεις, λοιπόν, του παρόντος σχεδίου νόµου αναδιαρ-
θρώνουν, αναβαθµίζουν και ενισχύουν το σύστηµα του τελωνει-
ακού ελέγχου και για πρώτη φορά δηµιουργούν ένα ευρύ πεδίο
παρακολούθησης και επιτήρησης εµπορίας των καπνικών προ-
ϊόντων, στοχεύοντας σε ένα πράγµα: στην εκµηδένιση του λα-
θρεµπορίου στον τοµέα αυτό.

Ιδιαίτερα ο θεσµός της ιχνηλασιµότητας, που προβλέπεται στο
παρόν νοµοσχέδιο, δίνει τη δυνατότητα στον κρατικό φορέα να
παρακολουθεί, καθ’ όλη την πορεία της διακίνησης, τα προϊόντα
καπνού και να ανιχνεύει τα λαθραία προϊόντα άµεσα και σε κάθε
φάση της διακίνησης.

Έτσι, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό, µε τη βαθιά τοµή, που επι-
τελεί στο πρόβληµα του λαθρεµπορίου των καπνικών, κάνει τρία
πολύ σηµαντικά πράγµατα. Αναδιαρθρώνει και διαµορφώνει

νέους ελεγκτικούς διοικητικούς φορείς, εναρµονίζει την εγχώρια
νοµοθεσία µε τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές και αναµορ-
φώνει και βελτιστοποιεί το φορολογικό πλαίσιο.

Αποτελεί, λοιπόν, σαφές και σταθερό βήµα προς την αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση χρόνιων προβληµάτων που µαστίζουν την
αγορά συγκεκριµένων προϊόντων και έναν ακόµα µικρό, αν θέ-
λετε, λίθο στην άσκηση της σοβαρής και υπεύθυνης πολιτικής
που ακολουθεί αυτή η Κυβέρνηση.

Με σταθερό ρυθµό, λοιπόν, προωθούµε τις πολιτικές µας δε-
σµεύσεις και τις νοµοθετικές µας επιλογές, επαναφέροντας στο
πολιτικό προσκήνιο κάτι που είχε απολεσθεί στο παρελθόν, τις
αξίες της νοµιµότητας, της διαφάνειας και του κράτους δικαίου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Ποτάµι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ο Υπουργός πότε θα µιλήσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα ζη-

τήσει τον λόγο µετά, απ’ ό,τι πληροφορήθηκα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανοχή του κράτους σε κάθε

πράξη βίας και ανοµίας, χουλιγκανισµού και καταστροφής δηµό-
σιας περιουσίας στο όνοµα µιας περίεργης αντίληψης περί µη
εκδήλωσης αυταρχισµού, όχι µόνο δεν προστατεύει τη δηµοκρα-
τία και την κοινωνική γαλήνη, αλλά εξωθεί και αποθρασύνει
όσους ψάχνουν ρόλο µέσω της βίας και του τρόµου. 

Προχθές ανενόχλητοι και ατιµώρητοι οι «No Border», χθες ο
γνωστός-άγνωστος «Ρουβίκωνας», έναν χρόνο µετά την αλήστου
µνήµης υποδοχή του στη Βουλή –θυµάστε- από την απίθανη
εκείνη Πρόεδρο, επαίρεται πως χτύπησε την Τουρκική Πρεσβεία
στην αυστηρότερα φυλασσόµενη περιοχή της Ελλάδας χωρίς
την παραµικρή δυσκολία ή συνέπεια. Και η ζωή απλώς συνεχίζε-
ται. 

Ανικανότητα επιχειρησιακή ή ανικανότητα συνειδητοποίησης
των κινδύνων για τη δηµοκρατία, εξαιτίας µιας ιδεοληπτικής ανο-
χής προς κάποια δήθεν αριστερή βία; Είναι εξίσου απαράδεκτες
εκδοχές, εξίσου επικίνδυνες και καταστροφικές.

Στο νοµοσχέδιο τώρα. Το νοµοσχέδιο απαρτίζεται από τρία
µέρη. Το πρώτο µέρος έχει τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνει-
ακού Κώδικα για το λαθρεµπόριο καπνικών και ενσωµάτωση άρ-
θρων της ευρωπαϊκής οδηγίας 40/2014. 

Είναι αναγκαία η ύπαρξη µιας ολοκληρωµένης και αξιόπιστης
αντιµετώπισης λαθρεµπορίας προϊόντων καπνού, η οποία προ-
καλεί τεράστια ζηµιά, τόσο σε οικονοµικό επίπεδο -απώλεια εσό-
δων για το δηµόσιο 637 εκατοµµυρίων για το 2015, σύµφωνα µε
πρόσφατη µελέτη της KΡΜG ή περίπου 1,5 µε 2 δισεκατοµµυ-
ρίων ετησίως, σύµφωνα µε παλιότερες µελέτες- όσο και σε κοι-
νωνικό και ατοµικό επίπεδο -αύξηση παραβατικότητας, αθρόα
κυκλοφορία ακατάλληλων για την υγεία προϊόντων. 

Δεν θα µπω, βεβαίως, στη διαδικασία να υπενθυµίσω προεκλο-
γικές εξαγγελίες, τόσο του Πρωθυπουργού όσο και σηµαντικών
Υπουργών της Κυβέρνησης –και δεν είναι µόνο αυτής της Κυ-
βέρνησης και αυτού του Πρωθυπουργού- για την πάταξη της λα-
θρεµπορίας των καπνικών, αλλά και των καυσίµων, των
πετρελαιοειδών, που θα έφερνε ζεστό χρήµα για κοινωνική πο-
λιτική στα ταµεία του κράτους. 

Εξάλλου, αυτού του είδους οι προεκλογικές δεσµεύσεις είναι
πάντα µαξιµαλιστικές και τείνουν εύκολα να ξεχνιούνται υπό το
βάρος της πραγµατικότητας, που θέλει άλλη οργάνωση και
άλλες διαδικασίες.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου έρχεται να εναρµονίσει
την ελληνική νοµοθεσία µε την απόφαση του Συµβουλίου της
30ης Νοεµβρίου 2009 για τη χρήση της πληροφορικής για τελω-
νειακούς σκοπούς. 

Προφανώς είµαστε σύµφωνοι και υπερψηφίζουµε, τόσο το
πρώτο όσο και το δεύτερο µέρος. 

Το τρίτο µέρος έχει λοιπές ρυθµίσεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών. Εδώ έχουµε το νοµοθετείν σε ρόλο
κοµπάρσου, ως πάρεργο. Φέρνετε τµήµατα µιας ευρωπαϊκής νο-
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µοθεσίας για τα καπνικά προϊόντα –µάλιστα, «σπάµε» την οδηγία
στα δύο, γιατί υπάρχει µια δυσκολία συνεννόησης των Υπουρ-
γείων Οικονοµικών και Υγείας και προσθέτουµε στην εναποµεί-
νασα οδηγία ένα κεφάλαιο, το τρίτο, δέκα άρθρων άσχετων προς
το κύριο σώµα της οδηγίας. Πολλά απ’ αυτά είναι φορολογικού
περιεχοµένου, τα οποία έρχονται να διορθώσουν προηγούµενες
διατάξεις µετά από αντιδράσεις διαφόρων οµάδων. Έχουµε από
εχθές αργά το βράδυ µια εκπρόθεσµη υπουργική τροπολογία έν-
τεκα άρθρων. 

Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένας συνάδελφος σ’ αυτόν τον
χώρο που να θεωρήσει ότι αυτή η διαδικασία, αυτή η µεθοδολο-
γία, που ακολουθούµε κατά κόρον τον τελευταίο καιρό, έχει να
κάνει µε την ορθή νοµοθετική διαδικασία. 

Θα ήθελα να κάνω και προς τον Υπουργό Οικονοµικών ένα
ερώτηµα. Θεωρεί –διότι εκείνος ξέρει, έχει απόλυτη αντίληψη-
ότι πλην όλων των άλλων προβληµάτων που δηµιουργούνται µ’
αυτού του είδους τη µεθοδολογία νοµοθέτησης βοηθιούνται οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, κυρίως οι µικρές επιχειρήσεις ή τα
µικρά λογιστικά γραφεία, ώστε να µπορέσουν να αντιληφθούν τι
συµβαίνει µέσα σε µια σχιζοφρενική διαδικασία νοµοθέτησης µέ-
τρων; 

Πρέπει να έχουµε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό σε βασικά
ζητήµατα, που αφορούν τον έλεγχο της φοροδότησης. Αναφέ-
ροµαι στην υπόθεση του πήγαινε-έλα, της αντιµετώπισης της
κοπής αποδείξεων ή µη, µιας και είµαστε στο καλοκαίρι, σε µια
οµάδα επιχειρήσεων που έχουν να κάνουν µε τον τουρισµό, όπου
παρατηρείται πολύ µεγάλη φοροδιαφυγή σε σχέση µε τις απο-
δείξεις. Τα υπερβολικά πρόστιµα ή οι υπερβολικές ελαφρύνσεις
στα πρόστιµα και η επαναφορά πάλι σε υπερβολικές αυξήσεις
των προστίµων οδηγούν σε µια ορθολογικοποίηση της αγοράς,
µιας δύσκολης αγοράς, µιας προβληµατικής αγοράς;

Για όλους αυτούς τους λόγους απαιτείται ένας άλλος ολοκλη-
ρωµένος σχεδιασµός και µια άλλη µεθοδολογία αντιµετώπισης
των επιµέρους ζητηµάτων.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι προσωπικά σάς εκτιµώ απεριόρι-
στα. Νοµίζω ότι ειδικά η νοµοθέτηση από το δικό σας Υπουργείο
θα πρέπει να αντιµετωπισθεί µε πιο οργανωµένο τρόπο και µε
µεγαλύτερο σεβασµό στη νοµοθετική διαδικασία. Αντιλαµβάνο-
µαι τις πιέσεις και τον φόρτο εργασίας που έχετε, αλλά έτσι δεν
µπορούµε να νοµοθετούµε εµείς και δεν µπορούν να µας παρα-
κολουθήσουν και οι άµεσα ενδιαφερόµενοι Έλληνες πολίτες.

Νοµίζω ότι ορισµένες φορές, αν υπάρχει τέτοια βιασύνη, ίσως
είναι πιο έντιµο, πιο καθαρό να έρχονται πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, τις οποίες εκ των υστέρων θα συζητά η Βουλή όπως
πρέπει να τις συζητήσει, παρά να έχουµε στις δώδεκα η ώρα τη
νύχτα κατάθεση µίνι φορολογικών νοµοσχεδίων, τα οποία πρέπει
µε τη µορφή τροπολογίας να ψηφίζουµε την επόµενη ηµέρα. 

Αφήνω κατά µέρος κάποια πράγµατα τα οποία είχα κατά νου
να σας πω και θα αναφερθώ επιλεκτικά σε ένα-δυο ζητήµατα που
αφορούν τη χθεσινή σας τροπολογία. Θα ήθελα να σχολιάσω,
βέβαια, προηγουµένως ότι αναφορικά µε το άρθρο 40 του νοµο-
σχεδίου, διαβάζουµε στην αιτιολογική έκθεση ότι τροποποιείται
η παράγραφος 5 του άρθρου 25 του ν.4174/2013, όπου αποσα-
φηνίζεται ότι για τη διενέργεια επανελέγχου απαιτείται σε κάθε
περίπτωση τα νέα στοιχεία να είναι επιβαρυντικά και να µην είναι
στοιχεία που θα µειώνουν τη φορολογική οφειλή που προσδιο-
ρίστηκε κατά τον αρχικό έλεγχο. 

Επιπλέον, γίνεται αντικειµενικό το κριτήριο για τη διενέργεια
επανελέγχου και το εννοιολογικό περιεχόµενο του νέου στοι-
χείου ταυτίζεται µ’ αυτό του συµπληρωµατικού στοιχείου ως είχε
κατά την 31-12-2013.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τι υποκρύπτεται κάτω από αυτή τη διάταξη, κύριε Υπουργέ,
που φαίνεται να προσδιορίζει και χρονικά και θεµατικά ένα πεδίο;
Ο φορολογούµενος πολίτης χάνει το δικαίωµα του επανελέγχου,
εάν η υπόθεσή του εµφανίζει νέα στοιχεία, τα οποία προσκοµίζει;
Αθωώνεται a priori ο εφοριακός, που διενήργησε έναν έλεγχο; 

Πρέπει να προστατέψουµε το σώµα των εφοριακών, των υπαλ-
λήλων του φορολογικού ελέγχου. Ξέρουµε πολύ καλά από το πα-
ρελθόν ότι έχουµε διάφορες σκοτεινές εικόνες και διάφορες

σκιές. Δεν πρέπει τους φορολογικούς υπαλλήλους να τους προ-
στατεύουµε από κάθε ερµηνεία ή παρερµηνεία των πράξεων
τους ή της βούλησής τους; Νοµίζω ότι θα πρέπει να προστα-
τεύουµε τους φορολογούµενους πολίτες και θα πρέπει να τους
δίνουµε κάθε δικαίωµα, που αντίστοιχο έχει το κράτος απέναντί
τους, σε κάθε έλεγχο που, βεβαίως, έχει υποχρέωση να κάνει.

Στο άρθρο 6 της τροπολογίας που καταθέσατε, φοβούµαι ότι
δηµιουργείτε εξαιρετικά επικίνδυνες προϋποθέσεις. Η ασυλία
που προτείνετε για πειθαρχικές, αστικές ή ποινικές ευθύνες στα
στελέχη της φορολογικής διοίκησης ανοίγει παράθυρα διαπλο-
κής και διαφθοράς, τα οποία θα δηµιουργήσουν ανεξέλεγκτες
καταστάσεις και οφείλετε να προστατεύσετε και τα στελέχη και
τους φορολογούµενους, αλλά και τα έσοδα του δηµοσίου. 

Αν οι χρόνοι πιέζουν –που όντως πιέζουν- τότε πρέπει να
βρούµε και τους λόγους των καθυστερήσεων και να οργανώ-
σουµε ορθολογικότερα τη δουλειά, αλλά και να θεσµοθετήσουµε
και εργαλεία, τα οποία θα είναι αποτελεσµατικά.

Σε ό,τι αφορά τις φορολογικές υποχρεώσεις των πολιτών, επι-
µένετε σε ένα ατέρµονο ράβε-ξήλωνε. Αυτή η τροπολογία, το µίνι
φορολογικό, όπως ανέφερα λίγο πριν, εξαιρεί από τον συµπλη-
ρωµατικό φόρο τα αγροτεµάχια. Είναι σαφές πως η εξαίρεση
αυτή δεν είναι αποτέλεσµα κάποιου σχεδιασµού που σκοπό έχει
να ελαφρύνει τους φορολογουµένους. Έρχεται µετά από πίεση
και µετά από τη συνειδητοποίηση ότι δηµιουργούµε ανυπέρ-
βλητα βάρη, ασήκωτα βάρη σε πολίτες ιδιοκτήτες αγροτικών ακι-
νήτων, που δεν είναι ούτε δίκαιο ούτε θεµιτό να σηκώσουν. 

Μεταφέρει, όµως, βάρη σε άλλη οµάδα ιδιοκτητών. Και φοβά-
µαι ότι αυτό είναι αποτέλεσµα µιας νοµοθετικής προχειρότητας
και µιας έλλειψης αρχικού σχεδιασµού και σοβαρής δουλειάς
που έπρεπε να προηγηθεί. Έτσι φτάνουµε στο τέλος Ιουλίου µε
ράβε-ξήλωνε και να µεταφέρουµε βάρη σε άλλους, τα οποία δεν
ξέρω πού θα κατανεµηθούν, εν τέλει. Γιατί, απ’ ό,τι έχω αντιλη-
φθεί, θα υπάρξει µία τρύπα στις προβλέψεις των εσόδων από
ΕΝΦΙΑ, περίπου στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Χθες, το Υπουργείο σας ανακοίνωσε στα στοιχεία για την πο-
ρεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού ένα πρωτογενές πλεόνα-
σµα 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η υπερφορολόγηση, βεβαίως,
µε τη στάση πληρωµών που ακολουθεί το δηµόσιο µπορεί να εµ-
φανίζουν πλεόνασµα, αλλά στραγγίζουν την αγορά, πνίγουν την
επιχειρηµατικότητα και σκοτώνουν την ελπίδα για τη δηµιουργία
θέσεων εργασίας. 

Πολύ σωστά και µε µεγάλη καθυστέρηση ο Πρωθυπουργός
διαπίστωνε πρόσφατα ότι αριστερή είναι η κάθε πολιτική που δη-
µιουργεί θέσεις εργασίας. Και συµφωνούµε απόλυτα. Η υγιής
επιχειρηµατικότητα, όµως, απαιτεί προϋποθέσεις, για να µπορέ-
σει να ανθήσει, να µπορέσει να υπάρξει. Και ξέρετε, µετά την κα-
τάρρευση, τη χρεοκοπία του κρατισµού και βεβαίως, του
κρατικοδίαιτου καπιταλισµού που γνωρίσαµε, µονοδροµικά µάς
οδηγεί στη δηµιουργία προϋποθέσεων για την υγιή επιχειρηµα-
τικότητα. 

Με την υπερφορολόγηση και την παράλληλη άρνηση µείωσης
του κόστους λειτουργίας του κράτους, κόστος που αντίθετα αυ-
ξάνεται συνεχώς, γιατί µε πελατειακές αντιλήψεις διογκώνουµε
το κράτος αντί να το συµµαζέψουµε, στερούµε κάθε προοπτική
παραγωγής εθνικού πλούτου και στέρεων θέσεων εργασίας.
Αυτό θα ήταν, αν είχαµε αντίληψη της κατάστασης, στην οποία
βρισκόµαστε, ίσως, το µόνο θέµα που θα έπρεπε να απασχολεί
τον δηµόσιο διάλογο. Δηλαδή, πώς δηµιουργούµε προϋποθέσεις
υγιούς επιχειρηµατικότητα, που θα µας δηµιουργήσουν παρα-
γωγή εθνικού πλούτου και στέρεων θέσεων εργασίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κοντονής και µετά θα ακολουθήσει

ο κ. Αλεξιάδης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο γιατί πρέπει να διευ-
κρινιστούν ορισµένα ζητήµατα, τα οποία ετέθησαν από την
αξιότιµη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Καραµανλή, η οποία
αναφέρθηκε εκτενώς στις διατάξεις της τροπολογίας, την οποία
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έχουµε φέρει προς κρίση σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Εν πρώτοις θέλω να πω ότι σε δύο από τις πέντε παραγρά-

φους της τροπολογίας δεν αναφέρθηκε η συνάδελφος, που ση-
µαίνει ότι έχουµε σύµφωνη γνώµη. Είναι η σύνθεση της
Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού και η καλύτερη λειτουρ-
γία της και η δεύτερη είναι η κατάργηση του καθεστώτος που
ισχύει για τις υπό εκκαθάριση ανώνυµες αθλητικές εταιρείες. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µια συµφωνία σε αυτές τις δύο
παραγράφους. Ιδίως στη δεύτερη µπαίνει ένα τέλος σε αυτό το
φαύλο καθεστώς -το οποίο ίσχυσε από το 1999- κάποιοι να
ιδρύουν συνεχώς ανώνυµες εταιρείες ποδοσφαιρικές ή του µπά-
σκετ, οι οποίες να πέφτουν σε ερασιτεχνική κατηγορία και τα
χρέη να µην πληρώνονται από κανέναν. Και δεν είναι τα χρέη
µόνο προς τους ιδιώτες. Είναι τα χρέη στο κράτος και τα ασφα-
λιστικά ταµεία. Εποµένως γι’ αυτές τις δύο παραγράφους, που
δεν άκουσα τίποτα, συνάγω το συµπέρασµα ότι υπάρχει µία συµ-
φωνία.

Για τρεις, όµως, υπήρξε έντονη διαφωνία και επιχειρηµατολο-
γία. Η πρώτη ήταν σχετικά µε την επιτροπή δεοντολογίας, την
οποία λέµε ότι κάθε εγχώρια οµοσπονδία θα πρέπει να θεσπίσει.
Η διάταξη, εάν προσέξετε καλά, αναφέρεται στις οµοσπονδίες
εκείνες οι οποίες ανήκουν σε έναν χώρο διεθνών οµοσπονδιών
και αυτές οι διεθνείς οµοσπονδίες έχουν στο καταστατικό τους
θεσµοθετήσει την επιτροπή δεοντολογίας. Σε αυτές αναφέρεται. 

Και µάλιστα θα ήθελα να πω ότι µετά απ’ όσα έχουν συµβεί
τον τελευταίο καιρό µε την επιτροπή δεοντολογίας της ΕΠΟ, που
µετά από παρέµβαση της ελληνική Κυβέρνησης υποχρεώθηκε
από τη FIFA να θεσµοθετήσει την επιτροπή δεοντολογίας χωρίς
χρονικούς περιορισµούς και εξαιρέσεις, θα έπρεπε να επαινέ-
σουµε εδώ την Κυβέρνηση για την προσπάθεια που έχει κάνει
και όχι να κρατήσουµε ερωτηµατικά και αµφιβολίες.

Το δεύτερο αφορά το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Θυµόσαστε όλοι
πολύ καλά ότι το ηλεκτρονικό εισιτήριο έχει θεσπιστεί µε νόµο της
Κυβέρνησης πέρυσι τον Μάη. Υπήρξαν προσφυγές φιλάθλων στην
Επιτροπή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Και η επιτροπή
συνεδρίασε τον Δεκέµβριο του 2015 και εξέδωσε το πόρισµά της,
το οποίο µας κοινοποιήθηκε τον Απρίλιο του τρέχοντος έτους. 

Εµείς µαζί µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης καταβάλαµε µία σο-
βαρή προσπάθεια, ακριβώς για να µην νοµοθετήσουµε στο πόδι
και να ενσωµατώσουµε µε επάρκεια τις παρατηρήσεις της ανε-
ξάρτητης αρχής, πράγµα το οποίο κάναµε. Και φέραµε τη συγ-
κεκριµένη διάταξη. Είναι η διάταξη του ν.4326 του Μαΐου του
2015 εµπλουτισµένη µε τις παρατηρήσεις της ανεξάρτητης
αρχής, γιατί σεβόµαστε τη γνώµη των ανεξαρτήτων αρχών και
αυτή τη γνώµη την ενσωµατώνουµε στα νοµοθετήµατα. Εποµέ-
νως πότε άλλοτε θα µπορούσαµε να φέρουµε αυτή τη διάταξη,
παρά αυτή τη στιγµή, πριν αρχίσει το πρωτάθληµα, για να ξέρει
και η διοργανώτρια αρχή της Α’ Εθνικής Κατηγορίας πώς θα γίνει
όλη αυτή η διαδικασία του ηλεκτρονικού εισιτηρίου; 

Θεωρούµε, λοιπόν, και εδώ ότι µε σοβαρότητα, µε επάρκεια
και –πιστεύω- απολύτως αιτιολογηµένα έρχεται αυτή η διάταξη
και ζητάµε από την Εθνική Αντιπροσωπεία να την υπερψηφίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως, εγώ δεν µπόρεσα καθό-
λου να κατανοήσω την τοποθέτηση -που είχε και έναν προσβλη-
τικό τόνο για το πώς το έχουµε διαµορφώσει- σχετικά µε τις
επιβραβεύσεις των αθλητών. Η διάταξη που φέρνουµε δίνει επι-
πλέον επιβραβεύσεις για τους Ολυµπιακούς Αγώνες κωφών και
για την σκακιστική Ολυµπιάδα. Γι’ αυτό ακριβώς υπάρχει και έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου. Δεν είναι µία επαναδιατύπωση

του εποµένου άρθρου, όπως χαρακτηριστικά ακούστηκε.
Διότι θεωρούµε, ιδίως για τους συνανθρώπους µας τους κω-

φούς, που έφεραν µάλιστα µία ιδιαίτερα διάκριση για τη χώρα,
διότι η Εθνική Οµάδα Καλαθοσφαίρισης Κωφών Γυναικών θα τι-
µηθεί αύριο από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας για τη διάκριση
που έφερε, ότι έπρεπε και αυτοί να συµπεριλαµβάνονται στα
ευεργετήµατα και τις τιµές που αποδίδει η πολιτεία, όπως ακρι-
βώς και στους άλλους αθλητές και ιδίως σε αυτή την κατηγορία
συνανθρώπων µας. 

Θέλω, όµως, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να ανα-
φέρω κάτι, το οποίο µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση. Αναφέρθηκε
ότι η συγκεκριµένη διάταξη εµπλέκει –κακώς- τον Υπουργό Οικο-
νοµικών στον προσδιορισµό των χρηµατικών ανταµοιβών και ότι
πλέον η απόφαση αυτή δεν θα εκδίδεται αποκλειστικά από τον αρ-
µόδιο για τον αθλητισµό Υπουργό, όπως ίσχυε µέχρι σήµερα, αλλά
θα εκδίδεται µε κοινή υπουργική απόφαση του αρµόδιου για τον
αθλητισµό Υπουργού και του Υπουργού Οικονοµικών. Είναι λάθος
αυτή η διάταξη, ιδίως σε συνθήκες δηµοσιονοµικής στενότητας;
Είναι σωστή.

Και θέλω να πω ότι αυτή τη διάταξη την είχε διατυπώσει στο
προσχέδιο του νόµου ήδη ο κ. Ανδριανός και την ενσωµατώσαµε
γιατί είναι σωστή. Όπου βρίσκουµε σωστά, εµείς, χωρίς δεύτερη
συζήτηση, τα ενσωµατώνουµε και τα θέτουµε προς κρίση. Αλλά
να µας λέτε ότι η συγκεκριµένη διάταξη δεν έπρεπε να περιλαµ-
βάνει την κοινή υπουργική απόφαση, την οποία στο άρθρο 14 το
προσχέδιο Ανδριανού την είχε προτείνει µάλιστα στο στάδιο της
διαβούλευσης; Ε, τι να πω µετά απ’ αυτά; 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αντιλαµβάνεστε ότι
οι συγκεκριµένες διατάξεις είχαν το στοιχείο του κατεπείγοντος
και γι’ αυτό τις φέραµε σήµερα µε την παρούσα διαδικασία. Λύ-
νουν ζητήµατα, τα οποία ήταν σε εκκρεµότητα και κυρίως στο-
χεύουν όλες αυτές οι διατάξεις σε αυτό που θέλουµε να
πετύχουµε, δηλαδή, τον εκδηµοκρατισµό και τη διαφάνεια στον
χώρο του αθλητισµού. 

Σας παρακαλούµε πολύ να τις υπερψηφίσουµε ακριβώς για να
δώσουµε και ένα µήνυµα προς όλους, δηλαδή ότι αυτή η διαδι-
κασία δεν είναι διαδικασία µόνο των κοµµάτων που κυβερνούν,
αλλά είναι µια εθνική προσπάθεια που πρέπει να γίνει σε όλους
τους τοµείς και απ’ όλους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αλεξιάδης, Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκινήσω µε µία νοµοτεχνική

βελτίωση. Δεν πήρα χρόνο για να σας καθυστερήσω από το
έδρανο. Είναι για το άρθρο 1. 

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 9 του
ν.3943/2011 –αφορά το άρθρο 42 του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου- το «διάστηµα τριών µηνών» αντικαθίσταται µε τις λέξεις
«για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο του έτους». Είναι ευνοϊκή για
τους φορολογούµενους.

Και στο άρθρο 9 οι διατάξεις του άρθρου 53Α του ν.2960/2001
για τα συγκεκριµένα προϊόντα δίνουν τη δυνατότητα να γίνει
έναρξη ισχύος νωρίτερα. Είναι θετικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ξεκίνησα µε τη νοµοτεχνική, για να συµφωνήσω µε την πα-
ρατήρηση του παλιού φίλου και συντρόφου από τα χρόνια του
Συνασπισµού, όταν ήµασταν µαζί, του Σπύρου Δανέλλη, ότι δεν
είµαι περήφανος –και νοµίζω και κανένας από την Κυβέρνηση-
για τον τρόπο που είµαστε αναγκασµένοι να νοµοθετούµε. Δεν
θεωρούµε ότι αυτό είναι κάτι θετικό για την κοινοβουλευτική δια-
δικασία. Είµαστε, όµως, αναγκασµένοι, για να αντιµετωπίσουµε
συγκεκριµένα προβλήµατα, να λειτουργούµε µε αυτόν τον
τρόπο, γιατί έχουµε να αντιµετωπίσουµε συγκεκριµένα προβλή-
µατα, συγκεκριµένα θέµατα και πολλές φορές κάνουµε και εµείς
κινήσεις, για τις οποίες έχουµε ασκήσει κριτική. Σίγουρα δεν είναι
ο καλύτερος τρόπος λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Αλλά µεταξύ
δύο κακών διαλέγουµε ποιο είναι το µικρότερο.

Σε ότι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αυτό που θέλω να
τονίσω και να ευχαριστήσω τους πάντες είναι το υψηλό επίπεδο
της συζήτησης, τόσο στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
όσο και στην Ολοµέλεια. Έχουµε σηµειώσει και θα απαντήσουµε
στις παρατηρήσεις που τέθηκαν. Θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαν-
τικό για ένα τέτοιο θέµα, όπως είναι το λαθρεµπόριο καπνικών
καθώς και τα άλλα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, να υπάρχει και
ένα µίνιµουµ κοινωνικής και πολιτικής συναίνεσης, αλλά να υπάρ-
χει και ένα υψηλό επίπεδο διαλόγου.

Σε ό,τι αφορά γενικά το νοµοσχέδιο, ακούµε πάρα πολλή κρι-
τική ως Κυβέρνηση «τι κάνετε για το λαθρεµπόριο, τι κάνετε για
τη φοροδιαφυγή;». Θα σας απαντήσω µε στοιχεία για το τι κά-
νουµε, αλλά θέλω να τονίσω το εξής. Ακούµε πάρα πολλή γκρί-
νια, πάρα πολλές διαφωνίες, πάρα πολλές αρνήσεις, αλλά δεν
ακούµε προτάσεις. Η Κυβέρνηση έφερε ένα συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. Προτάσεις κάνατε; Όποιες προτάσεις ήταν θετικές και
µπόρεσαν ενσωµατώθηκαν. Αποδεχόµαστε ό,τι θετικό. Κάποια
στιγµή, όµως, σ’ αυτή τη χώρα πρέπει να καταλάβουµε ότι ο
ρόλος των πολιτικών δυνάµεων δεν είναι µία διαρκής άρνηση και
µία διαρκής διαφωνία, πρέπει να υπάρχει µία συγκεκριµένη πρό-
ταση.

Ακούσαµε µία κριτική «γιατί αλλάζουµε τις διατάξεις;». Εδώ
αυτό έρχεται σε αντίθεση µε µία άλλη κριτική, που µερικές φορές
έχουµε σαν ΣΥΡΙΖΑ, ότι δεν σεβόµαστε τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες. Μα, ακριβώς επειδή δεν είµαστε δογµατικοί, επειδή
όταν θεωρούµε ότι κάτι πρέπει να αλλάξει, το κάνουµε, δεν θεω-
ρούµε προσχηµατική την κοινοβουλευτική διαδικασία. Θεωρούµε
ότι είναι ουσιαστικός ο διάλογος, πρέπει να συζητάµε και όταν
κάτι πρέπει να αλλάξει, το αλλάζουµε. Δεν είναι δυνατόν µετά να
ερχόµαστε και να έχουµε κριτική γιατί αλλάζουµε τις διατάξεις.

Έρχοµαι σε συγκεκριµένα θέµατα, όπως τέθηκαν και πρέπει
να τα απαντήσουµε ένα προς ένα. 

Πρώτα απ’ όλα, γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και τη συνεχή αναφορά
για το νοµοσχέδιο Νικολούδη, θέλω να ξεκαθαρίσω –το είπα και
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων- ότι για το λαθρεµπόριο
καυσίµων δεν µου παραδόθηκε κανένα προσχέδιο από κανέναν
στο Υπουργείο Οικονοµικών. Άλλωστε δεν χρειάζεται να κάνουµε
κάτι στο θεσµικό πλαίσιο για το λαθρεµπόριο καυσίµων, γιατί το
θεσµικό πλαίσιο είναι πάρα πολύ πλούσιο και αποτελεσµατικό,
εφαρµογή µόνο χρειάζεται.

Σε ό,τι αφορά το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων, υπήρχε
ένα αρχικό νοµοσχέδιο, το οποίο είχε δηµοσιοποιηθεί. Πάνω σε
εκείνο το νοµοσχέδιο είναι η βάση αυτού του νοµοσχεδίου. Ήρθε
µετά και η οδηγία, έπρεπε να ενσωµατώσουµε την οδηγία, άρα
υπάρχει µία φυσική συνέπεια. Δεν καταλαβαίνω την αναφορά
στο ένα και στο άλλο. Πήραµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ήταν σε
µικρότερο εύρος πραγµάτων και το επεκτείναµε σε πάρα πολλά
ζητήµατα. Και αν υπάρχει κάποια διαφορά –επειδή ειπώθηκε εδώ
από εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας- η οποία είναι ύποπτη ή
δικαιολογεί οτιδήποτε άλλο, ας κατατεθεί. Εγώ ζήτησα µία δια-
φορά να έρθει, δεν έχει έρθει, ελπίζω να έρθει µέχρι το τέλος
της διαδικασίας. 

Ακούσαµε µία κριτική για αποσπασµατικότητα, δηλαδή ότι η
Κυβέρνηση λειτουργεί µε αποσπασµατικότητα και δεν φέρνει ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο. Μα, εδώ δεν κάνουµε ένα συνέδριο, δεν
κάνουµε µία ηµερίδα για το θέµα του λαθρεµπορίου. Μακάρι, να
κάνουµε και τέτοια ηµερίδα και εκεί να κατατεθούν όλες οι συ-

νολικές προτάσεις. Αυτό που κάνουµε εδώ είναι να έχουµε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο ενσωµατώνει µία οδηγία σε σωστή κατεύ-
θυνση -δεν είναι σε λάθος κατεύθυνση η οδηγία- και να εντάσ-
σουµε αυτές τις διατάξεις στον συνολικό σχεδιασµό, που
βεβαίως έχουµε και προχωρά, για το θέµα του λαθρεµπορίου κα-
πνικών προϊόντων και γενικά του λαθρεµπορίου. Και ακούµε κρι-
τική για το αν έπρεπε να έρθει όλη η οδηγία ή όχι. 

Αγαπητοί Βουλευτές, πρέπει να καταλάβουµε το εξής. Τρία
άρθρα του νοµοσχεδίου που αφορούσαν τα θέµατα του Υπουρ-
γείου Υγείας έχουν αποκοπεί και έρχονται στην Ολοµέλεια -έχει
ήδη κατατεθεί, προχωρά η διαδικασία- σαν ξεχωριστό νοµοσχέ-
διο. Και το κάναµε αυτό, γιατί σκεφτείτε τι θα γινόταν αν σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο, που ξεκινήσαµε µε εννιά άρθρα και έχουµε φτά-
σει στα εξήντα τρία µόνο µε διατάξεις του Υπουργείου Οικονο-
µικών, να είχαµε και άλλες διατάξεις εδώ που να αφορούσαν το
Υπουργείο Υγείας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχετε. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Άρα δεν έχουµε κάποιο πρόβληµα σ’ αυτό. Το πρόβληµα
είναι ότι θα πρέπει να εστιάζουµε την κριτική µας στο πραγµατικό
πολιτικό ζητούµενο και όχι η κριτική να γίνεται για να γίνεται κρι-
τική.

Ακούσαµε επιχειρήµατα και στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια
σε σχέση µε την Κυβέρνηση. Εδώ θέλω λίγο την προσοχή σας.
Ακούσαµε επιχειρήµατα, όπως ότι η Κυβέρνηση είναι η χειρό-
τερη απ’ όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις, ότι η Κυβέρνηση
είναι αναποτελεσµατική, ότι θριαµβεύουν η φοροδιαφυγή και το
λαθρεµπόριο. Ακούσαµε πάρα πολλά πράγµατα. Κάποια στιγµή
-και το έχω ξαναζητήσει από τη Βουλή- πρέπει αυτοί που µας κά-
νουν κριτική να µας πουν: είµαστε χειρότεροι από τι; Είµαστε
αναποτελεσµατικότεροι από τι; Να µας βάλουν ένα έτος βάσης,
ένα δεδοµένο και να πουν «αυτό έγινε το 2013, αυτό έγινε το
2014, αυτό έγινε το 2010 και είσαστε χειρότεροι από εκείνο». Να
το κουβεντιάσουµε, δηλαδή, πάνω σε συγκεκριµένη βάση, γιατί
το να λέµε γενικά και αόριστα «είσαστε αναποτελεσµατικοί, είστε
οι χειρότεροι» δεν µπορώ να το καταλάβω.

Θέλω να τονίσω σε ορισµένους ότι όταν διαρκώς παίρνουν και
µελετούν –και είναι πολύ καλό ότι τα µελετούν, ζύµωση λέγεται
στην Αριστερά- τα κείµενα του ΣΥΡΙΖΑ για το τι λέγαµε προεκλο-
γικά, τι λέγαµε όλα αυτά τα χρόνια, είναι καλό ότι τα µελετούν,
αλλά θα πρέπει κάποια στιγµή να σκεφτούν ότι δεν έχει νόηµα η
διαρκής σύγκριση µε το τι λέγαµε µόνο προεκλογικά. Πρέπει να
συγκρίνουν και το τι κάνουµε εµείς µε το τι έκαναν αυτοί, όταν
ήταν κυβέρνηση. Διότι, κύριοι από τη Νέα Δηµοκρατία, από το
ΠΑΣΟΚ και µία µερίδα από το Ποτάµι, κυβερνήσατε. Δεν είσαστε
αθώοι για την κατάσταση που έφτασε η χώρα εδώ. Δεν είσαστε
αθώοι για ό,τι έγινε στο Υπουργείο Οικονοµικών. Για το πάρτι, το
οποίο υπήρχε στο Υπουργείο Οικονοµικών, υπάρχουν πρόσωπα,
διευθύνσεις και υπεύθυνοι. 

Γι’ αυτά τα πράγµατα κάποια στιγµή θα ακούσουµε εδώ, όχι
αυτοκριτική και αυτοµαστίγωµα, αλλά, όπως πολύ σωστά έκανε
µία ιστορική αναδροµή χθες ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
για τα θέµατα του χρέους, τι λέτε γι’ αυτά που γίνονται;

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, µε το τι συγκρίνουµε, διότι εµείς συγ-
κρίνουµε συγκεκριµένα πράγµατα, θα καταθέσω στα Πρακτικά
δεκατέσσερις πίνακες και ελπίζω µετά από αυτή την κατάθεση
των δεκατεσσάρων πινάκων, όταν ξανακάνετε κριτική στην Κυ-
βέρνηση ή να φέρετε ένα στοιχείο ή να πείτε διαφωνούµε έτσι,
επειδή υπάρχει και µία άποψη ότι θα πρέπει να χτυπήσουµε τη
φοροδιαφυγή και το λαθρεµπόριο όταν πάµε σε µία άλλη µορφή
πολιτεύµατος ή κάτι άλλο που ακούµε εδώ µέσα. Αλλά επί του
συγκεκριµένου.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης, καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερ-
θέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Συγκεκριµένα πράγµατα, λοιπόν. 
Πίνακας 1. Ποιες υπουργικές αποφάσεις έβγαλε η Κυβέρνηση

ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, χωρίς να φέρει νόµους; Γιατί; Διότι είχαµε πολύ
σωστούς νόµους που ψηφίστηκαν το 2012, το 2013 και το 2014,
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αλλά –προσέξτε µία λεπτοµέρεια- δεν έβγαιναν υπουργικές απο-
φάσεις να υλοποιηθούν.

Νόµος 4170/2013. Βγάλαµε απόφαση τον Σεπτέµβριο του
2015 για το Σύστηµα Μητρώων Τραπεζικών Λογαριασµών και Λο-
γαριασµών Πληρωµών. Πλήρη πρόσβαση στους τραπεζικούς λο-
γαριασµούς από τις ελεγκτικές υπηρεσίες.

Ν.4177, 8ος του 2013. Βγήκε απόφαση τον Δεκέµβριο του 2015.
Συστήµατα Εισροών Εκροών στις Ελεύθερες Εγκαταστάσεις
Καυσίµων. 

Ν.4072 και 4177, 4ος του 2012 και 8ος του 2013. Βγάλαµε τις
αποφάσεις τον Δεκέµβριο του 2015 και τον Απρίλιο του 2016 για
Συστήµατα Εισροών- Εκροών και GPS στα Πλωτά Μέσα Μετα-
φοράς Καυσίµων για Προδιαγραφές και Απαιτήσεις για Έγκριση
Πλωτών Μέσων Μεταφοράς Καυσίµων.

Ν.4072, 4ος του 2012 για την Ιχνηθέτηση Υγρών Καυσίµων.
Έχουµε ολοκληρώσει το σχέδιο της κοινής υπουργικής απόφα-
σης και προχωράει για υπογραφή. 

Θα απαντήσετε κάποτε σε αυτή την Αίθουσα, γιατί αυτό το
πολύ σωστό νοµοθετικό πλαίσιο το είχατε αφήσει στην άκρη και
δεν βγάζατε υπουργικές αποφάσεις, όχι µετά από ένα και δύο
χρόνια, µετά από τρία και τέσσερα χρόνια, για να εφαρµοστούν;

Προχωράµε στον πίνακα 2. «Έλεγχοι Λαθρεµπορίου Καπνικών
και Καυσίµων». Στα καπνικά 59.894.357 το 2014, 147.664.108 το
2015. Δεν το λες αποτυχία αυτό µάλλον, αν ξέρεις απλά µαθη-
µατικά. 

Κατασχέσεις Καπνικών Προϊόντων. Κατασχεθείσα ποσότητα
συν 48,08% το 2015 σε σχέση µε το 2014. Αναλογούντες Δασµοί
και Φόροι, συν 52,21% το 2015 σε σχέση µε το 2014. Αριθµούς
Καταθέσεων, συν 18,44% το 2015 σε σχέση µε το 2014.

Συγκριτικά Στοιχεία Καταλογισµού από την Τελωνειακή Υπη-
ρεσία. Συνολικό ποσό καταλογισµού συν 66,35% το 2015. Κατα-
λογιστικές πράξεις συν 5%. Κατασχέσεις-δεσµεύσεις συν 60%.

Έλεγχοι Καπνικών και Καυσίµων, να µη σας κουράζω, λίστα
Λαγκάρντ. Τα έχω ξαναφέρει τα στοιχεία, αλλά όταν κάποιοι ξα-
ναέρχονται και τα λένε, θα τα ξανακαταθέσω, όπου προκύπτει
και το τι ελέγχους κάναµε και το τι βεβαιώσαµε.

Έλεγχοι ΚΕΦΟΜΕΕΠ. Αύξηση τα έτη 2014 και 2015, 67%. Δεν
µιλάµε για τη ΔΟΥ Νίκαιας και για άλλες µικρές ΔΟΥ που έχουν
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Για το Κέντρο Φορολογίας Μεγάλου
Πλούτου. Και εδώ να απαντήσετε. Από το 2014 µέχρι το 2015 αύ-
ξηση 67%. Και παίρνουµε και συγκεκριµένες υποθέσεις. Έλεγχοι
offshore εταιρειών 456 χιλιάδες ανά υπόθεση το 2014, 746 το
2015. Έλεγχοι φυσικών προσώπων µεγάλου πλούτου, 290 χιλιά-
δες ανά υπόθεση το 2014, 694 το 2015.

Πίνακας για το τι έκανε το ΚΕΜΕΕΠ. 
Πίνακας για το τι έκαναν οι ΔΟΥ, όπου είχαµε αύξηση 128%

της βεβαίωσης.
Έλεγχοι του ΣΔΟΕ. 
Έλεγχοι τουριστικής περιόδου, συν 78% το 2014 µε 2015.
Πίνακας 12 σε σχέση µε τα έσοδα. Πρώτο εξάµηνο του 2016.

Σε σχέση µε τον στόχο του προϋπολογισµού, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, είµαστε 954 εκατοµµύρια πάνω από τον στόχο του
προϋπολογισµού. Έναν στόχο που όταν τον βάζαµε τότε, ακού-
γαµε κριτική στην Αίθουσα εδώ ότι είναι υπερβολικός, δεν θα
µπορέσετε να τον φτάσετε και τι είναι αυτά που λέτε. Πιάσαµε
τον στόχο του προϋπολογισµού και είµαστε 954 εκατοµµύρια
επάνω από τον στόχο. Και όχι µόνο αυτό, είµαστε και 180 εκα-
τοµµύρια πάνω από τον στόχο των επιστροφών φόρων στους πο-
λίτες, σε επιχειρήσεις, ακριβώς επειδή δεν κάναµε τα φθηνά
λογιστικά κόλπα της προηγούµενης περιόδου.

Κάποιοι λένε για το προηγούµενο χρονικό διάστηµα «κατέρ-
ρευσε ο ΦΠΑ, δεν εισπράττετε τίποτε».

Συγκριτικός πίνακας. Πρώτο εξάµηνο ΦΠΑ 2014, 2015, 2016.
Το 2014, 6.330.000.000, το 2015, 6.121.000.000, το 2016,
7.034.000.000. Δεν το λες και κατάρρευση αυτό!

Πίνακας µε ληξιπρόθεσµα χρέη στο δηµόσιο. Σύγκριση 2013
µε 2014, αύξηση 58%. Σύγκριση 2014 µε 2015, µείωση 5,53%.
Αύξηση ληξιπροθέσµων χρεών το εξάµηνο, δηλαδή πόσο αυξά-
νονται ανά µήνα: Το 2013 3668, το 2014 5583, το 2015 4720, το
2016 3358, το µικρότερο ποσό από το 2013.

Σταµατήστε, λοιπόν, την κριτική σας ότι η Κυβέρνηση είναι

αναποτελεσµατική. Σταµατήστε την κριτική σας ότι η Κυβέρνηση
δεν τα καταφέρνει. Είτε το θέλετε είτε όχι, τα νούµερα σας δια-
ψεύδουν. Βεβαίως, µεταφυσικές ανησυχίες και διάφορα άλλα
πράγµατα µπορείτε να έχετε, αλλά δεν σχετίζονται µε τα συγκε-
κριµένα θέµατα. 

Όµως, να απαντήσω σε ορισµένα θέµατα, όπως τέθηκαν στα
άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Σε σχέση µε το άρθρο 1 ξεκαθαρίζουµε ότι καθιερώνεται ένα
πλήρες σύστηµα αδειοδότησης από το Υπουργείο Οικονοµικών
µε στόχο τον έλεγχο διακίνησης και επιπλέον, προβλέπεται η
επανεξέταση των αδειών των καπνοβιοµηχανιών εντός έτους.
Αυτό για όσους µας κατηγορούν για κάποια πράγµατα, τα οποία
δεν ισχύουν.

Στο άρθρο 3: Τα µέτρα δέουσας επιµέλειας καπνοβιοµηχανιών.
Κυρίες και κύριοι, εδώ κάποια στιγµή περισσεύει η υποκρισία. Με
αυτό το άρθρο εισάγεται η υποχρέωση των καπνοβιοµηχανιών και
των εισαγωγέων για την εφαρµογή µέτρων δέουσας επιµέλειας
προς τους πελάτες και τους προµηθευτές τους, δηλαδή µέτρα,
τα οποία θα αφορούν την εξακρίβωση της ταυτότητάς τους στην
τήρηση σχετικών αρχείων και την άσκηση συνεχούς εποπτείας.
Κακό είναι αυτό; 

Ακούσαµε συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας να λέει «θα βά-
λετε τον λύκο στις καπνοβιοµηχανίες να φυλάει τα πρόβατα;».
Μα, έλεος! Εδώ καθιερώνουµε ένα σύστηµα, το οποίο προβλέ-
πεται µέσα στην οδηγία, και µας είπαν ότι αναθέτουµε αυτή την
υποχρέωση στις καπνοβιοµηχανίες. 

Είναι πολύ απλό. Για πρώτη φορά καθιστούµε συνυπεύθυνες
τις καπνοβιοµηχανίες στα θέµατα του λαθρεµπορίου. Τους υπο-
χρεώνουµε να µας γνωστοποιούν όλες τις συναλλαγές τους και
να αναλαµβάνουν την ευθύνη για τους πελάτες και τους προµη-
θευτές. Μας κατηγορείτε ότι όλα αυτά τα πράγµατα τους ευνο-
ούν. Αν διαβάσετε ακριβώς και την οδηγία και τα συγκεκριµένα
µέτρα, θα δείτε ότι δεν τους ευνοούν καθόλου.

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα της ιχνηλασιµότητας και το χαρακτη-
ριστικό ασφάλειας, επειδή και εδώ ακούστηκαν πάρα πολλά, θα
ήθελα να πω ότι εδώ, πρώτα από όλα, ενσωµατώνουµε στη νο-
µοθεσία µας τα άρθρα 15 και 16 της οδηγίας. Δεν κάνουµε τί-
ποτα παραπέρα και βάζουµε την υποχρέωση των κρατών-µελών
για εγκατάσταση συστηµάτων ιχνηλασιµότητας.

Επειδή κατηγορηθήκαµε για πάρα πολλά, γι’ αυτό το πράγµα,
ότι προσπαθούµε να περάσουµε µε ύπουλο τρόπο επικίνδυνα
πράγµατα στη διατύπωση των διατάξεων, θα ήθελα να πω το
εξής: Διαβάστε, σας παρακαλώ, ακριβώς το τι λέει η διάταξη.
Διαβάστε και θα δείτε. Στο µόνο σηµείο που διαφοροποιούµαστε,
είναι η προστασία των προσωπικών δεδοµένων, που ουσιαστικά
εκτός ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, λαµβάνουµε υπ’ όψιν και την
εθνική νοµοθεσία µας -για αυτό µας κατηγορείτε;- η οποία στη-
ρίζεται στην ευρωπαϊκή και εξασφαλίζει αυξηµένα εχέγγυα προ-
στασίας.

Σε αυτά δε που ακούστηκαν -και υπονοήθηκαν και εδώ και
στην επιτροπή- ότι θα πάµε σε µια δηµοπρασία του συστήµατος,
εµείς ξεκαθαρίσαµε ότι θα υπάρχει ένα αξιόπιστο σύστηµα, το
οποίο θα γίνει µε δηµόσιο, ανοιχτό διαγωνισµό και δεν θα αφήσει
κανένα περιθώριο σε τίποτα. 

Επίσης, όσον αφορά στα θέµατα του Συντονιστικού Επιχειρη-
σιακού Κέντρου, είναι σαφέστατο ότι αυτό είναι ένα κέντρο, το
οποίο συντονίζει. Δεν µπορεί κάποιοι να µας κατηγορούν ότι
υπάρχει έλλειψη συντονισµού και κάποιοι άλλοι να µας λένε γιατί
φέρνουµε αυτή τη διάταξη ή γιατί έχουµε µόνο είκοσι εννιά υπαλ-
λήλους. Μα, δεν είναι αυτοί οι είκοσι εννιά υπάλληλοι. Είναι οι
εκπρόσωποι των διαφόρων υπηρεσιών, που θα συντονίζει το Συν-
τονιστικό Κέντρο, και λέει σαφέστατα ότι θα συντονίζει διαφορε-
τικές υπηρεσίες.

Και για όσους µας κατηγορούν ότι αφαιρεί το έργο από την
τελωνειακή διαδικασία, κάνω παράκληση να ξαναδιαβάσετε τη
διάταξη. Δεν ισχύει αυτή η κριτική.

Σε ό,τι αφορά το νέο προϊόν, το ηλεκτρονικά θερµαινόµενο τσι-
γάρο, δεν είναι χαράτσι. Και µου κάνει εντύπωση το εξής: Ειπώ-
θηκε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και απαντήσαµε
χαρακτηριστικά. Ξαναειπώθηκε εδώ. Δεν είναι χαράτσι στο ηλε-
κτρονικό τσιγάρο. Είναι φορολογική κατάταξη νέου προϊόντος.
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Σε ό,τι αφορά το άρθρο 40, χρωστάω µια µεγάλη απάντηση
και ένα ξεκαθάρισµα. Νοµίζω ότι τα όσα ειπώθηκαν για το άρθρο
40, υποκρύπτουν και συµπυκνώνουν ακριβώς όλη τη διαφορετική
λογική και λειτουργία των φορολογικών υπηρεσιών προ της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και µετά. Θα σας πω λοιπόν, τι γίνεται
σε µια χώρα άλλη, όχι στην Ελλάδα. Γίνεται ένας φορολογικός
έλεγχος µε βάση στοιχεία που υπάρχουν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί και τα άρθρα
είναι πάρα πολλά και καταλαβαίνετε ότι πρέπει να δώσουµε
απαντήσεις σε αυτό. 

Γίνεται, λοιπόν, ένας έλεγχος σε µια επιχείρηση και στην επι-
χείρηση αυτή διαπιστώνεται φοροδιαφυγή, η οποία είναι τεκµη-
ριωµένη, γιατί έχει καταγγείλει η µια επιχείρηση την άλλη.
Υπάρχουν, δηλαδή, αποδείξεις. Δεν είναι κάτι που βρήκε απλά ο
έλεγχος. Μεταξύ δύο επιχειρήσεων, κατήγγειλε η µία επιχείρηση
την άλλη και έγινε έλεγχος. 

Τα αποτελέσµατα του ελέγχου –τι να κάνουµε;- δεν άρεσαν σε
κάποιους. Και σε αυτή τη χώρα, όταν δεν άρεσαν τα αποτελέ-
σµατα σε κάποιους, είχαµε δύο δρόµους: ή έφερναν διάταξη στη
Βουλή και την ψήφιζαν συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα και
άτοµα και διαγράφονταν τα πορίσµατα του ελέγχου -έχουν γίνει
αυτά εδώ από αυτή τη Βουλή- ή διέταζαν επανέλεγχο. 

Διατάχθηκε, λοιπόν, επανέλεγχος και ο έλεγχος που διατάχ-
θηκε συµφώνησε µε τον αρχικό έλεγχο. Και τι έγινε τότε; Η υπό-
θεση πήγε στα φορολογικά δικαστήρια και ενώ η υπόθεση ήταν
στα φορολογικά δικαστήρια, διατάχθηκε και δεύτερος επανέλεγ-
χος, για να πιεστούν ακριβώς οι ελεγχόµενοι και να µπορέσουν
να φτάσουν εκεί που ήταν. 

Ξέρετε τι αντιµετώπισαν από την επιχείρηση οι ελεγκτές που
πήγαν µε το δεύτερο συνεργείο να κάνουν τον επανέλεγχο από
την πρώτη µέρα; Τους το είπαν καθαρά: «Έχουµε κάνει µήνυση
σε είκοσι έξι. Θέλετε να είστε οι επόµενοι;». 

Γιατί; Διότι δεν µιλάµε για προστασία δικαιωµάτων κάποιων.
Εδώ µιλάµε για εκφοβισµό υπαλλήλων. Εδώ µιλάµε για ανθρώ-
πους που πάνε να κάνουν τη δουλειά τους και αντί να επιλέξουν
να πάρουν ό,τι είναι να πάρουν και να φτιάξουν τα εξοχικά τους
και να τακτοποιήσουν την οικογένειά τους και οτιδήποτε άλλο -
όπως γινόταν στο παρελθόν και αυτά τα φαινόµενα θέλουµε να
τα χτυπήσουµε- τους εκβίαζαν και τους πίεζαν µε τέτοια πράγ-
µατα. 

Και τι κάναµε, λοιπόν, εµείς εδώ; Φέραµε µια διάταξη, η οποία
σας οµολογώ ότι δεν είναι δική µας πρωτοβουλία. Είναι µια
σωστή πρωτοβουλία των Υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, διότι θέλουν να σταµατήσει ακριβώς αυτή η διαδικασία. 

Φέραµε µια διάταξη, µε την οποία λέµε ότι δεν είναι δυνατόν
η επιχείρηση ή ο ελεγχόµενος να ανακαλύπτει νέα στοιχεία µετά
τον έλεγχο και να έρχεται να λέει µετά τον έλεγχο «έχω αυτά τα
στοιχεία, ξανακάνε τον έλεγχο για να πάω σε πιο ευνοϊκή κατά-
σταση». Ας τα έφερνε στον αρχικό έλεγχο τα στοιχεία αυτά. 

Όµως, ακόµη και να έχει ανάγκη να επανεξεταστούν τα στοι-
χεία, βεβαίως, µπορεί να πάει στη Διεύθυνση Επίλυσης Διαφο-
ρών. Ενηµερώνω εδώ όσους µιλούσαν για Επιτροπή 70Α και 70Β,
ότι αυτό εδώ και κάποια χρόνια δεν ισχύει. Να είστε πιο προσε-
κτικοί, σας παρακαλώ πολύ. Μπορεί, λοιπόν, να εξετάσει η Επι-
τροπή Διοικητικής Επίλυσης Διαφορών αυτό το θέµα και είτε να
το επιστρέψει στην αρχική υπηρεσία που έκανε τον έλεγχο είτε
να κάνει και η ίδια τον καινούργιο προσδιορισµό του φόρου ή να
πάει και στα φορολογικά δικαστήρια και να βρει το δίκιο του.

Αυτή, λοιπόν, είναι η διάταξη και µπορεί να έχει κάποιος την
άλφα ή τη βήτα διάθεση γι’ αυτή, µπορεί δηλαδή κάποιος να θε-
ωρεί ότι πρέπει να κάνουµε τριάντα επανελέγχους σε µια υπό-
θεση, που φορολογικά δεν ευνοεί κάποιους. Το δέχοµαι ως
πολιτικό επιχείρηµα. 

Έγινε µια προσπάθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στοχοποί-
ησής µου και εµπλοκής µου µε απαράδεκτες εκφράσεις από τον
κ. Λοβέρδο, ο οποίος, όταν συζητήσαµε σε επίκαιρη ερώτηση,
ήρθε και είπε εδώ: «Είναι δικό σας δηµιούργηµα, κύριε Υπουργέ
ή των Υπηρεσιών σας; Εδώ µε αυτά που λέτε, φαίνεται ότι είναι
δικό σας δηµιούργηµα. Είναι θέµα που σας κινητοποιεί, επειδή

αφορά επιχείρηση της Καβάλας;». 
Είναι ευθύ το υπονοούµενο και συγκεκριµένο και εγώ όταν κά-

ποιος φτύνει, δεν κάνω ότι βρέχει. 
Και συνεχίζει, λέγοντας: «Διότι οι απατεώνες εκεί είναι στη

συγκεκριµένη περίπτωση. Πρόκειται για απάτη πολλών εκατον-
τάδων εκατοµµυρίων». 

Ποιοι είναι οι απατεώνες; Σήµερα πρέπει να πάρετε θέση. Οι
απατεώνες είναι η ελεγχόµενη επιχείρηση; Διότι για µένα το τεκ-
µήριο της αθωότητας ισχύει για όλους. Αρµόδια όργανα υπάρ-
χουν για να το κρίνουν. Ή µήπως απατεώνες είναι αυτοί που
έκαναν τη δουλειά τους και είναι από την Καβάλα; Όλοι έχουν
ονοµατεπώνυµα και σήµερα ήρθε η ώρα να τα φορτωθείτε όλα,
κύριε Λοβέρδο, και να απαντήσετε. 

Βεβαίως λέτε και άλλα πράγµατα. Εγώ δεν θα µπω σε µια λο-
γική τέτοιας αντιπαράθεσης. Φτάσατε στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών Υποθέσεων να λέτε σε εµένα «είστε άσχετος», «δεν είστε
ούτε σαφής ούτε καθαρός». Φαντάζοµαι δεν εννοούσατε τη βιο-
λογική καθαρότητα, αλλά αναφερόσασταν σε θέµατα εντιµότη-
τας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, όχι. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ναι, ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για τα επιχειρήµατα έλεγα. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Αφήστε, θα τα πείτε µετά. Όταν λέτε σε έναν πολιτικό «δεν
είστε καθαρός» και τον συνδέετε µε υπόθεση φοροδιαφυγής από
τον τόπο καταγωγής του, αυτό εννοείτε. Μην προσπαθείτε τώρα
να το αποφύγετε. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν πολιτικά ερωτήµατα. Σας τα είπα και
στην Επιτροπή Οικονοµικών και πρέπει να απαντήσετε. Με ποιον
είστε; Με την επιχείρηση, που έχει ήδη προβλήµατα εικονικών τι-
µολογίων από πολλούς ελέγχους και καταγγελίες που έκαναν η
µια επιχείρηση στην άλλη ή µε αυτούς που πήγαν να κάνουν τη
δουλειά τους;

Θα απαντήσετε εδώ ποια πολιτικά πρόσωπα από τον πολιτικό
σας χώρο, πρώην Υπουργοί, εµπλέκονται σε αυτή την υπόθεση,
που είναι ήδη στη δικαιοσύνη και έχουν καταλογιστεί εις βάρος
τους ποσά; 

Πέσατε σε βαρύ σφάλµα, κύριε Λοβέρδο. Και έχετε µια ασυλία
από µέσα µαζικής ενηµέρωσης, διότι αν εγώ τολµούσα και έλεγα
εδώ σε οποιονδήποτε –ενώ εσείς το είπατε σε Υπουργό της Κυ-
βέρνησης- ότι είσαι άσχετος και δεν είσαι καθαρός, θα τελείωνε
το µελάνι από τις πένες Mont Blank, που όλη την ηµέρα σάς εξυ-
µνούν, για να αποδεικνύουν το πόσο καθαρός και σχετικός είστε. 

Και έρχοµαι στα περί σχετικότητάς σας στα θέµατα αντισυν-
ταγµατικότητας, γιατί θίξατε και τέτοια θέµατα. Τροµερός συν-
ταγµατολόγος! Εγώ θυµάµαι εκείνη την τροµερή σας ενέργεια
µε τη διαπόµπευση δύστυχων γυναικών, ενέργεια που αποτέλεσε
µνηµείο συνταγµατικότητας και προστασίας ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων! Διότι µιλάτε «περί ισότητας των όπλων» µε αυτά που λέτε
εδώ. Ισότητα των όπλων δεν υπάρχει, όταν ευτελίζετε και δια-
ποµπεύετε φτωχές, δυστυχισµένες και άρρωστες γυναίκες, αλλά
όταν µιλάτε για συµφέροντα φοροφυγάδων. 

Και εδώ, λοιπόν, θα καταθέσω στα Πρακτικά διάταξη –για να
µαθαίνουµε και λίγο φορολογικό δίκαιο και πιθανόν να έχετε ψη-
φίσει και εσείς αυτόν τον νόµο- τον ν.2238/94 µε ισχύ από 1-1-
1995 έως 31-12-2013 –όχι ανά δύο χρόνια, αλλά για αρκετά
χρόνια- όπου δεν έχει µπει κανένα θέµα αντισυνταγµατικότητας. 

Αυτός ο νόµος, λοιπόν, λέει συγκεκριµένα στο άρθρο 68 –κάτι
που σας είπα και στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, για να
ετοιµαστείτε- τα εξής: «Φύλλο ελέγχου και αν ακόµα έγινε ορι-
στικό, δεν αποκλείει την έκδοση και κοινοποίηση συµπληρωµα-
τικού φύλλου ελέγχου, αν: α) από συµπληρωµατικά στοιχεία που
περιήλθαν σε γνώση του προϊσταµένου της εφορίας εξακριβώ-
νεται ότι το εισόδηµα του φορολογουµένου υπερβαίνει αυτό που
έχει περιληφθεί στο προηγούµενο φύλλο ελέγχου». Σαφέστατο,
λοιπόν, το ένα µε το άλλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι το ίδιο; 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Είναι ακριβώς το ίδιο το ένα µε το άλλο. Όταν λέει «δεν
υπερβαίνει», τι εννοεί; Για να καταλάβουµε! Εννοεί ότι το µειώνει; 
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(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάνατε βαρύτατο πολιτικό ατόπηµα. Εγώ δεν µένω στην προ-
σωπική επίθεση, διότι καταλαβαίνω σε ποιο επίπεδο και για ποια
σκοπιµότητα κάνατε την προσωπική επίθεση. Έχω δεχθεί τέτοια
επίθεση για τον έναν χρόνο που έχω µείνει στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών και από οργανωµένα, αλλά και από άλλα συµφέροντα,
που δεν µε τροµάζει πλέον τίποτα. Απλά εσείς είστε πολιτικά έκ-
θετος γι’ αυτά που κάνετε και, βεβαίως, έχετε τον χρόνο να ζη-
τήσετε συγγνώµη ή να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. 

Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, αυτή τη διάταξη, εµείς φέραµε αυτή τη
διάταξη για να σταµατήσει η συναλλαγή σε θέµατα επανελέγχων
και για να µπορέσουν οι υπάλληλοι να κάνουν καλά τη δουλειά
τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να συντοµεύετε, σας παρακαλώ. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Διότι εµείς ούτε θα επιτρέψουµε σε οποιονδήποτε ελεγκτή
εφοριακό, τελωνειακό ή οποιονδήποτε άλλο να βάλει το δάχτυλο
στο µέλι και να κάνει αυτά που γινόντουσαν το προηγούµενο διά-
στηµα -εµείς έχουµε ανοιχτό µέτωπο µε τα θέµατα της διαφθο-
ράς και δεν υπάρχει καµµία περίπτωση γι’ αυτό- ούτε θα
αφήσουµε απροστάτευτους τους ελεγκτικούς µηχανισµούς από
ισχυρά οικονοµικά ή νοµικά συµφέροντα. Θα υπερασπιστούµε
τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, επειδή αυτοί είναι επιφορτισµέ-
νοι µε το να µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ πολύ για την
ανοχή σας- θα ήθελα να πω ότι υπάρχουν και άλλα πολλά θέ-
µατα, στα οποία δεν µπορώ να επεκταθώ, διότι όπως καταλαβαί-
νετε έχω ήδη καταναλώσει πάρα πολύ χρόνο. 

Όµως, αυτό που θέλω να κάνω είναι να ευχαριστήσω όλους
για τη συζήτηση στο θέµα αυτό. Τα ζητήµατα του λαθρεµπορίου
καπνικών, του λαθρεµπορίου καυσίµων και της φοροδιαφυγής
ήταν και είναι πρώτη προτεραιότητα στην Κυβέρνηση. Έχουµε
ήδη αποτελέσµατα και αυτό για το οποίο µπορώ να σας διαβε-
βαιώσω είναι ότι υπάρχει η πολιτική βούληση για σύγκρουση και
µεγαλύτερα αποτελέσµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης κ. Λοβέρδος και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Καβαδέλλας. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι, στα όσα χρόνια

είµαι εδώ, ουδέποτε έχω ακούσει Υπουργό να πανηγυρίζει, γιατί
µε µεγάλη επιτυχία αφαιµάσσει την αγορά µε τη φοροµπηχτική
πολιτική που ασκεί. 

Είναι ο πρώτος που είναι υπερήφανος γιατί έχει γονατίσει την
ελληνική οικονοµική κοινότητα και έχει δροµολογήσει -και αυτός
µαζί µε άλλους συναδέλφους του- την επανάκαµψη της ύφεσης
και την πορεία του έτους 2016, µέσα σ’ αυτό το έτος της ελληνι-
κής οικονοµίας, προς µια ύφεση που ίσως αγγίξει και το 2%.
Πρώτη φορά!

Ίσως, όµως, αυτό το έκανε από περισσό ζήλο ως τεχνικός της
εξουσίας και όχι ως πολιτικός προϊστάµενος και µάλιστα µιας Κυ-
βέρνησης που θέλει να λέει ότι έχει ευαισθησίες. 

Λέω ότι το έκανε από τεχνικό ζήλο, γιατί στο πεδίο της πολιτι-
κής θα βουίζουν τα αυτιά του, από τις τρεις απανωτές σφαλιάρες
–και εννοώ πάντα σε πολιτικό επίπεδο- που έφαγε η Πλειοψηφία
εδώ σ’ αυτή τη Βουλή από την καταψήφιση µιας αλαζονικής νο-
µοθετικής πρωτοβουλίας για έναν δήθεν εκλογικό νόµο,  από το
πώς έπεσε στο κενό αυτή η απόπειρα να κοροϊδευτεί ο ελληνικός
λαός, επιχειρώντας η Πλειοψηφία να αντλήσει κύρος από την κύ-
ρωση του Συντάγµατος στο προαύλιο της Βουλής, πριν από δύο
µέρες και φυσικά µετά τη χθεσινή συζήτηση για την εξεταστική
επιτροπή, όπου ο Πρωθυπουργός δεν έλαβε µέρος. 

Κάποιοι στιγµάτισαν αυτή τη συµπεριφορά ως φυγοµαχία και
µη ανάµειξη στη «βαρουφακιάδα», αλλά το µυαλό πάντα κάποιου

που είναι έµπειρος, πηγαίνει σε άλλα καθήκοντα του Πρωθυ-
πουργού και για να διαψεύσει κάθε τέτοια σκέψη ότι δεν ήταν
εδώ, γιατί κάτι άλλο βαρύτερο είχε να κάνει, ήρθε και ψήφισε. 

Τρεις απανωτές ήττες. Η χθεσινή δε που είναι και πιο πρό-
σφατη για το Υπουργείο Οικονοµικών -γιατί την εισέπραξε πρώ-
τος από όλους ο κ. Τσακαλώτος- νοµίζω ότι είναι µια πάρα πολύ
αρνητική στιγµή. 

Ίσως επηρεασµένος από αυτές τις τρεις απανωτές ήττες, ο
Υπουργός πήγε να πει ότι κάτι κάνει και τι ανακάλυψε; Ανακά-
λυψε ότι µε επιτυχία γονάτισε την ελληνική οικονοµική κοινότητα
και µε επιτυχία την καθοδηγεί προς την ύφεση που, επαναλαµ-
βάνω, δεν αποκλείεται να αγγίξει και το 2% για το οικονοµικό
έτος 2016.

Τώρα θέλω να πω κάτι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διότι νο-
µίζω ότι µας εκφράζει όλους. Τα όσα είπα προηγουµένως είναι
οι πολιτικές µου απόψεις. Αλλά το καθεστώς των τροπολογιών,
που είναι µικρά σχέδια νόµου και που αφορούν και τον παριστά-
µενο Υπουργό, δεν µπορεί να συνεχιστεί έτσι κι εµείς να ψηφί-
ζουµε, επειδή ορισµένες από αυτές µπορεί να έχουν και στοιχεία
ορθότητας. Είναι κοινοβουλευτικά άηθες, να έρχεται εδώ ο
Υπουργός να µιλάει τρία λεπτά και να φεύγει. 

Αν θέλω να ρωτήσω κάτι εγώ για τα θέµατα της υγείας, που
το πρωί ακούσαµε ότι γίνονται µαζικές προσλήψεις, πού θα το
πω; Αν θέλω κάτι να πω για τα αθλητικά -δεν λέω ότι είναι κακές
οι ρυθµίσεις- αλλά αν θέλω κάτι να ρωτήσω, πού θα απευθυνθώ;
Στον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών; 

Πρόκειται για µικρά σχέδια νόµου που έρχονται εδώ. Τουλά-
χιστον πρέπει να ακολουθήσουµε µια τακτική να µην τα ψηφί-
ζουµε. Η Μειοψηφία δεν µπορεί να το καθορίσει αυτό, εσείς
µπορείτε να το καθορίσετε αυτό. Μια φορά πρέπει να εκδηλώ-
σετε άρνηση, για κάτι που είµαι βέβαιος ότι δεν µπορείτε να
έχετε διεξοδικά υπ’ όψιν σας, ποια είναι η νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης.

Όµως δεν αφορά απόντες η κριτική αυτή. Αφορά και τον πα-
ρόντα Υπουργό. Δεν έφερε τροπολογία µε έντεκα άρθρα, όπως
µε ενηµέρωσε ο κ. Κουτσούκος, που το πρωί στην τοποθέτησή
του είπε ότι προσπαθούµε να καταλάβουµε για να δούµε τι θα
ψηφίσουµε; Δεν φέρατε τροπολογία έντεκα άρθρων για ειδικές
ρυθµίσεις του ΕΝΦΙΑ; Δεν κάνετε σταθερά µε τροπολογίες το
παιχνίδι «µπάζω-βγάζω». «Μπάζω-βγάζω» µήπως και κάτι γίνει σε
επίπεδο στόχων που θέλω να φτάσω, αλλά «µπάζω-βγάζω» και
σε ένα πολιτικό παιχνίδι, που κανείς δεν αποκλείει ότι γίνεται και
επίτηδες, για να δηµιουργηθούν εντυπώσεις στην κοινή γνώµη. 

Λόγου χάριν διαµορφώθηκε µια εντύπωση για κάποιες ώρες
ότι οι αγρότες δεν θα πληρώσουν ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια και
τελικά εντοπίστηκε µε την τροπολογία ότι ναι θα πληρώσουνε
τον ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια, απλώς για το ζήτηµα της συµ-
πληρωµατικής καταβολής ΕΝΦΙΑ για αγροτεµάχια που ξεπερ-
νούν αντικειµενική αξία 200.000 ευρώ, δεν έχει καταστεί τεχνικά
δυνατό να πληρωθούν από τώρα.

Αυτά γιατί τα κάνετε; Είναι καλά πράγµατα αυτά; Εδώ σας είπε
ο κ. Κουτσούκος ότι εµείς, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, για
το θέµα της ενσωµάτωσης της οδηγίας αλλά και της απόπειρας
να δοθεί µάχη µε αποτελεσµατικούς όρους κατά της φοροδια-
φυγής και του λαθρεµπορίου στα καπνά, ήµασταν θετικοί. Γιατί
έπρεπε να φέρετε κι εσείς ο ίδιος τροπολογία µε τόσα πολλά
άρθρα; Γιατί δεν ήσασταν έτοιµοι δυο-τρεις µέρες πριν; Γιατί δεν
µπορείτε να ετοιµαστείτε τις επόµενες ηµέρες; Γιατί έπρεπε να
έρθει τώρα; Κι αν ήταν έτσι, ήταν ανάγκη για όλα αυτά τα άρθρα; 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς µεµφόµεθα µια πρακτική και την
έχουµε βάλει στη Διάσκεψη των Προέδρων. Αποτελεσµατικότητα
δεν είχε η διαµαρτυρία µας, αλλά και ο παριστάµενος Υπουργός
ευθύνεται. Αυτό το πράγµα µπορεί να σταµατήσει, αν κάποια
στιγµή η Πλειοψηφία σηκώσει το ανάστηµά της και πει δεν ψη-
φίζω –για να τελειώνει αυτή η ιστορία.

Παράλληλα, κυρίες και κύριοι, µε τη σύνθεση της Κυβέρνησης,
Βουλευτές της Πλειοψηφίας βγαίνουν στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης και λένε διάφορα πράγµατα.

Κάνω εδώ µια παρένθεση: Τη δική µου επίθεση εναντίον σας
για µια απαράδεκτη διάταξη δεν την κάλυψε κανένας. Όµως
εσείς που είστε κόµµα της Πλειοψηφίας και σας καλούν παντού,
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έχετε µια σειρά από Βουλευτές, οι οποίοι λένε –και θα ήθελα σας
παρακαλώ µια απάντηση σήµερα- ότι από τη λίστα Λαγκάρντ
εξοικονοµήσατε το 2015 ποσό 800 εκατοµµυρίων για λογαρια-
σµό του ελληνικού λαού. Μάλιστα συνάδελφος που είπε σήµερα
ότι άκουσε τον κ. Παπαγγελόπουλο να µιλάει για 1 δισεκατοµµύ-
ριο και ο κ. Δηµήτριος Καµµένος µου έδωσε έναν πίνακα που κα-
ταθέσατε εσείς πριν έναν ή δύο µήνες, όπου προσδιορίζει το
ποσό στα 174 εκατοµµύρια. 

Τι ισχύει από όλα αυτά; Κοροϊδεύετε τον κόσµο, χρησιµοποι-
ώντας –χωρίς να το θέλουν- τους Βουλευτές σας ως επικοινω-
νιακό εργαλείο ψεµάτων ή ισχύει αυτό που δώσατε εσείς, για τα
174 εκατοµµύρια; Τι ανατράπηκε επί το θετικότερον τους τελευ-
ταίους δύο µήνες; 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ να τοποθετηθείτε µε πολύ συγκε-
κριµένο τρόπο για το ζήτηµα αυτό, διότι αυτές τις ηµέρες ακούω
Βουλευτές σας, να λένε στην εξεταστική επιτροπή ότι τα µεγάλα
κόµµατα έπαιρναν στο παρελθόν δάνεια και δεν τα πλήρωναν.
Αυτό είναι απόλυτο ψέµα! Η αδυναµία τουλάχιστον η δική µας
ήταν σε φάση, όπου η ανατροπή των πολιτικών µας ποσοστών
δηµιούργησε προβλήµατα, αλλά όσον καιρό είχαµε χρηµατοδό-
τηση στον καιρό της δύναµής µας, ήµασταν άψογοι σε ό,τι
αφορά στην εκπλήρωση των υποχρεώσεών µας. 

Επίσης πάνω σε αυτό το ψέµα, έγινε η οικοδόµηση της θεω-
ρίας ότι υπήρξαµε µεγάλο κόµµα, διότι παίρναµε χρηµατοδοτή-
σεις και είχαµε φίλους στα κανάλια. 

Το δεύτερο ψέµα, είναι ότι εσείς µπορεί να χτυπάτε τον κόσµο.
Εσείς κάνατε καριέρα στα κανάλια όταν εµάς µας σφυροκοπού-
σαν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εµείς;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν το λέω για εσάς προσωπικά!
Γίνατε ως κόµµα Πλειοψηφία από αυτό και οφείλετε το ξέρετε

και να το παραδεχθείτε αυτό. Η αλήθεια είναι καλό να γίνεται πα-
ραδεκτή, διότι κερδίζετε στο πεδίο της λογικής, δεν χάνετε εάν
την κάνετε δεκτή. 

Το δεύτερο ψέµα είναι αυτό. Ότι πήρατε 800 εκατοµµύρια ή 1
δισεκατοµµύριο από τη λίστα Λαγκάρντ, κάτι που δεν το λέτε
εσείς αλλά οι συνάδελφοί µας Βουλευτές εκ µέρους σας.

Θα ήθελα να το ξεκαθαρίσετε αυτό, όπως επίσης και άλλα δύο
θέµατα. Τα 2,5 δισεκατοµµύρια του Νικολούδη τι έχουν απογίνει;
Κατ’ αρχάς τι έχει απογίνει ο κ. Νικολούδης και εάν σας βοηθάει,
εάν είναι κάπου, εάν προσφέρει τις υπηρεσίες του. Τι έγιναν τα
2,5 δισεκατοµµύρια, στα οποία έκανε αναφορά ο κ. Κουτσούκος; 

Σας παρακαλώ να µου πείτε για ένα γενικότερο πολιτικό θέµα.
Η πρόσφατη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, που
βάζει όριο στη φορολογική αναδροµή τα δέκα χρόνια, πέντε συν
πέντε, σας απασχολεί µε διατάξεις που έχετε φέρει στο παρόν
σχέδιο νόµου, προεκτείνοντας τον χρόνο παραγραφής τρία χρό-
νια πίσω; Σας απασχολεί; Βάζει κάποιο θέµα; Την κρίνετε σωστή
αυτή την απόφαση;

Εγώ, συνάδελφοι, σπεύδω να πω, χωρίς καµµία διάθεση πολι-
τικής κερδοσκοπίας και αποφεύγοντας πάντα να κάνω κριτική σε
δικαστικές αποφάσεις, ότι αυτή η απόφαση της ολοµέλειας του
Συµβουλίου της Επικρατείας κινείται θετικά, διότι συµπροσδιο-
ρίζει -όχι βέβαια κινούµενη στην καρδιά αλλά στις παρυφές του
θέµατος- το ζήτηµα της ανάγκης για φορολογική σταθερότητα
και για µη ανατροπή των φορολογικών δεδοµένων για την οικο-
νοµία κάθε τρεις και λίγο, ανάλογα µε τις εισπρακτικές ανάγκες
της Κυβέρνησης. 

Θα ήθελα να ξέρω και τη δική σας τοποθέτηση επί του προ-
κειµένου, κύριε Αλεξιάδη. 

Ακόµα σε ό,τι αφορά στο σχέδιο νόµου, σας κάνει µια επισή-
µανση η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών σε σχέση µε τις
άδειες για να κάνει κάποιος εξαγωγές κ.λπ., που αναφέρεται στο
άρθρο 1 παράγραφος 1 του σχεδίου νόµου, ότι δίνετε µια εξου-
σιοδότηση στον εαυτό σας µε έναν τρόπο τελείως αόριστο, που
δεν συνάδει µε το άρθρο 43 παράγραφος. 2 του Συντάγµατος.
Εάν έχει δίκιο η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών –που θεωρώ
πως έχει- να διαµορφώσετε αλλιώς τη διάταξή σας, διότι θα
έχετε πάρα πολλά προβλήµατα συνταγµατικότητας. Αυτό σας το
λέει η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών και όχι µόνο εγώ. 

Μας έχει φέρει σε σύγκρουση ένα θέµα, που σχετίζεται µε διά-

ταξη του σχεδίου νόµου, στο άρθρο 40 παράγραφος 11 εδάφιο
β.’ Μας έφερε σε µια σύγκρουση, την ένταση της οποίας εσείς
επιλέξατε. Εγώ δεν πήγαινα όπως πήγατε εσείς. Σήµερα το συ-
νεχίσατε και είµαι υποχρεωµένος να σας απαντήσω. 

Κατά πρώτον, όσον αφορά στους χαρακτηρισµούς µου στη
Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών, όταν λέτε αυτά που λέτε και επα-
ναλαµβάνετε σήµερα, είµαι ως δυσφηµούµενος υποχρεωµένος
να σας µιλήσω πολύ αυστηρά. Αµφισβητείτε την επιστηµονική
µου επάρκεια, παρ’ ότι δεν έχετε τη δυνατότητα να το κάνετε,
µεταχειριζόµενος παράδειγµα που δεν µε αφορά και που το ξέ-
ρετε και συκοφαντικώς κάνετε πως δεν το ξέρετε και µε δυσφη-
µείτε. 

Όσον αφορά το θέµα των οροθετικών, ξεκαθαρίστηκε πάρα
πολλές φορές εδώ στη Βουλή και στην Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας από τον πρώην Πρόεδρο της Αρχής Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων και τον πρώην Πρόεδρο του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, ότι τη διαταγή την έδωσε η εισαγγελία,
διότι σύµφωνα µε νόµο του 1996 –εγώ τότε δεν ήµουν καν Βου-
λευτής, αγαπητέ κύριε Αλεξιάδη- ο εισαγγελέας έχει αρµοδιό-
τητα να διατάσσει δηµοσιοποίηση φωτογραφιών και λοιπών
στοιχείων. 

Μου το έχει πει ο κ. Τσακαλώτος, µου το έχει πει κάποιος
άλλος συνάδελφός σας, έχω απαντήσει εδώ, έγινε η διευκρίνιση
της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας, παρουσία του κ. Βούτση και ξυπνάτε
εσείς από το πουθενά, ανακαλείτε τάχα στη µνήµη σας κάτι που
ξέρατε, ενώ δεν ξέρατε τη διάσκεψη –αν και οφείλατε να ξέρετε-
δήθεν για να µου αµφισβητήσετε τα επιχειρήµατα. 

Εκεί προκλήθηκα, όπως επίσης όταν µου είπατε ότι ενδεχοµέ-
νως να ψήφισα µία παρεµφερή διάταξη του 1994, ενώ Βουλευτής
έγινα το 2000. Σας είπα άσχετο, διότι δεν είχατε στοιχεία για να
µου απαντήσετε και µου είχατε υποσχεθεί στην Ολοµέλεια ότι
στην επιτροπή θα µου απαντήσετε. Ήρθατε µε αυτά τα αόριστα,
ασήµαντα, ψευδή και συκοφαντικά πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχει και προσωπικό στοιχείο,
δώστε µου δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
κάθε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει είκοσι ένα λεπτά. Η
πρωτολογία είναι δώδεκα. Η δευτερολογία έξι λεπτά και η τριτο-
λογία τρία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε, όµως, στην ουσία. Δεν ξεκίνησα να σας «την πω». Ξεκί-

νησα λέγοντάς σας –και το απευθύνω στο Σώµα αυτό- ότι στην
παράγραφο 11 του άρθρου 40 στο εδάφιο β’ ακούστε, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, τι µας προτείνει ο ασκών νοµοθετική πρωτο-
βουλία. Να καταργηθεί µία συνταγµατική αρχή για την ισότητα
των όπλων. 

Τι είναι η «ισότητα των όπλων»; Όποια µέσα διαθέτει το ένα
µέρος µίας ενδεχόµενης διαφοράς, να τα διαθέτει και το άλλο.
Ό,τι ο ένας, έτσι και ο άλλος. Με την έννοια αυτή, δυνατότητα
διαταγής επανελέγχου επί φορολογικής υποθέσεως βάσει νέων
στοιχείων βέβαια -και είναι άλλο θέµα, εάν πρέπει να προσδιορί-
σετε καλύτερα πώς ορίζεται το «νέο στοιχείο», για να µην το εκ-
µεταλλεύεται κανείς αυτό- είχε µέχρι να παρέµβει ο κ. Αλεξιάδης,
και για µια υπόθεση που αφορά το συµφέρον του δηµοσίου που
πρέπει να πάρει περισσότερα και για µια υπόθεση που αφορά
φορολογούµενο που πρέπει να πληρώσει λιγότερα. Αυτό ίσχυε. 

Έρχεται τώρα να πει ότι το ένα καταργείται, ότι η δυνατότητα
διαταγής επανελέγχου από τον Γενικό Γραµµατέα Εσόδων, έναν
δηλαδή φορέα µιας οιονεί ανεξάρτητης υπηρεσίας το δικαίωµα
αυτό διατηρείται, µόνον όταν το τελικό συµπέρασµα και η αι-
τίαση που κινητοποιεί τη διαδικασία του επανελέγχου, µπορεί να
καταλήξει υπέρ του δηµοσίου και σε βάρος του φορολογουµέ-
νου. Εάν το προβαλλόµενο επιχείρηµα µπορεί να καταλήξει υπέρ
του φορολογουµένου, αυτό καταργείται. Δεν µπορεί να διαταχ-
θεί επανέλεγχος.

Αυτό γιατί είναι καλό; Αυτό γιατί συµφωνεί µε το άρθρο 4 του
Συντάγµατος; Για τη φορολογική ισότητα. Για την ισότητα των
όπλων. Γιατί δεν σας απασχολεί ότι παρεµβαίνετε µε έναν τρόπο
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όχι ριζοσπαστικό, µε έναν τρόπο αυθαίρετο και γιατί δεν φοβά-
στε µήπως αυτή η ρύθµιση, που σας επισηµαίνει µέλος της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας ότι έχει συνταγµατικά προβλήµατα, πέσει
στα δικαστήρια και δηµιουργήσει προβλήµατα και σε διοικουµέ-
νους –φορολογουµένους στην συγκεκριµένη περίπτωση- και στις
υπηρεσίες σας.

Γιατί δεν σας απασχολεί και κάτι άλλο. Δεν υπάρχει δηµόσια
υπηρεσία –έχω πάρα πολύ µεγάλη εµπειρία, έχω κάνει Υπουργός
στα πιο επικίνδυνα Υπουργεία, κύριε Υπουργέ- στην οποία να
είναι όλοι καλοί ή όλοι κακοί. Κάποιοι θα είναι κακοί, κάποιοι
καλοί. Είναι οι γενικοί συσχετισµοί µιας κοινωνίας, όπως αποτυ-
πώνονται και σε διάφορες µονάδες των δηµοσίων υπηρεσιών.
Γιατί όλοι να είναι καθαροί και όλοι να είναι καλοί και όλοι να είναι
επιµελείς και όλοι να κάνουν καλά τη δουλειά τους ή να συµβαί-
νει το αντίθετο; Εγώ δεν έχω τέτοιου είδους υποκριτικές και ύπο-
πτες εµµονές. Εγώ λέω ότι αυτό που έζησα, καταδεικνύει ότι θα
το βρεις το καλό και το κακό παντού.

Γιατί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να παραµένει ευχέρεια της
διοίκησης να δει τα θέµατά της, όπως αυτή τα εκτιµά και τη συµ-
φέρει και να δηµιουργείται για τον φορολογούµενο ένα κλειστό
κύκλωµα; Δηλαδή αν σου έρθει έλεγχος –εγώ λέω ότι ο έλεγχος
είναι καλός, αλλά βάσει της γενικής µου προσέγγισης λέω ότι
µπορεί να µην είναι και καλός- γιατί η µόνη δυνατότητα που
έχεις, είναι να πας στα δικαστήρια πληρώνοντας το 50% του
ποσού που σου ζητείται; Γιατί η σχετική αιτίαση στη διοίκηση να
προϋποθέτει και αυτή την καταβολή ποσού; Νοµίζω το ίδιο σε
όργανα που δεν λειτουργούν, που αργούν. 

Το λέει όλη η Ελλάδα. Δεν µπορείτε να το αγνοείτε. Εσείς είστε
της δουλειάς. Γιατί να λες στον πολίτη «τράβα αυτόν το Γολγοθά,
αν έκανα λάθος». Αν όµως το λάθος µπορεί να στρέφεται εναν-
τίον του δηµοσίου, εγώ µπορώ να διατάξω επανέλεγχο βάσει και-
νούργιων στοιχείων. Γιατί αυτό είναι σωστό. Είναι λάθος. 

Η πρώτη µου παρέµβαση στην επίκαιρή µου ερώτηση αλλά και
στην Επιτροπή Οικονοµικών στην αρχή της οµιλίας µου, ήταν
«πάρτε το πίσω να το καταλάβει η Βουλή». Αν δεν είχα κάνει αυτή
την έντονη τοποθέτηση, ουδείς θα είχε πάρει χαµπάρι τι είναι
αυτό που νοµοθετείτε, ουδείς θα είχε καταλάβει τι κάνετε. 

Γιατί να δηµιουργήσετε ένα κλειστό κύκλωµα όπου, αν βασι-
λέψει η αδικία, ο πολίτης, ο διοικούµενος φορολογούµενος εδώ
έχει δυνατότητα µόνο να πληρώσει και να περιµένει κάποια χρό-
νια, για να δει αν δικαιώνεται ή όχι; Γιατί στην ανεξάρτητη αυτή
υπηρεσία δεν διατηρείτε τη δυνατότητα επί καινούργιων στοι-
χείων –ορίστε καλύτερα τι είναι νέο στοιχείο, θα το ψηφίσουµε-
να πει «αν κάπου κάτι βγάζει µάτι, να το ξαναδώ». Είναι λάθος,
είναι αντισυνταγµατικό, είναι άδικο. Σκεφτείτε το.

Εγώ σας ρώτησα είναι δικό σας ή των υπηρεσιών; Εσείς λέτε
ότι είναι των υπηρεσιών και µε ανακουφίζει αλλά δεν µε ανακου-
φίζει καθόλου που το υπερασπίζεστε µε αυτή τη µανία, διότι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι η υπόθεση αυτή αφορά
συγκεκριµένες αντιδικίες και συγκρούσεις στο χώρο της οικονο-
µίας. Δεν θέλω να αναφέρω ονόµατα, όµως φτάνει και στην πο-
λιτική. Φτάνει και στην παρούσα πολιτική όχι στην παρελθούσα. 

Είπα στον Υπουργό στη Βουλή: «Δεν πάει να είναι και ο Πάπας
της Ρώµης, πρώην Υπουργός; Σκοτίστηκα!».

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Γιατί δεν λέτε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ένα πράγµα λέω εγώ, ότι αν είναι
άδικη, αντισυνταγµατική, να την πάρετε πίσω. Αν σχετίζεται –
όπως θα πω τώρα- και µε συγκεκριµένη επιδικία, τότε παρεµβαί-
νετε στη δίκη. Ούτε σας µέµφοµαι ούτε τίποτα. Για να
καταλάβετε ότι καταλαβαίνω, σας ανέφερα την Καβάλα. Εσάς
δεν σας έθιξα όπως µε θίξατε εσείς αλλά αν συνεχίσετε θα το
κάνω. 

Κύριε Υπουργέ, λέω εγώ είναι αυτή µια υπόθεση θεωρητική,
όπου συζητάει η Βουλή των Ελλήνων θεωρητικά πράγµατα; Είναι
και έτσι. Είναι µια γενική και αφηρηµένη ρύθµιση. Πρέπει να τη
δούµε ως γενική και αφηρηµένη ρύθµιση, όχι στην εξειδίκευσή
της. 

Πάµε τώρα να τη δούµε και στην εξειδίκευσή της. Κυρίες και
κύριοι, σε µια υπόθεση που απασχόλησε πολιτικά την Ελλάδα
πριν από λίγους µήνες, ένα όργανο έφυγε, δηλαδή ο φορέας

ενός οργάνου αντικαταστάθηκε από έναν άλλο. Ο νέος ακύρωσε
έναν επανέλεγχο στον οποίο αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός.
Οι ενδιαφερόµενοι προσέφυγαν στη δικαιοσύνη και η δίκη τους
γίνεται τον Φεβρουάριο του 2017. Με την παρέµβαση αυτή, η
δίκη παύει να υπάρχει. Δεν έχει νόηµα, γιατί το µέσο της επανε-
ξέτασης παύει υπάρχον. 

Παρεµβαίνετε σε δίκη και να δεχθώ και να είµαι µαζί σας, αν
πρόκειται για υποθέσεις –γενικεύω, αλλά µένω µέχρι εδώ προς
το παρόν- όπου η δίκη προκαλείται από τη δυστροπία ή την πο-
νηρία ή την κακία ενός φορολογουµένου που µηνύει τον ελεγκτή
του, εγώ είµαι µαζί µε τον κ. Αλεξιάδη.

Αν όµως η δίκη γίνεται αυτεπαγγέλτως, γιατί στη βόρεια Ελ-
λάδα ξετυλίγεται ένα κουβάρι, πρέπει να το σεβαστώ. Επειδή -
το λέω τρίτη φορά- εγώ λαϊκιστής δεν είµαι ούτε προσβάλλω
ανθρώπους, για αυτό δεν θα καταθέσω το έγγραφο στο οποίο
θα αναφερθώ αλλά θα το διαβάσω.

Αυτεπαγγέλτως δίωξη κατά δύο οργάνων της ελληνικής πολι-
τείας που έκαναν φορολογικό έλεγχο για παράβαση καθήκοντος,
µε πρώτη σειρά του κατηγορητηρίου της εξής φράση… 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, ήδη
εξαντλήσατε και τον χρόνο της δευτερολογίας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τέλειωσα. 
«Κατηγορούνται οι παραπάνω ότι από κοινού στις 31 Ιανουα-

ρίου του 2012 στη Θεσσαλονίκη, µε πρόθεση παρέβησαν τα κα-
θήκοντα της υπηρεσίας τους, µε σκοπό να προσπορίσει σε άλλο
παράνοµο όφελος και να βλάψουν άλλο».

Κλείνω µε την εξής επισήµανση. Αν ήταν µια εταιρεία, µαζί
σας. Κι εγώ θα το σκεφτόµουν, αν ήταν µια εταιρεία, πόσο συν-
δέοµαι εγώ µε αυτούς ή τους ξέρω, να έχω ιδέα. Εδώ είναι δύο.
Η δική µου τοποθέτηση είναι «αφήστε το να εξελιχθεί». Μπορεί
να αποδειχθεί ότι έχετε δίκιο κι εσείς και οι υπάλληλοί σας. Μπο-
ρεί να αποδειχθεί ότι έχετε άδικο. Εσείς παίρνετε θέση υπέρ της
µιας µε αυτή τη ρύθµιση. 

Επειδή τα πράγµατα είναι πεντακάθαρα, σας ζητώ να την απο-
σύρετε, να την ξαναδείτε και να την φέρετε µετά από ώριµη
σκέψη. Η πολιτική µας αντιδικία δεν πρέπει να σας οδηγήσει σε
ένα πολιτικό καπρίτσιο, κρατώντας µια άδικη διάταξη, που πα-
ράγει και αποτελέσµατα σε υφιστάµενη εκκρεµοδικία. 

Σας ζητώ να το σκεφθείτε και να µείνει η συζήτηση εκεί. Σας
ζητώ να το σκεφτείτε σοβαρά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στον κ. Καβαδέλλα, όπως προαναγγείλαµε, τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης Κεντρώων, επιτρέψτε µου να
κάνω δυο ανακοινώσεις.

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και του Προσθέτου Πρωτοκόλ-
λου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρατσιστικής και
ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττονται µέσω Συστηµάτων Υπο-
λογιστών - Μεταφορά στο ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας
2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφοριών και την αντικα-
τάσταση της απόφασης-πλαισίου 2005/222/ΔΕΥ του Συµβουλίου,
ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµατικής πολιτικής και
άλλες διατάξεις».

Επίσης, οι Υπουργοί Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εξωτερικών, Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Οικονοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, καθώς και ο Υφυπουργός Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων κατέθεσαν σήµερα 27-7-2016, σχέ-
διο νόµου: «Ρυθµίσεις για την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη δια-
πολιτισµική εκπαίδευση και άλλες διατάξεις». 

Το νοµοσχέδιο παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
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κών): Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε

Αλεξιάδη;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα ήθελα να διευκρινίσω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διευκρίνιση ως

προς τα όσα ειπώθηκαν από τον κ. Λοβέρδο ή για την τροπολο-
γία που µόλις τώρα ενηµερώθηκε το Προεδρείο ότι κατατέθηκε;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Και για την τροπολογία αλλά και διευκρίνιση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινήστε πρώτα µε
την τροπολογία η οποία διανεµήθηκε. Σας δίνω τον λόγο για ένα
ή δυο λεπτά, κύριε Υπουργέ. Μην παίρνουµε τώρα περισσότερο
χρόνο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μη µου δώσετε καθόλου τον λόγο, αν µου πείτε για ένα
λεπτό. Δηλαδή συγγνώµη. Για όλα αυτά που ακούστηκαν, τέθη-
καν ερωτήµατα, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα ενηµερώσουµε για τα
ερωτήµατα που τέθηκαν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει. Πείτε για
την τροπολογία και θα σας δώσω και τρία λεπτά. Επαρκούν;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ξέρετε ότι πάντα είµαι συνοπτικός. Δεν τρώω ποτέ τον
χρόνο µου.

Υπάρχει µια τροπολογία που την υπογράφουν ο κ. Καµµένος,
ο κ. Κοτζιάς, ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Χουλιαράκης, οι οποίοι δεν
µπορούν να είναι εδώ για να τη στηρίξουν. Θα τη στηρίξω εγώ
την τροπολογία. Αναφέρεται σε θέµατα ασφάλειας, κατά τη δια-
δικασία που είναι στο εξωτερικό ως Υπουργοί, και στα έξοδα δια-
νυκτέρευσης των συνοδών ασφαλείας τους.

Η τροπολογία αναφέρεται σε αυτό το άρθρο και έχει γενικό
αριθµό 592 και ειδικό 113.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
αφορά τους συνοδούς Προέδρου Δηµοκρατίας, Πρωθυπουρ-
γού, Υπουργού Εθνικής Άµυνας;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Αφορά συνοδούς. Με προτεινόµενη διάταξη επιδιώκεται η
διευκόλυνση άσκησης του κυβερνητικού έργου, σε περιπτώσεις
που ηγούνται αποστολών στο εξωτερικό ο Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας, ο Πρωθυπουργός, ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο
Υπουργός Εξωτερικών ή ο Υπουργός Οικονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αυτό είπα κι
εγώ. Δεν διαφωνούµε. Πρόσθεσα τον Πρόεδρο και τον Πρωθυ-
πουργό.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Τώρα όσον αφορά τα όσα ακούστηκαν, θα ήθελα να µε πα-
ρακολουθήσετε προσεκτικά. Δεν πρόκειται να αναφερθώ
προσωπικά σε κανέναν. Πολιτικές είναι οι αντιπαραθέσεις. Να µη
χάσουµε τον χρόνο µας επί προσωπικού και διάφορα τέτοια
πράγµατα. Πολιτικές απαντήσεις.

Όσον αφορά τα όσα ακούγονται για τα διάφορα νούµερα µε
τις λίστες κ.λπ., και το τι έχουµε κάνει µε τις λίστες -έχω καταθέ-
σει και σήµερα συγκεκριµένο κατάλογο- επικαιροποιούµε και θα
ενηµερώνεται συνεχώς η Βουλή για την πορεία των λιστών. Δεν
υπάρχει περίπτωση να κρύψουµε τίποτα. Στους πίνακες που κα-
ταθέσαµε, είναι και για τη λίστα Λαγκάρντ και οτιδήποτε άλλο.
Να µη συγχέουµε διαφορετικά πράγµατα. 

Είναι άλλο η λίστα Λαγκάρντ και άλλο το τι κάνουµε γενικά µε
τις λίστες, διότι γενικά µε τις λίστες έχουµε τεράστια ποσά. Σας
είπα τι ποσά βεβαιώνει το Κέντρο Φορολογίας Μεγάλου Πλούτου
–µια υπηρεσία στην οποία γίνεται πάρα πολλή δουλειά- σ’ αυτές
τις λίστες µε τα τεράστια ποσά. Γενικά από τις λίστες έχουµε δια-
φορετικά ποσά. Μην µπερδεύουµε τη λίστα Λαγκάρντ µε τη
λίστα Μπόργιανς και µε το σύνολο των λιστών. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα της παραγραφής που ακούγεται γι’
αυτά τα ζητήµατα, κατ’ αρχάς σε σχέση µε το θέµα της παρα-
γραφής η απόφαση του Σ.τ.Ε. είναι σεβαστή. Όταν έρθει στο
Υπουργείο Οικονοµικών µε την κανονική διαδικασία, θα τη µελε-
τήσουµε και θα προσαρµόσουµε την εργασία µας µε απόλυτο
σεβασµό στη δικαιοσύνη, όπως το κάνουµε πάντα.

Όµως να σας ενηµερώσω σε σχέση µε τη λίστα Λαγκάρντ –

που αφορά το έτος 2000 και όχι το έτος 2010 ή 2012- ότι ήδη
από την πορεία εκατοντάδων υποθέσεων έχει αποδειχθεί ότι οι
ελεγχόµενοι, δεν έχουν επιχείρηµα περί παραγραφής, διότι όχι
µόνο αποδέχονται τα αποτελέσµατα του ελέγχου αλλά πληρώ-
νουν και τα σχετικά ποσά και προχωράει και η διαδικασία. 

Βεβαίως για άλλη µια φορά παραµένει αναπάντητο στο θέµα
της λίστας Λαγκάρντ, πώς αυτοί που αγωνιούν για την παρα-
γραφή, αφού ήξεραν το πότε παραγράφεται –απ’ ό,τι θυµάµαι η
λίστα Λαγκάρντ ήρθε στην Ελλάδα το 2010 και το 2012 πήγε στο
ΣΔΟΕ- δεν έκαναν τίποτα όλα αυτά τα χρόνια, µην τυχόν και πα-
ραγραφόταν και χάναµε τα χρήµατα.

Σε ό,τι αφορά τα περί του άρθρου 40, να ξεκαθαρίσω κάποια
πράγµατα, για να µην µπερδεύονται κάποια άλλα. Εγώ δεν µιλώ
εδώ ως εκπρόσωπος εργαζοµένων. Είναι τιµή µου για µένα που
ήµουν, αλλά τώρα είµαι Υπουργός και σε πολλές περιπτώσεις
πρέπει να έρθω και σε σύγκρουση µε τους εργαζόµενους, που
παλεύουν κι αυτοί για τα δίκια τους. 

Όµως δεν είναι δυνατόν εδώ να θίγονται εργαζόµενοι σε ελεγ-
κτικές υπηρεσίες µε γενικές και αόριστες κατηγορίες, χωρίς να
κατατίθενται τα έγγραφα. Παρακαλώ να κατατεθούν τα έγ-
γραφα, διότι φοβάµαι ότι συσχετίζετε υποθέσεις από άλλους
ελέγχους, όπου πιθανά κάποιοι να µην έκαναν καλά τη δουλειά
τους, θίγοντας υπαλλήλους σ’ αυτή την υπόθεση που έκαναν
καλά τη δουλειά τους. Κυνηγιούνται από συγκεκριµένες εται-
ρείες, ακριβώς επειδή έκαναν καλά τη δουλειά τους. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να κατατεθούν τα έγγραφα, για να ενηµε-
ρωθούµε όλοι και να απαντήσουµε. 

Για να διευκρινίσω κάποια άλλα ζητήµατα, θα σας πω το εξής:
Αν ένας ελεγκτής κάνει έναν έλεγχο και δεν λάβει υπ’ όψιν του
στοιχεία που θα του δώσει η επιχείρηση κατά τον έλεγχο, έχει
κάνει πειθαρχικό αδίκηµα. Θα γίνει επανέλεγχος και θα έχει κυ-
ρώσεις, ακριβώς επειδή δεν έκανε καλά τη δουλειά του. Μην
µπερδεύουµε, λοιπόν, διαφορετικά πράγµατα. Αυτό είναι το
πρώτο. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει επιτροπή 70Α’ και 70Β’. Με νόµους που
ψηφίστηκαν εδώ και πολλά χρόνια, υπάρχει η Διεύθυνση Επίλυ-
σης Διαφορών. Εξήγησα τι κάνει αυτή η διεύθυνση και πώς µπο-
ρεί να προσφύγει ένας φορολογούµενος, αν έχει αδικηθεί κατά
τον αρχικό έλεγχο. Σας µιλώ µε συγκεκριµένα πράγµατα.

Σε ό,τι αφορά δε το ότι οι υποθέσεις είναι στο δικαστήριο και
ότι προκαταλαµβάνουµε κ.λπ., για όνοµα του θεού, το δικαστή-
ριο έχει τη δυνατότητα από τον νόµο να διατάξει επανέλεγχο.
Βεβαίως και έχει αυτή τη δυνατότητα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο δικαστήριο είναι αυτό, κύριε
Υπουργέ.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σας παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο. 

Δεν προκαταλαµβάνουµε σε καµµία περίπτωση το δικαστήριο
στο οποίο αναφερθήκατε, διότι εσείς ξέρετε ότι µε απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων η απόφαση που είχε παρ-
θεί από προηγούµενο Γενικό Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων για
επανέλεγχο έχει ανακληθεί. 

Άρα γιατί συνδέουµε εδώ διαφορετικά πράγµατα και προσπα-
θούµε να κάνουµε έναν «αχταρµά», για να δηµιουργήσουµε εν-
τυπώσεις; 

Αυτό το ζήτηµα, λοιπόν, δεν αφήνει να προχωρήσουν φαινό-
µενα διαφθοράς και συναλλαγών στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Κλείνει αυτή την πόρτα, κατοχυρώνει δικαιώµατα του φορολο-
γούµενου,αλλά και του δηµοσίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Λοβέρδο. Έκανε κάποιες διευκρινίσεις ο κύριος Υπουργός.
Ας το κλείσουµε εδώ το θέµα. Περιµένουν οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι να τοποθετηθούν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε,
για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι πρόθεσή
µου να σας στερήσω τον λόγο. Όµως δείτε τώρα, χάνουµε τον
χρόνο σε ατέρµονες αντιδικίες. Ποια είναι η ουσία; Ξεφεύγουµε
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και από το νοµοσχέδιο και από τις τροπολογίες ενδεχοµένως που
θέλουµε να συζητήσουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θα καταχραστώ τον χρόνο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η εκκρεµής δίκη δεν
αφορά την ουσία της φορολογικής υπόθεσης. Αφορά αυτό που
σας είπα και το επαναλάβατε, δηλαδή την ανάκληση της διατα-
γής του επανελέγχου. Είναι ακυρωτική υπόθεση και εκκρεµεί. Αν
καταργήσετε τη δυνατότητα, παρεµβαίνετε στη δίκη. 

Ας συνεννοηθούµε επιτέλους. Απαντάτε σε άλλα πράγµατα
απ’ αυτά που σας λέω. Λάβετέ το υπ’ όψιν σας, κάντε το λίγο
πίσω και φέρτε το σε µια εβδοµάδα, ώστε να το έχετε δει. Δεν
το ξέρετε το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, όπως καταλαβαίνετε, δεν µπορεί να λέ-
γονται στην Αίθουσα αυτά τα πράγµατα. Πρέπει να απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είµαι υποχρεωµέ-
νος να σας δώσω τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο, αλλά µόνο για ένα λεπτό.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Υπάρχουν δηµόσια έγγραφα, υπάρχουν δηµοσιεύµατα,
υπάρχουν χίλια δυο πράγµατα -έχουν κατατεθεί και νοµίζω τα
ξέρει όλη η Βουλή-, τα οποία λένε ότι αφού έγινε ο πρώτος έλεγ-
χος, έγινε ο επανέλεγχος και ζητήθηκε τρίτος έλεγχος. Η δια-
ταγή για τον τρίτο επανέλεγχο ήταν σαφής παρέµβαση στη
δικαιοσύνη, διότι η υπόθεση ήταν στη δικαιοσύνη.

Δεν µπορεί τώρα να έρχεται κάποιος και να λέει ότι αυτό που
φέρνουµε εµείς εδώ σήµερα -το Υπουργείο Οικονοµικών έχει
ανακαλέσει ήδη την διαταγή επανελέγχου- παρεµβαίνει στη δι-
καιοσύνη. Έλεος! Οικονοµικά έχω σπουδάσει, αλλά από τα λίγα
νοµικά που ξέρω.  

Εν πάση περιπτώσει η αντισυνταγµατικότητα θα κριθεί σε άλλα
επίπεδα. Ο καθένας µπορεί να έχει την άποψή του. Το πολιτικό
ερώτηµα είναι. Για τη συγκεκριµένη υπόθεση µε ποιον είµαστε;
Είµαστε µε τους ελεγκτές που έκαναν καλά ή κακά τη δουλειά
τους και θα κριθεί αν έκαναν τη έκαναν καλά ή κακά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι δύο και παίρνετε θέση υπέρ
µίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, µη
διακόπτετε. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Βλέπω ότι για ορισµένα, κύριε Λοβέρδο, είστε ενηµερωµέ-
νος για όλα και µπράβο σας. Το ποιο πολιτικό στέλεχος από τον
χώρο σας ήταν εκεί, αυτό περιµένω να µας το πείτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ζητώ να είστε αντικειµενικός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Καβα-
δέλλας. Να τον ευχαριστήσουµε εκ µέρους του Προεδρείου και
για την υποµονή του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Αλίµονο, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ευκαιρία που είναι εδώ και ο κύριος Υπουργός. Πριν µπω

στο κυρίως θέµα, θα ήθελα να του πω ότι θα µπορούσαµε να εί-
χαµε την ευκαιρία να αυξήσουµε τις θέσεις εργασίας. 

Αυτή τη στιγµή στη Βουλγαρία υπάρχουν εξήντα χιλιάδες επι-
χειρήσεις. Αυτές οι ελληνικές επιχειρήσεις που έχουν φύγει από
εδώ, επειδή είναι βιοτεχνίες, απασχολούν πέντε-έξι άτοµα και δεν
λαµβάνουµε από αυτές τίποτα. Εάν και εφόσον µε ειδικό καθε-
στώς τις φέρουµε πίσω µε χαµηλή φορολογία, υπό την προϋπό-
θεση ότι θα απασχολούν πέντε άτοµα και ένας ο ιδιοκτήτης έξι,
θα έχουµε τριακόσιες εξήντα χιλιάδες άτοµα, τα οποία θα απο-
δίδουν και θα ξοδεύουν χρήµατα εντός του ελληνικού εδάφους. 

Πάµε τώρα στο κυρίως θέµα. Η Ένωση Κεντρώων, πιστεύει
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην ολοκλήρωσή της. Ως εκ τού-
του, τα νοµοσχέδια που προάγουν την ιδέα της ολοκλήρωσης
και της εναρµόνισης της χώρας µας µε τους κανόνες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, µας βρίσκουν συµπορευόµενους.

Εδώ θα ήθελα να παρατηρήσω ότι η Κυβέρνηση θεωρώ ότι
ίσως να έχει καλές προθέσεις, όπως κι όλες οι κυβερνήσεις εξάλ-

λου αλλά συµπεριφέρεται άτολµα κι όταν επιτέλους νοµοθετεί,
µοιάζει να το κάνει κάπως πρόχειρα, αφού το ολοκληρώνει µε
πάρα πολλές τροπολογίες. Η Κυβέρνηση, όσον αφορά το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο, φαίνεται να έχει πιστέψει πάρα πολύ σε
αυτό και ίσως να διαθέτει προσδοκίες, που θα µπορούσαµε να
πούµε, µε την εµπειρία που έχουµε, ότι για τα ελληνικά δεδοµένα
κρίνονται υπερβολικές, όσον αφορά τα έσοδα που αναµένει να
εισπράξει από την πάταξη της φοροδιαφυγής.  

Στο κυρίως θέµα, λοιπόν, η παρεµπόδιση της λαθραίας εισα-
γωγής και διάθεσης καπνικών προϊόντων, είναι ένα θέµα που
απασχολεί όλους. Είναι απόλυτα θεµιτή η αντίδραση της Κυβέρ-
νησης. Εµείς είµαστε µαζί σας. Επί της αρχής, λοιπόν, θα υπερ-
ψηφίσουµε. Υπάρχουν, όµως, κάποιες ρυθµίσεις, που φαίνονται
τουλάχιστον αόριστες και κάποιες ήταν και αντίθετες και µε το
αριστερό πρόσηµο το οποίο προβάλλετε. Ευτυχώς κατανοήσατε
το αυτονόητο και φέρατε έστω και την ύστατη στιγµή τροπολο-
γία σχετικά µε τα ΑΜΕΑ και τους έχοντες αναπηρία άνω του 80%. 

Έχουµε εντοπίσει την ατολµία της Κυβέρνησης σε πολλές πε-
ριπτώσεις, όπως είναι ο έλεγχος που θα ισχύσει από το 2019.
Γιατί να ισχύσει από το 2019; Τι γίνεται µε τα GPS; Είναι πολύ
εύκολο να τοποθετηθεί ένα GPS. Εγώ το ακούω χρόνια πολλά,
τουλάχιστον επτά-οκτώ χρόνια. 

Ο κ. Νικολούδης επί επτά µήνες µας µιλούσε για πάταξη της
διαφθοράς. Ξαφνικά τον χάσαµε, χάσαµε και το Υπουργείο, δεν
ξέρουµε τι έγιναν αυτά τα ζητήµατα. 

Τώρα, όσον αφορά τα διαρρέοντα φορολογικά έσοδα, η Ελ-
λάδα κατέχει την πρώτη θέση στην Ευρώπη όσον αφορά τα κα-
πνικά προϊόντα και υπολογίζεται ότι τα λαθραία τσιγάρα
κατέχουν περίπου το 20% της εγχώριας αγοράς, έναντι του 10%
της Ευρώπης. Αυτό µεταφράζεται σε 600.000 ευρώ κατ’ έτος.

Αυτό συµβαίνει για τέσσερις λόγους. Σηµασία έχει να εντοπί-
σουµε, γιατί συµβαίνει αυτό το πράγµα. Πρώτα απ’ όλα, η Ελ-
λάδα είναι θαλάσσιος και οδικός κόµβος. Δεύτερον, η
φτωχοποίηση του λαού τον υποχρεώνει να ακολουθεί οικονοµι-
κές λύσεις. Τρίτον, είναι η µη ενηµέρωση περί της επικινδυνότη-
τας αυτών των καπνικών προϊόντων, διότι δεν τηρούνται οι
προδιαγραφές ούτε γνωρίζουµε περαιτέρω στοιχεία. Τέταρτον,
απουσιάζουν στα σύνορα τα X-canners, τα οποία στοιχίζουν από
ένα έως δύο εκατοµµύρια το καθένα. Εάν είναι όµως, µε ένα εκα-
τοµµύριο ή µε δύο εκατοµµύρια και ίσως κάτι παραπάνω να γλι-
τώσουµε εξακόσια, τότε αξίζει τον κόπο να τρέξουµε το ζήτηµα
µε περισσότερο ενδιαφέρον. 

Πάµε παρακάτω. Στο άρθρο 6, συγκροτείται στη Γενική Γραµ-
µατεία Εσόδων µεικτό διϋπηρεσιακό συλλογικό όργανο, µε την
επωνυµία συντονιστικό επιχειρησιακό κέντρο. Σκοπός είναι η κα-
λύτερη εποπτεία, ο συντονισµός υπηρεσιών. Έτσι, όµως, δηµι-
ουργούµε ένα ακόµη δαιδαλώδες σύστηµα, δαιδαλώδεις
διαδικασίες οι οποίες αυξάνουν τη γραφειοκρατία. Είναι γνωστό
πόσο αργά λειτουργεί το ελληνικό δηµόσιο, ειδικά όταν καλείται
να αλληλοεπιδρά. 

Στην παράγραφο 4ζ’του συγκεκριµένου άρθρου, προβλέπεται
η δηµιουργία επιτροπών µε απόφαση Πρωθυπουργού. Στην πα-
ράγραφο που ακολουθεί, επιτρέπεται στο συντονιστικό επιχει-
ρησιακό κέντρο, να αποκτά πρόσβαση σε όλα τα πληροφοριακά
συστήµατα των εµπλεκοµένων υπηρεσιών. Ελλοχεύει, λοιπόν, ο
µεγάλος κίνδυνος της παραβίασης των ατοµικών δικαιωµάτων
και των προσωπικών δεδοµένων. 

Ζητούµε διαφανείς και απλούστερες διαδικασίες µε λογοδο-
σία σε επιτροπή και όχι σε έναν άνθρωπο, στον Πρωθυπουργό.
Διότι λογικό είναι κάποια στιγµή να έχουµε αµφιβολίες ως προς
τις κρίσεις και ως προς τις αντιδράσεις του ενός ατόµου.

Διαβάζουµε κάποια άρθρα που αφορούν τροποποιήσεις του
κώδικα ΦΠΑ. Εδώ ισχύει το αδιανόητο. Υπάρχουν µέτρα τα οποία
έχουν αναδροµική ισχύ. Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να χτιστούν
σχέσεις εµπιστοσύνης µεταξύ του επιχειρηµατία και του κρά-
τους; Όταν ο επιχειρηµατίας δεν µπορεί να προγραµµατίσει τα
κοστολόγιά του, πιθανόν θα βρεθεί ζηµιωµένος. Γιατί µε τα εξ
αναδροµικής ισχύος έσοδα δεν µπορείτε να είστε καθόλου σί-
γουροι για την εισπραξιµότητα. Γιατί δεν είναι δυνατόν να συγ-
κεντρωθούν τεράστια ανείσπραχτα ποσά. Είναι χρήµατα που δεν
έχουν εισπράξει οι πιθανοί οφειλέτες σας λόγω της αναδροµικής
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τους φύσης. Οπότε είναι αδύνατον να εισπραχθούν από εσάς. 
Δεν είναι, όµως, µόνο αυτά τα ακαταλαβίστικα και τα ευτρά-

πελα. Για ποιον λόγο –το θίξαµε και προηγουµένως στην Αί-
θουσα, αλλά πρέπει να το πω και εγώ- δεν επιτρέπετε τον
επανέλεγχο όταν αυτός είναι υπέρ του φορολογουµένου, ενώ
αντιθέτως όταν είναι υπέρ του δηµοσίου είναι επιτρεπτός;

Υπάρχουν κάποια πρόστιµα όπου δεν υπάρχει ΦΠΑ. Άρα για-
τροί, φροντιστήρια και άλλες υπηρεσίες, µπορούν να φοροδια-
φεύγουν. Γιατί δεν βάζουµε και την συνυπευθυνότητα του
αγοραστή; Όταν κάποιος αγοράζει µια υπηρεσία, οφείλει να ζη-
τάει απόδειξη. Να έχει συνυπευθυνότητα και ο µετέχων στη δια-
δικασία.

Η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κατερίνα Παπανάτσιου, µας τόνισε
στην επιτροπή ότι στόχος του νοµοσχεδίου είναι η σύγκρουση
µε το σύστηµα της λαθρεµπορίας καπνού, τονίζοντας επίσης ότι
είναι και ο κορµός για την πάταξη γενικώς του λαθρεµπορίου. Η
πάταξη του λαθρεµπορίου δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε δαι-
δαλώδεις νοµοθετικές παρεµβάσεις. 

Είχαµε την ευκαιρία, να ενηµερωθούµε από φορείς κατά τις
προηγούµενες ηµέρες στην επιτροπή. Αυτές οι ανησυχίες δεν
είναι µόνο δικές µας. Δεν βγαίνει µόνο από τη διαφορά του πο-
λιτικού χαρακτήρα που έχουµε εµείς. Βγαίνουν από φορείς οι
οποίοι εµπλέκονται στον µηχανισµό αυτό. Ο Πρόεδρος, λοιπόν,
του Συνδέσµου Ελληνικών Καπνοβιοµηχανιών κ. Σπύρος Φλέγ-
κας, επισήµανε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο ναι µεν εναρµονιζό-
µαστε µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία αλλά σηµείωσε ότι η
διατύπωσή του είναι γενική και δεν προβλέπεται κάποια δραστική
βελτίωση του παραεµπορίου.

Ταυτόχρονα εξέφρασε ενστάσεις, για τη διάταξη που υποχρε-
ώνει τις καπνοβιοµηχανίες κάθε µήνα να αποστέλλουν ηλεκτρο-
νική κατάσταση µε τις συναλλαγές τους και να παρέχουν
πληροφορίες για ύποπτες συναλλαγές. Θα τους κάνουµε τους
πολίτες πληροφοριοδότες; Είπε, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να τρέ-
φουµε ελπίδες για την πάταξη του λαθρεµπορίου. Δεν είναι δικά
µου λόγια, είναι ανθρώπων οι οποίοι εµπλέκονται στα γρανάζια
και στις διαδικασίες των καπνικών προϊόντων. Η συντριπτική πλει-
οψηφία που αγγίζει το 90% του λαθρεµπορίου καπνού, αφορά
προϊόντα που δεν έχουν εισαχθεί νόµιµα στη χώρα. Δεν είναι, λοι-
πόν, εγχώριο προϊόν. Τα τελωνεία αναζητούν scanners, το είπαµε
και προηγουµένως. Εκεί θα έχουµε όφελος, αυτό πρέπει να το
κοιτάξουµε και άµεσα. Κάθε ηµέρα χάνονται χρήµατα. 

Ο Πρόεδρος, πάλι, των Τελωνειακών Υπαλλήλων, ο κ. Τριµπό-
νιας, είπε ότι από µόνο του το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να αντιµε-
τωπίσει το οικονοµικό έγκληµα αν δεν υπάρχει ισχυρή πολιτική
βούληση, για να κατατεθεί ένα ολοκληρωµένο σχέδιο δράσης.
Έθεσε κάποια επιχειρήµατα ότι το Υπουργείο Οικονοµικών οφεί-
λει άµεσα να επανεξετάσει το θέµα της υπερφορολόγησης των
καπνικών προϊόντων, ώστε να µπει ένας λογικότερος φόρος στα
προϊόντα αυτά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις τιµές στις γειτονι-
κές χώρες. Οπότε πιθανώς η υπερφορολόγηση να φέρνει και τα
λαθραία στην αγορά. 

Ο Πρόεδρος του Συνδικάτου Επαγγελµατιών Καπνοπωλών και
Ψιλικών Ειδών Νοµού Αττικής, µίλησε για συµφέροντα που θέ-
λουν να εξαφανίσουν τους περιπτερούχους που πουλάνε κα-
πνικά προϊόντα αλλά και για συµφέροντα που κρύβονται πίσω
από το ποιος θα αναλάβει την ιχνηλασία. 

Επίσης ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Μισθωτών
Περιπτέρων και Αναπηρικών Κυλικείων, ο κ. Μάλλιος, έκανε ευ-
θεία αναφορά στην ποιότητα των ελεγκτικών µηχανισµών, ανα-
φέροντας χαρακτηριστικά ότι χρειαζόµαστε εκπαιδευµένο
προσωπικό. Αυτή είναι µια διαπίστωση από έναν έµπειρο και πρα-
κτικό άνθρωπο της αγοράς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω τη δευτερολογία µου, οπότε θα
ήθελα δύο-τρία λεπτά.

Αυτή η διαπίστωση προέρχεται από έναν έµπειρο, λοιπόν, άν-
θρωπο της αγοράς. Σηµαίνει ότι µέχρι σήµερα δεν έχει διαπιστώ-
σει την ικανότητα του εµψύχου δυναµικού των υπηρεσιών
ελέγχου. Η Κυβέρνηση, θα έπρεπε ήδη να έχει στελεχώσει τα
αρµόδια κλιµάκια µε ανθρώπους ειδικά εκπαιδευµένους µε πρα-

κτικές γνώσεις, όχι µόνο µε θεωρητικές. 
Η ανησυχία των ανθρώπων που γνωρίζουν την αγορά από

πρώτο χέρι µας ανησυχεί και µας υποχρεώνει να σας κρούσουµε
τον κώδωνα του κινδύνου. Από τις µαρτυρίες αυτές πιστεύουµε
ότι βρίσκεστε σε λάθος δρόµο. Οι άνθρωποι αυτοί είναι άνθρω-
ποι της αγοράς, δεν είναι πολιτικώς υποκινούµενοι. Να ξεφύ-
γουµε από την νοοτροπία της επιβολής νοµοθετικών ρυθµιστικών
παρεµβάσεων στην κατεύθυνση της καταστολής και να ρίξουµε
το βάρος και στην πρόληψη.

Στο νοµοσχέδιό σας παύουν να υπάγονται στο ειδικό καθε-
στώς φορολόγησης οι αγρότες που παραδίδουν προϊόντα παρα-
γωγής τους από λαϊκές αγορές ή από το δικό τους κατάστηµα ή
πραγµατοποιούν εξαγωγές. Αυτό θα προκαλέσει, µε µαθηµατική
ακρίβεια, τη συρρίκνωση της πρωτογενούς παραγωγής. Ήδη σε
αυτούς τους δύσκολους καιρούς και µε τα νέα οικονοµικά µέτρα
που ελήφθησαν, υπάρχει µεγάλο ζήτηµα επιβίωσης στους αγρό-
τες. Ο παραγωγός πρωτογενών προϊόντων πρέπει να στηριχθεί
περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη χρονική περίοδο, να µην
παίρνουµε πατάτες από την Αίγυπτο και ντοµάτες από την Τουρ-
κία.

Όσον αφορά τα τέλη κυκλοφορίας και ειδικότερα για τα εισα-
γόµενα µεταχειρισµένα, φαίνεται ότι αρχίζει µια εκλογίκευση και
από το 2017 θα υπολογίζεται το έτος που πρωτοταξινοµήθηκε
σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι αµαρτία ένας άνθρω-
πος να εισάγει ένα αυτοκίνητο πέντε-έξι ετών και να υπολογίζεται
το αυτοκίνητο ότι είναι ένα νέο αυτοκίνητο µε τις γνωστές επι-
πτώσεις. Αυτό το θέµα των τεκµηρίων είναι πάρα πολύ άδικο, θα
µπορούσα να πω, γιατί αφορά τέσσερις τροχούς, δεν είναι κάτι
σπουδαίο. Είναι τεκµήριο οι τέσσερις τροχοί; 

Ένα ασφαλές αυτοκίνητο µπορεί σε µια δεδοµένη στιγµή να
σώσει τον οδηγό του. Αυτό δεν προσµετράται ως όφελος για την
κοινωνία µας; Υποχρεώνεται ο καθένας που δεν έχει την οικονο-
µική δύναµη να πάρει ένα καλό αυτοκίνητο, γιατί θα έρθουν τεκ-
µήρια, θα έρθουν φόροι, θα έρθουν βάσανα, να παίρνει ένα
φτηνό αυτοκινητάκι, όπου βάζει την οικογένειά του µέσα και σκο-
τώνονται ή µένουν και ανάπηροι.

Δηλώνεται ότι θα δηµοσιοποιούνται τα στοιχεία των φορολο-
γουµένων, οι οποίοι χρωστούν άνω των 200.000 ευρώ φόρους
αλλά και ασφαλιστικές εισφορές. Δεν ξέρω εάν το έχετε αυτό το
δικαίωµα. Νοµίζω ότι είναι θέµα δικαστικής απόφασης. Έχετε µε-
γαλώσει το χρονικό όριο και από τους τρεις µήνες το έχετε πάει,
νοµίζω, στο έτος. Δεν υπερασπιζόµαστε τη φοροδιαφυγή αλλά
και η ανθρωποφαγία, το να τους βγάζουµε όλους στο περίπτερο
να φαίνονται στοιχεία τους, αυτό δεν είναι και τόσο πολιτισµένη
ενέργεια.

Κλείνω, λέγοντας ότι το νοµοσχέδιό σας επιβαρύνει ολοένα
και περισσότερο τους πιο παραγωγικούς κλάδους της ελληνικής
οικονοµίας, µε φόρους που πλέον είναι δυσβάσταχτοι. Δεν φτά-
νει µόνο αυτό αλλά επιβάλλει σε όσο το δυνατόν περισσότερους
πολίτες ακόµη µεγαλύτερο κράτος, ακόµη πιο δαιδαλώδεις δια-
δικασίες διεκπεραίωσης των απαραίτητων συναλλαγών µε το δη-
µόσιο. 

Σας καλούµε να αντιµετωπίσετε το κράτος πιο τεχνοκρατικά
και λιγότερο ιδεοληπτικά. Αυτό θα αποβεί εις όφελος, κατ’
αρχάς, της οικονοµίας. Ψηφίζουµε επί της αρχής. Στηρίζουµε
την τροπολογία του κ. Πολάκη και την τροπολογία για τον ΕΝΦΙΑ
των αναπήρων. Θα τοποθετηθούµε στην ψηφοφορία για τα επι-
µέρους άρθρα.

Ευχαριστώ για την κατανόησή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καβαδέλλα.
Πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Νέας Δηµοκρατίας, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Αλεξιάδης.
Κύριε Υπουργέ, θα τοποθετηθείτε επί των βουλευτικών τροπο-

λογιών;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Οι υπουργικές έχουν γίνει αποδεκτές και θα τοποθετηθώ
επί των τροπολογιών των Βουλευτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Έχουµε δύο τροπολογίες. Η πρώτη είναι του κ. Καµµένου
και αφορά τα θέµατα των λιανοπωλητών καπνού. Τα ζητήµατα
που βάζει είναι σε θετική κατεύθυνση. Δεν έχω κάποια αντίρρηση
σ’ αυτά τα θέµατα αλλά είναι θέµατα που είναι άλλου Υπουργού
και δεν µπορώ εγώ να κάνω αποδεκτή την τροπολογία. Πρέπει
να υπάρξει συνεννόηση µε τον κ. Σταθάκη και τους άλλους συ-
ναρµόδιους Υπουργούς. Οπότε αυτή η τροπολογία δεν µπορεί
να γίνει αποδεκτή σήµερα, θα τη δούµε και θα επανέλθουµε σε
νέο νοµοσχέδιο. Ούτως ή άλλως, θα έχουµε και άλλα νοµοσχέδια
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Την άλλη τροπολογία την υπογράφουν ο κ. Μπαλαούρας και
η κ. Βαγιωνάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή η τροπολογία αφορά την
παράταση προθεσµίας, προκειµένου να διασφαλιστεί η οµαλή
διαχείριση των απορριµµάτων, διαδικασία συγχώνευσης όλης
της περιφέρειας, των ΦΟΣΔΑ και υπάρχει παράταση έως 30-11-
2016. Αυτή η τροπολογία γίνεται δεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι η µε γενικό
αριθµό 591 και ειδικό 112.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μάλιστα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πώς θα γίνει δεκτή από εσάς;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Είναι άλλου Υπουργείου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι του Υπουργείου Περιβάλλοντος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Γιατί δεν κάνετε δεκτή του κ. Καµ-

µένου; 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Η τροπολογία που

προτείνουµε έχει περάσει από εδώ ξανά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Δέν-
διας.

Μετά θα ακολουθήσουν ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα και θα κλείσουµε τον κύκλο των Κοινοβουλευ-
τικών Εκπροσώπων µε τον κ. Μαντά.

Παράκληση του Προεδρείου προς όλους τους εισηγητές και
τους ειδικούς αγορητές, να δηλώσουν στο Προεδρείο ποιοι θέ-
λουν να δευτερολογήσουν µετά.

Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι σύντοµος.
Εδώ δεν συζητάµε καµµία φοβερή νοµοθετική πρωτοβουλία.

Συζητάµε εν µέρει ένα πρωτόκολλο του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας σε συνδυασµό µε ένα κοµµάτι της οδηγίας 2014/40. 

Ερωτήθηκε ο Υπουργός πριν, γιατί δεν έφερε η Κυβέρνηση
όλη την οδηγία 40 του 2014 και απήντησε ότι αφορά άλλο
Υπουργείο και θα γινόταν πολύ µεγάλη η ρύθµιση. 

Βέβαια, κύριε Υπουργέ, αυτό είναι ανακριβές, διότι το Υπουρ-
γείο Υγείας έφερε τροπολογία. Δεν έφερε την οδηγία, έφερε
τροπολογία όµως. Δεν φταίτε εσείς γι’ αυτό, αλλά ο τρόπος που
νοµοθετεί αυτή η Κυβέρνηση είναι χαοτικός. Αυτή είναι η αλήθεια
και το παρατηρήσατε και τώρα που γίνατε θύµα ατυχήµατος µε
τροπολογία που δεν σας αφορά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω σωστά λέγεται ότι το
θέµα της προστασίας από το λαθρεµπόριο των καπνικών, είναι
περισσότερο πρακτικό παρά νοµοθετικό. Υπάρχει ένα επαρκές
οπλοστάσιο και νοµίζω όλοι θα συµφωνήσουµε ότι αν κάτι χρει-
άζεται, και να το ψηφίσουµε και να το στηρίξουµε. Αλλά υπάρ-
χουν πρακτικά πράγµατα. 

Εγώ είχα κάνει δύο ερωτήσεις στο Υπουργείο Οικονοµικών για
τα σκάνερς το 2016. Μου είχαν απαντήσει τότε ότι είναι στη φάση
αξιολόγησης η προµήθεια αυτοκινούµενων και ότι ο διαγωνισµός
για σταθερά θα προγραµµατιστεί. Έχω εδώ την απάντηση -δεν
ξέρω αν έγινε κάτι από τον Φλεβάρη µέχρι σήµερα- όπως επίσης,
είχα πάρει απάντηση στο θέµα των τελωνειακών διαδικασιών ότι
έγιναν πέντε οµάδες εργασίας, για να υπάρξουν βελτιώσεις. Πάλι
και σε αυτό δεν ξέρω αν υπάρχει κάτι καινούργιο.

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ποια, για να είµαστε εδώ ειλι-
κρινείς και σοβαροί. Αν άκουγε κανείς την τοποθέτηση του
Υπουργού θα έλεγε «φοβερό πράγµα, αυτή η Κυβέρνηση δου-
λεύει µε τευτονική ακρίβεια. Φέρνει αποτελέσµατα, αυξάνονται
τα έσοδα, η χώρα πηγαίνει καλά, πάµε προς τα πάνω, δόξα τω
θεώ!» Δεν είναι αυτή η αλήθεια, τώρα το ξέρουµε. Είτε στη µε-

γάλη εικόνα είτε στη µικρή εικόνα, η εικόνα είναι κακή για τη
χώρα και είναι βεβαίως πάρα πολύ κακή για αυτήν την Κυβέρ-
νηση, όποιον αριθµό και να πάρετε, όποιο νούµερο. 

Θέλετε να πάρουµε τα νούµερα της µεγάλης εικόνας; Ανεργία.
Αύξηση από το 24,4% το τελευταίο τρίµηνο στο 24,9% στο χρόνο
που συζητάµε τώρα και επίσης, είχαµε µικρή αύξηση της ανερ-
γίας τον Ιούνιο που είναι τραγικό, γιατί πάντοτε στην έναρξη της
τουριστικής περιόδου έχουµε µια µικρή µείωση της ανεργίας. 

Θέλετε να πάµε στην ύφεση; Είναι 1,4% το 2016. Δεν υπάρχει
κάτι από το οποίο να πιαστεί κανείς και να πει ότι πάµε προς το
καλύτερο. 

Εδώ που ίσως σας αφορά λίγο περισσότερο, γιατί µας είπατε
σωρεία αριθµών –εγώ ειλικρινά έχασα και τον λογαριασµό από
ένα σηµείο και µετά, µε µπερδεύουν οι πολλοί αριθµοί- έσοδα
του 2015 προερχόµενα από προϊόντα εγκληµατικών ενεργειών
κατά του ελληνικού δηµοσίου 4.003.914,93 ευρώ ενώ το 2014,
ήταν 26.809.826 ευρώ. Φαντάζοµαι ότι µετριέται η αποτελεσµα-
τικότητα των διωκτικών υπηρεσιών. Δεν αντέχει σε κριτική αυτή
η Κυβέρνηση. Δεν πάει τίποτα καλά. 

ΕΝΦΙΑ των αγροτών. Καλά κάνετε και αναστέλλετε την ισχύ
της διάταξης, αλλά αυτό δεν είναι ρύθµιση. Είναι αναστολή
ισχύος µιας διάταξης. Πείτε µας ξεκάθαρα τι θα κάνετε µε τον
ΕΝΦΙΑ των αγροτών και µάλιστα εδώ µιλάµε για τον συµπληρω-
µατικό ΕΝΦΙΑ, όχι για τον κύριο ΕΝΦΙΑ. Ποια είναι η διάθεση της
Κυβέρνησης απέναντι σε αυτό; 

Όσον αφορά το ζήτηµα το οποίο έθεσε προηγουµένως ο κ.
Λοβέρδος, εγώ θα σας δώσω εν µέρει δίκιο στο εξής: Πραγµα-
τικά η διάταξη αυτή ήταν στον αρχικό νόµο, στον ν.2238/94. Είναι
όπως το λέτε. Όµως από εκεί και πέρα, εδώ υπάρχει ένα θέµα,
η ισότητα των όπλων. Εγώ δεν ξέρω την υπόθεση για την οποία
µιλάτε ούτε εσείς ούτε ο κ. Λοβέρδος. Μου έκανε λίγο εντύπωση
η οξύτητα αντιπαράθεσης, η οποία ευτυχώς δεν συνέχισε µετά.
Αλλά εδώ υπάρχει η ισότητα των όπλων κατά παράδοση και των
δικών µας κυβερνήσεων. Το ’94, ο νόµος δεν ήταν των δικών µας
κυβερνήσεων, αν κι εµείς κάναµε τροποποιήσεις. Οπότε αν δια-
φωνούσαµε, θα µπορούσαµε να το είχαµε αλλάξει. Αλλά η ισό-
τητα των όπλων, δεν πρέπει να ισχύει στην περίπτωση του
Έλληνα φορολογούµενου; Από πού κι ως πού πάµε σε µια διαδι-
κασία στην οποία του στερούµε την ισότητα των όπλων; 

Η λογική να µη µηνυθούν τα στελέχη που κάνουν τον έλεγχο,
είναι λογική η οποία αντέχει; Ποιος θα παραπέµψει ένα στέλεχος,
το οποίο κάνει σωστά τη δουλειά του; Ποιος εισαγγελέας θα το
κάνει αυτό το πράγµα; Εν πάση περιπτώσει, αν µηνύονται αδί-
κως, έχουν κι αυτά το όπλο της ψευδούς καταµήνυσης και έχουν
επίσης το όπλο της αποζηµίωσης για την ηθική βλάβη. Αν θέλετε
να υπάρχει κάλυψη των οικονοµικών αναγκών από το Υπουργείο,
αυτό να γίνει. Πολλές φορές χρειάζεται. Έχουµε κάνει κάτι ανά-
λογο στην Ελληνική Αστυνοµία, εάν ψευδώς καταµηνύονται τα
όργανα του κράτους που πάνε να κάνουν την δουλειά τους. Αλλά
να µην υπάρχει η ισότητα των όπλων; 

Είπατε προηγουµένως να πάνε στην επιτροπή και να πάνε στα
δικαστήρια. Μα και στις δυο περιπτώσεις που είπατε –ορθώς βε-
βαίως υπενθυµίσατε τα άρθρα τα οποία έχουν καταργηθεί- προ-
ϋπόθεση είναι η καταβολή του 50%. Είναι δυνατόν να καταβάλεις
το 50% της οφειλής, πριν κριθεί εάν έχεις δίκιο ή άδικο; Μα τότε
στην πραγµατικότητα επέρχεται το αποτέλεσµα και µάλιστα σε
συνθήκες µέγιστης οικονοµικής κρίσης. Νοµίζω ότι θα µπορού-
σατε αυτό το θέµα πραγµατικά να το ξαναδείτε.

Πριν µπω στη µεγάλη εικόνα, θα ήθελα να πω και κάτι άλλο για
την τροπολογία µε αριθµό 585/109, µε την οποία πάλι ακολου-
θείτε αυτή τη λογική της δηµιουργίας µιας προστασίας των στε-
λεχών, τα οποία ασκούν τη φορολογική διοίκηση, τον
φορολογικό έλεγχο.

Εισάγετε στην πραγµατικότητα ποινικό, πειθαρχικό και αστικό
απυρόβλητο για τα όργανα της φορολογικής διοίκησης τα αρµό-
δια για την επιλογή υποθέσεων προς έλεγχο. Γιατί; Παρεµπιπτόν-
τως, σας το ζήτησε η τρόικα αυτό; Γιατί αυτό είναι παράδοξο. Από
πού και ως πού εισάγουµε στο δίκαιο διατάξεις, µε τις οποίες ένα
µέρος των δηµοσίων λειτουργών εξαιρούνται στην πραγµατικό-
τητα από κάθε έλεγχο και αλλάζουµε το βάρος της αποδείξεως;
Πρέπει να αποδείξει κάποιος άλλος την βαριά αµέλεια ή τον δόλο
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για να πάµε πιο µπροστά. Πώς γίνονται αυτά τα πράγµατα µέσα
στο δίκαιό µας; Μάλιστα το εισάγετε µε τροπολογία και αυτό µου
κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση.

Από εκεί και πέρα η καθαρή ρουσφετολογική διάθεση ως προς
τις επιλογές των προϊσταµένων των οργανικών µονάδων της Γε-
νικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων που θα γίνουν ως το τέλος
του 2016, φαίνεται από το ότι εισάγετε παρέκκλιση από τη δια-
δικασία του π.δ.69 του 2016, όσον αφορά την αναγνώριση της
συναφούς υπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα. Γιατί; Έχουµε και εδώ
το ρουσφέτι, όπως και σε κάθε νοµοθέτηµα της Κυβέρνησης. Αν
ψάξεις λίγο, υπάρχει πάντα το ρουσφέτι. Πάντα µιλάµε µε µια ει-
δική οµάδα και της κάνουµε µια χάρη. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
σας το λέω καθαρά. Δεν θα σας σώσει αυτό την ώρα των εκλο-
γών. Όσα ρουσφέτια και αν κάνετε, σε όσους και αν κάνετε, αυτό
δεν θα σας σώσει. Απλώς σας εκθέτει και θα σας εκθέτει, γιατί
πολλοί σαν και εµένα τα χρόνια που έρχονται, θα έρχονται εδώ
και θα επαναλαµβάνουν για εσάς, που ίσως δεν θα είστε εδώ και
δεν θα είµαι ίσως και εγώ τότε, τις ρουσφετολογικές διατάξεις
που έχετε περάσει και που σας εκθέτουν.

Επειδή τον τελευταίο καιρό γινόµαστε ακροατές ηθικών κη-
ρυγµάτων, να κάνουµε µαζί έναν µικρό κατάλογο. Νόµος
4322/2015, απόλυση υφ’ όρον χιλιάδων κρατουµένων και για κα-
κουργήµατα. Διάταξη δική σας. 

Εξάλειψη του αξιοποίνου των εγκληµάτων που αφορούν τη νο-
µοθεσία για τον ελεύθερο ανταγωνισµό. Άρθρα 105, 106 του
ν.4389/2016. Τεράστιο ρουσφέτι, το µεγαλύτερο στη µεταπολι-
τευτική Ελλάδα και θα µιλήσουµε για αυτό. Μη διανοηθεί κανείς
εµένα να µου µιλήσει για διαπλοκή, όταν είµαι Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος. Αυτά τα δύο άρθρα, αποτελούν την απαλλαγή
όλων των εργολάβων για όλα τα δηµόσια έργα τα οποία είχαν
φτιάξει, µε όποιον τρόπο είχαν φτιάξει τους διαγωνισµούς από
το 1974 µέχρι σήµερα. Το φέρατε και το ψηφίσατε εσείς και µι-
λάτε για πόλεµο κατά της διαπλοκής.

Αυτοτελή φορολογικά πρόστιµα για µη έκδοση ή ανακριβή έκ-
δοση αποδείξεων ν.4337/15. Πρώτα το νοµοθετήσατε και τώρα
το παίρνετε πίσω. Έχετε θεσπίσει δεκάδες διατάξεις για διενέρ-
γεια έργων κατ’ εξαίρεση της διαδικασίας περί δηµοσίων συµ-
βάσεων, ν.4325/2015, ν.4364/2016, ν.4366/2016, ν.4375/2016. Θα
σας τα καταλογοποιήσω και θα σας τα διανείµω. 

Έχετε θεσπίσει ειδικό λογαριασµό στην Τράπεζα της Ελλάδος
εκτός δηµοσίου λογιστικού, για τα θέµατα των προσφύγων
ν.4379/16. Είναι εκτός δηµοσίου λογιστικού, είναι εκτός κανόνων.

Έχετε εισάγει απαλλαγές από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
µε βουλευτική τροπολογία. Μάλιστα πού τη βάλατε αν είναι δυ-
νατόν; Σε κύρωση διεθνούς σύµβασης µε τη Νέα Ζηλανδία,
άρθρο 6 του ν.4379/2016. 

Άφεση αµαρτιών σε καταλογισµούς πανεπιστηµιακών,
ν.4386/2016. Κατά παρέκκλιση νοµιµοποίηση εκκαθάριση δαπα-
νών προγραµµατικών συµβάσεων του Υπουργείου Εργασίας,
ν.4381/2016. 

Έχω άλλον έναν κατάλογο εδώ, αλλά θα τελειώσει όλος ο χρό-
νος, διαβάζοντας ρουσφετολογικές διατάξεις τις οποίες έχετε
περάσει. Δεν υπάρχει τέλος. Υπάρχει µόνο αρχή. Η αρχή είναι η
αρχή της κυβερνητικής σας θητείας και δεν υπάρχει τέλος. Φαν-
τάζοµαι ότι το τέλος θα είναι και το τέλος της κυβερνητικής σας
θητείας και όλα αυτά, σε µια πάρα πολύ κακή εικόνα και των δη-
µοσίων οικονοµικών και της γενικής κατάστασης.

Κύριε Υπουργέ, βλέπω τη σηµερινή «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», Τετάρτη
27 Ιουλίου. Γράφει: «Εννιακόσια εκατοµµύρια περισσότερα χρέη,
ληξιπρόθεσµες οφειλές στα ταµεία». Θα το έχετε δει. Είναι στις
οικονοµικές στήλες. Υπάρχει κάτι, το οποίο πραγµατικά να µπο-
ρεί να ισχυριστεί η Κυβέρνηση και να έρθει στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία και να πει ότι αυτή την προσπάθεια τη διεξήγαγε µε
επιτυχία; 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία έχω επικαλεστεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έχετε τη συνεργασία µας όπου µπορούµε να βοηθήσουµε. Λυ-
πούµαστε, που συνήθως τη ζητάτε είτε αργά είτε καθόλου, νο-
µοθετώντας µε τη διαδικασία των συνεχών τροπολογιών
µεγέθους νοµοθετηµάτων σε άσχετα νοµοθετήµατα χωρίς τή-
ρηση των κανόνων, χωρίς τήρηση των διαδικασιών. 

Σας έχω πει επανειληµµένως και δεν θα κουραστώ να σας το
λέω ότι βρίσκεστε σε φάση αποδροµής ως Κυβέρνηση. Δεν έχει
σηµασία πόσο χρόνο θα πάρει. Όσοι έχουν την εµπειρία -και
εµείς την είχαµε στο παρελθόν- υπάρχει ένα χαρακτηριστικό ση-
µείο, στο οποίο µια Κυβέρνηση παύει να έχει οποιαδήποτε επαφή
µε την κοινωνία και από εκεί και πέρα οδεύει προς την αναχώ-
ρησή της. Είναι θέµα χρόνου το πότε, αλλά οδεύει προς την ανα-
χώρησή της. Εκεί βρίσκεστε και εσείς. 

Σε αυτή τη φάση έχετε µια δυνατότητα, να προστατεύσετε στο
βαθµό που µπορείτε την υστεροφηµία σας. Αυτό δεν το κάνετε
ούτε µε το παρόν νοµοθέτηµα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Μιλώντας ο κύριος Υπουργός, ο κ. Αλεξιάδης, ήταν ιδιαίτερα
ευτυχισµένος για την πορεία των φορολογικών εσόδων. Το
πρώτο εξάµηνο του 2016, ως τεχνοκράτης Υπουργός πανηγύ-
ριζε, διότι αυξήθηκαν τα έσοδα πάνω από τους στόχους του κρα-
τικού προϋπολογισµού, δηλαδή αντί για 21,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ στο πρώτο εξάµηνο, έχουν εισπραχθεί 22,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, δηλαδή 1 δισεκατοµµύριο ευρώ παραπάνω. 

Το ερώτηµα είναι ποιος τα πλήρωσε αυτά, κύριε Υπουργέ; Δεν
είναι αποτέλεσµα της φορολογικής σας πολιτικής, µιας σκληρής
ταξικής φορολογικής πολιτικής, που πλήρωσαν και από την
οποία επιβαρύνθηκαν τα λαϊκά στρώµατα; 

Πανηγυρίζατε για τα αυξηµένα έσοδα από τον ΦΠΑ. Μα οι αυ-
ξήσεις των συντελεστών του ΦΠΑ, φέρουν και τη δική σας σφρα-
γίδα kαι ό,τι είχαν νοµοθετήσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις σε
µέτρα φοροεπιδροµής απέναντι στα λαϊκά στρώµατα, εσείς όχι
µόνο τα διατηρήσατε αλλά τα επεκτείνετε κιόλας. 

Αυτό είναι το αποτέλεσµα των στόχων των φορολογικών εσό-
δων, για τα οποία πανηγυρίζετε. «Μάτωσε» ο ελληνικός λαός και
η εργατική τάξη για να πληρώσει αυτά τα φορολογικά έσοδα.
Πολύ δε περισσότερο, που για το επόµενο διάστηµα θα έχει να
πληρώσει και τον φόρο εισοδήµατος, θα έχει να πληρώσει και
τον ΕΝΦΙΑ που ετοιµάζετε και βεβαίως και τα υπόλοιπα µέτρα,
τα οποία δεν είχαν αποδώσει ως τις 31 Ιουνίου του 2016. Γιατί η
αύξηση του ΦΠΑ από 23% σε 24% έγινε από την 1η Ιουλίου. Έρ-
χονται τώρα τα επόµενα. 

Την ίδια στιγµή, µάλιστα, αυξήθηκαν και οι ληξιπρόθεσµες
οφειλές κατά 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, που οι περισσότερες
είναι λόγω αδυναµίας των φορολογουµένων, των λαϊκών στρω-
µάτων να πληρώσουν. Δηλαδή πόσο παραπάνω από τους στό-
χους είχατε; 

Eρχεστε τώρα και λέτε µε διάφορες τροπολογίες ότι για τον
ΕΝΦΑ δεν θα συµπεριληφθούν τα αγροτεµάχια στον συµπληρω-
µατικό φόρο για το 2016. Για το 2017 βλέπουµε, ανάλογα µε την
πορεία των εσόδων. Όχι ότι δεν θα πληρώσουν ΕΝΦΙΑ. Θα πλη-
ρώσουν ΕΝΦΙΑ, αλλά δεν θα συµπεριληφθούν στον συµπληρω-
µατικό φόρο. Λες και τους κάνετε χάρη. Τους παίρνετε 100 ευρώ
και τους επιστρέφετε 0,50 ευρώ και πρέπει να είναι και ευχαρι-
στηµένοι; 

Πήρατε πίσω τις διατάξεις των παραγράφων 3 και 4, µε τις
οποίες καταργούσατε τη µείωση στον ΕΝΦΑ, όσον αφορά τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και τους πολύτεκνους, εφόσον έχουν
έσοδα από τόκους και λέτε ότι είναι κάτι σπουδαίο αυτό το οποίο
έχετε κάνει; 

Διατηρείτε το χαράτσι που θα πληρώσει ο λαός και το αυξά-
νετε. Περισσότερα έσοδα περιµένετε από το χαράτσι kαι διατη-
ρείτε ανοιχτό το πεδίο να επιβάλετε από 1-1-2017 και στα
αγροτεµάχια τον συµπληρωµατικό φόρο. 

Δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Πανηγυρίζετε για την πάταξη
της φοροδιαφυγής. Ποια φοροδιαφυγή έχετε αντιµετωπίσει;
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Είναι πάρα πολύ µικρά τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει. Eδώ πέρα
τα στοιχεία τα οποία έχετε δώσει είναι βεβαιωµένοι φόροι, όχι ει-
σπραχθέντες. Είναι «ψύλλος στα άχυρα» µπροστά στα δισεκα-
τοµµύρια ευρώ,  τα οποία αφαιρείτε από τις τσέπες των
φορολογουµένων. 

Γιατί πρώτον, εξακολουθείτε µε το νοµοθετικό οπλοστάσιο το
οποίο έχει καθορίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και οι ελληνικές
κυβερνήσεις -και εσείς- διατηρείτε αλώβητη τη νόµιµη φοροα-
ποφυγή στο µεγάλο κεφάλαιο.

Και δεύτερον, να διαµορφώνετε ένα τέτοιο πλαίσιο, που η
ελευθερία κίνησης κεφαλαίων είναι χωρίς κανέναν περιορισµό.
Άρα, λοιπόν, µπορούν να τοποθετούν τα κεφάλαιά τους οπουδή-
ποτε θέλουν, σε φορολογικούς παραδείσους, σε offshore εται-
ρείες. 

Και ταυτόχρονα, αυτό το οποίο υπάρχει και είναι ένα πολύ µε-
γάλο ερωτηµατικό, είναι η πρακτική της Κυβέρνησης που γεννά
ερωτηµατικά, όσον αφορά την αντιµετώπιση των προστίµων που
έχουν επιβληθεί ή τα οποία επιβάλλετε.

Υπάρχει η περσινή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, για την
οποία πέρυσι δεν είχατε δώσει εξήγηση. Σ’ αυτή και στο όνοµα
τοu να µπουν στις εκατό δόσεις αυτοί που είχαν ληξιπρόθεσµες
πάνω από 1.000.000 ευρώ, είχατε «κουρέψει» πρόστιµα τα οποία
είχαν επιβληθεί. Είχαν απαλλαγεί τελείως από τα πρόστιµα. Για
ποιους επρόκειτο; Βεβαίως δεν επρόκειτο για κανέναν φουκαρά! 

Τρίτον, µειώσατε –για να µπορεί, λέει, να είναι εισπράξιµα τα
πρόστιµα- τα πρόστιµα τα οποία επιβάλλονταν, µε αποτέλεσµα
να µην υπάρχουν πλέον και επί της ουσίας πρόστιµα. Έρχεστε
τώρα να τροποποιήσετε –υποτίθεται- και να αυξήσετε στα 250
ευρώ ή 500 ευρώ αυτοτελώς το πρόστιµο για κάθε έλεγχο, όταν
σε ορισµένες περιπτώσεις η απώλεια εσόδων είναι πάρα πολύ
µεγάλη. 

Από αυτή την άποψη, γεννάει ερωτηµατικά η δική σας πολιτική
την οποία έχετε απέναντι στα πρόστιµα. Εµείς λέµε πολύ καθαρά
ότι δεν µπορείς να κυνηγάς να βγάλεις από τη µύγα ξύγκι, από
τη µικρή φοροδιαφυγή, η οποία µπορεί να είναι και φοροδιαφυγή
επιβίωσης. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να αντιµετωπιστεί.
Βεβαίως και πρέπει να αντιµετωπιστεί. Βεβαίως και πρέπει να τη
στοχοποιείς. Όµως δεν µπορείς ταυτόχρονα να µην κάνεις τί-
ποτα και να µην παίρνεις κανένα µέτρο για τη µεγάλη φοροδια-
φυγή και φοροαποφυγή. Δεν µπορεί να µην παίρνεις κανένα
µέτρο κατάργησης των τεράστιων φοροαπαλλαγών που έχουν
τµήµατα του κεφαλαίου. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο υπάρχει το ζήτηµα µέσα από όλη
αυτή τη διαδικασία την οποία διαµορφώνετε, όπως την ανεξαρ-
τητοποίηση της Γενικής Γραµµατείας Εσόδων που δεν θα ελέγ-
χεται πλέον ούτε από την Κυβέρνηση, τη µη ποινική ευθύνη για
το ποιοι έλεγχοι γίνονται κατά προτεραιότητα και ποιοι όχι, αλλά
ταυτόχρονα και από τη διαµόρφωση ενός αρνητικού περιβάλλον-
τος για τον φορολογούµενο. Εµείς αυτό που ζητάµε, είναι να
µπορεί να έχει το δικαίωµα να ζητήσει επανέλεγχο µιας υπόθε-
σης που τον αφορά. 

Η δική σας διακήρυξη, κύριε Υπουργέ, είναι ότι µε αυτόν τον
τρόπο, θέλετε να αντιµετωπίσετε τις πιέσεις που δέχεται η φο-
ρολογική διοίκηση από επιχειρηµατικά και πολιτικά συµφέροντα.
Καταλαβαίνουµε αυτή σας τη διάθεση να αποφύγει η φορολο-
γική διοίκηση την πίεση, που έχει από πολιτικά και επιχειρηµατικά
συµφέροντα. 

Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να καταστρατηγηθεί
το οποιοδήποτε δικαίωµα έχει ο φορολογούµενος. Θα πρέπει να
µπορεί να προσφύγει, όχι στα δικαστήρια, αλλά στην ίδια την
αρχή, που του επέβαλε το πρόστιµο, ώστε να επανεξεταστεί η
υπόθεσή του. Δεν µπορείτε να καταργείτε αυτό το δικαίωµα, στο
όνοµα των πολιτικών και επιχειρηµατικών πιέσεων. 

Κατά τη γνώµη µας, λοιπόν, πρέπει να το ξαναδείτε αυτό το
σηµείο. Πρέπει να φέρετε ξανά τη διάταξη του άρθρου 40 για τη
συγκεκριµένη περίπτωση, γιατί γεννά µεγάλα προβλήµατα και
πολύ µεγάλα ερωτηµατικά.

Όσον αφορά το λαθρεµπόριο των καυσίµων, κύριε Υπουργέ,
το ζήτηµα είναι ότι πρέπει να δούµε την καρδιά του προβλήµα-
τος. Γιατί υπάρχει λαθρεµπόριο; Διότι κάποιοι κερδίζουν από
αυτήν τη διαδικασία. Κάποιοι έχουν κέρδος. Και γιατί έχουν κέρ-

δος; Διότι υπάρχει µεγάλη διαφορά ανάµεσα στην τιµή –ας το
πούµε έτσι- και τη φορολογία, την οποία επιβάλλετε. Πόσος είναι
ο φόρος στα τσιγάρα; Δεν είναι ένα 60% στην τελική τιµή των
τσιγάρων; Δεν είναι ένα 75% στα καύσιµα; Άρα, λοιπόν, καταλα-
βαίνετε το κίνητρο που έχει κάποιος να κάνει λαθρεµπόριο, όταν
έχει να αποφύγει έναν τόσο µεγάλο φόρο. Άρα, το όφελος είναι
µεγάλο. 

Εποµένως, λοιπόν, το κίνητρό του έχει να κάνει µε την πολύ
υψηλή φορολογία, που επιβαρύνει αυτά τα εµπορεύµατα, τα
οποία είναι εµπορεύµατα πρώτης ανάγκης, που τα πληρώνουν
τα λαϊκά στρώµατα. Αυτό είναι το ένα ζήτηµα. 

Και έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ζήτηµα. Το λαθρεµπόριο δεν
σχετίζεται µε την ανέχεια, που βιώνουν σήµερα τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα, τα οποία δεν µπορούν να επιβιώσουν και τα οποία,
για να καλύψουν κάποιες ανάγκες καταφεύγουν σε τέτοιου εί-
δους προϊόντα, δηλαδή σε προϊόντα λαθρεµπορίου; Δεν είναι
αποτέλεσµα αυτής της συγκεκριµένης πολιτικής, αυτού του συγ-
κεκριµένου συστήµατος, το οποίο υπηρετείτε; 

Και τι θέλετε να κάνετε; Λέτε ότι θέλετε να πατάξετε το λαθρεµ-
πόριο των τσιγάρων -βεβαίως, πολύ καλή ως πρόθεση- και ότι θα
αξιοποιήσετε όλες τις τεχνικές και τη νέα τεχνολογία µε την ιχνη-
λασία, µε τα ειδικά µητρώα, τα οποία θα κάνετε, τις ειδικές άδειες,
τις οποίες θα βάλετε. Σε ποιους βάζετε επί της ουσίας να εφαρ-
µόσουν αυτό το νέο σύστηµα; Τις ίδιες τις καπνοβιοµηχανίες, που
επί της ουσίας, οι ίδιες οι καπνοβιοµηχανίες δεν έχουν πρόβληµα,
τζίρο κάνουν και ενδεχόµενα κάποιες καπνοβιοµηχανίες και το λα-
θρεµπόριο να αξιοποιεί, γιατί τζίρο κάνουν και µάλιστα, τζίρο αφο-
ρολόγητο.

Και από αυτήν την άποψη τι λέτε; Ότι αυτές θα τηρούν µε τους
πελάτες τα µητρώα, θα έρθει ο ανεξάρτητος έλεγχος, ο οποίος
θα επιβλέπει και τις συναλλαγές που κάνουν οι καπνοβιοµηχα-
νίες, το ανεξάρτητο τρίτο µέρος και την πορεία της ιχνηλασίας.
Αυτό το ανεξάρτητο µέρος τι θα είναι; Ποια θα είναι η σχέση του
ανεξάρτητου τρίτου µέρους µε τις καπνοβιοµηχανίες; Η έµµεση
σχέση, δεν λέµε για την άµεση, γιατί ξέρουν να φυλάνε τα ρούχα
τους. 

Όλο αυτό το σύστηµα θα το ελέγχει ένας ανεξάρτητος ελεγ-
κτής. Ποιος θα πληρώνει, θα ορίζει και θα ελέγχει τον ανεξάρ-
τητο ελεγκτή; Οι ίδιες οι καπνοβιοµηχανίες. Καταλαβαίνετε ποιο
θα είναι το αποτέλεσµα όλης αυτής της διαδικασίας, κύριε
Υπουργέ. Θα είναι πολύ µικρό το κοµµάτι, το οποίο θα αντιµετω-
πίσετε, γιατί βεβαίως η παρανοµία πηγαίνει πάντοτε ένα βήµα
µπροστά από τις ελεγκτικές αρχές. 

Και τα µεγάλα ζητήµατα, τα οποία αφορούν τη λαθρεµπορία
των καυσίµων, τα όποια µέτρα και όποιο νοµοθετικό πλαίσιο πα-
ραµένει ανενεργό. Και το εφοπλιστικό πετρέλαιο αποτελεί ατµο-
µηχανή, επί της ουσίας, του λαθρεµπορίου των καυσίµων. 

Για τις τροπολογίες, στις οποίες δεν πρόλαβα να αναφερθώ,
θα αναφερθεί ο εισηγητής µας, κύριε Πρόεδρε. 

Τελειώνω µε ένα ζήτηµα. Να πάρετε πίσω την τροπολογία 592,
κύριε Υπουργέ. Κατατέθηκε στις 15.10’. Δεν έχει κανέναν επείγον
χαρακτήρα και είναι απαράδεκτη. Είναι αυτή που αναφέρετε για
τους συνοδούς. Δεν έχει επείγον χαρακτήρα. Τι νόηµα έχει να
την κάνετε στις 15.10’, µία ώρα πριν ψηφίσουµε; Κανένα νόηµα.
Ποιο είναι το επείγον, που ήρθε και εκπρόθεσµη και χωρίς καµµία
σχέση µε το νοµοσχέδιο; Γιατί έτσι, αν νοµιµοποιήσουµε αυτήν
την κατάσταση, που µπορεί να µην έχει ιδιαίτερη πολιτική και οι-
κονοµική σηµασία, θα φέρετε βροχή τροπολογίες από εδώ και
πέρα, σχετικές και άσχετες.

Πάρτε την πίσω. Δεν έχει κανέναν επείγον χαρακτήρα. Να είχε
κάτι το επείγον, να καταλάβουµε. Κι έχει νοµοσχέδιο και τη Δευ-
τέρα και την Τρίτη, όλο νοµοσχέδια έχει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και αύριο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και αύριο έχει εδώ στην

Ολοµέλεια νοµοσχέδιο. Δεν θα χαθεί ο κόσµος, λοιπόν, αν κάνετε
µια υποχώρηση σε αυτήν την κατεύθυνση, να αποσύρετε τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία. Εκτός κι αν υπάρχει άλλος λόγος, που
βιάζεστε σήµερα να την ψηφίσουµε.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα πάνε ταξίδι σήµερα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω, λέω. Ας µας

το εξηγήσει ο κύριος Υπουργός γιατί βιάζονται τώρα, αποµεσή-
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µερο, να ψηφιστεί αυτή η τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καραθανασόπουλο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,

ο κ. Μαντάς και θα ακολουθήσουν οι δευτερολογίες των εισηγη-
τών και των ειδικών αγορητών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι
υπάρχει µία σύµπτωση από πολλές πλευρές του Κοινοβουλίου,
ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο σε θετική κατεύθυνση, καθώς
υπάρχουν πράγµατι σηµεία -και αυτό νοµίζω δεν µπορεί να το
αµφισβητήσει κανένας- που τουλάχιστον στο πλαίσιο είναι θε-
τικά, όπως η καθιέρωση του συστήµατος αδειοδότησης σε κάθε
στάδιο της εφοδιαστικής αλυσίδας των καπνικών προϊόντων και
η δηµιουργία βεβαίως, του µητρώου εφοδιαστικής αλυσίδας κα-
πνικών στο άρθρο 2, η πρόβλεψη εφαρµογής µέτρων επιµέλειας
από τις καπνοβιοµηχανίες και βεβαίως, η απαγόρευση των δια-
συνοριακών πωλήσεων καπνού µε τη χρήση νέων τεχνολογιών,
η πρόβλεψη συστηµάτων ιχνηλασιµότητας και η σύσταση του
συντονιστικού διυπουργικού επιχειρησιακού κέντρου, για να αν-
τιµετωπίσει αυτό το µεγάλο πρόβληµα στα πρότυπα άλλων
χωρών και µε την εµπειρία που υπάρχει διεθνώς.

Συνεπώς νοµίζω ότι υπάρχει µια σύµφωνη γνώµη από πολλές
πλευρές ότι αυτό το πλαίσιο, το οποίο δεν υπήρχε µέχρι τώρα
και το οποίο προσθέτει αρκετά καινούρια πράγµατα, είναι αρκετό
για να µας φέρει σε αυτό το µεγάλο ζήτηµα του να έχουµε απο-
τελέσµατα. 

Εδώ ακριβώς είναι το µεγάλο ζήτηµα. Δηλαδή, αυτό που χρει-
αζόµαστε από εδώ και πέρα είναι εφαρµογή, εφαρµογή, εφαρ-
µογή. Αυτό που χρειαζόµαστε είναι πρακτικά και πολύ γρήγορα
µέτρα, έτσι ώστε να µπορέσουµε να φτάσουµε σε αποτελέ-
σµατα, τα οποία πολλές φορές δεν έρχονται αµέσως ούτε τον
επόµενο χρόνο. Καµµία φορά δεν µπορεί να υπάρχει και υποχώ-
ρηση αµέσως µετά από µια νοµοθετική πρωτοβουλία και αυτό το
έχει δείξει η διεθνής εµπειρία. 

Όµως, πρέπει να γίνουν πολύ συστηµατικά βήµατα και νοµίζω
ότι η Κυβέρνηση έχει δείξει ότι είναι αποφασισµένη να τα κάνει,
στην κατεύθυνση του χτυπήµατος του λαθρεµπορίου. Αυτό το
αποδεικνύει για παράδειγµα ότι σε έναν νόµο, ο οποίος αφορά
στο λαθρεµπόριο των καυσίµων, η ίδια η Κυβέρνηση έβαλε τις
υπογραφές στα προεδρικά διατάγµατα, για να γίνουν πράξη
πολλά σηµαντικά συστήµατα, που µπορούν να φέρουν αποτελέ-
σµατα και φέρνουν αποτελέσµατα. Εδώ επίσης νοµίζω ότι δεν
µπορεί να υπάρχει δεύτερη γνώµη. 

Από την πλευρά του ο Υπουργός παρουσίασε αποτελέσµατα
σε συγκεκριµένα επίδικα θέµατα. Εγώ δεν άκουσα πουθενά να
υπάρχει πλην. Υπάρχει πάντα θετικό πρόσηµο. Κάποιοι το µετα-
φράζουν ότι «επιχαίρεται για τη φορολόγηση». Νοµίζω ότι δεν
είναι σοβαρό επιχείρηµα να ακούγεται αυτό στο Κοινοβούλιο.
Έχουµε πλήρη συνείδηση ότι βρισκόµαστε σε µια πολύ δύσκολη
κατάσταση. Ούτε επιχαίρουµε ούτε µιλάµε για success story, µε
τον τρόπο τουλάχιστον, τις µεθόδους και τις προσεγγίσεις που
λειτουργούσαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Ξέρουµε ότι είµαστε στη φάση που βιώνουµε έναν επώδυνο
συµβιβασµό -το γνωρίζουµε αυτό πάρα πολύ καλά- ξέρουµε τις
δυσκολίες που έχουν πάρα πολλοί άνθρωποι στον τόπο µας, οι
νέοι άνθρωποι, τα φτωχά στρώµατα. Κάνουµε ό,τι µπορούµε γι’
αυτό. Δίνουµε έναν έντιµο, σκληρό και καθηµερινό αγώνα όλα
τα Υπουργεία. Κι εκεί πρέπει να κριθούµε. Δεν µπορούµε να κρι-
θούµε πέρα από αυτό το πλαίσιο. Είναι ένα πολύ ασφυκτικό πλαί-
σιο. Είναι γνωστό και στα ζητήµατα της νοµοθέτησης ότι
πρόσφατα και ο Υπουργός Οικονοµικών ζήτησε -κι έχει µπει στη
διαδικασία της διαπραγµάτευσης- µεγαλύτερη ελευθερία στην
καθηµερινή λειτουργία και των Υπουργείων και της Κυβέρνησης
γενικότερα, για να ξεφύγουµε από αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο,
στο οποίο έχουµε βρεθεί. 

Αυτό είναι λίγο-πολύ το πρώτο και το δεύτερο µέρος του νο-
µοσχεδίου, αλλά και το µέρος που αφορά αυτό που χαρακτηρί-
στηκε «µίνι φορολογικό» νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι έχει θετικά
στοιχεία, όπως για παράδειγµα το πρόβληµα της φορολογικής
παρακράτησης του 3% στο εργολαβικό αντάλλαγµα για κοινο-
πραξίες, που είναι µια νοµοθετική ρύθµιση χωρίς επιπλέον δη-

µοσιονοµικό κόστος, γιατί πρόκειται για παρακρατηθέντα φόρο,
που συµψηφίζεται. Είναι θετική διάταξη αυτή, όπως και η διάταξη
της πλήρους απαλλαγής από το τέλος ταξινόµησης για αυτοκί-
νητα, οχήµατα κ.λπ., όπου σε αυτά συµπεριλαµβάνονται ασθε-
νοφόρα και ειδικές κινητές µονάδες, που µας έχουν δώσει στα
πλαίσια της προσφυγικής κρίσης και δεν µπορούσαµε µέχρι
τώρα να τις χρησιµοποιήσουµε. 

Γνωρίζω, για παράδειγµα, ότι υπάρχουν πέντε, έξι ειδικές,
πολύ εξειδικευµένες ιατρικές µονάδες, που µας έχει δώσει, αν
θυµάµαι καλά, η Ολλανδία. Αυτές τις µονάδες δεν µπορούσαµε
να τις χρησιµοποιήσουµε και νοµίζω ότι τώρα πλέον θα µπο-
ρούµε να τις χρησιµοποιήσουµε και στα προσφυγικά camps.
Όπως και άλλες διατάξεις και βεβαίως, οι διατάξεις που αφο-
ρούν τον ΕΝΦΙΑ είναι αναµφίβολα σε θετική κατεύθυνση. 

Μια κουβέντα θέλω να πω γι’ αυτό. Είναι µεγάλο το πρόβληµα
µε αυτόν τον συγκεκριµένο φόρο, µε τον οποίο δεν έχουµε τε-
λειώσει τους λογαριασµούς της Κυβέρνησής µας. Οι λογαρια-
σµοί µας δεν έχουν τελειώσει. Και το λέω έχοντας υπ’ όψιν µου,
όχι µόνο τις δεσµεύσεις µας και τις διακηρύξεις µας, αλλά και
µια ορισµένη προοπτική. 

Εγώ δεν θέλω να πω ούτε να εξαγγείλω βεβαίως, κάτι πολύ ρι-
ζοσπαστικό ή να προτρέξω, είναι όµως ένα θέµα που απασχολεί
και την Κυβέρνηση και την Κοινοβουλευτική Οµάδα. Είναι ένα
θέµα, για το οποίο νοµίζω ότι πρέπει να επιταχύνουµε µε πάρα
πολύ γρήγορους ρυθµούς και την επεξεργασία µας, αναφορικά
µε τη δίκαιη κατανοµή αυτού του φόρου. Και στον φετινό ΕΝΦΙΑ
η όποια επιβάρυνση υπάρχει είναι επιβάρυνση στη µεγάλη περι-
ουσία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Αυτό, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι πρώτιστο καθήκον µας, να είναι
δίκαιο αυτό που εφαρµόζουµε και κάνουµε και βεβαίως, πρέπει
να δούµε σε ένα βάθος χρόνου αυτόν τον φόρο συνολικά για το
τι ακριβώς µπορούµε να κάνουµε στο πλαίσιο αυτής της στενό-
τητας που έχουµε. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να πω ότι, όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το 2015 και µετά, από τον
πρώτο δηλαδή προϋπολογισµό που έκανε η Κυβέρνησή µας, όλα
τα έσοδα, τα οποία προέρχονται από µη παραµετρικές πηγές,
όπως λέµε, δεν υπολογίζονται, δεν υπάρχουν µέσα στον προϋπο-
λογισµό. Συνεπώς όποια έσοδα υπάρξουν από τέτοιους είδους
δράσεις, όπως αυτή που συζητάµε, προστίθενται και άρα µπο-
ρούν να χρησιµοποιηθούν. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι
στους παλιότερους προϋπολογισµούς έµπαιναν ποσά του µισού,
των δύο και των τριών ακόµη δισεκατοµµυρίων, υποτιθέµενα
ποσά, που θα είχαµε από την πάταξη της φοροδιαφυγής και τα
οποία ουδέποτε εισπράχθηκαν.

Εδώ έχουµε πραγµατικά ένα πεδίον δόξης λαµπρόν, να µπο-
ρέσουµε σε αυτά τα µη παραµετρικά προβλεπόµενα έσοδα να
έχουµε όσο γίνεται παραπάνω έσοδα, διότι αυτό θα είναι πολύ
θετικό, θα µπορέσουµε δηλαδή να κάνουµε δράσεις στην κατεύ-
θυνση του κοινωνικού κράτους, που είναι, έτσι κι αλλιώς, πρώτη
προτεραιότητα για τη δική µας Κυβέρνηση.

Θα ήθελα να κλείσω ουσιαστικά, λέγοντας ότι δεν υπάρχει αµ-
φιβολία, κύριοι Υπουργοί, και θέλω να το ακούσετε αυτό -αλλά
µιλάτε µεταξύ σας- ότι έχουµε ένα πρόβληµα µε τη νοµοθέτηση.
Το έχουµε επισηµάνει και ως Κοινοβουλευτική Οµάδα πολλές
φορές και θέλω να το πω και δηµόσια εδώ, από το Βήµα της Βου-
λής, ότι υπάρχουν παρατηρήσεις, που γίνονται και εγώ τις ακούω
µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή κάθε φορά, παρατηρήσεις που
γίνονται και στην κοινοβουλευτική διαδικασία, που πρέπει να τις
λάβουµε πολύ σοβαρά υπόψιν µας. 

Και επειδή ξεκινάµε µια νέα περίοδο από τον Σεπτέµβρη, θέλω
να πω µε σαφή τρόπο ότι και η Κοινοβουλευτική Οµάδα θα πιέσει
σε πολύ µεγάλο βαθµό, έτσι ώστε πράγµατι να έχουµε µία εξέ-
λιξη τέτοια στο νοµοθετικό έργο, που να µην µας φέρνει σε δύ-
σκολη θέση, και τα Υπουργεία και την Κοινοβουλευτική Οµάδα
και την Πλειοψηφία, έχοντας πάντα υπ’ όψιν µου και υπ’ όψιν µας
ότι βεβαίως, έχουµε έκτακτες καταστάσεις. 

Ζούµε σε καταστάσεις πολύ δύσκολες. Ανέφερα πριν και τις
προσπάθειες που γίνονται και από τη διαπραγµατευτική οµάδα,
έτσι ώστε να χαλαρώσουν κάπως κάποια ζητήµατα, που µας
αναγκάζουν κάθε µέρα να κάνουµε παραβιάσεις, αλλά έχουµε
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και δική µας ευθύνη, ξεχωριστή. Αυτό πρέπει να το λύσουµε και
να το αντιµετωπίσουµε. 

Επειδή άκουσα µια φοβερή διαπίστωση, εν πάση περιπτώσει,
ένα πολιτικό συµπέρασµα αυτές τις µέρες, ότι «φάγαµε» τρεις
ήττες, µια µε την απλή αναλογική, µια µε την πρωτοβουλία για
το Σύνταγµα και µια στη χθεσινή συζήτηση, νοµίζω ότι µάλλον
για αστείο πρόκειται, διότι αυτό το συµπέρασµα, το οποίο εγώ
θέλω να πω, χωρίς υπερβολές, είναι ότι αυτό που συµβαίνει, δεν
είναι ότι η Κυβέρνηση βρίσκεται τάχα σε µια φάση αποδροµής. 

Αυτό που στην πραγµατικότητα συµβαίνει είναι ότι κυρίως η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και –δυστυχώς, λέω εγώ- κόµµατα που
αυτοπροσδιορίζονται στο χώρο του Κέντρου ή του προοδευτικού
Κέντρου, έχουν εγκλωβιστεί σε µια διαδικασία αδιέξοδη. Και
µετά το κλείσιµο της πρώτης αξιολόγησης έχουν βρεθεί σε κενό
στρατηγικής. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Έχουµε µπροστά µας δύσκολα
πράγµατα και τον Σεπτέµβρη, όµως έχει ανοίξει ένας µικρός διά-
δροµος –δεν θέλω να είµαι υπερβολικός- όπου µπορούµε πράγ-
µατι, µε επιµονή και συστηµατική δουλειά, να κάνουµε για το
κοινωνικό κράτος, για τη δίκαιη ανάπτυξη και στο θέµα των θε-
σµών, πολύ σπουδαία πράγµατα ως Κυβέρνηση της Αριστεράς
και των ΑΝΕΛ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινάµε τον κύκλο
των δευτερολογιών των εισηγητών και ειδικών αγορητών, µε
πρώτη την κ. Παπανάτσιου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Τελευταία καλύτερα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν ξέρω αν είναι
καλύτερο ή χειρότερο, εγώ οφείλω να ξεκινήσω µε τον πρώτο ει-
σηγητή. 

Κύριε Αναστασιάδη, εσείς θέλετε τον λόγο;
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µήπως θα έπρεπε

να µας ενηµερώσετε για το ποιες τροπολογίες κάνετε δεκτές,
για να αναφερθούµε σ’ αυτές στη δευτερολογία µας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάνετε λόγο για τις
βουλευτικές, κύριε Αναστασιάδη;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Για όλες τις τροπολογίες, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για τις υπουργικές
έχει ήδη αποφανθεί ο κύριος Υπουργός. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Οι υπουργικές τροπολογίες γίνονται όλες αποδεκτές.
Όσον αφορά τις βουλευτικές, δεν γίνεται αποδεκτή του κ. Καµ-
µένου. Εξήγησα το σκεπτικό. Γίνεται αποδεκτή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η µε γενικό αριθµό
591 και ειδικό 112. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ναι, η µε γενικό αριθµό 591 και ειδικό 112 του κ. Μπαλα-
ούρα και της κ. Βαγιωνάκη γίνεται αποδεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αναστασιάδη,
θα συνεχίσετε την τοποθέτησή σας;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά
την τροπολογία του κ. Μπαλαούρα δεν την έχουµε πάρει. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, όσον
αφορά το νοµοσχέδιο, έχουµε σταθεί µε απόλυτη συνέπεια κατά
τη συζήτηση στις Επιτροπές και στην Ολοµέλεια, όπως αρµόζει
στη σπουδαιότητα του νοµοσχεδίου, στα κεφάλαια που αναφέ-
ρονται στην πάταξη του λαθρεµπορίου και της φοροδιαφυγής,
δηλαδή στο πρώτο και δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου.

Βεβαίως, σταθήκαµε κριτικά απέναντι στον τρόπο µε τον οποίο
νοµοθετείτε, στην αποσπασµατικότητα και επιµένουµε σ’ αυτό,
κάτι το οποίο εσείς κατά την τοποθέτησή σας δεν δεχθήκατε,
διότι φαίνεται ότι διεκδικείτε το αλάθητο και δεν δέχεστε την κρι-
τική, δηλαδή έως ένα σηµείο και λίγο έως πολύ, δεν µας αναγνω-
ρίζετε το δικαίωµα ως Αντιπολίτευση να σας κάνουµε κριτική. 

Όσον αφορά το τρίτο κεφάλαιο, θα τα πούµε και στην επί των
άρθρων τοποθέτησή µας. Εκεί υπάρχουν πολλά θέµατα και
πολλά απ’ αυτά τα άρθρα δεν θα ψηφίσουµε. Θα τα πούµε στη

διαδικασία. 
Θέλω να αναφερθώ λίγο στις τροπολογίες και βεβαίως, µε

αφορµή αυτό, θέλω να αναφερθώ και πάλι σε κάτι που…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αναστασιάδη,

χίλια συγγνώµη για τη διακοπή. 
Αν κατάλαβα καλά από την τοποθέτησή σας, είπατε ότι, όταν

θα ξεκινήσει η διαδικασία ψηφοφορίας επί των άρθρων, ενδεχο-
µένως θα τοποθετηθείτε. Μα, δεν προβλέπεται η τοποθέτηση
κατά την ώρα της ψηφοφορίας. Αν θέλετε να τοποθετηθείτε επί
των άρθρων, κάντε το τώρα. Η τοποθέτηση θα έχει την έννοια
της ψήφου εκείνη την ώρα.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Έχουµε τοποθετηθεί. Θα τοποθε-
τηθούµε θετικά ή αρνητικά, αυτό εννοώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη για τη
διακοπή. Ο χρόνος σας θα αναπληρωθεί.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Επειδή τα κεφάλαια ένα και δύο τα
ψηφίζουµε, γι’ αυτό τα αποµόνωσα. Στο τρίτο κεφάλαιο θα πούµε
ποια άρθρα ψηφίζουµε και ποια δεν ψηφίζουµε. Έγινε η ανάλυση
και η επιχειρηµατολογία στην τοποθέτησή µας. Αυτό ήθελα να
πω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ.

Όσον αφορά τις τροπολογίες, θέλω να πω, όπως είπαµε και
το πρωί, ότι ο τρόπος που νοµοθετείτε είναι αδιανόητος. Το δέ-
χτηκε, βέβαια, και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός σας, αλλά
αυτό δεν λέει τίποτα. 

Εγκαινιάζετε µια τακτική, που είναι απαράδεκτη για τα κοινο-
βουλευτικά δεδοµένα. Δεν έχει συµβεί ποτέ αυτό. Πρώτη φορά
συµβαίνει. Απαξιώνετε και το νοµοθετικό σώµα και το Κοινοβού-
λιο. Με αυτό τον τρόπο που γίνεται, κύριε Υπουργέ -δεν είναι άλ-
λοθι για εσάς αυτό- δεν έχει συµβεί ποτέ στις 15.10’, δυο ώρες
πριν ψηφίσουµε, να έρχονται τροπολογίες.

Τώρα µπαίνω στα επιµέρους θέµατα των τροπολογιών. 
Την τροπολογία µε αριθµό 570, που είναι δική σας, την οποία

ανέλυσα διεξοδικά κατά την τοποθέτησή µου το πρωί, δεν την
ψηφίζουµε, διότι θεωρούµε ότι πάτε να διορθώσετε ένα λάθος
µε λάθος παρέµβαση πάλι. Πολύ σύντοµα θα αναγκαστείτε να
κάνετε κι άλλη διόρθωση. Βεβαίως, αναγνωρίζοντας το πρώτο
λάθος σας, πάτε να διορθώσετε το δεύτερο. 

Όσον αφορά το άρθρο, που αφορά τα θέµατα του Υπουργείου
Υγείας, κι εδώ είναι ένα θέµα. Ακούτε απόψεις και τοποθετήσεις
επί θεµάτων, τα οποία δεν αφορούν εσάς. Γι’ αυτό λέµε ότι η νο-
µοθέτηση αυτή δεν είναι σωστή. Διότι ο Υπουργός ήρθε εδώ το
πρωί, µας τα είπε όλα ωραία και σηκώθηκε κι έφυγε. 

Δεν διαφωνούµε στα θέµατα των παρατάσεων που θεωρούµε
ότι είναι αναγκαία. Όµως, στο πρώτο άρθρο, όπου δίνονται αρ-
µοδιότητες και υπερεξουσίες στον Υπουργό να ρυθµίζει τα
πάντα -τα κριτήρια, τις προϋποθέσεις, τις επιτροπές, ποιος θα
κάνει προσλήψεις, ποιος θα κάνει κρίσεις- είναι κάτι που δεν µπο-
ρούµε να δεχθούµε. 

Δηλαδή, τι θέλει να κάνει ο Υπουργός; Πού το πάει; Τι θέλει
να πετύχει µε αυτό; Να κάνει κοµµατικό «βιλαέτι» το Υπουργείο
Υγείας ή όλες τις δοµές υγείας; Δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε
αυτό, παρ’ότι το θέλαµε. 

Κι εδώ, επειδή υπάρχει µια αδικία, όσον αφορά την τρίτη και
τέταρτη ΥΠΕ της Θεσσαλονίκης και θα ήθελα να το ακούσει αυτό
ο Υπουργός. Εκεί υπάρχουν κάποιοι γιατροί, οι οποίοι, σε άνιση
µεταχείριση µε όλους τους άλλους στην Ελλάδα, δεν έχουν κρι-
θεί, παρ’ότι έχουν δικαιωθεί στα αρµόδια δικαστήρια. Και αυτό
πρέπει να το δει ο Υπουργός. 

Δεν ψηφίζουµε την τροπολογία, παρ’ότι οι ρυθµίσεις που γί-
νονται είναι σωστές, διότι το πρώτο άρθρο δηµιουργεί κοµµατικά
«βιλαέτια». 

Την τροπολογία 583 του Υπουργείου Οικονοµικών για τον
εξορθολογισµό και την είσπραξη της παρακράτησης, την ψηφί-
ζουµε, γιατί κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τώρα, όσον αφορά την τροπολογία 585, κύριε Υπουργέ, αυτή
θα µπορούσε να αποτελέσει από µόνη της ένα νοµοσχέδιο. Θα
µπορούσε να αποτελέσει και αντικείµενο ξεχωριστής νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας. Δεν είναι δυνατόν να έρχονται δέκα άρθρα
σε µια τροπολογία. 

Εδώ, παρ’ ότι υπάρχουν θέµατα όπως η παραµονή των απαλ-
λαγών που καταργούνται, συµφωνούµε, αλλά δεν µπορούµε να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13577



την ψηφίσουµε, διότι ενσωµατώνονται και άλλα άρθρα. Για πα-
ράδειγµα, το άρθρο 2 αναφέρεται στο ότι αυτοί που θα κάνουν
έλεγχο απαλλάσσονται από κάθε πειθαρχική άσκηση, κάθε ποι-
νική ευθύνη για την παραγραφή υποθέσεων. Ποιος θα κάνει την
επιλογή ποιες υποθέσεις θα ελέγχουν οι υπηρεσίες;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Θα το διευκρινίσω το συγκεκριµένο.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Να το διευκρινίσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, όχι τώρα, κύριε

Υπουργέ. Ας ακουστούν οι απόψεις και οι τοποθετήσεις όλων
των αγορητών και των εισηγητών. Μαζέψτε τα ερωτήµατα που
θα προκύψουν ενδεχοµένως και θα απαντήσετε στο τέλος. Αν το
πάµε έτσι µε έναν-έναν…

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Επίσης, στις τροποποιήσεις που
αναφέρονται στα άρθρα 121 και 123 όσον αφορά τα «Euro 6» και
τα «Euro 5» για την είσπραξη του ειδικού τέλους ταξινόµησης,
το λάθος που είχατε κάνει πάλι µε λάθος πάτε να το διορθώσετε.
Δεν µπορεί να λειτουργήσει αυτό, διότι το Υπουργείο Μεταφο-
ρών δέχεται τα «Euro 6», όπως τα δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
το Υπουργείο Οικονοµικών δεν δέχεται τα αρχικά και τα κατα-
τάσσει στο «Euro 5». Αντίστοιχα, γίνεται και για το «Euro 5»,
καθώς κατατάσσονται τα αρχικά στο «Euro 4». 

Αυτό δεν υπάρχει περίπτωση να το διορθώσετε µ’ αυτόν τον
τρόπο. Δεν το διορθώνετε βέβαια, αλλά το µετατοπίζετε για τον
Δεκέµβριο. Και τι θα γίνει µετά; Το ξέρετε αυτό από την 1η του
µηνός. Δεν µπορούν να εκτελωνιστούν αυτοκίνητα, φορτηγά και
επιβατικά. Γιατί δεν βρίσκετε έναν µόνιµο τρόπο να το διορθώ-
σετε ή, τέλος πάντων, να ακούσετε κάποιους άλλους αρµοδίους;
Δεν το ψηφίζουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αναστασιάδη,
θα παρακαλούσα να συντοµεύετε.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, τε-
λειώνω.

Την τροπολογία µε αριθµό 586 είπαµε ότι την ψηφίζουµε.
Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 587 δηλώνουµε

«ΠΑΡΩΝ».
Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 592 δηλώνουµε επί-

σης «ΠΑΡΩΝ», γιατί ήρθε στις 15.10’ η ώρα. Αυτός είναι ο λόγος.
Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Μπαλαούρα, που την πή-

ραµε µόλις τώρα, δεν γνωρίζω ακριβώς τι λέει και θα ψηφίσουµε
«ΠΑΡΩΝ», γιατί δεν την έχουµε δει, δεν τη γνωρίζουµε. Δεν µπο-
ρούν να έρχονται τροπολογίες µισή ώρα πριν από την ψήφιση
του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αναστασιάδη.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Καρα-

κώστας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Δεν θα µιλήσω καθόλου, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Κα-

ρακώστα.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κουτσούκος από τη Δηµοκρατική

Συµπαράταξη.
Ορίστε, κύριε Κουτσούκο, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, έχω πει στην Επιτροπή Οικονο-

µικών –το είπα και στην οµιλία µου- ότι επειδή είναι ένα θεσµικού
χαρακτήρα νοµοσχέδιο και έχει θετικές διατάξεις για την πάταξη
του λαθρεµπορίου και της φοροδιαφυγής στα καπνικά προϊόντα,
θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ» επί της αρχής, παρά το γεγονός ότι θα µπο-
ρούσαµε να βρούµε αρκετά επιχειρήµατα λόγω των διατάξεων
του Μέρους Τρίτου, αλλά θα µπορούσαµε κυρίως να διαφορο-
ποιηθούµε λόγω των τροπολογιών, διότι φαίνεται ότι η Κυβέρ-
νηση δεν σέβεται µία θεσµικού χαρακτήρα νοµοθετική
διαδικασία, που είχε θετικά χαρακτηριστικά, όπως είπε ο κύριος
Υπουργός και που φαίνεται ότι υπάρχει µία ευρύτερη συναίνεση. 

Δεν είναι ότι δεν σέβεται τα κόµµατα, αλλά δεν σέβεται το ίδιο
το Κοινοβούλιο, διότι αυτό που έγινε προ ολίγου, δηλαδή να κα-
τατεθεί µία τροπολογία στις 15.10’ η ώρα για το προσωπικό που
συνοδεύει τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Άµυνας και τα ξε-

νοδοχεία που θα διαµένουν, είναι εντελώς απαράδεκτο. Υπάρχει
κανένα επείγον ταξίδι και πρέπει να γίνει απόψε; 

Σας είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ ότι αύριο
έχει νοµοσχέδιο, όπως και µεθαύριο. Επιτέλους, πρέπει να υπάρ-
ξει ένα όριο. Ο κ. Μαντάς, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ήταν πάρα πολύ ευγενής στις παρατηρήσεις που σας
έκανε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Θέλω να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ, ότι ο παριστάµενος
Προεδρεύων κ. Κρεµαστινός, εγώ, ο κ. Κουκουλόπουλος και
άλλα στελέχη του ΠΑΣΟΚ, ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, εί-
χαµε στείλει πίσω τροπολογίες, διότι ήταν άσχετες, εκπρόθεσµες
και προσέβαλαν την κοινοβουλευτική διαδικασία.

Εσείς έχετε καµµία αρµοδιότητα να αποδεχθείτε αυτές τις
τροπολογίες; Σας έχει εξουσιοδοτήσει κανένας; Για να µην βά-
λουµε και τέτοια θέµατα τύπου. Προφυλάξτε το Κοινοβούλιο. Αν
δεν θέλετε να προφυλάξετε την Κυβέρνηση και τους εαυτούς
σας, ποσώς µας νοιάζει.

Έρχοµαι, λοιπόν, σε αυτή τη βροχή των τροπολογιών, γιατί,
όπως είπα, οι τροπολογίες είναι ένα καινούργιο νοµοσχέδιο. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 585 και ειδικό 105 του κυρίου
Υπουργού Οικονοµικών έχει έντεκα άρθρα. Εκείνο που τη χαρα-
κτηρίζει, κατά κύριο λόγο, είναι το γεγονός ότι αναστέλλει την
επιβολή του πρόσθετου φόρου στα αγροτεµάχια. Θυµίζω ότι το
ύψος επιβολής από 300 χιλιάδες πήγε στις 200 χιλιάδες, από την
Κυβέρνηση που θα καταργούσε τον ΕΝΦΙΑ. Η προσοµοίωση, λοι-
πόν, που κάνατε, η δοκιµαστική εκτύπωση, σας έβγαλε ότι θα ξε-
σηκωνόταν όλη η επαρχία και την αναστέλλετε για έναν χρόνο. 

Κύριε Μαντά, µε όλον το σεβασµό, δεν έχετε κλείσει του λο-
γαριασµούς, αλλά η Κυβέρνησή σας δεν µπορεί να κάνει και κα-
λούς λογαριασµούς. Έχει υπολογίσει ότι θα είναι 230
εκατοµµύριά η απώλεια, η οποία όµως λέει ότι δεν θα επηρεάσει
την εισπραξιµότητα. Δηλαδή, µε τις αλλαγές των συντελεστών
στα οικόπεδα, τις αλλαγές των συντελεστών στα κτήρια που χρη-
σιµοποιούνται για βιοµηχανοστάσια κ.ο.κ., η βεβαίωση µπορεί να
φτάσει και στα 4 δισεκατοµµύρια. Δεν ξέρω. Πρέπει να µας πει
ο Υπουργός.  

Η άλλη διάταξη που είναι προβληµατική, κύριε Υπουργέ, είναι
αυτή που έχει να κάνει µε τις επιλογές των προϊσταµένων στη
Γενική Γραµµατεία. Προσέξτε. Με προηγούµενη διάταξη, καταρ-
γήσατε τη ρύθµιση του κ. Βερναρδάκη για τις µεταβατικές δια-
τάξεις για τις επιλογές των προϊσταµένων, που υποτίθεται ότι
ήταν αντικειµενικές και αξιοκρατικές. 

Και τώρα τι έρχεστε να κάνετε εδώ; Θα προσµετράται και η
προϋπηρεσία, που δεν έχει συνάφεια. Δηλαδή, πήρε το πτυχίο,
δούλεψε σε άλλο επάγγελµα και αυτή την προσµετράτε. Κι
αυτός που έφαγε τα νιάτα του στο Υπουργείο, για να µάθει τις
φορολογικές διατάξεις, θα υπολείπεται. Και πάτε να κάνετε προ-
ϊσταµένους, τους οποίους θα τους κληρονοµήσει η ανεξάρτητη
αρχή. Τι είναι αυτή; Δεν είναι άκρως ρουσφετολογική; Δεν ξέρω
αν φωτογραφίζετε κάποιους, αλλά µια και µας κατηγορείτε συ-
νεχώς από αυτό το Βήµα, πρέπει να µας πείτε γιατί το κάνετε. 

Επίσης, εδώ υπάρχουν οι διατάξεις που αναφέρετε στο φορο-
λογικό πιστοποιητικό. Το φορολογικό πιστοποιητικό ήταν υπο-
χρεωτικό, γιατί ξέρετε ότι δεν γίνεται έλεγχος και πρέπει η
φορολογούσα αρχή να ελέγξει εάν υπάρχει πιστοποιητικό, εάν
έχουν πληρωθεί φόροι κ.λπ.. Γιατί το κάνετε προαιρετικό; 

Όσον αφορά τις ποινικές ευθύνες των υπαλλήλων, που θα επι-
λέγουν τις υποθέσεις φοροδιαφυγής -το είπε κάποιος συνάδελ-
φος- σας υποχρέωσε η τρόικα να το φέρετε. Το είχατε
ξαναφέρει, υπήρξε αντίδραση και το πήρατε πίσω. Τώρα τα λύ-
σατε τα προβλήµατα. 

Επίσης, όσον αφορά τη µεταφορά των υποθέσεων από το
ΣΔΟΕ στη Γενική Γραµµατεία, αγωνιούσαµε από τότε που ψηφί-
στηκε η διάταξη για το τι θα γίνει µε αυτές τις υποθέσεις. Θε-
σµοθετείτε µία διαδικασία. Ορθώς. Σας είπαµε να ελέγξετε τα
ζητήµατα της παραγραφής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Μιλάµε για καινούργια πράγ-

13578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µατα και είχαµε ζητήσει από την αρχή να έχουµε λίγο χρόνο να
τοποθετηθούµε. Δεν έχουµε τοποθετηθεί γι’ αυτά. Είναι άλλα, τα
είδαµε χθες το βράδυ. Επιτρέψτε µου, αν έχετε την καλοσύνη,
µία µικρή ανοχή. 

Εξάλλου, δεν θα αναφερθώ σε όσα συµφωνώ, θα φανεί στη
ψηφοφορία. Γιατί είναι µερικά πράγµατα, για τα οποία συµφω-
νούµε, όπως για το 3%, για την απαλλαγή των αυτοκινήτων, για
την ταξινόµηση κ.λπ.. 

Με την άλλη τροπολογία, που αναφέρεται στα πρόστιµα, πάτε
να θεραπεύσετε αυτή την αφέλεια, µε την οποία νοµοθετήσατε.
Καταργήσατε τα πρόστιµα και νοµοθετείτε, σας είπα, µε έναν
τρόπο εντελώς πρόχειρο, καλοκαιρινό. Δεν µπορούµε να την
αποδεχθούµε ως έχει. Θέλει περισσότερη συζήτηση. Αυτή η δια-
δικασία δεν µπορεί να λύνεται µε τροπολογίες.

Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Χουλιαράκη για την επι-
στροφή των αχρεωστήτως καταβληθέντων, νοµίζω ότι είναι στη
σωστή βάση και θα την ψηφίσουµε, όπως και αυτή του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού για την αυτεπιστασία των αρχαιολόγων. 

Τώρα, όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Αθλητι-
σµού, θα µπορούσε κάποιος να ρωτήσει τον κ. Κοντονή γιατί, ενώ
ξεκινάει σε λίγο το πρωτάθληµα, δεν έκανε τις ρυθµίσεις αυτές
νωρίτερα.

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, έχουµε πρωτοστατήσει για το ηλεκτρονικό
εισιτήριο, κατά της βίας και του χουλιγκανισµού. Έπρεπε, όµως,
να γίνει ένας διάλογος. Και µου λένε ότι κακώς καταργείτε τα κί-
νητρα, που είχαν οι ολυµπιονίκες από την τέταρτη, την πέµπτη
και την έκτη θέση. Αυτό θα είναι σε βάρος των συλλόγων. Δεν
ξέρω γιατί το κάνει ο κ. Κοντονής. 

Να τελειώσω µε την τροπολογία του κ. Πολάκη, ο οποίος δεν
περίµενε να ακούσει την κριτική µας. Σε γενικές γραµµές συµ-
φωνούµε.

Άρα, µε αυτά, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επισηµάνω την σφοδρή
µας αντίθεση –µιλήσαµε αναλυτικά γι’ αυτά- σε άρθρα του νοµο-
σχεδίου. Συγκεκριµένα, στο άρθρο 40, στο άρθρο 45, όπου δεν
µας έδωσε εξηγήσεις ο κύριος Υπουργός γιατί παρατείνει αυτή
την προθεσµία, και στο άρθρο 47, που καταργεί την επιστροφή
του ΦΠΑ στους αγρότες των λαϊκών αγορών.

Και µία τελευταία παρατήρηση. Κάνατε αναρµοδίως δεκτή µία
βουλευτική τροπολογία. Εµείς θα την ψηφίσουµε, γιατί πάει να
λύσει ένα πραγµατικό πρόβληµα. Κάθε φορά, όµως, λύνουµε
αυτό το πρόβληµα για τρεις µήνες. Σας είχαν ζητήσει οι δήµοι, η
παράταση να γίνει µέχρι 31 Δεκεµβρίου. Είχαµε δώσει τρεις
µήνες παράταση και τρεις µήνες παράταση. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς την κάνατε δεκτή και του κ. Καµµένου
δεν την κάνατε δεκτή, γιατί είναι άλλου Υπουργείου. Με δύο
µέτρα και δύο σταθµά νοµοθετείτε τελικά. Αυτή είναι µία ακόµα
παρατήρηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και γι’ αυτή την µικρή ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κουτσούκο.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Δελής για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Έχουµε τοποθετηθεί για τα βασικά χαρακτηριστικά του νοµο-

σχεδίου. Έχουµε αναδείξει τους άξονές του, τα σηµεία στα
οποία εµείς διαφωνούµε. Διευκρινίσαµε από την αρχή ότι δεν κά-
νουµε δίκη προθέσεων. Δεν αµφισβητούµε τις προθέσεις, σε
σχέση µε την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου. Απλώς, έτσι
όπως τίθεται το ζήτηµα και έτσι όπως προβλέπεται και µέσα από
τις διατάξεις µε την ενεργό εµπλοκή των πολυεθνικών καπνοβιο-
µηχανιών, φοβούµαστε ότι και αυτός ο θησαυρός θα αποβεί τε-
λικά άνθρακες.

Θέλουµε να µιλήσουµε λιγάκι για τις βουλευτικές τροπολογίες.
Βεβαίως, η απουσία των αρµόδιων Υπουργών δείχνει και το
ανορθόδοξο του πράγµατος, της διαδικασίας. Τα λέµε, όµως,
έστω για να γραφτούν στα Πρακτικά. 

Να ξεκινήσω λιγάκι –είναι εδώ και δύο, τρεις µέρες είναι η αλή-
θεια- από το Υπουργείο Υγείας. Έχει αρκετές παραγράφους. Οι
περισσότερες αφορούν παρατάσεις, όχι για πολύ µεγάλο διά-
στηµα, αλλά µέχρι το τέλος του 2016, το οποίο δεν είναι και πολύ
µακριά. 

Να σταθούµε, όµως, ιδιαίτερα στην παράγραφο 5, που παρα-
τείνει τη δυνατότητα µετακίνησης υγειονοµικού προσωπικού από
ΔΥΠΕ σε ΔΥΠΕ. Μήπως ανοίγει τον δρόµο; Προαναγγέλλει αυτό
που έρχεται και µε το νέο νοµοσχέδιο, σε σχέση µε την κινητικό-
τητα στο δηµόσιο, η οποία ήδη υπάρχει φυσικά και αναµένεται
να ενταθεί; 

Είµαστε κάθετα αντίθετοι σε αυτού του είδους την κινητικό-
τητα, η οποία δεν κάνει τίποτε άλλο, παρά να επιχειρεί να µπα-
λώσει µάταια τα µεγάλα κενά, που υπάρχουν σε προσωπικό στα
νοσοκοµεία της χώρας.

Επίσης, µας προβληµατίζει, γιατί παρά το ότι δίνει µια παρά-
ταση της θητείας στους επικουρικούς γιατρούς και στο υγειονο-
µικό προσωπικό µέχρι την 30 Σεπτεµβρίου 2017, βάζει µια
προϋπόθεση, ότι αυτή θα είναι δυνατή, εφόσον υπάρχουν πιστώ-
σεις στους προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων ή της οικείας
ΔΥΠΕ. Και εάν δεν υπάρχουν; Τι θα γίνει; Δεν θα παραταθεί; Τι
σηµαίνει αυτό άραγε, για µια περιοχή που θα µείνει χωρίς επι-
κουρικούς γιατρούς; Όχι µόνο για τους γιατρούς, αλλά κυρίως
για τον κόσµο που µένει εκεί και έχει ανάγκη ιατροφαρµακευτι-
κής περίθαλψης.

Προχωράω στην τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού. Κά-
ναµε µια ερώτηση στον Υπουργό. Δεν απάντησε. Νοµίζω ότι και
η σιωπή, απάντηση είναι. Είναι ένα έργο για την ψηφιοποίηση,
την καταγραφή των εκατοντάδων χιλιάδων αρχαιολογικών αντι-
κειµένων, που θα κρατήσει πάρα πολλά χρόνια. Ένα µέρος της
ανατέθηκε σε εργαζόµενους µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου,
οι οποίες έληξαν ή λήγουν. Αυτή η τροπολογία έρχεται να τους
δώσει µία παράταση µέχρι το τέλος του 2016 και αυτή. Δεν προ-
βλέπεται, όµως, επ’ ουδενί το έργο αυτό να ολοκληρωθεί µέχρι
το τέλος του 2016. Θα πάρει αρκετά χρόνια, όπως είπα.

Τα αρχαιολογικά αντικείµενα αυτά εκτιµώνται σε περίπου τε-
τρακόσιες πενήντα χιλιάδες, από τα οποία τα εκατόν ενενήντα
χιλιάδες ανατίθενται στους εργαζόµενους και τα υπόλοιπα δια-
κόσιες εξήντα χιλιάδες στους εργολάβους, σε διάφορες εται-
ρείες πληροφορικής. Σε αυτό δεν απάντησε ο Υπουργός, αλλά
είπαµε ότι και η σιωπή του ήταν απάντηση. Εν τω µεταξύ, η µι-
σθοδοσία αυτών των συµβασιούχων καθυστερεί συστηµατικά. 

Και, βεβαίως, θα ψηφίσουµε εµείς, δεν έχουµε πρόβληµα.
Ακόµα και µια ηµέρα να παρατεινόταν, θα το ψηφίζαµε. Ακόµα
και το παραµικρό µέτρο, δηλαδή, θα το στηρίξουµε. Αλλά ταυ-
τόχρονα, εδώ θέλουµε να πούµε ότι αυτή η παράταση δεν απαν-
τάει στην ανάγκη και του ίδιου του έργου να ολοκληρωθεί σε ένα
εύλογο χρονικό διάστηµα, αλλά και στη µεγάλη ανάγκη, που
έχουν οι εργαζόµενοι για µόνιµη και σταθερή δουλειά. 

Τέλος, σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Αθλητι-
σµού θα ψηφίσουµε «παρών». Έχουµε, βέβαια, και αρκετές δια-
φωνίες και πρώτα-πρώτα Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού
στο Υφυπουργείο Αθλητισµού. Δεν καταλαβαίνουµε γιατί ο επαγ-
γελµατικός αθλητισµός θα πρέπει να ανήκει στο Υφυπουργείο
Αθλητισµού. Κατά τη γνώµη µας, θα έπρεπε να ανήκει στο
Υπουργείο Ανάπτυξης. Μιλάµε για τον επαγγελµατικό αθλητισµό.
Στο Υπουργείο Αθλητισµού θα έπρεπε να ανήκει ο ερασιτεχνικός
αθλητισµός. Αυτή είναι µια πρώτη παρατήρηση.

Για την οικονοµική επιβράβευση των αθλητών διαφωνούµε.
Θεωρούµε ότι είναι υποχρέωση της πολιτείας να στηρίζει τους
αθλητές, µε κάθε τρόπο, έτσι ώστε να φτάσουν µέχρι εκεί που
µπορούν να φτάσουν και εφόσον έχουν µια επιτυχία, µικρή ή µε-
γάλη, δεν έχει σηµασία, τότε αυτοί να αξιοποιούνται –και αυτή
θα είναι η επιβράβευσή τους- για την ανάπτυξη του µαζικού και
του ερασιτεχνικού αθλητισµού.

Τώρα, σε σχέση µε την κάρτα φιλάθλων, που µας είπε ο κ. Κον-
τονής, που είναι συνδεδεµένη βέβαια, µε το ηλεκτρονικό εισιτή-
ριο, ξέρετε ότι αυτή η κάρτα φιλάθλων θα περιέχει και
προσωπικά δεδοµένα, στοιχεία ταυτότητας κ.λπ.. Ποιος θα ελέγ-
χει αυτό το σύστηµα έκδοσης και λειτουργίας ηλεκτρονικών ει-
σιτηρίων; Μα, οι ΠΑΕ, δηλαδή οι µεγάλοι επιχειρηµατίες, οι
οποίοι λυµαίνονται τον χώρο του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου
και του µπάσκετ. 

Το επιχείρηµα είναι ότι θα αντιµετωπίσουµε έτσι τη βία. Συνή-
θως φέρνουµε ως παράδειγµα την Αγγλία. Η βία στην Αγγλία
απλώς άλλαξε χώρο, έφυγε από τα γήπεδα και βγήκε έξω στις
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γειτονιές, δεν εξαλείφθηκε η βία. Άλλωστε, είναι ένα κοινωνικό
φαινόµενο και εκεί είναι η ρίζα του. Διαφωνούµε µε την κάρτα
φιλάθλου και κυρίως, διαφωνούµε µε τη δυνατότητα που θα
έχουν οι µεγαλοϊδιοκτήτες των ΠΑΕ να έχουν στα χέρια τους
προσωπικά δεδοµένα δεκάδων χιλιάδων φιλάθλων για κάθε
χρήση, ακόµα και για να στήνουν οπαδικούς στρατούς.

Τέλος, σε σχέση µε τις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες και το
εµπόδιο που βάζει η τροπολογία να υποβιβάζονται -µια συνηθι-
σµένη πρακτική- και µετά µε διάφορους τρόπους, αλλάζοντας
επωνυµίες οι ιδιοκτήτες, να ανεβαίνουν κατηγορίες, εδώ πρέπει
να πούµε ότι έτσι όπως το βάζει, πιθανά να έχουµε περιπτώσεις
όπου αυτές οι οµάδες -µικρές ή µεγάλες, δεν έχει σηµασία, ο κα-
θένας όπως το βλέπει- οι οποίες θα έχουν κάποια στιγµή τη δυ-
νατότητα να ανέβουν σε επαγγελµατικές κατηγορίες, θα
αποφεύγουν να το κάνουν µε ό,τι σηµαίνει αυτό για τα αθλητικά
παιχνίδια που συµµετέχουν, επειδή ακριβώς θα κληρονοµήσουν
και τα χρέη, τα οποία θα πρέπει να τα πληρώσουν. Με λίγα λόγια,
αυτό το επαγγελµατικό ποδόσφαιρο είναι τόσο σάπιο, που πας
να φτιάξεις κάτι και χαλάει κάτι άλλο, δεν µερεµετίζεται, δεν
παίρνει από τέτοιου είδους µερεµέτια. 

Συνολικά, γι’ αυτήν την τροπολογία του Υπουργείου Αθλητι-
σµού θα ψηφίσουµε «παρών».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε τον

κ. Δελή.
Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, ειδικός αγορητής του κόµµατος Το

Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Φτάνουµε πια στο τέλος αυτής της µακράς, θα έλεγα, πορείας.

Συζητήσαµε πάρα πολλά ζητήµατα γύρω από το λαθρεµπόριο
καπνικών. Εγώ, λοιπόν, δεν θα επαναλάβω ούτε τις διαφωνίες
µας ούτε εκεί που συµφωνούµε, αλλά θα προσθέσω κάποια και-
νούρια στοιχεία, όσον αφορά κάποιες τροπολογίες.

Το ανέφερε νωρίτερα, νοµίζω, και ο κ. Αναστασιάδης. Αναφέ-
ροµαι στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 585, άρθρο 4. Σύµφωνα
µε αυτή την τροπολογία, η οποία πρέπει να πω ότι είναι ένα µίνι
νοµοσχέδιο -έχει έντεκα άρθρα, είναι πολλές σελίδες και είναι
και εκπρόθεσµη- τα όργανα της φορολογικής διοίκησης απαλ-
λάσσονται από κάθε πειθαρχική, αστική ή ποινική ευθύνη κατά
την άσκηση των καθηκόντων τους, εάν παραγραφούν οι υποθέ-
σεις που δεν επελέγησαν και δεν προτεραιοποιήθηκαν προς
έλεγχο. 

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι αλλάζει αυτό που ξέραµε µέχρι
σήµερα. Με την ισχύουσα νοµοθεσία και βάσει του υπαλληλικού
κώδικα, οι ελεγκτές, οι εφοριακοί, οι τελωνειακοί, χρεώνονταν
κάποιες υποθέσεις και βάσει της νοµοθεσίας έπρεπε, µέσα σε
συγκεκριµένες προθεσµίες, να περαιώσουν τον έλεγχο. Τώρα,
εάν οι ελεγκτές δεν τα καταφέρουν για χ λόγους, που εγώ δεν
λέω ότι ευθύνονται οι ίδιοι, και παραγραφούν αυτές οι υποθέσεις
φοροφυγάδων, των γνωστών εν πάση περιπτώσει κατά τη λαϊκή
καθοµιλουµένη «λαµογιών», που πίνουν το αίµα της υγιούς ελλη-
νικής κοινωνίας, αυτοί οι ελεγκτές, κύριε Αλεξιάδη, δεν επωµί-
ζονται καµµία ευθύνη. Ελπίζω να κάνω λάθος, αλλά φοβάµαι ότι
δεν κάνω.

Έχουµε το γεγονός ότι, κάθε τρεις και µια, έχουµε υπαλληλι-
κές µετατάξεις, µετακινήσεις, το γεγονός ότι δεν έχουµε αυξη-
µένο αριθµό ελεγκτών, το γεγονός ότι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί,
κάθε τρεις και λίγο, αλλάζουν είτε ουσία είτε φόρεµα είτε καπέλο
και από ΣΔΟΕ γίνονται ΥΠΕΕ, µετά ξαναγίνονται ΣΔΟΕ, µετά γί-
νονται ΓΓΔΕ, µετά γίνονται ΥΔΕ. Πού θα πάει αυτό το πράγµα;
Δεν έχει ευθύνη για την παραγραφή των υποθέσεων, εκτός από
τους υπαλλήλους και η προϊσταµένη αρχή, δηλαδή και το Υπουρ-
γείο και ο εκάστοτε Υπουργός; Ποια είναι κριτήρια, κύριε
Υπουργέ, επιλογής υποθέσεων από τους ελεγκτές και µε ποιο
κριτήριο θα δίνεται η προτεραιότητα;

Έρχοµαι στις υπόλοιπες τροπολογίες. Πρώτα απ’ όλα, να ση-
µειώσω ότι η βουλευτική τροπολογία της κ. Βαγιωνάκη και του
κ. Μπαλαούρα µε γενικό αριθµό 591, η ίδια ακριβώς τροπολογία,
είχε έρθει και σε άλλο, άσχετο νοµοσχέδιο, πριν από τρεις µήνες,
από τους ίδιους Βουλευτές για τον ΦΟΣΔΑ και είχε απορριφθεί
τότε από την Κυβέρνηση. Τι έχει αλλάξει µέσα σε τρεις µήνες;

Γιατί η τροπολογία είναι ολόιδια.
Πάµε στις υπόλοιπες τροπολογίες. 
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 570 του Υπουργείου Οικο-

νοµικών λέµε «όχιΙ». 
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 575 του Υπουργείου Υγείας

λέµε «όχι». 
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 583 για τον επανακαθορι-

σµό του τρόπου και της διαδικασίας είσπραξης των αχρεωστή-
τως καταβληθέντων λέµε «ναι».

Στην τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών µε γενικό
αριθµό 585, που έχει τροποποιήσεις του Κώδικα λέµε «όχι».

Στην τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού µε γενικό αριθµό
587 για τον επανακαθορισµό της σύνθεσης της Επιτροπής Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού ψηφίζουµε «παρών». 

Στην έτερη τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού για την
παράταση των συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου λέµε «ναι».

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 592, που µας τη φέρατε
πριν από λίγο, για τα ταξίδια του Πρωθυπουργού, των Υπουργών
κ.λπ. και τη συνοδεία τους, την ασφάλειά τους, λέµε «όχι» για
δύο λόγους. Πρώτον, γιατί ήρθε πριν από µιάµιση ώρα και, δεύ-
τερον, γιατί δεν έχει επεξηγηθεί επακριβώς. Μήπως αφορά αυτή
η τροπολογία το ταξίδι του Πρωθυπουργού την Παρασκευή στην
Πάρο; Μάλλον. Εάν πάει στην Πάρο, ας πάει και στην Αντίπαρο,
απέναντι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Αµυρά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, δεν µας την έχουν αιτιολογήσει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είναι το πρακτικό της υπόθεσης…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, αλλά πείτε µου, µέχρι τώρα τι γινό-

ταν; Επί ενάµιση χρόνο, δηλαδή, κινδύνευε; 
Πάµε παρακάτω. Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 591, που

σας ανέφερα αρχικώς για τη συγχώνευση των ΦΟΣΔΑ στον πε-
ριφερειακό ΦΟΣΔΑ θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». 

Ένα τελευταίο, κύριε Υπουργέ. Με απλά λόγια, µπορείτε να
µας πείτε, επειδή έχουµε σπάσει το κεφάλι µας εδώ πέρα και δια-
βάζουµε και ξαναδιαβάζουµε και δεν µπορούµε να βγάλουµε
άκρη, τι θα γίνει µε τα υβριδικά; Εάν τα υβριδικά τα έχετε µέσα,
όπως και τα υπόλοιπα καθαρά, εµείς ψηφίζουµε «ναι». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Αυτά ήθελα να πω και θα τελειώσω µε το εξής. Μακάρι αυτό
το σχέδιο νόµου, δηλαδή περισσότερο το ευρωπαϊκό σκέλος
αυτού του σχεδίου νόµου, η ενσωµάτωση του Ευρωπαϊκού Δι-
καίου, να δώσει ένα προβάδισµα στην ελληνική πολιτεία να αντι-
µετωπίσει αυτό το τέρας, που λέγεται λαθρεµπόριο καπνικών
προϊόντων. 

Όπως είχα πει και στις επιτροπές και δεν έχω κουραστεί να το
λέω, ο καπνός είναι η µοναδική νόµιµη ουσία, µε τόσο εκτετα-
µένη παράνοµη διακίνηση.Ο σωστός δρόµος θα ήταν να κόψουν
όλοι το τσιγάρο. Αφού δεν κόβουν, όµως, το τσιγάρο, τουλάχι-
στον ας κόψουµε εµείς τους λαθρέµπορους και τους φοροφυ-
γάδες.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

κύριε Αµυρά. 
Ο εισηγητής ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ, ο κ. Καµµένος, έχει

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπα και στην εισήγησή µου µετά από πολύ µεγάλη συ-

ζήτηση, πάνω σε ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον νοµοσχέδιο, οι Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε επί της αρχής όλο το νοµοσχέδιο,
για τους λόγους που εξήγησα. Θα στηρίξουµε και τα άρθρα. Θα
κάνω δύο-τρεις παρατηρήσεις σε παρατηρήσεις συναδέλφων. 

Η ασφάλεια του Πρωθυπουργού και των Υπουργών, όπως τί-
θεται, είναι θέµα κοινής λογικής. Πρέπει να µένουν στο ίδιο ξε-
νοδοχείο. Δεν γνωρίζω πρακτικά γιατί δεν έχει λυθεί µέχρι
σήµερα. Αυτή είναι µια απορία. Αλλά το ότι το λύνουµε τώρα, δεν
είναι λόγος να το αρνηθούµε. Δεν ξέρω, δηλαδή, αν ο Πρωθυ-
πουργός έµενε σε ξενοδοχείο χ και η ασφάλειά του έµενε δίπλα,
γιατί τότε δεν έχει ασφάλεια. Αν έµενε χωρίς νόµο, χωρίς να κα-
λύπτουν τα έσοδα, γινόταν κάτι παράνοµο. Αλλά τέλος πάντων,
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πρακτικά πρέπει να λυθεί. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αυτό λέω, ότι δεν µας έχουν ενηµερώ-

σει. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Όσον αφορά τις κάρτες των φιλά-

θλων –και ως φίλαθλος το λέω- χρειάζεται να µπει µια κανονικό-
τητα, για να ξέρουµε ποιος είναι. Εµένα δεν µε πειράζει στο
γήπεδο στον Ολυµπιακό να µου ζητάνε το ΑΜΚΑ κάθε φορά που
πηγαίνω. Πρέπει να ξέρουµε ποιος έχει το εισιτήριο. Να γίνει ταυ-
τοποίηση και να ξέρουµε σε ποιο κάθισµα είναι ποιος και αν κά-
ποιος κάνει κάποια έκνοµη πράξη και έχει δώσει το εισιτήριό του
σε έναν άλλον, να ξέρουµε ότι αυτός, που είναι υπαίτιος για την
είσοδο και την παράδοση του δικού του εισιτηρίου διαρκείας,
είναι και υπόλογος κατά των αρχών, αν παραβεί την οποιαδήποτε
νοµοθεσία. 

Από εκεί και πέρα, µιλάµε για τις αστικές ευθύνες των υπαλ-
λήλων. Εδώ να θυµίσω ότι έχουµε κάνει συζητήσεις επί συζητή-
σεων µε τον κύριο Υπουργό και σε επίκαιρες. Υπήρχε σε αυτό το
κράτος η εξής µαγική εικόνα. Ένας υπάλληλος στο Υπουργείο
Οικονοµικών έβρισκε έναν φοροφυγά και τον έστελνε στο δικα-
στήριο. Αυτός ο φοροφυγάς, επειδή ήταν µιας µεγάλης οικονο-
µικής επιφάνειας, έβαζε τους δικηγόρους του, πλάκωνε στις
αγωγές τον υπάλληλο της ΔΟΥ για αστικές ποινικές ευθύνες, για
ό,τι µπορείτε να φανταστείτε, παράβαση καθήκοντος, τα πάντα,
και το ελληνικό δηµόσιο δεν είχε ούτε έναν υπερασπιστή. Δεν
πήγαινε δικηγόρος του ελληνικού δηµοσίου και «έµπαινε στο ψυ-
γείο» µε ΕΔΕ, χωρίς να φταίει. Και στο τέλος του έλεγε «γιατί να
κάτσω εγώ να ψάξω τον Αµυρά, τον Καµµένο και τον Κουτσούκο;
Δεν ψάχνω κανέναν, γιατί δεν µε καλύπτει κανένας». Το λύσαµε,
όµως, και στη ΔΟΥ εξωτερικού, που βρήκαµε πέρυσι, αν θυµάµαι
καλά, πολλές παρατυπίες πήγαν και δύο και τρεις συνήγοροι του
ελληνικού δηµοσίου, για να υπερασπίσουν τα συµφέροντα του
ελληνικού δηµοσίου. Όχι µόνο του δηµοσίου, του υπαλλήλου,
γιατί είναι κρατικός υπάλληλος. Αυτός κάνει τη δουλειά του, δεν
εκβιάζει κανέναν. Άρα, πρέπει να προστατεύεται.

Από εκεί και πέρα, για τις παραγραφές, τι γίνεται; Πολλές υπο-
θέσεις –και αυτό ήταν µια τελευταία ερώτηση που είχα κάνει
στον κύριο Υπουργό και είναι προς έλεγχο, έχω στείλει και την
ερώτηση στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων- έχουν φύγει
από το Υπουργείο, έχουν πάει στη Γενική Γραµµατεία Εσόδων.
Άρα, αν δύο, τρεις, πέντε χιλιάδες φάκελοι του 2016 έχουν φύγει
από την αρµοδιότητα των υπαλλήλων και έχουν πάει στην αρµο-
διότητα της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων, δεν ξέρω
αν εκεί έχουν προτεραιοποιηθεί. Πώς, µε ποιον τρόπο; Ανά ποσό,
ανά ΑΦΜ, ανά περιφέρεια; Πόσο κόσµο έχει; Πότε θα τα φέρουν
εις πέρας; Αν παραγραφούν, όµως, ποσά –και αυτό επιφέρει ένα
αδίκηµα- πιθανόν να γυρίσουµε και δίκαια να µπορούµε να
πούµε, για παράδειγµα, γιατί παρεγράφη το ποσό του Καµµένου;
Ποιος του το ήλεγξε; 

Γι’ αυτό, πρέπει να προστατευτούν οι υπάλληλοι, διότι αυτό
είναι πιθανόν παράβαση, όχι της διαδικασίας µε ευθύνη του
υπαλλήλου ή του διευθυντού του, αλλά λόγω του φόρτου εργα-
σίας. Υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες υποθέσεις, οι οποίες έφυγαν
το πρωί και πήγαν στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων.
Αυτό θα το δει το δηµόσιο και είπαµε να δούµε και το προσωπικό
και την τεχνική επάρκεια και πολλά άλλα. Έχω κάνει και ερώ-
τηση, για να δούµε πώς η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων
θα προτεραιοποιήσει τους χιλιάδες φακέλους που πήρε, για να
δούµε µε ποιον τρόπο θα πάει να εισπράξει αυτά που δεν έχει
εισπράξει ή να µην παραγραφούν.

Σχετικά µε τις υπόλοιπες τροπολογίες, θα τις ψηφίσουµε όλες.
Δεν θα τις αναφέρω µια-µια, τις αναφέρανε και οι συνάδελφοι.
Δεν έχουµε κάποια αντίρρηση. 

Στη δική µου τροπολογία κατανοώ, κύριε Υπουργέ, τον προ-
βληµατισµό σας. Χαίροµαι που το βλέπουµε θετικά σχεδόν όλες
οι πτέρυγες της Βουλής. Θα πρέπει να δούµε το θέµα, γιατί είναι
εξαιρετικά ευαίσθητο. Δεν θα πρέπει να γίνουν καπνός τα ψιλι-
κατζίδικα. Ας γίνουν καπνός κάποια υπέρογκα έσοδα φανερά ή
κρυφά των µεγάλων εταιρειών, οι οποίες τα κρύβουν, όπως είπα,
και τα στέλνουν στο εξωτερικό. 

Αυτά τα χάνουµε από φορολογητέα ύλη. Μου δείχνουν συνέ-
χεια ότι φορτώνουν τα έξοδα και δεν γίνεται φορολογητέα ύλη,

δηλαδή δεν δίνουν κέρδη, για να φορολογεί το δηµόσιο εταιρείες
και συγχρόνως, το 1%, το 2%, όταν το ορίζει ένας ιδιώτης και δεν
προστατεύεται από το κράτος αυτός, για να µην κλείσει, χωρίς
να παραβιάζει τους κανόνες ανταγωνιστικότητας, φανταστείτε
να έχουµε και µια φορολογητέα ύλη σε κάθε συναλλαγή µε το
POS αντί για 0,3%, να έχουµε 6,5%, 7% ανά συναλλαγή µε την
προστασία του περιθωρίου. Γιατί εκεί είναι το 80% του τζίρου.
Μιλάµε για δισεκατοµµύρια. Αυτά τα δισεκατοµµύρια του τζίρου,
εάν δεν τα προστατεύσουµε, δεν θα φορολογήσουµε τίποτα. 

Λέω και άλλο ένα κοµµάτι της όλης εικόνας αυτής που συζη-
τάµε. Δεν είναι µόνο η προστασία τους, αλλά και στο δηµόσιο,
όταν στο ένα δισεκατοµµύριο µπορεί να φορολογήσει το 5% του
τζίρου, δηλαδή να πάει να πάρει αρκετές δεκάδες χιλιάδες ευρώ,
αλλά αντί για τις 100.000 ευρώ φορολογητέα ύλη µετά το POS,
πάει και πάρει 3.000 στο δισεκατοµµύριο, καταστραφήκαµε και
σαν οικονοµία. Προσέξτε, βοηθήσαµε αυτόν, ο οποίος ελέγχει
το κοστολόγιο και σου λέει take it or leave it, πάρ’ το, αυτό είναι,
πούλα το. 

Ελπίζω, όταν έρθει η ώρα να το συζητήσουµε στο Υπουργείο
Ανάπτυξης και Οικονοµίας µε τον κ. Σταθάκη, να βρούµε και εκεί
ευήκοα ώτα. Είναι µια κίνηση, η οποία θα δείξει το ποιόν αυτής
της Κυβέρνησης και µάλλον το ποιόν όλων των συναδέλφων, οι
οποίοι σχεδόν όλοι το στήριζαν, ότι είµαστε κοντά στους ανθρώ-
πους, που είναι εκεί στη γειτονιά -και είναι δεκάδες χιλιάδες οι
οικογένειες αυτές- όχι για ψηφοθηρικούς λόγους, αλλά πρέπει
να στηρίξουµε την οικογενειακή επιχείρηση, η οποία είναι η ρα-
χοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Καµµένο. 
Ο κ. Κατσιαντώνης, ειδικός αγορητής της Ένωσης Κεντρώων,

έχει τον λόγο.
Κύριε Κατσιαντώνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς θα στηρίξουµε το νοµοσχέδιο. Έχουµε τοποθετηθεί και

στις επιτροπές επί της αρχής. Στα άρθρα δεν υπάρχει λόγος να
καθίσω αυτή τη στιγµή να εξηγήσω ακριβώς τι θα ψηφίσουµε,
γιατί σύντοµα θα τοποθετηθούµε, έτσι κι αλλιώς. Απλά, σχετικά
µε την ερώτηση του κ. Αµυρά προς τον Υπουργό, θα ήθελα, αν
µπορείτε, κύριε Υπουργέ, να µας εξηγήσετε τα υβριδικά, γιατί
πραγµατικά δεν µπορούµε να το καταλάβουµε. 

Σας ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Κατσιαντώνη. 
Η κ. Παπανάτσιου, ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον

λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει η δηλωµένη θέληση

της Κυβέρνησης να συγκρουστεί µε τη διαφθορά. Από τις ανέγ-
γιχτες λίστες φοροδιαφυγής, µέχρι και το λαθρεµπόριο, η λογική
µας είναι η ίδια: Επιστροφή στη νοµιµότητα, µε στόχο τη δίκαιη
ανάπτυξη και την πάταξη του άδικου συστήµατος, που επιµελώς
είχε στηθεί είτε εν γνώσει είτε εν αγνοία των προηγουµένων
υπευθύνων. 

Είναι ζήτηµα ηθικής για εµάς, όχι µόνο να συγκρουστούµε µε
τις ατέλειες του συστήµατος, αλλά να φέρουµε και σε πέρας το
σχέδιό µας που θα ανοίξει το δρόµο για ένα πιο λειτουργικό και
πιο ορθολογικό πλαίσιο λειτουργίας των υπηρεσιών και των
δοµών του κράτους, αλλά και των επιχειρήσεων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, σας ακούσαµε µε έκπληξη
να αναρωτιέστε τι είναι ταξική πολιτική και τι είναι πολιτική πά-
ταξης της φοροδιαφυγής. Κοντή µνήµη έχετε και µην αναρωτιέ-
στε τι κάνει η Κυβέρνηση, που δεν κάνατε εσείς. Τις λίστες ποιος
τις έκρυψε; Τον εξωδικαστικό συµβιβασµό µε τη “SIEMENS”
ποιος τον υπέγραψε; 

Κοινωνική ταξική πολιτική, συνάδελφοι, είναι η κάλυψη των
ανασφάλιστων στο σύστηµα υγείας, η αντιµετώπιση της ανθρω-
πιστικής κρίσης, τα έσοδα από τους ελέγχους, από τις λίστες
που φρόντισαν κάποιοι να κρύψουν, που µετατρέπονται σε όσα
µέτρα ελάφρυνσης µπορούµε να φέρουµε, δεδοµένων των κα-
ταστάσεων και των χρεών, που είναι φορτωµένη η χώρα. 
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Να σας θυµίσουµε τα επίπεδα του χρέους το 2009 και τα επί-
πεδα του χρέους το 2014 και το 2015 µετά από δυο µεσοπρόθε-
σµα και ένα PSI: 120% ποσοστό του ΑΕΠ το 2009, 175%
µετέπειτα. 

Θα αναφερθώ σε δυο-τρία ζητήµατα ακόµη, που αναφέρθηκαν
από κάποιους άλλους οµιλητές. Κάποιος συνάδελφος είχε την
αγωνία για τον κόφτη, αν θα ενεργοποιηθεί. Με 2,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ πρωτογενές πλεόνασµα στο πρώτο εξάµηνο του
2016 αντιστοιχεί 1,5% του ΑΕΠ. Μην ελπίζετε, κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι θα ενεργοποιηθεί ο κόφτης. 

Όσον αφορά το προσφυγικό ζήτηµα, για όλους εµάς είναι
θέµα αρχής και ηθικής αξίας. Οι γραφικές ακροδεξιές κορώνες
που ακούστηκαν, µόνο ψέµατα και διχασµό θέλουν να επιβάλουν.
Δεν θα τα καταφέρουν, δεν θα εµποδίσουν κανέναν διεθνή ορ-
γανισµό, καµµία πρεσβεία κρατών ή φιλανθρωπικούς οργανι-
σµούς να δείξουν την ευαισθησία τους, προσφέροντας βοήθεια
στους πρόσφυγες και στη χώρα µας. 

Όσον αφορά τον ΕΝΦΙΑ, θα επαναλάβω για µια ακόµη φορά
ότι τα αγροτεµάχια δεν θα συµπεριληφθούν στον συµπληρωµα-
τικό φόρο. Παρά τα όσα γράφονται εδώ και καιρό για νέες αυ-
ξήσεις και την τροµοκράτηση από συγκεκριµένα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, δεν αλλάζει απολύτως τίποτα σε σχέση µε τον υπο-
λογισµό του φόρου. Οι τυχόν επιβαρύνσεις που θα προκύψουν
συγκριτικά µε το 2015, θα είναι για περιουσίες 200.000 ευρώ και
πάνω και µάλιστα, µε τις νέες αντικειµενικές αξίες, εφαρµόζον-
τας την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, για να γίνει
πιο δίκαιη η κατανοµή του φόρου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, προφανώς ούτε µε έναν νόµο ούτε λε-
κτικά θα λυθεί το πρόβληµα. Ο έλεγχος της εφοδιαστικής αλυ-
σίδας, η τήρηση του µητρώου, ο επανέλεγχος των αδειών και η
αποστολή στοιχείων, αλλά και η ιχνηλάτηση, νοµίζω είναι θέµατα
που δεν αποτελούν παρθενογένεση. Δεν τα ανακαλύψαµε εµείς.
Απλά, εσείς δεν θέλατε ή δεν µπορούσατε να πραγµατοποιήσετε
και να νοµοθετήσετε.

Πολιτικές που αποδεκάτισαν Υπηρεσίες και τελωνεία υποβοή-
θησαν, όπως ανέφερα µε επίσηµα νούµερα, τη µείωση των εσό-
δων από τους αναλογούντες φόρους, µειώνοντας παράλληλα και
τις κατασχέσεις λαθραίων προϊόντων. Για λαθραίους ανθρώπους
µπορούσατε να µιλάτε όλα αυτά τα χρόνια. Να κινηθείτε εναντίον
λαθρεµπόρων και λαθραίων προϊόντων δεν µπορούσατε ή δεν
θέλατε. 

Θεωρούµε ότι το θεσµικό πλαίσιο συµβαδίζει µε τη θέληση της
Κυβέρνησης να συγκρουστεί µε τις παράτυπες διαδικασίες. Εκ-
συγχρονίζουµε το πλαίσιο. Δηµιουργούµε δοµές και ελπίζουµε,
όπως αναφέρθηκε και πριν, να αλλάξουµε νοοτροπίες και συµ-
περιφορές, αλλά δεν εθελοτυφλούµε. Ξέρουµε ότι θα είναι χρο-
νοβόρο, αλλά για εµάς οδοδείκτης θα είναι η νοµιµότητα, η
δίκαιη ανάπτυξη και η πάταξη της φοροδιαφυγής, όπως µε νού-
µερα έχουµε αποδείξει σε αυτόν τον ενάµιση χρόνο που είµαστε
στην Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Παπανάτσιου. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Θέλω να επισηµάνω κάτι για την

τροπολογία που αφορά την κάλυψη των εξόδων διαµονής αυτών
που θα συνοδεύουν τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον Πρωθυ-
πουργό, τους Υπουργούς κ.λπ.. 

Έχω µια πολύ πρόσφατη πληροφόρηση, ότι αυτό έρχεται τόσο
εσπευσµένα, κύριε Υπουργέ, γιατί θέλει να καλύψει ο Πρωθυ-
πουργός τα έξοδα της κουστωδίας πενήντα δύο ατόµων στην
Πάρο. Ο κ. Πρωθυπουργός πάει να εγκαινιάσει κάτι και η πληρο-
φόρηση είναι ότι έρχεται αυτό µε αυτή τη διαδικασία του επεί-
γοντος -αυτό που έλεγε ο κ. Καραθανασόπουλος, γιατί δεν το
φέρνετε αύριο, γιατί και αύριο έχει νοµοσχέδιο- για να καλύψει
τα έξοδα διαµονής πενήντα δύο ατόµων, οι οποίοι θα συνο-
δεύουν τον Πρωθυπουργό εκεί. Είναι ντροπή! Εµείς φυσικά δεν
την ψηφίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός για πέντε λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Αναστασιάδη, έχετε κά-

ποια απόδειξη για αυτό που λέτε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Λέει µια πληροφορία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει, θα απαν-

τήσει ο Υπουργός. Δεν είναι ανάγκη να απαντήσετε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εδώ λέει για συνοδούς ασφάλειας. Έχει

πενήντα δυο ανθρώπους συνοδούς ασφάλειας ο Πρωθυπουρ-
γός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα απαντήσει ο
Υπουργός. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Μα, έχει συνοδούς ασφάλειας
πενήντα δύο άτοµα; Μην τρελαθούµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σύµφωνοι. Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Θα απαντήσω, κύριε Πρόεδρε, σε όσα τέθηκαν. 

Πρώτα από όλα, πρέπει να πω από την αρχή ότι πρέπει στο
σχέδιο νόµου: «Τροποποιήσεις του Εθνικού  Τελωνειακού Κώδικα
… κ.λπ.», να προστεθεί και το αυτονόητο «και άλλες διατάξεις»
στο τέλος, µετά από το «/37/ΕΚ.»

Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να απαντήσω και στα θέµατα που τέθηκαν, καλο-

προαίρετα και µε διάθεση πολιτικής απάντησης, µέσα στα πλαί-
σια της πολιτικής κριτικής και αντιπαράθεσης.

Πρώτα από όλα, θέλω να τονίσω ότι τα πολιτικά ερωτήµατα
που έβαλα για το ΠΑΣΟΚ και για τη Νέα Δηµοκρατία -για όσα
είπαν οι εκπρόσωποί τους, σε σχέση µε το άρθρο 40 11Β- παρα-
µένουν αναπάντητα. Και στην πολιτική, όταν σε ένα επιχείρηµα,
σε ένα ερώτηµα, σε ένα ζήτηµα, δεν απαντάς, είναι συγκεκριµένη
θέση αυτή. 

Η µη απάντηση δεν σηµαίνει ότι εξαφανίζεται, σαν µαγικό συν-
νεφάκι, το ζήτηµα. Η συγκεκριµένη υπόθεση θα έχει συνέχειες,
θα έχει επεισόδια, θα έχει αποκαλύψεις και θα βαρύνει τα δύο
πολιτικά κόµµατα, τα οποία κάλεσα να πάρουν θέση γι’ αυτό το
ζήτηµα ή να δώσουν µια απάντηση σε αυτό το θέµα.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 4 της τροπολογίας και τα όσα ακού-
στηκαν περί των εφοριακών, που πάει να καλύψει ο Αλεξιάδης
και να τους απαλλάξει και διάφορα τέτοια πράγµατα, θα σας πω
το εξής. Με τον ν.4342/2015 κάναµε το εξής. Οι υπάλληλοι µέχρι
σήµερα είχαν ευθύνη για τις υποθέσεις που παραγράφονταν στα
χέρια τους. Κριτήριο για το ποιες υποθέσεις θα ελεγχθούν ήταν
το ποιες υποθέσεις παραγράφονται και όχι το ποιες υποθέσεις
φέρουν έσοδα στο ελληνικό δηµόσιο. 

Τι κάναµε, λοιπόν, µε τον ν.4342/2015; Είπαµε ότι δεν έχουν
ευθύνες για το αν θα παραγραφούν στα χέρια τους οι υποθέσεις,
αλλά έχουν ευθύνες για το αν θα πάρουν µια προτεραιοποίηση
υποθέσεων. Θα µπει, δηλαδή, αύξων αριθµός στις υποθέσεις
που έχουν και θα πρέπει να ελέγξουν τη νούµερο 1, µετά τη νού-
µερο 2, τη νούµερο 3 κ.λπ.. Δεν µπορούν να πάνε στη νούµερο
30, που τους έχει καθορίσει η υπηρεσία –όχι µε υποκειµενικά κρι-
τήρια- ή ο οποιοσδήποτε άλλος παράγων. Θα πρέπει, λοιπόν, να
κινηθούν µε βάση την προτεραιοποίηση υποθέσεων. Και µε βάση
τον ν.4342/2015 είπαµε ακριβώς αυτό το πράγµα. 

Αυτό που κάνουµε τώρα είναι να πούµε ότι εκείνοι οι υπάλλη-
λοι, τα στελέχη της φορολογικής διοίκησης που θα καθίσουν
µέσω συστηµάτων risk analysis, µέσω µηχανογράφησης και όχι
υποκειµενικών κριτηρίων –τα κριτήρια είναι συγκεκριµένα- να
προτεραιοποιήσουν τις υποθέσεις και να τις δώσουν στους ελεγ-
κτές, να µην έχουν και αυτοί τις ίδιες ευθύνες που έχουν οι ελεγ-
κτές. Αφού οι ελεγκτές θα ελέγχονται για το αν ήλεγξαν µόνο τις
υποθέσεις που έχουν προτεραιοποιηθεί και όχι για τα θέµατα πα-
ραγραφής, δεν µπορεί να έχουν ευθύνες αυτοί που θα κάνουν
τη δουλειά επιλογής των υποθέσεων για προτεραιοποίηση. Διότι
τότε θα είχαµε ως αποτέλεσµα να µην στρέφεται εναντίον του
υπαλλήλου, αλλά εναντίον αυτού που έκανε την αρχική δουλειά.
Αυτό κάνει η συγκεκριµένη τροπολογία. Δεν κρύβεται τίποτα
πίσω από αυτό το ζήτηµα. Δεν κρύβονται εξωγήινοι, δεν κρύβον-
ται τέρατα, δεν κρύβονται µυθοπλασίες. 
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Σε ό,τι αφορά το θέµα του ΕΝΦΙΑ, ξεκαθαρίζουµε ότι ο ΕΝΦΙΑ
έχει ως στόχο την είσπραξη 2,65 δισεκατοµµυρίων, µε βεβαίωση
τα 3,3 δισεκατοµµύρια. Αυτό είναι και φέτος. Αυτό έχουµε δε-
σµευθεί στον ν. 4336 που ψηφίστηκε από διακόσιους είκοσι έναν
Βουλευτές και αυτό κάναµε. 

Μας λένε ότι από τα 300 εκατοµµύρια τα µειώσαµε στα 200
εκατοµµύρια. Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι υπήρχε µια απόφαση δικα-
στηρίου, µε βάση την οποία θα έπρεπε να µειώσουµε τις αντικει-
µενικές αξίες. Μειώσαµε, λοιπόν, τις αντικειµενικές αξίες. Αν
αφήναµε το ίδιο όριο, θα είχαµε προβλήµατα. 

Μειώσαµε, λοιπόν, αυτό το όριο, αλλά αυτήν τη στιγµή κινείται
το Υπουργείο Οικονοµικών και κάνει υπολογισµούς. Και αυτό
είναι κάτι που θέλω να ξεκαθαρίσω. Διότι κάποιοι βγαίνουν και
λένε «γιατί πίεζε ο Αλεξιάδης να τελειώσουν οι δηλώσεις, αφού
δεν έχει βγει ακόµα ο ΕΝΦΙΑ;». Για να υπολογίσεις τον ΕΝΦΙΑ,
θα πρέπει να έχουν τελειώσει οι φορολογικές δηλώσεις, για να
µπορείς να κάνεις τα σενάρια εκκαθάρισης του φόρου. Διότι θα
πρέπει να ξέρεις ποιοι έχουν απαλλαγές και µειώσεις του φόρου.
Γι’ αυτό πιέσαµε να γίνουν γρήγορα οι φορολογικές δηλώσεις. 

Τώρα, λοιπόν, που κάναµε τα πρώτα σενάρια, βγήκε ότι σε κά-
ποιες περιπτώσεις έχουµε µεγάλα ποσά. Γιατί; Διότι είδαµε τα
χωράφια φορολογουµένων που είναι στα Γρεβενά και την Ευρυ-
τανία –που δεν είναι παραθαλάσσιοι νοµοί- να εµφανίζονται
δίπλα στη θάλασσα από λάθος συµπλήρωση του Ε9.

Για να µην πάµε λοιπόν σε τρελές αξίες, είπαµε ότι φέτος δεν
είναι δυνατόν τεχνικά να εφαρµόσουµε τον συµπληρωµατικό
φόρο στα αγροτεµάχια.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο για να ξεκαθαρίσω
το θέµα.

Όµως επειδή µπαίνει ένα θέµα για τα αγροτεµάχια, άλλο το
χωράφι στο Χρυσοχώρι Καβάλας όπου µεγάλωσα και θα πρέπει
να του βάλουµε ΕΝΦΙΑ ή όχι –χωράφι είναι και αυτό και αγροτε-
µάχιο- και άλλο το αγροτεµάχιο στη Μύκονο, την Πάρο και τη
Σαντορίνη το οποίο θέλουµε να απαλλάξουµε από οποιονδήποτε
φόρο περιουσίας. Να είµαστε λογικοί και να συγκρίνουµε όµοια
πράγµατα. Άλλο το ένα πράγµα και άλλο το άλλο. 

Πάντως, την επόµενη χρονιά θα έχουµε τη δυνατότητα να
δούµε ποια είναι ακριβώς τα αγροτεµάχια και να προσθέτουµε ή
να αφαιρούµε αξία, ανάλογα µε το αν φορολογούνται, αν είναι
σε ορεινές ή ηµιορεινές περιοχές και τέτοια πράγµατα. 

Ειπώθηκε πολύ σωστά από τον Χρήστο Μαντά ότι ο ΕΝΦΙΑ δεν
είναι ένας φόρος που υπερασπιζόµαστε. Είναι µια αναγκαιότητα
και θα αγωνιστούµε να τον αλλάξουµε για να φέρουµε έναν φόρο
περιουσίας πιο δίκαιο και πιο αναλογικό. 

Σε ό,τι αφορά τη διαµαρτυρία σας για το ότι κάποιοι θα έχουν
παραπάνω φόρο, σχετικά δηλαδή µε το ότι περίπου έξι εκατοµ-
µύρια θα έχουν ίδιο ή λιγότερο φόρο, όπως είχε πει ο κ. Χουλια-
ράκης, και εξακόσιες χιλιάδες θα έχουν παραπάνω φόρο, θα
ήθελα να πω ότι εκεί είναι η πολιτική µας διαφορά. Εµείς θέλουµε
αυτοί που έχουν µεγάλη περιουσία να πληρώσουν περισσότερο
φόρο. Εκεί είναι πολιτική η διαφορά. Αυτοί που έχουν µεγαλύ-
τερη περιουσία να πληρώσουν περισσότερο. Και αυτό θα το κά-
νουµε. 

Και έρχοµαι τώρα στο θέµα που αφορά τις τροπολογίες από
άλλα Υπουργεία, γιατί δηλαδή κάνουµε αυτήν την ιστορία, γιατί
δεχόµαστε τροπολογίες από άλλα Υπουργεία. 

Εγώ θέλω να είµαι πάντα ειλικρινής, αν και η ειλικρίνεια µου
έχει κοστίσει στον ένα χρόνο που είµαι στην Κυβέρνηση. Επικοι-
νώνησα µε τον αρµόδιο Υπουργό Εσωτερικών και λέω: «Έχω µια
τροπολογία που αφορά εσένα». «Ναι, µου λέει, λύνει προβλή-
µατα. Να την κάνεις αποδεκτή». 

Επικοινώνησα µε τον κ. Σταθάκη και τον κ. Παπαδεράκη που
είναι αρµοδιότητά τους η τροπολογία που έφερε ο κ. Καµµένος,
που αντιµετωπίζει ένα υπαρκτό πρόβληµα και είναι στη σωστή
κατεύθυνση και µου είπαν ότι: «Αυτό θέλουµε να το κουβεντιά-
σουµε, θέλουµε να το επεξεργαστούµε. Έχουµε και εµείς νοµο-
σχέδιο και θα το αντιµετωπίσουµε εµείς».

Γι’ αυτόν τον λόγο τη µία την κάναµε αποδεκτή και την άλλη
δεν την κάναµε αποδεκτή. Δεν υπάρχει κάποιο κριτήριο ή κάτι

άλλο κρυφό.
Ειπώθηκε από το ΚΚΕ µία κριτική ότι έχουµε ασυλία στους µε-

γάλους και ότι φορολογούµε τους µικρούς. Έχω απαντήσει σε
αυτό το πράγµα, αλλά θα απαντήσω ξανά. Κατ’ αρχάς τα στοι-
χεία που σας έδωσα είναι από το ΚΕΦΟΜΕΠ και από το ΚΕ-
ΜΕΕΠ. Δεν είναι από κάποια µικρή ΔΟΥ µε φορολογούµενους
µικρής δυνατότητας. Αποδεικνύεται ότι οι φορολογούµενοι µε
µεγάλη δυνατότητα πληρώσανε πάρα πολλά. 

Το έχω πει και άλλη φορά, γιατί απαντήθηκε η ερώτησή σας
για την ναυτιλία και απορώ γιατί δεν το λέτε και θα το ξαναπώ
και σήµερα. Το 2012 η ναυτιλία πλήρωσε φόρους 13.257.000. Το
2015 ξέρετε πόσες φορές πήγε αυτό το νούµερο επάνω; Όχι δύο
και τρεις φορές. Πήγε δέκα φορές επάνω. Από τα 13.257.000
πήγε στα 139.026.000. Πού θα το πάµε; Θα το πάµε µέχρι εκεί
που θα πούµε: «Είναι τόσο µεγάλη η φορολογία, τα µαζεύουµε
και φεύγουµε και πάµε αλλού;».

Πρέπει να είµαστε λογικοί στην κριτική µας και να βλέπουµε
ότι η κριτική µας πρέπει να εξασφαλίζει την υλοποίηση του προ-
ϋπολογισµού, αλλά και την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οι-
κονοµίας. 

Σε σχέση µε τη φοροδιαφυγή δεν είναι σωστό αυτό που ειπώ-
θηκε από τον εκπρόσωπό σας. Άλλο βεβαιωµένοι, άλλο εισπραχ-
θέντες φόροι. Στα στοιχεία που καταθέσαµε είχαµε άλλο για
τους βεβαιωµένους φόρους και άλλο για τους φόρους που έχουν
εισπραχθεί. Βεβαίως έχει αυξηθεί πάρα πολύ η είσπραξη και τα
στοιχεία του 2016 δείχνουν είσπραξη. 

Σε σχέση µε τα πρόστιµα, ακούµε µία κριτική γιατί φέραµε τη
διάταξη. Δηλαδή τι να κάναµε; Τόσο καιρό ακούγαµε κριτική εδώ
πέρα, ότι µε τη διάταξη που είχαµε δεν πληρώνανε φόρους και
τι γινόταν και δεν έκοβαν αποδείξεις. Τώρα που φέραµε τη διά-
ταξη, έχουµε γκρίνια γιατί φέραµε τη διάταξη, για τους µεγά-
λους, τους µικρούς κ.λπ.. 

Αλλά και για την κριτική που κάνετε σε εµάς για την εγκύκλιο
που έβγαλε η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων και εγώ από
το διαδίκτυο την έµαθα. Η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων
µε νόµους που έχει ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και
τώρα κατηγορούν εµάς, είναι ανεξάρτητη υπηρεσία. Μπορεί να
βγάζει εγκυκλίους χωρίς να ρωτάει τον Υπουργό και σωστά την
έβγαλε την εγκύκλιο, διότι έπρεπε να βγουν για ελέγχους και να
µην χάσουµε χρόνο. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο.

Σε ό,τι αφορά τα υβριδικά, να το ξεκαθαρίσουµε. Πήρα τηλέ-
φωνο τους υπηρεσιακούς παράγοντες και σας διαβάζω ακριβώς
τι µας είπαν: «Δεν αλλάζουµε τίποτε στη φορολόγηση των υβρι-
δικών αυτοκινήτων. Παραµένει η απαλλαγή τους µε 50%, απλά
διευκρινίζουµε ποια είναι τα αµιγώς ηλεκτρικά, που έχουν πλήρη
απαλλαγή από το τέλος ταξινόµησης. Η διάταξη είναι ευεργετική
για τα εισαγόµενα Euro 5, τα οποία θα συνεχίσουν να τελωνίζον-
ται µε µειωµένους συντελεστές». 

Άρα δεν αλλάζουµε τίποτε στη φορολόγηση των υβριδικών αυ-
τοκινήτων. Είναι σαφέστατο και σας το λέω όπως µας το διαβε-
βαιώνουν τα ικανά υπηρεσιακά στελέχη που στηρίζουν όλη αυτή
τη διαδικασία. 

Επειδή ακούµε µία κριτική για τα αποτελέσµατα, θα κλείσω µε
αυτό. Αν δεν είχαµε πετύχει τα αποτελέσµατα που έχουµε πετύ-
χει, θα είχαµε µία κριτική και θα µας λέγατε: «Τι κάνετε για τη
φοροδιαφυγή; Τι κάνετε για το λαθρεµπόριο; Τι κάνετε για τα λη-
ξιπρόθεσµα;».

Τώρα που πετυχαίνουµε τα αποτελέσµατα αυτά, αρχίζετε και
έχετε µία κριτική: «Από ποιους φορολογείτε κ.λπ.;». Έχουµε σα-
φέστατη εικόνα του τι γίνεται. Οι µεγάλες υποθέσεις φοροδια-
φυγής και λαθρεµπορίου φορολογούνται πλέον και προχωρούν
κανονικά.

Σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα, δείτε το δελτίο τύπου σήµερα
της ΓΓΔΕ, που έχει βγάλει για το δεύτερο τρίµηνο του 2016 τα
αποτελέσµατα τελωνειακών ελέγχων µόνο. Οι τελωνειακοί οι
οποίοι έχουν µείνει λιγότεροι από δύο χιλιάδες, παρ’ ότι έχουν
περισσότερη δουλειά από τους τελωνειακούς όλης της Ευρώ-
πης, κάνουν µία καταπληκτική δουλειά και προσπαθούν και έχουν
πολύ σοβαρά αποτελέσµατα, όχι γκρίνια, υπονοούµενα και διά-
φορα άλλα που ακούγονται σε αυτή την Αίθουσα για αυτούς
τους υπαλλήλους.
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Τέλος, επειδή υπήρξε µία κριτική για την τροπολογία σε σχέση
µε το τι ειπώθηκε για τα ταξίδια του Πρωθυπουργού και των
άλλων, νοµίζω ότι είναι σαφέστατο τι λέει η τροπολογία. Λέει: «Οι
συνοδοί ασφαλείας». Είναι σαφέστατο. Διαβάστε το. Λέει µέσα
τι ακριβώς προβλέπεται. Το λέει σαφέστατα η τροπολογία. Εάν
δεν θέλετε να την ψηφίσετε, βρείτε µια διαφορετική αιτιολογία. 

Τέλος, θέλω να σας ευχαριστήσω και πάλι και για όσα έγιναν
στην επιτροπή και για όσα έγιναν εδώ. Θέλω να ξέρετε ότι σε
επίπεδο Υπουργείου Οικονοµικών αγωνιζόµαστε και το καταφέ-
ραµε και δεν θα υλοποιηθεί όλο αυτό που κάποιοι είχαν προβλέ-
ψει, δηλαδή κόφτης, καταστροφές, λοιµοί, καταποντισµοί. Πάνε
καλά τα φορολογικά έσοδα, πάει καλά η διαδικασία µε τη φορο-
διαφυγή και το λαθρεµπόριο. Δεν είµαστε ευχαριστηµένοι και
δεν περιγράφουµε το δικό µας success story. Είναι δέσµευση
όλο αυτό που έχουµε κάνει µέχρι τώρα, για να κάνουµε πολύ πε-
ρισσότερα και να ανταποκριθούµε στην εντολή του λαού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έκανε µια αναφορά ο

κύριος Υπουργός και θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για ποιο θέµα,

κύριε Λοβέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επί της τελευταίας οµιλίας του κυρίου

Υπουργού, ως έχων το δικαίωµα εκ του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει περαιωθεί η

συζήτηση. Δεν υπάρχει κύκλος οµιλητών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν επικαλούµαι νέο κύκλο. Άλλωστε,

δεν είµαι εισηγητής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα πρέπει το θέµα

να αφορά εσάς, αλλιώς πρέπει να δοθεί ο λόγος σε όλους ανε-
ξαιρέτως. 

Ποιο είναι το θέµα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επικαλούµαι το άρθρο 64 παρ. 2 του

Κανονισµού, ώστε επί της τελευταίας παρεµβάσεως του Υπουρ-
γού να έχω τον λόγο για δύο λεπτά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο
για δύο λεπτά. Αλλά να µην έχουµε ξανά κύκλο οµιλητών.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μου αρκούν και τα δύο λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Κανονισµός

πάντως δεν προβλέπει νέο κύκλο οµιλητών. Ανέκυψε αυτό το
θέµα µε τον Υπουργό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είναι νέος κύκλος αυτός. Αντιδρώ
επί της παρεµβάσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Λο-
βέρδο, έχετε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, βασανιζόµαστε, γιατί
υπάρχουν παράλληλες λειτουργίες στη Βουλή –εγώ είµαι και
στην εξεταστική επιτροπή- και τώρα πρέπει να κάνω ένα σχόλιο
στο τελευταίο κοµµάτι της οµιλίας σας, που αφορά ένα θέµα που
µας χωρίζει. Εάν χώριζε εµένα και εσάς, θα έλεγα πως είναι ένα
βαθύτατο πολιτικό πρόβληµα ή µια µεγάλη παρεξήγηση. Πρέπει
όµως να σας προβληµατίζει ότι σας χωρίζει ο λόγος σας από
σχεδόν όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, πλην ενός, εάν δεν
µε απατά η πληροφόρησή µου. Νοµίζω ότι µόνο η Χρυσή Αυγή
δεν έκανε αναφορά επί του θέµατος. 

Δεν θα ανακυκλώσουµε την ίδια συζήτηση. Ωστόσο, είµαι υπο-
χρεωµένος να σας πω το εξής. Από την επίκαιρη ερώτησή µου
στη συνεδρίαση της επιτροπής και την προηγούµενη παρέµβασή
σας, είπατε ότι θα πείτε ονόµατα για το παρελθόν, για ΠΑΣΟΚ,
Νέα Δηµοκρατία κ.λπ.. Σας είπα και στην επιτροπή και εδώ, ότι
και τον Πάπα της Ρώµης να αναφέρετε δεν µας κάνει καµµία αί-
σθηση. Δεν µας αφορά όποιος να είναι, όποτε να είναι!

Μας αφορά, όµως, η ουσία των πραγµάτων, η ουσία των ρυθ-
µίσεων και της παρέµβασής σας σε επίδικη υπόθεση. Δείξατε
από το τέλος της προηγούµενης αντιπαράθεσής µας ότι δεν
έχετε την πλήρη πληροφόρηση. Παρ’ ότι γνωρίζετε τα πράγµατα
και τα πρόσωπα, τα νοµικά δεν τα έχετε πληροφορηθεί. 

Και θα σας ζητούσα µια τελευταία φορά να την ξαναδείτε
αυτήν την ρύθµιση. Άλλωστε, αυτό σας το είπαν όλα τα κόµµατα

της Αντιπολίτευσης, πλην ενός, να την ξαναδείτε. Είναι φανερό
πια σε εµένα, γιατί σας άκουσα τόσες φορές. Για το τελευταίο
ενηµερώθηκα από τους συνεργάτες µου, δεν το άκουσα, αλλά
ήταν µια πολιτική παρέµβαση και όχι µια παρέµβαση µε στοιχεία.
Πρέπει να ενηµερωθείτε σε βάθος, να αντιληφθείτε ότι χωρίς να
το καταλαβαίνετε –έτσι θέλω να ελπίζω- παρεµβαίνετε σε ακυ-
ρωτική διαφορά. Έχει µεγάλη διαφορά τούτη η αντιδικία από µια
αντιδικία για το φορολογικό περιεχόµενο µιας απόφασης. 

Καταλύοντας αυτήν την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, εν προ-
κειµένω, δηµιουργείτε πρόβληµα στον εαυτό σας. Εάν είναι θέµα
της υπηρεσίας –εγώ σας πιστεύω- και όχι δικό σας, µπαίνετε στη
µέση ενός προβλήµατος, παίρνετε τη θέση για µία εκ των δύο
εταιρειών που έχουν πρόβληµα µεταξύ τους, όπως και εσείς ανα-
φέρετε στην αρχή. Και δεν είστε υποχρεωµένος να το κάνετε
αυτό, ούτε είναι πολιτικά ορθό. Αντίθετα, είναι λάθος. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να το ξανασκεφθείτε και όπως φέρατε τρο-
πολογία µετά το κλείσιµο της συζήτησης και την παρουσιάσατε
πριν από µια, δύο ώρες εδώ, έτσι και τώρα, προ του κλεισίµατος
της συζήτησης, να πάρετε πίσω µια διάταξη άδικη, παρεµβατική
σε επιδικία και αντισυνταγµατική. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μάθατε το όνοµα, κύριε Λοβέρδο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αδιαφορώ πλήρως. Και ο Πάπας της
Ρώµης να είναι, πλήρως αδιαφορώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να µην συνεχιστεί η συζήτηση. Κινούµαστε εκτός Κα-
νονισµού. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,
αν µου επιτρέπεται, πριν µπούµε στη διαδικασία της ψηφοφο-
ρίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Μας έχει διανεµηθεί από τις υπηρε-

σίες της Βουλής το σώµα, το οποίο έχει εξήντα επτά άρθρα.
Έχουν αποκωδικοποιηθεί οι τροπολογίες και έχουν µετατραπεί
σε άρθρα. 

Η ερώτησή µου, λοιπόν, προς εσάς που προεδρεύετε είναι η
εξής: Θα ψηφίσουµε τις τροπολογίες όπως έχουν κατατεθεί ή
όπως είναι στο σώµα αναλυτικά; Διότι αν τις ψηφίσουµε όπως
έχουν κατατεθεί, σας θυµίζω ότι η τροπολογία του Υπουργείου
Οικονοµικών, του κ. Αλεξιάδη, έχει έντεκα άρθρα. Σε άλλα θέ-
λουµε να ψηφίσουµε υπέρ και σε άλλα κατά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κοιτάξτε, η τρο-
πολογία όπως υποβάλλεται είναι ενιαία. Εάν θέλετε να διαφορο-
ποιηθείτε επί των άρθρων, µπορείτε να το πείτε. Δεν υπάρχει
καµµία αντίρρηση.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Εάν µας δώσετε τον λόγο όταν φτά-
σουµε εκεί, ευχαρίστως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να ψηφίσετε…
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με «ναι» ή «όχι». Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κηρύσσεται πε-

ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς ενί-
σχυση της καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού και
βιοµηχανοποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντονιστικού Κέντρου
για την Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας προς την Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του Συµ-
βουλίου της 30ής Νοεµβρίου 2009 για τη χρήση της
πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς και άλλες διατάξεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και ενσωµάτωση στην
εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18 της Οδηγίας
2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κα-
νονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-µελών σχετικά
µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων
καπνού και συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας
2001/37/ΕΚ και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τροποποιήσεις του Εθνι-
κού Τελωνειακού Κώδικα προς ενίσχυση της καταπολέµησης της
παράνοµης εµπορίας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών
και Ίδρυση Συντονιστικού Κέντρου για την Καταπολέµηση του
Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας προς την
Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου της 30ής Νοεµβρίου
2009 για τη χρήση της πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς
και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και
ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18
της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νο-
µοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών-
µελών σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την
πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κα-
τάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13585



ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 29  έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 32 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 33 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 34 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 35 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 36 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 36 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 37 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 38 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 39 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 40 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 41 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 42 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 43 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 44 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 45 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 46 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 47 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 48 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το
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άρθρο 49 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 50 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 570 και ειδικό 106 ως έχει;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 570 και ειδικό 106 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 575 και ειδικό 107 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 575 και ειδικό 107 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 583 και ειδικό 108 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 583 και ειδικό 108 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 585 και ειδικό 109, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σας
πω ότι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 585 είναι αυτή που έχει
έντεκα άρθρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ποια δεν ψηφίζετε
από αυτά τα έντεκα, εποµένως;

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ψηφίζουµε «ΝΑΙ» στα άρθρα 1, 2,
5, 6, 7, 8, 10 και 11. 

Ψηφίζουµε «ΟΧΙ» στα άρθρα 3 και 9.
Δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» στο άρθρο 4.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. Η

διαφορά καταγράφηκε στα Πρακτικά, αλλά η τροπολογία σαν
τροπολογία…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Αναγκαστικά στην τροπολογία θα
ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ», αφού σε άλλα συµφωνώ και σε άλλα όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία, κατεγρά-
φησαν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ να σας πω
την ψήφο µας στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Ψηφίζουµε «ΝΑΙ» στο άρθρο 55.
Ψηφίζουµε «ΟΧΙ» στα άρθρα 56 και 57.
Δηλώνουµε «ΠΑΡΩΝ» στα άρθρα 54, 58, 59, 60, 61, 62, 63 και

64.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ερωτάται, λοιπόν,

το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 585 και
ειδικό 109, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 585 και ειδικό 109 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 586 και ειδικό 110 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 586 και ειδικό 110 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 587 και ειδικό 111, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτή, δεκτή.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 587 και ειδικό 111 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 592 και ειδικό 113 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 592 και ειδικό 113 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 591 και ειδικό 112 ως έχει;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτή, δεκτή. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Παρών. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτή, δεκτή. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 591 και ειδικό 112 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τρο-

ποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς ενίσχυση της
καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού και βιοµηχα-
νοποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντονιστικού Κέντρου για την
Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας προς την Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου
της 30ης Νοεµβρίου 2009 για τη χρήση της πληροφορικής για
τελωνειακούς σκοπούς και άλλες διατάξεις, αρµοδιότητας
Υπουργείου Οικονοµικών και ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθε-
σία των άρθρων 15, 16 και 18 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών, σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρ-
θρων. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο του νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Τρο-

ποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς ενίσχυση της
καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού και βιοµηχα-
νοποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντονιστικού Κέντρου για την
Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας προς την Απόφαση 2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου
της 30ης Νοεµβρίου 2009 για τη χρήση της πληροφορικής για
τελωνειακούς σκοπούς και άλλες διατάξεις, αρµοδιότητας
Υπουργείου Οικονοµικών και ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθε-
σία των άρθρων 15, 16 και 18 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 3ης Απριλίου
2014 για την προσέγγιση των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων των κρατών-µελών, σχετικά µε την κατα-
σκευή, την παρουσίαση και την πώληση προϊόντων καπνού και
συναφών προϊόντων και την κατάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

Τροποποιήσεις του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα προς ενί-
σχυση της καταπολέµησης της παράνοµης εµπορίας καπνού
και βιοµηχανοποιηµένων καπνών και Ίδρυση Συντονιστικού
Κέντρου για την Καταπολέµηση του Λαθρεµπορίου, εναρµό-
νιση της ελληνικής νοµοθεσίας προς την Απόφαση
2009/917/ΔΕΥ του Συµβουλίου της 30ής Νοεµβρίου 2009 για

τη χρήση της πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Οικονοµικών και εν-
σωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία των άρθρων 15, 16 και 18
της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 3ης Απριλίου 2014 για την προσέγγιση των νο-
µοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρα-
τών - µελών σχετικά µε την κατασκευή, την παρουσίαση και την
πώληση προϊόντων καπνού και συναφών προϊόντων και την κα-
τάργηση της Οδηγίας 2001/37/ΕΚ και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ 

ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΟΥ 
ΚΩΔΙΚΑ ΠΡΟΣ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗΣ 

ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΑΠΝΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΟΠΟΙΗΜΕΝΩΝ ΚΑ-
ΠΝΩΝ, ΙΔΡΥΣΗ ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΚΑΤΑΠΟΛΕΜΗΣΗ ΤΟΥ ΛΑΘΡΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ 
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΩΝ
ΑΡΘΡΩΝ 15, 16 ΚΑΙ 18 ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2014/40/ΕΕ 

ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΙΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 3ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2014 ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΕΓ-

ΓΙΣΗ ΤΩΝ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΩΝ, ΚΑΝΟΝΙΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙ-
ΚΩΝ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΤΩΝ ΚΡΑΤΩΝ-ΜΕΛΩΝ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ

ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ, ΤΗΝ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΩΛΗΣΗ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΚΑΠΝΟΥ 

ΚΑΙ ΣΥΝΑΦΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΤΗΣ
ΟΔΗΓΙΑΣ 2001/37/ΕΚ

Άρθρο 1

1. Στο άρθρο 100Α του ν. 2960/2001 (Α’ 265) προστίθεται πα-
ράγραφος 5 ως εξής:

«5.α) Για την αποστολή σε άλλο κράτος-µέλος, παραλαβή από
άλλο κράτος-µέλος, εισαγωγή, εξαγωγή καπνού, 

β) για την εισαγωγή βιοµηχανοποιηµένων καπνών και
γ) για την κατασκευή, αποστολή, παραλαβή, εισαγωγή, εξα-

γωγή εξοπλισµού παραγωγής βιοµηχανοποιηµένων καπνών
απαιτείται άδεια, η οποία εκδίδεται από την αρµόδια αρχή κατό-
πιν αίτησης του ενδιαφεροµένου φυσικού ή νοµικού προσώπου. 

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι
και οι προϋποθέσεις για τη χορήγηση, την τροποποίηση, την ανά-
κληση και τον χρόνο ισχύος της άδειας αυτής, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό ζήτηµα.»

2. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
τη µηχανογραφική υλοποίηση των αδειών αυτών στο Πληροφο-
ρικό Σύστηµα Τελωνειακών Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών ICIS net.

3. Οι υφιστάµενες άδειες σύστασης των καπνοβιοµηχανιών
επανεξετάζονται εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου για την ανανέωσή τους.

Άρθρο 2

1. Μετά το άρθρο 100Α του ν. 2960/2001 προστίθεται άρθρο
100Β, που έχει ως εξής:

«Άρθρο 100Β
Ενιαίο κεντρικό µητρώο εφοδιαστικής αλυσίδας καπνού και

βιοµηχανοποιηµένων καπνών (ΕΚΜΕΑ)

1. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, ως «εφοδιαστική
αλυσίδα» νοείται η αποστολή σε άλλο κράτος -µέλος, παραλαβή
από άλλο κράτος-µέλος, εισαγωγή και εξαγωγή καπνού, η παρα-
γωγή, αποθήκευση, µεταποίηση, αποστολή, παραλαβή, εισα-
γωγή, εξαγωγή βιοµηχανοποιηµένων καπνών, η κατασκευή,
εισαγωγή, εξαγωγή, αποστολή, παραλαβή του εξοπλισµού πα-
ραγωγής αυτών, καθώς και οι λοιπές δραστηριότητες στα πλαί-
σια της εµπορίας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών. 



2. Στο Πληροφορικό Σύστηµα Τελωνειακών Ηλεκτρονικών
Υπηρεσιών ICIS net καθιερώνεται µητρώο υπό την ονοµασία «Ενι-
αίο Κεντρικό Μητρώο Εφοδιαστικής Αλυσίδας καπνού και βιοµη-
χανοποιηµένων καπνών» (ΕΚΜΕΑ). 

3. Στο µητρώο αυτό καταχωρούνται, τηρούνται και παρακο-
λουθούνται όλες οι άδειες, οι οποίες χορηγούνται από τις κατά
περίπτωση αρµόδιες αρχές σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, τα
οποία δραστηριοποιούνται στα πλαίσια της εφοδιαστικής αλυσί-
δας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών. Με την καταχώ-
ριση των αδειών αυτών στο ανωτέρω µητρώο, οι κάτοχοι αυτών
λαµβάνουν έναν Μοναδικό Αριθµό Μητρώου Διακινητή Καπνικών
Προϊόντων (ΑΜΔΙΚΑΠ). Οι κατά περίπτωση αρµόδιες αρχές αδει-
οδότησης έχουν την υποχρέωση να τηρούν ενήµερο το ΕΚΜΕΑ.

4. Ο ΑΜΔΙΚΑΠ του αποστολέα και του παραλήπτη αναγράφε-
ται υποχρεωτικά σε κάθε διακίνηση στο εσωτερικό της χώρας
µέχρι το τελικό σηµείο λιανικής πώλησης στα προβλεπόµενα
κατά περίπτωση εµπορικά ή συνοδευτικά έγγραφα µεταφοράς. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ή µε κοινές απο-
φάσεις του Υπουργού Οικονοµικών και των κατά περίπτωση αρ-
µόδιων Υπουργών καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του
παρόντος άρθρου.»

2. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από
τη µηχανογραφική υλοποίηση του µητρώου ΕΚΜΕΑ.

Άρθρο 3
Μετά το άρθρο 100B του ν. 2960/2001

προστίθεται άρθρο 100Γ, που έχει ως εξής: 

«Άρθρο 100Γ

1. Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, οι παρακάτω όροι
χρησιµοποιούνται µε την εξής σηµασία: α) Ως «πελάτες» νοούνται
τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, ηµεδαπά ή αλλοδαπά, που προµη-
θεύονται βιοµηχανοποιηµένα καπνά από τις αδειοδοτηµένες κα-
πνοβιοµηχανίες, τα αδειοδοτηµένα επαγγελµατικά εργαστήρια
παραγωγής προϊόντων καπνού, από τους εισαγωγείς από Τρίτες
Χώρες και τους παραλήπτες από άλλα κράτη - µέλη µε σκοπό τη
µεταπώλησή τους. β) Ως «προµηθευτές» νοούνται τα φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα, ηµεδαπά ή αλλοδαπά, τα οποία, ενεργώντας στο
πλαίσιο της εµπορικής ή επαγγελµατικής τους ιδιότητας, παρέ-
χουν συµβατικώς στις αδειοδοτηµένες καπνοβιοµηχανίες ή στα
αδειοδοτηµένα επαγγελµατικά εργαστήρια παραγωγής προϊόν-
των καπνού πρώτες ύλες, καθώς και πάσης φύσεως υλικά και υπη-
ρεσίες. 

2. Οι αδειοδοτηµένες καπνοβιοµηχανίες και τα αδειοδοτηµένα
επαγγελµατικά εργαστήρια παραγωγής προϊόντων καπνού έχουν
υποχρέωση να εφαρµόζουν µέτρα δέουσας επιµέλειας ως προς
τους πελάτες και τους προµηθευτές τους, καθώς και οι εισαγω-
γείς από Τρίτες Χώρες και οι παραλήπτες από άλλα κράτη-µέλη
ως προς τους πελάτες τους.

3. Τα µέτρα δέουσας επιµέλειας ως προς τους πελάτες και τους
προµηθευτές περιλαµβάνουν τουλάχιστον:       α) την εξακρίβωση
και την επαλήθευση της ταυτότητας των πελατών και των προµη-
θευτών βάσει εγγράφων, δεδοµένων ή πληροφοριών από αξιόπι-
στη και ανεξάρτητη πηγή, β) την τήρηση και καταγραφή αρχείων
µε όλες τις σχετικές συναλλαγές, γ) την άσκηση συνεχούς επο-
πτείας της εµπορικής δραστηριότητας στα πλαίσια της εφοδια-
στικής αλυσίδας καπνού και βιοµηχανοποιηµένων καπνών, µε
ενδελεχή εξέταση των συναλλαγών που πραγµατοποιούνται κατά
τη διάρκεια αυτής, ώστε να είναι δυνατός ο εντοπισµός ασυνήθι-
στων ή ύποπτων συναλλαγών. 

4. Τα πρόσωπα της παραγράφου 2 υποχρεούνται να αποστέλ-
λουν κάθε µήνα, στο Συντονιστικό Κέντρο για την αντιµετώπιση
του Λαθρεµπορίου, που ιδρύεται µε το άρθρο 6 του παρόντος,
ηλεκτρονική κατάσταση µε τις συναλλαγές των προµηθευτών και
πελατών τους, καθώς και να παρέχουν πληροφορίες σχετικά µε
ασυνήθιστες ή ύποπτες συναλλαγές. Οι ηλεκτρονικές καταστά-
σεις υποβάλλονται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επο-
µένου µήνα από το µήνα διενέργειας της συναλλαγής. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ή µε κοινές αποφά-
σεις του Υπουργού Οικονοµικών και των κατά περίπτωση αρµό-

διων Υπουργών καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του πα-
ρόντος άρθρου.

6. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει από την
υλοποίηση της ηλεκτρονικής εφαρµογής υποδοχής των συναλλα-
γών προµηθευτών - πελατών.»

Άρθρο 4
(άρθρο 18 της Οδηγίας)

Στο άρθρο 60 του ν. 2960/2001 προστίθεται παράγραφος 7 ως
εξής:

«7. Οι διασυνοριακές εξ αποστάσεως πωλήσεις προϊόντων κα-
πνού µέσω διαδικτύου, τηλεπικοινωνιών ή κάθε άλλου τρόπου πώ-
λησης βασιζόµενου σε εξελισσόµενη τεχνολογία απαγορεύονται.»

Άρθρο 5
Μετά το άρθρο 106 του ν. 2960/2001 προστίθενται τα άρθρα

106Α και 106Β, ως εξής:

«Άρθρο 106Α
Ιχνηλασιµότητα

(άρθρο 15 της Οδηγίας)

Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, οι παρακάτω όροι
χρησιµοποιούνται µε την εξής σηµασία:

Ως «κατασκευαστής» θεωρείται κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
που κατασκευάζει προϊόν ή το οποίο δίνει εντολή να σχεδιαστεί ή
να κατασκευαστεί ένα προϊόν και διαθέτει το προϊόν αυτό στην
αγορά υπό την ονοµασία ή το εµπορικό σήµα του. 

Ως «µονάδα συσκευασίας» θεωρείται η µικρότερη ατοµική συ-
σκευασία ενός προϊόντος καπνού ή συναφούς προϊόντος που δια-
τίθεται στην αγορά. 

1. Όλες οι µονάδες συσκευασίας των προϊόντων καπνού επιση-
µαίνονται µε µοναδικό αναγνωριστικό κωδικό, ο οποίος τυπώνεται
ή τοποθετείται κατά τρόπον ώστε να µην µπορεί να αφαιρεθεί,
είναι ανεξίτηλος και δεν κρύβεται ούτε διακόπτεται µε κανένα
τρόπο, µεταξύ άλλων από φορολογικά επισήµατα ή ετικέτες ανα-
γραφής της τιµής ή από το άνοιγµα της µονάδας συσκευασίας.
Στην περίπτωση προϊόντων καπνού που κατασκευάζονται εκτός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι υποχρεώσεις που προβλέπονται στο
παρόν άρθρο εφαρµόζονται µόνο στα προϊόντα εκείνα που προ-
ορίζονται για την αγορά της Ένωσης ή διατίθενται σε αυτήν.

2. Ο µοναδικός αναγνωριστικός κωδικός επιτρέπει τον προσδιο-
ρισµό των ακολούθων στοιχείων:

α) της ηµεροµηνίας και του τόπου κατασκευής,
β) της µονάδας κατασκευής,
γ) του µηχανήµατος που χρησιµοποιήθηκε για την κατασκευή

των προϊόντων καπνού,
δ) της βάρδιας παραγωγής ή του χρόνου κατασκευής,
ε) της περιγραφής του προϊόντος,
στ) της προβλεπόµενης αγοράς λιανικής πώλησης,
ζ) του προβλεπόµενου δροµολογίου της φόρτωσης,
η) κατά περίπτωση, του εισαγωγέα στην Ένωση,
θ) του πραγµατικού δροµολογίου της φόρτωσης από τη µονάδα

κατασκευής έως το πρώτο κατάστηµα λιανικής πώλησης, συµπε-
ριλαµβανοµένων όλων των χρησιµοποιούµενων αποθηκών, καθώς
και της ηµεροµηνίας φόρτωσης, του προορισµού, του σηµείου
αναχώρησης και του παραλήπτη,

ι) της ταυτότητας όλων των αγοραστών από τη µονάδα κατα-
σκευής έως το πρώτο κατάστηµα λιανικής πώλησης και

ια) του τιµολογίου, του αριθµού παραγγελίας και των αρχείων
πληρωµών όλων των αγοραστών από τη µονάδα κατασκευής έως
το πρώτο κατάστηµα λιανικής πώλης.

3. Οι πληροφορίες που αναφέρονται στις περιπτώσεις α’ έως ζ’
και, κατά περίπτωση, η’ της παραγράφου 2 αποτελούν µέρος του
µοναδικού αναγνωριστικού κωδικού ενώ οι πληροφορίες που ανα-
φέρονται στα στοιχεία θ’ έως ια’ της ίδιας παραγράφου είναι προ-
σιτές ηλεκτρονικά µέσω συνδέσµου στον µοναδικό αναγνωριστικό
κωδικό.

4. Όλοι οι οικονοµικοί φορείς που συµµετέχουν στο εµπόριο
προϊόντων καπνού, από τον κατασκευαστή έως τον τελευταίο οι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13591



κονοµικό φορέα πριν από το πρώτο κατάστηµα λιανικής πώλησης,
καταγράφουν την περιέλευση όλων των µονάδων συσκευασίας
στην κατοχή τους, καθώς επίσης όλες τις ενδιάµεσες µετακινήσεις
και την τελική έξοδο των µονάδων συσκευασίας από την κατοχή
τους. 

Η υποχρέωση αυτή εκπληρώνεται µε τη σήµανση και την κατα-
γραφή της γενικής συσκευασίας όπως της κούτας, του κιβωτίου
ή της παλέτας, υπό τον όρο ότι η παρακολούθηση και ο εντοπι-
σµός όλων των µονάδων συσκευασίας παραµένει εφικτός.

5. Όλα τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που εµπλέκονται στην
αλυσίδα εφοδιασµού των προϊόντων καπνού τηρούν πλήρη και
ακριβή αρχεία µε όλες τις σχετικές συναλλαγές.

6. Οι κατασκευαστές προϊόντων καπνού παρέχουν σε όλους
τους οικονοµικούς φορείς που συµµετέχουν στο εµπόριο προϊόν-
των καπνού, από τον κατασκευαστή έως τον τελευταίο οικονοµικό
φορέα πριν από το πρώτο κατάστηµα λιανικής πώλησης, συµπε-
ριλαµβανοµένων των εισαγωγέων, των αποθηκών και των µεταφο-
ρικών εταιρειών, τον αναγκαίο εξοπλισµό για την καταγραφή των
προϊόντων καπνού που αγοράζονται, πωλούνται, αποθηκεύονται,
µεταφέρονται ή τυγχάνουν άλλου χειρισµού. 

Ο εν λόγω εξοπλισµός λαµβάνει και διαβιβάζει ηλεκτρονικά τα
καταγεγραµµένα στοιχεία σε µονάδα αποθήκευσης δεδοµένων
σύµφωνα µε την παράγραφο 7.

7. Οι κατασκευαστές και οι εισαγωγείς προϊόντων καπνού συ-
νάπτουν συµβάσεις αποθήκευσης δεδοµένων µε ανεξάρτητο τρίτο
µέρος, προκειµένου να αναλάβει την φιλοξενία της µονάδας απο-
θήκευσης δεδοµένων για όλα τα σχετικά δεδοµένα. Η µονάδα
αποθήκευσης πρέπει να βρίσκεται στο έδαφος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Η καταλληλότητα του τρίτου µέρους και ιδίως η ανεξαρτησία
και οι τεχνικές δυνατότητες, καθώς και η σύµβαση αποθήκευσης
δεδοµένων εγκρίνονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Οι δραστηριότητες του τρίτου µέρους παρακολουθούνται από
εξωτερικό ελεγκτή, ο οποίος προτείνεται και αµείβεται από τον κα-
τασκευαστή των προϊόντων καπνού και εγκρίνεται από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Ο εξωτερικός ελεγκτής έχει την υποχρέωση να
υποβάλλει ετήσια έκθεση στην αρµόδια Διεύθυνση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκτιµώντας
ιδίως τυχόν παρατυπίες σχετικά µε την πρόσβαση. 

Η Επιτροπή, οι αρµόδιες αρχές και ο εξωτερικός ελεγκτής
έχουν πλήρη πρόσβαση στη µονάδα αποθήκευσης δεδοµένων. Σε
δεόντως αιτιολογηµένες περιπτώσεις, µπορεί να επιτραπεί η πρό-
σβαση στους κατασκευαστές ή στους εισαγωγείς στα αποθηκευ-
µένα δεδοµένα, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ή από τον Υπουργό
Οικονοµικών, υπό τον όρο ότι οι εµπορικά ευαίσθητες πληροφο-
ρίες εξακολουθούν να προστατεύονται επαρκώς σύµφωνα µε το
σχετικό ενωσιακό και εθνικό δίκαιο.

8. Τα καταγεγραµµένα δεδοµένα δεν τροποποιούνται ούτε δια-
γράφονται από οποιονδήποτε οικονοµικό φορέα που εµπλέκεται
στο εµπόριο προϊόντων καπνού.

9. Η επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων γίνεται τηρουµένης
της ενωσιακής και εθνικής νοµοθεσίας για την προστασία αυτών.

10. Τα συστήµατα που χρησιµοποιούνται για το µοναδικό ανα-
γνωριστικό κωδικό και οι σχετικές λειτουργίες είναι πλήρως συµ-
βατά µεταξύ τους σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

11. Οι παράγραφοι 1 έως και 10 του παρόντος άρθρου εφαρ-
µόζονται σύµφωνα µε τις προθεσµίες που ορίζονται στην παρ. 13
του άρθρου 15 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ.

12. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ρυθµίζεται κάθε
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου αυτού. 

13. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και των κατά
περίπτωση αρµόδιων Υπουργών καθορίζονται οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις πρόσβασης των αρµοδίων αρχών στη µονάδα αποθή-
κευσης δεδοµένων.

«Άρθρο 106Β
Χαρακτηριστικό ασφαλείας

(άρθρο 16 της Οδηγίας)

1. Πέραν του µοναδικού αναγνωριστικού κωδικού που αναφέ-
ρεται στο άρθρο 106Α, όλες οι µονάδες συσκευασίας των προϊόν-

των καπνού που διατίθενται στην αγορά, φέρουν απαραβίαστο χα-
ρακτηριστικό ασφαλείας που αποτελείται από ορατά και αόρατα
στοιχεία. Το χαρακτηριστικό ασφαλείας τυπώνεται ή επικολλάται
κατά τρόπον ώστε να µην µπορεί να αφαιρεθεί, είναι ανεξίτηλο και
δεν κρύβεται ούτε διακόπτεται µε κανένα τρόπο, µεταξύ άλλων
από φορολογικά επισήµατα και ετικέτες αναγραφής της τιµής ή
από άλλα στοιχεία που επιβάλλονται από τη νοµοθεσία. Τα φορο-
λογικά επισήµατα ή εθνικά αναγνωριστικά σήµατα που χρησιµο-
ποιούνται για φορολογικούς σκοπούς µπορούν να χρησιµο-
ποιούνται ως χαρακτηριστικά ασφαλείας, υπό τον όρο ότι συµ-
µορφώνονται µε όλα τα τεχνικά πρότυπα και εκπληρώνουν όλες
τις λειτουργίες του παρόντος άρθρου.

2. Η παράγραφος 1 του παρόντος άρθρου εφαρµόζεται σύµ-
φωνα µε τις προθεσµίες που ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου
16 της Οδηγίας 2014/40/ΕΕ.

3. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ρυθµίζεται κάθε
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου
αυτού.»

Άρθρο 6
Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο για την

αντιµετώπιση του λαθρεµπορίου σε προϊόντα που 
υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ.

1. Στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων συνιστάται µικτό
διϋπηρεσιακό συλλογικό όργανο, µε την επωνυµία «Συντονιστικό
Επιχειρησιακό Κέντρο» (Σ.Ε.Κ.), το οποίο θα λειτουργεί ως συν-
τονιστικό κέντρο µεταξύ των Υπηρεσιών, για την αντιµετώπιση
του λαθρεµπορίου προϊόντων που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ.. Το Συν-
τονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο εποπτεύεται από την Επιτροπή
Επιχειρησιακού Σχεδιασµού που συστήνεται µε απόφαση του
Πρωθυπουργού «Επιτροπή καταπολέµησης του λαθρεµπορίου
στα προϊόντα που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ.». 

2. Σκοπός του είναι η αποτελεσµατικότερη καταπολέµηση της
λαθρεµπορίας προϊόντων που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ. µέσω του συν-
τονισµού των Υπηρεσιών που εµπλέκονται στη δίωξη λαθρεµπο-
ρίου. 

3. Το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο συγκροτείται µε από-
φαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων από αποσπα-
σµένους για το σκοπό αυτό υπαλλήλους των ακόλουθων
Υπηρεσιών: 

α) Έναν υπάλληλο της Γενικής Διεύθυνσης Τελωνείων και
Ε.Φ.Κ. της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων, ως Πρόεδρο.

β) Έναν υπάλληλο της Ελληνικής Αστυνοµίας, ως Αντιπρόεδρο.
γ) Έναν υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας για την Καταπο-

λέµηση της Διαφθοράς, ως Γραµµατέα.
δ) Έναν υπάλληλο της Διεύθυνσης Εσωτερικών Υποθέσεων

της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων, ως µέλος.
ε) Έναν υπάλληλο του Λιµενικού Σώµατος, ως µέλος. 
στ) Έναν υπάλληλο της Ειδικής Γραµµατείας του Σώµατος

Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, ως µέλος.
ζ) Έναν υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου

(ΣΥΚΑΠ), ως µέλος.
Το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο στελεχώνεται µε είκοσι

(20) αποσπασµένους υπαλλήλους που προέρχονται από τις Υπη-
ρεσίες που αναφέρονται ανωτέρω υπό στοιχεία α’ έως και ζ’ ή
και τις λοιπές Υπηρεσίες του Δηµοσίου Τοµέα.

Η γραµµατειακή υποστήριξη του Συντονιστικού Επιχειρησια-
κού Κέντρου παρέχεται µε µέριµνα της Γενικής Διεύθυνσης Τε-
λωνείων και Ε.Φ.Κ.. 

4. Το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο έχει τις ακόλουθες
αρµοδιότητες:

α) Αποτελεί εθνική µονάδα πληροφοριών για την υποδοχή,
επεξεργασία και διαβίβαση αυτών, από και προς τις αρµόδιες
Υπηρεσίες που εµπλέκονται στην έρευνα, τον έλεγχο και τη
δίωξη του λαθρεµπορίου. Ως εθνική µονάδα πληροφοριών για
τα προϊόντα που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ., λαµβάνει, επεξεργάζεται
και διαβιβάζει εµπιστευτικές πληροφορίες, από και προς άλλα
κράτη. 

β) Εκπονεί και εισηγείται στρατηγικά σχέδια και επιχειρησιακά
σχέδια κοινών διυπηρεσιακών ή διακρατικών δράσεων. Τα σχέδια
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αυτά πριν την υλοποίησή τους υποβάλλονται προς την Επιτροπή
Επιχειρησιακού Σχεδιασµού «Επιτροπή καταπολέµησης του λα-
θρεµπορίου στα προϊόντα που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ.».

γ) Αναλαµβάνει επιχειρησιακή δράση στην έρευνα, τον έλεγχο
και τη δίωξη κατά του λαθρεµπορίου προϊόντων υποκείµενων σε
Ε.Φ.Κ., µε ίδιες δυνάµεις ή µε τη συνεργασία άλλων διωκτικών
Υπηρεσιών. Αν κρίνεται αναγκαία η κοινή επιχειρησιακή δράση, ο
Πρόεδρος αυτού είναι αρµόδιος να ορίσει επισπεύδουσα Υπηρε-
σία που θα αναλάβει το συντονισµό των υπολοίπων Υπηρεσιών. 

δ) Το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο διαβιβάζει τις διαπι-
στωθείσες υποθέσεις λαθρεµπορίας στις κατά λόγω αρµοδιότη-
τας εµπλεκόµενες Υπηρεσίες. Εφόσον κρίνεται σκόπιµο µπορεί
το ίδιο να προβαίνει σε κάθε εξέταση ή έρευνα για να ενεργεί
όλες τις ανακριτικές πράξεις προς διαπίστωση των αδικηµάτων
λαθρεµπορίας, δασµοφοροδιαφυγής και κάθε άλλης παράβα-
σης, δια των υπαλλήλων που έχουν τα καθήκοντα και τα δικαιώ-
µατα των ειδικών προανακριτικών υπαλλήλων, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

ε) Αναπτύσσει τη συνεργασία µεταξύ των συντονιστικών κέν-
τρων των εµπλεκοµένων Αρχών, µέσω θεσµοθετηµένων τακτικών
συναντήσεων. Συνδράµει τις εµπλεκόµενες Υπηρεσίες σε θέµατα
έρευνας, ελέγχου, δίωξης και προανάκρισης.

στ) Συλλέγει, παρακολουθεί και προβαίνει σε στατιστική ανά-
λυση των αποτελεσµάτων και των τάσεων που προκύπτουν από
πληροφορίες, παρατηρήσεις και κοινές δράσεις έρευνας και
ελέγχου. Τα αποτελέσµατα αυτά κοινοποιούνται µόνο στη Διυ-
πουργική Επιτροπή για την καταπολέµηση της λαθρεµπορίας
στα προϊόντα που υπόκεινται σε Ε.Φ.Κ..

ζ) Εισηγείται προς τη Επιτροπή Επιχειρησιακού Σχεδιασµού
που συνιστάται µε απόφαση του Πρωθυπουργού «Επιτροπή κα-
ταπολέµησης του λαθρεµπορίου στα προϊόντα που υπόκεινται
σε Ε.Φ.Κ.», για έγκριση και προώθηση, νοµοθετικών πρωτοβου-
λιών για διάθεση του απαιτούµενου προσωπικού, υλικοτεχνικών
υποδοµών, µέσων ελέγχου και µεταφοράς, πρόσβασης σε πλη-
ροφορικά συστήµατα και νοµοθετικές ρυθµίσεις για τη διευκό-
λυνση του έργου του.

5. Για την εξυπηρέτηση του σκοπού και την άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων, το Συντονιστικό Επιχειρησιακό Κέντρο αποκτά πρό-
σβαση σε όλα τα απαραίτητα πληροφοριακά συστήµατα των
εµπλεκοµένων Υπηρεσιών για κάθε σύστηµα χωριστά. Η διάταξη
αυτή υπερισχύει έναντι κάθε άλλης διάταξης περί φορολογικού
ή άλλου απορρήτου οπουδήποτε και αν προβλέπεται. 

6. Κάθε θέµα σχετικό µε τη στελέχωση του Συντονιστικού Επι-
χειρησιακού Κέντρου και το χρόνο απόσπασης υπαλλήλων σε
αυτό, καθορίζεται µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονο-
µικών, Οικονοµίας Ανάπτυξης και Τουρισµού, Προστασίας του
Πολίτη, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, καθώς και του Γενικού
Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων. 

Κάθε θέµα αναφορικά µε την έδρα, τη δοµή, τις υποδοµές,
καθώς και τις λεπτοµέρειες οργάνωσης και εύρυθµης λειτουρ-
γίας του Συντονιστικού Επιχειρησιακού Κέντρου, καθορίζονται
µε αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων. 

Άρθρο 7
Διοικητικές παραβάσεις – Ποινικές κυρώσεις

Οι παραβάσεις των διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ επιφέρουν τις
διοικητικές και ποινικές κυρώσεις που προβλέπονται στις διατά-
ξεις του άρθρου 119Α του  ν. 2960/2001. Για τις παραβάσεις που
αφορούν την έκδοση αδειών από συναρµόδια Υπουργεία, επι-
βάλλονται οι κυρώσεις που προβλέπονται στις αντίστοιχες δια-
τάξεις.

Άρθρο 8
Καταργούµενες διατάξεις

Με την έναρξη ισχύος των διατάξεων αυτών καταργούνται τα
άρθρα 59, 60 και 61 του β.δ. της 13/16.4.1920 «Περί Κώδικος
Νόµων περί Φορολογίας Καπνού» (Α’86).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΕΘΝΙΚΟΥ 

ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΚΑΙ ΤΗΣ 
ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

Άρθρο 9
Τροποποίηση διατάξεων του άρθρου 53Α 

του ν. 2960/2001

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 53Α του ν. 2960/2001 προστίθεται
περίπτωση στ’ ως εξής: 

«στ) στο µείγµα καπνού που περιέχεται στο ηλεκτρικά θερµαι-
νόµενο προϊόν καπνού.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 53Α του ν. 2960/2001 προστίθεται
περίπτωση στ’ως εξής: 

«στ) Για τα προϊόντα της περίπτωσης στ’, εκατόν πενήντα έξι
ευρώ και εβδοµήντα λεπτά (156,70 ευρώ) ανά χιλιόγραµµο καθα-
ρού βάρους µείγµατος καπνού του προϊόντος.»

3. Στην παρ. 3 του άρθρου 53Α του ν. 2960/2001 προστίθεται
περίπτωση ε’ως εξής: 

«ε) ως «ηλεκτρικά θερµαινόµενο προϊόν καπνού»: το προϊόν κα-
πνού σε µορφή κυλίνδρου που αποτελείται από κοινό φίλτρο, φίλ-
τρο αναδιπλωµένης πολυµερικής µεµβράνης, κοίλο κύλινδρο και
µικρή στήλη που περιέχει αναδιπλωµένο φύλλο αναγεννηµένου
καπνού µε τρόπο ώστε να σχηµατίζονται πρισµατοειδείς αυλοί
κατά µήκος του, συσκευασµένο σε τσιγαρόχαρτο, το οποίο προ-
ορίζεται για κάπνισµα µε τη χρήση µιας ειδικής συσκευής θέρµαν-
σης από την οποία παράγεται αερόλυµα (καπνός).»

4. Οι διατάξεις του άρθρου 53Α του ν. 2960/2001 (Α’ 265), για
τα προϊόντα της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 1 του ιδίου άρ-
θρου, όπως αυτό τροποποιείται µε τις παραγράφους 1, 2 και 3 του
παρόντος άρθρου, ισχύουν από την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 10
Τροποποίηση διατάξεων των άρθρων 29 και 147

του ν. 2960/2001 

1. Η παρ. 4α του άρθρου 29 του ν. 2960/2001 (Α’ 265) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4α. Κατά την εισαγωγή µη υποκείµενων σε ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης αγαθών ο φόρος προστιθεµένης αξίας που βεβαιώνεται
επί του οικείου τελωνειακού παραστατικού δεν εισπράττεται από
την αρµόδια τελωνειακή αρχή εισαγωγής, υπό την προϋπόθεση
ότι αναγράφεται στην περιοδική δήλωση ΦΠΑ του εισαγωγέα και
εφόσον πληρούνται οι ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) Ο εισαγωγέας είναι µη εγκατεστηµένο στη χώρα µας υποκεί-
µενο στο φόρο πρόσωπο.

β) Η πραγµατοποιούµενη στατιστική αξία των εισαγωγών ανέρ-
χεται σε ετήσια βάση σε τουλάχιστον 250.000.000 ευρώ. Κατά τα
πέντε (5) πρώτα έτη ένταξης στο καθεστώς αναστολής καταβολής
του ΦΠΑ κατά την εισαγωγή, το ανωτέρω όριο προσδιορίζεται σε
100.000.000 ευρώ ετησίως.

γ) Ποσοστό άνω του 90% της αξίας των εισαγόµενων αγαθών
σε ετήσια βάση παραδίδεται σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή τρίτες χώρες.

δ) Παρέχεται άδεια από τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσό-
δων για την έκδοση της οποίας λαµβάνονται υπόψη στοιχεία όπως
χρηµατοπιστωτική φερεγγυότητα, συµµόρφωση προς τις τελω-
νειακές απαιτήσεις, δυνατότητα παροχής οποιουδήποτε εγγρά-
φου ή πληροφορίας ζητηθεί από τις αρµόδιες τελωνειακές αρχές.
Στη σχετική άδεια αναφέρονται ρητά οι εταιρείες του Οµίλου που
θα δραστηριοποιούνται στο πλαίσιο εφαρµογής της παρούσας
διάταξης.

Επί εισαγωγής αγαθών από εισαγωγέα που ανήκει σε Όµιλο
εταιρειών, οι ανωτέρω προϋποθέσεις β’ και γ’ υπολογίζονται για
το σύνολο των εταιρειών του Οµίλου που ορίζονται στην άδεια. 

β. Ως «Όµιλος Εταιρειών» νοείται κάθε Όµιλος που περιλαµβά-
νει ελέγχουσα και ελεγχόµενες εταιρείες. 

Ως «ελέγχουσα εταιρεία» νοείται εταιρεία του Οµίλου που ασκεί
επιρροή, άµεση ή έµµεση, σε άλλη εταιρεία η οποία καλείται ελεγ-
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χόµενη λόγω των δικαιωµάτων κυριότητας, χρηµατοοικονοµικής
συµµετοχής ή ειδικών κανόνων δικαίου.

γ. Αν µετά την υπαγωγή του εισαγωγέα στην παρούσα διάταξη
διαπιστωθεί ότι δεν πληρούται µία από τις ανωτέρω προϋποθέσεις
α’, β’ ή γ’: 

(αα) η άδεια της ανωτέρω περίπτωσης δ’ ανακαλείται,
(ββ) τελωνειακή οφειλή γεννάται για την αξία των εισαγοµένων

αγαθών που αποδεδειγµένα, βάσει ελέγχου της αρµόδιας ΕΛ.Υ.Τ,
δεν έχουν αποτελέσει αντικείµενο εξαγωγής ή παράδοσης σε
άλλο κράτος - µέλος.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζονται οι όροι και
οι προϋποθέσεις έκδοσης της άδειας, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό ζήτηµα εφαρµογής της ανωτέρω διάταξης.»

2. Η περίπτωση γ’ της παρ. 4α του άρθρου 29 του ν. 2960/2001
ισχύει από 7 Μαρτίου 2013. 

3. Στο άρθρο 147 του ν. 2960/2001 προστίθεται παράγραφος
10 ως εξής: 

«10. Αν δεν πληρούται κάποια από τις προϋποθέσεις α, β, γ που
ορίζονται στην παράγραφο 4α του άρθρου 29 του παρόντος
νόµου, επιβάλλεται στον εισαγωγέα πρόστιµο δέκα χιλιάδες
(10.000) ευρώ.»

Άρθρο 11
Τροποποιήσεις της παρ. 5 του άρθρου 87 

του ν. 3842/2010 (Α’ 58)

1. Το τέταρτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρθρου
87 του ν. 3842/2010 (Α’58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η επιστροφή των αχρεωστήτως εισπραχθέντων ποσών στους
δικαιούχους µπορεί να πραγµατοποιείται και ηλεκτρονικά µε δια-
βίβαση ηλεκτρονικού αρχείου εντολών µεταφοράς στην Τράπεζα
της Ελλάδος µε την τήρηση των προβλεπόµενων όρων ασφα-
λείας.»

2. Το πέµπτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρθρου
87 του ν. 3842/2010 καταργείται.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΠΡΟΣ ΤΗΝ

ΑΠΟΦΑΣΗ 2009/917/ΔΕΥ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 30ΗΣ 
ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2009 ΓΙΑ ΤΗΝ ΧΡΗΣΗ ΤΗΣ 

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ ΓΙΑ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ 
(L. 323/23 10.12.2009)

Άρθρο 12
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η λήψη µέτρων ενσωµάτω-
σης στην ελληνική έννοµη τάξη της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ του
Συµβουλίου της 30ής Νοεµβρίου 2009 (L. 323 10/12/2009) για τη
χρήση της πληροφορικής για τελωνειακούς σκοπούς. 

Άρθρο 13
Αντικείµενο

(Άρθρα 1 και 15 παρ. 2 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Με τις διατάξεις του παρόντος Μέρους επιδιώκεται: 
α) Η χρησιµοποίηση του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφο-

ριών, εκτός από τη παρατήρηση, αναφορά, διακριτική παρακολού-
θηση και ειδικούς ελέγχους και για τους σκοπούς στρατηγικής και
επιχειρησιακής ανάλυσης και η βελτίωση, δια του τρόπου αυτού,
των µεθόδων συνεργασίας και ελέγχων των τελωνειακών αρχών
των κρατών - µελών, της Ευρωπαϊκής Αστυνοµίας (Europol) και
της Ευρωπαϊκής Δικαστικής Αστυνοµίας (Eurojust), στην κατεύ-
θυνση πρόληψης, έρευνας, δίωξης σοβαρών παραβάσεων της κεί-
µενης νοµοθεσίας, καθώς και στην κατεύθυνση εξυπηρέτησης
διοικητικών ή άλλων σκοπών. 

β) Η ίδρυση ειδικής βάσης δεδοµένων του τελωνειακού συστή-
µατος πληροφοριών, ονοµαζόµενης εφεξής «Αρχείο Φακέλων Τε-
λωνειακών Ερευνών». Το «Αρχείο Φακέλων Τελωνειακών
Ερευνών» επιτρέπει στις αρµόδιες αρχές που ορίζονται στο άρθρο
19 οι οποίες κινούν ή διεξάγουν έρευνα για ένα ή περισσότερα

πρόσωπα ή επιχειρήσεις, καθώς και στην Europol και τη Eurojust,
να γνωρίζουν τις αρµόδιες αρχές άλλων κρατών - µελών οι οποίες
διεξάγουν ή έχουν διεξαγάγει έρευνες για τα εν λόγω πρόσωπα ή
επιχειρήσεις, προκειµένου να επιτευχθούν, βάσει πληροφοριών
για την ύπαρξη φακέλων ερευνών, η πρόληψη, έρευνα και δίωξη
σοβαρών παραβάσεων των νόµων.

Άρθρο 14
Ορισµοί

(Άρθρο 2 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Για τις ανάγκες του παρόντος Μέρους νοούνται ως:
1) «εθνικοί νόµοι»: οι νόµοι και οι ρυθµίσεις ενός κράτους - µέ-

λους κατά την εφαρµογή των οποίων η τελωνειακή του αρχή έχει
ολική ή µερική αρµοδιότητα σχετικά µε:

α) τη διακίνηση εµπορευµάτων που υπόκεινται σε µέτρα απα-
γόρευσης, περιορισµών ή ελέγχου και ιδίως στα µέτρα των άρ-
θρων 30 και 296 της Συνθήκης για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας,

β) τα µέτρα για τον έλεγχο των κινήσεων ρευστών διαθεσίµων
εντός της Κοινότητας, εφόσον τα µέτρα αυτά λαµβάνονται σύµ-
φωνα µε το άρθρο 58 της Συνθήκης για την ίδρυση της Ευρωπαϊ-
κής Κοινότητας,

γ) τη µεταβίβαση, µετατροπή, απόκρυψη ή συγκάλυψη της
φύσης της περιουσίας ή των προσόδων που έχουν προέλθει ή
αποκτηθεί αµέσως ή εµµέσως από διεθνή παράνοµη εµπορία και
διακίνηση ναρκωτικών ή κατά παράβαση:

αα) νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων κρά-
τους - µέλους, για την εφαρµογή των οποίων είναι εξ ολοκλήρου
ή εν µέρει αρµόδια η τελωνειακή αρχή κράτους-µέλους και οι
οποίες αφορούν τη διασυνοριακή µεταφορά εµπορευµάτων που
υπόκεινται σε µέτρα απαγορεύσεων, περιορισµών ή ελέγχων,
ιδίως στα µέτρα των άρθρων 30 και 296 της συνθήκης για την
ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, καθώς και τους µη εναρµο-
νισµένους ειδικούς φόρους κατανάλωσης ή

ββ) του συνόλου των κοινοτικών διατάξεων και των διατάξεων
που έχουν θεσπισθεί κατ’ εφαρµογή της κοινοτικής νοµοθεσίας
που διέπει την εισαγωγή, την εξαγωγή, τη διαµετακόµιση και την
παραµονή εµπορευµάτων κατά τις εµπορικές µεταφορές µεταξύ
κρατών - µελών και τρίτων χωρών, καθώς και µεταξύ κρατών -
µελών, εφόσον πρόκειται για εµπορεύµατα που δεν υπόκεινται στο
κοινοτικό καθεστώς κατά την έννοια του άρθρου 23 της συνθήκης
για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας ή εµπορεύµατα που
υπόκεινται σε επιπρόσθετους ελέγχους ή έρευνες προκειµένου
να αποκτήσουν τον κοινοτικό τους χαρακτήρα ή

γγ) του συνόλου των διατάξεων που έχουν θεσπισθεί σε κοινο-
τικό επίπεδο στα πλαίσια της κοινής γεωργικής πολιτικής, καθώς
και των ειδικών διατάξεων που θεσπίζονται για τα εµπορεύµατα
τα οποία προκύπτουν από τη µεταποίηση γεωργικών προϊόντων ή

δδ) του συνόλου των διατάξεων που έχουν θεσπισθεί σε κοινο-
τικό επίπεδο σχετικά µε τους εναρµονισµένους ειδικούς φόρους
κατανάλωσης και τον φόρο προστιθέµενης αξίας, επί των εισαγω-
γών, παράλληλα µε τις εθνικές διατάξεις περί της εφαρµογής τους
ή που χρησιµοποιήθηκαν στο πλαίσιο αυτό.

2) «δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα», κάθε πληροφορία που
αναφέρεται σε φυσικό πρόσωπο η ταυτότητα του οποίου είναι
γνωστή ή µπορεί να εξακριβωθεί («υποκείµενο των δεδοµένων»),
ως πρόσωπο του οποίου η ταυτότητα µπορεί να εξακριβωθεί λο-
γίζεται το πρόσωπο εκείνο που µπορεί να προσδιοριστεί, άµεσα ή
έµµεσα, ιδίως βάσει αριθµού ταυτότητας ή βάσει ενός ή περισσο-
τέρων συγκεκριµένων στοιχείων που χαρακτηρίζουν την υπό-
στασή του από φυσική, βιολογική, ψυχολογική, οικονοµική,
πολιτιστική ή κοινωνική άποψη,

3) «παρέχον κράτος - µέλος»: το κράτος που εισάγει δεδοµένα
στο τελωνειακό σύστηµα πληροφοριών,

4) «επιχειρησιακή ανάλυση»: η ανάλυση των πράξεων που συ-
νιστούν ή φαίνεται να συνιστούν παραβιάσεις των εθνικών νόµων
και για την οποία ακολουθείται η εξής διαδικασία:

α) συγκέντρωση πληροφοριών, συµπεριλαµβανοµένων και δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα,

β) αξιολόγηση της αξιοπιστίας της πηγής των πληροφοριών και
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αυτών καθαυτών των πληροφοριών,
γ) έρευνα, µεθοδική παρουσίαση και ερµηνεία των σχέσεων των

πληροφοριών αυτών µεταξύ τους ή των πληροφοριών αυτών µε
άλλα σηµαντικά δεδοµένα,

δ) διατύπωση διαπιστώσεων, υποθέσεων ή συστάσεων που
µπορούν να αξιοποιηθούν άµεσα, ως πληροφορίες σχετικά µε κιν-
δύνους, από µέρους των αρµόδιων αρχών για την πρόληψη και
ανίχνευση άλλων πράξεων που αντίκεινται στους εθνικούς νόµους
ή/και για τον επακριβή προσδιορισµό των προσώπων ή επιχειρή-
σεων που ενέχονται στις πράξεις αυτές,

5) «στρατηγική ανάλυση»: η έρευνα και η παρουσίαση των γε-
νικών τάσεων των παραβιάσεων των εθνικών νόµων µέσω της
αξιολόγησης της απειλής, του εύρους και της επίδρασης ορισµέ-
νων µορφών πράξεων αντίθετων προς τους εθνικούς νόµους, µε
σκοπό τον καθορισµό των προτεραιοτήτων, την καλύτερη κατα-
νόηση του φαινοµένου ή της απειλής, τον αναπροσανατολισµό
των δράσεων πρόληψης και ανίχνευσης των περιπτώσεων απάτης
και την αναθεώρηση της οργάνωσης των υπηρεσιών. Για τη στρα-
τηγική ανάλυση µπορούν να χρησιµοποιηθούν µόνο δεδοµένα που
έχουν καταστεί ανώνυµα.

Άρθρο 15
Κατηγορίες δεδοµένων του Τελωνειακού 

Συστήµατος Πληροφοριών
(Άρθρο 3 παρ. 1 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Το Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών αποτελείται από µια κεν-
τρική βάση στοιχείων, η πρόσβαση στην οποία επιτυγχάνεται
µέσω τερµατικών. Περιλαµβάνει, αποκλειστικά, τα δεδοµένα, πε-
ριλαµβανοµένων των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, τα
οποία είναι αναγκαία για την εκπλήρωση του κατά το άρθρο 13
σκοπού του και τα οποία κατατάσσονται στις ακόλουθες κατηγο-
ρίες: 

α) εµπορεύµατα,
β) µεταφορικά µέσα,
γ) επιχειρήσεις,
δ) πρόσωπα,
ε) τάσεις απάτης, 
στ) διαθέσιµη εµπειρογνωµοσύνη,
ζ) δεσµεύσεις, κατασχέσεις ή δηµεύσεις ειδών,
η) δεσµεύσεις, κατασχέσεις ή δηµεύσεις ρευστών διαθεσίµων.

Άρθρο 16
Στοιχεία που καταχωρίζονται στο Τελωνειακό 

Σύστηµα Πληροφοριών
(Άρθρο 4 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Στοιχεία που πρέπει, κατά περίπτωση και στο µέτρο που αυτό
είναι απαραίτητο, να καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών, για την εκπλήρωση του σκοπού του Συστήµατος,
είναι, ανά κατηγορία, τα ακόλουθα:

α) ως προς τα εµπορεύµατα: περιγραφή, µάρκα, κατασκευα-
στής, ποσότητα, καθαρό βάρος, µεικτό βάρος, εκδότης και αριθ-
µός τιµολογίου, αξία τιµολογίου σε συνάλλαγµα, αξία τιµολογίου
σε ευρώ, καταγωγή, δασµολογική κατάταξη, τελωνειακή διαδικα-
σία, τελωνειακό καθεστώς, τελωνειακός προορισµός, επισηµάν-
σεις, ετικέτες, συνοδευτικά και φορτωτικά έγγραφα, 

β) ως προς τα µεταφορικά µέσα: τρόπος µεταφοράς, αριθµός
πινακίδων κυκλοφορίας, αριθµός πλαισίου, µάρκα οχήµατος, στοι-
χεία άδειας κυκλοφορίας, αριθµός, τόπος και ηµεροµηνία έκδο-
σης του δελτίου ταυτότητας, διαβατηρίου και άδειας οδήγησης
του οδηγού, ακολουθούµενη διαδροµή, στοιχεία ως προς το µε-
ταφερόµενο εµπορευµατοκιβώτιο, σηµαία πλοίου, στοιχεία νηο-
λόγησης πλοίου, διαχειρίστρια εταιρία του πλοίου, χωρητικότητα
πλοίου, µήκος πλοίου, είδος τρένου, αριθµός τρένου, αριθµός βα-
γονιού, αριθµός σφραγίδων, διαχειρίστρια εταιρία του τρένου,
είδος αεροσκάφους, αριθµός πτήσης, αεροπορική εταιρία, αριθ-
µός ταχυδροµικού δέµατος, ταχυδροµική εταιρία, 

γ) ως προς τις επιχειρήσεις: επωνυµία, διακριτικός τίτλος, αντι-
κείµενο δραστηριότητας, στοιχεία νόµιµου/ων εκπρόσωπου/ων,
διεύθυνση έδρας (οδός, αριθµός, ταχυδροµικός κώδικας, πόλη,

χώρα, αριθµός τηλεφώνου, αριθµός φαξ, διεύθυνση ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου). 

δ) ως προς τα πρόσωπα: όνοµα, επώνυµο, επώνυµο γένους,
ψευδώνυµο, προηγούµενα επώνυµα και ψευδώνυµα, ηµεροµηνία
και τόπος γέννησης, αριθµός, τόπος και ηµεροµηνία έκδοσης του
δελτίου ταυτότητας και του διαβατηρίου, ιθαγένεια, φύλο, διεύ-
θυνση τόπου κατοικίας και τόπου εργασίας (οδός, αριθµός, ταχυ-
δροµικός κώδικας, πόλη, χώρα, αριθµός τηλεφώνου, αριθµός φαξ,
διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου), ιδιαίτερα αντικειµενικά και
διαρκή φυσικά χαρακτηριστικά, στοιχεία για µεταφερόµενες απο-
σκευές, στοιχεία για µεταφερόµενα ρευστά διαθέσιµα, εισιτήρια,

ε) ως προς τις τάσεις απάτης: τάσεις που αφορούν τα εµπορεύ-
µατα, τη νοµοθεσία, τις ενδιαφερόµενες χώρες, τις εµπλεκόµενες
επιχειρήσεις, κατηγορίες και µηχανισµούς παρατυπιών, 

στ) ως προς τη διαθέσιµη εµπειρογνωµοσύνη: όνοµα, επώνυµο
εµπειρογνωµόνων, είδος της διαθέσιµης εµπειρογνωµοσύνης,
χρησιµότητα της διαθέσιµης εµπειρογνωµοσύνης, 

ζ) ως προς τις δεσµεύσεις, κατασχέσεις ή δηµεύσεις ειδών: πε-
ριγραφή/φύση των κατασχεµένων ειδών, ποσότητα, αξία, κατα-
γωγή, δασµολογική κατάταξη, τόπος επιβολής της δέσµευσης ή
κατάσχεσης, αιτία της δέσµευσης ή κατάσχεσης, τύχη των δε-
σµευµένων ή κατασχεµένων ειδών,

η) ως προς τις δεσµεύσεις, κατασχέσεις ή δηµεύσεις ρευστών
διαθεσίµων: φύση των ρευστών διαθεσίµων, αξία των ρευστών
διαθεσίµων, ποσότητα των ρευστών διαθεσίµων, προέλευση, σκο-
πούµενη χρήση, τόπος επιβολής της δέσµευσης ή της κατάσχε-
σης. 

Kανένα προσωπικό δεδοµένο δεν πρέπει να καταχωρίζεται στην
κατηγορία του άρθρου 15 στοιχείο ε’.

2. Όσον αφορά τις κατηγορίες των περιπτώσεων α έως δ’ του
άρθρου 15 , οι πληροφορίες προσωπικού χαρακτήρα, οι οποίες
καταχωρίζονται στο σύστηµα, περιορίζονται στα ακόλουθα:

α) επώνυµο, όνοµα γένους, όνοµα(-τα), προηγούµενα επώνυµα
και ψευδώνυµα,

β) ηµεροµηνία και τόπος γέννησης,
γ) ιθαγένεια,
δ) φύλο,
ε) αριθµός, τόπος και ηµεροµηνία έκδοσης των εγγράφων ταυ-

τότητας (διαβατηρίων, δελτίων ταυτότητας, αδειών οδήγησης),
στ) διεύθυνση,
ζ) ιδιαίτερα αντικειµενικά και διαρκή φυσικά χαρακτηριστικά,
η) λόγος της εισαγωγής των δεδοµένων στο σύστηµα,
θ) προτεινόµενη ενέργεια,
ι) προειδοποιητικός κωδικός που να επισηµαίνει ιστορικό οπλο-

φορίας, βιαιοπραγίας ή απόδρασης,
ια) αριθµός κυκλοφορίας του µεταφορικού µέσου.
3. Όσον αφορά την κατηγορία της περίπτωσης στ’ του άρθρου

15, οι πληροφορίες προσωπικού χαρακτήρα, οι οποίες καταχωρί-
ζονται στο σύστηµα, περιορίζονται στα ονοµατεπώνυµα των εµ-
πειρογνωµόνων.

4. Όσον αφορά την κατηγορία των περιπτώσεων ζ’ και η’ του
άρθρου 15, οι πληροφορίες προσωπικού χαρακτήρα, οι οποίες κα-
ταχωρίζονται στο σύστηµα, περιορίζονται στα ακόλουθα:

α) επώνυµο, όνοµα γένους, όνοµα(-τα), προηγούµενα επώνυµα
και ψευδώνυµα,

β) ηµεροµηνία και τόπος γέννησης,
γ) ιθαγένεια,
δ) φύλο,
ε) διεύθυνση.
5. Ουδέποτε καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληρο-

φοριών δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα που αποκαλύπτουν τη
φυλετική ή εθνοτική καταγωγή, τα πολιτικά φρονήµατα, τις φιλο-
σοφικές ή θρησκευτικές πεποιθήσεις, τη συµµετοχή σε συνδικα-
λιστική οργάνωση, την υγεία και τη σεξουαλική ζωή.

Άρθρο 17
Xρήση των δεδοµένων του Τελωνειακού 

Συστήµατος Πληροφοριών
(Άρθρο 5 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Τα δεδοµένα των κατηγοριών που προβλέπονται στις περι-
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πτώσεις α’ έως ζ’ του άρθρου 15 καταχωρίζονται στο Τελωνειακό
Σύστηµα Πληροφοριών µε µοναδικό σκοπό την παρατήρηση και
αναφορά, τη διακριτική παρακολούθηση, τους ειδικούς ελέγχους
και τη στρατηγική ή επιχειρησιακή ανάλυση.

Τα δεδοµένα της κατηγορίας της περίπτωσης η’ του άρθρου
15 καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών µε
µοναδικό σκοπό τη στρατηγική ή επιχειρησιακή ανάλυση.

2. Για το σκοπό των ενεργειών που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 1, τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα των κατηγοριών
που προβλέπονται στο άρθρο 15 µπορεί να καταχωρίζονται στο
Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών µόνον εάν υπάρχουν, ιδίως
λόγω προτέρων παράνοµων δραστηριοτήτων, πραγµατικές εν-
δείξεις που οδηγούν στην υπόνοια ότι το συγκεκριµένο πρόσωπο
έχει διαπράξει, διαπράττει ή θα διαπράξει σοβαρές παραβάσεις
των εθνικών νόµων.

Άρθρο 18
Πληροφορίες που διαβιβάζονται µέσω του 

Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών
(Άρθρο 6 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Εάν οι ενέργειες που αναφέρονται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 17 πραγµατοποιηθούν, οι ακόλουθες πληροφορίες µπο-
ρεί εν όλω ή εν µέρει να συλλεγούν και να διαβιβαστούν στο πα-
ρέχον κράτος - µέλος:

α) το γεγονός ότι εντοπίστηκαν τα αναζητούµενα εµπορεύ-
µατα, µέσα µεταφοράς, επιχειρήσεις ή πρόσωπα,

β) ο τόπος, ο χρόνος και η αιτία του ελέγχου,
γ) το δροµολόγιο και ο προορισµός,
δ) τα πρόσωπα που συνόδευαν το αναζητούµενο πρόσωπο ή

οι συνεπιβάτες των µεταφορικών µέσων,
ε) τα µέσα µεταφοράς που χρησιµοποιήθηκαν,
στ) τα µεταφερόµενα αντικείµενα,
ζ) οι περιστάσεις κάτω από τις οποίες εντοπίστηκαν τα εµπο-

ρεύµατα τα µέσα µεταφοράς, η επιχείρηση ή το πρόσωπο.
Όταν συλλέγονται τέτοιες πληροφορίες κατά τη διάρκεια µιας

διακριτικής παρακολούθησης, πρέπει να λαµβάνονται µέτρα
ώστε να µην διακυβεύεται η µυστικότητα της παρακολούθησης.

2. Στα πλαίσια των ειδικών ελέγχων που αναφέρονται στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 17, µπορεί να ερευνηθούν πρόσωπα,
µέσα µεταφοράς και αντικείµενα στο βαθµό που επιτρέπεται
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Αν ο ειδικός έλεγχος δεν
επιτρέπεται, επιβάλλεται παρατήρηση και αναφορά ή διακριτική
παρακολούθηση.

Άρθρο 19
Εθνικές αρχές αρµόδιες για την πρόσβαση στο 

Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών
(Άρθρο 7 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ )

1. Ως εθνική αρχή που έχει δικαίωµα πρόσβασης στο Τελωνει-
ακό Σύστηµα Πληροφοριών ορίζεται η Διεύθυνση Στρατηγικής
Τελωνειακών Ελέγχων και Παραβάσεων της Γενικής Διεύθυνσης
Τελωνείων και Ε.Φ.Κ. της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσό-
δων του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού µπορεί να ορίζονται ως αρµό-
διες εθνικές αρχές µε δικαίωµα πρόσβασης στο Τελωνειακό Σύ-
στηµα Πληροφοριών και άλλες δηµόσιες αρχές που έχουν κατά
την κείµενη νοµοθεσία αρµοδιότητα να ενεργούν για την επί-
τευξη των σκοπών που αναφέρονται στο άρθρο 13. 

2. Οι οριζόµενες κατά την παράγραφο 1 αρχές έχουν πρό-
σβαση στο σύνολο των δεδοµένων που καταχωρίζονται στο Τε-
λωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών για τους σκοπούς που
αναφέρονται στο άρθρο 13 και διαθέτουν αποκλειστικό δικαίωµα
ανάγνωσης, καταχώρισης και αναζήτησης στοιχείων στο Τελω-
νειακό Σύστηµα Πληροφοριών. 

Άρθρο 20
Όροι χρησιµοποίησης και διαβίβασης των δεδοµένων του

Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών
(Άρθρο 8 παράγραφοι 1, 2 και 4 της Απόφασης

2009/917/ΔΕΥ)

1. Οι αρµόδιες αρχές του άρθρου 19 µπορούν να χρησιµοποι-
ούν δεδοµένα που έχουν ληφθεί από το Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών µόνο για τους σκοπούς που αναφέρονται στο
άρθρο 13. Δύνανται ωστόσο να κάνουν περαιτέρω χρήση αυτών
για άλλους διοικητικούς, στατιστικούς, ιστορικούς ή επιστηµονι-
κούς σκοπούς µετά από προηγούµενη εξουσιοδότηση του κρά-
τους - µέλους το οποίο καταχώρισε τα δεδοµένα αυτά στο
σύστηµα και µε την επιφύλαξη των όρων που έχει επιβάλει. Η πε-
ραιτέρω αυτή χρήση πρέπει να είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις
του ν. 2472/1997, να µην είναι ασύµβατη προς το σκοπό για τον
οποίο έχουν συλλεγεί τα δεδοµένα, να είναι απαραίτητη και ανά-
λογη για τον άλλο διοικητικό, στατιστικό, επιστηµονικό ή ιστορικό
σκοπό και να προβλέπονται οι αναγκαίες κάθε φορά διασφαλί-
σεις όπως π.χ. η ανωνυµοποίηση των δεδοµένων. 

Επίσης, η περαιτέρω χρήση πρέπει να λαµβάνει υπόψη την
αρχή 5.2.i της Σύστασης R (87) 15 της Επιτροπής Υπουργών του
Συµβουλίου της Ευρώπης της 17ης Σεπτεµβρίου 1987 για τη
ρύθµιση της χρήσης δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα στον
αστυνοµικό τοµέα. 

2. Με την επιφύλαξη των παραγράφων 1 και 3 του παρόντος
άρθρου και των άρθρων 23 και 24, µόνο οι οριζόµενες κατά το
άρθρο 19 αρµόδιες αρχές έχουν το δικαίωµα χρησιµοποίησης
των δεδοµένων που έχουν ληφθεί από το Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών για την επίτευξη του σκοπών που αναφέρονται
στο άρθρο 13. 

3. Δεδοµένα που έχουν ληφθεί από το Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών µπορεί έπειτα από προηγούµενη άδεια του κρά-
τους µέλους που τα καταχώρισε στο σύστηµα και υπό τους
όρους που επιβάλλει το εν λόγω κράτος, να διαβιβάζονται για
χρήση και άλλων εθνικών αρχών πλην εκείνων που ορίζονται στην
παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου, τρίτων χωρών και διεθνών
ή περιφερειακών οργανισµών. Οι όροι που διέπουν τη διαβίβαση
ή την παροχή σε υπηρεσίες εκτός της ελληνικής επικράτειας των
δεδοµένων που έχουν καταχωριστεί στο σύστηµα και τα ειδικά
µέτρα ασφάλειας των δεδοµένων αυτών, ορίζονται στο άρθρο 9
του ν. 2472/1997.

Άρθρο 21
(Άρθρο 9 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Νοµικό πλαίσιο προστασίας των δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα κατά την καταχώριση και χρήση των δεδοµένων του Τε-
λωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών.

Η καταχώριση δεδοµένων στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφο-
ριών και η χρήση των δεδοµένων που λαµβάνονται από το Τελω-
νειακό Σύστηµα Πληροφοριών, περιλαµβανοµένης και κάθε
ενέργειας παρατήρησης και αναφοράς, διακριτικής παρακολού-
θησης, ειδικών ελέγχων, στρατηγικής ή επιχειρησιακής ανάλυ-
σης που προτείνεται από το παρέχον κράτος - µέλος, διέπονται
από το ν. 2472/1997.

Άρθρο 22
Ορισµός αρµόδιας Τελωνειακής Αρχής

(Άρθρο 10 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Η Τελωνειακή Αρχή που είναι αρµόδια σε εθνικό επίπεδο όσον
αφορά το Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών είναι η Διεύθυνση
Στρατηγικής Τελωνειακών Ελέγχων και Παραβάσεων της Γενικής
Διεύθυνσης Τελωνείων και Ε.Φ.Κ. της Γενικής Γραµµατείας Δη-
µοσίων Εσόδων του Υπουργείου Οικονοµικών. 

13596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 23
Συνεργασία της Europol µε την Ελληνική Δηµοκρατία για

πληροφορίες που καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών

(Άρθρο 11 παράγραφοι 2,3 και 4 της Απόφασης
2009/917/ΔΕΥ)

1. Όταν κατά την έρευνα της Europol εντοπίζεται σύµπτωση
µεταξύ πληροφορίας που επεξεργάζεται η Europol και καταχώ-
ρισης στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών, η Europol ενηµε-
ρώνει σχετικά την αρµόδια αρχή που προέβη στην καταχώριση,
διά των διαύλων που ορίζει η Απόφαση 2009/371/ΔΕΥ του Συµ-
βουλίου, της 6ης Απριλίου 2009, για την ίδρυση Ευρωπαϊκής
Αστυνοµικής Υπηρεσίας (Europol).

2. Για τη χρήση των πληροφοριών που λαµβάνονται έπειτα από
έρευνα της Europol στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών
απαιτείται η συγκατάθεση της αρµόδιας κατά το άρθρο 19 αρχής
που καταχώρισε τις πληροφορίες στο σύστηµα. Εάν επιτραπεί η
χρήση των πληροφοριών αυτών, η επεξεργασία τους ρυθµίζεται
από την Απόφαση 2009/371/ΔΕΥ. Η Europol µπορεί να διαβιβάζει
τις πληροφορίες αυτές σε τρίτα κράτη και τρίτους οργανισµούς
µόνο µε τη συγκατάθεση της αρµόδιας κατά το άρθρο 19 αρχής
που καταχώρισε τις πληροφορίες.

3. Οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές παρέχουν περισσότε-
ρες πληροφορίες στην Europol, ύστερα από αίτηµά της, σύµ-
φωνα µε την Απόφαση 2009/371/ΔΕΥ.

Άρθρο 24
Συνεργασία της Eurojust µε την Ελληνική Δηµοκρατία για

πληροφορίες που καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών

(Άρθρο 12 παρ. 2 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Όταν, κατά την έρευνα από εθνικό µέλος της Eurojust, ανα-
πληρωτή του, βοηθό του ή ειδικά εξουσιοδοτηµένο προσωπικό,
εντοπίζεται σύµπτωση µεταξύ πληροφορίας που επεξεργάζεται
η Eurojust και καταχώρισης στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφο-
ριών, το εν λόγω µέλος ενηµερώνει την κατά το άρθρο 19 αρµό-
δια αρχή. Οι πληροφορίες που λαµβάνονται κατά την έρευνα
αυτή µπορεί να διαβιβάζονται προς τρίτες χώρες και τρίτους ορ-
γανισµούς µόνο µε τη συγκατάθεση της κατά το άρθρο 19 αρ-
µόδιας αρχής που τις καταχώρισε.

Άρθρο 25
Τροποποίηση δεδοµένων 

(Άρθρο 13 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Μόνο οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές έχουν το δι-
καίωµα να τροποποιούν, συµπληρώνουν, διορθώνουν ή διαγρά-
φουν τα δεδοµένα τα οποία έχουν εισαγάγει στο Τελωνειακό
Σύστηµα Πληροφοριών.

2. Αν οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές διαπιστώσουν ή
πληροφορηθούν ότι τα δεδοµένα που καταχώρισαν είναι ανα-
κριβή ή ότι καταχωρίστηκαν ή διατηρήθηκαν κατά παράβαση της
παρούσας απόφασης, τροποποιούν, συµπληρώνουν, διορθώ-
νουν ή διαγράφουν τα δεδοµένα, και ενηµερώνουν σχετικά τα
άλλα κράτη - µέλη, την Europol και την Eurojust.

3. Αν οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές, έχουν αποδεικτικά
στοιχεία ότι κάποιο δεδοµένο είναι ανακριβές ή ότι καταχωρί-
στηκε ή φυλάσσεται στο τελωνειακό σύστηµα πληροφοριών
κατά παράβαση της παρούσας απόφασης, ενηµερώνουν το πα-
ρέχον κράτος - µέλος το συντοµότερο δυνατόν. Το τελευταίο
ελέγχει τα εν λόγω δεδοµένα και, αν είναι απαραίτητο, τα διορ-
θώνει ή τα διαγράφει χωρίς καθυστέρηση. Εν συνεχεία το παρέ-
χον κράτος - µέλος ενηµερώνει τα άλλα κράτη - µέλη, την
Europol και τη Eurojust για κάθε διόρθωση ή διαγραφή που
πραγµατοποίησε.

4. Αν, κατά την καταχώριση δεδοµένων στο Τελωνειακό Σύ-
στηµα Πληροφοριών, οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές δια-
πιστώσουν ότι η αναφορά άλλου κράτους - µέλους έρχεται σε
αντίθεση µε µια προηγούµενη αναφορά ως προς το περιεχόµενο

ή την προτεινόµενη ενέργεια, ενηµερώνουν αµέσως το κράτος -
µέλος που υπέβαλε την προηγούµενη αναφορά. Οι αρµόδιες
κατά το άρθρο 19 αρχές και το άλλο κράτος - µέλος επιχειρούν
στη συνέχεια να επιλύσουν το ζήτηµα. Σε περίπτωση διαφωνίας
ισχύει η πρώτη αναφορά ενώ τα σηµεία εκείνα της νέας αναφο-
ράς που δεν έρχονται σε αντίθεση µε την πρώτη αναφορά κατα-
χωρίζονται στο σύστηµα.

5. Τηρουµένων των διατάξεων του παρόντος, όταν, σε ένα
κράτος - µέλος, ένα δικαστήριο ή άλλη αρµόδια αρχή λάβει τε-
λεσίδικη απόφαση για τροποποίηση, συµπλήρωση, διόρθωση ή
διαγραφή δεδοµένων του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφο-
ριών, τα κράτη - µέλη αναλαµβάνουν αµοιβαία την υποχρέωση
να εκτελέσουν την απόφαση αυτή. Σε περίπτωση σύγκρουσης
µεταξύ των αποφάσεων δικαστηρίων ή άλλων αρµοδίων αρχών
διαφορετικών κρατών - µελών, συµπεριλαµβανοµένων και εκεί-
νων που αναφέρονται στην παράγραφο 1 του άρθρου 33 σχετικά
µε διόρθωση ή διαγραφή, το κράτος - µέλος που εισήγαγε τα εν
λόγω δεδοµένα τα διαγράφει από το σύστηµα.

Άρθρο 26
Διατήρηση δεδοµένων 

(Άρθρο 14 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Δεδοµένα που εισήχθησαν στο Τελωνειακό Σύστηµα Πλη-
ροφοριών φυλάσσονται µόνο για το χρονικό διάστηµα που θεω-
ρείται απαραίτητο από τις αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές για
την επίτευξη του επιχειρησιακού σκοπού της καταχώρισης. Η
ανάγκη διατήρησης επανεξετάζεται, τουλάχιστον ετησίως.

2. Οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές µπορούν, εντός της
περιόδου επανεξέτασης να αποφασίσουν να διατηρήσουν τα δε-
δοµένα µέχρι την επόµενη επανεξέταση αν η διατήρησή τους
είναι απαραίτητη για τους σκοπούς για τους οποίους εισήχθη-
σαν. Με την επιφύλαξη τoυ άρθρου 33, αν δεν αποφασισθεί δια-
τήρηση, τα δεδοµένα αυτά µεταφέρονται αυτοµάτως στο µέρος
εκείνο του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών όπου υπάρ-
χει περιορισµένη πρόσβαση σύµφωνα µε την παράγραφο 4.

3. Το Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών πληροφορεί αυτο-
µάτως τις αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές για προγραµµατι-
σµένη µεταφορά δεδοµένων του τελωνειακού συστήµατος
πληροφοριών βάσει της παραγράφου 2, µε προειδοποίηση ενός
µηνός.

4. Τα δεδοµένα που µεταφέρθηκαν σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 2 του παρόντος άρθρου συνεχίζουν να φυλάσσονται για
ένα (1) έτος εντός του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών.
Πρόσβαση σε αυτά έχει η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσω-
πικού Χαρακτήρα του       ν. 2472/1997. Κατά τη διάρκεια της πε-
ριόδου αυτής, η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα δύναται να συµβουλεύεται τα δεδοµένα µόνο χάριν
ελέγχου της ακρίβειας και της νοµιµότητάς τους, κατόπιν δε τού-
του πρέπει να διαγράφονται.

Άρθρο 27
Δηµιουργία Αρχείου Φακέλων Τελωνειακών Ερευνών

(Άρθρο 15 παράγραφοι 1, 3 και 4 της Απόφασης
2009/917/ΔΕΥ)

1. Το Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών περιλαµβάνει πέραν
των δεδοµένων που αναφέρονται στο άρθρο 15, και τα δεδοµένα
που αναφέρονται στο παρόν άρθρο σε ειδική βάση δεδοµένων
ονοµαζόµενη εφεξής «Αρχείο Φακέλων Τελωνειακών Ερευνών».
Με την επιφύλαξη των διατάξεων του παρόντος άρθρου και των
άρθρων 28 έως 31, όλες οι διατάξεις του παρόντος Μέρους
εφαρµόζονται και στο Αρχείο Φακέλων Τελωνειακών Ερευνών.
Δεν εφαρµόζεται η εξαίρεση της παραγράφου 2 του άρθρου 32. 

2. Ως σοβαρές παραβάσεις της κείµενης νοµοθεσίας, νοούνται
µόνον παραβάσεις που τιµωρούνται:

α) µε ποινή ή µέτρο ασφαλείας στερητικά της ελευθερίας,
ανώτατης διάρκειας τουλάχιστον 12 µηνών ή

β) µε πρόστιµο τουλάχιστον δέκα πέντε χιλιάδες (15.000)
ευρώ.

3. Εάν οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές, στις περιπτώσεις
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που συµβουλεύονται το αρχείο φακέλων ερευνών, χρειάζονται
περισσότερες πληροφορίες για τον αποθηκευµένο φάκελο ερευ-
νών σχετικά µε πρόσωπο ή επιχείρηση, ζητούν τη συνδροµή του
παρέχοντος κράτους - µέλους, βάσει των ισχυουσών νοµοθετι-
κών πράξεων περί αµοιβαίας συνδροµής.

Άρθρο 28
Λειτουργία και Χρήση του Αρχείου Φακέλων 

Τελωνειακών Ερευνών
(Άρθρο 16 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Δεδοµένα από τους φακέλους ερευνών θα καταχωρίζονται
στο Αρχείο Φακέλων Τελωνειακών Ερευνών µόνον για τους στό-
χους της παραγράφου 2 του άρθρου 13. Τα δεδοµένα αυτά θα
αφορούν µόνον τις ακόλουθες κατηγορίες:

α) πρόσωπο ή επιχείρηση για τα οποία διεξάγεται ή διεξήχθη
έρευνα από τις αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές και:

αβ) για το οποίο, βάσει της κείµενης νοµοθεσίας, υπάρχουν
υπόνοιες ότι διαπράττει, έχει διαπράξει, συµµετέχει ή έχει συµ-
µετάσχει στην τέλεση σοβαρής παράβασης των εθνικών νόµων,
ή

αγ) για το οποίο υπάρχει αναφορά σχετικά µε µία εκ των πα-
ραβάσεων αυτών, ή

αδ) στο οποίο επεβλήθη διοικητική ή δικαστική κύρωση για µία
εκ των παραβάσεων αυτών,

β) τον τοµέα που καλύπτει ο φάκελος ερευνών,
γ) το ονοµατεπώνυµο, την ιθαγένεια και τα στοιχεία των εκ-

προσώπων της κατά το άρθρο 19 αρµόδιας αρχής που χειρίζεται
τον φάκελο µαζί µε τον αριθµό του φακέλου.

Τα δεδοµένα των σηµείων α’, β’ και γ’ καταχωρίζονται σε αρ-
χείο χωριστά για κάθε πρόσωπο ή επιχείρηση. Διασυνδέσεις αρ-
χείων δεν επιτρέπονται.

2. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα που αναφέρονται
στην παράγραφο 1 στοιχείο α’ περιορίζονται στα ακόλουθα:

α) για τα πρόσωπα: επώνυµο, γένος, όνοµα(-τα), προηγούµενα
επώνυµα και ψευδώνυµα, ηµεροµηνία και τόπος γεννήσεως, ιθα-
γένεια και φύλο,

β) για τις επιχειρήσεις: επωνυµία, επωνυµία που χρησιµοποιεί
η επιχείρηση στις εµπορικές της δραστηριότητες, διεύθυνση,
αριθµός φορολογικού µητρώου και αριθµός µητρώου για τους
ειδικούς φόρους κατανάλωσης.

3. Τα δεδοµένα καταχωρίζονται για περιορισµένο χρόνο, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 31.

Άρθρο 29
(Άρθρο 17 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Οι αρµόδιες κατά το άρθρο 19 αρχές δεν υποχρεούνται να ει-
σαγάγουν καταχωρίσεις σύµφωνα µε το άρθρο 28 σε οποιαδή-
ποτε ειδική περίπτωση εφόσον και όταν η εισαγωγή τους θα
µπορούσε να βλάψει τη δηµόσια τάξη ή άλλα ουσιώδη συµφέ-
ροντα, ιδίως αν µε τον τρόπο αυτό δηµιουργείται άµεση και σο-
βαρή απειλή κατά της δηµόσιας ασφάλειας ή κατά της δηµόσιας
ασφάλειας άλλου κράτους - µέλους ή τρίτης χώρας ή σε περί-
πτωση που δηµιουργείται κίνδυνος για ουσιώδη συµφέροντα
ίσης σηµασίας ή σε περίπτωση που τέτοιες καταχωρίσεις βλά-
πτουν σοβαρά τα ατοµικά δικαιώµατα ή θα µπορούσαν να θέ-
σουν σε κίνδυνο µια διεξαγόµενη έρευνα.

Άρθρο 30
(Άρθρο 18 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. H καταχώριση δεδοµένων στο Αρχείο Φακέλων Τελωνει-
ακών Ερευνών και η χρήση των δεδοµένων αυτών γίνεται µόνο
από τις κατά το άρθρο 19 αρµόδιες αρχές 

2. Κάθε χρήση στοιχείων από το Αρχείο Φακέλων Τελωνειακών
Ερευνών πρέπει να καλύπτει τα εξής δεδοµένα προσωπικού χα-
ρακτήρα:

α) για τα πρόσωπα: όνοµα ή/και επώνυµο ή/και γένος ή/και
προηγούµενα επώνυµα ή/και ψευδώνυµα ή/και ηµεροµηνία γεν-
νήσεως,

β) για τις επιχειρήσεις: εµπορική επωνυµία ή/και επωνυµία που
χρησιµοποιεί η επιχείρηση στις εµπορικές της δραστηριότητες
ή/και διεύθυνση ή/και αριθµό φορολογικού µητρώου ή/και
αριθµό µητρώου για τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης.

Άρθρο 31
Περίοδος διατήρησης των δεδοµένων στο Αρχείο 

Φακέλων Τελωνειακών Ερευνών
( Άρθρο 19 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Όταν τα δεδοµένα καταχωρίζονται από τις αρµόδιες κατά
το άρθρο 19 αρχές ο χρόνος διατήρησης των δεδοµένων καθο-
ρίζεται κατά περίπτωση από την αρµόδια αρχή που έκανε την κα-
ταχώριση µε κριτήριο την επίτευξη των σκοπών της παραγράφου
2 του άρθρου 13. 

2. Ωστόσο, τα ακόλουθα χρονικά όρια, από την ηµεροµηνία ει-
σαγωγής των δεδοµένων στο φάκελο, δεν υπερβαίνονται σε
καµία περίπτωση: 

α) Ο χρόνος διατήρησης των δεδοµένων σχετικά µε φακέλους
διεξαγοµένων ερευνών δεν υπερβαίνει τα τρία (3) έτη εάν στο
διάστηµα αυτό δεν έχει διαπιστωθεί καµία παράβαση. Τα δεδο-
µένα διαγράφονται πριν τη λήξη της τριετούς περιόδου εφόσον
πέρασαν δώδεκα (12) µήνες από την τελευταία έρευνα.

β) Τα δεδοµένα σχετικά µε φακέλους ερευνών, οι οποίες οδή-
γησαν στη διαπίστωση παράβασης, αλλά δεν έχουν ακόµη κατα-
λήξει σε καταδικαστική απόφαση ή στην απαγγελία διοικητικής
κύρωσης, δεν φυλάσσονται για περίοδο άνω των έξι (6) ετών.

γ) Τα δεδοµένα σχετικά µε φακέλους ερευνών, οι οποίες οδή-
γησαν σε καταδικαστική απόφαση ή σε πρόστιµο, δεν φυλάσ-
σονται για περίοδο άνω των δέκα (10) ετών.

3. Σε όλα τα στάδια ενός φακέλου έρευνας, όπως αναφέρονται
στα ανωτέρω α’, β’ και γ’ εδάφια της πρώτης παραγράφου, αφ’
ης στιγµής, κατά τις ισχύουσες νοµοθετικές και διοικητικές δια-
τάξεις του καταχωρίζοντος κράτους µέλους, ένα πρόσωπο ή µια
επιχείρηση εντός του πεδίου εφαρµογής του άρθρου 28 απαλ-
λάσσεται από τις κατηγορίες, τα δεδοµένα του προσώπου ή της
επιχείρησης διαγράφονται αµέσως. 

4. Τα δεδοµένα διαγράφονται αυτόµατα από το Αρχείο Φακέ-
λων Τελωνειακών Ερευνών αµέσως µόλις σηµειωθεί υπέρβαση
των µέγιστων διαστηµάτων φύλαξης των δεδοµένων που ορίζει
η παράγραφος 1. 

Άρθρο 32
Προστασία Δεδοµένων 

Προσωπικού Χαρακτήρα
(Άρθρο 21 παράγραφοι 1, 2, 3 και 5 

της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Τα δεδοµένα µπορεί να αντιγραφούν µόνο για τεχνικούς
σκοπούς όταν η αντιγραφή είναι αναγκαία για άµεση έρευνα από
τις κατά το άρθρο 19 αρµόδιες αρχές. 

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1 του άρθρου 20 τα δε-
δοµένα προσωπικού χαρακτήρα που εισάγονται από άλλα κράτη
- µέλη δεν µπορεί να αντιγράφονται από το Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών σε άλλα εθνικά αρχεία µε εξαίρεση την αντιγραφή
τους στα συστήµατα διαχείρισης κινδύνου που χρησιµοποιούνται
για να κατευθύνουν τους τελωνειακούς ελέγχους σε εθνικό επί-
πεδο ή σε σύστηµα επιχειρησιακής ανάλυσης που χρησιµοποι-
ούνται για το συντονισµό των ενεργειών. Οι αντιγραφές αυτές
µπορούν να γίνουν στο βαθµό που απαιτείται για ειδικές περι-
πτώσεις ή έρευνες. 

3. Το Τµήµα Ανάλυσης Κινδύνου της Διεύθυνσης Στρατηγικής
Τελωνειακών Ελέγχων και Παραβάσεων είναι η αρµόδια υπηρε-
σία για τη διαχείριση του συστήµατος ανάλυσης κινδύνου που
χρησιµοποιείται για να κατευθύνει τους τελωνειακούς ελέγχους.
Οι αναλυτές του Τµήµατος Ανάλυσης Κινδύνου έχουν το δι-
καίωµα να αντιγράφουν και να επεξεργάζονται δεδοµένα προ-
σωπικού χαρακτήρα που έχουν καταχωρισθεί στο Τελωνειακό
Σύστηµα Πληροφοριών στις περιπτώσεις που προβλέπονται στην
παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου. 

4. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα που αντιγράφονται
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από το Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών αποθηκεύονται µόνο
για όσο διάστηµα κρίνεται αναγκαίο από τους αναλυτές του Τµή-
µατος Ανάλυσης Κινδύνου για την αξιολόγηση των παραµέτρων
επικινδυνότητας. Η ανάγκη αποθήκευσής τους επανεξετάζεται
τουλάχιστον µία φορά το χρόνο. Η περίοδος αποθήκευσης δεν
υπερβαίνει τα δέκα (10) έτη. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρα-
κτήρα που δεν είναι αναγκαία για τη συνέχιση της επιχειρησιακής
ανάλυσης διαγράφονται αµέσως ή τους αφαιρούνται τα αναγνω-
ριστικά στοιχεία.

Άρθρο 33
(Άρθρο 23 Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ )

1. Κάθε πρόσωπο µπορεί να εγείρει αγωγή ή αναλόγως της
περίπτωσης να προσφύγει ενώπιον δικαστηρίου ή αρµόδιας
αρχής, σύµφωνα µε το ν. 2472/1997, σχετικά µε δεδοµένα προ-
σωπικού χαρακτήρα που έχουν εισαχθεί στο Τελωνειακό Σύ-
στηµα Πληροφοριών και το αφορούν προκειµένου να:

α) διορθώσει ή διαγράψει ανακριβή δεδοµένα προσωπικού χα-
ρακτήρα,

β) διορθώσει ή διαγράψει δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα
που έχουν εισαχθεί ή αποθηκευθεί στο Τελωνειακό Σύστηµα
Πληροφοριών κατά παράβαση του παρόντος,

γ) επιτύχει πρόσβαση σε δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, 
δ) κλειδώσει δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα,
ε) λάβει αποζηµίωση σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρ-

θρου 37. 
2. Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 37, τα ενδια-

φερόµενα κράτη µέλη αναλαµβάνουν αµοιβαία την υποχρέωση
να εκτελούν τις τελεσίδικες αποφάσεις δικαστηρίου, ή άλλης αρ-
µόδιας αρχής, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’, β’ και γ’ της πα-
ραγράφου 1.

Άρθρο 34
(Άρθρο 24 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Αρµόδια εποπτεύουσα αρχή υπεύθυνη για την προστασία των
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα η οποία διενεργεί ανεξάρ-
τητο έλεγχο αυτού του είδους των δεδοµένων που έχουν κατα-
χωρισθεί στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών είναι η Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα του ν.
2472/1997. 

Άρθρο 35
Ασφάλεια του Τελωνειακού 
Συστήµατος Πληροφοριών

(Άρθρο 28 παράγραφοι 1 και 2 
της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ) 

1. Οι αρµόδιες αρχές που ορίζονται σύµφωνα µε το άρθρο 19
λαµβάνουν όλα τα αναγκαία διοικητικά µέτρα ασφαλείας όσον
αφορά τα τερµατικά του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφο-
ριών που λειτουργούν στη χώρα. 

2. Ειδικότερα, οι αρµόδιες αρχές του άρθρου 19, λαµβάνουν
µέτρα ώστε:

α) να εµποδίζουν κάθε µη εξουσιοδοτηµένο άτοµο να έχει πρό-
σβαση στις εγκαταστάσεις που χρησιµοποιούνται για την επε-
ξεργασία των δεδοµένων,

β) να εµποδίζουν την ανάγνωση, αντιγραφή, τροποποίηση ή
αφαίρεση δεδοµένων και υποθεµάτων τους από µη εξουσιοδο-
τηµένα άτοµα,

γ) να εµποδίζουν τη µη εξουσιοδοτηµένη εισαγωγή δεδοµένων
και κάθε µη εξουσιοδοτηµένη ανάγνωση, τροποποίηση ή δια-
γραφή δεδοµένων,

δ) να εµποδίζουν την πρόσβαση σε δεδοµένα του τελωνειακού
συστήµατος πληροφοριών από µη εξουσιοδοτηµένα άτοµα µέσω
συσκευών διαβίβασης δεδοµένων,

ε) να διασφαλίζουν ότι, όσον αφορά τη χρήση του τελωνειακού
συστήµατος πληροφοριών, τα εξουσιοδοτηµένα άτοµα έχουν δι-
καίωµα πρόσβασης µόνο σε δεδοµένα για τα οποία έχουν αρµο-
διότητα,

στ) να διασφαλίζεται ότι µπορεί να ελέγχεται και να βεβαιώνε-
ται σε ποιες αρχές δύνανται να µεταβιβάζονται τα δεδοµένα
µέσω συσκευών διαβίβασης δεδοµένων,

ζ) να διασφαλίζεται ότι µπορεί να ελέγχεται και να βεβαιώνεται
εκ των υστέρων ποια δεδοµένα εισήχθησαν στο τελωνειακό σύ-
στηµα πληροφοριών, πότε εισήχθησαν και από ποιον, και να
ελέγχεται η διακίνηση των δεδοµένων αυτών,

η) να εµποδίζεται η µη εξουσιοδοτηµένη ανάγνωση, αντι-
γραφή, τροποποίηση ή διαγραφή των δεδοµένων κατά τη διάρ-
κεια της διαβίβασής των και της µεταφοράς των σχετικών
υποθεµάτων.

Άρθρο 36
(Άρθρο 29 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Η εθνική τελωνειακή αρχή του άρθρου 22 είναι υπεύθυνη για
τα µέτρα ασφαλείας που αναφέρονται στο άρθρο 35, όσον
αφορά τα τερµατικά που είναι εγκατεστηµένα στην ελληνική επι-
κράτεια, τις λειτουργίες επανεξέτασης που αναφέρονται στις πα-
ραγράφους 1 και 2 του άρθρου 26 και στο άρθρο 31 και την ορθή
εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος.

Άρθρο 37
Ευθύνες και υποχρεώσεις

(Άρθρο 30 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

1. Οι κατά το άρθρο 19 αρµόδιες αρχές διασφαλίζουν ότι τα
δεδοµένα που καταχωρίζονται στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληρο-
φοριών είναι ακριβή, επικαιροποιηµένα, πλήρη, αξιόπιστα, έχουν
καταχωρισθεί νοµίµως, η επεξεργασία τους γίνεται για το σκοπό
για τον οποίον συλλέχθηκαν και δεν είναι υπερβολική σε σχέση
µε το σκοπό αυτόν. 

2. Το ελληνικό Δηµόσιο υπέχει ευθύνη σύµφωνα µε τους ορι-
σµούς του ν. 2472/1997, καθώς και τις γενικές αστικές διατάξεις
για οποιαδήποτε ζηµία προκληθεί σε πρόσωπο εξαιτίας της χρή-
σης του Τελωνειακού Συστήµατος Πληροφοριών ή της καταχώ-
ρισης ανακριβών δεδοµένων ή της καταχώρισης και φύλαξης
δεδοµένων κατά παράνοµο τρόπο. 

3. Εάν κράτος - µέλος παραλήπτης καταβάλει αποζηµίωση για
ζηµία που προκλήθηκε από τη χρήση ανακριβών δεδοµένων που
έχουν καταχωρισθεί στο Τελωνειακό Σύστηµα Πληροφοριών από
άλλο κράτος - µέλος, το τελευταίο επιστρέφει στο κράτος -
µέλος παραλήπτη το ποσό που έχει καταβάλει ως αποζηµίωση,
λαµβάνοντας υπόψη τα τυχόν σφάλµατα που οφείλονται στο
κράτος - µέλος παραλήπτη.

Άρθρο 38
(Άρθρο 32 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ)

Οι πληροφορίες που παρέχονται σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο ανταλλάσσονται απευθείας µεταξύ των αρχών των κρατών-
µελών.

Άρθρο 39
Τελικές διατάξεις

(Άρθρο 34 της Απόφασης 2009/917/ΔΕΥ )

Ο ν. 2706/1999 (Α’ 77), µε τον οποίο κυρώθηκε: 
α) η Σύµβαση βάσει του άρθρου Κ.3 της Συνθήκης για την Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση σχετικά µε τη χρήση της Πληροφορικής στον
Τελωνειακό Τοµέα που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 26 Ιου-
λίου 1995, 

β) η Συµφωνία για την προσωρινή εφαρµογή της Σύµβασης
αυτής µεταξύ ορισµένων κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 26 Ιουλίου 1995, 

γ) το Πρωτόκολλο σχετικά µε την ερµηνεία της Σύµβασης για
τη χρήση της πληροφορικής στον τελωνειακό τοµέα από το Δι-
καστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων µε προδικαστικές αποφά-
σεις και οι δηλώσεις που επισυνάπτονται σε αυτό που
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 29 Νοεµβρίου 1996, o ν.
2908/2001 (Α’ 89), µε τον οποίο κυρώθηκε το Πρωτόκολλο που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 27 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 13599



καταρτίστηκε µε πράξη του Συµβουλίου της 12ης Μαρτίου 1999,
µε βάση το άρθρο Κ.3 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση,
σχετικά µε το πεδίο εφαρµογής της νοµιµοποίησης εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες στη Σύµβαση σχετικά µε τη χρήση
της πληροφορικής στον τελωνειακό τοµέα, καθώς και σχετικά µε
την προσθήκη του αριθµού καταχώρισης των µέσων µεταφοράς
στη Σύµβαση, καθώς και ο      ν. 3675/2008 (Α’137) µε τον οποίο
κυρώθηκε το Πρωτόκολλο σύµφωνα µε το άρθρο 34 της Συνθή-
κης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο υπογράφηκε στις Βρυ-
ξέλλες στις 8 Μαΐου 2003 και το οποίο τροποποιεί τη Σύµβαση
για τη χρήση της πληροφορικής στον τελωνειακό τοµέα όσον
αφορά τη δηµιουργία αρχείου φακέλων τελωνειακών ερευνών,
καταργούνται από την ηµεροµηνία ισχύος του παρόντος νόµου.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΩΔΙΚΑ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑΣ 

ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΛΟΓΙΣΤΙΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ, 
ΔΗΜΟΣΙΟΠΟΙΗΣΗ ΛΗΞΙΠΡΟΘΕΣΜΩΝ ΟΦΕΙΛΩΝ ΠΡΟΣ ΤΟ

ΔΗΜΟΣΙΟ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΦΟΡΕΙΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 40
Τροποποιήσεις Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας 

(ν. 4174/2013)

1.α. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4174/2013 (Α’
170) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Επιτρέπεται η περαιτέρω εξουσιοδότηση υπογραφής από τα
όργανα στα οποία µεταβιβάστηκαν οι αρµοδιότητες ή τα οποία
εξουσιοδοτήθηκαν να υπογράφουν από τον Γενικό Γραµµατέα,
σε ιεραρχικά υφιστάµενα όργανα αυτών, στις περιπτώσεις που
αυτό προβλέπεται από τις αποφάσεις που έχουν εκδοθεί κατ’
εξουσιοδότηση των δύο πρώτων εδαφίων της παρούσας παρα-
γράφου.»

β. Η παράγραφος 2 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Οι αποφάσεις για µεταβίβαση αρµοδιότητας, ανάθεση κα-

θήκοντος ή εξουσιοδότηση υπογραφής µπορεί να τροποποιούν-
ται εν όλω ή εν µέρει από το όργανο που τις εξέδωσε.»

2.α. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 10 του ν.
4174/2013, οι λέξεις «εντός δέκα (10) ηµερών» αντικαθίστανται
µε τις λέξεις «εντός τριάντα (30) ηµερών».

β. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 4 του ίδιου
άρθρου προστίθεται νέο εδάφιο ως εξής:

«Η υποχρέωση ενηµέρωσης για µεταβολές στα ατοµικά στοι-
χεία φορολογούµενου φυσικού προσώπου, που δεν αφορούν την
επιχειρηµατική δραστηριότητά του δεν υπόκειται σε προθεσµία.»

γ. Στο δεύτερο εδάφιο της ίδιας παραγράφου οι λέξεις «του
προηγούµενου εδαφίου» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «των προ-
ηγούµενων εδαφίων». 

3. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 11 του ν.
4174/2013 µετά τις λέξεις «και ιδρύµατα πληρωµών» προστίθεν-
ται οι λέξεις «, καθώς και µε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης».

4.α. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του         ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής: 

«α) άλλους υπαλλήλους της Φορολογικής Διοίκησης, µέλη του
κύριου προσωπικού του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και
δικηγόρους του Δηµοσίου στο πλαίσιο εκτέλεσης των καθηκόν-
των τους».

β. Στην περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του       ν.
4174/2013 µετά τις λέξεις στον «τοµέα της φορολογίας» προστί-
θενται οι λέξεις «, τα άρθρα 295-319 του     ν. 4072/2012 (Α’86)
µε τα οποία ενσωµατώθηκαν οι διατάξεις της Οδηγίας
2010/24/ΕΕ σχετικά µε την αµοιβαία συνδροµή για την είσπραξη
απαιτήσεων σχετικών µε φόρους, δασµούς και άλλα µέτρα».

γ. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του            ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής: 

«ζ) σε διαζευγµένους ή συζύγους σε διάσταση και σε ανιόντες

και κατιόντες, για τον καθορισµό διατροφής κατόπιν εισαγγελι-
κής παραγγελίας, για τα στοιχεία που αναγράφονται ρητά σε
αυτήν,».

δ. Η παρ. 6 του άρθρου 17 του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Γε-
νικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων προσδιορίζεται η εφαρµογή
του πλαισίου και των πολιτικών ασφαλείας του Υπουργείου Οι-
κονοµικών για την τήρηση του φορολογικού απορρήτου: α) από
τα πρόσωπα του πρώτου εδαφίου και της περίπτωσης α’ της πα-
ραγράφου 1, β) από τα πρόσωπα όλων των περιπτώσεων, πλην
της περίπτωσης α’της παραγράφου 1, το σύστηµα καταχώρισης
και παρακολούθησης χορήγησης απόρρητων στοιχείων ή πλη-
ροφοριών σε πρόσωπα εντός και εκτός της Φορολογικής Διοί-
κησης και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

5. Μετά το άρθρο 17 του ν. 4174/2013 προστίθεται άρθρο 17Α
ως εξής:

«Άρθρο 17Α
Κυρώσεις για παραβίαση του φορολογικού απορρήτου

1. Η παραβίαση του απορρήτου των στοιχείων και πληροφο-
ριών που τηρούνται στη Φορολογική Διοίκηση από τα πρόσωπα
του άρθρου 17 που υπάγονται στις διατάξεις του άρθρου 2 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26) συνιστά σε
κάθε περίπτωση τα πειθαρχικά παραπτώµατα της παράβασης
καθήκοντος και της παραβίασης της υποχρέωσης εχεµύθειας,
τα οποία µπορεί να επισύρουν την ποινή της οριστικής παύσης
κατά τις περιπτώσεις γ’και η’της παρ. 1 του άρθρου 107 και η’
της παρ. 1 του άρθρου 109 του Κώδικα αυτού.

2. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων επι-
βάλλεται στα πρόσωπα των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 17
που παραβιάζουν το απόρρητο και αποκαλύπτουν σε τρίτους
στοιχεία και πληροφορίες που τηρούνται στη Φορολογική Διοί-
κηση και περιήλθαν σε γνώση τους, πρόστιµο ύψους από χίλια
(1.000) έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ, ανάλογα µε τη βα-
ρύτητα της παραβίασης και τις συντρέχουσες περιστάσεις.

Το ανωτέρω πρόστιµο διαγράφεται εάν το πρόσωπο, σε βάρος
του οποίου επιβλήθηκε, αθωώθηκε µε αµετάκλητη απόφαση ποι-
νικού δικαστηρίου ή απαλλάχθηκε µε αµετάκλητο βούλευµα,
λόγω της ανυπαρξίας των πραγµατικών περιστατικών, που στοι-
χειοθετούν την αντικειµενική υπόσταση του συγκεκριµένου πα-
ραπτώµατος.

3. Η µη τήρηση του απορρήτου από το προσωπικό ή τους δι-
οικούντες τις αναδόχους εταιρείες, οι οποίες διαχειρίζονται έργα
του Υπουργείου Οικονοµικών, τιµωρείται µε πρόστιµο ποσού δια-
κοσίων χιλιάδων (200.000) ευρώ, ανά παράβαση, το οποίο επι-
βάλλεται στην εταιρεία µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
Δηµοσίων Εσόδων.

4. Για την επιβολή των κυρώσεων των προηγούµενων παρα-
γράφων απαιτείται προηγούµενη ακρόαση του προσώπου στο
οποίο επιβάλλεται.

5. Σε περίπτωση επανάληψης της παραβίασης από το ίδιο πρό-
σωπο, επιβάλλεται πρόστιµο διπλάσιο του αρχικού επιβληθέν-
τος.

6. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων
ορίζεται η ειδικότερη διαδικασία επιβολής των κυρώσεων και
κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου.»

6.α. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 21 του       ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο Φάκελος Τεκµηρίωσης, που αποτελείται κατά περίπτωση
από το Βασικό Φάκελο Τεκµηρίωσης και τον Ελληνικό Φάκελο
Τεκµηρίωσης, καταρτίζεται έως τη λήξη της προθεσµίας υποβο-
λής της ετήσιας δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος και συνο-
δεύεται από Συνοπτικό Πίνακα Πληροφοριών, ο οποίος
υποβάλλεται ηλεκτρονικά στη Φορολογική Διοίκηση µέσα στην
ίδια προθεσµία.»

β. Η προηγούµενη περίπτωση εφαρµόζεται για φακέλους τεκ-
µηρίωσης που καταρτίζονται για συναλλαγές φορολογικών ετών
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που αρχίζουν από την 1.1.2015 και µετά.
7. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 21 του ν.

4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:
«Με όµοια απόφαση µπορεί να προβλέπεται η µέθοδος υπο-

λογισµού του κύκλου εργασιών και των αντίστοιχων λογιστικών
προτύπων, όπως επίσης απλουστευµένη διαδικασία για πολύ µι-
κρές και µικρές οντότητες, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 2
του ν. 4308/2014 (Α’ 251), καθώς επίσης και απαλλαγές από την
υποχρέωση τεκµηρίωσης για πολύ µικρές οντότητες.»

8.α. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 22 του ν.
4174/2013 οι λέξεις «εκατόν είκοσι (120) ηµερών» αντικαθίσταν-
ται από τις λέξεις «δεκαοκτώ (18) µηνών». 

β. Στην ίδια ως άνω παράγραφο προστίθεται τελευταίο εδάφιο
ως εξής:

«Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα µπορεί να ορίζεται µε-
γαλύτερος χρόνος για την έκδοση της απόφασης του πρώτου
εδαφίου και µέχρι τριάντα έξι (36) µήνες από την υποβολή της
αίτησης.» 

9.α. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 23 του  ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Η Φορολογική Διοίκηση µπορεί να διενεργεί φορολογικό
έλεγχο από τα γραφεία της µε βάση τις χρηµατοοικονοµικές κα-
ταστάσεις, δηλώσεις και λοιπά έγγραφα που υποβάλλει ο φορο-
λογούµενος, καθώς και έγγραφα και πληροφορίες που έχει στην
κατοχή της ή µε βάση τα βιβλία και λογιστικά αρχεία που προ-
σκοµίζονται από τον φορολογούµενο, κατόπιν σχετικού εγγρά-
φου της Φορολογικής Διοίκησης».

β. Στο ίδιο άρθρο προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:
«3. Ο Γενικός Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων µπορεί µε από-

φασή του να ορίζει ειδικό τρόπο διενέργειας των ελέγχων, ενδε-
δειγµένες ελεγκτικές επαληθεύσεις, για ορισµένες ή και για όλες
τις κατηγορίες των υπόχρεων, ανάλογα και µε το αντικείµενο
δραστηριότητας και το ύψος των οικονοµικών δεδοµένων, δια-
δικασίες που πρέπει να ακολουθούνται κατά τον έλεγχο, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο αυτό, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.»

10. Η παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Εάν τα βιβλία και τα στοιχεία τηρούνται σε ηλεκτρονική
µορφή, η φορολογική διοίκηση έχει δικαίωµα πρόσβασης σε
οποιαδήποτε σχετιζόµενα αρχεία. Ειδικότερα, ο φορολογούµε-
νος υποχρεούται να παράσχει κάθε απαραίτητη πληροφορία για
την απρόσκοπτη πρόσβαση στον οριζόµενο υπάλληλο της φο-
ρολογικής διοίκησης, ανεξάρτητα από τον τόπο της αποθήκευ-
σης και της µορφής των δεδοµένων αυτών. Την ίδια υποχρέωση
έχουν και όσοι τρίτοι παρέχουν ψηφιακές υπηρεσίες προς τον
φορολογούµενο, οι οποίες σχετίζονται µε την αποθήκευση και
επεξεργασία ψηφιακών δεδοµένων, εφόσον αυτό ζητηθεί από τη
φορολογική διοίκηση. Η φορολογική διοίκηση δικαιούται να λαµ-
βάνει τα ηλεκτρονικά αρχεία σε αναγνώσιµη ηλεκτρονική ή έν-
τυπη µορφή.»

11.α. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 25 του ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η είσοδος στην κατοικία του φορολογουµένου επιτρέπεται
µόνο µε εντολή του αρµόδιου Εισαγγελέα και ο έλεγχος πραγ-
µατοποιείται µόνο µε την παρουσία δικαστικού λειτουργού.»

β. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του ίδιου άρθρου οι λέξεις «τα
οποία επηρεάζουν τον υπολογισµό της φορολογικής οφειλής»
αντικαθίστανται µε τις λέξεις «από τα οποία προκύπτει ότι η φο-
ρολογική οφειλή υπερβαίνει αυτήν που είχε προσδιορισθεί κα-
τόπιν του αρχικού ελέγχου».

12. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 28 του       ν.
4174/2013 οι λέξεις «τα αποτελέσµατα του φορολογικού ελέγ-
χου» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «σηµείωµα διαπιστώσεων µε
τα αποτελέσµατα του φορολογικού ελέγχου».

13. Στο άρθρο 50 του ν. 4174/2013 προστίθεται παράγραφος
9 ως εξής:

«9. Από τις ανωτέρω διατάξεις εξαιρούνται οι αρχηγοί των δι-
πλωµατικών αποστολών και των προξενικών αρχών για τα χρέη
του διαπιστεύοντος ή αποστέλλοντος κράτους αντίστοιχα.»

14.α. Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4174/2013 προστίθεν-

ται περιπτώσεις ι’, ια’ και ιβ’ ως εξής: 
«ι) παραβιάζει ή παραποιεί ή επεµβαίνει κατά οποιονδήποτε

τρόπο στη λειτουργία των φορολογικών ηλεκτρονικών µηχανι-
σµών, 

ια) εκδίδει στοιχεία λιανικής πώλησης χωρίς τη χρήση φορο-
λογικού ηλεκτρονικού µηχανισµού ή από φορολογικό ηλεκτρο-
νικό µηχανισµό ο οποίος δεν λειτουργεί µε εγκεκριµένες
προδιαγραφές,

ιβ) εκδίδει δελτία και αποδείξεις από το Ολοκληρωµένο Σύ-
στηµα Ελέγχου Εισροών – Εκροών, χωρίς τη χρήση εγκεκριµέ-
νου µοντέλου µηχανισµού σήµανσης (Ε.Α.Φ.Δ.Σ.Σ.).»

β. Στην παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου προστίθενται περιπτώ-
σεις στ’ και ζ’ ως εξής: 

«στ) πεντακόσια (500) ευρώ, ανά φορολογικό έλεγχο, για πα-
ραβάσεις των περιπτώσεων ια’ και ιβ’ της παραγράφου 1,

ζ) πέντε, δέκα, και είκοσι χιλιάδες (5.000, 10.000, 20.000) ευρώ,
για κάθε παράβαση της περίπτωσης ι’ της παραγράφου 1, κατά
περίπτωση και ως εξής: πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ, όταν υπαί-
τιος της παράβασης είναι ο κάτοχος-χρήστης του φορολογικού
ηλεκτρονικού µηχανισµού, δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ, όταν
υπαίτιος της παράβασης είναι η επιχείρηση µεταπώλησης ή τε-
χνικής υποστήριξης και είκοσι χιλιάδες (20.000) ευρώ σε περί-
πτωση που υπαίτιος της παράβασης είναι η επιχείρηση που έχει
λάβει έγκριση λογισµικού (software) και υλισµικού (hardware)
από τα αρµόδια όργανα.» 

γ. Οι διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης εφαρµόζονται
για παραβάσεις που διαπιστώνονται από την 1.1.2016 και εφε-
ξής. 

15. Το άρθρο 54Β του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:
«Αν ο φορολογούµενος δεν υποβάλει δήλωση στοιχείων ακι-

νήτων ή υποβάλει εκπρόθεσµη ή ανακριβή δήλωση, µε συνέπεια
τη µη διενέργεια εκκαθάρισης του ΕΝ.Φ.Ι.Α. ή την εκκαθάριση ή
τον προσδιορισµό αυτού σε µεταγενέστερο χρόνο, ως αφετηρία
για την επιβολή των προστίµων, ορίζεται η εποµένη της καταλη-
κτικής ηµεροµηνίας υποβολής δήλωσης στοιχείων ακινήτων. Ως
αφετηρία για την επιβολή των τόκων ορίζεται η εποµένη της ηµε-
ροµηνίας της πρώτης ηλεκτρονικής έκδοσης των πράξεων διοι-
κητικού προσδιορισµού φόρου για το οικείο έτος από τη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων για τους υπόχρεους του έτους
αυτού.»

16. Στην παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 4174/2013 προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Η προθεσµία του προηγουµένου εδαφίου ορίζεται σε εξήντα
(60) µέρες για φορολογούµενους κατοίκους εξωτερικού.»

17. Οι διατάξεις της παραγράφου 15 ισχύουν από την 1η Ια-
νουαρίου 2016.

Άρθρο 41
Τροποποιήσεις του ν. 4308/2014

1.α. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 1 του      ν.
4308/2014 (Α’ 251) η φράση «του ιδιωτικού τοµέα» διαγράφεται. 

β. H περίπτωση δ’ της παρ. 2 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται
ως εξής:

«δ) Οι φορείς της Γενικής Κυβέρνησης του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143) οι οποίοι µέχρι τη θέση σε ισχύ του παρόντος
είχαν την υποχρέωση εφαρµογής του π.δ. 1123/1980 (Α’ 283).»

γ. Στην παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου προστίθεται περί-
πτωση ε' ως εξής:

«ε) Οι φορείς του δηµοσίου τοµέα του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 εκτός Γενικής Κυβέρνησης οι οποίοι µέχρι τη θέση σε
ισχύ του παρόντος είχαν την υποχρέωση εφαρµογής του π.δ.
1123/1980.» 

δ. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 3 του ίδιου άρθρου κα-
ταργείται.

ε. Η παράγραφος 7 του ίδιου άρθρου αντικαθίσταται ως εξής:
«7. Οι φορείς του δηµόσιου τοµέα του άρθρου 14 του ν.

4270/2014 οι οποίοι από άλλη διάταξη νόµου υποχρεώνονταν σε
εφαρµογή του Κώδικα Φορολογικής Απεικόνισης Συναλλαγών
της Υποπαραγράφου Ε1 της παρ. Ε’ του άρθρου πρώτου του ν.
4093/2012 (Α’ 222), όταν δεν εµπίπτουν στις περιπτώσεις της
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παρ. 2, εφαρµόζουν µόνο τα άρθρα 3 έως και 15 του παρόντος
νόµου, πλην των διατάξεων των παραγράφων 8 έως 12 του άρ-
θρου 3 και των διατάξεων που αφορούν την κατάρτιση χρηµα-
τοοικονοµικών καταστάσεων.»

στ. Στην περίπτωση β’ της παρ. 9 του ίδιου άρθρου οι λέξεις
«στα αποτελέσµατα της περιόδου» διαγράφονται.

2. Η παρ. 10 του άρθρου 2 του ν. 4308/2014 καταργείται. 
3. Στο άρθρο 3 του ν. 4308/2014 προστίθεται παράγραφος 13

ως εξής:
«13. Οι οντότητες που βάσει του παρόντος µπορεί να χρησι-

µοποιούν απλογραφικό λογιστικό σύστηµα αλλά από άλλο νόµο
υποχρεούνται σε σύνταξη ισολογισµού χωρίς τήρηση διπλογρα-
φικού συστήµατος, δεν υποχρεούνται από τον παρόντα νόµο σε
εφαρµογή διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος.» 

4.α. Στο δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 13 του ν. 4308/2014 προστίθεται η φράση «και πάντως
εντός του φορολογικού έτους που έγινε η παράδοση».

β. Στην περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 13 µετά τις λέξεις
«Σε περίπτωση συνεχιζόµενης παροχής» και πριν τη λέξη «υπη-
ρεσίας» προστίθεται η λέξη «αγαθών,». 

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 4308/2014 η αναφορά «(α)
έως (στ)» γίνεται «(α) έως (ε)». 

6.α. Η περίπτωση γ’ της παρ. 3 του άρθρου 37 του ν.
4308/2014 καταργείται. 

β. Στην παράγραφο 9 του άρθρου 37 οι λέξεις «τις παραγρά-
φους 4, 6 και 7» αντικαθίστανται από τις λέξεις «την παρ. 7». 

γ. Στην παράγραφο 10 του άρθρου 37 διαγράφονται οι λέξεις
«και οι µικρές».

Άρθρο 42
Τροποποιήσεις του άρθρου 9 του ν. 3943/2011 για τη δηµο-

σιοποίηση ληξιπρόθεσµων οφειλών προς το Δηµόσιο και
τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης

Ο τίτλος και οι παράγραφοι 1, 2 και 4 του άρθρου 9 του ν.
3943/2011 (Α’ 66) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Άρθρο 9
Δηµοσιοποίηση ληξιπρόθεσµων οφειλών 

προς το Δηµόσιο και τους Φορείς 
Κοινωνικής Ασφάλισης

1. Τα στοιχεία των συνολικών ληξιπρόθεσµων οφειλών προς
το Δηµόσιο από κάθε αιτία και των ασφαλιστικών οφειλών προς
τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης δηµοσιοποιούνται υποχρε-
ωτικά σε διαδικτυακό τόπο της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Εσόδων του Υπουργείου Οικονοµικών, εφόσον η βασική ληξιπρό-
θεσµη οφειλή προς το Δηµόσιο ή και τους Φορείς Κοινωνικής
Ασφάλισης υπερβαίνει ανά φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή νοµική
οντότητα το ποσό των εκατόν πενήντα χιλιάδων (150.000) ευρώ
και η καταβολή της καθυστερεί για χρονικό διάστηµα µεγαλύ-
τερο του έτους. Η ενηµέρωση των οφειλετών που εµπίπτουν στη
ρύθµιση της παρούσας παραγράφου διενεργείται µε τη διαδικα-
σία που προβλέπεται στις διατάξεις της παρ. 6 του άρθρου 11
του  ν. 2472/1997 (Α’ 50) ή και µε την αποστολή, τουλάχιστον
οκτώ (8) ηµέρες πριν τη δηµοσιοποίηση, ηλεκτρονικής ειδοποί-
ησης στην τελευταία δηλωθείσα, στη Φορολογική Διοίκηση, δι-
εύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου των οφειλετών, µε την
οποία αυτοί καλούνται να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. 

2. Από τη ρύθµιση της προηγούµενης παραγράφου εξαιρούν-
ται:

α) οι οφειλές που έχουν υπαχθεί σε ρύθµιση ή διευκόλυνση
τµηµατικής καταβολής ληξιπρόθεσµων οφειλών, εφόσον τηρούν-
ται οι όροι τους και για όσο χρόνο διαρκεί η διευκόλυνση ή η
ρύθµιση,

β) οι οφειλές για τις οποίες έχει χορηγηθεί αναστολή καταβο-
λής µε προσωρινή διαταγή, δικαστική απόφαση, πράξη διοικητι-
κού οργάνου ή εκ του νόµου,

γ) οι οφειλές που έχουν χαρακτηριστεί ανεπίδεκτες είσπρα-
ξης,

δ) οι οφειλές αποβιωσάντων οφειλετών,

ε) οι οφειλές ανηλίκων οφειλετών και
στ) οι οφειλές του Δηµοσίου και των νοµικών προσώπων δη-

µοσίου δικαίου.
Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων µπο-

ρούν να ορίζονται και άλλες οφειλές οι οποίες εξαιρούνται από
τη δηµοσιοποίηση.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµικών ορίζον-
ται οι προϋποθέσεις, η διαδικασία, οι τεχνικές προδιαγραφές, ο
χρόνος και ο τρόπος δηµοσιοποίησης στο διαδίκτυο, η διαδικα-
σία αποστολής της ηλεκτρονικής ειδοποίησης, τα δεδοµένα που
δηµοσιοποιούνται, η διαδικασία και οι προϋποθέσεις άρσης ή
διόρθωσης της δηµοσιοποίησης, τα αρµόδια όργανα για τη διε-
νέργεια της δηµοσιοποίησης και την άρση αυτής, τα οργανωτικά
και τεχνικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας και κάθε
άλλο ειδικό θέµα, λαµβανοµένων υπόψη των διατάξεων του ν.
2472/1997. Με όµοια απόφαση µπορεί να µεταβάλλεται το ποσό
του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 το οποίο δεν µπορεί να είναι µι-
κρότερο των εκατόν πενήντα χιλιάδων (150.000) ευρώ.»

Άρθρο 43
Τροποποιήσεις του άρθρου 9 του ν. 4171/1961

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 9 του ν. 4171/1961
(Α’93), που προστέθηκε µε το άρθρο 20 του ν. 4332/2015 (Α’76),
καταργείται από τότε που ίσχυσε.

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 9 του ν. 4171/1961 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Με όµοια απόφαση καθορίζονται επίσης τα λοιπά απαραίτητα
δικαιολογητικά και στοιχεία ενηµέρωσης που υποβάλλονται από
τις επιχειρήσεις στις αρµόδιες υπηρεσίες, για την εφαρµογή των
διατάξεων του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 44
Συµµετοχή της Ελλάδας στον
Ενδοευρωπαϊκό Οργανισµό 

Φορολογικών Διοικήσεων (ΙΟΤΑ)

Εγκρίνεται από την 1η Ιανουαρίου 2006 η συµµετοχή της Ελ-
λάδας, ως πλήρους µέλους στον µη κερδοσκοπικό διακυβερνη-
τικό Οργανισµό µε την ονοµασία «Ενδοευρωπαϊκός Οργανισµός
Φορολογικών Διοικήσεων» (Intraeuropean Organisation of Tax
Administrations - IOTA) που τελεί υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµ. 1040837/12.4.2006 αίτηση,
υπό µορφή επιστολής, του Υφυπουργού Οικονοµικών και την υπ’
αριθµ. 100/26.5.2006 αποδοχή του ελληνικού αιτήµατος για έν-
ταξη στον ως άνω Οργανισµό. Από την 1.1.2006 ενεργοποιείται
η ισχύς των διατάξεων του καταστατικού του εν λόγω Οργανι-
σµού σύµφωνα µε το οποίο η Ελλάδα αποτελεί πλήρες µέλος
του. 

Άρθρο 45
Παράταση προθεσµίας του άρθρου 7 του ν. 4337/2015

α. Η προθεσµία που προβλέπεται από το πέµπτο εδάφιο των
παραγράφων 2 και 4 του άρθρου 7 του   ν. 4337/2015 (Α’ 129),
παρατείνεται από τη λήξη της και µέχρι την 30.10.2016.

β. Για την καταβολή εξακολουθούν να ισχύουν τα προβλεπό-
µενα από το τέταρτο εδάφιο των ως άνω παραγράφων. Εξαιρε-
τικά, για δηλώσεις που έχουν υποβληθεί µετά τη λήξη της
προβλεπόµενης από το πέµπτο εδάφιο των παραγράφων 2 και 4
του άρθρου 7 του ν. 4337/2015 (Α’ 129) προθεσµίας και µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος, η καταβολή γίνεται εντός δε-
καπέντε (15) εργασίµων ηµερών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος.

Άρθρο 46
Τροποποιήσεις του άρθρου 20 του ν. 2948/2001

1. Η παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 2948/2001 (Α’ 242) αντικαθί-
σταται ως εξής:

13602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«1. Τα ετήσια τέλη κυκλοφορίας που επιβάλλονται στα αυτο-
κίνητα οχήµατα, µε την επιφύλαξη των διατάξεων του παρόντος
άρθρου µε τις οποίες ορίζεται διαφορετικά και λαµβανοµένων
υπόψη και των διατάξεων της Οδηγίας 1999/62/ΕΚ ως προς τα
βαρέα φορτηγά οχήµατα, ορίζονται ως εξής:

Α. Αυτοκίνητα οχήµατα ιδιωτικής χρήσης 

α) Επιβατικά αυτοκίνητα που έχουν ταξινοµηθεί για πρώτη
φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της Ε.Ε./ΕΟΧ, έως τις 31.10.2010
και δίκυκλες και τρίκυκλες µοτοσικλέτες, ανεξαρτήτως της ηµε-
ροµηνίας της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελλάδα ή σε χώρα
της ΕΕ/ΕΟΧ, µε βάση τον κυλινδρισµό του κινητήρα αυτών, ως
εξής: 
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Για τα Ε.Ι.Χ. ρυµουλκούµενα, ηµιρυµουλκούµενα (τροχόσπιτα):
140 ευρώ.

Στα ανωτέρω αυτοκίνητα περιλαµβάνονται και τα επιβατικά
ιδιωτικής χρήσης αυτοκίνητα που εισάγονται από το αλλοδαπό
προσωπικό των εµποροβιοµηχανικών επιχειρήσεων των εγκατε-

στηµένων στην Ελλάδα µε βάση του α.ν. 89/1967 (Α’132). Επίσης
περιλαµβάνονται και τα τύπου Jeep αυτοκίνητα, ανεξάρτητα από
το χαρακτηρισµό τους ως επιβατικών ή φορτηγών.

γ) Φορτηγά αυτοκίνητα και µοτοσικλέτες:

β) Επιβατικά αυτοκίνητα ταξινοµούµενα για πρώτη φορά στην
Ελλάδα ή σε χώρα της Ε.Ε./ΕΟΧ, από 1.11.2010 και µετά, απο-
κλειστικά µε βάση τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα (γραµ-

µάρια CO2 ανα χιλιόµετρο).
Λαµβάνονται υπόψη οι εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα,

όπως αυτές αναγράφονται στην άδεια του οχήµατος, ως εξής:
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ε) Αυτοκίνητα που δεν ανήκουν στις πιο πάνω κατηγορίες: 535
ευρώ.

Ασθενοφόρα και νεκροφόρες: 300 ευρώ.
στ) Ειδικά, τα ετήσια τέλη κυκλοφορίας των ιδιωτικής χρήσης

επιβατικών οχηµάτων που τελούν στο ανασταλτικό τελωνειακό
καθεστώς της προσωρινής εισαγωγής, υπολογίζονται αποκλει-
στικά µε βάση τον κυλινδρισµό του κινητήρα αυτών, όπως ορίζε-
ται από τις διατάξεις της υποπερίπτωσης α’.

ζ) Στα εκποιούµενα από το Δηµόσιο ή τον Οργανισµό Διαχεί-
ρισης Δηµόσιου Υλικού (Ο.Δ.Δ.Υ. Α.Ε.) επιβατικά αυτοκίνητα οχή-
µατα, τα οποία τίθενται από τους αγοραστές σε κυκλοφορία, ως
ιδιωτικής χρήσης, τα τέλη κυκλοφορίας υπολογίζονται αποκλει-
στικά µε βάση τον κυλινδρισµό του κινητήρα αυτών, σύµφωνα µε
τον τρίτο πίνακα της υποπερίπτωσης α’.

Ειδικά, υβριδικά αυτοκίνητα οχήµατα και υβριδικές δίκυκλες
και τρίκυκλες µοτοσικλέτες, που εµπίπτουν στις διατάξεις του
προηγούµενου εδαφίου, έως 1549 κ.εκ., ανεξάρτητα από την
ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησης στην Ελλάδα ή σε χώρα
της ΕΕ/ΕΟΧ, απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

Για τα οχήµατα της κατηγορίας αυτής από 1549 κ.εκ. και άνω,
τα τέλη κυκλοφορίας που επιβάλλονται αναλογούν στο 60% των
τελών των αντίστοιχων συµβατικών.

Ειδικά, προκειµένου για ηλεκτροκίνητα και υδρογόνου αυτο-
κίνητα οχήµατα και ηλεκτροκίνητες και υδρογόνου δίκυκλες και
τρίκυκλες µοτοσικλέτες, της πιο πάνω κατηγορίας, αυτά απαλ-
λάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

η) Για τα καινούργια ή µεταχειρισµένα επιβατικά ιδιωτικής χρή-
σης αυτοκινούµενα τροχόσπιτα και θωρακισµένα επιβατικά οχή-
µατα, επειδή εξαιρούνται από τη µέτρηση εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα, τα τέλη κυκλοφορίας για τα οχήµατα της κατηγο-
ρίας αυτής υπολογίζονται µε βάση τον κυλινδρισµό του κινητήρα

αυτών.
θ) Για τα µεταχειρισµένα επιβατικά ιδιωτικής χρήσης αυτοκί-

νητα, µε πρώτο έτος κυκλοφορίας στη διεθνή αγορά πριν από
την 1.1.2002, ανεξάρτητα του χρόνου της πρώτης ταξινόµησης
στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, επειδή για τα οχήµατα αυτά
δεν ήταν υποχρεωτική η µέτρηση των εκποµπών διοξειδίου του
άνθρακα, τα τέλη κυκλοφορίας για τα οχήµατα της κατηγορίας
αυτής, υπολογίζονται µε βάση τον κυλινδρισµό του κινητήρα
αυτών. 

ι) Για τα επιβατικά αυτοκίνητα δηµόσιας χρήσης που αποχα-
ρακτηρίζονται και τίθενται σε κυκλοφορία, ως          ιδιωτικής
χρήσης, ως ηµεροµηνία για τον υπολογισµό των τελών κυκλο-
φορίας, νοείται η ηµεροµηνία της       πρώτης ταξινόµησής τους
στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ.

ια) Για τα επιβατικά οχήµατα ιδιωτικής χρήσης που είχαν ταξι-
νοµηθεί στη χώρα µας και µετά τη διαγραφή τους από το Μη-
τρώο του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
επαναταξινοµούνται στη χώρα, ως ηµεροµηνία πρώτης ταξινό-
µησής τους, νοείται η ηµεροµηνία της πρώτης άδειας κυκλοφο-
ρίας στη χώρα µας ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, πριν από τη
διαγραφή τους. 

Β. Αυτοκίνητα οχήµατα δηµόσιας χρήσης.
α) Επιβατικά (µε ή χωρίς µετρητή) που έχουν ταξινοµηθεί για

πρώτη φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, έως την
31.10.2010: 290 ευρώ.

β) Επιβατικά (µε ή χωρίς µετρητή) ταξινοµούµενα για πρώτη
φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, από την 1.11.2010
και µετά, αποκλειστικά µε βάση τις εκποµπές διοξειδίου του άν-
θρακα (γραµµάρια CΟ2 ανά χιλιόµετρο).

Λαµβάνονται υπόψη οι εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα,
όπως αυτές αναγράφονται στην άδεια του οχήµατος, ως εξής:
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Γ. Για τα αλλοδαπά φορτηγά αυτοκίνητα, για κάθε ταξίδι, εκτός
αν ορίζεται διαφορετικά από τις σχετικές διακρατικές συµβάσεις:
100 ευρώ.

Δ. Για τη χορήγηση προσωρινής άδειας κυκλοφορίας αυτοκι-
νήτων οχηµάτων και µοτοσικλετών: 10 ευρώ ανά ηµέρα για τα αυ-
τοκίνητα οχήµατα και 3 ευρώ ανά ηµέρα για τις µοτοσικλέτες. 

Ε. Για τη δοκιµαστική κυκλοφορία των αυτοκινήτων οχηµάτων:
α) Για µοτοσικλέτες: 30 ευρώ. β) Για λοιπά οχήµατα: 150 ευρώ. 

ΣΤ. Τα τέλη κυκλοφορίας των δίτροχων, τρίτροχων µοτοποδη-
λάτων ορίζονται σε 12 ευρώ.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 35 του ν. 3986/2011 (Α’152) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«2. Τα υβριδικά επιβατικά αυτοκίνητα δηµοσίας χρήσης (ΤΑΞΙ),
κυλινδρισµού κινητήρα έως 1929 κ.εκ., που έχουν ταξινοµηθεί για
πρώτη φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ έως την
31.10.2010, απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

Για τα υβριδικά επιβατικά αυτοκίνητα δηµοσίας χρήσης (ΤΑΞΙ),
κυλινδρισµού κινητήρα άνω των 1929 κ.εκ., που έχουν ταξινοµηθεί
για πρώτη φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, έως την
31.10.2010, τα τέλη κυκλοφορίας που επιβάλλονται αναλογούν
στο ήµισυ των τελών των αντίστοιχων συµβατικών οχηµάτων.

Τα υβριδικά επιβατικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης, κυλινδρι-
σµού κινητήρα έως 1549 κ.εκ., που έχουν ταξινοµηθεί στην Ελ-
λάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, για πρώτη φορά έως την 31.10.2010,
απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

Για τα υβριδικά επιβατικά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης, κυλιν-
δρισµού κινητήρα από 1549 κ.εκ. και άνω, που έχουν ταξινοµηθεί
στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, για πρώτη φορά έως την
31.10.2010, τα τέλη κυκλοφορίας που επιβάλλονται αναλογούν
στο 60% των τελών των αντίστοιχων συµβατικών οχηµάτων.

Για τα πιο πάνω οχήµατα, ανεξάρτητα κυλινδρισµού κινητήρα,
που ταξινοµούνται για πρώτη φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της
ΕΕ/ΕΟΧ, από την 1.11.2010 και µετά, τα τέλη κυκλοφορίας προσ-
διορίζονται µε βάση τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, ανά-
λογα αν αυτά είναι ιδιωτικής ή δηµοσίας χρήσης οχήµατα.

Τα επιβατικά ηλεκτροκίνητα και υδρογόνου αυτοκίνητα ιδιωτι-
κής και δηµοσίας χρήσης, που έχουν ταξινοµηθεί στην Ελλάδα ή
σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, για πρώτη φορά έως την 31.10.2010, απαλ-
λάσσονται των τελών κυκλοφορίας. Για τα οχήµατα αυτά, που τα-
ξινοµούνται για πρώτη φορά στην Ελλάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ,
από την 1.11.2010 και µετά, τα τέλη κυκλοφορίας προσδιορίζονται
µε βάση τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, ανάλογα αν αυτά
είναι ιδιωτικής ή δηµοσίας χρήσης οχήµατα.

Οι υβριδικές δίκυκλες και τρίκυκλες µοτοσικλέτες δηµοσίας
χρήσης, κυλινδρισµού κινητήρα έως 1929 κ.εκ., ανεξάρτητα από
την ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελλάδα ή σε
χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

Για τις υβριδικές δίκυκλες και τρίκυκλες µοτοσικλέτες δηµοσίας
χρήσης, κυλινδρισµού κινητήρα άνω των 1929 κ.εκ., ανεξάρτητα
από την ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελλάδα
ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, τα τέλη κυκλοφορίας που επιβάλλονται
αναλογούν στο ήµισυ των τελών των αντίστοιχων συµβατικών οχη-
µάτων.

Οι υβριδικές δίκυκλες και τρίκυκλες µοτοσικλέτες ιδιωτικής χρή-
σης, κυλινδρισµού κινητήρα έως 1.549 κ.εκ., ανεξάρτητα από την
ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελλάδα ή σε
χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.

Για τις υβριδικές δίκυκλες και τρίκυκλες µοτοσικλέτες ιδιωτικής
χρήσης, κυλινδρισµού κινητήρα από 1549 κ.εκ και άνω, ανεξάρ-
τητα από την ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελ-
λάδα ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, τα τέλη κυκλοφορίας που
επιβάλλονται αναλογούν στο 60% των τελών των αντίστοιχων συµ-
βατικών οχηµάτων. 

Οι επιβατικές ηλεκτροκίνητες και υδρογόνου δίκυκλες και τρί-
κυκλες µοτοσικλέτες ιδιωτικής και δηµοσίας χρήσης, ανεξάρτητα
από την ηµεροµηνία της πρώτης ταξινόµησής τους στην Ελλάδα
ή σε χώρα της ΕΕ/ΕΟΧ, απαλλάσσονται των τελών κυκλοφορίας.»

3. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων ισχύουν για τα
τέλη κυκλοφορίας έτους 2017 και εποµένων.

Άρθρο 47
Αναµόρφωση του ειδικού καθεστώτος ΦΠΑ αγροτών

1. Οι διατάξεις του άρθρου 41 του Κώδικα ΦΠΑ (ν. 2859/2000,
Α’ 248), αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 41
Ειδικό καθεστώς αγροτών

1. Οι αγρότες, οι οποίοι κατά το προηγούµενο φορολογικό έτος
πραγµατοποίησαν προς οποιοδήποτε πρόσωπο παραδόσεις
αγροτικών προϊόντων παραγωγής τους και παροχές αγροτικών
υπηρεσιών των οποίων η αξία ήταν κατώτερη των δεκαπέντε χι-
λιάδων (15.000) ευρώ και έλαβαν επιδοτήσεις κατώτερες των
πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ, υπάγονται στο ειδικό καθεστώς του
παρόντος άρθρου, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 5. Οι εν
λόγω αγρότες δεν επιβαρύνουν µε φόρο προστιθέµενης αξίας τις
παραδόσεις των αγαθών τους και τις παροχές των υπηρεσιών
τους και δικαιούνται επιστροφής του φόρου του παρόντος νόµου
που επιβάρυνε τις αγορές αγαθών ή λήψεις υπηρεσιών, τις οποίες
πραγµατοποίησαν για την άσκηση της αγροτικής εκµετάλλευσής
τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παραγράφους 2 και 3.

2. Η επιστροφή του φόρου ενεργείται από το Δηµόσιο µε κατα-
βολή στον αγρότη ποσού, το οποίο προκύπτει µε την εφαρµογή
κατ’ αποκοπή συντελεστή έξι τοις εκατό (6%), στην αξία των πα-
ραδιδόµενων αγροτικών προϊόντων και των παρεχόµενων αγροτι-
κών υπηρεσιών του Παραρτήµατος IV του παρόντος προς άλλους
υποκείµενους στο φόρο. Για την πραγµατοποίηση της επιστροφής
αυτής υποβάλλεται δήλωση – αίτηση επιστροφής.

Για την εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου αυτής, ως
αξία των παραδιδόµενων προϊόντων ή των παρεχόµενων υπηρε-
σιών, λαµβάνεται αυτή που προκύπτει από τα οικεία νόµιµα λογι-
στικά στοιχεία (παραστατικά), µε την προϋπόθεση ότι η παραγωγή
προϊόντων και η παροχή υπηρεσιών προέρχεται από εκµετάλ-
λευση περιουσιακών στοιχείων που είτε ανήκουν στον αγρότη
κατά κυριότητα είτε έχει το δικαίωµα εκµετάλλευσης µε οποιαδή-
ποτε έννοµη σχέση.

Σε περίπτωση παράδοσης αγροτικών προϊόντων από τρίτους
υποκείµενους στο φόρο, για λογαριασµό των παραγωγών αγρο-
τών, η παραπάνω αξία λαµβάνεται χωρίς φόρο και προµήθεια.

3. Οι διατάξεις της παραγράφου 2 δεν εφαρµόζονται για παρα-
δόσεις αγροτικών προϊόντων παραγωγής τους και για παροχές
αγροτικών υπηρεσιών που πραγµατοποιούνται προς άλλους
αγρότες που υπάγονται στο καθεστώς του παρόντος άρθρου ή
προς µη υποκείµενα στο φόρο πρόσωπα. Για τις εν λόγω πράξεις
εκδίδεται ειδικό στοιχείο που περιλαµβάνει το είδος, την ποσότητα
και την αξία των παραδιδόµενων αγαθών ή το είδος και την αξία
των παρεχόµενων υπηρεσιών. Η αξία που αναγράφεται επί του ει-
δικού στοιχείου λαµβάνεται υπόψη για τον προσδιορισµό της
αξίας του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1. 

4. Οι διατάξεις των άρθρων 30, 31 και 32 δεν εφαρµόζονται για
τους αγρότες που υπάγονται στο καθεστώς του άρθρου αυτού.
Το αυτό ισχύει και για τις διατάξεις των άρθρων 36 και 38, µε εξαί-
ρεση τις υποχρεώσεις που αφορούν ενδοκοινοτικές αποκτήσεις
αγαθών ή λήψεις υπηρεσιών.

5. Δεν υπάγονται στο καθεστώς του παρόντος άρθρου, αλλά
εντάσσονται στο κανονικό καθεστώς οι αγρότες οι οποίοι:

α) ασκούν τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις και παρέχουν τις αγρο-
τικές υπηρεσίες που προβλέπουν οι διατάξεις του άρθρου 42, µε
τη µορφή εταιρείας οποιουδήποτε τύπου ή αγροτικών συνεταιρι-
σµών,

β) πωλούν αγροτικά προϊόντα παραγωγής τους, ύστερα από
επεξεργασία που µπορεί να προσδώσει σε αυτά χαρακτήρα βιο-
µηχανικών ή βιοτεχνικών προϊόντων,

γ) ασκούν παράλληλα και άλλη οικονοµική δραστηριότητα, για
την οποία έχουν υποχρέωση να τηρούν λογιστικά αρχεία (βιβλία)
σύµφωνα µε τη φορολογική νοµοθεσία. 

δ) παραδίδουν προϊόντα παραγωγής τους από λαϊκές αγορές
ή από δικό τους κατάστηµα ή πραγµατοποιούν εξαγωγές ή παρα-
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δόσεις των προϊόντων τους προς άλλο κράτος - µέλος της Ε.Ε.. 
Η ένταξη στο κανονικό καθεστώς ισχύει από την ηµεροµηνία

κατά την οποία συντρέχει µία των προϋποθέσεων της ανωτέρω
περίπτωσης. Για την ένταξη στο κανονικό καθεστώς υποβάλλεται
δήλωση έναρξης ή µεταβολών, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στις διατάξεις του ν. 4174/2013 (Α’170). Αν η ένταξη
στο κανονικό καθεστώς πραγµατοποιείται εντός του φορολογικού
έτους, οι αγρότες έχουν δικαίωµα επιστροφής, σύµφωνα µε τις
παραγράφους 1 και 2, για πράξεις που πραγµατοποιούνται κατά
το χρόνο ένταξής τους στο καθεστώς του παρόντος άρθρου.

6. Οι αγρότες που εντάσσονται στο καθεστώς του παρόντος άρ-
θρου µπορούν να επιλέξουν τη µετάταξή τους στο κανονικό κα-
θεστώς µε υποβολή δήλωσης µεταβολών στη Φορολογική
Διοίκηση. 

H προαιρετική µετάταξη από το ειδικό στο κανονικό καθεστώς
ισχύει είτε από την έναρξη του φορολογικού έτους και δεν µπορεί
να ανακληθεί πριν την πάροδο τριετίας, είτε από την ηµεροµηνία
υποβολής της ανωτέρω δήλωσης αν η µετάταξη πραγµατοποιείται
κατά τη διάρκεια του φορολογικού έτους και δεν µπορεί να ανα-
κληθεί πριν την πάροδο τριετίας, η οποία αρχίζει από την έναρξη
του επόµενου από τη µετάταξη φορολογικού έτους.

Η υποχρεωτική µετάταξη από το ειδικό στο κανονικό καθεστώς,
λόγω µη πλήρωσης των κριτηρίων που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 1, ισχύει από την έναρξη του φορολογικού έτους µε υπο-
βολή δήλωσης µεταβολών. Η µη υποβολή της δήλωσης
µεταβολών δεν επηρεάζει την υποχρεωτική µετάταξη στο κανο-
νικό καθεστώς. 

Μετάταξη από το κανονικό καθεστώς στο ειδικό καθεστώς του
παρόντος άρθρου µπορεί να πραγµατοποιηθεί µόνο από την
έναρξη του φορολογικού έτους µε υποβολή δήλωσης µεταβολών
στη Φορολογική Διοίκηση, µε την προϋπόθεση ότι πληρούνται τα
κριτήρια της παραγράφου 1 και δεν υφίστανται οι περιορισµοί των
περιπτώσεων α’ έως και δ’ της παραγράφου 5. 

7. Οι µετατασσόµενοι είναι υποχρεωµένοι να διενεργούν, µέσα
σε προθεσµία δύο (2) µηνών από τη µετάταξη, απογραφή που να
περιλαµβάνει:

α) τα αποθέµατα των αγροτικών προϊόντων, στα οποία περιλαµ-
βάνονται όσα έχουν συλλεχθεί, οι ηρτηµένοι καρποί και οι καλλιέρ-
γειες που βρίσκονται σε εξέλιξη, 

β) τα αποθέµατα των πρώτων υλών της αγροτικής παραγωγής,
όπως σπόρων, λιπασµάτων, φυτοφαρµάκων, ζωοτροφών και λοι-
πών συναφών, κατά συντελεστή φόρου,

γ) τα αγαθά επένδυσης, εφόσον χρησιµοποιούνται για τους
σκοπούς της επιχείρησης και δεν παρήλθε η πενταετής περίοδος
του διακανονισµού.

Τα αποθέµατα των πιο πάνω περιπτώσεων β’ και γ’ απογράφον-
ται σε τιµές κόστους. 

8. Τα αποθέµατα των αγροτικών προϊόντων θεωρούνται:
α) ως αγορές του κανονικού καθεστώτος απόδοσης του φόρου,

σε τιµή πώλησης κατά το χρόνο της µετάταξης, µε δικαίωµα να
εκπέσουν τον κατ’ αποκοπή φόρο, αν γίνεται µετάταξη από το ει-
δικό καθεστώς του παρόντος άρθρου στο κανονικό καθεστώς,

β) ως παράδοση αγαθών σε τιµή πώλησης, υποκείµενη στο
φόρο µε τον κατ’ αποκοπή συντελεστή, αν γίνεται µετάταξη από
το κανονικό καθεστώς στο ειδικό καθεστώς.

9. Σε περίπτωση µετάταξης από το ειδικό καθεστώς στο κανο-
νικό καθεστώς απόδοσης του φόρου, οι µετατασσόµενοι δικαιούν-
ται να εκπέσουν το φόρο µε τον οποίο έχουν επιβαρυνθεί: 

α) τα αποθέµατα των πρώτων υλών της αγροτικής παραγωγής,
β) τα αγαθά επένδυσης, κατά το µέρος του φόρου που αναλογεί

στα υπόλοιπα έτη της πενταετούς περιόδου διακανονισµού.
10. Σε περίπτωση µετάταξης από το κανονικό καθεστώς στο ει-

δικό καθεστώς του παρόντος άρθρου, οι µετατασσόµενοι είναι
υποχρεωµένοι να καταβάλλουν το φόρο µε τον οποίο έχουν επι-
βαρυνθεί:

α) τα αποθέµατα των πρώτων υλών της αγροτικής παραγωγής,
β) τα αγαθά επένδυσης, κατά το µέρος τους που αναλογεί στα

υπόλοιπα έτη του διακανονισµού της πενταετούς περιόδου.
11. Για τα απογραφόµενα αγαθά που προβλέπουν οι διατάξεις

της παραγράφου 7 υποβάλλεται, µέσα σε δύο (2) µήνες από τη

µετάταξη, δήλωση που περιλαµβάνει την αξία των αποθεµάτων
και το φόρο που εκπίπτεται ή καταβάλλεται, κατά περίπτωση, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις των πιο πάνω παραγράφου 8, 9 και 10. 

Ο φόρος αυτός εκπίπτει µε τη δήλωση ΦΠΑ του άρθρου 38 της
φορολογικής περιόδου κατά την οποία υποβάλλεται η δήλωση
αποθεµάτων. Για τους αγρότες που µετατάσσονται από το κανο-
νικό καθεστώς στο ειδικό καθεστώς του παρόντος άρθρου, η δή-
λωση για την απόδοση του φόρου υποβάλλεται µέχρι την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα από αυτόν που
υποβάλλεται η δήλωση αποθεµάτων.

12. Οι αγρότες που αρχίζουν για πρώτη φορά τις εργασίες τους
και επιθυµούν να υπαχθούν στο κανονικό καθεστώς υποβάλλουν
δήλωση έναρξης.

Οι αγρότες που εντάσσονται στο ειδικό καθεστώς του παρόν-
τος άρθρου, πριν την υποβολή της δήλωσης - αίτησης επιστροφής
του φόρου εγγράφονται στο καθεστώς αυτό µε δηλούµενη ηµε-
ροµηνία τουλάχιστον την 31η Δεκεµβρίου του προηγούµενου φο-
ρολογικού έτους, προκειµένου να έχουν δικαίωµα επιστροφής για
πωλήσεις αγροτικών προϊόντων και παροχές αγροτικών υπηρε-
σιών που πραγµατοποίησαν κατά το φορολογικό έτος αυτό. 

Η ανωτέρω υποχρέωση εγγραφής στο ειδικό καθεστώς αγρο-
τών καταλαµβάνει και τους αγρότες που πραγµατοποιούν απο-
κλειστικά τις πράξεις της παραγράφου 3.

13. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών µπορεί να ορίζε-
ται ότι η επιστροφή του φόρου ενεργείται από τον αγοραστή των
αγροτικών προϊόντων ή τον λήπτη των αγροτικών υπηρεσιών.

14. Με αποφάσεις του Γενικού Γραµµατέα Δηµοσίων Εσόδων
ορίζονται:

α) ο τρόπος και ο χρόνος υποβολής της δήλωσης – αίτησης επι-
στροφής, ο τύπος και το περιεχόµενο αυτής, τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά, καθώς και κάθε σχετικό θέµα για την εκκαθάριση
και την απόδοση του επιστρεπτέου φόρου,

β) ο τύπος και το περιεχόµενο του ειδικού στοιχείου που προ-
βλέπουν οι διατάξεις της παραγράφου 3, καθώς και κάθε άλλο
διαδικαστικό θέµα,

γ) ο τύπος και το περιεχόµενο της δήλωσης µετάταξης που
προβλέπουν οι διατάξεις της παραγράφου 7 και της δήλωσης
αποθεµάτων που προβλέπουν οι διατάξεις της παραγράφου 12,
καθώς επίσης και τα συνυποβαλλόµενα µε αυτές στοιχεία.

15. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών µπορούν να ορί-
ζονται οι αγροτικοί συνεταιρισµοί ως φορείς που µεσολαβούν
στην υποβολή των δηλώσεων - αιτήσεων επιστροφής και γενικά
στη διαδικασία επιστροφής του φόρου.»

2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου
ισχύουν από 1.1.2017.

Άρθρο 48
Τροποποίηση του άρθρου 167 του ν. 4099/2012 

α. Μετά το πέµπτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 167 του ν.
4099/2012 (Α’ 250), προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως:

«Για την κάλυψη των αναγκών καθαριότητας των κτηρίων του
Υπουργείου Οικονοµικών, όπως προσδιορίστηκαν µε την ΑΤΔ
1140472 ΕΞ 2015/ 30.10.2015 (Β’2347) απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών, µπορεί να επανασυνάπτονται ατοµικές συµβάσεις
µίσθωσης έργου, µε ηµεροµηνία λήξης 31.12.2016, µε ιδιώτες που
απασχολούνταν στον καθαρισµό των εν λόγω κτιρίων µε οποιαδή-
ποτε σχέση εργασίας, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ει-
δικής διάταξης.»

β. Οι ανωτέρω συµβάσεις υπογράφονται εντός δεκαπέντε (15)
ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

γ. Δαπάνες από τις αυτοδικαίως παραταθείσες ατοµικές συµ-
βάσεις του άρθρου 167 του ν. 4099/2012, για την εργασία που πα-
ρασχέθηκε δυνάµει των συµβάσεων αυτών, για την καθαριότητα
κτιρίων της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων από 1.1.2016
µέχρι και την έναρξη ισχύος του παρόντος, µπορούν να πληρω-
θούν, σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών τρέχοντος οικονοµικού έτους κατά παρέκκλιση
των περί δεσµεύσεως υποχρεώσεων διατάξεων.
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Άρθρο 49
Τροποποιήσεις του ν. 3427/2005 και του ν. 4223/2013

1. Οι περιπτώσεις ι’, ια’, ιβ’ και ιγ’ της παρ. 1 του άρθρου 23 του
ν. 3427/2005 (Α’ 312) αντικαθίστανται ως εξής:

«ι) τον κηδεµόνα, για την ακίνητη περιουσία σχολάζουσας κλη-
ρονοµιάς, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία, για όσο
διάστηµα τη διαχειρίζεται, 

ια) τον εκτελεστή διαθήκης ή τον εκκαθαριστή κληρονοµίας, για
την κληρονοµιαία ακίνητη περιουσία, διαχωρισµένη από την ατο-
µική του περιουσία, για όσο διάστηµα τη διαχειρίζεται και τη διοι-
κεί, 

ιβ) το σύνδικο της πτώχευσης, για την πτωχευτική ακίνητη πε-
ριουσία, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία,

ιγ) το µεσεγγυούχο ακίνητης περιουσίας, για την υπό µεσεγ-
γύηση περιουσία, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία,
για όσο διάστηµα διαρκεί η µεσεγγύηση,».

2. Οι περιπτώσεις γ’, δ’, ε’ και στ’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του
ν. 4223/2013 (Α’ 287) αντικαθίστανται ως εξής:

«γ) Ο κηδεµόνας, για την ακίνητη περιουσία σχολάζουσας κλη-
ρονοµιάς, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία, για όσο
διάστηµα τη διαχειρίζεται. 

δ) Ο εκτελεστής διαθήκης ή εκκαθαριστής κληρονοµίας για την
κληρονοµιαία ακίνητη περιουσία, διαχωρισµένη από την ατοµική
του περιουσία, για όσο διάστηµα τη διαχειρίζεται και τη διοικεί. 

ε) Ο µεσεγγυούχος ακίνητης περιουσίας, για την υπό µεσεγ-
γύηση περιουσία, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία,
για όσο διάστηµα διαρκεί η µεσεγγύηση. 

στ) Ο σύνδικος της πτώχευσης, για την πτωχευτική ακίνητη πε-
ριουσία, διαχωρισµένη από την ατοµική του περιουσία.» 

3. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού ισχύουν από την 1η Ιανουα-
ρίου 2016.

Άρθρο 50
Τροποποίηση του άρθρου 27 του Κώδικα ΦΠΑ

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 27 του Κώδικα Φόρου Προστιθέµε-
νης Αξίας (ν. 2859/2000, Α’ 248) προστίθεται περίπτωση ιδ’ ως
εξής:

«ιδ) Η παράδοση αγαθών και η παροχή υπηρεσιών σε ευρωπαϊ-
κούς και διεθνείς οργανισµούς, σε φιλανθρωπικούς οργανισµούς
εγχώριους ή άλλων χωρών, καθώς και σε πρεσβείες κρατών µε
σκοπό να διατεθούν περαιτέρω άνευ ανταλλάγµατος στους φο-
ρείς του τελευταίου εδαφίου της περίπτωσης β’ της παραγράφου
2 του άρθρου 7, για την κάλυψη των αναγκών των προσφύγων.»

2. Η ισχύς της προηγούµενης παραγράφου αρχίζει την
1.12.2015. 

Άρθρο 51
Τροποποιήσεις του άρθρου 58Α 

του ν. 4174/2013 (Α’ 170)

1. Η παρ. 1 του άρθρου 58Α του ν. 4174/2013 (Α’ 170) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Σε περίπτωση µη έκδοσης φορολογικού στοιχείου ή έκδοσης
ή λήψης ανακριβούς στοιχείου για πράξη που επιβαρύνεται µε
ΦΠΑ, επιβάλλεται πρόστιµο πενήντα τοις εκατό (50%) επί του
φόρου που θα προέκυπτε από το µη εκδοθέν στοιχείο ή επί της
διαφοράς, αντίστοιχα.

Το πρόστιµο αυτό δεν µπορεί να είναι κατώτερο, αθροιστικά
ανά φορολογικό έλεγχο, των διακοσίων πενήντα (250) ευρώ, σε
περίπτωση που ο φορολογούµενος είναι υπόχρεος τήρησης απλο-
γραφικού λογιστικού συστήµατος και των πεντακοσίων (500)
ευρώ, σε περίπτωση που ο φορολογούµενος είναι υπόχρεος τή-
ρησης διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος.

Σε περίπτωση διαπίστωσης, στο πλαίσιο µεταγενέστερου ελέγ-
χου, εκ νέου διάπραξης της ίδιας παράβασης, εντός πενταετίας
από την έκδοση της αρχικής πράξης, επιβάλλεται πρόστιµο εκατό
τοις εκατό (100%) επί του φόρου που θα προέκυπτε από το µη εκ-
δοθέν στοιχείο ή επί της διαφοράς, αντίστοιχα, το οποίο δεν µπο-
ρεί να είναι κατώτερο, αθροιστικά ανά φορολογικό έλεγχο, των

πεντακοσίων (500) ευρώ, σε περίπτωση που ο φορολογούµενος
είναι υπόχρεος τήρησης απλογραφικού λογιστικού συστήµατος
και των χιλίων (1.000) ευρώ, σε περίπτωση που ο φορολογούµενος
είναι υπόχρεος τήρησης διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος.

Στην περίπτωση κάθε επόµενης ίδιας παράβασης στο πλαίσιο
µεταγενέστερου ελέγχου εντός πενταετίας από την έκδοση της
αρχικής πράξης, επιβάλλεται πρόστιµο διακόσια τοις εκατό
(200%) επί του φόρου που θα προέκυπτε από το µη εκδοθέν στοι-
χείο ή επί της διαφοράς, αντίστοιχα, το οποίο δεν µπορεί να είναι
κατώτερο, αθροιστικά ανά φορολογικό έλεγχο, των χιλίων (1.000)
ευρώ, σε περίπτωση που ο φορολογούµενος είναι υπόχρεος τή-
ρησης απλογραφικού λογιστικού συστήµατος και των δύο χιλιά-
δων (2.000) ευρώ, σε περίπτωση που ο φορολογούµενος είναι
υπόχρεος τήρησης διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος.»

2. Η παράγραφος 5 του άρθρου 58Α του ν. 4174/2013 αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Στην περίπτωση που επιβάλλονται τα πρόστιµα για παραβά-
σεις των παραγράφων 1, 3 και 4 για τις οποίες συντρέχει και πε-
ρίπτωση παράβασης της παραγράφου 2 περί υποβολής
ανακριβούς ή µη υποβολής δήλωσης, τα πρόστιµα αυτά αφαι-
ρούνται από το πρόστιµο της παραγράφου 2. Ειδικά στην περί-
πτωση επιβολής προστίµων για παραβάσεις της παραγράφου 1
για τις οποίες συντρέχει και περίπτωση παράβασης της παραγρά-
φου 2, αφαιρείται το αναλογικό πρόστιµο του 50% και όχι το ελά-
χιστο πρόστιµο των διακοσίων πενήντα (250) ή πεντακοσίων (500)
ευρώ ή το επιβληθέν σε επόµενους ελέγχους διπλάσιο ή τετρα-
πλάσιο πρόστιµο για διάπραξη ιδίων παραβάσεων εντός πενταε-
τίας.»

3. Οι διατάξεις των προηγούµενων παραγράφων ισχύουν από
τις 25.7.2016.

Άρθρο 52

1. Στο άρθρο 36 του ν. 4368/2016 (Α’ 21) προστίθεται παράγρα-
φος 3 ως εξής:

«3. Ο τρόπος λειτουργίας, η διαδικασία λήψης απόφασης, η ιε-
ράρχηση κριτηρίων και η συγκριτική αξιολόγηση των κρινόµενων
των Συµβουλίων προσλήψεων —κρίσεων της παραγράφου 2 του
παρόντος άρθρου, των Συµβουλίων Επιλογής Διευθυντών και Επι-
λογής Συντονιστών Διευθυντών των υποπεριπτώσεων β’ και δ’ της
περίπτωσης Θ’ του άρθρου 4 του ν. 3754/2009 (Α’ 43), όπως
ισχύει, καθώς και των Συµβουλίων προσλήψεων-κρίσεων και Επι-
λογής Διευθυντών του ΕΚΑΒ των περιπτώσεων Α’ και Β’ της παρ.
24 του άρθρου 11 του  ν. 2889/2001 (Α’ 37), όπως ισχύει µετά την
αντικατάστασή της µε την παρ. 16 του άρθρου 8 του ν. 3868/2010
(Α’ 129), ρυθµίζονται µε την απόφαση του Υπουργού Υγείας της
παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου.»

2. Η ισχύς των διατάξεων της παραγράφου 2 του άρθρου 98
του ν. 4368/2016 (Α’ 21) παρατείνεται για επτά (7) µήνες από τη
λήξη της, ήτοι από 1.6.2016 έως 31.12.2016.

3. Η ισχύς των διατάξεων της παρ. 9 του άρθρου 66 του ν.
4316/2014 (Α’ 270) παρατείνεται από τη λήξη της έως τις
31.12.2016.

4. Η ισχύς των συµβάσεων µεταξύ του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και των ια-
τρών, διαγνωστικών εργαστηρίων, φυσικοθεραπευτών, πολυια-
τρείων, κέντρων διηµέρευσης και ηµερήσιας φροντίδας,
οικοτροφείων, ειδικών ιδρυµάτων για   ΑΜΕΑ, ιδρυµάτων ασυλικού
τύπου, ιδρυµάτων/κλινικών χρονιών παθήσεων, µονάδων φροντί-
δας ηλικιωµένων, µονάδων ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης,
οδοντοτεχνιτών, ιδιωτικών κλινικών, ΜΧΑ, ΜΤΝ και κέντρων απο-
κατάστασης -αποθεραπείας, που έχουν λήξει ή/και λήγουν από τις
30.6.2016 και µετά, παρατείνονται από τη λήξη τους, ήτοι από
1.7.2016, µέχρι την υπογραφή των νέων συµβάσεων µεταξύ
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και των ανωτέρω παρόχων. Οι δαπάνες αυτές επιβα-
ρύνουν τον προϋπολογισµό του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και ενταλµατοποιούν-
ται και εκκαθαρίζονται από αυτόν, σύµφωνα µε τα απαιτούµενα
παραστατικά που έχουν εκδοθεί ή πρόκειται να εκδοθούν.

5. Οι µετακινήσεις του πάσης φύσεως προσωπικού, συµπερι-
λαµβανοµένου και του ιατρικού, των υπηρεσιών των Δ.Υ.Πε. και
των Φορέων Παροχής Υπηρεσιών Υγείας εντός της αυτής Δ.Υ.Πε.
ή/και µεταξύ διαφορετικών Δ.Υ.Πε., που έχουν λήξει ή/και λήγουν
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από τις 30.6.2016 και µετά, παρατείνονται αυτοδικαίως µέχρι τις
31.12. 2016, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης.

6. Η ισχύς των οριζόµενων στην παρ. 2 του άρθρου 73 του ν.
4368/2016 (Α’ 21), στην παρ. 28 του άρθρου 66 του ν. 3984/2011
(Α’150) και στο άρθρο 37 του  ν. 4238/2014 (Α’ 38), όπως παρατά-
θηκαν, παρατείνεται από τη λήξη της έως τις 30.6.2016.

7. α. Η παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4272/2014 (Α’ 145), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Δύναται να παραταθεί η θητεία των υπηρετούντων σε Φορείς
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.) κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος νόµου επικουρικών ιατρών, η οποία λήγει στις
30.9.2016, για ένα έτος, ήτοι µέχρι τις 30.9.2017, εάν η θέση δεν
έχει προκηρυχθεί, υπό την προϋπόθεση να υπάρχει ανάλογη πί-
στωση στον προϋπολογισµό του νοσοκοµείου ή της οικείας
Δ.Υ.Πε..»

β. Το πρώτο εδάφιο της πρώτης υποπαραγράφου της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 39 του ν. 4320/2015 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Παρατείνεται µέχρι τις 30.9.2017 η θητεία του επικουρικού
προσωπικού της παρ. 2 του άρθρου 10 του       ν. 3329/2005 (Α’
81), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 6 του ν.
4052/2012 (Α’ 41), που υπηρετεί κατά τη δηµοσίευση του παρόν-
τος σε φορείς Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Φ.Π.Υ.Υ.).»

Άρθρο 53

Οι διατάξεις της παρ. 8 του άρθρου 20 του ν. 2084/1992 (Α’
165), όπως ισχύουν, αντικαθίστανται ως εξής:

«8. Αχρεωστήτως καταβαλλόµενες συντάξεις, βοηθήµατα,
καθώς, και επιδόµατα που χορηγούνται µαζί µε τη σύνταξη, µέχρι
ποσού δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ παρακρατούνται µε
απόφαση της/του Προισταµένης/ου της αρµόδια, Διεύθυνσης
Συντάξεων του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, από τα ποσά
των συντάξεων, που θα καταβληθούν κατά τους επόµενους µήνες
σε ισόποσες µηνιαίες δόσεις µέχρι την ολοσχερή εξόφλησή τους.

Κάθε µία από τις ανωτέρω µηνιαίες δόσεις, δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το ένα δέκατο (1/10) του ακαθάριστου ποσού της µηνιαίας
σύνταξης για συντάξεις µέχρι το ποσό των χιλίων ευρώ (1.000)
ευρώ και το ένα έκτο (1/6) του ακαθαρίστου ποσού της µηνιαίας
σύνταξης για το µέρος εκείνο της σύνταξης που τυχόν υπερβαίνει
το ποσό των χιλίων (1 000) ευρώ. Σε κάθε περίπτωση το ποσό της
µηνιαίας δόσης δεν µπορεί υπολείπεται του ποσού των πενήντα
(50) ευρώ. Το ανωτέρω ύψος του οφειλόµενου ποσού µπορεί να
αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.

Σε περίπτωση παύσης της καταβολής της σύνταξης για οποι-
οδήποτε λόγο, προ της ολοσχερούς εξόφλησης του αχρεωστή-
τως καταβληθέντος ποσού, το τυχόν υπόλοιπο εισπράττεται
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσό-
δων.»

Άρθρο 54
Τροποποίηση του άρθρου 64 του ν. 4172/2013

1. Στο τέλος της περίπτωσης δ’ της παρ. 1 του άρθρου 64 του
ν. 4172/2013 (Α’ 167) προστίθενται τέσσερα νέα εδάφια ως εξής: 

«Σε περίπτωση εισφοράς όλου ή µέρους δηµόσιου τεχνικού
έργου από τον αρχικό ανάδοχο σε κοινοπραξία ή εταιρεία στην
οποία συµµετέχει και ο ίδιος, η προβλεπόµενη παρακράτηση τρία
τοις εκατό (3%) της παρούσας περίπτωσης ενεργείται µόνο από
τον εργοδότη κατά την καταβολή του εργολαβικού ανταλλάγµα-
τος στον αρχικό ανάδοχο. Ο φόρος αυτός που βαρύνει τον ανά-
δοχο συµψηφίζεται από τον αναλογούντα φόρο της
κατασκευάστριας εταιρείας ή κοινοπραξίας µε βάση βεβαίωση
που χορηγεί ο ανάδοχος. Οι διατάξεις των δύο προηγούµενων
εδαφίων εφαρµόζονται και σε περίπτωση που τµήµα του έργου ή
εργασίας εκτελείται από κοινοπραξία ή εταιρεία, στην οποία συµ-
µετέχουν µόνο µέλη της αρχικής αναδόχου κοινοπραξίας ή εται-
ρείας. Επίσης, εφαρµόζονται και στην περίπτωση που τµήµα του
έργου ή εργασίας εκτελείται από εταιρεία µέλος της αρχικής ανα-
δόχου κοινοπραξίας ή από κοινοπραξία επιχειρήσεων µέλους της
αρχικής αναδόχου κοινοπραξίας.»

2. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού ισχύουν για εισοδήµατα που
αποκτώνται από την 1η Ιανουαρίου 2014 και µετά.

Άρθρο 55
Τροποποίηση του άρθρου 132

του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα (ν. 2960/2001)
Η παρ. 11 του άρθρου 132 του ν. 2960/2001 (Α’ 265), όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«11. α) Απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόµησης τα πάσης φύ-

σεως αυτοκίνητα οχήµατα, καινούργια ή µεταχειρισµένα, καθώς
και ασθενοφόρα και ειδικές κινητές µονάδες, τα οποία παραχω-
ρούνται κατά κυριότητα µε δωρεά στο Δηµόσιο - συµπεριλαµβα-
νοµένης της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Πυροσβεστικού Σώµατος
και του Λιµενικού Σώµατος / Ελληνικής Ακτοφυλακής - για την εξυ-
πηρέτηση των αναγκών τους, εφόσον έχει προηγηθεί αποδοχή
της δωρεάς από τον οικείο Υπουργό.

β) Απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόµησης τα πάσης φύσεως
αυτοκίνητα οχήµατα, καινούργια ή µεταχειρισµένα, καθώς και
ασθενοφόρα και ειδικές κινητές µονάδες, τα οποία παραχωρούν-
ται κατά κυριότητα µε δωρεά στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης Α’ και Β’ Βαθµού για την εξυπηρέτηση των αναγκών
τους, εφόσον έχει προηγηθεί αποδοχή της δωρεάς από το οικείο
όργανο ή Υπουργό, κατά περίπτωση.

γ) Απαλλάσσονται από το τέλος ταξινόµησης τα ασθενοφόρα
και οι ειδικές κινητές µονάδες, καινούρια ή µεταχειρισµένα, τα
οποία παραχωρούνται κατά κυριότητα µε δωρεά στο Υπουργείο
Υγείας, στα δηµόσια νοσηλευτικά ιδρύµατα που λειτουργούν µε
τη µορφή Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. στις Δ.Υ.Πε. του Π.Ε.Δ.Υ. και στο
Ε.Κ.Α.Β. για την εξυπηρέτηση των αναγκών τους, εφόσον έχει
προηγηθεί αποδοχή της δωρεάς από τον οικείο Υπουργό.»

Άρθρο 56
Τροποποιήσεις των άρθρων 6A και 72 
του ν. 4174/2013 σχετικά µε το Ετήσιο 

Φορολογικό Πιστοποιητικό

1. Τα δύο πρώτα εδάφια της παρ. 1 του άρθρου 65Α του ν.
4174/2013 (Α’ 170) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Νόµιµοι ελεγκτές και ελεγκτικά γραφεία, που είναι εγγεγραµ-
µένοι στο δηµόσιο µητρώο του  ν. 3693/2008 (Α’ 174) και διενερ-
γούν υποχρεωτικούς ελέγχους σε ανώνυµες εταιρείες, εταιρείες
περιορισµένης ευθύνης, καθώς και σε υποκαταστήµατα αλλοδα-
πών επιχειρήσεων, εκδίδουν ετήσιο φορολογικό πιστοποιητικό. Το
πιστοποιητικό αυτό είναι προαιρετικό για τις ανωτέρω εταιρείες
και επιχειρήσεις και εκδίδεται µετά από έλεγχο που διενεργείται,
παράλληλα µε τον έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης, ως προς
την εφαρµογή των φορολογικών διατάξεων σε φορολογικά αντι-
κείµενα.»

2. Το έκτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 65Α του  ν. 4174/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι εταιρείες και επιχειρήσεις του πρώτου εδαφίου για τις
οποίες εκδίδεται το ετήσιο πιστοποιητικό υποχρεούνται να αναθέ-
τουν, ανά πέντε (5) έτη, την έκδοση του ετήσιου φορολογικού πι-
στοποιητικού σε διαφορετικό νόµιµο ελεγκτή ή ελεγκτικό
γραφείο.»

3. Το έβδοµο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 65Α του ν.
4174/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η διαπίστωση στο φορολογικό πιστοποιητικό παραβάσεων της
φορολογικής νοµοθεσίας µπορεί να λαµβάνεται υπόψη κατά την
επιλογή υποθέσεων προς έλεγχο κατά τις διατάξεις του άρθρου
26 του Κώδικα.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 40 του άρθρου 72 του ν.
4174/2013, όπως προστέθηκε µε το άρθρο 50 της παρ. 2 του ν.
4223/2013 (Α’ 287), αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι διατάξεις του άρθρου 65Α τίθενται σε ισχύ για χρήσεις που
αρχίζουν από 1ης Ιανουαρίου 2014.»

5. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 έως 3 τίθενται σε ισχύ για
φορολογικά πιστοποιητικά που εκδίδονται για φορολογικά έτη που
αρχίζουν από την 1η Ιανουαρίου 2016.
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Άρθρο 57
Τροποποιήσεις της παρ. 2 τον άρθρου 61 

του ν. 4342/2015

Στην περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 61 του ν. 4342/2015
(Α’143) προστίθεται τελευταίο εδάφιο, ως εξής: 

«Τα όργανα της Φορολογικής Διοίκησης, που είναι αρµόδια για
τη στόχευση και επιλογή υποθέσεων προς έλεγχο, καθώς και για
την επιλογή των υποθέσεων που προτεραιοποιούνται προς
έλεγχο, σύµφωνα µε το άρθρο 26 του ν. 4174/2013 (Α’ 170), δεν
υπέχουν πειθαρχική, αστική και ποινική ευθύνη κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους, για την παραγραφή των λοιπών υποθέσεων
που δεν επιλέγονται και δεν προτεραιοποιούνται προς έλεγχο,
εκτός από την περίπτωση που ενήργησαν µε δόλο ή βαρεία αµέ-
λεια ή σε περίπτωση παραβίασης του απορρήτου των πληροφο-
ριών και στοιχείων που περιήλθαν σε γνώση τους κατά την άσκηση
των καθηκόντων τους, κατά τις διατάξεις του άρθρου 17 του
ν. 4174/2013.»

Άρθρο 58
Τροποποίηση του άρθρου 17 του ν. 4177/2013

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4177/2013 (Α’ 173)
προστίθεται περίπτωση η’ ως εξής: 

«η’ Η Ειδική Γραµµατεία του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγ-
κλήµατος (Σ.Δ.Ο.Ε.)».

Άρθρο 59
Τροποποιήσεις της παρ.  6 του άρθρου 67

του ν. 4172/2013

Στην παρ. 6 του άρθρου 67 του ν. 4172/2013 (Α’ 167) προστίθε-
ται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά η καταβολή του φόρου που προσδιορίζεται από δηλώ-
σεις µε καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής την 31η Δεκεµβρίου
εκάστου φορολογικού έτους, γίνεται µέχρι την τελευταία εργά-
σιµη ηµέρα του πρώτου µήνα του επόµενου έτους, ενώ για τις δη-
λώσεις αυτής της περίπτωσης που υποβάλλονται στη Δ.Ο.Υ.
εµπρόθεσµα και η πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου εκδί-
δεται µετά την 31η Δεκεµβρίου, η καταβολή γίνεται µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα από την έκδοση της
πράξης διοικητικού προσδιορισµού φόρου.»

Άρθρο 60
Τροποποιήσεις των άρθρων 121 και 123 

του Εθνικού Τελωνειακοί Κώδικα (ν. 2960/2001)

1. Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης που προβλέπονται
από την παρ. 2 του άρθρου 121 του   ν. 2960/2001 (Α’  265), όπως

αυτοί διαµορφώνονται, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του ιδίου
άρθρου, για επιβατικά αυτοκίνητα της δασµολογικής κλάσης
87.03 της Συνδυασµένης Ονοµατολογίας που θα κοµιστούν στη
χώρα µας από την ηµεροµηνία εφαρµογής της παρούσας παρα-
γράφου µέχρι και 30.9.2016 και για τα οποία θα έχουν κατατεθεί,
µέχρι την παραπάνω ηµεροµηνία δηλωτικά εισαγωγής ή δηλώσεις
άφιξης οχηµάτων ή άλλα αποδεικτικά στοιχεία εισόδου προκειµέ-
νου για µετοικούντα πρόσωπα, εφόσον πληρούν εκ κατασκευής
τις προδιαγραφές του αµέσως προηγούµενου από το ισχύον, ως
προς την ταξινόµηση, ευρωπαϊκού πρότυπου εκποµπών ρύπων
(Euro), δεν αυξάνονται κατά 50%, όπως προβλέπεται από την πε-
ρίπτωση α’ της παραγράφου 4 του ιδίου άρθρου, µε την προϋπό-
θεση ότι µέχρι και 31.12.2016 θα έχουν βεβαιωθεί και εισπραχθεί
για αυτά οι οφειλώµενες φορολογικές επιβαρύνσεις.

2. Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης που προβλέπονται
από την παρ. 2 του άρθρου 121 του   ν. 2960/2001, όπως αυτοί
διαµορφώνονται, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του ιδίου άρ-
θρου, για επιβατικά αυτοκίνητα που εµπίπτουν στις διατάξεις του
άρθρου 64 του ν. 4342/2015 (Α’ 143) και το τέλος ταξινόµησης για
αυτά δεν είχε καταστεί απαιτητό µέχρι 31.5.2016, εφόσον πληρούν
εκ κατασκευής τις προδιαγραφές του αµέσως προηγούµενου από
το ισχύον, ως προς την ταξινόµηση ευρωπαϊκού προτύπου εκποµ-
πών ρύπων (euro), δεν αυξάνονται κατά 50% όπως προβλέπεται
από την περίπτωση α’ της παραγράφου 4 του ιδίου άρθρου, µε
την προϋπόθεση ότι µέχρι και 31.12.2016 θα έχουν βεβαιωθεί και
εισπραχθεί για αυτά οι οφειλόµενες φορολογικές επιβαρύνσεις.
Η φορολογητέα αξία για την επιβολή του τέλους ταξινόµησης για
τα υπό κρίση αυτοκίνητα διαµορφώνεται σύµφωνα µε την παρ. 1
του άρθρου 126 του  ν. 2960/2001, όπως ισχύει.

3. Οι συντελεστές του τέλους ταξινόµησης που προβλέπονται
από την παρ. 2 του άρθρου 121 του  ν. 2960/2001, όπως αυτοί δια-
µορφώνονται, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του ιδίου άρθρου,
για επιβατικά αυτοκίνητα που εµπίπτουν στις διατάξεις του άρ-
θρου 64 του ν. 4342/2015 και το τέλος ταξινόµησης για αυτά δεν
είχε καταστεί απαιτητό µέχρι 31.5.2016, εφόσον δεν πληρούν εκ
κατασκευής τις προδιαγραφές του αµέσως προηγούµενου από το
ισχύον, ως προς την ταξινόµηση ευρωπαϊκού προτύπου εκποµπών
ρύπων (euro), διαµορφώνονται σύµφωνα µε την περίπτωση β’ της
παραγράφου 4 του ιδίου άρθρου και η φορολογητέα αξία για την
επιβολή του τέλους ταξινόµησης για τα υπό κρίση αυτοκίνητα δια-
µορφώνεται σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 126 του ν.
2960/2001, όπως ισχύει.

4. Η περίπτωση στ’ της παρ. 2 του άρθρου 121 του ν. 2960/2001,
αντικαθίσταται ως εξής:

«στ) Για αυτοκίνητα οχήµατα τρίκυκλα ή τετράκυκλα που εµπί-
πτουν στο πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας 2002/24/ΕΚ του Συµβου-
λίου της 18ης Μαρτίου 2002 (E.E.L.124 της 9.5.2002) και πληρούν
εκ κατασκευής τις προδιαγραφές της Οδηγίας 2002/51/ΕΚ ή µε-
ταγενέστερης.
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7. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 123 του       ν.
2960/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Για την επιβολή του τέλους ταξινόµησης των αυτοκινήτων
των περιπτώσεων β’, γ’ και των βάσεων αυτών, καθώς και των
περιπτώσεων ε’ και η’ της παραγράφου 1, η φορολογητέα αξία
διαµορφώνεται µε βάση τη λιανική τιµή πώλησης προ φόρων.»

8. Η εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 1 αρχίζει µία
ηµέρα µετά από τη θέση αυτής σε ισχύ.

9. Η ισχύς των διατάξεων των παραγράφων 2, 3, 4, 5, 6 και 7
αρχίζει από 1.6.2016.

10. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από τη δηµοσίευσή της
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 61

1. Οι υποθέσεις του τελευταίου εδαφίου της περίπτωσης 1γ
της υποπαραγράφου Δ7 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν.
4336/2015 (Α’ '94) µεταφέρονται από την Ειδική Γραµµατεία του
Σ.Δ.Ο.Ε. (Ε.Γ. Σ.Δ.Ο.Ε.), στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσό-
δων (Γ.Γ.Δ.Ε.), µετά από καταγραφή τους, µε διαπιστωτικές πρά-
ξεις του Υπουργού Οικονοµικών. Η διαδικασία της µεταφοράς
θα ολοκληρωθεί εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου.

2. Η καταγραφή των υποθέσεων σε ηλεκτρονικό αρχείο γίνεται
µε βάση τουλάχιστον τα ακόλουθα κριτήρια, εφόσον τα σχετικά
στοιχεία για τη συµπλήρωση των κριτηρίων είναι διαθέσιµα:

Α) την επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο του ελεγχόµενου,
Β) τον αριθµό φορολογικού µητρώου (Α.Φ.Μ.)
Γ) το ID της υπόθεσης στο ELENXIS ή ICIS,
Δ) το αντικείµενο εργασιών,
Ε) την εντολή ελέγχου της Ειδικής Γραµµατείας του Σ.Δ.Ο.Ε.

(αριθµός, ηµεροµηνία, ονοµατεπώνυµο ελεγκτή),
ΣΤ) το αντικείµενο ελέγχου,
Ζ) την αιτία διενέργειας του ελέγχου από την Ειδική Γραµµα-

τεία του Σ.Δ.Ο.Ε.,
Η) τις ελεγχόµενες χρήσεις,

Θ) τις ηµεροµηνίες παραγραφής της υπόθεσης,
I) αν η υπόθεση προέρχεται από εισαγγελική παραγγελία και

τον αριθµό αυτής,
Κ) το στάδιο ελέγχου.
3. Με εκτίµηση του τελευταίου χειριστή - ελεγκτή της µεταφε-

ρόµενης υπόθεσης, η καταγραφή των υποθέσεων συµπληρώνε-
ται µε το βαθµό της αξιολόγησης της σπουδαιότητάς τους.

4. Κατασχεθέντα ή παραληφθέντα και δεσµευθέντα βιβλία,
στοιχεία, έγγραφα, µέσα αποθήκευσης δεδοµένων και αντικεί-
µενα, που σχετίζονται µε τις υποθέσεις της παραγράφου 2 µε-
ταφέρονται στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων.

5. Οι υποθέσεις που µεταφέρονται προτεραιοποιούνται προς
έλεγχο σύµφωνα µε το άρθρο 26 του  ν. 4174/2013 (Α’ 170), από
το έτος 2017 και επόµενα.

6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µπορούν να ορί-
ζονται και άλλα κριτήρια καταγραφής των υποθέσεων πλην των
οριζόµενων στην παράγραφο 1 του παρόντος και να καθορίζεται
η διαδικασία και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη µετα-
φορά των ως άνω υποθέσεων.

7. Ειδικά, για τις υποθέσεις του τελευταίου εδαφίου της περί-
πτωσης 1γ της υποπαραγράφου Δ7 της παρ. Δ’ του άρθρου 2
του ν. 4336/2015, τα όργανα της Φορολογικής Διοίκησης, υπέ-
χουν αστική, πειθαρχική και ποινική ευθύνη για την παραγραφή
τους, µόνον ως προς αυτές που τελικώς θα προτεραιοποιηθούν
προς έλεγχο. Για τις λοιπές υποθέσεις τα όργανα της Γ.Γ.Δ.Ε.
συµπεριλαµβανοµένου του Γενικού Γραµµατέα Γ.Γ.Δ.Ε., καθώς
και τα όργανα της Ε.Γ. Σ.Δ.Ο.Ε. συµπεριλαµβανοµένου του Ειδι-
κού Γραµµατέα Σ.Δ.Ο.Ε., δεν υπέχουν αστική ή πειθαρχική ή ποι-
νική ευθύνη για την τυχόν παρέλευση του χρόνου παραγραφής
του δικαιώµατος του Δηµοσίου για έκδοση πράξεων προσδιορι-
σµού φόρου, τέλους, εισφοράς ή πράξεων επιβολής προστίµου.

8. Οι προθεσµίες παραγραφής του δικαιώµατος του Δηµοσίου
για έκδοση πράξεων διοικητικού, εκτιµώµενου ή διορθωτικού
προσδιορισµού του φόρου και κάθε άλλης πράξης επιβολής
φόρων, τελών, προστίµων ή εισφορών για τις υποθέσεις του πα-
ρόντος άρθρου, καθώς και για αυτές που µεταφέρθηκαν στη Γε-

5. Η παρ. 5 του άρθρου 121 του ν. 2960/2001, αντικαθίσταται
ως εξής:

«5. Τα υβριδικά µηχανοκίνητα επιβατικά αυτοκίνητα, όπως
αυτά προσδιορίζονται από την Οδηγία 2007/46, όπως ισχύει και
ειδικότερα τα υβριδικά ηλεκτρικά αυτοκίνητα, όπως αυτά προσ-
διορίζονται από τον Καν. 692/2008, όπως ισχύει, απαλλάσσονται
από το 50% του προβλεπόµενου από τις διατάξεις του άρθρου
αυτού τέλους ταξινόµησης. Τα αµιγώς ηλεκτρικά αυτοκίνητα,
όπως αυτά προσδιορίζονται από τον Καν. 692/2008, όπως ισχύει,
δεν υπόκεινται στο προβλεπόµενο από τις διατάξεις του άρθρου

αυτού τέλους ταξινόµησης.»
6. Η περίπτωση η’ της παρ. 1 του άρθρου 123 του ν.2960/2001,

αντικαθίσταται ως εξής:
«η) Αυτοκίνητα οχήµατα, ανοικτά ή κλειστά, τρίκυκλα ή τετρά-

κυκλα, που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας
92/61/ΕΚ του Συµβουλίου της 30ής Ιουνίου 1992 (EEL 225 της
10.9.1992) και πληρούν εκ κατασκευής τις προδιαγραφές της
Οδηγίας αυτής ή µεταγενέστερης, υποβάλλονται σε τέλος ταξι-
νόµησης, ως ακολούθως:
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νική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων µε τις διατάξεις της περίπτω-
σης 1 της υποπαραγράφου Δ7 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του  ν.
4336/2015, παρατείνονται για τρία (3) έτη.

Άρθρο 62
Ρυθµίσεις για τις επιλογές προϊσταµένων οργανικών µονά-

δων της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων

Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 38 του ν.4 389/2016 (Α’ 94),
προστίθενται εδάφια, από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«Κατά παρέκκλιση του π.δ. 69/2016 (Α' 127), για τις επιλογές
προϊσταµένων οργανικών µονάδων της Γ ενικής Γραµµατείας Δη-
µοσίων Εσόδων που θα γίνουν έως τις 31.12.2016, ο χρόνος απα-
σχόλησης στον ιδιωτικό τοµέα της υποπερίπτωσης ββ’ της
περίπτωσης β’ της παρ. 3 του άρθρου 85 του ν. 3528/2007 (Α’
26) λαµβάνεται υπόψη από τα γνωµοδοτικά συµβούλια επιλογής
προϊσταµένων της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων για
τη µοριοδότηση της οµάδας κριτηρίων (β) «Εργασιακή εµπειρία
και άσκηση καθηκόντων ευθύνης», ανεξαρτήτως συνάφειας
αυτού µε την προς πλήρωση θέση, εφόσον: (α) έχει αποκτηθεί
µετά την απόκτηση του βασικού τίτλου σπουδών της κατηγορίας
/ εκπαιδευτικής βαθµίδας, στην οποία υπηρετεί ο υπάλληλος
κατά το χρόνο της ένταξης, και µετά την απόκτηση της άδειας
άσκησης επαγγέλµατος, όπου αυτή απαιτείται, και (β) αποδει-
κνύεται µε ένα τουλάχιστον από τα προβλεπόµενα στις παρα-
γράφους 2 και 3 του άρθρου 6 του π.δ. 69/2016 οικεία
δικαιολογητικά.»

Άρθρο 63
Τροποποιήσεις του άρθρου 31 του ν. 2778/1999

1. Η παρ. 7 του άρθρου 31 του ν. 2778/1999 (Α’ 295), όπως
ισχύει µετά την αντικατάστασή της µε την παρ. 3 του άρθρου 46
του ν. 4389/2016 (Α' 94), αντικαθίσταται ως εξής: 

«7. Η υπεραξία από τη µεταβίβαση µετοχών των εταιρειών
επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία, µη εισηγµένων στο Χρηµατι-
στήριο Αθηνών, απαλλάσσεται από το φόρο εισοδήµατος.»

2. Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου ισχύουν από
1.6.2016.

Άρθρο 64
Ρυθµίσεις για τον ΕΝ.Φ.Ι.Α.

1.  Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 4223/2013 (Α’
287) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για το έτος 2016, στη συνολική αξία του πρώτου εδα-
φίου δεν συνυπολογίζεται και η αξία των δικαιωµάτων επί γηπέ-
δων εκτός σχεδίου πόλης ή οικισµού.»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν 4223/2013 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Ειδικά, για το έτος 2016 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι
και την 30ή Σεπτεµβρίου 2016 και η τελευταία µέχρι και την 31ή
Ιανουαρίου 2017.»

Άρθρο 65

Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
του απασχολούµενου προσωπικού στο πλαίσιο έργων του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού τα οποία εντάχθηκαν
στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Ψηφιακή Σύγκλιση 2007-2013,
έχουν χαρακτηριστεί ως τµηµατοποιηµένα έργα (phasing) και
υλοποιούνται µε τη µέθοδο της αρχαιολογικής αυτεπιστασίας,
παρατείνονται από τη λήξη τους έως την ένταξη των ως άνω τµη-
µατοποιηµένων έργων σε Επιχειρησιακό Πρόγραµµα του ΕΣΠΑ
2014-2020 και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της 31.12.2016.

Η χρηµατοδότηση για την καταβολή της µισθοδοσίας του απα-
σχολούµενου προσωπικού θα καλυφθεί από πόρους του ΕΣΠΑ
2014-2020.

Άρθρο 66

1. Η παρ. 4 του άρθρου 77 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), αντικα-
θίσταται ως άκολούθως:

« 4. Η Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού και απαρτίζεται από έναν συνταξιούχο
ανώτατο ή ανώτερο δικαστικό λειτουργό, ως Πρόεδρο, ο οποίος
είναι αποκλειστικής απασχόλησης, µε τον αναπληρωτή του και
έξι (6) µέλη, ως ακολούθως:

α)'Εναν καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή Α.Ε.Ι., στο γνω-
στικό αντικείµενο του εµπορικού δικαίου, εν ενεργεία ή οµότιµο,
µε τον αναπληρωτή του.

β) Ένα στέλεχος της Διεύθυνσης Εταιρειών και Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου του Υπουργείου Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού, κατηγορίας ΠΕ, υποδεικνυόµενο από τον Υπουργό
Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, µε τον αναπληρωτή του.

γ) Έναν δικηγόρο παρ’ Αρείω Πάγω µε εµπειρία σε θέµατα
εταιρειών, µε τον αναπληρωτή του.

δ) Έναν δικηγόρο παρ’ Αρείω Πάγω µε εµπειρία σε θέµατα
αθλητισµού, µε τον αναπληρωτή του.

ε) Έναν πτυχιούχο Α.Ε.Ι. οικονοµικής κατεύθυνσης, µε άδεια
άσκησης οικονοµολογικού επαγγέλµατος του Οικονοµικού Επι-
µελητηρίου Ελλάδος, µε τον αναπληρωτή του.

στ) Ένα πρόσωπο κύρους µε εµπειρία στο χώρο του αθλητι-
σµού, µε τον αναπληρωτή του.

Ο πρόεδρος και τα µέλη της επιτροπής µε τους αναπληρωτές
τους διορίζονται για θητεία τεσσάρων (4) ετών.

Οι αναπληρωτές του Προέδρου και των µελών µετέχουν χωρίς
δικαίωµα ψήφου στις συνεδριάσεις της Επιτροπής, εφόσον δεν
αναπληρώνουν τα αντίστοιχα τακτικά µέλη όταν αυτά απουσιά-
ζουν προσωρινά ή κωλύονται. Με απόφασή του ο Πρόεδρος της
Επιτροπής µπορεί να αναθέτει ειδικά καθήκοντα στους αναπλη-
ρωτές, οπότε οι τελευταίοι µετέχουν στη συνεδρίαση µε ψήφο,
ανεξάρτητα από την παράλληλη παρουσία του τακτικού µέλους.
Η θητεία κάθε αναπληρωτή είναι ίση µε τη θητεία του αντίστοιχου
τακτικού.»

Η παρ. 5 του άρθρου 77 του ν. 272519/1999 (Α’ 121) καταρ-
γείται και οι επόµενες παράγραφοι αναριθµούνται.

2.  Η παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«4. Σε αθλητές που κατακτούν 1η έως και 3η νίκη σε θερινούς
ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες, σε Παγκόσµιους και σε Ευ-
ρωπαϊκούς Αγώνες ανδρών- γυναικών, καθώς και σε όσους επι-
τυγχάνουν ή ισοφαρίζουν παγκόσµια ή ευρωπαϊκή επίδοση της
κατηγορίας ανδρών - γυναικών, κατά τα οριζόµενα στην παρά-
γραφο 2 του παρόντος άρθρου, παρέχεται οικονοµική επιβρά-
βευση, το ύψος της οποίας για κάθε διάκριση καθορίζεται µε
κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού. Η απόφαση αυτή εκδίδεται εντός
του πρώτου τριµήνου κάθε έτους και ισχύει για τις διακρίσεις του
αµέσως προηγούµενου έτους. Με την ίδια απόφαση ορίζονται οι
προϋποθέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η διαδικασία και
κάθε άλλο συναφές θέµα για την εκκαθάριση και την καταβολή
της οικονοµικής επιβράβευσης. Κατά παρέκκλιση της αποκλει-
στικής προθεσµίας της παραγράφου 1α του άρθρου 3 της ως
άνω υπουργικής απόφασης (υπ’ αριθµ. 14771/24.5.2000, Β' 669),
η σχετική οικονοµική επιβράβευση παρέχεται και στους αθλητές
που σηµείωσαν εξαιρετικές αγωνιστικές διακρίσεις σε ατοµικά ή
οµαδικά αθλήµατα κατά το χρονικό διάστηµα 2010- 2011, καθώς
και στον προπονητή του οποίου αθλητής ή οµάδα σηµείωσε µία
από τις ανωτέρω διακρίσεις, οι οποίοι για οποιονδήποτε λόγο δεν
υπέβαλαν την αίτηση των απαραίτητων δικαιολογητικών στην
προθεσµία που προβλέπει η απόφαση αυτή, εφόσον οι εξαιρετι-
κές αυτές αγωνιστικές διακρίσεις µπορούν να αποδειχθούν µε
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά. Κατά τα λοιπά, ισχύουν τα προ-
βλεπόµενα στον ισχύοντα νόµο. Για την εφαρµογή της παραγρά-
φου αυτής ως αγωνίσµατα ατοµικών αθληµάτων ή οµαδικά
αθλήµατα νοούνται όσα περιλαµβάνονται στο εκάστοτε ισχύον
επίσηµο πρόγραµµα των Ολυµπιακών Αγώνων, των Παραολυµ-
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πιακών Αγώνων, των Ολυµπιακών Αγώνων Κωφών και της Σκακι-
στικής Ολυµπιάδας και διεξάγονται σύµφωνα µε τους κανονι-
σµούς και τις τεχνικές προδιαγραφές της οικείας διεθνούς
Οµοσπονδίας.

3.  Η παρ. 6 του άρθρου 41Γ του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται,
ως ακολούθως:

«6. α. ΚΕΝΤΡΙΚΟ ΚΑΙ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΣΤΗΜΑΤΑ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙ-
ΚΟΥ ΕΙΣΙΤΗΡΙΟΥ. Τίθεται σε ισχύ Κεντρικό Σύστηµα Ηλεκτρονι-
κού Εισιτηρίου, στο οποίο συνδέονται υποχρεωτικά τα παρακάτω
αναφερόµενα Επιµέρους Συστήµατα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου
των Α.Α.Ε..

Στο Κεντρικό Σύστηµα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου τηρείται η
Κεντρική Βάση Δεδοµένων του άρθρου αυτού, περιλαµβανοµέ-
νης της λίστας φυσικών προσώπων στα οποία έχει απαγορευθεί
η είσοδος σε αθλητικές εγκαταστάσεις, καθώς και η εφαρµογή
διαχείρισης της Κάρτας Φιλάθλου του στοιχείου ε’ της παραγρά-
φου αυτής.

Κάθε Α.Α.Ε. οφείλει να εγκαθιδρύει και λειτουργεί Επιµέρους
Σύστηµα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου, κύριες λειτουργίες του
οποίου, µεταξύ άλλων, είναι: (α) κεντρική διαχείριση διάθεσης ει-
σιτηρίων σε τερµατικές συσκευές ή µέσω διαδικτύου, (β) διαχεί-
ριση αριθµηµένων θέσεων µε οπτική αναπαράσταση της
κάτοψης των χώρων θεάµατος, (γ) ηλεκτρονική διάθεση ονοµα-
στικών εισιτηρίων µέσω διαδικτύου και µε αντίστοιχα µέσα πλη-
ρωµής (λ.χ. πιστωτικές, χρεωστικές, προπληρωµένες κάρτες
κλπ), (δ) ευελιξία στον ορισµό τιµών εισιτηρίων, για την υλοποί-
ηση τιµολογιακής πολιτικής και εµπορικής προώθησης του αθλη-
τικού θεάµατος, (ε) διαχείριση µελών, (στ) στατιστική
πληροφόρηση στοιχείων πωλήσεων.

Τα Επιµέρους Συστήµατα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου των Α.Α.Ε.
είναι υποχρεωτικά διασυνδεδεµένα µε το Κεντρικό Σύστηµα Ηλε-
κτρονικού Εισιτηρίου και σε αυτά καταχωρίζονται τα στοιχεία των
φιλάθλων που αγοράζουν εισιτήρια αγώνων.

Η ανταλλαγή δεδοµένων µεταξύ των επιµέρους Συστηµάτων
Ηλεκτρονικού εισιτηρίου των Α.Α.Ε. και του Κεντρικού Συστήµα-
τος Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου, γίνεται σε πραγµατικό χρόνο. Τα
δεδοµένα της λίστας φυσικών προσώπων, στα οποία έχει απα-
γορευθεί η είσοδος σε αθλητικές εγκαταστάσεις µεταφέρονται
δύο φορές την εβδοµάδα. Σε περιπτώσεις προσωρινής έλλειψης
online διασύνδεσης, τα δεδοµένα, µεταξύ των επιµέρους Συστη-
µάτων και του Κεντρικού, ανταλλάσσονται στην αµέσως επόµενη
περίοδο.

β. ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙ-
ΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΕΙΣΙΤΗΡΙΩΝ. Για την εγκατάσταση, χρήση,
λειτουργία και εν γένει διαχείριση του Κεντρικού Ηλεκτρονικού
Συστήµατος Εισιτηρίων του στοιχείου α' της παραγράφου αυτής
αποκλειστικά αρµόδιες είναι οι οικείες διοργανώτριες αρχές των
αγώνων. Η πρόσβαση του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης στο εν λόγω σύστηµα γίνεται χωρίς κόστος
και δη µέσω διαδικτύου (internet), χωρίς να απαιτείται η χρήση
ειδικού εξοπλισµού (hardware).

Κατά τις δύο (2) πρώτες αγωνιστικές περιόδους από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, ήτοι κατά τις αγωνιστικές
περιόδους 2016-2017 και 2017-2018, η ως άνω αρµοδιότητα ανή-
κει στις διοργανώτριες αρχές Super League και Ε.Σ.Α.Κ.Ε., οι
οποίες υποχρεούνται, άνευ ανταλλάγµατος, να διαθέτουν το σύ-
στηµα, τόσο στις Α.Α.Ε. µέλη αυτών, όσο και στις Α.Α.Ε. που συµ-
µετέχουν στους αγώνες του άρθρου αυτού, καθώς επίσης και
στις Οµοσπονδίες, για τις περιπτώσεις που αυτές διοργανώνουν
αγώνες του άρθρου αυτού.

Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού, η αρµοδιότητα αυτή µπορεί να παρατείνεται ή να
ορίζεται για συγκεκριµένο χρόνο ή για αγωνιστικές περιόδους
συγκεκριµένων ετών.

Από την αγωνιστική περίοδο 2017-2018 και πάντως το αργό-
τερο µέχρι τις 30.4.2017, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, συστήνεται επιτροπή, αποτελούµενη από εκπρο-
σώπους όλων των διοργανωτριών αρχών και των Οµοσπονδιών
που οργανώνουν αγώνες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του παρόντος, µε αποφασιστική για κάθε σχετικό ζήτηµα αρµο-

διότητα.
Η Super League και ο Ε.Σ.Α.Κ.Ε., δια των Διοικητικών Συµβου-

λίων τους, έχουν τις υποχρεώσεις του υπεύθυνου επεξεργασίας,
σύµφωνα µε το ν. 2472/1997, διατηρούν δε, ως υπεύθυνοι επε-
ξεργασίας, την υποχρέωση να λαµβάνουν τα απαραίτητα µέτρα
ασφαλείας των αρχείων, απαγορευµένης απολύτως της χρήσης
του συστήµατος και των δεδοµένων που παράγει για οποιουσ-
δήποτε άλλους, πέραν αυτών που ορίζονται στον παρόντα νόµο
λόγους.

γ. ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΒΑΣΗ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ. Η Κεντρική Βάση Δεδοµέ-
νων, η λειτουργία της οποίας τελεί υπό την εποπτεία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, τηρείται στο Κεντρικό
Σύστηµα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου και περιλαµβάνει τα κατά το
προηγούµενο άρθρο στοιχεία των φιλάθλων και τους κωδικούς
των Καρτών των οποίων είναι κάτοχοι.

Στην Κεντρική Βάση Δεδοµένων καταχωρίζονται, αµελλητί, οι
αρµοδίως και νοµίµως επιβαλλόµενες κυρώσεις σε βάρος φυσι-
κών προσώπων για πράξεις βίας, οι οποίες απαγορεύουν την εί-
σοδο στους αγωνιστικούς χώρους. Για το σκοπό αυτόν τα
σχετικά στοιχεία θα παρέχονται από το Ολοκληρωµένο Πληρο-
φοριακό Σύστηµα του Εθνικού Ποινικού Μητρώου του στοιχείου
δ’ της παραγράφου αυτής και από τα οικεία πειθαρχικά όργανα
των Οµοσπονδιών ή των διοργανωτριών αρχών.

Η τήρηση των δεδοµένων, που προκύπτουν από την εφαρµογή
του παρόντος άρθρου, διαρκεί για όσον χρόνο εκτίεται η ως άνω
ποινή, µε την παρέλευση του οποίου διαγράφονται, αµελλητί, µε
ευθύνη και φροντίδα της διοργανώτριας αρχής.

Στην Κεντρική Βάση Δεδοµένων έχει άµεση πρόσβαση η Αστυ-
νοµική Αρχή, δια της χορήγησης στην αρµόδια υπηρεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης ειδι-
κών κωδικών πρόσβασης, καθώς και το Υπουργείο Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε τον ίδιο ακριβώς
τρόπο.

Προσωπικά δεδοµένα φυσικών προσώπων που προµηθεύονται
εισιτήριο αγώνα του άρθρου αυτού, στα οποία δεν έχουν επιβλη-
θεί κυρώσεις του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου αυτής,
διατηρούνται για χρονικό διάστηµα όχι πέραν των δεκαπέντε (15)
ηµερών από τη διεξαγωγή του συγκεκριµένου αγώνα και στην
περίπτωση που κατά τη διεξαγωγή αυτού δεν εκδηλώνεται περι-
στατικό βίας.

δ. ΚΑΤΑΧΩΡΙΣΗ ΑΠΟΦΑΣΕΩΝ. Τα οικεία πειθαρχικά όργανα
των αθλητικών Οµοσπονδιών ή των διοργανωτριών αρχών,
καθώς και οι οικείες γραµµατείες των δικαστηρίων της χώρας,
στην περίπτωση επιβολής στον οποιονδήποτε βαθµό κυρώσεων
και παρεπόµενων ποινών σε βάρος φυσικών προσώπων για αδι-
κήµατα βίας µε αφορµή αθλητικές εκδηλώσεις, διαβιβάζουν
αµελλητί τα σχετικά στοιχεία στις κατά τόπους αρµόδιες αστυ-
νοµικές αρχές, καθώς και στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύ-
στηµα του Εθνικού Ποινικού Μητρώου, που περιλαµβάνει
ηλεκτρονική Βάση Δεδοµένων µε αρχείο παρεπόµενων ποινών,
που δηµιουργείται µε προεδρικό διάταγµα έπειτα από πρόταση
των Υπουργών Οικονοµικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε την
επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 2472/1997, µε το οποίο καθορί-
ζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε άλλο συ-
ναφές µε την εισαγωγή, εγκατάσταση, χρήση, λειτουργία,
διαχείριση και συντήρηση της προαναφερόµενης Βάσης.

ε. ΚΑΡΤΑ ΦΙΛΑΘΛΟΥ. Η προµήθεια κάρτας φιλάθλου είναι
υποχρεωτική για κάθε φίλαθλο. Σε καµία περίπτωση δεν είναι δυ-
νατή η έκδοση εισιτηρίου χωρίς τη χρήση Κάρτας Φιλάθλου, υπό
την επιφύλαξη των προβλεπόµενων στο άρθρο 54 του ν.
2725/1999.

Από την υποχρέωση προµήθειας κάρτας φιλάθλου και της κα-
τωτέρω περιπτώσεως γ’ υποχρέωσης, δεν εξαιρούνται οι κάτοχοι
καρτών διαρκείας.

Κάθε φίλαθλος, προκειµένου να αγοράσει εισιτήριο για τους
αγώνες των εθνικών πρωταθληµάτων, καθώς και του Κυπέλλου
Ελλάδος, περιλαµβανοµένων των διεθνών και φιλικών αγώνων,
στους οποίους µετέχουν οµάδες Α.Α.Ε. και προκειµένου να ει-
σέλθει σε οικεία αθλητική εγκατάσταση, υποχρεωτικά: α) επιδει-
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κνύει την κάρτα φιλάθλου, κατά την αγορά εντύπου ονοµαστικού
εισιτηρίου, β) εισάγει τον ειδικό αριθµό της, στην περίπτωση ηλε-
κτρονικής αγοράς εισιτηρίου εξ αποστάσεως (λ.χ. µέσω διαδι-
κτύου), καθώς επίσης γ) φέρει και επιδεικνύει αυτήν, όταν του
ζητείται, κατά την είσοδό του στην αθλητική εγκατάσταση.

Από τις ανωτέρω υποχρεώσεις εξαιρούνται οι µεµονωµένοι φί-
λαθλοι αλλοδαποί ή µόνιµοι κάτοικοι εξωτερικού, Έλληνες ή οµο-
γενείς, οι οποίοι µπορούν να αγοράζουν ονοµαστικό και
αριθµηµένο εισιτήριο και να εισέρχονται στους αγωνιστικούς χώ-
ρους µε την επίδειξη του δελτίου της αστυνοµικής τους ταυτό-
τητας ή του διαβατηρίου ή της άδειας διαµονής.

Για τη λειτουργία της Κάρτας Φιλάθλου και για την τήρηση των
υποχρεώσεων του προηγούµενου εδαφίου, οι Οµοσπονδίες, οι
διοργανώτριες αρχές και οι οικείες Α.Α.Ε. υποχρεούνται από την
έναρξη της πρώτης µετά τη θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου
αγωνιστική περίοδο να θέσουν σε ισχύ την εφαρµογή της Κάρ-
τας Φιλάθλου, τόσο στο Κεντρικό Σύστηµα, όσο και στα επιµέ-
ρους Συστήµατα Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου. Εφόσον η έκδοση και
αγορά εισιτηρίου γίνεται µέσω κάρτας φιλάθλου, τούτο προϋπο-
θέτει την εισαγωγή στο Σύστηµα της Κάρτας Φιλάθλου, ανα-
γκαίας, τόσο για τη συνεργασία του Επιµέρους Συστήµατος
Ηλεκτρονικού Εισιτηρίου µε την Κεντρική Βάση Δεδοµένων, όσο
και για τους ειδικότερους ελέγχους περί ισχύος της κάρτας και
διασφάλισης της χρήσης αυτής σε έναν αγώνα, µόνον, µία φορά.

Για την εξυπηρέτηση του ιδίου σκοπού απαιτείται η συνεργα-
σία πάσης αρµοδίας αρχής, υπηρεσίας ή φορέα µε την εταιρεία
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Κοινωνικής Ασφάλισης
(Η.ΔΙ.Κ.Α.) Α.Ε., η οποία και υποχρεούται να παρέχει κάθε ανα-
γκαία συνδροµή και σχετικό στοιχείο, ως κατά νόµο υπεύθυνη
για την τήρηση του Εθνικού Μητρώου Α.Μ.Κ.Α..

Για την έκδοση Κάρτας Φιλάθλου υποβάλλεται έγγραφη αί-
τηση του ενδιαφεροµένου φιλάθλου σε οποιαδήποτε Α.Α.Ε. ή σε
εξουσιοδοτηµένα από αυτές πρόσωπα, η οποία συνοδεύεται µε
την κατάθεση: α) φωτογραφίας τύπου διαβατηρίου, β) φωτοαν-
τιγράφου της αστυνοµικής ταυτότητας ή του διαβατηρίου ή της
άδειας διαµονής, γ) του Αριθµού Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλι-
σης (Α.Μ.Κ.Α.). Οι υπάλληλοι των ως άνω φορέων, οι οποίοι κα-
ταχωρίζουν τα στοιχεία της αίτησης στην Κεντρική Βάση
Δεδοµένων είναι ειδικώς εξουσιοδοτηµένοι από τους φορείς αυ-
τούς. Η Κάρτα Φιλάθλου, φέρει κωδικό αριθµό αναγνώρισης του
κατόχου της, σύµφωνα µε τα Διεθνή Πρότυπα Σήµανσης και εκ-
δίδεται µε την κατάθεση της αίτησης, την οποία και παραλαµβά-
νει ο αιτών φίλαθλος, αφού καταβάλει ποσό έως και δύο (2,00)
ευρώ, ως δαπάνη για την έκδοσή της.

Στην αίτηση αναγράφονται υποχρεωτικώς, µε ποινή ακυρότη-
τας, τα ακόλουθα στοιχεία, η ακρίβεια των οποίων επιβεβαιώνε-
ται από τον υπάλληλο που την παραλαµβάνει, µε ειδική σηµείωση
επί της αιτήσεως και ύστερα από έλεγχο των αναγραφοµένων
στο δελτίο της αστυνοµικής ταυτότητας ή στο διαβατήριο ή στην
άδεια παραµονής στοιχείων της αίτησης: (α) ονοµατεπώνυµο, (β)
όνοµα πατρός και µητρός, (γ) ηµεροµηνία γέννησης, (δ) διεύ-
θυνση Κατοικίας, (ε) αριθµός τηλεφώνου (σταθερού και κινητού
εάν υπάρχει), (στ) ο αριθµός της αστυνοµικής ταυτότητας ή του
διαβατηρίου ή της άδειας παραµονής, η ηµεροµηνία έκδοσης και
η εκδούσα αρχή, ζ) ο Αριθµός Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.).

Ειδικότερα, προκειµένου περί ανηλίκων τέκνων ηλικίας κάτω
των 14 ετών, εκδίδεται κάρτα που αναγράφει όλα τα ανωτέρω
εκτός του στοιχείου στ' στοιχεία και η σχετική αίτηση υπογρά-
φεται και κατατίθεται από τον γονέα που έχει την επιµέλεια του
ανήλικου τέκνου. Σε περίπτωση αλλαγής κάποιου από τα ανω-
τέρω στοιχεία, ο κάτοχος της κάρτας υποχρεούται, µε ποινή ανά-
κλησής της, να ενηµερώσει σχετικά το φορέα έκδοσής της.

Η Κάρτα Φιλάθλου έχει διετή ισχύ, η οποία µπορεί να ανανεώ-
νεται.

Εντός δέκα (10) ηµερολογιακών ηµερών από τη λήξη της
ισχύος της, τα δεδοµένα, που προκύπτουν από την εφαρµογή
του παρόντος άρθρου, διαγράφονται αµελλητί, µε φροντίδα και
ευθύνη της διοργανώτριας αρχής.

Η Κάρτα Φιλάθλου είναι έντυπη και φέρει υποχρεωτικά την έν-
δειξη «Εθνική Κάρτα Φιλάθλου», την ελληνική σηµαία, τον ειδικό

αριθµό σήµανσης, το ονοµατεπώνυµο, τη φωτογραφία και τον
αριθµό Α.Μ.Κ.Α. του κατόχου της. Η διοργανώτρια αρχή µπορεί
να θέτει επί της πρόσθιας ή οπίσθιας όψης της Κάρτας λογότυπα
χορηγών της, οπότε και στην περίπτωση αυτή αναλαµβάνει το
κόστος έκδοσής της. Δεν επιτρέπεται, σε καµία περίπτωση, η έν-
θεση στην Κάρτα φιλάθλου στοιχείων ή ενδείξεων από τα οποία
να προκύπτει η οµάδα προτίµησης του κατόχου της, ή η ταυτό-
τητα της Α.Α.Ε. που εξέδωσε αυτή.

στ. Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής εφαρµόζονται στους
αγώνες των εθνικών πρωταθληµάτων Α' κατηγορίας ποδοσφαί-
ρου και Α1 κατηγορίας καλαθοσφαίρισης.

ζ. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού και µε την επιφύλαξη των διατάξεων του ν.
2472/1997, όπως αυτός ισχύει, καθορίζονται οι αναγκαίες λεπτο-
µέρειες για την εφαρµογή των διατάξεων της παραγράφου
αυτής, τα σχετικά µε τις τεχνικές και κατασκευαστικές προδια-
γραφές, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε άλλο συναφές
µε την εισαγωγή, λειτουργία, δαπάνη εγκατάστασης και συντή-
ρησης του συστήµατος ηλεκτρονικού εισιτηρίου, καθώς και οι
διοικητικές κυρώσεις και τα µέτρα σε περίπτωση αθέτησης λει-
τουργίας του παραπάνω συστήµατος.

Με όµοια απόφαση µπορεί να προβλέπεται η εφαρµογή των
διατάξεων της παραγράφου αυτής και σε άλλες, πέρα από τις
αναφερόµενες στην παράγραφο 6, διοργανώσεις ή κατηγορίες
εθνικών πρωταθληµάτων, οποιουδήποτε οµαδικού αθλήµατος.

η. Χρόνος έναρξης ισχύος της παραγράφου αυτής ορίζεται η
30ή Σεπτεµβρίου 2016.

Από την έναρξη ισχύος της παραγράφου αυτής καταργείται
κάθε γενική ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει δια-
φορετικά τα θέµατα που µε αυτήν ρυθµίζονται.

Κανονιστικές πράξεις που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση της
ισχύουσας µέχρι τη δηµοσίευση της παρούσας παρ. 6 του άρ-
θρου 41Γ του ν. 2725/1999 και δεν αντίκεινται σε διατάξεις της
παρούσας ή δεν ρυθµίζουν διαφορετικά τα θέµατα που µε αυτήν
ρυθµίζονται, εξακολουθούν να ισχύουν.»

4. Το άρθρο 111 του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως ακολού-
θως:

«1. Οι Α.Α.Ε. τίθενται σε εκκαθάριση όταν η οµάδα τους, εξαι-
τίας υποβιβασµού, αναδιάρθρωσης κατηγοριών ή για οποιονδή-
ποτε άλλο λόγο, παύει να έχει δικαίωµα συµµετοχής σε
επαγγελµατική κατηγορία. Η θέση σε εκκαθάριση επέρχεται αυ-
τοδικαίως, χωρίς να απαιτείται απόφαση της Γενικής Συνέλευσης
των µετόχων της Α.Α.Ε., µε την επικύρωση του βαθµολογικού πί-
νακα από τον οποίο συνάγεται ο υποβιβασµός ή από τη λήψη της
απόφασης που έχει ως συνέπεια, είτε εξαιτίας αναδιάρθρωσης
κατηγοριών είτε για άλλο λόγο, τη στέρηση του δικαιώµατος
συµµετοχής σε επαγγελµατική κατηγορία.

2. Τη θέση της οµάδας της Α.Α.Ε. που υποβιβάζεται σε ερασι-
τεχνική κατηγορία καταλαµβάνει αυτοδικαίως το ιδρυτικό της
Αθλητικό Σωµατείο. Αν το ιδρυτικό Αθλητικό Σωµατείο έχει πε-
ριέλθει σε αδράνεια ή έχει διαλυθεί, για την επαναλειτουργία του
ή την επανασύστασή του, προς το σκοπό της υποκατάστασης
από τη δική του οµάδα της οµάδας της υπό εκκαθάριση Α.Α.Ε.,
απαιτείται απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µελών του που
ήταν εγγεγραµµένα κατά το χρόνο περιέλευσης σε αδράνεια ή
διάλυσής του, µέσα σε ένα (1) µήνα από τον υποβιβασµό της
Α.Α.Ε., µε τα ποσοστά απαρτίας και πλειοψηφίας της παρ. 3 του
άρθρου 64 του ν. 2725/1999 (Α’ 121). Το Αθλητικό Σωµατείο σε
καµία περίπτωση δεν αναλαµβάνει τυχόν ενοχικές ή οποιεσδή-
ποτε άλλες οικονοµικές υποχρεώσεις της Α.Α.Ε. που τέθηκε σε
εκκαθάριση.

3. Σε περίπτωση που Α.Α.Ε. έχει τεθεί σε καθεστώς εκκαθάρι-
σης, εξαιτίας υποβιβασµού της οµάδας της από την κατώτερη
επαγγελµατική κατηγορία του αθλήµατος ή αναδιάρθρωσης των
επαγγελµατικών κατηγοριών ή για οποιονδήποτε άλλο λόγο, και
την αµέσως επόµενη αγωνιστική περίοδο η οµάδα του Αθλητικού
Σωµατείου αποκτά δικαίωµα ανόδου ξανά σε επαγγελµατική κα-
τηγορία, τα µέλη του Σωµατείου µπορούν να αποφασίσουν την
αναβίωση της σε εκκαθάριση τελούσας Α.Α.Ε., εφόσον δεν έχει
παρέλθει ένα (1) έτος από τη θέση της σε εκκαθάριση και µόνον
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εάν έχουν εξοφληθεί ολοσχερώς όλα τα χρέη της, όπως αυτό
προκύπτει αποκλειστικά και µόνον µε σχετική βεβαίωση ορκωτού
ελεγκτή-λογιστή. Η απόφαση για την αναβίωση λαµβάνεται στη
Γενική Συνέλευση των Σωµατείου κατά τα οριζόµενα στην παρ.
3 του άρθρου 64 του ν. 2725/1999 (Α’ 121).

4.α. Από την πρώτη µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου αγωνιστική περίοδο και εφεξής, σε περίπτωση που για
οποιονδήποτε λόγο Α.Α.Ε. τίθεται σε καθεστώς εκκαθάρισης,
εφόσον συσταθεί για το ίδιο άθληµα νέα Α.Α.Ε. από το ίδιο ιδρυ-
τικό Αθλητικό Σωµατείο ή, σε περίπτωση συγχώνευσης, από το
Σωµατείο που θα προέλθει ή θα παραµείνει από τη συγχώνευση,
η νέα αυτή Α.Α.Ε. διαδέχεται αυτοδικαίως την προηγούµενη σε
όλες εν γένει τις υποχρεώσεις της προς το Δηµόσιο, τους Ορ-
γανισµούς Κοινωνικής Ασφάλισης και προς οποιονδήποτε τρίτον,
των οποίων η γενεσιουργός αιτία ανάγεται στο χρονικό διάστηµα
έως τη θέση της σε εκκαθάριση, εφόσον δεν έχει επέλθει για κα-
θεµία από αυτές παραγραφή, σύµφωνα µε τις ισχύουσες για
κάθε περίπτωση διατάξεις. Διακοπή παραγραφής, που έχει επέλ-
θει µε έγερση αγωγής ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο, προβάλ-
λεται και έναντι της νέας Α.Α.Ε., στις τυχόν δε εκκρεµείς δίκες
διάδικος καθίσταται η νέα Α.Α.Ε., µε την ιδιότητα του καθολικού
διαδόχου. Για κάθε καταβολή στην οποία η νέα Α.Α.Ε. προβαίνει,
κατ’ εφαρµογή των οριζοµένων στην παρούσα παράγραφο, έχει
δικαίωµα αναγωγής κατά της προηγούµενης Α.Α.Ε..

β. Σε περίπτωση στην οποία, κατά τη δηµοσίευση της παρού-
σας παραγράφου Α.Α.Ε. ευρίσκεται σε καθεστώς εκκαθάρισης
που δεν έχει ολοκληρωθεί, το ιδρυτικό Αθλητικό Σωµατείο µπο-
ρεί να συστήσει νέα Α.Α.Ε. πριν από την έναρξη της αγωνιστικής
περιόδου 2016 - 2017.

5. Πριν από την πάροδο δέκα (10) ετών από τη θέση σε εκκα-
θάριση Α.Α.Ε., δεν επιτρέπεται να συµµετέχουν στη µετοχική
σύνθεση και στην µε οποιονδήποτε τρόπο διοίκηση, είτε της νέας
Α.Α.Ε. που τυχόν συστήνεται από το ίδιο Αθλητικό Σωµατείο για
το ίδιο άθληµα, είτε και οποιασδήποτε άλλης Α.Α.Ε. ή Αθλητικού
Σωµατείου, πρόσωπα τα οποία στην προηγούµενη Α.Α.Ε. είχαν
την ιδιότητα του µέλους του Δ.Σ. αυτής ή του µετόχου της µε πο-
σοστό τουλάχιστον 10%, εκτός και αν η προηγούµενη αυτή
Α.Α.Ε. εξόφλησε το σύνολο των υποχρεώσεων που τη βάρυναν
κατά το χρόνο που τέθηκε σε εκκαθάριση.

6. Α.Α.Ε. η οποία για οποιονδήποτε λόγο τίθεται σε εκκαθάριση
χάνει κάθε δικαίωµα χρήσης ή εκµετάλλευσης του σήµατος και
των λοιπών διακριτικών γνωρισµάτων του ιδρυτικού Αθλητικού
Σωµατείου, υπό την επιφύλαξη της αναβίωσης της υπό εκκαθά-
ρισης τελούσας Α.Α.Ε. ή της σύστασης νέας Α.Α.Ε., σύµφωνα µε
τα αντιστοίχως οριζόµενα στις παραγράφους 3 και 4.»

5. Στο άρθρο 26 του ν. 2725/1999 προστίθεται παράγραφος 7,
ως ακολούθως:

«7.α. Οι αναγνωρισµένες από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, Ολυµπιακές και µη, αθλητικές οµοσπονδίες οφείλουν να
υιοθετούν Κώδικες Δεοντολογίας, εναρµονισµένους µε τα πρό-
τυπα των διεθνών οµοσπονδιών των αντίστοιχων αθληµάτων ή,
ελλείψει τέτοιων, της Διεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής.

β. Οι Κώδικες Δεοντολογίας ρυθµίζουν τη συµπεριφορά των
προσώπων που ασκούν τη διοίκηση των αναφερόµενων στο στοι-
χείο α’ της παραγράφου αυτής αναγνωρισµένων αθλητικών οµο-
σπονδιών και των προσώπων που σχετίζονται µε οποιαδήποτε
ιδιότητα και τρόπο µε τις διοργανώσεις και τους αγώνες, που διε-
ξάγονται από αυτές ή τις ενώσεις-µέλη τους και διέπουν ιδίως
τη διαχείριση των οικονοµικών τους υποθέσεων, την ακεραιότητα
αγώνων και διοργανώσεων, καθώς και τις δηµόσια εκδηλούµενες
συµπεριφορές και δηλώσεις που πλήττουν τη φήµη των αντίστοι-
χων αθληµάτων.

γ. Στις αναφερόµενες στο στοιχείο α’ της παραγράφου αυτής
αθλητικές οµοσπονδίες συστήνονται υποχρεωτικά Επιτροπές Δε-
οντολογίας, µε αντικείµενο τη διερεύνηση και εκδίκαση των πει-
θαρχικών αδικηµάτων, που σχετίζονται µε τις υποθέσεις που
αναφέρονται στα στοιχεία α’ και β’ της παραγράφου αυτής. Οι
Επιτροπές Δεοντολογίας έχουν πειθαρχική δικαιοδοσία επί των
προσώπων που ασκούν τη διοίκηση των αναφερόµενων στο στοι-
χείο α’ της παραγράφου αυτής αθλητικών οµοσπονδιών, ως επί-

σης των προσώπων που σχετίζονται µε οποιαδήποτε ιδιότητα και
τρόπο µε τις διοργανώσεις και τους αγώνες, που διεξάγονται
από αυτές ή τις ενώσεις-µέλη τους.

δ. Οι Επιτροπές Δεοντολογίας αποτελούνται από ερευνητικό
και δικαστικό τµήµα και συγκροτούνται υποχρεωτικά από τακτι-
κούς δικαστές, µε τριετή θητεία, η οποία δεν ανανεώνεται.»

Άρθρο 67
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4336/2015

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 3 της υποπαραγράφου
Δ.9 της παρ. Δ’ του ν. 4336/2015 (Α' 94) προστίθεται εδάφιο, ως
εξής:

«Από τις ρυθµίσεις των ανωτέρω εδαφίων εξαιρούνται οι συ-
νοδοί ασφαλείας και τα µέλη της αποστολής που συνοδεύουν
τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό, στους
οποίους δεν εφαρµόζεται το προβλεπόµενο στο εδάφιο α’ της
παρούσας ανώτατο όριο.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 19 της υποπαραγράφου Δ.9 της παρ.
Δ’ του ν. 4336/2015 (Α’  94) τροποποιείται ως εξής:

«2. Οι συνοδοί ασφαλείας, καθώς και οι συνοδοί των προσώ-
πων της παραγράφου 4 του άρθρου 5, διαµένουν στο ίδιο ξενο-
δοχείο µε το πρόσωπο που συνοδεύουν. Οµοίως και τα µέλη της
αποστολής που συνοδεύουν τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, τον
Πρωθυπουργό, τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον Υπουργό Εξω-
τερικών και τον Υπουργό Οικονοµικών διαµένουν στο ίδιο ξενο-
δοχείο µε το πρόσωπο που συνοδεύουν και τα εν λόγω έξοδα
βαρύνουν τον προϋπολογισµό του αρµόδιου φορέα του Δηµο-
σίου. Τα µέλη των συνοδευτικών αποστολών του εδαφίου β’ της
παρούσας καθορίζονται µε τις αποφάσεις µετάβασης που εκδί-
δει ο εκάστοτε αρµόδιος φορέας του Δηµοσίου.»

3. Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 68

Το προβλεπόµενο στο εδάφιο α’ της παρ. 1 του άρθρου 16 του
ν. 4071/2012 (Α’ 85), όπως ισχύει, διάστηµα συγχώνευσης των
υφιστάµενων ΦΟΔΣΑ στους Περιφερειακούς Συνδέσµους
ΦΟΔΣΑ του άρθρου 13 του ανωτέρω νόµου, όπως ισχύει, παρα-
τείνεται έως 30.10.2016. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει
από 16.8.2016.

Άρθρο 69
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.........................................2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

των συνεδριάσεων της Δευτέρας 23 Μαΐου 2016, της Τετάρτης
25 Μαΐου 2016, της Πέµπτης 26 Μαΐου 2016, της Παρασκευής 27
Μαΐου 2016 και της Δευτέρας 30 Μαΐου 2016 και ερωτάται το

Σώµα αν τα επικυρώνει. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 23 Μαΐου 2016, της Τετάρτης 25Μαΐου 2016,
της Πέµπτης 26Μαΐου 2016, της Παρασκευής 27Μαΐου 2016 και
της Δευτέρας 30 Μαΐου 2016 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 19.00’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 28 Ιουλίου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης
για το έγκληµα στον Κυβερνοχώρο και του Προσθέτου Πρωτο-
κόλλου της, σχετικά µε την ποινικοποίηση πράξεων ρατσιστικής
και ξενοφοβικής φύσης, που διαπράττονται µέσω Συστηµάτων
Υπολογιστών - Μεταφορά στο ελληνικό δίκαιο της Οδηγίας
2013/40/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
για τις επιθέσεις κατά συστηµάτων πληροφοριών και την αντικα-
τάσταση της απόφασης - πλαισίου 2005/222/ΔΕΥ του Συµβου-
λίου, ρυθµίσεις σωφρονιστικής και αντεγκληµατικής πολιτικής
και άλλες διατάξεις», σύµφωνα µε την συµπληρωµατική ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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9. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

15. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ 

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


